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Αθήνα, σήµερα στις 17 Δεκεµβρίου 2024, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.05’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Πα-
ρεµβάσεις στην οργάνωση και τη λειτουργία του Υπουργείου
Εξωτερικών».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
16ης Δεκεµβρίου 2024 τη συζήτηση και ψήφιση του νοµοσχεδίου
σε µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθέ-

ριος Κτιστάκης για δεκαπέντε λεπτά και παρακαλώ να ανοίξει το
σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.

Παρακαλώ, κύριε Κτιστάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, µε το προτεινόµενο σχέδιο

νόµου επικαιροποιείται ο ισχύων κανονισµός του Υπουργείου
Εξωτερικών του ν.4781/2021 µε σκοπό την αντιµετώπιση δυσλει-
τουργιών που διαπιστώθηκαν από την πρώτη εφαρµογή του. 

Συγκεκριµένα, µε στοχευµένες τροποποιήσεις ρυθµίζονται θέ-
µατα σχετικά µε την οργάνωση και λειτουργία του Υπουργείου
και ιδίως σχετικά µε την Ελληνική Διπλωµατική Ακαδηµία, την
υπηρεσιακή κατάσταση των υπαλλήλων του Υπουργείου και τα
κτήρια που στεγάζουν διπλωµατικές και προξενικές αρχές της
Ελλάδας, µε απώτερο σκοπό να διασφαλιστούν, αφ’ ενός µεν η
αποτελεσµατικότερη άσκηση των αρµοδιοτήτων των υπηρεσιών
τόσο της κεντρικής υπηρεσίας όσο και των Αρχών Εξωτερικής
Υπηρεσίας, αφ’ ετέρου δε τον εκσυγχρονισµό σε ανθρώπινο δυ-
ναµικό και υποδοµές. 

Οι βασικές διατάξεις ουσιαστικού περιεχοµένου του σχεδίου
νόµου περιλαµβάνονται σε τρία κεφάλαια, από το Β’ µέχρι και το
Δ’. 

Στο Κεφάλαιο Β’, η Διπλωµατική Ακαδηµία µετονοµάζεται
πλέον σε Ελληνική Διπλωµατική Ακαδηµία τροποποιηµένων ανα-
λόγως των σχετικών άρθρων του ν.4781/2021. Επιπρόσθετα δε
αυτού, επέρχονται σηµειακές µεταβολές όπως για παράδειγµα:
Η επέκταση της συνεργασίας της ακαδηµίας και µε άλλους εθνι-
κούς και διεθνείς δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς προς τον
σκοπό υλοποίησης εκπαίδευσης των υποψήφιων ακολούθων
πρεσβείας. Υπενθυµίζω ότι µέχρι σήµερα προβλέπεται συνεργα-
σία µε το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης.
Η απάλειψη ορισµένων από τους σκοπούς της, ο επανακαθορι-
σµός της ιδιότητας των µελών του εκπαιδευτικού συµβουλίου
της ακαδηµίας, καθώς και των αρµοδιοτήτων του. Η εισαγωγή
και φοίτηση στην Ελληνική Διπλωµατική Ακαδηµία. 

Στο Κεφάλαιο Γ’ ρυθµίζονται ζητήµατα αναφορικά µε τη διοι-
κητική οργάνωση του Υπουργείου Εξωτερικών και την υπηρε-
σιακή κατάσταση των υπαλλήλων. Ενδεικτικά και µεταξύ άλλων:
Συστήνονται τρεις νέες θέσεις προσωπικού µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου ΔΕ κατηγορίας για τη στελέ-
χωση της τεχνικής υπηρεσίας. Επανακαθορίζονται οι αρµοδιό-
τητες συγκεκριµένων οργανικών µονάδων του Υπουργείου για
την προώθηση και ανάπτυξη της συνεργασίας των υπηρεσιών
του Υπουργείου Εξωτερικών µε τον ΟΟΣΑ, καθώς και µε την Ελ-
ληνική Εταιρεία Εξαγωγικών Πιστώσεων για τη διαµόρφωση των
ελληνικών θέσεων στον τοµέα του εµπορίου, των επενδύσεων
και των εξαγωγικών πιστώσεων. 

Ειδικότερα, ρυθµίζει τη συνεργασία µε τον ΟΟΣΑ και τις υπη-
ρεσίες και αρχές των κρατών-µελών του σε θέµατα που άπτονται
της προώθησης διεθνούς συνεργασίας και των µεταρρυθµίσεων
στις πολιτικές διεθνών επενδύσεων, συµπεριλαµβανοµένων της
ενθάρρυνσης ή της εφαρµογής των προτύπων της υπεύθυνης
επιχειρηµατικής συµπεριφοράς µέσω και της συνδροµής των αν-
τίστοιχων εθνικών σηµείων επαφής, της ανάλυσης των επενδυ-
τικών πολιτικών και της προώθησης της χρήσης επενδυτικών
µέσων και εργαλείων πολιτικής. 

Απαλείφεται η αρµοδιότητα της Επιτροπής Αποχαρακτηρι-
σµού για τα έγγραφα που ζητούνται για δικαστική χρήση ούτως
ώστε να χορηγούνται τα έγγραφα που αφορούν, για παρά-
δειγµα, στην υπηρεσιακή ή την πειθαρχική κατάσταση υπαλλή-
λων χωρίς να απαιτείται προηγούµενη απόφαση αποχαρα-
κτηρισµού της επιτροπής. Θα εφαρµόζεται συνακόλουθα άµεσα
απευθείας το άρθρο 5 του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας. 

Προβλέπει η χορήγηση διπλωµατικών διαβατηρίων και στους
διπλωµατικούς ταχυδρόµους όταν ταξιδεύουν σε χώρες ειδικών
συνθηκών διαβίωσης. 

Ρυθµίζονται ζητήµατα για τις αναρρωτικές άδειες που δι-
καιούνται οι υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’
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Ανάµεσα σε άλλα, θεσπίζεται η υποχρεωτική χορήγηση άδειας
στον φυσικό, θετό ή ανάδοχο γονέα όταν πρόκειται για νοσηλεία
ανηλίκου τέκνου λόγω ασθένειας ή ατυχήµατος, όπως ακριβώς
ισχύει σήµερα στον υπαλληλικό κώδικα. 

Επίσης, χωρίς να αλλάξει οποιαδήποτε ουσιαστική ρύθµιση ή
προϋπόθεση προστίθεται ξεχωριστό άρθρο για τις άδειες µητρό-
τητας και ανατροφής τέκνου, αφού δεν συνιστούν, βέβαια, αναρ-
ρωτικές άδειες. Σηµειώνω, πάντως, ότι εισάγεται µια ευνοϊκή
εξαίρεση µε το εδάφιο β’, της παραγράφου 2, του νέου άρθρου
323α για τις γυναίκες που συνυπηρετούν σε Αρχές Εξωτερικής
Υπηρεσίας χωρίς να καταλαµβάνουν οργανική θέση και συνακό-
λουθα χωρίς να λαµβάνουν αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής,
οι οποίες δύνανται να κάνουν χρήση και της εννεάµηνης άδειας
µητρότητας.

Ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε την καταβολή νοσηλίων στους
υπαλλήλους του Υπουργείου που υπηρετούν στις Αρχές Εξωτε-
ρικής Υπηρεσίας προκειµένου να αρθεί τυχόν αµφισβήτηση σε
σχέση µε τις οριζόντιες προβλέψεις του ενιαίου κανονισµού πα-
ροχών υγείας του ΕΟΠΥΥ. 

Επίσης, ρυθµίζονται θέµατα αναφορικά µε το µητρώο υπαλλή-
λων, το πλαίσιο αξιολόγησης αυτών και την τήρηση πινάκων κατά
σειρά αρχαιότητας, επετηρίδες, για πρώτη φορά, µάλιστα. Μέχρι
σήµερα υπήρχαν µόνο κατάλογοι µε τη σειρά αρχαιότητας στον
κάθε κλάδο. Τώρα οι πίνακες αυτοί λαµβάνουν τη µορφή της διοι-
κητικής πράξης και προβλέπεται και η αίτηση διόρθωσης και η δυ-
νατότητα άσκησης προσφυγής. 

Ορίζεται ότι η απόσπαση υπαλλήλων σε διπλωµατικές και προ-
ξενικές αρχές, καθώς και περιφερειακές υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, αφορά µόνο σε υπαλλήλους συγκεκριµένων
κλάδων. Προβλέπεται η κατάργηση των µετατάξεων προς το
Υπουργείο Εξωτερικών, καθώς και η διενέργεια γραπτής δοκιµα-
σίας για την πραγµατοποίηση εσωτερικών µετατάξεων για υπαλ-
λήλους των ρητά οριζόµενων κλάδων. 

Συµπληρώνονται οι διατάξεις για τη θέση των υπαλλήλων του
Υπουργείου σε αυτοδίκαιη ή δυνητική αργία. 

Επανακαθορίζεται το πλαίσιο προαγωγής υπαλλήλων του δι-
πλωµατικού κλάδου, καθώς και του λοιπού αναφερόµενου προ-
σωπικού και µεταξύ άλλων, µειώνεται κατά περίπτωση ο χρόνος
απαιτούµενης υπηρεσίας στον κατεχόµενο βαθµό για την προ-
αγωγή στον επόµενο και προβλέπεται η σύµφωνη, αντί της απλής,
γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου στις προαγωγές των υπαλ-
λήλων διαφόρων κλάδων.

Προβλέπεται η απονοµή του βαθµού του Πρέσβεως σε Πληρε-
ξούσιο Υπουργό Α’, σύµφωνα µε τις ειδικότερες προϋποθέσεις και
εφόσον υπάρχει κενή οργανική θέση. 

Προβλέπεται, επίσης, η απονοµή προσωρινά δεσµευτικού βαθ-
µού σε Σύµβουλο Πρεσβείας Α’, σύµφωνα µε τις ειδικότερες προ-
ϋποθέσεις, προκειµένου να του ανατεθεί η διεύθυνση διπλωµα-
τικής αρχής δυσµενών συνθηκών, χωρίς να µεταβάλλεται η υπαλ-
ληλική ιεραρχία και η αρχαιότητα ούτε οι αποδοχές εσωτερικού.
Συνεπάγεται, όµως, εξοµοίωση ως προς την αποζηµίωση υπηρε-
σίας αλλοδαπής και τις λοιπές παροχές µε τον απονεµηθέντα δε-
σµευτικό βαθµό.

Προσδιορίζονται περαιτέρω τα κριτήρια για τον χαρακτηρισµό
των αρχών δυσµενών συνθηκών ως υποκατηγορίας των αρχών ει-
δικών συνθηκών. 

Επιτρέπεται η παραµονή στην υπηρεσία για δύο έτη και όχι
πέραν του εξηκοστού έβδοµου έτους ηλικίας, ανεξάρτητα από τη
συµπλήρωση τριακονταπενταετούς δηµόσιας υπηρεσίας για
υπαλλήλους συγκεκριµένου κλάδου, καθώς και το επιστηµονικό
προσωπικό της Ειδικής Νοµικής Υπηρεσίας.

Επέρχονται αλλαγές στον Κλάδο Διοικητικού Προξενικού µε
σκοπό την ενίσχυσή του µε νέο εξειδικευµένο προσωπικό που θα
προέρχεται από γραπτό διαγωνισµό προσαρµοσµένο στις ανάγ-
κες του Υπουργείου Εξωτερικών. Στόχος είναι να αντιµετωπιστεί
το ζήτηµα της υποστελέχωσης των έµµισθων προξενικών αρχών,
οι οποίες λόγω έλλειψης προσωπικού δυσκολεύονται να επιτε-
λέσουν τα καθήκοντά τους. Η αύξηση του φόρτου εργασίας των
έµµισθων προξενικών αρχών, σε συνδυασµό µε την ίδρυση και
λειτουργία νέων προξενικών και διπλωµατικών αρχών, επιβάλλει
την άµεση πρόσληψη εξειδικευµένου προσωπικού που θα τις

στελεχώσει. 
Στο πλαίσιο αυτό, αναφέρω ορισµένες ρυθµίσεις που εισάγον-

ται: Αύξηση των οργανικών θέσεων κατά εκατό. Αναβάθµιση των
τυπικών προσόντων διορισµού. Διαγωνισµός κατόπιν προκήρυ-
ξης που θα εκδίδει το ίδιο το ΑΣΕΠ, αλλά σε εξεταζόµενα µαθή-
µατα που θα ορίζονται µε απόφαση του Υπουργείου ώστε οι
υπάλληλοι που προσλαµβάνονται να δύνανται να ανταποκριθούν
στα αυξηµένα καθήκοντα τους, ιδίως όταν υπηρετούν στο εξω-
τερικό, στελεχώνοντας τις ελληνικές έµµισθες προξενικές
αρχές. 

Μετατροπή σε θέσεις κατηγορίας ΠΕ των οργανικών θέσεων
κατηγορίας ΤΕ των υπαλλήλων του ανωτέρου κλάδου, µετά την
αφυπηρέτησή τους. 

Πρόβλεψη για την άµεση κάλυψη κενών οργανικών θέσεων
από επιτυχόντες του διαγωνισµού της προκήρυξης 2Γ/2022 του
ΑΣΕΠ.

Αλλαγή ορισµένων προϋποθέσεων µετάθεσης των υπαλλήλων
του κλάδου αυτού. 

Ακόµα, συµπληρώνεται το πλαίσιο πρόσληψης στις αρχές της
εξωτερικής υπηρεσίας του προσωπικού µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, ρυθµίζοντας θέµατα, όπως: 

Τα στοιχεία που υποχρεωτικά θα περιλαµβάνει η σύµβαση ερ-
γασίας. 

Τα σχετικά µε την αναπροσαρµογή της αντιµισθίας κατά την
ανανέωση της σύµβασης ή και πριν από αυτήν. 

Το κατώτατο όριο ηλικίας πρόσληψης, που ορίζεται στο εικο-
στό πρώτο και εικοστό τρίτο έτος κατά περίπτωση, καθώς και
στο ανώτατο όριο ηλικίας, που ορίζεται στο εξηκοστό έτος. 

Την υπαγωγή του προσωπικού µε ελληνική ιθαγένεια στο ελ-
ληνικό ή επιτόπιο καθεστώς ασφάλισης κατ’ επιλογή του, ρυθµι-
ζοµένων αναλόγως και των θυµάτων συνταξιοδότησης, αποζη-
µίωσης, επιδοµάτων και των λοιπών εργατικών θεµάτων. 

Περαιτέρω, ειδικά για το προσωπικό που έχει προσληφθεί µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου στις αρχές
εξωτερικής υπηρεσίας βάσει προϋφιστάµενου νοµοθετικού πλαι-
σίου, επιτρέπεται η αναπροσαρµογή του ύψους της αποζηµίω-
σης της υπηρεσίας αλλοδαπής µέχρι το οριζόµενο κατά
περίπτωση ποσοστό, χωρίς προσαυξήσεις, λόγω οικογενειακών
βαρών και στέγασης. 

Τέλος, περιορίζεται η απόσπαση υπαλλήλων ως συνδέσµων
µόνο σε Υπουργεία και όχι γενικά σε υπηρεσίες και εισάγεται η
δυνατότητα τοποθέτησης πρεσβευτών επί τιµή ως συνδέσµων
σε περιοριστικά αναφερόµενες θέσεις. 

Στο Κεφάλαιο Δ’ ρυθµίζονται σηµαντικά θέµατα που αφορούν
στα κτήρια που στεγάζουν τις ελληνικές διπλωµατικές και προ-
ξενικές αρχές. Συγκεκριµένα, ορίζεται ότι ποσοστό ύψους 10%
επί των αδιάθετων καθαρών εισπράξεων των προξενικών τελών
και δικαιωµάτων εγγράφεται στον προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, προκειµένου να καλυφθούν αποκλειστικά δα-
πάνες για τη συντήρηση και επισκευή κτηρίων κυριότητας του
ελληνικού δηµοσίου, τα οποία στεγάζουν διπλωµατικές και προ-
ξενικές αρχές της Ελλάδας, συµπεριλαµβανοµένων των ακινή-
των που λειτουργούν ως πρεσβευτικές ή προξενικές κατοικίες. 

Η διοίκηση και η διαχείριση κατά την οριζόµενη έννοια των ακι-
νήτων κυριότητας του ελληνικού δηµοσίου τα οποία στεγάζουν
διπλωµατικές και προξενικές αρχές της Ελλάδας, συµπεριλαµ-
βανοµένων πάλι των ακινήτων που λειτουργούν ως πρεσβευτικές
ή προξενικές κατοικίες, περιέρχεται χωρίς αντάλλαγµα στο
Υπουργείο Εξωτερικών. 

Τα έσοδα από τη διοίκηση και διαχείριση των ανωτέρω ακινή-
των διατίθενται στο Υπουργείο Εξωτερικών, το οποίο τα διαχει-
ρίζεται αποκλειστικά µε σκοπό την κάλυψη των στεγαστικών του
αναγκών στην αλλοδαπή, συµπεριλαµβανοµένης της οικοδόµη-
σης, συντήρησης, επισκευής ή ενεργητικής αναβάθµισης υφι-
στάµενων κτηρίων, καθώς και αγοράς ή µίσθωσης νέων. 

Σηµειώνεται ότι στο σχέδιο νόµου επισυνάπτεται παράρτηµα
µε τον κατάλογο των ακινήτων. Η σηµαντική αυτή ρύθµιση είναι
απαραίτητη, γιατί το Υπουργείο Εξωτερικών είναι σε θέση να
γνωρίζει καλύτερα τις ανάγκες των κτηρίων που στεγάζουν υπη-
ρεσίες του σε όλον τον κόσµο και θα πρέπει να είναι σε θέση το
ίδιο να τα διαχειρίζεται και να τα συντηρεί για την επωφελέστερη
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αξιοποίησή τους, επ’ ωφελεία, ταυτόχρονα, και του κρατικού
προϋπολογισµού. 

Κυρίες και κύριοι, όπως έγινε, θεωρώ, σαφές, το προκείµενο
σχέδιο νόµου εστιάζει και στοχεύει τόσο στην ενίσχυση του αν-
θρώπινου δυναµικού, το οποίο θα έχει τις ικανότητες, τις δυνα-
τότητες και τα µέσα να εκπληρώσει ενδεδειγµένα τα καθήκοντά
του όσο και στην αναβάθµιση των κτηριακών υποδοµών που στε-
γάζουν τις διπλωµατικές και προξενικές ελληνικές αρχές, καθώς
και του εξοπλισµού τους, προς όφελος της διεθνούς εικόνας της
χώρας µας, αλλά και της αρτιότερης εξυπηρέτησης του απόδη-
µου Ελληνισµού. Αµφότερα τα στοιχεία αυτά αποσκοπούν στην
αποτελεσµατικότερη λειτουργία του Υπουργείου Εξωτερικών ως
ενιαίο σύνολο. 

Θεωρώ, συνεπώς, επιβεβληµένη την υπερψήφισή του από
όλους µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κτιστάκη. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εισηγητή από το ΠΑΣΟΚ, τον κ.

Δηµήτρη Μάντζο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχθές στη συζήτηση του

προϋπολογισµού, σε µια ανταλλαγή επιχειρηµάτων µε τον
Υπουργό Επικρατείας, τον κ. Βορίδη, για το κατά πόσον έχουµε
µια Αντιπολίτευση «ό,τι να’ ναι», όπως µας είπε, ή κατά πόσον
έχουµε µια Κυβέρνηση που «τρέχει και δεν φτάνει» πίσω από τις
εξελίξεις και πίσω από τις προτάσεις της Αντιπολίτευσης, απα-
ρίθµησα µια σειρά από περιστατικά που αποδεικνύουν το δεύ-
τερο, ότι έχουµε µια Κυβέρνηση που προσπαθεί και δεν φτάνει
και του ευχήθηκα καλά Χριστούγεννα. 

Φάνηκε πως βιάστηκα, έπρεπε να περιµένω να του ευχηθώ
καλή πρωτοχρονιά, γιατί ήδη εδώ και λίγες ώρες έχουµε και νέα
πρόταση από την Αντιπολίτευση να γίνεται δεκτή, ω του θαύµα-
τος. Πριν από λίγες ώρες η τροπολογία του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής, το πνεύµα, τουλάχιστον, αυτής, για την αναστολή της
κρατικής χρηµατοδότησης προς τους «Σπαρτιάτες» έγινε δεκτή.
Λογικά µέχρι τα Φώτα θα φύγουν οι καλικάντζαροι και θα µειωθεί
ο φόρος προστιθέµενης αξίας στα βασικά καταναλωτικά αγαθά! 

Τόσους µήνες µετά από τις τροπολογίες µας, τόσες πολλές
φορές που επιµείναµε, που φωνάξαµε, που πιέσαµε στο ζήτηµα
αυτό, η Κυβέρνηση αντιδρά µόλις σήµερα. 

Προσπαθούµε µε τον Παύλο Γερουλάνο από εχθές το βράδυ
να υπολογίσουµε ακριβώς πόσα είναι τα χρήµατα που θα είχε
εξοικονοµήσει το δηµόσιο αν η Κυβέρνηση είχε κάνει δεκτές
όλες τις τροπολογίες µας και έχουµε χάσει το µέτρηµα, πρέπει
να σας πω. 

Αυτά τα χρήµατα γνωρίζετε, τουλάχιστον, τώρα τι θα τα κά-
νετε, αυτά που εξοικονοµούµε; Ή είναι σαν το µισό δισεκατοµ-
µύριο ευρώ που σας είπαµε να πάρετε από τις τράπεζες µε
έκτακτη φορολόγηση και δεν το κάνετε, επειδή τάχα δεν ξέρετε
τι θα κάνετε αυτά τα 500 εκατοµµύρια; 

Ακόµη και προχθές που ο Πρόεδρός µας, ο Νίκος Ανδρουλά-
κης, απ’ αυτό εδώ το Βήµα, στη συζήτηση του κρατικού προϋπο-
λογισµού αναφέρθηκε στο ζήτηµα αυτό για την αναστολή της
κρατικής χρηµατοδότησης σε ένα κόµµα που είχε αποκλειστεί
από τις ευρωπαϊκές εκλογές µε δικαστική απόφαση του Ανώτα-
του Δικαστηρίου της χώρας, υπήρξε µια εκκωφαντική σιωπή και
από τα κυβερνητικά έδρανα και από τις θέσεις της κοινοβουλευ-
τικής Πλειοψηφίας, µία σιγή την οποία µπόρεσε να σπάσει µόνο
η αντίδραση από τα ορεινά της ακροδεξιάς. Και λίγα λεπτά µετά,
η πλειοψηφία µετρούσε και τρεις ακόµα ψήφους από πρώην
µέλη της εν λόγω Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Ενισχυµένη η Νέα
Δηµοκρατία στον κρατικό προϋπολογισµό!

Ό,τι και να γραφτεί πάλι, ό,τι και να ειπωθεί, οι πολίτες γνωρί-
ζουν και βλέπουν το επίµονο µοτίβο: Το ΠΑΣΟΚ προτείνει και ξα-
ναπροτείνει και η Νέα Δηµοκρατία αρνείται πεισµατικά, αντιδρά
σπασµωδικά και στο τέλος ακολουθεί. 

Η τροπολογία, λοιπόν, αυτή είναι µία ακόµα σπουδαία κοινο-
βουλευτική νίκη του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, της µόνης πα-
ράταξης που όρθωσε διαχρονικά και συστηµατικά ανάστηµα
στους διαδόχους της εγκληµατικής οργάνωσης «Χρυσή Αυγή»,

της παράταξης που ακούει συστηµατικά εδώ µέσα οχετό ύβρεων
µήνες τώρα, της παράταξης του ΠΑΣΟΚ, που πενήντα χρόνια
τώρα στέκεται για τη δηµοκρατία. Έτσι συµβαίνει, µισό αιώνα
τώρα! 

Ελπίζω όταν έρθει ο κύριος Υπουργός των Εσωτερικών να
υποστηρίξει την τροπολογία, τουλάχιστον, να έχει το πολιτικό
θάρρος, πρώτον, να αποδεχτεί ότι και αυτό είναι αποτέλεσµα
ηµών, των «λαϊκιστών», τελικά. Και δεύτερον, να εξηγήσει στο
Σώµα για ποιον λόγο υπήρξε όλη αυτή η καθυστέρηση από την
πλευρά της Κυβέρνησης, τι τους ενοχλούσε στην τροπολογία
µας, εκτός από την προµετωπίδα, ότι έγραφε «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής». Θα επανέλθουµε στο ζήτηµα. 

Και αφού είδαµε τα εσωτερικά, πάµε και στα εξωτερικά. 
Το σχέδιο νόµου το οποίο εισάγει η Κυβέρνηση, το Υπουργείο

των Εξωτερικών, έχει ένα βασικό ανυπέρβλητο, δυστυχώς, πρό-
βληµα, ότι στηρίζεται στο σαθρό έδαφος του ν.4781/2021 που
διέπει σήµερα την οργάνωση και τη λειτουργία του επισπεύδον-
τος Υπουργείου, ένα νοµοθέτηµα µε εγγενείς παθογένειες, τόσο
όσον αφορά στην αρχιτεκτονική του όσο και σε σχέση µε την
ουσία των ρυθµίσεών του. 

Δυστυχώς, και αυτή η νέα πρωτοβουλία δεν καταφέρνει να επι-
λύσει ούτε καν µέρος των προβληµάτων των υπαλλήλων του
Υπουργείου. Είναι ένα σχέδιο νόµου µε ακραία αποσπασµατικές
διατάξεις, που αποτυγχάνει να αποσείσει τις δικαιολογηµένες εν-
τυπώσεις που δηµιουργεί, δυστυχώς, η λειτουργία του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών ως «πολιτικής ιδιοκτησίας» σχεδόν της εκάστης
ηγεσίας του. 

Αδυνατεί και δεν θέλει η Κυβέρνηση να διαλύσει τις σκιές της
αδιαφάνειας και της αναξιοκρατίας στην υπηρεσιακή κατάσταση
των διπλωµατικών και λοιπών υπαλλήλων. Και αυτή είναι µια πολύ
σηµαντική, αλλά χαµένη ευκαιρία από το 2021. Και διαρκεί ως
σήµερα, δυστυχώς, αυτή η διαρκής χαµένη ευκαιρία να εκσυγ-
χρονιστεί το Υπουργείο Εξωτερικών σε µια τόσο κρίσιµη γεωπο-
λιτική συγκυρία, να προχωρήσουν οι αναγκαίες µεταρρυθµίσεις,
η πιο εξωστρεφής υπηρεσία του κράτους -έτσι είναι- να γίνει
ακόµα πιο λειτουργική, αποδοτική και αξιοκρατική. 

Φυσικά, αυτή η συζήτηση εντάσσεται στη συζήτηση που κά-
ναµε σε αυτή την Αίθουσα πριν από λίγες ηµέρες, συγκεκριµένα
το Σάββατο το πρωί, όταν απευθύνθηκε στο Σώµα ο παριστάµε-
νος Υπουργός Εξωτερικών για τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Και είναι πλέον γενική παραδοχή -και διακοµµατική πρέπει να
πω- ότι ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Εξωτερικών είναι δυ-
σανάλογα µικρός και ανεπαρκής. Φυσικά, η οικονοµική κρίση είχε
βαρύτατο τίµηµα, κανένας δεν µπορεί να το αρνηθεί αυτό. Όµως,
δεν µπορεί εξίσου κανείς να αρνηθεί ότι ο προϋπολογισµός της
εξωτερικής πολιτικής δεν µπορεί να φθάνει µετά βίας στο 0,15%,
0,17% του ΑΕΠ, στον οποίο προϋπολογισµό -για να µη µας δια-
φεύγει, το γνωρίζουµε- υπάρχουν και απόρρητες δαπάνες, ανε-
λαστικές δαπάνες συµµετοχής της χώρας µας σε διεθνείς
οργανισµούς και άλλες υποχρεώσεις που καθιστούν ακόµα µι-
κρότερο το ποσό το οποίο είναι στην πραγµατικότητα ελεύθερο
να διατεθεί στην εξωτερική µας πολιτική.

Σε αυτό, ακριβώς, το δηµοσιονοµικό και γενικότερα γεωπολι-
τικό περιβάλλον εισάγεται προς συζήτηση το σχέδιο νόµου, το
οποίο για τους λόγους που τεκµηριώσαµε στην επιτροπή δεν
µπορούµε να στηρίξουµε και καταψηφίζουµε επί της αρχής,
υπερψηφίζοντας σειρά διατάξεων, φυσικά, που επιφέρουν βελ-
τιώσεις κατά κανόνα σε σφάλµατα που η ίδια η Κυβέρνηση δηµι-
ούργησε µε το νοµοθέτηµα το 2021.

Οι παρατηρήσεις µας αφορούν σε δύο άξονες, στη δοµή και
λειτουργία και στα ζητήµατα προσωπικού. Και είναι πρόβληµα,
πράγµατι, πολιτικού σχεδιασµού, που επικυρώθηκε νοµοθετικά
το 2021, από το Υπουργείο Εξωτερικών ότι για πρώτη φορά δεν
διαθέτει διοικητική δοµή και υπουργικό χαρτοφυλάκιο -πολιτικό
χαρτοφυλάκιο- ευρωπαϊκών υποθέσεων. Μιλάµε και σωστά όλοι
-ή σχεδόν όλοι- για την ανάγκη ενίσχυσης της Κοινής Εξωτερικής
Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας, της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
την υποστήριξη της ευρωπαϊκής αµυντικής βιοµηχανίας, τους
ενιαίους εξοπλισµούς, τη Νότια Γειτονία, τη διεύρυνση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και η χώρα µας, που έχει κοµβικό ρόλο σε όλα
αυτά τα χαρτοφυλάκια, που ετοιµάζεται να είναι και στην προ-
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εδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης το δεύτερο εξάµηνο του 2027,
δεν έχει υπουργικό χαρτοφυλάκιο ευρωπαϊκών υποθέσεων.

Την 1-1-2025 -το έχουµε πει πολλές φορές- αναλαµβάνει η
χώρα µεγάλη, σηµαντική ευκαιρία µε την ιδιότητα του Μη Μόνι-
µου Μέλους του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ. Είναι σε θέση
αυτή τη στιγµή να στελεχώσει η χώρα µας, µε τα τρέχοντα οικο-
νοµικά δεδοµένα, µε επάρκεια τη µόνιµη αντιπροσωπεία µας στη
Νέα Υόρκη και σε άλλα κρίσιµα πόστα, ώστε να ανταποκριθεί σε
αυτές τις αυξηµένες ανάγκες της –επαναλαµβάνω µε τα τρέ-
χοντα οικονοµικά δεδοµένα- όταν έχουµε πρεσβείες σε χώρες
αιχµής, όπως η Ινδία για παράδειγµα, όπου υπάρχει δραµατική
υποστελέχωση, υπάρχουν πρεσβείες µε έναν πρέσβη και έναν
υπάλληλο µόνο;

Όσον αφορά στα κτήρια, το κρίσιµο δεν είναι τόσο το ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς -το οποίο είναι σηµαντικό ότι ρυθµίζεται πράγ-
µατι- όσο ένα σχέδιο συντήρησης και πραγµατικής αξιοποίησης
κτηρίων τα οποία είναι σπάνιας αισθητικής και κτηριακής αξίας
και ιστορικής αξίας, αλλά και πολύ παλαιά. Υπάρχουν πρεσβευ-
τικά κτήρια, για παράδειγµα, στην Ουάσιγκτον µε συγκεκριµένα
προβλήµατα παλαιότητας. Διαβάσαµε στον Τύπο για το Λονδίνο
για διαρροές στους τοίχους της πρεσβευτικής µας κατοικίας,
όταν ήταν εκεί ο Πρωθυπουργός. Όλα αυτά είναι σοβαρά ζητή-
µατα που θέλουν σχεδιασµό.

Είναι δοµικό και λειτουργικό το ζήτηµα του πώς βλέπει τις νέες
µορφές διπλωµατίας το Υπουργείο Εξωτερικών.

Οικονοµική διπλωµατία: Ναι, συµφωνούµε ότι χρειάζεται ένα
στρατηγικό σχέδιο εξωστρέφειας -µάλιστα, αµφίδροµης εξω-
στρέφειας- και για την προσέλκυση επενδύσεων σε τοµείς που
χρειάζεται, όχι Ελντοράντο Real Estate και µονοκαλλιέργειας
τουρισµού µόνο, αλλά και εξωγενούς -αν θέλετε- διανύσµατος
της εξωστρέφειας, να φεύγουν επενδυτές και επιχειρηµατίες
από την Ελλάδα και να επενδύουν στο εξωτερικό.

Το ερώτηµα είναι αν οι πόροι επαρκούν ώστε να αναπτυχθούν
οι διεθνείς οικονοµικές µας σχέσεις αµφίδροµα. Παρά τις εξαγ-
γελίες για νέες επενδύσεις ο προϋπολογισµός που πέρασε δεν
είχε νέους πόρους για την υλοποίηση στρατηγικής εξωστρέ-
φειας της ελληνικής οικονοµίας. Και επαναλαµβάνουµε κάτι που
είπαµε και στην επιτροπή -το ακούσαµε και από τους αρµόδιους
φορείς, από την Ένωση Διπλωµατικών Υπαλλήλων των Οικονο-
µικών και Εµπορικών Υποθέσεων- ότι κατά την άποψή µας οι πα-
ραγωγικοί φορείς, τα επιµελητήρια, τα οποία ήταν κοµµάτι
ζωτικό της διαδικασίας σχεδίασης της οικονοµικής διπλωµατικής
πολιτικής, ιδίως το πού θα υπάρχουν γραφεία οικονοµικών και
εµπορικών υποθέσεων, πρέπει να επιστρέψουν σε αυτήν ακρι-
βώς τη διαδικασία.

Έπειτα, είναι η δηµόσια διπλωµατία που όλοι συµφωνήσαµε
ότι είναι κρίσιµο πεδίο άσκησης επιρροής στην κοινή γνώµη τρί-
των κρατών ή και στην παγκόσµια κοινή γνώµη και προβολής
ήπιας ισχύος της χώρας µας. Απαιτείται πρώτα και κύρια να
υπάρχει κατάλληλα εξειδικευµένο προσωπικό µε αναγκαία προ-
σόντα, γνωστικό υπόβαθρο και δεξιότητες, απόφοιτοι Σχολής
Δηµόσιας Διοίκησης εν προκειµένω, να βγει ο κλάδος, όµως, από
την κατάσταση limbo στην οποία βρίσκεται σήµερα, να µην είναι
αξιοποιηµένοι µόνο σε αλλότρια καθήκοντα στην Κεντρική Υπη-
ρεσία, αλλά να δηµιουργηθούν επιτέλους γραφεία δηµόσιας δι-
πλωµατίας στο εξωτερικό και δη σε χώρες όπου υπάρχει πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον και ειδικές συνθήκες και ενδιαφέρον γεωπο-
λιτικό για τη χώρα µας, διπλωµατικό, παραδείγµατος χάριν οι
χώρες του Μαγκρέµπ η Μέση Ανατολή, η Ιαπωνία και να αξιοποι-
ήσουµε εκεί το προσωπικό.

Ακούστηκε στην επιτροπή κάτι µε το οποίο δεν µπορώ να συµ-
φωνήσω, ότι στην εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης και του δια-
δικτύου και των µέσων κοινωνικής δικτύωσης µπορούν να
γίνονται όλα αυτά πολύ εύκολα χωρίς προσωπικό, χωρίς να
υπάρχουν ακόλουθοι Τύπου. Εγώ πιστεύω το ακριβώς αντίθετο.
Επειδή, ακριβώς, υπάρχει η τεχνητή νοηµοσύνη, η οποία µέσα
από τις τεχνολογίες του «deepfake» µπορεί να φτάσει ακόµα και
στην πλήρη παραποίηση της αλήθειας -είµαστε στην εποχή της
µετααλήθειας της τεχνητής νοηµοσύνης- απαιτείται ιδιαίτερο
σχέδιο δηµόσιας διπλωµατίας που να λαµβάνει υπ’ όψιν αυτές
τις νέες τεχνικές και τεχνολογικές παραµέτρους.

Κατά την άποψή µας, πρέπει να υπάρξει ένα νέο τµήµα ψηφια-
κής διπλωµατίας στο Υπουργείο Εξωτερικών, το οποίο να είναι
και σηµείο επαφής µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να υπάρχει
αντίστοιχη αντίδραση της ελληνικής πολιτείας σε αυτά τα φαι-
νόµενα, προληπτική, όχι κατασταλτική, να προλαµβάνουµε την
προπαγάνδα µέσα από δίκτυα και κανάλια ψηφιακής διπλωµα-
τίας. Αρκεί, βέβαια, να βασιστούµε και στον κλάδο των Μηχανι-
κών Επικοινωνίας και Πληροφορικής που ήδη υπάρχει στο
Υπουργείο Εξωτερικών και να τον ενισχύσουµε µε στελέχη µε τις
αντίστοιχες γνώσεις και δεξιότητες.

Και έπειτα, είναι όλα τα σοβαρά ζητήµατα του προσωπικού η
δεύτερη ενότητα στην οποία θα ήθελα να σταθώ συµπεριληπτικά
για όλες τις κρίσιµες παραµέτρους και παρατηρήσεις που συγ-
κεντρώσαµε κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της Επιτροπής
Άµυνας και Εξωτερικών.

Πρώτα και κύρια, θα ήθελα να σταθώ στην αξιοκρατία στην
υπηρεσιακή εξέλιξη. Έγινε -και δικαίως- πολλή συζήτηση για το
άρθρο 37 παράγραφος 4, κύριε Υπουργέ, και τη µέθοδο της από-
λυτης εκλογής στους ανώτερους βαθµούς της διπλωµατικής ιε-
ραρχίας. Είναι, µετά λύπης µας, που διαπιστώνουµε ότι για µία
ακόµα φορά δεν προβλέπονται κριτήρια που να διασφαλίζουν
την αντικειµενικότητα και την αξιοκρατία σε ένα από τα πιο κρί-
σιµα πεδία λειτουργίας του Υπουργείου Εξωτερικών, που είναι
ακριβώς η υπηρεσιακή προαγωγή και εξέλιξη των διπλωµατικών
υπαλλήλων της καρδιάς κάθε Υπουργείου Εξωτερικών παντού
στον κόσµο.

Η επιλογή πολύ απλά δεν αιτιολογείται, ενώ ακόµα και η προ-
σφυγή του ενδιαφεροµένου κατά της ενδεχόµενης άδικης εις
βάρος του κρίσης ουσιαστικά καταργείται. Υπάρχει ο κίνδυνος
υπέρµετρης εξάρτησης των διπλωµατικών υπαλλήλων από πο-
λιτικά κέντρα, µε αποτέλεσµα οι ίδιοι να τελούν υπό καθεστώς
διαρκούς φόβου που φτάνει ακόµα και σε σηµείο φίµωσης. Και
ακριβώς έτσι εµπεδώνεται κάτι το οποίο πρέπει όλοι τελικά -σε
όποιο κόµµα και να είµαστε- να σπάσουµε την «ιδιοκτησιακή λει-
τουργία» του Υπουργείου Εξωτερικών από την εκάστοτε πολιτική
ηγεσία, η οποία κρέµεται πάνω από το κεφάλι των υπαλλήλων
ως δαµόκλειος σπάθη, γιατί αν δεν είσαι αρεστός µπορεί να βρε-
θείς σε µια υπηρεσία-ψυγείο, ή να µετατεθείς σε µια υπηρεσία
στην οποία δεν θα έπρεπε να είσαι βάσει των χαρακτηριστικών
και του φακέλου σου. Προτείναµε να υπάρχει συγκεκριµένη αι-
τιολόγηση. Απαιτείται αιτιολόγηση και σύγκριση για κάθε επιλε-
γέντα προς προαγωγή υπάλληλο.

Επίσης, πρέπει να προβλεφθεί η υποχρέωση, όχι απλώς η δια-
κριτική ευχέρεια, όχι «µπορεί, υποχρεούται να λαµβάνεται υπ’
όψιν», να συνεκτιµάται όλος ο ατοµικός φάκελος και όλα τα στοι-
χεία που περιλαµβάνονται σε αυτόν του υπαλλήλου, ιδίως η θη-
τεία του σε αρχές δυσµενών συνθηκών, για να υπάρχει και ένα
κίνητρο για να στελεχώνονται τα δυσµενή πόστα. Οµοίως, πρέπει
να λαµβάνονται υπ’ όψιν µεταπτυχιακοί και διδακτορικοί τίτλοι,
όπως συµβαίνει σε όλο τον δηµόσιο τοµέα.

Στο ίδιο κλίµα, στο άρθρο 30 είναι αναγκαίο να υπάρχει υπο-
χρέωση του προϊσταµένου να καλεί όλους τους υπαλλήλους σε
αξιολόγηση. Ακούµε τους διπλωµατικούς υπαλλήλους να λένε
«θέλουµε να µας αξιολογήσετε σωστά και αντικειµενικά». Εδώ
δεν υποχρεώνεται να κληθούν όλοι οι υπάλληλοι προς αξιολό-
γηση από τον αξιολογητή και φυσικά, πρέπει να υπάρχει και δι-
καίωµα αντίδρασης σε µια αξιολόγηση. Εδώ δεν υπάρχουν ούτε
κριτήρια ούτε διαδικασίες αξιολόγησης του προϊσταµένου από
τους υφισταµένους.

Στο άρθρο 47 -πολύ µεγάλη συζήτηση έγινε για αυτό- πρέπει
κατά την άποψή µας να µείνει στο γράµµα του νόµου η αναφορά
στα τριάντα πέντε έτη υπηρεσίας για τα συντάξιµα χρόνια. Γνω-
ρίζουµε το πάγιο αίτηµα των εξήντα επτά ετών, της επέκτασης
στα εξήντα επτά έτη για την αποχώρηση. Γνωρίζουµε ότι υπάρ-
χουν δικαστικές αποφάσεις µε τις οποίες η Κυβέρνηση, το κρά-
τος µας, πρέπει να συµµορφωθεί.

Κατά την άποψή µας, θα έπρεπε να υπάρχει ήδη συµµόρφωση
µε αυτό το σχέδιο νόµου, να γίνει η παράταση στα εξήντα επτά
έτη µε αναφορά στα τριάντα πέντε έτη υπηρεσίας. Δεν γίνεται
να παραµένει το εξήντα πέντε συν δύο. Θα πρέπει, λοιπόν, αυτό
το «συν 2» να ορίζεται σε συγκεκριµένες θέσεις µε υπηρεσιακά
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κριτήρια και όχι κοµµατικά. Θα έπρεπε, δηλαδή, να υπάρχει ένας
συγκεκριµένος κλειστός αριθµός στον οποίο να µπορεί να παρα-
χωρείται, αν θέλετε, αυτή η διετής παράταση σε συγκεκριµένες
θέσεις µε υπηρεσιακές και όχι κοµµατικές επιλογές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για ένα, ενάµιση λεπτό την ανοχή
σας. 

Κι ενώ συµφωνούµε ότι υπάρχει υποστελέχωση, έρχεται ο νο-
µοθέτης στο άρθρο 55 να µειώσει το διοικητικό προσωπικό και
µάλιστα, σε αρχές του εξωτερικού όπου τα προξενικά γραφεία,
όπως ακούστηκε στην επιτροπή, έχουν κατά µέσο όρο 2,4 υπαλ-
λήλους το καθένα από αυτά. Εκεί συγκεντρώνεται το διοικητικό
βάρος όχι µόνο της εξυπηρέτησης των αναγκών των Ελλήνων
της διασποράς, αλλά και τα µεγάλα και πολλά αιτήµατα θεωρή-
σεων εισόδου εργαζόµενων µεταναστών. Άρα, εκεί χρειαζόµαστε
ικανό διοικητικό προσωπικό, αλλά και µηχανικούς επικοινωνίας
για να ασχολούνται και µε το νέο ηλεκτρονικό σύστηµα, το οποίο
αναµένεται να εφαρµοστεί. Εποµένως, θα έπρεπε όχι να µει-
ώνουµε, αλλά να συντηρούµε και να αυξάνουµε το προσωπικό. 

Οι διπλωµάτες µας λένε ότι δίνουν τον αγώνα της καθηµερι-
νότητας αντί να είναι στην πρωτοπορία της εκπροσώπησης της
χώρας και γνωρίζουµε ότι υπάρχουν ανελαστικές δαπάνες, όπως
είναι τα εισιτήρια και τα ενοίκια, που δεν καλύπτονται a priori.
Μια τέτοια διάταξη βλέπουµε στο άρθρο 22.

Στο άρθρο 24 έχουµε µια πολύ προβληµατική διάταξη. Ακού-
στηκε σωστά από συνάδελφο στην επιτροπή -νοµίζω ότι το είπε
ο κ. Μπάρκας- ότι είναι µάλλον ειρωνικό να υπάρχει γραφείο ισό-
τητας στο Υπουργείο Εξωτερικών και να εµφιλοχωρεί σε αυτό το
σχέδιο νόµου το άρθρο 24, µε το οποίο περιστέλλεται ουσιαστικά
το δικαίωµα στην άδεια µητρότητας για υπαλλήλους του Υπουρ-
γείου που υπηρετούν στο εξωτερικό. Είχαν διατυπώσει και από
τον Σύλλογο Μηχανικών, Επικοινωνιών και Πληροφορικής το πα-
ράδειγµα όπου µια γυναίκα που µένει έγκυος στους έξι µήνες
από την τοποθέτησή της σε ένα νέο πόστο, πρέπει να επιλέξει ή
να µην πάρει καθόλου την άδεια ή να πάψει να εισπράττει το επί-
δοµα αλλοδαπής, την αποζηµίωση της υπηρεσίας αλλοδαπής,
αν θέλει να πάρει την άδεια. Κι εγώ αναρωτιέµαι πώς θα ζήσει η
οικογένεια αυτής της υπαλλήλου; Και αν η Κυβέρνηση µας ρω-
τήσει τι να κάνει, αφού υπάρχει υποστελέχωση και εµείς της λέµε
να δίνει και άδειες µητρότητας, η απάντηση είναι ότι θα πρέπει
να βρούµε µια λύση. Ας αποσπαστεί προσωρινά ένας άλλος
υπάλληλος για το διάστηµα της άδειας µητρότητας της υπαλλή-
λου ή εν πάση περιπτώσει να βρεθεί µία λύση που δεν θα είναι
τιµωρητική για µια γυναίκα που µένει έγκυος σε µια χώρα µε εκ-
δηλωµένο δηµογραφικό πρόβληµα. 

Φυσικά, υπάρχουν αδικίες και σε άλλες διατάξεις. Διατρέχω
το άρθρο 32, εκεί όπου υπάρχει µια µικρή οµάδα υπαλλήλων του
κλάδου Διοικητικού – Λογιστικού, οι οποίοι ήδη έχουν πάρει πτυ-
χίο. Θα έπρεπε να είναι ΠΕ και τα τελευταία χρόνια απασχολούν-
ται ως ΔΕ. Έχουν µεγάλη εµπειρία από τοποθετήσεις στο
εξωτερικό και θα έπρεπε αυτοδικαίως να µπορούν να µεταταχ-
θούν στον κλάδο Διοικητικού-Προξενικού µε αντικειµενικά κριτή-
ρια και όχι µε νέα διαγωνιστική διαδικασία. Γιατί πρέπει να γίνει
ένας νέος ειδικός διαγωνισµός, όπως µαθαίνουµε, για λίγες θέ-
σεις και να µην αξιοποιηθούν οι ήδη υπάρχοντες υπάλληλοι που
έχουν προσφέρει πολλά και έχουν πανεπιστηµιακά πτυχία και θα
µπορούσαν να µεταταγούν αυτοδικαίως; Γενικά γιατί να αποκλεί-
ονται από τις µετατάξεις υπάλληλοι κλάδων ακόµα και για σύν-
τοµο χρόνο ή για λόγους υγείας;. Αυτό είναι κάτι το οποίο δεν
συµβαίνει πουθενά στο δηµόσιο. 

Ακόµα, πρέπει, κατά την άποψή µας, να επανεξεταστεί δηµο-
σιονοµικά η δυνατότητα να ενταχθούν οι σύµβουλοι επικοινωνίας
στο ειδικό µισθολόγιο, κάτι που δεν αποτελεί συντεχνιακή απαί-
τηση, όταν αναγνωρίζουµε τη δηµόσια διπλωµατία ως διακριτό
είδος σύγχρονης διπλωµατίας. Αυτός ήταν και ο λόγος που
ορθώς τα στελέχη αυτά έφυγαν από το Υπουργείο Τύπου και
ήρθαν στο Υπουργείο Εξωτερικών, όπως παλαιότερα οι διπλω-
µατικοί υπάλληλοι των οικονοµικών και εµπορικών υποθέσεων
ήρθαν από τα Υπουργεία Οικονοµικών και Ανάπτυξης στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών και εντάχθηκαν στο ειδικό µισθολόγιο. Θεωρώ,

λοιπόν, ότι πρόκειται για ένα δίκαιο αίτηµα και θα πρέπει να εξε-
ταστεί το δηµοσιονοµικό πλαίσιο ικανοποίησής του.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία θέση αρχής. Η εξωτερική
µας πολιτική απαιτεί υλική στήριξη µε πόρους και άρτια καταρ-
τισµένο προσοντούχο ανθρώπινο δυναµικό και φυσικά, απαιτεί
ορθή διοίκηση µε σύγχρονους κανόνες αξιοκρατίας, διαφάνειας
και ορθολογικής κατανοµής µέσων και προσωπικού. Δεν µπορεί
µία χώρα µε τον γεωστρατηγικό ρόλο, τη θέση, τους πολλα-
πλούς ρόλους που αναλαµβάνει η πατρίδα µας, την εκτεταµένη
διασπορά και τη βαθιά διπλωµατική της παράδοση να τα θεωρεί
όλα αυτά ακόµη ζητούµενο. Η εξωτερική πολιτική αρχών που
οφείλουµε να ακολουθούµε, η διορατική και προνοητική πολιτική
απαιτεί πρώτα και κύρια ένα σταθερό και λειτουργικό διοικητικό
πλαίσιο και ανθρώπους µε τα µέσα και την υποστήριξη να προ-
σφέρουν στην εκπροσώπηση της χώρας και στη θεραπεία του
πραγµατικού εθνικού συµφέροντος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μάντζο. 
Στο σηµείο αυτό να κλείσει, παρακαλώ, το σύστηµα ηλεκτρο-

νικής εγγραφής.
Πριν καλέσω στο Βήµα τον ειδικό αγορητή του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία κ. Κωνσταντίνο Μπάρκα, θα ήθελα να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής, σαράντα εφτά µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλές γιορτές!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Μπάρκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν από την έναρξη της οµιλίας µου και πριν

µπω στην ουσία του σχεδίου νόµου που συζητάµε σήµερα, δεν
µπορώ να µη σταθώ κι εγώ στο γεγονός µε τους προχθεσινούς
πανηγυρισµούς της Κυβέρνησης για την αύξηση του αριθµού
των Βουλευτών που στήριξαν τον προϋπολογισµό σας, τον προ-
ϋπολογισµό που καταθέσατε, η Νέα Δηµοκρατία ξεκίνησε µε
εκατόν πενήντα έξι Βουλευτές, αν δεν κάνω λάθος και τελικά,
ψήφισαν τον προϋπολογισµό εκατόν πενήντα εννέα και αυτό από
διάφορους οι οποίοι πρόσκεινται στη Νέα Δηµοκρατία. Ήταν,
λοιπόν, ένα χαρµόσυνο γεγονός. Οι τρεις Βουλευτές που στήρι-
ξαν τον προϋπολογισµό που κατέθεσε η Κυβέρνηση ήταν πρώην
µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών.

Σήµερα, λοιπόν, φέρνετε µια τροπολογία στον αντίποδα, φαί-
νεται, αυτών των πανηγυρισµών. Εδώ γεννιούνται διάφορα ερω-
τήµατα. Είστε χαλαροί µε το να ψηφίζουν τον προϋπολογισµό
της Κυβέρνησης και να στηρίζουν τις πολιτικές σας, αλλά είστε
σκληροί ενάµιση χρόνο µετά αφού η συγκεκριµένη Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα, το συγκεκριµένο κόµµα, ελέγχεται για τη δράση του
και για τους ανθρώπους που το στηρίζουν. 

Είχαµε κάνει σωρεία τοποθετήσεων και είχαµε καταθέσει σω-
ρεία τροπολογιών στην ελληνική Βουλή για τη δυνατότητα που
έχουµε, για τη δυνατότητα που έχει η Κυβέρνηση και το Κοινο-
βούλιο να ψηφίσει διάταξη, ώστε να µη χρηµατοδοτούνται τέ-
τοιου είδους κοµµατικοί σχηµατισµοί. Σήµερα φαίνεται ότι για
άλλους λόγους, τους οποίους θα µας εξηγήσει ο κ. Λιβάνιος -ο
οποίος φαντάζοµαι ότι θα έρθει να υπερασπιστεί την τροπολογία
την οποία έχει καταθέσει- θα αλλάξετε ρότα. Επαναλαµβάνω ότι
ο κ. Λιβάνιος θα µας εξηγήσει τους λόγους. 

Το δεύτερο που θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, είναι ότι πρόκει-
ται για µία τροπολογία που έχει αναφορά στην Πυροσβεστική.
Θα έρθει ο αρµόδιος τοµεάρχης µας για να τη δει και να την επε-
ξεργαστεί. Είναι πρόβληµα το γεγονός ότι έρχονται τέτοιες τρο-
πολογίες την τελευταία στιγµή, κάτι που είχαµε επισηµάνει στις
επιτροπές που συµµετείχαµε και στους αρµόδιους Υπουργούς,
συναδέλφους σας στο Υπουργείο Εξωτερικών. Πρέπει να µας
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γνωστοποιούνται νωρίς οι τροπολογίες, για να µπορούµε να τις
επεξεργαζόµαστε, να δούµε σε τι συνίστανται, τι αλλάζει και τι
δεν αλλάζει. 

Παρ’ όλα αυτά, εγώ θα κάνω το εξής σχόλιο: Οι συµβασιούχοι
πυροσβέστες δεν έχαιραν και της καλύτερης συµπεριφοράς από
την Κυβέρνηση, όταν οι ίδιοι διεκδικούσαν παραπάνω χρόνο ερ-
γασίας µε διάφορους τρόπους. Εµείς, προτείναµε, παραδείγµα-
τος χάριν, να αυξηθεί η αντιπυρική περίοδος, έτσι ώστε οι
άνθρωποι αυτοί να µη µείνουν χωρίς δουλειά. Η Κυβέρνηση, δυ-
στυχώς, δεν κάνει πράξη τα αιτήµατά τους, δεν τους βλέπει καν
και θεωρώ ότι είναι ένα θέµα το οποίο θα πρέπει να εξετάσετε
σε αυτή την τροπολογία. Περιµένουµε από τον αρµόδιο Υπουργό
να το δει.

Κύριε Υπουργέ, πριν από δύο ηµέρες στην οµιλία σας -ήµουν
εδώ- κάνατε µια αναφορά στο γεγονός ότι ο προϋπολογισµός του
Υπουργείου Εξωτερικών δεν είναι ο κατάλληλος, αυτός που θα
έλεγε κάποιος ότι θα έπρεπε να έχει να διαχειριστεί µια χώρα
όπως η Ελλάδα. Δεν έχει τα χρήµατα, δηλαδή, να τα διαχειριστεί.
Και όλοι συµφωνήσαµε σε αυτό, γιατί είναι σωστό αυτό που εί-
πατε, ότι το αµυντικό δόγµα της χώρας δεν είναι µόνο οι οπλισµοί,
δεν είναι µόνο τα όπλα και οι εξοπλισµοί τους οποίους παίρνει η
χώρα, αλλά σοβαρή δουλειά κάνει και η εξωτερική πολιτική, τα
στελέχη δηλαδή, του Υπουργείου Εξωτερικών. Είναι αυτή η προ-
µετωπίδα της χώρας σε διάφορα ζητήµατα που γεννιούνται. 

Εγώ, παραδείγµατος χάριν, είδα τη χθεσινή -δεν σας είδα στα
πλάνα, αλλά φαντάζοµαι ότι ήσασταν εκεί- παρουσία του Πρω-
θυπουργού στον Λίβανο. Προφανώς, είναι µια περιοχή που είναι
σε εκρηκτική κατάσταση, αφού είχαµε την εισβολή ισραηλινών
δυνάµεων.  

Φαίνεται ότι απεκαταστάθη µε έναν τρόπο αυτή η διένεξη,
όµως, έχουµε αυτή τη στιγµή τη Συρία, κύριε Υπουργέ, όπου
ξαφνικά, λέει η Κυβέρνηση, εξετάζει τον µη έλεγχο των αιτήσεων
ασύλου οι οποίες γίνονται στη χώρα µας. Δηλαδή, ξαφνικά, κύριε
Υπουργέ –και θέλω να µου το απαντήσετε αυτό- η Συρία έγινε
ασφαλής χώρα; Άρα, οι άνθρωποι οι οποίοι λόγω του καθεστώ-
τος του Άσαντ έφυγαν από τη Συρία τα προηγούµενα χρόνια,
τώρα µπορούν να επιστρέψουν; Διότι οι εικόνες τις οποίες βλέ-
πουµε στην ειδησεογραφία δείχνουν το αντίθετο. Αυτό είναι το
ένα.

Το δεύτερο είναι ότι ο επικεφαλής των αντικαθεστωτικών δυ-
νάµεων που κατέλαβαν τη χώρα και κάνουν τον πόλεµο είναι επι-
κηρυγµένος από τις Ηνωµένες Πολιτείες µε εκατοµµύρια
δολάρια και οι Ηνωµένες Πολιτείες λένε ότι αυτή η οργάνωση
και ο επικεφαλής της οργάνωσης δεν είναι άνθρωποι οι οποίοι
υπερασπίζονται τη δηµοκρατία και τις δηµοκρατικές αρχές της
χώρας, πόσω δε µάλλον της ευρωπαϊκής λογικής της δηµοκρα-
τίας. Άρα, νοµίζω ότι είναι σηµαντικό αυτά να µας τα απαντήσετε.

Τώρα θα µπω στο σχέδιο νόµου. Κοιτάξτε, η κριτική την οποία
εµείς κάνουµε, κύριε Υπουργέ, είναι ότι οι συγκεκριµένες διατά-
ξεις τις οποίες φέρνετε µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου έρ-
χονται σε κόντρα µε τον ν.4781/2021 τον οποίο ψηφίσαµε πριν
από δύο χρόνια. Τότε λέγατε ότι αλλάζει η οργάνωση και η λει-
τουργία του Υπουργείου Εξωτερικών προς καλύτερη κατεύ-
θυνση και θα αποκτήσει το Υπουργείο Εξωτερικών µια
εξωστρέφεια και µια οργάνωση η οποία πραγµατικά θα δώσει
µια δυναµική στη χώρα. 

Δυστυχώς, δεν συνέβη αυτό που είπατε πριν από δύο χρόνια.
Υπάρχει ένα ερωτηµατικό και το θέτω αυτό αν θα γίνει µε τον
τρόπο που σήµερα νοµοθετείτε. Εµείς βάλαµε δύο ερωτήµατα.
Χρειάζονται παρεµβάσεις στην οργάνωση και στη λειτουργία του
Υπουργείου Εξωτερικών; Η απάντηση η δική µας είναι: «Ναι,
χρειάζονται». Χρειάζεται, παραδείγµατος χάριν, αύξηση του προ-
ϋπολογισµού του Υπουργείου Εξωτερικών, όπως και είσοδος
νέων στελεχών στο Υπουργείο Εξωτερικών, διότι δεν έχουµε νέα
στελέχη και τα νέα στελέχη περιµένουν –θα µπω και σε λεπτο-
µέρειες µετά- όλη τους τη ζωή για να φτάσουν διοικητικά στη
θέση που µπορούν να εξελιχθούν. 

Και το δεύτερο είναι αν ο στόχος του παρόντος σχεδίου νόµου
υπηρετεί το αρχικό µας ερώτηµα, δηλαδή αν χρειάζονται παρεµ-
βάσεις στην οργάνωση. Η απάντηση είναι: «Όχι». Η απάντησή
µας είναι ξεκάθαρα «όχι». 

Η διεθνής συγκυρία στη Μέση Ανατολή και στην Ευρώπη, ο
πόλεµος στην Ουκρανία, ο ρόλος της χώρας µας και η θέση της
χώρας µας γεωπολιτικά θα έπρεπε, κύριε Υπουργέ, να µας βά-
λουν σε µια διαδικασία πραγµατικά να στηρίξουµε το Υπουργείο
Εξωτερικών και τα στελέχη του Υπουργείου Εξωτερικών, αλλά
ακόµα-ακόµα και την ηγεσία, εσάς τον Υπουργό Εξωτερικών και
τους αρµόδιους Υφυπουργούς, σε αλλαγές οι οποίες θα έδιναν
µια τόνωση και µια δυναµική στο Υπουργείο σας. 

Δυστυχώς, όµως, κύριε Υπουργέ, δεν υπηρετεί το παρόν σχέ-
διο νόµου στον βαθµό που επιβάλλουν οι σηµερινές συνθήκες
τη δυναµική που πρέπει να αναπτύξει το Υπουργείο σας. Είναι
αλλαγές οι οποίες, δυστυχώς, αυξάνουν τον αδιαφανή κατά τα
άλλα, κατά την άποψή µας, ρόλο λειτουργίας του Υπουργείου
εξωτερικών. Δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες σας, δεν ανταπο-
κρίνεται στις ανάγκες του διεθνούς περιβάλλοντος που πρέπει
να παίζει το Υπουργείο. 

Το άρθρο 37 είναι ένα πολύ προβληµατικό άρθρο, του οποίου
αναδείξαµε την προβληµατικότητα σε όλες τις επιτροπές της
Βουλής. Το ανέδειξαν και οι εργαζόµενοι, οι φορείς που ήρθαν
και συνέδραµαν στον διάλογο ο οποίος αναπτύχθηκε σε σχέση
µε το σχέδιο νόµου. Το άρθρο αυτό γράφει µέσα ότι οι προαγω-
γές από τον βαθµό του Συµβούλου Πρεσβείας Α’ στον βαθµό του
Πληρεξούσιου Υπουργού Β’ και από τον βαθµό του Πληρεξού-
σιου Υπουργού Β’ στον βαθµό του Πληρεξούσιου Υπουργού Α’
ενεργούνται κατ’ απόλυτη εκλογή. Αιτιολογία απαιτεί µόνο στην
περίπτωση κατάδηλης υπεροχής υποψηφίου που παραλείπεται. 

Ζητήσαµε αλλαγή. Αναµένουµε και τις αλλαγές τις οποίες θα
ανακοινώσει ο Υπουργός. Αυτή η εισαγωγή της κατ’ απόλυτον
εκλογής σηµαίνει εκλογή χωρίς κριτήρια, τα οποία κριτήρια θα
διασφάλιζαν και διασφαλίζουν έναν βαθµό αντικειµενικότητας,
όπως συµβαίνει τώρα, χωρίς εξέταση του ατοµικού φακέλου
προσόντων και χωρίς τη δυνατότητα προσφυγής κατά ενδεχό-
µενης άδικης κρίσης. 

Πρόκειται, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για µια βαθύτατη προ-
σβολή στη διαφάνεια και στην αρχή της χρηστής διοίκησης. Η
Κυβέρνηση οµολογεί ότι ευαίσθητα ζητήµατα, όπως τα ελληνο-
τουρκικά, δεν θα τα χειρίζονται οι πλέον επαρκείς υπηρεσιακοί
υπάλληλοι, αλλά οι εκλεκτοί της εκάστοτε ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών. Πρόκειται για µια ξεκάθαρη δηµοκρατική οπι-
σθοδρόµηση που ανοίγει τον δρόµο σε λογικές που δεν πρέπει
να ακουµπούν καθόλου το κράτος µας και πολλώ δε µάλλον το
Υπουργείο Εξωτερικών, αυτή του ρουσφετιού, δηλαδή αν έχουµε
βύσµα, αν γνωρίζουµε τον Υπουργό Εξωτερικών ή κάποιον από
το περιβάλλον του Υπουργού Εξωτερικών. Πλέον, για να γίνει κά-
ποιος πρέσβης, δεν θα κρίνεται από τις επαγγελµατικές του ικα-
νότητες, αλλά από την υποταγή στις κυβερνητικές επιλογές. 

Κύριε Υπουργέ, σας έχουν πει όλοι για το προβληµατικό του
άρθρου 47 που αφορά στη δυνατότητα παραµονής στην Υπηρε-
σία µετά το όριο συνταξιοδότησης. Εκεί έχουµε πει ότι το όριο
των εξήντα πέντε ετών, συν δυο χρόνια, έτσι όπως τώρα λειτουρ-
γεί το Υπουργείο και έτσι έτσι όπως έχει δοµηθεί το Υπουργείο
τόσα χρόνια στη λειτουργία του, δυστυχώς δεν δίνει τη δυνατό-
τητα της ανέλιξης νέων στελεχών στις ανώτατες βαθµίδες του
Υπουργείου Εσωτερικών. Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να το
εξετάσετε πάλι το εν λόγω άρθρο. 

Επίσης, κάτι πολύ σηµαντικό είναι αυτό που αφορά στην υπη-
ρεσιακή ισότητα των δύο φύλων. Έχει να κάνει µε τη διάκριση -
την κατά την άποψή µας απαράδεκτη διάκριση- εις βάρος των
γυναικών, των µητέρων. Το άρθρο 24 επί της ουσίας λέει στο γυ-
ναικείο φύλο που είναι υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών
να επιλέξουν ή θα παραµείνουν στην Υπηρεσία και στο Σώµα για
να έχουν την ανέλιξη που έχουν και οι άνδρες ή θα επιλέξουν να
γίνουν µητέρες. Πρέπει να επιλέξουν ένα από τα δύο. 

Είµαι βέβαιος για την ευαισθησία σας, κύριε Υπουργέ -και
θέλω να σας το πω σε προσωπικό επίπεδο τώρα-, σε θέµατα δι-
καιωµάτων. Και για να µην το απλώσουµε πάρα πολύ τώρα στο
δικαιωµατικό, γιατί πληγώνει και τη Νέα Δηµοκρατία, µιλώ για
την ευαισθησία σας στην υπεράσπιση των γυναικών στη χώρα
µας και στον εργασιακό βίο. Πρέπει, λοιπόν, κατά την άποψή
µου, το συγκεκριµένο άρθρο να φύγει και να υπάρχει ισότητα.
Ό,τι συµβαίνει για τους άντρες συµβαίνει και για τις γυναίκες. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και θέλω εδώ να θέσω ένα ζήτηµα το οποίο είναι παρεµπίπτον,
αλλά θέλω να το πω. Υπάρχει η δυνατότητα πλέον και στους άν-
δρες γονείς να παίρνουν την άδεια ανατροφής τέκνου. Σωστό.
Θέλω να σας πω ότι δεν συµβαίνει παντού αυτό. Δηλαδή, υπάρ-
χουν κάποιες περιπτώσεις –δεν θέλω να αναφερθώ ονοµαστικά-
που δυσκολεύονται οι άνδρες γονείς να πάρουν την άδεια ανα-
τροφής τέκνου. Η Κυβέρνηση οφείλει, το κράτος οφείλει και
εµείς οφείλουµε ως Βουλή να ελέγχουµε την παροχή αυτής της
δυνατότητας. 

Τέλος, µε αφορµή το άρθρο 7 θεωρούµε πολύ σηµαντικό ότι
για ακόµα µια φορά στα κριτήρια της εισαγωγής στον διπλωµα-
τικό κλάδο η γνώση ξένων γλωσσών περιορίζεται µόνο στα αγ-
γλικά και στα γαλλικά, τώρα που η παγκοσµιοποίηση στην οποία
ζούµε αναδεικνύει τη δυναµική και άλλων γλωσσών. Δεν θέλω να
αναφέρω ονοµαστικά για να µην µπλέξουµε τώρα σε αυτό. Δεν
υπάρχει αυτός ο λόγος. 

Ο κ. Κοτζιάς, ο Υπουργός Εξωτερικών, είχε νοµοθετήσει οι
υποψήφιοι να γνωρίζουν πέραν των αγγλικών, µία ακόµα από τις
εναποµείνασες πέντε γλώσσες του ΟΗΕ, δηλαδή γαλλικά, ισπα-
νικά, ρωσικά, κινέζικα, αραβικά. Είναι µια διάταξη, την οποία -εν-
δεχοµένως- να δείτε αν µπορείτε να την επαναφέρετε. Εµείς ως
πρόταση το κάνουµε αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, για την κατάχρηση του χρόνου,
αλλά θέλω να πω κάτι. 

Σήµερα το πρωί λάβαµε, κύριε Υπουργέ –δεν ξέρω αν την λά-
βατε και εσείς- από την Επιστηµονική Υπηρεσία µια έκθεση για
την τεχνητή νοηµοσύνη. Δεν ξέρω αν τη διαβάσατε, εγώ επειδή
είµαι στην αρµόδια Επιτροπή Έρευνας και Τεχνολογίας και
αφορά και στην έρευνα και στην τεχνολογία και στη δηµόσια δι-
οίκηση, θέλω να το αναφέρω, γιατί έχει σχέση µε αυτό που ει-
πώθηκε. Εδώ µιλάει για το παγκόσµιο νοµοθετικό πλαίσιο, τι έχει
νοµοθετηθεί δηλαδή, σε σχέση µε την τεχνητή νοηµοσύνη στις
Ηνωµένες Πολιτείες, στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Ασία. 

Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες, αλλά οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµε-
ρικής, η Ευρώπη και η Ασία –κυρίως, όµως, η Ασία και οι Ηνωµέ-
νες Πολιτείες, χώρες που έχουν πρωταγωνιστικό ρόλο στην
ανάπτυξη της τεχνητής νοηµοσύνης, έχουν αντιληφθεί τα προ-
βλήµατα που δηµιουργεί η κατάχρηση της τεχνητής νοηµοσύνης
από διάφορους χρήστες. Παραδείγµατος χάριν, οι «New York
Times» είναι σε δικαστικό αγώνα εναντίον του chart GBD ακριβώς
επειδή χρησιµοποιήθηκαν έγγραφά, άρθρα της και περιεχόµενό
της χωρίς να ερωτηθεί. Είναι µια µεγάλη δικαστική µάχη αυτή
που γίνεται αυτή τη στιγµή στις Ηνωµένες Πολιτείες και έπονται
και άλλες. Εµείς, προφανώς, δεν είµαστε εναντίον της τεχνητής
νοηµοσύνης, δεν το συζητάµε αυτό. 

Πώς συνδέεται µε το Υπουργείο Εξωτερικών. Ακούστηκε στην
αρµόδια επιτροπή, σχετικά µε την υποστελέχωση των κατά τό-
πους γραφείων Τύπου του Υπουργείου Εξωτερικών και τα καθή-
κοντα των πρεσβειών, εκεί που έχουµε ανάγκη ενηµέρωσης για
το τι συµβαίνει, υπάρχει -λέει- και η δυνατότητα της εξ αποστά-
σεως ενηµέρωσης. Δηλαδή, τι; Θα είµαστε στην Αθήνα -εγώ έτσι
το κατάλαβα, δεν ξέρω αν είναι έτσι, θα δείτε και στα Πρακτικά-
και θα ενηµερωνόµαστε µέσω site, µέσω τεχνητής νοηµοσύνης
–δεν ξέρω πώς- για το τι συµβαίνει στη χώρα που συµβαίνουν τα
γεγονότα, παραδείγµατος χάριν, στη Συρία. Έτσι θα ενηµερω-
νόµαστε. 

Τα deepfake news έχουν νοµοθετηθεί, κύριε Υπουργέ, στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, γι’ αυτό θα πρέπει να δείξουµε προσοχή απέ-
ναντι στην ενηµέρωση που έχουµε από την τεχνητή νοηµοσύνη,
αλλά και από το ίντερνετ γενικώς, διότι µπορεί να οδηγήσουν σε
ατασθαλίες, πολλώ δε µάλλον όταν αυτό αφορά το Υπουργείο
Εξωτερικών. 

Καταλαβαίνετε, σε ένα πρόβληµα που µπορεί να υπάρχει στο
Υπουργείο Αθλητισµού για έναν αγώνα ποδοσφαίρου, πόσο επι-
κίνδυνη είναι αυτή η αναφορά και η χρήση τέτοιου είδους τεχνο-
λογίας, χωρίς να υπάρχει η απαραίτητη νοµοθέτηση και
προστασία από τα deepfake news στο Υπουργείο Εσωτερικών. 

Εµείς ακριβώς επειδή υπερασπιζόµαστε την εξωτερική πολι-
τική της χώρας και είµαστε υπερήφανοι, κύριε Υπουργέ για το
γεγονός ότι και η δική µας κυβέρνηση έλυσε ένα πρόβληµα, το
οποίο ήταν εµπόδιο επί είκοσι επτά χρόνια στη χώρα µας –και
αναφέροµαι στη Συµφωνία των Πρεσπών και την κατά γενική
οµολογία πολύ καλή δουλειά που έκανε ο Υπουργός Εξωτερικών
Νίκος Κοτζιάς, για διάφορα ζητήµατα, όπως για παράδειγµα η
επέκταση των ναυτικών µιλίων από τη δυτική πλευρά της χώρας,
που είναι και η εκλογική µου περιφέρεια, από το Ιόνιο- θεωρούµε
δύο πράγµατα: 

Πρώτον, ότι πρέπει µαζί να υπερασπιστούµε και να ζητήσουµε
την αύξηση του προϋπολογισµού του Υπουργείου Εξωτερικών,
για να µπορούν να έρθουν νέα παιδιά να µπουν στο σώµα, αλλά
και η εξωτερική πολιτική της χώρας να έχει την εικόνα που πρέ-
πει να έχει. Δεύτερον, να στελεχωθούν όχι µόνο σε επίπεδο στε-
λεχών πρεσβειών κ.λπ. και υπηρεσίες του Υπουργείου
Εξωτερικών, διοικητικοί υπάλληλοι, γραφείο ενηµέρωσης κ.λπ.,
τα οποία θα βοηθήσουν την ισχύ της χώρας όσον αφορά το
Υπουργείο Εξωτερικών.

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, ζητήσαµε αλλαγές. Ευελπιστούµε
να τις δούµε στην πορεία, αλλά µε το σχέδιο νόµου, όπως αυτό
κατατέθηκε έως τώρα, όπως αυτό υπάρχει έως τώρα στην ελλη-
νική Βουλή, θα καταψηφίσουµε το σχέδιο νόµου. Ευελπιστούµε
να αλλάξετε πράγµατα και θα δούµε τις επιµέρους διατάξεις για
να δούµε τι θα ψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μπάρκα. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το Κοµµου-

νιστικό Κόµµα Ελλάδος, τον κ. Ιωάννη Δελή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όταν συζητούµε, κυρίες και κύριοι, ένα νοµοσχέδιο σαν το ση-

µερινό, το οποίο ρυθµίζει την οργάνωση και τη λειτουργία του
Υπουργείου Εξωτερικών, είναι χρήσιµο να θυµόµαστε ότι ο ίδιος
ο ρόλος αυτού του Υπουργείου, η ίδια η εξωτερική πολιτική και
πιο συγκεκριµένα η ουσία της, είναι αυτά που ορίζουν τελικά και
τη δοµή αυτού του Υπουργείου και τον καταµερισµό, τη διάρ-
θρωση των υπηρεσιών του και συνδέονται φυσικά και µε τα προ-
βλήµατα του εργαζόµενου προσωπικού σε αυτό. 

Σε κάθε περίπτωση, φυσικά, το Υπουργείο των Εξωτερικών κα-
τέχει µία πολύ σηµαντική θέση στο αστικό κράτος καθώς, εκτός
από βασικό γρανάζι της κρατικής µηχανής, µε σκοπό τη διαιώ-
νιση της κυρίαρχης εξουσίας µέχρι τώρα αστικής τάξης, κατέχει,
ταυτόχρονα, και θέση δεσπόζουσα στην προώθηση της κυβερ-
νητικής πολιτικής στις σχέσεις της µε τις άλλες χώρες, στην εξω-
τερική πολιτική, δηλαδή.

Διαχρονικά και ανεξάρτητα από τις κυβερνητικές εναλλαγές
στο τιµόνι της αστικής διαχείρισης, είτε δηλαδή πρόκειται για
διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είτε του ΠΑΣΟΚ είτε του
ΣΥΡΙΖΑ, το Υπουργείο Εξωτερικών σχεδιάζει πάντα και πιστά
υλοποιεί εκείνη την πολιτική στις εξωτερικές σχέσεις της χώρας,
η οποία έχει ως βάση της, ως πάγιο και διαρκή της στόχο, τα
συµφέροντα και τις επιδιώξεις των µεγάλων εγχώριων οικονοµι-
κών οµίλων, τη λεγόµενη και γεωστρατηγική αναβάθµιση της
αστικής τάξης συνολικά. 

Αυτό χαρακτηριστικά αποτυπώνεται και στις επίσηµες επισκέ-
ψεις των Πρωθυπουργών της χώρας στο εξωτερικό, όπου στην
ελληνική πρωθυπουργική αποστολή, συνήθως, συµµετέχουν και
εκπρόσωποι µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. Και αυτό είναι
που βάζει, φυσικά, τη σφραγίδα του στις διεθνείς σχέσεις της
χώρας και το Υπουργείο Εξωτερικών αυτή την πολιτική στηρίζει
πολύµορφα και την υπηρετεί, τόσο µέσα από το κανάλι των δι-
µερών σχέσεων µε άλλα κράτη όσο και µέσα από τη συµµετοχή
στο ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις διάφορες ιµπεριαλιστι-
κές συµµαχίες και ενώσεις.

Κι όλα αυτά, µε έναν µανδύα δήθεν εθνικό να τα σκεπάζει, προ-
κειµένου φυσικά, να κρύβεται στα µάτια των λαϊκών στρωµάτων,
η ταξική ουσία της εξωτερικής πολιτικής, η οποία όµως -δυστυ-
χώς για εσάς- αποκαλύπτεται συνεχώς µέσα από τη συµµετοχή
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της χώρας µας στις ιµπεριαλιστικές συµµαχίες του ΝΑΤΟ και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δεν υπάρχει πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα από τις τελευ-
ταίες, επικίνδυνες για τους λαούς, εξελίξεις στη Συρία και στην
ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατολής, την οποία οι ιµπεριαλι-
στές µοιράζουν ξανά, που η Κυβέρνηση και όλα τα αστικά κόµ-
µατα της χώρας µας, µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο, προκειµένου
να µη διαταράξουν τη νατοϊκή γραµµή και την πολιτική των ήρε-
µων νερών µε την Τουρκία, φθάνουν να χαιρετίζουν ακόµα και
µια απροκάλυπτη επέµβαση των Ισραήλ, Τουρκίας και ΗΠΑ σε
µια ξένη χώρα και φθάνουν ακόµα και να αναγορεύουν τους τζι-
χαντιστές σε απελευθερωτές. Μόνο που έτσι η υποκρισία της Κυ-
βέρνησης και των άλλων κοµµάτων του νατοϊκού τόξου,
ξεπερνάει πλέον κάθε όριο, αφού, από τη µία, καταγγέλλετε όλοι
σας δήθεν τον αναθεωρητισµό και από την άλλη, τον νοµιµοποι-
είτε. 

Όλα αυτά, όµως, τα φαινοµενικά αντιφατικά έχουν την εξή-
γησή τους. Γιατί, µπορεί η χώρα µας να µη βρίσκεται στην κο-
ρυφή της παγκόσµιας καπιταλιστικής πυραµίδας -και δεν
βρίσκεται-, αλλά ωστόσο διαθέτει ισχυρά µονοπώλια, πολύ
ισχυρό εφοπλιστικό κεφάλαιο, βιοµηχανικό, τραπεζικό κεφάλαιο,
κατασκευαστικές εταιρείες και άλλα τµήµατα της αστικής τάξης,
τα οποία επιδιώκουν βέβαια την προώθηση της επιχειρηµατικής
τους δράσης στην περιοχή γύρω από τη χώρα µας αλλά και ευ-
ρύτερα. 

Εκτιµούν δε, όλοι αυτοί πως αυτές οι επιδιώξεις για την αύ-
ξηση της κερδοφορίας και της δύναµής τους µπορούν να πραγ-
µατοποιηθούν πιο αποτελεσµατικά µέσα από την ενεργό
εµπλοκή της χώρας µας στους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς.
Να, γιατί όλες οι αστικές κυβερνήσεις έχουν ως βάση της πολι-
τικής τους εκείνη τη συνεχώς βαθύτερη ενσωµάτωση της χώρας
σε όλα τα επικίνδυνα σχέδια των ιµπεριαλιστών, των Ηνωµένων
Πολιτειών, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και φυσικά, το Υπουργείο Εξωτερικών καλείται να ανταποκρί-
νεται ολοένα και περισσότερο σε αυτόν τον επιθετικό ρόλο, είτε
µε τις λεγόµενες διµερείς συµφωνίες, για παράδειγµα µε τις ΗΠΑ
ή µε τη Γαλλία, είτε µέσα στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
είτε στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ και πιο συγκεκριµένα, στην προ-
ώθηση των υποχρεώσεων που έχουν αναλάβει όλες οι ελληνικές
κυβερνήσεις απέναντι σε αυτή τη λυκοσυµµαχία. 

Ποιες είναι αυτές οι υποχρεώσεις; Το να αντιστοιχηθεί και να
εναρµονιστεί η χώρα µας µε τη στρατηγική του ΝΑΤΟ 2030 -το
παγκόσµιο ΝΑΤΟ, όπως το αποκαλούν-, ώστε σε συνεργασία µε
το Υπουργείο Άµυνας να συµµετέχουν ακόµα περισσότερες ελ-
ληνικές Ένοπλες Δυνάµεις σε επικίνδυνες αποστολές σε όλη την
υδρόγειο, κάτι που ήδη εδώ και χρόνια έχει αρχίσει να συµβαίνει. 

Μόνο τυχαίο, λοιπόν, δεν είναι ότι ενώ µόλις το 2021, πριν τρία
χρόνια δηλαδή, είχατε φέρει το αρχικό αντίστοιχο νοµοσχέδιο,
έρχεστε τώρα, το 2024, για να κάνετε σε αυτό µια σειρά από
εκτενείς τροποποιήσεις και αναπροσαρµογές, φιλοδοξώντας,
από τη µεριά σας, αυτό το νοµοσχέδιο για το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών να αποτελέσει ένα σύγχρονο εργαλείο, αναβαθµισµένο,
προσαρµοσµένο στις εξελίξεις µε τους διεθνείς οικονοµικούς αν-
ταγωνισµούς αλλά και στους σχεδιασµούς των ιµπεριαλιστικών
οργανισµών που συµµετέχει η χώρα µας, κάτι που προϋποθέτει
φυσικά και τη διασφάλιση του πλήρους ελέγχου των υπαλλήλων
του Υπουργείου και της απόλυτης ευθυγράµµισης των στελεχών
του µε την κυβερνητική πολιτική. 

Πάρτε το παράδειγµα της Διπλωµατικής Ακαδηµίας, που είναι
και στα πρώτα άρθρα του νοµοσχεδίου. Ο Υπουργός Εξωτερικών
είναι αυτός που ορίζει και τον διευθυντή της ακαδηµίας αλλά και
τον διευθυντή σπουδών. Ακόµα και για τον τρόπο εισαγωγής,
όπως και για τη συνολικότερη οργάνωση και λειτουργία της ακα-
δηµίας, δεν υπάρχει σαφήνεια. Θα είναι προεδρικό διάταγµα; Θα
είναι υπουργική απόφαση; Δεν το λέει. Το µόνο σίγουρο είναι ότι
θα είναι µετά από πρόταση του Υπουργού Εξωτερικών.

Εδώ, λοιπόν, εκτός των άλλων, τίθεται και ένα ερώτηµα: Τι
ακριβώς εξυπηρετεί αυτή η διπλωµατική εκπαίδευση των υπαλ-
λήλων του ελληνικού Υπουργείου Εξωτερικών, σε συνεργασία -
που προβλέπεται- µε κάποιους ιδιωτικούς φορείς; Τι εξυπηρετεί,
λοιπόν;

Βασικό στοιχείο του νοµοσχεδίου αποτελεί, επίσης, και το γε-
γονός ότι µε τις διατάξεις του από το 12ο µέχρι το 17ο άρθρο επι-
χειρείται -και εδώ χρειάζεται λίγη περισσότερη προσοχή- να
βαθύνει περαιτέρω η σύνδεση του ελληνικού Υπουργείου Εξω-
τερικών µε τον ΟΟΣΑ, ώστε να γίνει αυτή η σύνδεση πιο οργα-
νική.

Συστάσεις, βέβαια, δεν χρειάζονται για αυτόν τον ιµπεριαλι-
στικό οργανισµό. Τον ξέρει καλά και το έχει ζήσει στο πετσί του
ο ελληνικός λαός, είτε µε τις αντιλαϊκές του εργαλειοθήκες είτε
µε τα µέτρα που πρότεινε στις ελληνικές κυβερνήσεις, οι οποίες
πρόθυµα βέβαια τα υλοποιούσαν. Ακόµη και πρόσφατα, προχ-
θές, ο επικεφαλής του ΟΟΣΑ, που ήρθε στην Ελλάδα και συναν-
τήθηκε µε τον Πρωθυπουργό για την ετήσια έκθεση για την
ελληνική οικονοµία, έφερε µαζί του ακόµα ένα τσουβάλι µε φό-
ρους. 

Είναι χαρακτηριστικό, όσο και προκλητικό ταυτόχρονα, µέσα
σε συνθήκες γενικευµένης ακρίβειας και εισοδηµάτων στα τάρ-
ταρα να έρχεται ο επικεφαλής του ΟΟΣΑ στη χώρα µας και να
ζητάει να µειωθεί το αφορολόγητο όριο των 10.000 ευρώ και να
ζητάει να αυξηθούν -προσέξτε, όχι να µειωθούν ή να καταργη-
θούν, αλλά να αυξηθούν- οι µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ, όπου
υπάρχουν. Αυτά ζητάει ο ΟΟΣΑ. Με αυτόν τον οργανισµό επιχει-
ρείται η εµβάθυνση των σχέσεων και των θεσµών. 

Όπως ξέρετε και ξέρει βέβαια και ο ελληνικός λαός, αυτές οι
συστάσεις του ιµπεριαλιστικού οικονοµικού οργανισµού, που λέ-
γεται ΟΟΣΑ, δεν είναι κάποιες απλές εκθέσεις ιδεών, αλλά αργά
ή γρήγορα αποτυπώνονται και στην πράξη, όπως έγινε και µε
εκείνη την αντεργατική εργαλειοθήκη την περίοδο των µνηµο-
νίων, η οποία στα ράφια της, µπροστά-µπροστά µάλιστα, είχε την
επίθεση στο ασφαλιστικό, την αύξηση των ορίων ηλικίας, την
επέκταση των ελαστικών εργασιακών σχέσεων, τη µείωση των
εργοδοτικών ασφαλιστικών εισφορών και τόσα άλλα βέβαια,
επενδυµένα δήθεν και µε έναν επιστηµονικό µανδύα.

Είναι, βέβαια, προφανές ότι µε τις διατάξεις αυτές στο σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο επιδιώκεται να ενισχυθεί η παρέµβαση του
ΟΟΣΑ, ειδικά τώρα σε συνθήκες που γίνεται αυτή η στροφή στην
πολεµική οικονοµία και όταν ήδη η χώρα µας δαπανά πάνω από
το 3% του ΑΕΠ χρήµατα του λαού µας για τις πολεµικές ανάγκες
του ΝΑΤΟ και όχι βέβαια για την άµυνα της χώρας. 

Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν, επίσης, αρκετές διατάξεις που
αφορούν στα δικαιώµατα των υπαλλήλων του Υπουργείου, δια-
τάξεις µε τις οποίες µπαίνουν επιπλέον περιορισµοί, λέµε εµείς,
αυτών των δικαιωµάτων. Ένα παράδειγµα σε σχέση µε τις αναρ-
ρωτικές άδειες, που ήδη χορηγούνται µε δυσκολία. Μπορείς να
αρρωστήσεις για δύο µήνες, άντε να πάρεις παράταση και άλ-
λους δύο µήνες, ενώ εάν κάποιος αρρωστήσει πολλές φορές
µέσα στον χρόνο, ανακαλείται στην κεντρική υπηρεσία. Άσε που
εάν δεν εγκριθεί από κάποιο από τα πολλά ελεγκτικά όργανα,
οδηγείται µέχρι και στην περικοπή µισθού όποιος ασθενήσει. Και
το κερασάκι, ο Υπουργός Εξωτερικών -πάλι ο ίδιος- µπορεί να
παραπέµπει απευθείας στις επιτροπές αυτές τους υπαλλήλους
που έχουν λάβει αναρρωτική άδεια, για να γνωµοδοτήσουν, εάν
είναι ικανοί να ασκήσουν τα καθήκοντά του. Εάν η επιτροπή κρί-
νει ότι δεν είναι, τότε αυτός ο εργαζόµενος απολύεται. 

Προφανώς και δεν συµφωνούµε βέβαια µε τις αλλαγές σε
σχέση µε τον νόµο του 2021, µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου
που αφορούν στην αξιολόγηση, καθώς σε κάθε περίπτωση προ-
ωθείται και εντείνεται η προσπάθεια χειραγώγησης και ενσωµά-
τωσης στην αντιλαϊκή στρατηγική. 

Ξεχωρίζουν, βέβαια, εδώ κάποιες πλευρές που επιβεβαιώνουν,
πέρα από τις συνολικότερες στοχεύσεις που εξυπηρετεί αυτή η
αξιολόγηση, ότι αυτή τελικά δεν γίνεται µε όρους αξιοκρατίας,
όπως θέλετε να παινεύεστε όλοι όσοι την ενστερνίζεστε. Ένα τέ-
τοιο παράδειγµα είναι το γεγονός ότι δεν αξιολογούνται καθόλου
τα τυπικά προσόντα, οι τίτλοι σπουδών, η επιµόρφωση. 

Επιπρόσθετα, διαγράφεται από πειθαρχικό παράπτωµα εκείνη
η σύνταξη αξιολογικής έκθεσης από έναν αξιολογητή, η οποία
περιέχει αναληθή γεγονότα και χαρακτηρισµούς και κρίσεις, που
δεν επιβεβαιώνονται όµως από την όλη υπηρεσιακή παρουσία
του υπαλλήλου. Αυτό τώρα, σε συνδυασµό µε το απαράδεκτο
άρθρο 28, µε το οποίο καταργείται η δυνατότητα να προσφεύγει
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ο υπάλληλος στο αρµόδιο υπηρεσιακό συµβούλιο για γεγονότα
που δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα και έχουν µπει
στο φάκελο του, δηµιουργεί τελικά ένα πιο ασφυκτικό πλαίσιο
για τους εργαζόµενους. Αλήθεια, µε όσους κριθούν ανεπαρκείς
τι θα κάνετε;  

Τώρα, σε ό,τι αφορά τις διατάξεις για τα πειθαρχικά ζητήµατα
των υπαλλήλων, είναι κι αυτά στη λογική του αντιδραστικού, επι-
κίνδυνου Πειθαρχικού Δικαίου που ισχύει για όλους τους δηµο-
σίους υπαλλήλους. Αυτή η κατεύθυνση βεβαίως έχει ενισχυθεί
περαιτέρω µε τον προηγούµενο νόµο του 2021, αφού στα πει-
θαρχικά παραπτώµατα περιλαµβάνεται και το εξής: δηµοσιεύ-
σεις ή ανακοινώσεις για θέµατα που αφορούν στη λειτουργία της
υπηρεσίας, χωρίς προηγούµενη έγκριση της προϊσταµένης
αρχής. Έτσι, τόσο γενικά. Αυτό όµως είναι τόσο αόριστο που χω-
ράει οποιαδήποτε ερµηνεία και µπορεί να σέρνει τους εργαζό-
µενους στα πειθαρχικά για το παραµικρό. 

Με το νοµοσχέδιο επιδιώκεται βέβαια η επιτάχυνση των πει-
θαρχικών διαδικασιών, η αυστηροποίηση των ποινών, όπως η
παύση για ψευδή βεβαίωση και βέβαια, σύµφωνα µε το νοµοσχέ-
διο, η καθοριστική προσωπική, απόλυτη θα έλεγε κανείς, δικαιο-
δοσία του Υπουργείου Εξωτερικών συνεχίζεται και µε τα
εργασιακά ζητήµατα που αφορούν στις προαγωγές -αυτές γίνον-
ται µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών-, ενώ καταργούνται
ακόµα και κάποιες έστω µικρές ασφαλιστικές δικλίδες που υπήρ-
χαν, όπως ήταν παραδείγµατος χάριν η ειδική αξιολόγηση. 

Όλα αυτά -τι να πούµε;- µάλλον έχουν να κάνουν µε την εφαρ-
µογή της γνωστής λογικής για τα, όπως τα λέτε εσείς, «δικά σας
παιδιά». 

Τέλος σε ό,τι αφορά στη στελέχωση των διπλωµατικών και
προξενικών αρχών του εξωτερικού και που είναι, όπως οµολογεί
η ίδια η αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου, ιδιαίτερα υποστε-
λεχωµένες -το νοµοσχέδιο το λέει και είναι βέβαια- το νοµοσχέ-
διο τελικά µε τις λιγοστές θέσεις που προβλέπει ουσιαστικά
διαιωνίζει και σε καµµία περίπτωση δεν λύνει το πρόβληµα της
στελέχωσης και της λειτουργίας των προξενικών αρχών στις
χώρες µε µεγάλη παρουσία Ελλήνων µεταναστών, µε αποτέλε-
σµα αυτοί να ταλαιπωρούνται µε ατέλειωτες λίστες αναµονής
ακόµα και για τα πιο στοιχειώδη ζητήµατα και να ταλαιπωρούνται
βέβαια και οι λιγοστοί προξενικοί υπάλληλοι. Και εδώ αντί να
αξιοποιήσετε τη δεξαµενή των διαγωνισµών του ΑΣΕΠ και συγ-
κεκριµένα του διαγωνισµού 2Γ/2022, που είναι µια ήδη ταλαιπω-
ρηµένη δεξαµενή, για να στελεχώσετε επαρκώς τα υπο-
στελεχωµένα προξενεία της χώρας -2,4 είναι οι υπάλληλοι ανά
εξωτερική υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών, σύµφωνα µε
την Ένωση Διπλωµατικών Υπαλλήλων, όπως ειπώθηκε προχθές
στην επιτροπή- τι κάνετε; Με το άρθρο 19 έρχεστε και βάζετε
επιπλέον εµπόδια µε το να µεταβάλλετε ουσιωδώς τους όρους
διεξαγωγής αυτού του διαγωνισµού, οδηγώντας έτσι στον σχη-
µατισµό διοριστέων δύο ταχυτήτων, µε τα επιπλέον κριτήρια που
βάζετε ειδικά για τους διοικητικούς των προξενείων. Οφείλετε
νοµίζουµε εδώ µία εξήγηση. 

Καταψηφίζουµε φυσικά επί της αρχής το νοµοσχέδιο και δη-
λώνουµε ότι ως ΚΚΕ θα συνεχίσουµε την πάλη για τον απεγκλω-
βισµό της χώρας µας από τους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς,
για να διαµορφωθούν όλοι εκείνοι οι όροι που θα επιτρέψουν
στην εργατική τάξη της πατρίδας µας -και στον λαό µας- να ανα-
λάβει η ίδια επιτέλους την ευθύνη της εξουσίας και να εφαρµο-
στεί από το εργατικό κράτος µια πολιτική αµοιβαία επωφελών
σχέσεων µε κράτη και λαούς. Στο πλαίσιο αυτό φυσικά και µπο-
ρούν να αξιοποιηθούν εργαζόµενοι, επιστήµονες στα ζητήµατα
της εξωτερικής πολιτικής, για τις ανάγκες του λαού µας όµως
και όχι για την αστική τάξη. 

Κλείνοντας και αφού ευχαριστήσω τον Πρόεδρο για την ανοχή
ως προς τον χρόνο, να πω δύο λόγια σχετικά µε την τροπολογία
της Κυβέρνησης που ήρθε χθες αργά το βράδυ και που αφορά
επί της ουσίας στο κόµµα «Σπαρτιάτες». Ξέρετε το µέτωπο που
έχει το ΚΚΕ απέναντι στα φασιστικά, ναζιστικά µορφώµατα είναι
διαρκές, είναι ασυµβίβαστο, ακριβώς γιατί ο φασισµός κι ο ναζι-
σµός αποτελούν γνήσια τέκνα του καπιταλισµού. Γι’ αυτό και θε-
ωρούµε έργο του εργατικού - λαϊκού κινήµατος το τσάκισµα και
την αποµόνωση του φασισµού, την ώρα που η Ευρωπαϊκή Ένωση,

στην οποία όλοι σας ορκίζεστε, έχει σηµαία της την αντιδραστική
θεωρία των δύο άκρων, ταυτίζοντας την πιο ανθρώπινη θεωρία,
τον κοµµουνισµό, µε την πιο απάνθρωπη, τον φασισµό. Και ασφα-
λώς φυσικά και ζητούµε και τη λήψη όλων εκείνων των απαραίτη-
των µέτρων, ώστε να εµποδίζονται τα φασιστικά µορφώµατα να
χύνουν το αντιδραστικό τους δηλητήριο στην κοινωνία. Θέλουµε
όµως εδώ να επισηµάνουµε ότι στο περιεχόµενο της τροπολογίας
της Νέας Δηµοκρατίας, όπως παλαιότερα και σε αυτήν του
ΠΑΣΟΚ, υπάρχει ένα προβληµατικό στοιχείο: Η επίκληση του άρ-
θρου 187Α του Ποινικού Κώδικα που είναι γνωστό και ως «τροµο-
νόµος» και που µπορεί αυτό το άρθρο να χρησιµοποιηθεί και
ενάντια στους αγώνες του εργατικού - λαϊκού κινήµατος, ανοίγον-
τας επικίνδυνους δρόµους καταστολής. Και αυτό βεβαίως είναι
ένα προβληµατικό σηµείο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δελή. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από την Ελλη-

νική Λύση κ. Βασίλειο Βιλιάρδο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο

αφορά στην ουσία εσωτερικά θέµατα προσωπικού και όχι τη λει-
τουργία του Υπουργείου Εξωτερικών, ενώ συµπεριλαµβάνει βαθ-
µολογικά και άρα µισθολογικά θέµατα, µετατάξεις κ.λπ. τα οποία
αναλύσαµε στις επιτροπές και δεν υπάρχει λόγος να επαναλά-
βουµε και εδώ. Αυτό που δεν περιλαµβάνει, ενώ αφορά στους
Έλληνες πολίτες που πληρώνουν τα έξοδα του Υπουργείου, είναι
τι θα επιτευχθεί µε αυτές τις αλλαγές. Επίσης, πώς θα εφαρµο-
στούν όσον αφορά στη διπλωµατική γραµµή της χώρας, όταν
πολλά από αυτά τα θέµατα, όπως και οι προαγωγές, εξαρτώνται
απαράδεκτα από τον εκάστοτε Υπουργό. 

Παρεµπιπτόντως, εδώ η χώρα µας έχει ένα αρκετά µεγάλο δί-
κτυο πρεσβειών και προξενείων λόγω και του εφοπλισµού, οπότε
θα πρέπει να γίνεται σωστή χρήση και διαχείριση του δικτύου
αυτού. 

Επιγραµµατικά τώρα στα περιεχόµενά του το νοµοσχέδιο, που
στην ουσία αποτελεί µία συρραφή τροπολογιών, περιλαµβάνει
διατάξεις για τα εξής: 

Πρώτον, για τη λειτουργία της Διπλωµατικής Ακαδηµίας και
τον τρόπο εισαγωγής σε αυτήν. 

Δεύτερον, για τα προσόντα του προϊσταµένου της Υπηρεσίας
Ενηµέρωσης, όπως επίσης της Διεύθυνσης Διεθνών Οικονοµικών
Σχέσεων και τη στελέχωσή τους. 

Τρίτον, για τα πειθαρχικά συµβούλια. 
Τέταρτον, για τη διαδικασία αποχαρακτηρισµού εγγράφων.
Πέµπτον, για άδειες του προσωπικού, όπως κανονική, αναρ-

ρωτική, εκπαιδευτική και µητρότητας, καθώς επίσης για την ια-
τροφαρµακευτική περίθαλψη στο εξωτερικό.

Έκτον, για την αξιολόγηση, προαγωγή και αργία υπαλλήλων
του Υπουργείου Εξωτερικών. Επιπλέον, για το επιστηµονικό προ-
σωπικό της Ειδικής Νοµικής Υπηρεσίας, του Κλάδου Εµπειρο-
γνωµόνων, του Κλάδου Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων,
του Κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας, καθώς
επίσης του Κλάδου Επιµελητών. 

Επίσης, για την απονοµή του βαθµού του πρέσβη, εδώ καταρ-
γείται η γραπτή και προφορική δοκιµασία προαγωγής για τον δι-
πλωµατικό κλάδο που υπήρχε στον νόµο Δένδια και δεν
τηρήθηκε, ενισχύοντας τις ανησυχίες µας σχετικά µε το ότι οι
ρυθµίσεις µπορεί να γίνονται µε αδιαφανή έως και πολιτικά κρι-
τήρια από την εκάστοτε διοίκηση. 

Οφείλουµε να σηµειώσουµε πάντως ότι οι Υπηρεσίες Οικονο-
µικών είναι κοµβικής σηµασίας για την προώθηση της Οικονοµι-
κής Διπλωµατίας και την προσέλκυση ξένων επενδύσεων που
µειώνονται συνεχώς στη χώρα µας, ενδεχοµένως σε συνδυασµό
µε άλλες υπηρεσίες, όπως είναι το Enterprise Greece. Είναι δε
σηµαντικές για τη γεωοικονοµία γενικότερα, την οποία δυστυχώς
η χώρα µας παραµελεί συνεχώς, ενώ κατά την άποψή µας χρει-
άζονται ειδικές ικανότητες εκτός των τυπικών του δηµοσίου
τοµέα.

Έβδοµον, για µετατάξεις από άλλους φορείς της γενικής κυ-
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βέρνησης, όπου καταργείται η πρόβλεψη περί της κατά παρέκ-
κλιση µετάταξης στο Υπουργείο Εξωτερικών, ενώ επανέρχεται η
γραπτή δοκιµασία για τις εσωτερικές µετατάξεις. Εδώ πρόκειται
για µία ρύθµιση που άλλαξε από τον κ. Δένδια και αλλάζει ξανά
από τον νυν Υπουργό, χωρίς ουσιαστικό λόγο, κατά την άποψή
µας. 

Όγδοον, αυξάνονται οι θέσεις του κλάδου Διοικητικού Προξε-
νικού µε εξειδικευµένο προσωπικό που θα προέλθει από ειδικό
διαγωνισµό ΑΣΕΠ, ενώ µειώνονται στον κλάδο Διοικητικής και
Λογιστικής. 

Ένατον, προβλέπεται να µεταφερθούν στο Υπουργείο Εξωτε-
ρικών η διοίκηση και η διαχείριση των ακινήτων κυριότητας -έτσι
γράφει- του ελληνικού δηµοσίου, τα οποία στεγάζουν διπλωµα-
τικές και προξενικές αρχές της Ελλάδας. Εν προκειµένω, έχει εν-
διαφέρον το πώς εντοπίστηκαν, αφού γενικότερα δεν υπάρχει
µητρώο παγίων στη χώρα µας –το λέµε πάρα πολλά χρόνια
τώρα- ούτε καν φυσικά αποτίµησή τους. 

Όσον αφορά στη µεταβίβασή τους, θα γίνει κατά τα γνωστά,
χωρίς αποτίµηση, τουλάχιστον εξ όσων έχω καταλάβει. Προφα-
νώς όµως έχει σηµασία να υπάρχει καταγραφή της αξίας τους
για την ενηµέρωση των πολιτών, ειδικά για την περίπτωση που
κάποια από αυτά τα ακίνητα θα εκποιηθούν ή θα δοθούν ως εγ-
γύηση, σύµφωνα µε αυτά που γράφει το νοµοσχέδιο. 

Το ερώτηµά µας εδώ ήταν εάν συµπεριλαµβάνονται και ακί-
νητα της ΕΤΑΔ ή του Υπερταµείου στο οποίο δεν πήραµε καµµία
απάντηση και στις τρεις προηγούµενες επιτροπές, οπότε θα ρω-
τήσουµε και εδώ ξανά τον Υπουργό πού ανήκουν αυτά τα ακί-
νητα, εάν ανήκουν δηλαδή πραγµατικά στο δηµόσιο, στο
Υπερταµείο, στο ΤΑΙΠΕΔ ή στην ΕΤΑΔ. Σε ποιον από όλους;

Σηµειώνουµε πάντως ότι τα ακίνητα για τη λειτουργία των δι-
πλωµατικών υπηρεσιών και για την προβολή της Ελλάδας στο
εξωτερικό αποτελούν σηµαντικότατα περιουσιακά στοιχεία της
χώρας µας. Είναι λοιπόν σκανδαλώδες ότι κάποια ξεπουλήθηκαν
στο παρελθόν από το ΤΑΙΠΕΔ, στο οποίο φαίνεται πως είχαν µε-
ταφερθεί, προφανώς άνευ αξίας, όπως στη Νέα Υόρκη στο Βε-
λιγράδι και αλλού. Έτσι, µε αυτόν τον τρόπο δηλαδή,
ακρωτηριάστηκαν κρίσιµες εθνικές υποδοµές όπως το Γραφείο
Τύπου στη Νέα Υόρκη που κυριολεκτικά ξεπουλήθηκε, ενώ την
ίδια στιγµή η Τουρκία επενδύει σε ουρανοξύστη.

Κλείνοντας µε την κοστολόγηση των διατάξεων, έχει γίνει µόνο
εν µέρει από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, ενώ η Κυβέρ-
νηση παραπονιέται για ακοστολόγητες προτάσεις µόνο όµως
όταν πρόκειται για την Αντιπολίτευση, ενώ για την ίδια σε όλα τα
νοµοσχέδια δεν βρίσκουµε ποτέ µια σωστή αξιολόγηση. 

Συµπερασµατικά, πρόκειται συνολικά για ένα ανούσιο νοµο-
σχέδιο ενός προβληµατικού Υπουργείου, το οποίο δεν ασχολεί-
ται µε τα πραγµατικά θέµατα που αφορούν στην κοινωνία και τα
οποία συχνά αποσιωπώνται, όπως µε τη µυστική διπλωµατία του
κυρίου Υπουργού. 

Γενικότερα τώρα για την εξωτερική πολιτική, ειδικά για τις δύο
εµπόλεµες περιοχές που απειλούν τη χώρα µας και την Ευρω-
παϊκή Ένωση, ξεκινώντας από την Ουκρανία, τα εξής.

Πρόσφατα στις 28 Νοεµβρίου το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ενέ-
κρινε ένα ψήφισµα µε τον πολεµικό τίτλο: «Ενίσχυση της ακλό-
νητης υποστήριξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Ουκρανία
ενάντια στον επιθετικό πόλεµο της Ρωσίας» κ.λπ.. Το ψήφισµα
αυτό εγκρίθηκε από την πλειοψηφία των συντηρητικών, σοσιαλι-
στών, φιλελεύθερων και πρασίνων, ενώ αυτά που εµπεριέχει κά-
νουν ακόµη και έναν ουδέτερο παρατηρητή στην κυριολεξία να
αγανακτεί. Το κοινοβούλιο βέβαια είχε ήδη εγκρίνει ένα ψήφισµα
τον Ιούλιο, µε το οποίο ουσιαστικά κήρυξε έναν ολοκληρωτικό
πόλεµο εναντίον της Ρωσίας.

Το νέο ψήφισµα όµως δροµολογεί ένα ακόµη βήµα. Μοιάζει
σχεδόν σαν µια έκκληση για τον Γ’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Εν προ-
κειµένω, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο δηλώνει πως οι απειλές της
Ρωσίας να απαντήσει σε επιθέσεις µε πυρηνικά χτυπήµατα δεν
θα αποτρέψουν σε καµµία περίπτωση την Ευρωπαϊκή Ένωση
από το να συνεχίσει να παρέχει στρατιωτική και οικονοµική υπο-
στήριξη στην Ουκρανία. 

Συγκεκριµένα, αυτό που απαιτείται κατά τους ευρωπαίους
ηγέτες είναι η άµεση παράδοση πολεµικών αεροσκαφών και πυ-

ραύλων cruise µεγάλου βεληνεκούς, συµπεριλαµβανοµένου του
πυραύλου cruise «Taurus». Είναι αξιοσηµείωτο ότι το ψήφισµα
δεν επιβάλλει περιορισµούς στη χρήση αυτών των όπλων, γεγο-
νός που σηµαίνει πως ολόκληρη η Ρωσία θα µπορούσε να κη-
ρυχθεί ως στόχος. 

Περαιτέρω, εκτιµάται ότι η Γαλλία, η Μεγάλη Βρετανία και οι
Ηνωµένες Πολιτείες έχουν ήδη απελευθερώσει τους πυραύλους
cruise «Scalp», «Storm Shadow» και «ATACMS» για επιθέσεις σε
ρωσικό έδαφος. Το γεγονός αυτό ότι δηλαδή αυτά τα εξαιρετικά
πολύπλοκα οπλικά συστήµατα πρέπει συνήθως να λειτουργούν
από στρατιώτες του ΝΑΤΟ δεν αναφέρεται καθόλου στο ψήφι-
σµα ούτε ότι αυτή η ενέργεια θα σήµαινε άµεση εµπλοκή του
ΝΑΤΟ στον πόλεµο της Ουκρανίας ούτε οι πιθανές αντιδράσεις
της Ρωσίας πώς θα ήταν σε µια τέτοια κλιµάκωση αυτού του πο-
λέµου.

Δεν γίνεται καµµία απολύτως αναφορά στον κίνδυνο, σύµ-
φωνα µε τον οποίο µια άµεση επίθεση του ΝΑΤΟ στη Ρωσία θα
µπορούσε να προκαλέσει έναν Γ’ Παγκόσµιο Πόλεµο, ενδεχοµέ-
νως ακόµη και µια πυρηνική σύγκρουση. Δεν συζητείται δε καν
το ότι ένας τέτοιος πόλεµος θα διεξαγόταν αναπόφευκτα σε ευ-
ρωπαϊκό έδαφος ούτε τι καταστροφικές συνέπειες θα είχε για
τους ευρωπαίους πολίτες. 

Δεν γίνεται καµµιά απολύτως συζήτηση και καµµία απολύτως
αναφορά σε τέτοια σηµαντικά ενδεχόµενα. Γιατί όλα αυτά; Πιθα-
νότατα επειδή ορισµένα µέλη του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου λει-
τουργούν πραγµατικά σε µια αποµονωµένη γυάλα. Οπότε
προφανώς έχουν χάσει εδώ και καιρό την επαφή τους µε την
πραγµατικότητα. 

Το ψήφισµα αυτό των 13 σελίδων µοιάζει µε µια λίστα κατηγο-
ριών, απειλών, αιτηµάτων για παραδόσεις όπλων και πυροµαχι-
κών, καθώς επίσης αιτηµάτων περισσότερων χρηµάτων για τον
πόλεµο, ενώ απαιτεί και άλλες κυρώσεις εναντίον της Ρωσίας,
όπως αυτές που δροµολογήθηκαν πρόσφατα και στις οποίες εµ-
πλέκεται επιπλέον η Κίνα.

Είναι γνωστό πάντως ότι οι εµπορικοί πόλεµοι, όπως µέσω κυ-
ρώσεων, ακολουθούνται από συναλλαγµατικούς και καταλήγουν
νοµοτελειακά σε συµβατικούς, µε βάση την ιστορία µας, και σή-
µερα δεν αποκλείεται πια η χρήση πυρηνικών όπλων. Πρόκειται
λοιπόν για µια εξαιρετικά επικίνδυνη κατάσταση για την οποία θα
έπρεπε κανείς να είναι πάρα πολύ προσεκτικός.

Το µοναδικό που λείπει εντελώς από το ψήφισµα είναι µια προ-
σέγγιση για µια ειρηνική επίλυση της σύγκρουσης, αφού ούτε
µια πρότασή του δεν είναι αφιερωµένη σε διπλωµατικές κινήσεις
ή διαπραγµατεύσεις. Ο στόχος δε της κοινοβουλευτικής πλει-
οψηφίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου είναι ξεκάθαρος: νίκη
επί της Ρωσίας, όποιο και αν είναι το κόστος. Είναι δυνατόν όµως
ποτέ να ηττηθεί µια τόσο µεγάλη πυρηνική δύναµη; Ασφαλώς
όχι. 

Σε κάθε περίπτωση, το ψήφισµα είναι ένα έγγραφο γεµάτο
µίσος, πανικό και υστερία, µια πραγµατικά επαίσχυντη έκφραση
ανευθυνότητας και έλλειψης ενσυναίσθησης για τα ενδεχόµενα
θύµατα ενός µελλοντικού πυρηνικού πολέµου. Προφανώς το θε-
ωρούµε ντροπή για µια πολιτισµένη περιοχή, όπως είναι η Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Όσον αφορά τώρα στη δεύτερη εστία πολέµου στη Μέση Ανα-
τολή, διαβάζοντας εν πρώτοις την ανακοίνωση του ΚΥΣΕΑ της
περασµένης Παρασκευής, συµπεραίνεται πως η ελληνική Κυβέρ-
νηση ελπίζει ότι η επικράτηση των τζιχαντιστών στη Συρία θα δια-
σφαλίσει την εδαφική ακεραιότητα της χώρας, επίσης τη
δηµοκρατική οµαλότητα και το τέλος των προσφυγικών ροών. 

Εντούτοις, το µόνο σίγουρο είναι ότι οι χρηµατοδοτούµενοι
και στηριζόµενοι από την Τουρκία κυβερνώντες τζιχαντιστές δεν
θα διστάσουν να υπογράψουν µια «διακρατική», σε εισαγωγικά,
συµφωνία µε την Τουρκία, µια συµφωνία που η Τουρκία θα εκ-
µεταλλευτεί για να «νοµιµοποιήσει», σε εισαγωγικά, τις παράνο-
µες διεκδικήσεις της στην Ανατολική Μεσόγειο και το
ψευδολόγηµα της γαλάζιας πατρίδας. 

Εµείς τώρα έχουµε αναφέρει στις επιτροπές τους πολιτιστι-
κούς δεσµούς που µας ενώνουν µε τους ελληνορθόδοξους της
χώρας και γενικότερα του Λεβάντε, καθώς επίσης της ευρύτερης
περιοχής της δυτικής Ασίας έως το Ιράκ, και επιπλέον ότι πρό-
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κειται για ένα καθαρά ανθρωπιστικό θέµα, ότι θα πρέπει να προ-
στατευτούν οι ελληνορθόδοξοι και για να διατηρηθούν στην πε-
ριοχή, όπως επίσης όλες οι άλλες µειονότητες.

Στο Ιράκ πάντως οι χριστιανοί έχουν µειωθεί από 1,5 εκατοµ-
µύριο το 2003 σε 250.000, ενώ στη Συρία από 1,75 εκατοµµύριο
το 2010 σε 450.000 σήµερα. Στην Αίγυπτο δε οι κόπτες χριστιανοί
έχουν µειωθεί κατά ένα ακόµα 1,25 εκατοµµύριο σε σχέση µε τα
9 εκατοµµύρια του 2011, ενώ στο Λίβανο οι χριστιανοί που ανέρ-
χονται σε 1 εκατοµµύριο ζουν υπό τη σκιά του σιιτικού καθεστώ-
τος που έχει εγκαθιδρύσει η Χεζµπολάχ.

Ακόµη και στην Παλαιστίνη στους Αγίους Τόπους παρατηρεί-
ται µείωση του χριστιανικού πληθυσµού, ενώ είναι χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα ότι στην πόλη της γέννησης του Χριστού, στη
Βηθλεέµ, ο πληθυσµός της οποίας αποτελείτο παλαιότερα από
χριστιανούς σε ποσοστό 90% περίπου, επικρατούν τώρα οι µου-
σουλµάνοι που αγγίζουν το 65% του πληθυσµού. 

Τα ίδια συµβαίνουν στην άλλη µεγάλη χριστιανική πόλη, στην
πόλη του Χριστού, τη Ναζαρέτ, όπου το ποσοστό των χριστιανών
µειώθηκε δραµατικά, σηµειώνοντας πως ακόµη κι ο ισραηλινός
Τύπος έχει ασχοληθεί εκτενώς µε τις επιθέσεις υπερορθόδοξων
Εβραίων κατά χριστιανικών εκκλησιών. Δυστυχώς, όµως, η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και γενικότερα η Δύση αδιαφορούν εντελώς για
όλα αυτά που συµβαίνουν στη συγκεκριµένη περιοχή. 

Περαιτέρω, η κατάσταση στη Συρία έχει επιπλέον γεωστρατη-
γική και οικονοµική σηµασία, αφού θα επηρεάσει την εθνική µας
ασφάλεια, εάν δηµιουργηθεί µια εστία αστάθειας στην Ανατολική
Μεσόγειο κοντά στην Κύπρο. Θα επηρεάσει επίσης την κίνηση
από τη Διώρυγα του Σουέζ, ενώ έχει σχέση µε την προώθηση ή
όχι αγωγών φυσικού αερίου και εξορύξεων. Εν προκειµένω, είναι
µια εξαιρετικά σηµαντική περιοχή για όλα αυτά.

Συνεχίζοντας, όσον αφορά στο καθεστώς στη Συρία, είναι δύ-
σκολο να προβλέψει κανείς πώς θα εξελιχθεί, εάν δηλαδή θα
υπάρχει µια κεντρική διοίκηση κάτω από τους ισλαµιστές της
HTS, που δυστυχώς υποστηρίζει απαράδεκτα η Δύση, ή θα δια-
σπαστεί σε αυτόνοµα τµήµατα. 

Οι συµµετέχοντες πάντως είναι πολλοί, µε διαφορετικές επιρ-
ροές και µε µεγάλες αντιπαλότητες µεταξύ τους, ενώ εµάς,
εκτός από τη στήριξη των Ελληνορθοδόξων, θα έπρεπε να µας
ενδιαφέρει και να κάνουµε ό,τι µπορούµε για την ίδρυση ενός
ανεξάρτητου κουρδικού κράτους, που πιθανότατα θα συνέβαλε
στους στόχους µας. 

Η Συρία, βέβαια, εκτός του ότι βοµβαρδίζεται από τους πάν-
τες, κυρίως από το Ισραήλ, αντιµετωπίζει σοβαρά οικονοµικά
προβλήµατα, τα οποία πολλαπλασιάζονται από την ανάγκη ανοι-
κοδόµησής της, µετά από δεκατέσσσερα χρόνια εµφυλίου πολέ-
µου, και από την επιστροφή προσφύγων, σηµειώνοντας πως το
κατά κεφαλήν ΑΕΠ της έχει καταρρεύσει στα 421 δολάρια µε
στοιχεία του 2021, 421 δολάρια όταν το µέσο κατά κεφαλήν ει-
σόδηµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι περίπου στις 38.000 δο-
λάρια. 

Με δεδοµένο, όµως, ότι αποτελεί το σταυροδρόµι πολλών εν-
δεχόµενων αγωγών και δρόµων, όπως του δρόµου που θα ερχό-
ταν από την Ινδία, έχει πολύ µεγάλο γεωπολιτικό ενδιαφέρον,
ενώ είναι σηµαντική η σηµασία της για την ΑΟΖ, όσον αφορά
στην Ελλάδα και στην Κύπρο, σηµειώνοντας πως δεν έχει καθο-
ρίσει ΑΟΖ, όπως άλλωστε κι εµείς στην περιοχή, έχοντας αντι-
ταχθεί επιπλέον στο παράνοµο τουρκολιβυκό σύµφωνο.

Εν προκειµένω, µια νέα φιλοτουρκική κυβέρνηση θα µπορούσε
να καθορίσει ΑΟΖ της Συρίας µε την Τουρκία, θέτοντας επικίν-
δυνο προηγούµενο για την Ελλάδα και την Κύπρο. 

Σε κάθε περίπτωση, η Ελλάδα και η Κύπρος πρέπει να παρα-
κολουθούν τις προθέσεις της Συρίας, τόσο στα θέµατα ΑΟΖ όσο
και αγωγών, ενώ όλα αυτά που συµβαίνουν στην ευρύτερη πε-
ριοχή δεν είναι απίθανο να καταλήξουν από αυτήν την πλευρά
σε ένα Γ’ Παγκόσµιο Πόλεµο, όπως φοβόµαστε και στην περί-
πτωση της Ουκρανίας, µε αφετηρία µια ενδεχόµενη σύγκρουση
του Ισραήλ µε το Ιράν, η οποία δεν είναι καθόλου απίθανη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Βιλιάρδο.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από τη Νέα
Αριστερά κ. Σία Αναγνωστοπούλου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πιο σοβαρό
εργαλείο για την άσκηση πολιτικής εθνικής ασφάλειας και άµυ-
νας είναι η διπλωµατία. Μετά έρχονται όλα τα άλλα. Αυτό, όµως,
που βλέπουµε στην περίπτωση και αυτού του προϋπολογισµού
του 2025 είναι ότι η ασφάλεια και η άµυνα της χώρας, η εθνική
ασφάλεια και η εθνική άµυνα, περιορίζονται όχι στις ένοπλες δυ-
νάµεις, αλλά ακριβώς στα εξοπλιστικά και µάλιστα στα ακριβά
εξοπλιστικά. 

Αντί λοιπόν να δούµε πώς θα ενισχυθεί η διπλωµατία της
χώρας -γιατί είναι το πρώτο-πρώτο βήµα και το σηµαντικότερο,
εάν µια χώρα θέλει πραγµατικά να παίζει τον ρόλο της δύναµης
της ειρήνης και της σταθερότητας- εµείς πάµε στο δεύτερο και
τελευταίο µέρος. Είναι κρίµα πραγµατικά -και θα το πω ακόµα
µία φορά- που το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ υπερψήφισαν, ειδικά σ’
αυτή τη φάση, ειδικά αυτή την περίοδο, τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα, έτσι µάλιστα όπως τα επιβάλλει το ΝΑΤΟ. 

Κύριε Υπουργέ, το παραδεχτήκατε κι εσείς στη συζήτηση στον
προϋπολογισµό, το είπαµε και στις επιτροπές, τι κατεύθυνση
δίνει η Κυβέρνηση, αποµείωση του ρόλου του Υπουργείου Εξω-
τερικών και της διπλωµατίας. Ο προϋπολογισµός κατ’ εµέ βαίνει
µειούµενος. Εσείς είπατε -ίσως να µην τον διάβασα σωστά- ότι
µένει στην ίδια κατάσταση. Πάντως δεν είναι προϋπολογισµός
για το Υπουργείο Εξωτερικών της Ελλάδας σε µια τόσο κρίσιµη
φάση της ιστορίας. 

Αυτό λοιπόν που παρατηρούµε, το παρατηρούµε και στο Εθνι-
κής Άµυνας, µε την υποβάθµιση και την απαξίωση του ίδιου του
ανθρώπινου δυναµικού της άµυνας. Βλέπουµε ότι οι άνθρωποι
µπαίνουν -καλά και σε όλα τα άλλα Υπουργεία- σε δεύτερη
µοίρα, σε τρίτη µοίρα. 

Εγώ µάλιστα θα πρότεινα, κύριε Υπουργέ, αν θέλουµε µία
φορά τα τελευταία χρόνια να κάνουµε σοβαρή πολιτική σε τέ-
τοιες δύσκολες και µεγάλες γεωπολιτικές ανακατατάξεις στην
περιοχή, θα έλεγα ότι στο πλαίσιο της Βουλής -και το λέω στους
συναδέλφους περισσότερο- θα έπρεπε να συγκροτηθεί µία υπο-
επιτροπή, η οποία θα είναι εθνικής ασφαλείας και άµυνας, µαζί
µε εισηγήσεις Υπουργού Εξωτερικών και Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας.

Δεν µπορούµε αλλιώς να συζητήσουµε σοβαρά για το πού θέ-
λουµε να πάµε, χωρίς να έχουµε εισηγήσεις για το ποια γεωπο-
λιτική πραγµατικότητα υπάρχει, τι σενάρια ασφάλειας υπάρχουν
για τη χώρα, τι σενάρια απειλής, για να µπορούν να αποφασι-
στούν όλα τα επόµενα βήµατα. Διαφορετικά θα είµαστε έρµαιο
των µεγάλων πολεµικών βιοµηχανιών, του ΝΑΤΟ, «αγοράστε,
γιατί απειλείστε».

Κύριε Υπουργέ, το Υπουργείο Εξωτερικών είναι υποστελεχω-
µένο και παρά τις κάποιες προσλήψεις που προβλέπονται σε αυτό
το νοµοσχέδιο, δεν µπορούν να καλύψουν τις µεγάλες ελλείψεις
που έχει το Υπουργείο. Προξενεία, τα οποία υπολειτουργούν στην
κυριολεξία. Για να µπορέσει κάποιος να έρθει σε επικοινωνία µε
τα προξενεία χρειάζεται να περάσουν µέρες και µήνες.

Και ήθελα να πω, κύριε Υπουργέ, σε αυτό, αν ένα Υπουργείο
Εξωτερικών δεν έχει ως πρώτο στόχο να επιδράσει στις κοινω-
νίες στις οποίες υπάρχουν οι διπλωµατικές του αρχές, εάν δεν
έχει στόχο να φτιάξει αυτό που έλεγε ο Μαρξ «δίκτυο των λαών»,
τότε τι άλλο στόχο µπορεί να έχει; 

Και σας λέω συγκεκριµένα παραδείγµατα. Εσείς, η Κυβέρνησή
σας, µε εισήγηση του κ. Πιερρακάκη ψήφισε για µεταπτυχιακά,
αγγλόφωνα µεταπτυχιακά, όπου θα έρχονται από το εξωτερικό
φοιτητές και µάλιστα χρηµατοδοτούµενα µεταπτυχιακά. Κάνουν
οι καθηγητές εκκλήσεις. Έχω κάνει δύο - τρεις ερωτήσεις. Εµείς
δεν ψηφίσαµε αυτόν τον νόµο, αλλά παρ’ όλα αυτά έγινε νόµος
του κράτους. Έχω ρωτήσει για φοιτητές οι οποίοι πληρώνουνε
από χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, από χώρες που έπρεπε
να µας ενδιαφέρουν, από την Ασία ή την Αφρική, και αυτοί οι άν-
θρωποι δεν παίρνουν ποτέ βίζα. Έχω κάνει δύο - τρεις φορές
ερώτηση, δεν έχω καµµία απάντηση, ούτε από εσάς ούτε από το
Υπουργείο Παιδείας. 
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Αλλά έχουµε τέτοια υποστελέχωση ακόµα και σε προξενεία που
είναι σε ευρωπαϊκές πρωτεύουσες. Από το Λονδίνο έχω άπειρες
φορές τηλεφωνήµατα για ανθρώπους που έχασαν ταυτότητα ή
διαβατήριο και δεν µπορούν να επικοινωνήσουν. Σας λέω τα απλά.
Μετά θα φτάσω στη δηµόσια διπλωµατία και τι σηµασία έχει. 

Είµαστε σε µια κρίσιµη κατάσταση γεωπολιτικών ανακατατά-
ξεων. Το παλαιστινιακό, το οποίο είναι µια µεγάλη πληγή που αι-
µορραγεί, αιµορραγούν δηλαδή οι Παλαιστίνιοι µε τη γενοκτονία
που έχει εξαπολύσει το Ισραήλ και τώρα η Συρία. Αυτή η επανα-
διευθέτηση της Μέσης Ανατολής, που έχει ξεκινήσει εδώ και χρό-
νια και τώρα φαίνεται ότι µπαίνει στην τελική ευθεία, είναι ένα
σηµαντικό, σηµαντικότατο θέµα, για το οποίο πραγµατικά µας
χρειάζονται όλες οι διπλωµατικές δυνάµεις, αλλά κυρίως µας χρει-
άζεται ο σχεδιασµός για το µέλλον, τι ρόλο θέλουµε να παίξει η
χώρα µας, όχι τι ρόλο θέλουµε να παίξει η χώρα µας επειδή το θέ-
λουν άλλες δυνάµεις, εµείς τι ρόλο θέλουµε να παίξουµε. 

Στη Συρία λοιπόν είναι κινούµενη άµµος, η οποία δεν ξέρουµε
πού και πώς θα σταθεροποιηθεί. Θα λέγαµε λοιπόν ως Νέα Αρι-
στερά, το πρώτο, σεβασµός των συνόρων των κρατών της περιο-
χής, της Συρίας στην προκειµένη περίπτωση. 

Δεύτερον, να µην ανασταλεί, να µην παγώσει η βίζα στους πρό-
σφυγες. Τα σηµάδια, από όλες τις ευρωπαϊκές χώρες αλλά και
από τη δική µας, τα σηµάδια ήδη, οι πληροφορίες που µας έρχον-
ται από την περιοχή, για την αντιµετώπιση των γυναικών, είναι θλι-
βερά, κύριε Υπουργέ, και δεν είναι µία ή δύο πληροφορίες. Άρα,
λοιπόν, έχουµε λόγους να µην αναστείλουµε και να µην παγώ-
σουµε, αν θέλουµε αυτή η Ευρώπη να κρατήσει ένα ψήγµα από
αυτό που λέγεται «ευρωπαϊκό σύστηµα αξιών». 

Το τρίτο, σεβασµός όλων των µειονοτήτων και όσο είναι δυνα-
τόν συµβολή της Ελλάδας, της Ευρώπης –κουνάω το κεφάλι µου
για τι ποια εξωτερική πολιτική της Ευρώπης, ποια ευρωπαϊκή πο-
λιτική πια- για τη δηµοκρατική µετάβαση, που σηµαίνει σεβασµός
και συµπερίληψη όλων των µειονοτήτων, και των Κούρδων, στην
επόµενη φάση αυτής της κρίσιµης µετάβασης στη Συρία. 

Πήγε ο Πρωθυπουργός χθες στον Λίβανο και καλώς έκανε. Δεν
ακούσαµε ως Έλληνες και Ελληνίδες -θα θέλαµε να το ακού-
σουµε, στον Λίβανο πήγε, που µέχρι προχθές βοµβαρδιζόταν από
το Ισραήλ, που είχε τόσες απώλειες- θα θέλαµε να ακούσουµε µία
λέξη για το Παλαιστινιακό. Δεν θέλαµε να ακούσουµε ακόµα µία
φορά για τη φρεγάτα που είναι εκεί. Θα θέλαµε να ακούσουµε για
την Παλαιστίνη. 

Θα θέλαµε η χώρα µας, αυτή η µικρή χώρα, να έχει εµµονή µε
τις αξίες και τον ρόλο της ειρήνης σε όλη την περιοχή. Και µία κου-
βέντα αναγνώρισης επιτέλους παλαιστινιακού κράτους. Εάν δεν
κλείσει αυτή η πληγή -κι αυτό σας το υπογράφω- δεν πρόκειται η
Μέση Ανατολή να ησυχάσει. Άρα, λοιπόν, το πρώτο και κύριο είναι
αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, επιµένω πάρα πολύ στον ρόλο που µπορεί να
παίξει διπλωµατία, γιατί η χώρα µας είναι µεν µικρή, αλλά τώρα
είµαστε -και µπράβο µας- µη µόνιµο µέλος του Συµβουλίου Ασφα-
λείας του ΟΗΕ. Θα µου πείτε πόσο ρόλο πια παίζει ο ΟΗΕ. Θα
συµφωνήσω. Παρ’ όλα αυτά -το είδαµε και στο Παλαιστινιακό, όσο
βάρος µπόρεσε να ασκήσει- χώρες όπως η δική µας πρέπει να επι-
µείνουν στον ρόλο των διεθνών οργανισµών και του Διεθνούς Δι-
καίου. Ο ΟΗΕ είναι πάντα ένα πλαίσιο, στο οποίο µικρές χώρες
µπορούν να κάνουν συµµαχίες µε άλλες χώρες, έξω από το συνη-
θισµένο οπτικό πλαίσιο το οποίο έχουµε. Άρα, έχει πολύ µεγάλη
σηµασία η διπλωµατία µας.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο σε µερικά συγκεκριµένα θέµατα. Πρώ-
τον, κύριε Υπουργέ, εκτός από τον προϋπολογισµό, την υποστε-
λέχωση κ.λπ., πρώτο θέµα που παρατήρησα εγώ,
αποπνευµατικοποίηση του Υπουργείου. Λυπάµαι που το λέω. Δη-
λαδή µια υποχώρηση των πραγµατικών προσόντων των ανθρώπων
που πρέπει να υπηρετήσουν σε τέτοιες θέσεις. Αυτό που είπα και
στην αρχή, αποδίδετε πια πολύ λίγη σηµασία. 

Πού το διαπίστωσα αυτό; Διπλωµατική ακαδηµία, ένας καθηγη-
τής πανεπιστηµίου. Είναι πολύ σηµαντικό για τους διπλωµάτες µας
να έχουν ένα τεράστιο εύρος γνώσεων και όχι να είναι διπλωµάτες
που διδάσκουν διπλωµάτες. Όχι ότι τους υποτιµώ, προς Θεού.
Αλλά είναι πολύ σηµαντικό να µπαίνουνε σε ένα άλλο φάσµα σκέ-
ψης. 

Το δεύτερο που δείχνει αυτήν την αποπνευµατικοποίηση, µη-
τρώο των υπαλλήλων. Βλέπουµε σε αυτό το µητρώο ότι τα προ-
σόντα, τα άλλα πτυχία, οτιδήποτε έχει κάνει ένας υπάλληλος δεν
λαµβάνονται υπ’ όψιν. Γιατί δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν; 

Όπως κόβονται και οι εκπαιδευτικές άδειες, που για εµάς θα
ήταν σηµαντικό να έχουνε, όχι επιµόρφωση -δεν µου αρέσει αυτή
η λέξη- να έχουν µόρφωση. Η µόρφωση δεν σταµατάει σε µία
στιγµή, κι εσείς και εγώ το ξέρουµε πολύ καλά, ακόµα και για
τους εαυτούς µας. Άρα, χρειάζεται εκεί συνεχής και διαρκής, για
όσους ανθρώπους έχουν τη διάθεση, προώθηση για να µπορέ-
σουνε να προχωρήσουνε. 

Δεύτερο θέµα, πάρα πολύ σηµαντικό, το οποίο διαπίστωσα.
Κύριε Υπουργέ, αυτοί οι άνθρωποι, οι διπλωµατικοί υπάλληλοι
και γενικώς οι υπάλληλοι του Υπουργείου, πρέπει να αισθάνονται
ελεύθεροι. Πρέπει να έχουνε την ελευθερία, και της γνώµης
τους, και της άποψής τους, και της σκέψης τους. 

Από πού κι ως πού θα γίνεται αξιολόγηση; Ο προϊστάµενος θα
τους καλεί, αν θέλει και όποιους θέλει και όποιες θέλει, σε συ-
νέντευξη, δεν θα κάνει άλλους, θα φτιάχνει ένα σηµείωµα, από
το οποίο θα εξαρτάται η εξέλιξη αυτού του ανθρώπου, ανάλογα
µε τις διαθέσεις του Υπουργού, ανάλογα µε τις σχέσεις που έχει
αυτός ο άνθρωπος µε την ηγεσία του Υπουργείου, και δεν θα
µπορεί να παρέµβει στην κρίση, στην οποία µπορεί και να τον
έχουνε καταδικάσει για άλλους λόγους, εκτός από τα προσόντα
του. Βλέπουµε λοιπόν πάρα πολύ σηµαντικό το ότι πρέπει αυτό
να διορθωθεί οπωσδήποτε.

Σε αυτό το πλαίσιο, πολύ σωστά, προβλέπεται να γίνεται η
προαγωγή από τον βαθµό Γραµµατέα Πρεσβείας Γ’ σε Β’, µετά
από διάστηµα τριών χρόνων και όχι τεσσάρων όπως ήταν. Γιατί
δεν γίνεται το ίδιο και από τη θέση Γραµµατέα Πρεσβείας Β’ σε
Γραµµατέα Πρεσβείας Α’; Τρία χρόνια, να έχουν κίνητρο επιτέ-
λους αυτοί οι άνθρωποι, κίνητρο και εξέλιξης επαγγελµατικής.
Είναι κάτι από το οποίο πάσχει το δηµόσιο. Έχουµε φτιάξει ένα
οροπέδιο στο πάνω µέρος της πυραµίδας, και κάτω οι άνθρωποι
ασφυκτιούν να προχωρήσουνε λίγο παραπάνω. Τρία χρόνια, και
θα πρέπει υποχρεωτικά να έχουνε περάσει κάποια χρόνια όλοι
από δυσµενή πόστα. 

Αυτό που παρατηρείται στο Υπουργείο να µένουνε κάποιοι µο-
νίµως στα «καλά» λεγόµενα πόστα και να µην πηγαίνουν σε δυ-
σµενή… όχι, είναι εξίσου χρήσιµα και τα δύο. Θεωρούµε ότι
πρέπει να µπει.

Στο ίδιο πλαίσιο αυτό η µε εκλογή και οµόφωνη γνώµη του
συµβουλίου προαγωγή κ.λπ., εµείς θα προτείναµε να γίνεται κατ’
εκλογή. Οι άνθρωποι αυτοί είναι ειδικού µισθολογίου και θα
έλεγα να γίνεται κάτι αντίστοιχο µε το πανεπιστήµιο, όπου εκλέ-
γονται οι άνθρωποι ανάλογα µε τα προσόντα τους και συγκρι-
τικά. Μόνο έτσι θα σπάσει αυτό που δυστυχώς, κύριε Υπουργέ,
είναι κοινός τόπος για το Υπουργείο Εξωτερικών, περισσότερο
από οποιοδήποτε άλλο Υπουργείο, να µην πρέπει απλώς οι άν-
θρωποι να δίνουνε τα διαπιστευτήριά τους στη µία στην άλλη Κυ-
βέρνηση, αλλά στον τάδε Υπουργό. Πρέπει να σπάσει.

Επέµεινα για την αποπνευµατικοποίηση, γιατί θα πάω και στη
δηµόσια διπλωµατία. Ξέρετε κύριε Υπουργέ, οι ιστορικοί έχουµε
διαβάσει τόνους επιστολών προξένων και πρεσβευτών στα
Υπουργεία τους, στο Υπουργείο Εξωτερικών. Τόνους! Πάντα κα-
ταλαβαίνουµε από τις πέντε πρώτες γραµµές ποιος είναι καλός
διπλωµάτης και τι µεταφέρει από τη χώρα στην οποία βρίσκεται.
Έχει σηµασία λοιπόν, τεράστια σηµασία, η εικόνα, η πραγµατι-
κότητα, που µεταφέρει ένας διπλωµάτης, να είναι σε κατάσταση
να µπορεί να την κατανοήσει. 

Ένα άλλο θέµα είναι η δηµόσια διπλωµατία. Ξέρω ότι αποδί-
δουµε όλοι τεράστια σηµασία στη δηµόσια διπλωµατία. Όµως,
η δηµόσια διπλωµατία είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό εργαλείο στα
χέρια του Υπουργείου Εξωτερικών. Με είκοσι εννέα γραφεία,
µπορούν -και χωρίς να έχουν τη µισθολογική αναβάθµιση σε ει-
δικό µισθολόγιο κ.λπ.- οι πρώην υπάλληλοι Γραφείου Τύπου να
µπορέσουν να κάνουν αυτή τη δουλειά, για την οποία έχουν κλη-
θεί; Και είναι σηµαντική για εκπαιδευτικούς, για πολιτιστικούς λό-
γους και για οποιονδήποτε λόγο έχουν κληθεί. 

Κύριε Υπουργέ, το άρθρο 47 -θα µε συγχωρήσετε, θα το πω ευ-
θαρσώς- µου φαίνεται φωτογραφική διάταξη. Δεν θέλω να πω τί-
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ποτα άλλο. Το να απαλείφεται η τριακονταπενταετία και να επα-
φίονται στο χέρι του Υπουργού τα δύο επιπλέον χρόνια που θα
µείνει στην υπηρεσία -άλλωστε, το λέει και η Επιστηµονική Επι-
τροπή που κάνει παρατήρηση- δεν είναι δεν είναι ό,τι καλύτερο
για το Υπουργείο. Βρισκόµαστε και σε µία περίοδο που έχουµε
οροπέδιο στην κορυφή της πυραµίδας και από κάτω θέµατα SOS. 

Μητρότητα στο άρθρο 24. Μας είπατε προχθές στον προϋπο-
λογισµό ότι έχετε Γραφείο Ισότητας στο Υπουργείο. Καλώς,
µπράβο. Όµως σχετικά µε το θέµα της µητρότητας, η διατύπωση
είναι; Δεν ξέρω τι είναι, αλλά δεν µπορεί µία γυναίκα που γίνεται
µητέρα στο εξωτερικό να µην απολαµβάνει των ίδιων δικαιωµά-
των που απολαµβάνει µια άλλη που είναι στο εσωτερικό. Αυτό
πρέπει να διορθωθεί εξάπαντος. 

Διοικητικοί λογιστικής υποστήριξης. Γιατί µείωση θέσεων;
Όταν µας έρχονται από όλα τα προξενεία ότι οι άνθρωποι εκεί
αντί να κάνουν τη δουλειά τους, κάθονται από το πρωί ως το
βράδυ, όπως και οι µηχανικοί επικοινωνιών και πληροφορικής
όπου έχουµε ελάχιστες προσλήψεις. Κάνουν δουλειά, η οποία
δεν είναι η δουλειά που θα έπρεπε να κάνουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 
Κλείνω µε τις τροπολογίες. Θα αναφερθώ στην τροπολογία

που αφορά τους Σπαρτιάτες. Θα συµφωνήσω µε τον κ. Δελή. Η
µάχη, ο αγώνας κατά του φασισµού είναι διαρκής. Βεβαίως εί-
µαστε υπέρ της τροπολογίας, όπως ήµασταν και υπέρ της τρο-
πολογίας που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ, αλλά η µάχη κατά του
φασισµού είναι διαρκής. Σε µία Ευρώπη που, µετά τα ερείπια,
την καταστροφική εµπειρία του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, βρισκό-
µαστε σε αυτή την κατάσταση σήµερα, σε όλη την Ευρώπη, να
βλέπουµε κόµµατα της ακροδεξιάς µε φασιστικές αναφορές να
είναι σε άνοδο, αυτό κάτι σηµαίνει, ότι αυτό το σύστηµα, το νεο-
φιλελεύθερο σύστηµα, ευνοεί πάρα πολύ την άνθιση τους. 

Για την άλλη τροπολογία, σε ό,τι αφορά τους ΕΠΟΠ. Φέρνετε
µία τροπολογία, η οποία δεν λύνει κανένα από τα προβλήµατα
των ΕΠΟΠ. Έχουν στείλει οι άνθρωποι, έχουν ξαναστείλει, έχει
στείλει η ΠΟΕΣ, επιτέλους λύστε τους το θέµα και µην τους τα-
λαιπωρείτε, φέρνοντας τροπολογίες, οι οποίες δεν έχουν νόηµα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Αναγνωστοπούλου. 
Έχουµε τρία αιτήµατα για άδεια απουσίας στο εξωτερικό συ-

ναδέλφων.
Η Βουλευτής κ. Ουρανία (Ράνια) Θρασκιά ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο εξωτερικό από 18 Δεκεµβρίου 2024 έως 23
Δεκεµβρίου του 2024.

Η Βουλευτής κ. Ευτυχία (Έφη) Αχτσιόγλου ζητεί άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας στο εξωτερικό από 20 Δεκεµβρίου 2024 έως 23
Δεκεµβρίου του 2024.

Ο Βουλευτής κ. Θεόφιλος Λεονταρίδης ζητεί άδεια ολιγοήµε-
ρης απουσίας στο εξωτερικό από 19 Δεκεµβρίου 2024 έως 24
Δεκεµβρίου του 2024.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαεπτά µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 14ο Σχολείο Κορίνθου.  

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλές γιορτές. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή της Νίκης κ.
Τάσο Οικονοµόπουλο. 

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο

Εξωτερικών γνωρίζουµε όλοι ότι είναι ένα Υπουργείο κεφαλαι-
ώδους σηµασίας για κάθε κυβέρνηση και επόµενο είναι η νοµο-

θεσία που το αφορά να είναι ειδική και µάλιστα εξαιρετικά ειδική
σε ορισµένες περιπτώσεις.

Ανάλογες είναι και οι εργασιακές σχέσεις των υπηρετούντων
σε αυτό που ρυθµίζονται µε διατάξεις που έχουν πολύ στενό
πεδίο εφαρµογής. Τόσο το 2008 όσο και το 2011, 2017 και 2021
δεν έλειψαν οι αντιδράσεις σε κάθε τροποποίηση του Οργανι-
σµού του Υπουργείου, καθώς, µεταξύ αυτών, υπήρχαν πάντα κά-
ποιες που παραβίαζαν όχι µόνο την εθνική ή την ευρωπαϊκή
νοµοθεσία, αλλά και συνταγµατικά δικαιώµατα ενίοτε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ) 

Χαρακτηριστική είναι η ακύρωση του από 31 Αυγούστου 2010
προεδρικού διατάγµατος που αφορούσε την αυτοδίκαιη συντα-
ξιοδότηση πρέσβη, µε την απόφαση 850 του 2011 του Συµβου-
λίου της Επικρατείας. Την καταθέτω στα Πρακτικά, όπως και το
προεδρικό διάταγµα του Γεωργίου Παπανδρέου που ακυρώ-
θηκε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τάσος Οικονοµόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι µία µόνο, από σειρά ανάλογων αποφάσεων. Από τα
Πρακτικά τις 2 Φεβρουαρίου 2017 της αρµόδιας επιτροπής της
Βουλής, διαπιστώνουµε ότι τα περισσότερα προβλήµατα είναι
ίδια και παραµένουν άλυτα µέχρι σήµερα. 

Οι ενώσεις των υπαλλήλων µε δηµόσιες διαµαρτυρίες, αλλά
και δικαστικές ενέργειες, καταθέτουν τις απόψεις τους, αλλά δεν
εισακούονται. Και πρέπει συνεπώς, να φτάσει η υπόθεση σε ανώ-
τατο δικαστήριο, όπως το Συµβούλιο της Επικρατείας για να συγ-
κινηθεί το Υπουργείο. Καταθέσαµε στα Πρακτικά την ανωτέρω
απόφαση. 

Καταθέτω και την αναφορά των υπαλλήλων στην ΑΔΕΔΥ το
2016 για κακή εφαρµογή της νοµοθεσίας εις βάρος τους, η
οποία προέκυψε µετά την ανωτέρω απόφαση του Συµβουλίου
Επικρατείας, η οποία αφορούσε και στην περίπτωσή τους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τάσος Οικονοµόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα αναφορά, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δηλαδή, για έναν περίεργο λόγο το Υπουργείο Εξωτερικών
θέλει να βρίσκεται σε διαρκή αντιπαράθεση µε τους υπαλλήλους
του και δεν ακολουθεί ούτε τις δικαστικές αποφάσεις των ανω-
τέρω δικαστηρίων.

Από το ιστορικό αυτό και µετά από τέσσερις συνεδριάσεις της
αρµόδιας επιτροπής από τη διαβούλευση και από την εν γένει
συζήτηση που επακολούθησε στις προηγούµενες συνεδρίες,
από τις πληροφορίες που προέκυψαν από την ακρόαση των εν-
διαφεροµένων φορέων, από τους συλλογικούς φορείς των υπαλ-
λήλων, έχουµε πλέον καλύτερη εικόνα για την κατάσταση. 

Δυστυχώς, δεν άλλαξε η γενική εκτίµηση που είχαµε κάνει
εξαρχής για το νοµοσχέδιο, αλλά µάλλον έγινε χειρότερη. Μια
συνολική τοποθέτηση των φορέων από τον Οργανισµό που ήδη
έχει τροποποιηθεί, ήταν ότι αυτός είναι δύσκαµπτος και ογκώ-
δης, της τάξης των τετρακοσίων άρθρων. 

Εποµένως, συµφωνούν εκ προοιµίου µε την ανάγκη προσαρ-
µογής ή αναθεώρησης σηµείων του, ώστε να γίνει πιο λειτουργι-
κός. Αντιλαµβανόµαστε ότι κάτι τέτοιο σηµαίνει και απλοποίηση
των διαδικασιών, πράγµα που στο παρόν νοµοσχέδιο δεν υπάρ-
χει. 

Από µια πρώτη επισκόπηση των διατάξεων, παρατηρούµε ότι
το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει τόσο διατάξεις που αφορούν στη
διπλωµατική ακαδηµία όσο και τις υπαλληλικές σχέσεις των
υπαλλήλων του Υπουργείου και άλλα διαδικαστικά ζητήµατα. 

Στο τελευταίο µέρος επιλαµβάνεται και ζητηµάτων που αφο-
ρούν τα ακίνητα κυριότητας του Υπουργείου ανά την υφήλιο. Σε
κάθε κλάδο εντοπίζονται διαφορετικά προβλήµατα, αλλά και µε-
ταξύ των κλάδων εντοπίζονται κοινά προβλήµατα, τα οποία δεν
επιλύονται. Χαρακτηριστικό στοιχείο όλων των συµµετοχών ήταν
η εµφανώς καλύτερη γνώση του αντικειµένου και της νοµοθεσίας
από τους ίδιους τους υπαλλήλους παρά την νοµοπαρασκευα-
στική επιτροπή του Υπουργείου. 
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Αυτό είναι αναµενόµενο λόγω, των υψηλών προσόντων που
διαθέτουν πολλοί υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών, προ-
σόντα τα οποία θα µπορούσαν να είχαν αξιοποιηθεί πριν την σύν-
ταξη ή και κατά τη σύνταξη του νοµοσχεδίου, ώστε να µην
παρουσιάζει προβλήµατα αρτιότητας ως προς τη µορφή ή ως
προς την ουσία του, όπως τώρα.

Ο δεδηλωµένος σκοπός του νοµοσχεδίου στο άρθρο 1 είναι
επικαιροποίηση του ισχύοντος οργανισµού λειτουργίας που ψη-
φίστηκε ως ν.4781/2021. 

Στο άρθρο 5, ενώ καταργείται ένα µέλος του συµβουλίου, προ-
βλέπεται µε υπουργική απόφαση να γίνεται µέχρι και εννεαµελές
το συµβούλιο. Δηλαδή, τα υπόλοιπα µέλη, όσα θέλει κάθε φορά
ο κύριος Υπουργός, έως και τέσσερα µέλη, θα διορίζονται από
τον ίδιο. Ταυτόχρονα, ο πρόεδρος είναι στέλεχος του Υπουρ-
γείου, άρα το συµβούλιο ελέγχεται πλήρως από τον εκάστοτε
Υπουργό, χωρίς έστω µια επίφαση ανεξαρτησίας. Τέτοιες διατά-
ξεις δεν προάγουν τη διαφάνεια ούτε την αξιοκρατία και γενικά,
όποτε δοκιµάστηκαν, απέτυχαν παταγωδώς. Η αναξιοκρατία έχει
πολλαπλές επιπτώσεις και ειδικά σε ένα τέτοιο Υπουργείο, θα
έχει δυσµενείς επιπτώσεις µακροχρόνια. 

Υπήρξαν εύλογες αντιδράσεις στο άρθρο 7, τις οποίες είχαµε
επισηµάνει σε προηγούµενη συζήτηση και έρχονται σε αντίφαση
µε το πνεύµα και το γράµµα της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας και ει-
δικά µε την οδηγία 2000/78 που ενσωµατώθηκε µε τον
ν.3304/2005. Ανάλογες προσπάθειες για τις εξετάσεις δικαστών
και δικαστικών επιµελητών ή και συµβολαιογράφων συνάντησαν
µεγάλες αντιδράσεις και δικαιολογηµένα δεν προχώρησαν, όπως
χρειαζόταν. Ορισµένοι περιορισµοί κατέπεσαν στο Συµβούλιο
της Επικρατείας.

Γενικά, οι περισσότεροι ηλικιακοί περιορισµοί έχουν καταργη-
θεί πλέον και είναι αναχρονισµός η επαναφορά τους χωρίς ειδικό
λόγο και µε ειδική διαδικασία. Η κατάργηση του ηλικιακού ορίου
που έγινε από προηγούµενη κυβέρνηση, δεν έγινε για άλλο λόγο
παρά για λόγους συµµόρφωσης προς τα ανωτέρω. Σε παλαι-
ότερη προσπάθεια το 2008 να τεθεί ηλικιακό όριο τριάντα πέντε
ετών για την εισαγωγή στην Διπλωµατική Ακαδηµία επί υπουρ-
γίας κ. Μπακογιάννη στο Υπουργείο Εξωτερικών και του κ. Προ-
κόπη Παυλόπουλου στο Υπουργείο Εσωτερικών, ως καθ’ ύλην
αρµοδίου για όλες τις προσλήψεις στο δηµόσιο, ο τότε Συνήγο-
ρος του Πολίτη απηύθυνε τεκµηριωµένες ενστάσεις και αλληλο-
γραφία. Ειδικότερα, µε την επιστολή του υπ’ αριθµόν 601/2008
απέρριψε τους ισχυρισµούς του Υπουργείου Εξωτερικών. Στην
ίδια επιστολή αναφέρονται όλο το ιστορικό της αλληλογραφίας
και επιπλέον αναφέρεται ρητά και η υπερνοµοθετική ισχύς της
ανωτέρω οδηγίας. 

Καταθέτουµε για τα Πρακτικά την επιστολή προς τον τότε
Υπουργό κ. Παυλόπουλο τις ανωτέρω επιστολές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τάσος Οικονοµόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ας σηµειωθεί ότι είναι και αντισυνταγµατική µια τέτοια θέσπιση
ορίου ηλικίας, γιατί παραβιάζει την αρχή της αναλογικότητας, το
άρθρο 25 του Συντάγµατος, καθώς θέτει περιορισµό χωρίς προ-
φανή λόγο.

Ανάλογο ζήτηµα ισότητας αποτελεί η πρόσβαση στην Ακαδη-
µία για όσους έχουν άριστη γνώση εκτός της αγγλικής και της
γερµανικής ή άλλης επίσηµης ευρωπαϊκής γλώσσας ή γλώσσας
του ΟΗΕ, αλλά δεν έχουν της γαλλικής. Αυτοί πλέον δεν θα µπο-
ρούν να εισέλθουν, γιατί θα απαιτείται άριστη γνώση αγγλικής
και γαλλικής, αντί αγγλικής και µιας των άλλων τεσσάρων γνω-
στότερων γλωσσών του ΟΗΕ όπως ίσχυε, γαλλικά, ισπανικά,
αραβικά, κινεζικά και ρωσικά. Αυτό πρέπει να επανέλθει λόγω και
της µεγάλης έλλειψης γλωσσοµάθειας σε αυτές τις γλώσσες στο
Υπουργείο ή έστω ισοδύναµα η άριστη γνώση δύο γλωσσών από
την πεντάδα των γνωστότερων ευρωπαϊκών γλωσσών αγγλικά,
γερµανικά, γαλλικά, ιταλικά, ισπανικά.

Στο τελευταίο άρθρο για το Κεφάλαιο Β’, που είναι το άρθρο
8, που αφορά στην έκδοση διατάγµατος που να ρυθµίζει τα σχε-
τικά µε την Διπλωµατική Ακαδηµία, έχει επισηµανθεί εύστοχα
στην διαβούλευση ότι πρέπει να διατηρηθεί το ίδιο καθεστώς

βαθµολογίας και ιεραρχικής τοποθέτησης των αποφοίτων. 
Ως προς τις µεταβολές αρµοδιοτήτων αλλά και υπηρεσιακής

εξέλιξης, που είναι το αντικείµενο του Κεφαλαίου Γ’, εκφράστη-
καν διάφορες απόψεις από τους υπαλλήλους. Εκείνο που εκφρά-
στηκε ως κοινός παρονοµαστής όλων ήταν αφ’ ενός η
υποστελέχωση, αφ’ ετέρου ο χαρακτήρας προσωρινότητας που
έχουν πολλές ρυθµίσεις διαχρονικά, χωρίς να εξαιρείται και το
παρόν νοµοσχέδιο, µε αποτέλεσµα να µην επιλύονται χρονίζοντα
προβλήµατα.

Με το άρθρο 9 αίρεται η απαίτηση ο προϊστάµενος της υπη-
ρεσίας ενηµέρωσης να έχει βαθµό Συµβούλου Πρεσβείας Α’,
κάτι που έτυχε ευµενών σχολίων από τους νεότερους υπαλλή-
λους, όχι όµως και από την Ένωση Ακολούθων Τύπου.

Στο άρθρο 20 δεν πρέπει να παρακαµφθεί η επιτροπή αποχα-
ρακτηρισµού µε αυτόν τον τρόπο. Επίσης, πρέπει να διευκρινι-
στεί πλήρως η κατάσταση των εγγράφων που θα τύχουν χρήσης
στη δικαστική αρχή, προκειµένου να είναι σαφές αν θεωρούνται
πλέον διαβαθµισµένα ή όχι και σε τι βαθµό. Αλλιώς δηµιουργούν-
ται πρόβληµα και στο Υπουργείο Εσωτερικών αλλά και στις δι-
καστικές υπηρεσίες και γενικά στον νοµικό κόσµο, λόγω της
αοριστίας.

Το άρθρο 21 πρέπει να επανεξεταστεί, γιατί είναι σκόπιµο να
δοθούν όχι µόνο στους ταχυδρόµους αλλά και σε µέλη οικογε-
νειών των διπλωµατών ή όταν υπηρετούν σε χώρες ειδικών συν-
θηκών ή και σε άλλους υπηρεσιακούς παράγοντες, σε συµφωνία
µε όσα διατύπωσαν ορισµένοι υπάλληλοι και ο φορέας τους στη
διαβούλευση. Για τα ζητήµατα των αδειών στα άρθρα 22, 23 και
24 έχουµε ήδη εκφράσει την άποψή µας, που απέχει από εκείνη
του νοµοσχεδίου και ταυτίζεται µε εκείνη των υπαλλήλων και των
φορέων τους. Είναι γεγονός ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει
πολλές ιδιαιτερότητες. Μία από αυτές είναι οι µεγάλες αλλαγές
χώρου και χώρας υπηρεσίας πολλών υπαλλήλων του, εκτός της
υποστελέχωσης που έχει προαναφερθεί. Συνεπώς δεν πρέπει να
αρκεστεί η πολιτεία στην παροχή των αδειών του Υπαλληλικού
Κώδικα και µόνο, που είναι το ελάχιστο, αλλά να ρυθµίσει το
θέµα µε ειδικές άδειες, επιπλέον των όσων δικαιούνται όλοι οι
υπάλληλοι.

Όλες οι µητέρες ή οι υποψήφιες µητέρες θα πρέπει να δι-
καιούνται την εννεάµηνη άδεια ανατροφής τέκνου και όλες τις
άλλες, ανεξαρτήτως θέσης υπηρεσίας. Η εξαίρεση που αναφέ-
ρεται στην παράγραφο 2 του άρθρου 323α αφορά τις γυναίκες
που θα συµπεριληφθούν στις δικαιούχους για αυτές τις άδειες,
αλλά η διατύπωση είναι ατυχής και δηµιουργεί λανθασµένη εν-
τύπωση εκ πρώτης όψεως. Δεν χρειάζεται να συµπεριληφθούν
αυτές µόνο ως εξαίρεση, αλλά χωρίς εξαίρεση να τις λαµβάνουν
όλες οι µητέρες ή υποψήφιες µητέρες.

Είναι και αντισυνταγµατική, άλλωστε, η περιπτωσιακή λογική
για µια ρύθµιση σε τέτοια θέµατα, γιατί και αυτή παραβιάζει την
αρχή της αναλογικότητας του άρθρου 25 του Συντάγµατος αλλά
και όλες τις διατάξεις περί προστασίας της µητρότητας, οι
οποίες έχουν οριζόντια φιλοσοφία και σκεπτικό. Πρέπει να ανα-
διατυπωθεί η σχετική παράγραφος από το νοµοσχέδιο στο
άρθρο 24, ώστε στο άρθρο 323α να µην υπάρχει ούτε έκφραση
«µόνο της κεντρικής υπηρεσίας» ούτε «κατ’ εξαίρεση εισαγωγή
ορισµένων δικηγόρων» αλλά «όλων των µητέρων και υποψηφίων
µητέρων».

Οι ρυθµίσεις του άρθρου 26 είναι εύλογες εν µέρει, σε ό,τι
αφορά τις γλώσσες για τις οποίες θα παρέχεται εκπαιδευτική
άδεια, ώστε να είναι διαφορετικές από εκείνες µέσω των οποίων
εισήχθησαν κατά τον διαγωνισµό. Είναι φανερή η άµεση εξάρ-
τηση µε το άρθρο 7. Εκεί περιορίζετε τις γλώσσες εισαγωγής
στην Ακαδηµία στο ζεύγος αγγλικά - γαλλικά και εδώ θα δίνονται
άδειες επ’ αµοιβή, για να καλυφθεί ένα τεχνητό κενό που µπορεί
εξαρχής να καλυφθεί µε διεύρυνση των γλωσσών εισαγωγής.

Στο διάστηµα αυτό της εκπαιδευτικής άδειας ο υπάλληλος θα
απέχει από τα καθήκοντά του και στερείται τις υπηρεσίες του το
κράτος, οπότε συµφέρει η πρόταση των υπαλλήλων «διά εισα-
γωγής µέσω πολλών συνδυασµών άριστης γνώσης διαφόρων
γλωσσών», δηλαδή οι προαναφερθείσες του ΟΗΕ σε συνδυασµό
µε την αγγλική και όχι ο περιορισµός στην αγγλική και γαλλική
γλώσσα και µόνο.
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Εδώ και αρκετά χρόνια, τουλάχιστον από το 2021, υπάρχει
σχεδόν καθολική απαγόρευση µετατάξεων από το Υπουργείο
Εξωτερικών προς άλλα Υπουργεία και παρόµοια ισχύουν για τις
αποσπάσεις. Η στέρηση αυτή ορθά επισηµάνθηκε ως αντισυν-
ταγµατική και έχει πολλές διαστάσεις, διότι αφορά τόσο τις εσω-
τερικές µετατάξεις όσο και τις εξωτερικές προς άλλον φορέα.
Οι µεν εσωτερικές για αλλαγή κατηγορίας από ΔΕ σε ΠΕ ή για
αλλαγή κλάδου για υπαλλήλους που αποκτούν πτυχίο πανεπι-
στηµίου, αµελούνται από τη διοίκηση επί χρόνια, προκαλώντας
όχι µόνο µεγάλες δυσαρέσκειες αλλά και αδυναµία λειτουργίας
της υπηρεσίας ενίοτε.

Οι δε εξωτερικές που πλέον επιβλήθηκαν, αποστερούν συνταγ-
µατικά δικαιώµατα από τους υπαλλήλους. Ακόµη και στους απο-
φοίτους της ΕΣΔΔΑ που αριθµούν περί τα τριακόσια άτοµα, δεν
εφαρµόστηκε ειδική διάταξη συµπερίληψής τους στην κινητικό-
τητα. Συνεπώς, το Υπουργείο πρέπει να αναθεωρήσει τη στάση
του σε αυτό το σηµείο. Καµµία απαγόρευση µετάταξης ή απόσπα-
σης δεν µπορεί να είναι µόνιµη σε µια ευνοµούµενη κοινωνία.

Από το άρθρο 23 στο άρθρο 62 τα περισσότερα αφορούν σε
εργασιακές µεταβολές. Το Υπουργείο προσπαθεί ατελέσφορα
να πετύχει από τη µία την όποια ή κάποια αξιοκρατία στις υπη-
ρεσιακές µεταβολές και από την άλλη να επανδρώσει, να καλύ-
ψει µε τα κατάλληλα άτοµα τις θέσεις σε διάφορες υπηρεσίες
του ανά τον κόσµο. Το πρόβληµα αυτό δεν µπορεί να λυθεί µε
σπασµωδικά µέτρα και πρόχειρο σχεδιασµό γιατί σε ένα υποστε-
λεχωµένο περιβάλλον δεν µπορούν να υπάρξουν αρκετές επιλο-
γές στελεχών ώστε να είναι πάντα αξιοκρατικές οι τοποθετήσεις
τους. Ούτε οι παρατάσεις θητειών ή αποσπάσεων ή η αλλαγή
προσόντων προαγωγής λύνουν το πρόβληµα. Αντιθέτως, δηµι-
ουργούν περισσότερα επειδή γεννούν αδικίες και άνιση µεταχεί-
ριση µεταξύ των υπαλλήλων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η µόνη λύση είναι η εισαγωγή περισσοτέρων υπαλλήλων είτε

µέσω της Ακαδηµίας είτε µε άλλον διαγωνισµό, µε καλό σχεδια-
σµό ώστε να συµπίπτει η αναλογία και το είδος των πτυχίων και
λοιπών προσόντων προς τις ανάγκες του παρόντος και του µέλ-
λοντος. Όταν στην Ακαδηµία εισέρχονται, παραδείγµατος χάριν,
περί τα τριάντα άτοµα ή όταν από την ΕΣΔΔΑ αποφοιτούν λίγες
δεκάδες για τους κλάδους του Υπουργείου Εσωτερικών και εν
τέλει και αυτοί οι υπάλληλοι εγκλωβίζονται για πολλά χρόνια, δεν
πρόκειται να λυθεί το πρόβληµα. 

Οι καλές αµοιβές δεν είναι πάντα επαρκής λόγος ή ο µόνος
λόγος από το οποίο εξαρτάται η ποιότητα ζωής ενός υπαλλήλου.
Οι διαπροσωπικές σχέσεις και η επαγγελµατική ολοκλήρωση
είναι επίσης σοβαροί λόγοι. Οι προσοντούχοι υπάλληλοι, και
υπάρχουν πολλοί στο Υπουργείο Εξωτερικών, εύκολα µπορούν
να εγκαταλείψουν το δηµόσιο χωρίς κόστος και δεν θα πρέπει
να ωθούνται προς αυτή την κατεύθυνση από αµέλεια της πολι-
τείας γιατί είναι δυσαναπλήρωτοι. 

Με το άρθρο 47 που αφορά στη δυνατότητα παράτασης της
υπηρεσίας ορισµένων υπαλλήλων φάνηκε η ανάγκη στελέχωσης
άµεσα πολλών τοµέων του Υπουργείου.

Τέλος για το Κεφάλαιο Δ’ που αφορά τα άρθρα 64 και 65, θα
επαναλάβουµε ότι οι ρυθµίσεις αυτές είναι απροειδοποίητες. Η
όποια µεταβολή στα κτήρια κυριότητας του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών θα πρέπει να γίνει συντεταγµένα και µε σχέδιο προκειµέ-
νου να ωφελήσει τη χώρα µας. Φυσικά, σε καµµία περίπτωση δεν
θα πρέπει να εκποιηθούν από τη στιγµή που όλα είναι σηµαντικά
και ορισµένα ιδιαίτερης ιστορικής, καλλιτεχνικής ή πολιτιστικής
αξίας. Λίαν θετικοί εµφανίστηκαν όλοι οι φορείς για τη διατήρηση
των κτηρίων του ΥΠΕΞ που επέρχεται σύµφωνα µε το άρθρα 63
και 64 για λόγους συντήρησης, διαχείρισης, ευκολίας, στην απο-
δοχή δωρεών, θεωρώντας ότι µπορεί και πρέπει να υπάρξει αξιο-
ποίησή τους και κατά κοινή οµολογία ορισµένα από τα περίπου
εξήντα κτήρια είναι ιδιαίτερης ιστορικής, πολιτιστικής και καλλι-
τεχνικής αξίας. 

Αν µεν αυτά ανήκουν σε άλλο φορέα του δηµοσίου µε την
άµεση υπαγωγή τους στο Υπουργείο Εξωτερικών πρέπει να λη-
φθεί µέριµνα για τυχόν επηρεασµό του προϋπολογισµού τους.

Η όποια αξιοποίηση θα πετύχει µόνο µε συνδυασµένη δράση και
των άλλων Υπουργείων, εκ των οποίων τα Υπουργεία Τουρισµού,
Πολιτισµού και Παιδείας µπορούν και πρέπει να έχουν πρωταγω-
νιστικό ρόλο ώστε να συµβάλουν µε επιτυχία στην πολύπλευρη
προβολή της χώρας µας στο εξωτερικό. 

Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε το εν λόγω νο-
µοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Πριν δώσουµε τον λόγο στο επόµενο ειδικό αγορητή επι-

τρέψτε µου µια ανακοίνωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκατρείς µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το Μειονοτικό Δηµοτικό Σχολείο Μεγά-
λου Δερείου Έβρου, καθώς και είκοσι πέντε µαθήτριες και
µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό
Σχολείο Ανυφίου Αργολίδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας κ. Αλέξανδρος Καζαµίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα
σύγχρονο κράτος δεν µπορεί να αποκτήσει µία πολυδιάστατη και
ανεξάρτητη εξωτερική πολιτική χωρίς ένα σύγχρονο και ισχυρό
Υπουργείο Εξωτερικών, µε ικανούς διπλωµάτες, που να έχουν
βαθιά γνώση των διεθνών εξελίξεων και υψηλές δεξιότητες δια-
πραγµάτευσης. 

Χθες ο Πρωθυπουργός βρέθηκε στη Βηρυτό και συζήτησε µε
τον Πρόεδρο Νατζίµπ Μικάτι τις εξελίξεις στη Σύρια, καθώς και
την εύθραυστη παύση πυρός ανάµεσα στο Λίβανο και το Ισραήλ.
Στις 12 Δεκεµβρίου, πριν από λίγες ηµέρες, συνεδρίασε το
Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής, στο οποίο συµµετείχε
και η Πλεύση Ελευθερίας µε αναλύσεις και µε θέσεις, και συζή-
τησε την αλλαγή καθεστώτος που έλαβε χώρα τις τελευταίες
ηµέρες στη Συρία. Το ίδιο θέµα απασχόλησε και την πρόσφατη
συνεδρίαση του ΚΥΣΕΑ. 

Με άλλα λόγια, οι εξελίξεις στην περιοχή µας είναι ραγδαίες,
είναι σηµαντικές και επίσης, εντάσσουν όλο και περισσότερο τη
χώρα µας σε ένα πεδίο το οποίο αποστασιοποιείται, αν θέλετε,
από την παραδοσιακή εστίαση της εξωτερικής πολιτικής που
αφορούσε την Ευρώπη και τον δυτικό κόσµο. Ολοένα και περισ-
σότερο µιλούµε τώρα για την Ανατολική Μεσόγειο ως περιοχή
και η παρέµβαση της Τουρκίας στη Μέση Ανατολή αλλάζει ση-
µαντικά τον γεωπολιτικό χάρτη της χώρας. 

Πρέπει να παρατηρήσουµε ιδιαιτέρως και όσον αφορά αυτές
τις εξελίξεις ότι η Τουρκία έχει καταστεί τα τελευταία δέκα µε
δεκαπέντε χρόνια ένας πολύ σηµαντικός παίκτης στη Μέση Ανα-
τολή. Το 2017 η Τουρκία εισέβαλε στη βόρεια Συρία, στην πε-
ριοχή του Ιντλίµπ και η πρόσφατη έκβαση αλλαγής καθεστώτος
στη Συρία δεν είναι ασύνδετη µε αυτήν την προέλαση. Εξάλλου,
ο νεοεκλεγείς Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών από τις αρχές
του επόµενου έτους, ο Ντόναλντ Τραµπ, ανέφερε χθες επιγραµ-
µατικά ότι η Τουρκία έχει πολύ σηµαντικό ρόλο στην νέα κυβέρ-
νηση της Συρίας. 

Επίσης, πρέπει να υπογραµµίσουµε ότι η Τουρκία έχει παρέµ-
βει και στη Λιβύη και ο ρόλος της στο κράτος αυτό είναι σηµαν-
τικός, µε αποτέλεσµα να έχει οδηγήσει και στην υιοθέτηση του
παράνοµου τουρκολιβυκού µνηµονίου του 2020 το οποίο αποτε-
λεί ένα αγκάθι στις σχέσεις µας µε την Τουρκία. 

Η Τουρκία διαθέτει επίσης βάσεις στο Κατάρ, στη Σοµαλία,
στο Σουδάν, δηλαδή έχει έναν πάρα πολύ φιλόδοξο στόχο στην
πολιτική της όσον αφορά τη Μέση Ανατολή. Και, βεβαίως, η σύν-
δεση που υπάρχει ανάµεσα στο πολιτικό ισλάµ, που είναι η επί-
σηµη ιδεολογία της Τουρκίας, και στις εξελίξεις που λαµβάνουν
χώρα στην ευρύτερη Μέση Ανατολή τις τελευταίες δεκαετίες και
ιδίως µετά την «Αραβική Άνοιξη», εντείνει τη συµµετοχή της
Τουρκίας εκεί.
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Το Υπουργείου Εξωτερικών της Ελλάδας, ωστόσο, δυσκολεύε-
ται πάρα πολύ να παρακολουθήσει αυτές τις εξελίξεις κι ένας
λόγος γι’ αυτό είναι το γεγονός ότι είναι αρκετά υποστελεχωµένο
σε προσωπικό και διπλωµατικό δυναµικό αναφορικά µε τις ειδι-
κεύσεις που απαιτούνται για έναν πιο ενεργό ρόλο στην περιοχή
της Μέσης Ανατολής. 

Η διακηρυκτική εξωτερική πολιτική µας συνήθως αναφέρεται
στις παραδοσιακές σχέσεις µε τον αραβικό κόσµο και επιστρέφει
σε µία ιστορία καλών σχέσεων µε τους Άραβες, αλλά δεν έχει το
αποτύπωµα που χρειάζεται ούτως ώστε να αντεπεξέλθει, να αν-
ταποκριθεί αν θέλετε στις προκλήσεις που δηµιουργεί η αυξη-
µένη παρέµβαση της γείτονος Τουρκίας στην ευρύτερη περιοχή
της Μέσης Ανατολής.

Η εξωτερική µας πολιτική παραµένει, δυστυχώς, προσανατο-
λισµένη µονοµερώς αν θέλετε προς την Ευρώπη και στη Δύση
και αυτό είναι ένα πρόβληµα που θα µπορούσε να αντιµετωπίσει
πολύ πιο αποτελεσµατικά µία αλλαγή στον τρόπο λειτουργίας
και στις δοµές του Υπουργείου Εξωτερικών που είναι αυτό που
φιλοδοξεί να φέρει το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. 

Τι κάνει το νοµοσχέδιο αυτό; Προσπαθεί να βελτιώσει, µε άλ-
λοτε βαθύτερες και άλλοτε πιο ρηχές αλλαγές, κάποιες πτυχές
της δοµής και οργάνωσης του Υπουργείου Εξωτερικών, καθώς
και κάποιες πτυχές των λειτουργιών του. 

Ωστόσο, κατά την άποψη της Πλεύσης Ελευθερίας, οι αλλαγές
αυτές δεν αλλάζουν τον βασικό χαρακτήρα του τρόπου λειτουρ-
γίας του Υπουργείου Εξωτερικών. Αντιθέτως, είναι αρκετά επι-
φανειακές. Πρόκειται στην ουσία για διορθωτικές παρεµβάσεις
ενός προηγούµενου νόµου της Νέας Δηµοκρατίας, του ν.4781.
Και αυτό επιβεβαιώνει βεβαίως ότι η Κυβέρνηση για άλλη µια
φορά έρχεται εδώ να διορθώσει τον εαυτό της. 

Η ουσία, όµως, του προβλήµατος µε το νοµοσχέδιο που συζη-
τούµε είναι ότι αυτό δεν κάνει τίποτα για να αλλάξει τον παρα-
δοσιακό χαρακτήρα του τρόπου λειτουργίας του Υπουργείου
Εξωτερικών, την ελιτίστικη δοµή του, τον έντονο ρόλο που δια-
δραµατίζουν οι πελατειακές σχέσεις στις προαγωγές και τους
διορισµούς στο Υπουργείο Εξωτερικών, καθώς και τον συγκεν-
τρωτικό χαρακτήρα που το Υπουργείο έχει παραδοσιακά. 

Η άποψή µας είναι ότι ένα Υπουργείο Εξωτερικών, το οποίο
µπορεί να αποτελέσει πράγµατι ισχυρό εργαλείο για την πραγ-
µατοποίηση των φιλόδοξων στόχων της ελληνικής εξωτερικής
πολιτικής µέσα σε µία περιοχή που µεταβάλλεται ραγδαία και
της οποίας τα γεωπολιτικά όρια µετατοπίζονται, δεν µπορεί να
βασίζεται σε µια αντίληψη της διπλωµατίας και της εξωτερικής
πολιτικής η οποία να είναι διεκπεραιωτική. Πρέπει αντιθέτως να
περάσει, αλλάζοντας βαθιά τις δοµές και τις λειτουργίες του, σε
µία υπηρεσία στο Υπουργείο Εξωτερικών η οποία να είναι στραµ-
µένη προς αυτό που οι επιστήµονες αποκαλούν «πρωτοβουλιακή
εξωτερική πολιτική». Δηλαδή, µια εξωτερική πολιτική η οποία να
προκαταλαµβάνει τις εξελίξεις και να είναι αρκετά, αν θέλετε, σε
επαφή µε τις αλλαγές που λαµβάνουν χώρα, ούτως ώστε να µπο-
ρεί να λάβει και πρωτοβουλίες, αλλά επίσης να µπορεί να έχει
έναν δυναµικό χαρακτήρα στην πραγµατοποίηση των εθνικών
στόχων της εξωτερικής πολιτικής και βεβαίως των στόχων της
εκάστοτε κυβέρνησης. 

Κατά την άποψή µας, το νοµοσχέδιο δεν πετυχαίνει να ανα-
τρέψει την κυρίαρχη κουλτούρα της αδράνειας των κατεστηµέ-
νων νοοτροπιών και να επιφέρει έναν ισχυρό βαθµό αξιοκρατίας
και δυναµισµού στον τρόπο που λειτουργεί το Υπουργείο Εξω-
τερικών παραδοσιακά. 

Η απουσία και σε ορισµένες περιπτώσεις -αυτό µας έχει πραγ-
µατικά εντυπωσιάσει, όχι θετικά, πρέπει να πω- η απόσυρση του
παράγοντα της γνώσης µέσα από τον τρόπο λειτουργίας του
Υπουργείου Εξωτερικών αποτελεί ένα από τα κεντρικά γνωρί-
σµατα αυτού του νοµοσχεδίου. Θα αναφερθώ σε κάποια συγκε-
κριµένα παραδείγµατα. 

Τα πρώτα άρθρα του νοµοσχεδίου επιφέρουν κάποιες αλλαγές
στον νόµο του 2021, όπως είπαµε, στον τρόπο λειτουργίας της Δι-
πλωµατικής Ακαδηµίας, του θεσµού δηλαδή που εκπαιδεύει τους
νέους διπλωµάτες, τους ακόλουθους, αλλά και που παρέχει
διαρκή εκπαίδευση στη διάρκεια της σταδιοδροµίας των υπαλλή-
λων του Υπουργείου Εξωτερικών, καθώς και των διπλωµατών µας. 

Το συµβούλιο που διοικεί τη Διπλωµατική Ακαδηµία, σύµφωνα
µε το νοµοσχέδιο, απαρτίζεται από έξι µέλη, εκ των οποίων οι
τρεις είναι διπλωµάτες, ένας µόνο είναι ακαδηµαϊκός στη Διπλω-
µατική Ακαδηµία -µόνο ένας είναι πανεπιστηµιακός- και οι άλλοι
δύο προέρχονται από τον χώρο της οικονοµίας και των γραµµά-
των και η πρόβλεψη είναι ότι ο ένας εξ αυτών πρέπει να έχει ένα
µεταπτυχιακό. 

Έγινε συζήτηση στη διάρκεια των συζητήσεων της επιτροπής
για το κατά πόσο θα πρέπει να υπάρχει πολύ πιο έντονη παρου-
σία ακαδηµαϊκών και πανεπιστηµιακών µέσα στο συµβούλιο που
διοικεί τη Διπλωµατική Ακαδηµία. Η απάντηση ήταν ότι οι διπλω-
µάτες πρέπει να παίζουν ρόλο ούτως ώστε να υπάρχει εφαρµο-
σµένη εκπαίδευση των νέων και των πεπειραµένων διπλωµάτων. 

Αυτό δεν το αρνούµαστε, αλλά δεν µπορεί να έχουµε µια Δι-
πλωµατική Ακαδηµία η οποία να είναι, µε την εξαίρεση ενός µόνο
µέλους στο συµβούλιό της, αποκλειστικά απαρτισµένη από δι-
πλωµάτες και από ειδικούς σε άλλους τοµείς. 

Θεωρούµε ότι το µείγµα δεν είναι επιτυχές. Το µείγµα θα
έπρεπε να δίνει εξίσου σηµαντική παρουσία στους ακαδηµαϊ-
κούς, ούτως ώστε να διατηρείται ακριβώς αυτό που η Διπλωµα-
τική Ακαδηµία υποτίθεται ότι πρέπει να πραγµατοποιεί, που είναι
µία υψηλού επιπέδου επιµόρφωση και εκπαίδευση στους νέους
διπλωµάτες και τους διπλωµάτες καριέρας. 

Η άλλη διάταξη που επίσης µας εντυπωσιάζει και επιβεβαιώνει
ότι υπάρχει εδώ µια προσπάθεια αφαίρεσης του παράγοντα της
γνώσης από τη δοµή που εισηγείται το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών είναι το γεγονός ότι ο διευθυντής σπουδών ο
οποίος συµµετείχε στο συµβούλιο που διοικεί τη Διπλωµατική
Ακαδηµία σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο του 2021 σήµερα δεν είναι
πλέον µέλος αυτού του συµβουλίου. 

Θεωρούµε ότι αυτό είναι αδιανόητο. Ο διευθυντής σπουδών,
δηλαδή ο άνθρωπος ο οποίος έχει εποπτεία του προγράµµατος
επιµόρφωσης της Ακαδηµίας, πρέπει να βρίσκεται στην «καρδιά»
του συµβουλίου που διοικεί τη Διπλωµατική Ακαδηµία. 

Υπήρξε επίσης µία συζήτηση όσον αφορά τον παράγοντα
«γνώση», γιατί η σύγχρονη γνώση είναι αυτή που φτιάχνει τους
ικανούς διπλωµάτες, µαζί βεβαίως και µε την εµπειρία. 

Ένας άλλος παράγοντας που µας απασχόλησε στη διάρκεια
των συζητήσεων της επιτροπής ήταν η συνεχής εµµονή στο ότι
στα προσόντα πρόσληψης των νέων διπλωµατών θα πρέπει να
είναι και η κατοχή άριστης γνώσης και της αγγλικής και της γαλ-
λικής γλώσσας. 

Επισηµάναµε από την πλευρά µας, µαζί µε άλλους εκπροσώ-
πους κοµµάτων, ότι σήµερα το να γνωρίζει ένας διπλωµάτης άρι-
στα και τη γαλλική είναι ένα κατάλοιπο µιας παραδοσιακής
προσέγγισης στη διπλωµατία. Είχαµε µάλιστα και µια έκφραση
συµφωνίας, αν θέλετε, από την Πρόεδρο της επιτροπής, την κ.
Μπακογιάννη, η οποία ανήκει στην πλειοψηφία της Νέας Δηµο-
κρατίας, η οποία συµφώνησε. 

Θεωρούµε ότι η άριστη γνώση των αγγλικών πρέπει να είναι
προϋπόθεση οπωσδήποτε, αλλά ταυτόχρονα, ακριβώς για να
µπορέσει να ανταποκριθεί ένα σύγχρονο Υπουργείο Εξωτερικών
στις απαιτήσεις ενός µεταλλασσόµενου κόσµου, θα πρέπει µία
από τις βασικές γλώσσες του ΟΗΕ να είναι η δεύτερη γλώσσα,
περιλαµβανοµένων και των γαλλικών. Αλλά, όχι τα γαλλικά πλέον
να είναι ως µία απαραίτητη προϋπόθεση για την έναρξη καριέρας
ενός νεαρού διπλωµάτη. 

Αυτή η διεύρυνση είναι σηµαντική, επειδή ο κόσµος γύρω µας
αλλάζει, αλλά και επειδή η γαλλική γλώσσα δεν παίζει πλέον τον
ρόλο που έπαιζε παλιά στις διεθνείς σχέσεις και τη διπλωµατία. 

Ένας άλλος παράγοντας που επίσης επιβεβαιώνει αυτή τη δια-
πίστωση είναι ότι στο άρθρο 26, απ’ ό,τι φαίνεται για την εξοικο-
νόµηση ελάχιστων πόρων, καταργείται η εκπαιδευτική άδεια που
παρεχόταν σε ορισµένους διπλωµάτες οι οποίοι είχαν διακριθεί
στη σταδιοδροµία τους. Παλιά µπορούσε να δοθεί µέχρι και διε-
τής εκπαιδευτική άδεια σε κάποιους διπλωµάτες, ούτως ώστε
είτε να εκπαιδευτούν είτε να ενισχύσουν τις γνώσεις τους σε κά-
ποιον κλάδο. Αυτή πλέον δεν υπάρχει. 

Εµείς θα θέλαµε, όχι µόνο να διατηρηθεί, αλλά να ενισχυθεί η
εκπαιδευτική άδεια, γιατί αυτός είναι ένας σηµαντικός συντελε-
στής αναβάθµισης των δεξιοτήτων των διπλωµατών, που είναι
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κάτι που πρέπει το Υπουργείο Εξωτερικών να παρέχει. 
Επίσης, στα σχετικά άρθρα µε την αξιολόγηση των διπλωµα-

τών µάς κάνει εντύπωση το γεγονός ότι η αξιολόγηση αυτή δεν
γίνεται µε έναν τρόπο που να οδηγεί τους διπλωµάτες σε µία
επαγγελµατική προσέγγιση της εργασίας τους. 

Συγκεκριµένα, η αξιολόγηση παραµένει, αλλά οι αξιολογούµε-
νοι υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών δεν αξιολογούνται
πλέον, σύµφωνα µε το άρθρο 28, σε σχέση µε την επίτευξη των
στόχων του στρατηγικού σχεδίου το οποίο καλούνται να υλοποι-
ήσουν. Και το ίδιο κάνει και το άρθρο 30. Και παράλληλα, αφαι-
ρείται από τη διαδικασία αξιολόγησης και η δυνατότητα του
αξιολογούµενου να εκπονεί µια έκθεση -αυτά υπήρχαν στο προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο- µε την οποία αυτός ή αυτή να εξηγεί ποια
είναι η άποψή του στη διάρκεια της διαδικασίας αξιολόγησης. 

Είναι απαραίτητο αυτό, ούτως ώστε η αξιολόγηση να µη χρη-
σιµοποιείται ως εργαλείο πελατειακών σχέσεων και ευνοιοκρα-
τίας µέσα στις υπηρεσίες του Υπουργείου Εξωτερικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Έρχοµαι τώρα σε άλλα δύο άρθρα και θα κλείσω µε µία πα-
ρατήρηση για τις συνθήκες εργασίας.

Τα άρθρα 48 και 49 είναι γεγονός ότι αυξάνουν τον αριθµό των
προξενικών υπαλλήλων και αυτό θεωρούµε ότι είναι ένα βήµα
προς τη σωστή κατεύθυνση, αν και ανεπαρκές. Ωστόσο, στο
άρθρο 49 η µοριοδότηση του διδακτορικού δεν υπάρχει και αυτό
είναι ένα πρόβληµα που υπήρχε και στον προηγούµενο νόµο του
2021. Δηλαδή οι προξενικοί υπάλληλοι οι οποίοι έχουν ένα µετα-
πτυχιακό µοριοδοτούνται, αν έχουν και ένα δεύτερο µεταπτυ-
χιακό, µοριοδοτούνται, αλλά αν έχουν διδακτορικό, αυτό
µετριέται ως ένα µεταπτυχιακό. Και βλέπουµε και εδώ άλλη µια
περίπτωση όπου η γνώση και η εξειδικευµένη γνώση δεν υπο-
στηρίζεται από το νοµοσχέδιο και αυτό και το παλαιότερο.

Υπάρχει στο άρθρο 63 µια διάταξη η οποία ζητά από τις προ-
ξενικές αρχές να χρησιµοποιούν το 10% των τελών για τη συν-
τήρηση κτηρίων όχι µόνο των προξενείων, αλλά και των
πρεσβειών, δηλαδή τα έσοδα των προξενείων να χρησιµοποιούν-
ται µε αυτόν τον τρόπο για τη συντήρηση κτηρίων. Θεωρούµε
ότι αυτό ισοδυναµεί µε ένα είδος φόρου Ελλήνων του εξωτερι-
κού, διότι οι Έλληνες του εξωτερικού είναι αυτοί που θα κατα-
βάλλουν αυτά τα τέλη και πιστεύουµε ότι η συντήρηση των
κτηρίων, ιδίως των πρεσβειών -διότι οι πρεσβείες εξυπηρετούν
τα συµφέροντα όχι µόνο των Ελλήνων του εξωτερικού αλλά όλων
των Ελλήνων- θα πρέπει να προέρχονται απευθείας από τον προ-
ϋπολογισµό και όχι από ένα ποσοστό των τελών που καταβάλ-
λουν όσοι εξυπηρετούνται στα προξενεία, που είναι συνήθως οι
Έλληνες του εξωτερικού.

Τα άρθρα 22 και 24 αφορούν τις συνθήκες εργασίας των υπαλ-
λήλων στο Υπουργείο Εξωτερικών.

Το άρθρο 22 για τη νοσηλεία τέκνου δίνει τη δυνατότητα αν
αρρωστήσει το παιδί ενός υπαλλήλου στο Υπουργείο Εξωτερι-
κών ή ενός διπλωµάτη να πάρει άδεια άνευ αποδοχών µέχρι και
έναν µήνα. Μετά δεν εξηγεί τι συµβαίνει, αν χρειάζεται για τη νο-
σηλεία του τέκνου να επεκταθεί η άδεια πέραν του ενός µηνός
και δεν ξέρουµε γιατί αυτή είναι άνευ αποδοχών. Προσπαθεί το
Υπουργείο Εξωτερικών να εξοικονοµήσει χρήµατα µέσα από µια
τέτοια ρύθµιση; Θα πρέπει να είναι µε αποδοχές. Αν αρρωστήσει
το παιδί ενός διπλωµάτη, θα πρέπει το Υπουργείο να υποστηρίξει
τον διπλωµάτη αυτόν να νοσηλεύσει το παιδί του, χωρίς να του
αφαιρεί τον µισθό.

Υπάρχει το άρθρο 24 που αναφέρθηκε και από άλλους ειση-
γητές που αφορά την άδεια µητρότητας. Η άνευ αποδοχών άδεια
µητρότητας δεν παρέχεται σε µητέρες οι οποίες υπηρετούν σε
εξωτερική υπηρεσία, θεωρούµε ότι αυτό αποτελεί διάκριση. Η
εισηγητική έκθεση της Νοµικής Υπηρεσίας της Βουλής, επίσης,
κάνει αναφορά σε αυτό το συγκεκριµένο άρθρο, το 24 και θεωρεί
ότι υπάρχει διάκριση εδώ, προτείνει µια διαφορετική λύση.

Εµείς από την πλευρά µας θεωρούµε ότι πρέπει να υπάρχει
εξίσωση των δικαιωµάτων των µητέρων που υπηρετούν στις εξω-
τερικές υπηρεσίες µε αυτών των µητέρων που υπηρετούν στην
εσωτερική υπηρεσία. Δεν αντιλαµβανόµαστε γιατί θα πρέπει να
υπάρχει αυτή η διάκριση.

Πιστεύουµε ότι εδώ χάνεται µια ευκαιρία και θα κλείσω, κύριε
Πρόεδρε, πολύ σύντοµα αναφερόµενος στο τι θα µπορούσε να
πετύχει το νοµοσχέδιο αυτό το οποίο δεν επιτυγχάνει. Θα µπο-
ρούσε, κατά την άποψή µας, να πετύχει την αναβάθµιση της Δι-
πλωµατικής Ακαδηµίας και την αύξηση του προσωπικού της, το
οποίο παραµένει ισχνό. Θα µπορούσε να περιέχει διατάξεις για
την προσέλκυση νέων διπλωµατών, ιδίως εµπειρογνωµόνων µε
υψηλή ειδίκευση σε τοµείς όπως είναι η Μέση Ανατολή, θα µπο-
ρούσε να προσλάβει τουρκολόγους αλλά και ειδικούς στα θέ-
µατα των χωρών των Βαλκανίων. Θα µπορούσε επίσης να
αυξάνει, όπως είπαµε και πριν και όχι να καταργεί τις εκπαιδευ-
τικές άδειες. Θα µπορούσε να περιέχει διατάξεις για την αναβάθ-
µιση των υπηρεσιών στις προξενικές αρχές, ιδίως στην ποιότητα
και στις ώρες υπηρεσίας που παρέχονται στο κοινό, διότι όπως
θα θυµάστε πρόσφατα ο κύριος Πρωθυπουργός είπε -και σωστά-
ότι στους Έλληνες του εξωτερικού όταν έρχονται σε επαφή µε
τα προξενεία, η λέξη που έρχεται πρώτη στο µυαλό τους είναι η
λέξη «ταλαιπωρία» και οι προξενικές αρχές θα µπορούσαν να πα-
ρέχουν καλύτερες υπηρεσίες και αυτό να υπάρχει στο ίδιο το νο-
µοσχέδιο προς τους Έλληνες και τους ξένους που προσέρχονται
στα γραφεία τους.

Θα µπορούσε να υπάρχει µεγαλύτερη έµφαση -και δυστυχώς,
δεν υπάρχει- στη δηµόσια διπλωµατία και στην πολιτιστική δι-
πλωµατία, ένας τοµέας στον οποίο η χώρα µας µπορεί να παίξει
σηµαντικό ρόλο και το νοµοσχέδιο αυτό δεν περιέχει κανένα
άρθρο και δεν ξέρουµε γιατί για αυτό το κρίσιµο θέµα.

Και, επίσης, δεν υπάρχει κάποια διάταξη όσον αφορά την ανα-
βάθµιση του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού. Παρ’ όλο που
ο νόµος του 2021 έχει διατάξεις σχετικά µε το ΣΑΕ, το ΣΑΕ είναι
ένας θεσµός τον οποίο προβλέπει το Σύνταγµα, δεν λειτουργεί
για περισσότερο από δέκα χρόνια τώρα, παρά το γεγονός ότι
υπάρχει συνταγµατική διάταξη που επιβάλλει τη λειτουργία του.
Υπάρχει η επιθυµία στο στρατηγικό σχέδιο για τον Απόδηµο Ελ-
ληνισµό από την πλευρά του Υπουργείου Εξωτερικών να επανα-
λειτουργήσει µελλοντικά το ΣΑΕ, αλλά οι διατάξεις του νόµου
του 2021 αναφορικά µε αυτό έχουν ξεπεραστεί και από τα γεγο-
νότα, αλλά και από δηλώσεις που έχουν γίνει σχετικά από το
Υπουργείο Εξωτερικών και θα περιµέναµε να βλέπαµε µέσα στο
καινούργιο νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα ειδικές διατάξεις
για το Συµβούλιο Αποδήµου Ελληνισµού.

Υπάρχουν και δύο τροπολογίες που, δυστυχώς, µας ήρθαν
πάλι νύχτα, στις 11.05’ και στις 11.30’ νοµίζω περίπου. Για αυτές
θα αναφερθώ εκτενέστερα στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε, λοιπόν

και καλούµε στο Βήµα τον κ. Αλέξανδρο Ζερβέα από την Κοινο-
βουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών. Είναι ο τελευταίος ειδικός
αγορητής, µετά θα ακολουθήσει ο Υπουργός Εξωτερικών.

Πριν ξεκινήσετε, κύριε συνάδελφε, ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος
Τζανακόπουλος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτε-
ρικό.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ορίστε, κύριε Ζερβέα, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αρχίσω την

οµιλία µου µε έναν σχολιασµό για τα δραµατικά γεγονότα στη
Συρία. Όλοι γνωρίζουµε τι έχει συµβεί τις τελευταίες ηµέρες.
Γνωρίζουµε για την πτώση του Άσαντ και για την άνοδο ενός
άλλου καθεστώτος το οποίο στη βάση του ελέγχεται από οµάδες
τζιχαντιστών. Δίχως αµφιβολία, είναι πασιφανής η τεράστια γε-
ωπολιτική αναβάθµιση της Τουρκίας στην περιοχή, η οποία κα-
ταφέρνει όχι µόνο να βγάλει ένα αγκάθι από τα πλευρά της, αλλά
να διαδραµατίσει πολύ µεγαλύτερο ρόλο στον χώρο της Μέσης
Ανατολής.

Πριν καιρό ο κ. Ερντογάν είχε κάνει λόγο περί αναστάσεως της
οθωµανικής αυτοκρατορίας και αυτό ίσως είχε φανεί γραφικό και
γελοίο, αλλά βλέπουµε στις µέρες µας ότι αυτό το όραµα του κ.
Ερντογάν αρχίζει να λαµβάνει σάρκα και οστά, όχι µε άµεση κα-
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τοχή εδαφών αλλά µέσω κρατών-δορυφόρων, τα οποία ελέγχον-
ται εν πολλοίς από την τουρκική κυβέρνηση. Η Λιβύη είναι ένα
τέτοιο παράδειγµα, ουσιαστικά ελέγχεται από την Τουρκία. Η
Συρία τώρα είναι το νέο παράδειγµα και βεβαίως, να µην ξεχνάµε
και στη γειτονιά µας την Αλβανία, η οποία διατηρεί άριστες σχέ-
σεις µε την Τουρκία. Και ο θεός έδωσε να κυβερνά την Αίγυπτο
ο Στρατηγός Σίσι και όχι η Μουσουλµανική Αδελφότητα, γιατί
τότε θα είχαµε ένα πάρα πολύ µεγάλο πρόβληµα.

Έχουµε φτάσει στο σηµείο οι «Μεγάλες Δυνάµεις» ουσιαστικά
να εκλιπαρούν τον κ. Ερντογάν να συνοµιλεί µαζί τους, για να µπο-
ρούν να έχουν και αυτές έναν λόγο στο µέλλον της συριακής επι-
κράτειας. Παράλληλα, βλέπουµε να αυξάνονται οι επιθέσεις κατά
των χριστιανικών πληθυσµών κάθε οµολογίας και κάθε δόγµατος.
Στη Χοµς πρόσφατα είχαµε τον αποτρόπαιο αποκεφαλισµό ενός
ζεύγους χριστιανών. Αλλού παρατηρούµε βεβηλώσεις εκκλησιών
και βεβαίως ο κ. Αλ Τζολάνι παριστάνει τον προβατόσχηµο λύκο,
ο κύριος αυτός ο οποίος το 2017 είχε επικηρυχθεί από τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες της Αµερικής για 7 εκατοµµύρια δολάρια.

Επίσης, οι υποστηριζόµενοι από τους Τούρκους τζιχαντιστές
συνεχίζουν να διαπράττουν εγκλήµατα πολέµου κατά του κουρ-
δικού πληθυσµού της Συρίας. Απ’ ό,τι φαίνεται, δύο είναι οι κα-
τευθύνσεις στις οποίες θα οδηγηθούµε, είτε στο απόλυτο χάος
είτε στη δηµιουργία ενός ισλαµικού χαλιφάτου. Και αναρωτιέµαι
ποια κατάσταση είναι χειρότερη από τις δύο. 

Οι χριστιανοί της περιοχής, κύριε Υπουργέ, περιµένουν πάρα
πολλά από εµάς. Τις τελευταίες µέρες έχουν κάνει επανειληµµέ-
νως εκκλήσεις προς το πολιτικό προσωπικό της πατρίδας µας
και προς εµένα προσωπικά. Θεωρώ ότι πρέπει να δείτε το θέµα
της υπεράσπισης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων αυτών των αν-
θρώπων µε πάρα πολύ ζεστό τρόπο. Και επειδή από 1-1-2025 θα
είµαστε µη µόνιµο µέλος του Συµβουλίου Ασφαλείας του Οργα-
νισµού Ηνωµένων Εθνών, θεωρώ ότι µέσω αυτής της συµµετο-
χής µας µπορούµε να κάνουµε πάρα, µα πάρα πολλά. Ας µην
αφήσουµε αυτούς τους ανθρώπους στο έλεος του θεού. 

Όλα τα κόµµατα στην επιτροπή καταλήξαµε στο συµπέρασµα
ότι υφίσταται µείζον ζήτηµα σχετικά µε την υποχρηµατοδότηση
του Υπουργείου Εξωτερικών. Αυτό το θέµα τέθηκε από εµάς
κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού και παρά το γεγονός ότι
υπήρξε µια µικρή αύξηση των δαπανών του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών, αυτή η άποψη δεν µπορεί να αντισταθµίσει το γεγονός ότι
το Υπουργείο αυτό συνεχίζει να υποχρηµατοδοτείται. Υπολογί-
ζεται ότι µόλις το 0,15%-0,2% του κρατικού προϋπολογισµού κα-
τευθύνεται προς τα εκεί. Εποµένως, αν θέλουµε να έχουµε ένα
αποτελεσµατικό και ουσιαστικό Υπουργείο Εξωτερικών, θα πρέ-
πει δίχως άλλο να αυξηθεί το µέρος του κρατικού προϋπολογι-
σµού που κατευθύνεται προς αυτό.

Όπως είπαµε στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής, λά-
βαµε σοβαρά υπ’ όψιν µας τις αντιρρήσεις και τις προτάσεις των
εκπροσώπων των φορέων. Δυστυχώς, δεν ισχύει το ίδιο για την
Κυβέρνηση. Μέχρι στιγµής τουλάχιστον δεν είδαµε να υπάρχει
η πρόθεση εκ της ηγεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών αποδο-
χής των αιτηµάτων τους. 

Οι φορείς εστίασαν σε δύο κυρίως ζητήµατα: στο ζήτηµα της
υποχρηµατοδότησης του Υπουργείου και στην υποστελέχωσή
του. Όλοι αιτήθηκαν την αύξηση των οργανικών θέσεων στους
κλάδους τους. Πρώτα, λοιπόν, θα εστιάσω στα αιτήµατα των φο-
ρέων και µετά θα ασχοληθώ µε τα άρθρα του παρόντος νοµο-
σχεδίου.

Η Ένωση Διπλωµατικών Υπαλλήλων, Οικονοµικών και Εµπορι-
κών Υποθέσεων πρότεινε τροπολογία που αφορά την τροποποί-
ηση του άρθρου 313 του ν.4781/2021, ενός νόµου που απ’ ό,τι
φαίνεται έχει πάρα πολλά κενά τα οποία κάποια στιγµή πρέπει
να πληρωθούν. Σύµφωνα µε την Ένωση, πρέπει να επανέλθει η
πρόβλεψη της συµµετοχής των παραγωγικών φορέων στη δια-
δικασία σχεδιασµού του δικτύου Γραφείων Οικονοµικών και Εµ-
πορικών Υποθέσεων. 

Ο κλάδος Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας ζητά την
ένταξή του στο ειδικό µισθολόγιο, ζητά δηλαδή µε τροπολογία
επί του άρθρου 383 του ν.4781/2021 τη βαθµολογική και µισθο-
λογική αντιστοίχιση του κλάδου τους µε τον διπλωµατικό κλάδο.
Για το ίδιο άρθρο του ίδιου νόµου ζητούν την αύξηση των οργα-

νικών θέσεων των συµβούλων επικοινωνίας, αλλά και των γενικών
συµβούλων επικοινωνίας. 

Επίσης, προτείνουν την προσθήκη στο άρθρο 227 του προανα-
φερθέντος νόµου Τµήµατος Ψηφιακής Διπλωµατίας, Στρατηγι-
κής Επικοινωνίας και Παραπληροφόρησης, το οποίο θα
ασχολείται µε τη διαχείριση και αντιµετώπιση ζητηµάτων παρα-
πληροφόρησης και ψηφιακής διπλωµατίας.

Ο Σύλλογος Υπαλλήλων Κλάδου Διοικητικής και Λογιστικής
Υποστήριξης του Υπουργείου Εξωτερικών διαµαρτύρεται για τη
συνεχή µείωση των οργανικών θέσεων, όπως προβλέπεται στο
άρθρο 55 του παρόντος νοµοσχεδίου. Έπειτα, η Ένωση Διπλω-
µατικών Υπαλλήλων σχολιάζοντας το άρθρο 30 του εν λόγω νο-
µοσχεδίου που ασχολείται µε την αξιολόγηση των υπαλλήλων
του Υπουργείου Εξωτερικών υποστηρίζει ότι για να είναι δικαιό-
τερη η αξιολόγηση, ο προϊστάµενος θα πρέπει να υποχρεούται
να καλεί όλους τους υπό αξιολόγηση υπαλλήλους και όχι µόνο
τους υπαλλήλους κατά την κρίση του.

Ο ίδιος φορέας όσον αφορά το άρθρο 36 του παρόντος νοµο-
σχεδίου που ορίζει τα τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων
του διπλωµατικού κλάδου, προτείνει την τριετή και όχι τετραετή
παραµονή στον βαθµό του γραµµατέως Πρεσβείας Α’ και στον
βαθµό του γραµµατέως Πρεσβείας Β’.

Τέλος, συµφωνούµε µε την πρόταση του φορέα αυτού για την
παροχή κινήτρων στο προσωπικό µε σκοπό την κάλυψη των θέ-
σεων σε αρχές δυσµενών συνθηκών. Διαφωνούµε µε την πρό-
βλεψη ορίου ηλικίας για την εισαγωγή και φοίτηση στην Ελληνική
Διπλωµατική Ακαδηµία. Πιο συγκεκριµένα, στο άρθρο 7 αναφέ-
ρεται ότι ο υποψήφιος δεν πρέπει να έχει συµπληρώσει το τεσ-
σαρακοστό έτος της ηλικίας του. 

Στο ίδιο άρθρο θεωρούµε ότι η πρόβλεψη για άριστη γνώση
της αγγλικής και της γαλλικής γλώσσας ως ειδικού προσόντος
για τον διαγωνισµό εισαγωγής στην Ελληνική Διπλωµατική Ακα-
δηµία δεν είναι ορθή. Θα έπρεπε, κατά τη γνώµη µας, να γίνεται
πρόβλεψη και για άλλες γλώσσες.

Όσον αφορά το άρθρο 20 που προβλέπει αλλαγές στις αρµο-
διότητες της Επιτροπής Αποχαρακτηρισµού Εγγράφων, πι-
στεύουµε ότι οι αλλαγές αυτές δεν είναι προς την ορθή
κατεύθυνση. 

Διαφωνούµε, επίσης, µε το άρθρο 22 παράγραφος 6, όπου
προβλέπεται η κατάργηση του εισιτηρίου αδείας για το έτος
κατά το οποίο ο υπάλληλος µετακινείται από την κεντρική υπη-
ρεσία στις αρχές της εξωτερικής υπηρεσίας και το αντίστροφο. 

Είµαστε κάθετα µε το άρθρο 24 στο σκέλος που αναφέρεται
στις άδειες µητρότητας και ανατροφής τέκνων. Για την εννεά-
µηνη άδεια ανατροφής τέκνου υπάρχει διαφορετική πρόβλεψη
για τους υπαλλήλους της κεντρικής υπηρεσίας από τους υπαλ-
λήλους της εξωτερικής υπηρεσίας. Θεωρούµε ότι πρέπει να
ισχύει το ίδιο καθεστώς και για τις δύο κατηγορίες υπαλλήλων.

Όσον αφορά τη διαχείριση του κτηριακού θέµατος, θεωρούµε
ότι οι σχετικές διατάξεις είναι προς την ορθή κατεύθυνση.

Συµπερασµατικά, το παρόν νοµοσχέδιο έχει θετικά και αρνη-
τικά σηµεία, όπως έχει και πάρα πολλές ελλείψεις. Η τελική
στάση µας έναντι αυτού θα εξαρτηθεί από το εάν η ηγεσία του
Υπουργείου, έστω και την ύστατη στιγµή, θα εισάγει τροπολογίες
που θα απαντούν έστω και εν µέρει στις αγωνίες των φορέων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στο σηµείο αυτό
ολοκληρώθηκαν οι οµιλίες των εισηγητών και ειδικών αγορητών.

Και τώρα θα δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό Εξωτερικών κ.
Γεραπετρίτη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ τις κυρίες και τους κυρίους Βουλευτές για
όλη την προσπάθεια στην ανάγνωση και επεξεργασία του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών και για τις ωφέλιµες πα-
ρατηρήσεις τις οποίες έκαναν τόσο κατά τη διάρκεια των
επιτροπών όσο και στο πλαίσιο της συζήτησης στην Ολοµέλεια. 

Θα µου επιτρέψετε να κάνω µία πρώτη γενική τοποθέτηση και
στη συνέχεια να αναφερθώ στα επιµέρους θέµατα που ετέθησαν
από τους ειδικούς αγορητές. 
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Η πραγµατικότητα είναι ότι βιώνουµε µια εξαιρετικά σύνθετη
κατάσταση στην περιφέρεια γύρω µας, αλλά και οικουµενικά. Πε-
νήντα πέντε συρράξεις οι οποίες βρίσκονται αυτή τη στιγµή σε
εξέλιξη στον κόσµο, οι οποίες επιβαρύνουν εξαιρετικά τα γεω-
πολιτικά, αλλά και διαταράσσουν τη διεθνή αρχιτεκτονική ασφα-
λείας. Συνόδεψα χθες τον Πρωθυπουργό στο ταξίδι στον Λίβανο,
όπου είχαµε την ευκαιρία να συναντηθούµε µε όλους τους αξιω-
µατούχους του Λιβάνου, όχι µόνο για να αναδείξουµε συµβολικά
την αξία της εκεχειρίας και να δώσουµε ιδιαίτερη έµφαση στην
ανάγκη αυτή να τηρηθεί, αλλά και να επεκταθεί, να παγιοποιηθεί,
αλλά και για να αναδείξουµε την παρουσία της Ελλάδας στην
κρίσιµη και ευαίσθητη περιοχή της Μέσης Ανατολής. 

Η Συρία, πράγµατι, βρίσκεται σε µία φάση η οποία είναι εξαι-
ρετικά ρευστή. Αξιολογούµε και αποτιµούµε καθηµερινά και για
τον λόγο αυτόν βρισκόµαστε σε µία διεθνή συνέργεια τόσο µε
τους εταίρους, όσο και µε τους διεθνείς οργανισµούς. Βεβαίως,
η πραγµατικότητα είναι ότι δεν έχουν αρθεί τα προβλήµατα τα
οποία υφίστανται στη Συρία µε την πτώση του ολοκληρωτικού
καθεστώτος Άσαντ. Θα πρέπει απολύτως να διασφαλιστούν τα
δικαιώµατα, η συµπερίληψη, η δηµοκρατία, η ελευθερία, έτσι
ώστε να καταστεί και γνησίως ασφαλής χώρα. Και για τον λόγο
αυτόν, εξάλλου, συνεχίζεται η λήψη αιτήσεων για την παροχή αν-
θρωπιστικής προστασίας και η αξιολόγησή τους.

Η ελληνική εξωτερική πολιτική θα συνεχίσει σε αυτό το πλαίσιο
µε πολυµέρεια και ενεργητική διπλωµατία. Σε λίγες ηµέρες, η Ελ-
λάδα αναλαµβάνει µη µόνιµο µέλος του Συµβουλίου Ασφαλείας
του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών στην πιο δύσκολη στιγµή µε-
ταπολεµικά και η ταπεινή µας φιλοδοξία είναι να συµβάλουµε
στην εµπέδωση του Διεθνούς Δικαίου και στην αποκατάσταση
της αληθούς έννοιας της ειρηνικής επίλυσης των διαφορών. Θα
έχω την ευκαιρία να ενηµερώσω το Σώµα και για την παρουσία
µας στο Συµβούλιο Ασφαλείας.

Το νοµοσχέδιο το οποίο έχετε ανά χείρας είναι στην πραγµα-
τικότητα ένα προϊόν των ίδιων των υπηρεσιών του Υπουργείου
Εξωτερικών και έρχεται να θεραπεύσει επιµέρους ζητήµατα, τα
οποία έχουν προκύψει τόσο στην καθηµερινή λειτουργία του
Υπουργείου Εξωτερικών, όσο και στην οργάνωση και στα θέµατα
που αφορούν την υπηρεσιακή κατάσταση του προσωπικού του
Υπουργείου Εξωτερικών. 

Στην πραγµατικότητα έρχεται να διαχειριστεί τα ζητήµατα που
ορθώς αναφέρατε, που συνδέονται βεβαίως και µε την υποστε-
λέχωση του Υπουργείου, τον σχετικώς περιορισµένο προϋπολο-
γισµό, αλλά ακόµη και µε θέµατα που ανάγονται στις υποδοµές
του Υπουργείου Εξωτερικών και ιδίως τις κτηριακές υποδοµές οι
οποίες βρίσκονται στο εξωτερικό και όπου είναι εγκατεστηµένες
οι διπλωµατικές µας αποστολές. 

Σε ό,τι αφορά τον προϋπολογισµό είχα την ευκαιρία να τοπο-
θετηθώ προ ηµερών, αναφέροντας ότι υπάρχει πράγµατι µία
υποχρηµατοδότηση του Υπουργείου Εξωτερικών σε σχέση µε τις
πραγµατικές ανάγκες. Ο προϋπολογισµός είναι ελαφρά αυξηµέ-
νος σε σχέση µε τον περσινό και ήδη έχει αναληφθεί δέσµευση
από το Υπουργείο Οικονοµικών εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία,
για περαιτέρω ενίσχυση του Υπουργείου Εξωτερικών κατά 30
εκατοµµύρια προϊόντος του 2025, οπότε εκτιµούµε ότι θα υπάρ-
ξει η ενίσχυση αυτή.

Θέλω ιδιαιτέρως να αναφερθώ, γιατί αφορά και στο συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, στο ότι χάρη στην εξαιρετικά καλή συνεργασία
µας µε το Υπουργείο Οικονοµικών και το Υπουργείο Εσωτερικών
–να ευχαριστήσω την πολιτική ηγεσία αµφοτέρων των Υπουρ-
γείων- έχουν ήδη γίνει κάποια σηµαντικά βήµατα. Νοµίζω ότι είναι
εξαιρετικά σηµαντικό το ότι έχουµε πρόσθετα εκατό θέσεις διοι-
κητικών προξενικών υπαλλήλων. Ορθώς έγινε αναφορά στο γε-
γονός ότι υπάρχουν σηµαντικές ελλείψεις στα προξενεία µας.
Γίνεται µια υπεράνθρωπη προσπάθεια από το διοικητικό και το
διπλωµατικό προσωπικό, για να αντεπεξέλθουν σε έναν πολύ µε-
γαλύτερο φόρτο. Και αναφέροµαι, βεβαίως, όχι µόνο στον τα-
κτικό φόρτο από την παροχή των προξενικών υπηρεσιών, αλλά
ακόµη και από τις συµφωνίες οι οποίες έχουν γίνει για την οργα-
νωµένη µετάκληση ιδίως εργατών γης, αλλά βεβαίως και από τις
αυξηµένες υποχρεώσεις από τη συµµετοχή της χώρας µας σε
διεθνείς οργανισµούς, όπως συµβαίνει µε τη µόνιµη αντιπροσω-

πεία µας στον ΟΗΕ, όπου έχει υπάρξει µία πολύ σηµαντική ενί-
σχυση τόσο σε ανθρώπινους πόρους, όσο και σε υποδοµές, για
να µπορέσει την επόµενη διετία να αντεπεξέλθει στο πολύ υψηλό
έργο το οποίο υφίσταται.

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ στο γεγονός ότι ήδη από το
τέλος του 2023 υπήρξε µία πρώτη παρέµβαση έτσι ώστε να αυ-
ξηθούν οι πόροι του Υπουργείου Εξωτερικών από τα τέλη των
προξενικών υπηρεσιών. Η παλαιότερη ρύθµιση προέβλεπε ότι το
60% των πόρων περιέρχεται στο Υπουργείο Οικονοµικών –και,
άρα, στον κρατικό προϋπολογισµό- και µόνο το 40% παρέµενε
ως πόρος στο Υπουργείο Εξωτερικών. Αυτό ανεστράφη τον Δε-
κέµβριο του 2023, έτσι ώστε πλέον το 60% να περιέρχεται για
οργανικές και λειτουργικές δαπάνες του Υπουργείου Εξωτερι-
κών. Και ήδη µε το ανά χείρας νοµοσχέδιο, το 10% από το ποσο-
στό το οποίο περιερχόταν στον κρατικό προϋπολογισµό, πλέον
καθίσταται ένας ειδικός πόρος του Υπουργείου Εξωτερικών έτσι
ώστε να µπορέσουµε να ανατάξουµε τα κτήρια του ελληνικού
δηµοσίου, τα οποία στεγάζουν τις διπλωµατικές µας αποστολές,
διότι είναι εξαιρετικά σηµαντικό όχι µόνο να είµαστε δυνατοί δι-
πλωµατικά, αλλά να έχουµε και την παράσταση ισχύος στο εξω-
τερικό. 

Η αλήθεια είναι ότι και λόγω της υπερδεκαετούς κρίσης
υπήρξε µια σηµαντική ύφεση σε ό,τι αφορά την ποιοτική συντή-
ρηση των υποδοµών του Υπουργείου Εξωτερικών στο εξωτερικό
και γίνεται τώρα µία πάρα πολύ µεγάλη προσπάθεια έτσι ώστε
να µπορέσουµε από τον ειδικό αυτόν πόρο να ανατάξουµε, να
συντηρήσουµε λειτουργικά τα κτήριά µας. Ήδη υπάρχει ένα συγ-
κροτηµένο σχέδιο στο Υπουργείο Εξωτερικών, µια προτεραιοποί-
ηση σε σχέση µε τις υποδοµές οι οποίες θα πρέπει άµεσα να
συντηρηθούν, να ανακαινιστούν, να αναταχθούν –η Πρεσβεία
µας στην Ουάσινγκτον, η Πρεσβεία µας στη Βιέννη, στη Μαδρίτη,
το Γενικό Προξενείο της Αλεξάνδρειας, η Πρεσβεία στην Καµ-
πέρα- και βέβαια η έναρξη των διαδικασιών για την κατασκευή
του κτηριακού συγκροτήµατος της Πρεσβείας µας στην Άγκυρα.

Ήθελα να επισηµάνω ότι µέσα σε όλα αυτά, το 2024 το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών έκανε µια πάρα πολύ µεγάλη προσπάθεια, έτσι
ώστε να µπορέσει να υπηρετήσει και τον ρόλο του ως εργοδότη.
Το προσωπικό του Υπουργείου Εξωτερικών κάνει πράγµατι πολύ
µεγάλη προσπάθεια υπό συχνά αντίξοες συνθήκες, για να µπο-
ρέσει να αντεπεξέλθει στο δύσκολο αυτό έργο. Προσπαθούµε
να παρέχουµε προβλεψιµότητα στο προσωπικό του Υπουργείου
Εξωτερικών, το οποίο όπως γνωρίζετε, µετακινείται σε πολλές
περιπτώσεις ανά τον κόσµο, για να µπορούν οι άνθρωποι να ορ-
γανώνουν τη ζωή τους. Κατά τη διάρκεια του 2024 συντελέστη-
καν επτά ανώτατα υπηρεσιακά συµβούλια, πέντε υπηρεσιακά
συµβούλια, τρία πειθαρχικά, δύο ανώτατα πειθαρχικά και ένα
δευτεροβάθµιο πειθαρχικό. Υπήρξε µια εξαιρετικά έγκαιρη λει-
τουργία, έτσι ώστε να υπάρξει και έγκαιρος προγραµµατισµός
για το προσωπικό του Υπουργείου Εξωτερικών. 

Τρεις ενότητες έχει το νοµοσχέδιο. Έχει την ενότητα για τη
Διπλωµατική Ακαδηµία µε σκοπό να προσαρµοστεί στα σύγ-
χρονα δεδοµένα. Έχει ένα µέρος για την οργάνωση και την υπη-
ρεσιακή κατάσταση στο Υπουργείο Εξωτερικών. Να επισηµάνω
ότι ένα µέρος αφορά την προσαρµογή στον υπαλληλικό κώδικα,
ένα µέρος έχει να κάνει µε εξατοµικευµένες ανάγκες του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών εκ της φύσεως της παρεχόµενης εργασίας
και, βεβαίως, ένα µέρος αφορά τα οργανωτικά και λειτουργικά
των γενικών διευθύνσεων και, βεβαίως, την παρακολούθηση των
διεθνών οργανισµών. 

Το τρίτο κεφάλαιο που αφορά το κτηριακό θεωρώ ότι είναι
εξαιρετικά σηµαντικό. Περιέρχεται η διοίκηση και διαχείριση των
κτηρίων του εξωτερικού στο Υπουργείο Εξωτερικών, έτσι ώστε
να µπορεί το ίδιο το Υπουργείο να αξιολογεί κατά τον βέλτιστο
δυνατό τρόπο πώς µπορούν να εξυπηρετηθούν οι κτηριακές
ανάγκες των διπλωµατικών αποστολών στο εξωτερικό. Είναι εξαι-
ρετικά σηµαντικό ότι για πρώτη φορά υπάρχει καταλογογρά-
φηση των κτηρίων στο εξωτερικό. δηλαδή τα ενενήντα δύο
κτήρια τα οποία στεγάζουν διπλωµατικές αποστολές στο εξωτε-
ρικό, έτσι ώστε να έχουµε καταγεγραµµένα πλέον ποια είναι τα
κτήριά µας. 

Βεβαίως, σε άλλο µέρος του νοµοσχεδίου, αλλά συναφώς,
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υπάρχει πρόβλεψη για την ενίσχυση της Τεχνικής Υπηρεσίας του
Υπουργείου Εξωτερικών, έτσι ώστε να µπορέσει να συµβάλει και
το ανθρώπινο προσωπικό στην απόπειρα να βελτιώσουµε τις κτη-
ριακές µας υποδοµές.

Ξεκινώντας από τα επίµαχα θέµατα, τα οποία ετέθησαν από
τους αξιότιµους οµιλητές, θα αναφερθώ στις επιµέρους διατά-
ξεις.

Το άρθρο 37 αφορά την υπηρεσιακή εξέλιξη των διπλωµατι-
κών. Θα ήθελα να επισηµάνω ότι δεν υπήρξε καµµία ουσιαστική
αλλαγή, υπήρξε προσαρµογή στο παρόν. Η πραγµατικότης είναι
ότι όχι µόνο δεν ενισχύεται, όπως ετέθη από ορισµένους οµιλη-
τές, η αδιαφάνεια στην εξέλιξη των διπλωµατικών υπαλλήλων,
αλλά αντιθέτως, ενισχύεται απολύτως η διαφάνεια και η αξιοκρα-
τία. 

Πρώτον, διότι προβλέπεται πλέον ρητώς η σύµφωνη γνώµη
του Υπηρεσιακού Συµβουλίου, για να υπάρξει υπηρεσιακή εξέ-
λιξη. 

Θέλω να θυµίσω στο Σώµα ότι σύµφωνη γνώµη κατά το διοι-
κητικό δίκαιο είναι η γνώµη εκείνη η οποία απαιτείται, έτσι ώστε
ο Υπουργός να λάβει την οριστική απόφαση, ο οποίος Υπουργός
δεν µπορεί να παρεκκλίνει από την απόφαση του Υπηρεσιακού
Συµβουλίου. Άρα, όχι µόνο ο Υπουργός δεν έχει µεγαλύτερη δια-
κριτική ευχέρεια, αλλά δεσµεύεται απολύτως και καθολικά, από
τις εισηγήσεις του Υπηρεσιακού Συµβουλίου. Νοµίζω ότι είναι
αυτονοήτως µια πράξη, η οποία περιορίζει την όποια δυνατότητα
ευνοιοκρατίας εντός του Υπουργείου Εξωτερικών.

Για πρώτη φορά για την προαγωγή σε θέση Πρέσβη, προβλέ-
πονται συγκεκριµένα κριτήρια. Μέχρι πρότινος, δεν προβλεπόταν
κανένα απολύτως κριτήριο, γινόταν κατά την απόλυτη κρίση του
Υπουργού. Πλέον, για τη θέση του Πρέσβη τίθενται κριτήρια, τα
οποία λαµβάνονται υπ’ όψιν. 

Και για να απαµβλύνω την οποιαδήποτε ανησυχία, σε σχέση
µε τον ορισµό της κατ’ απόλυτη εκλογή, θέλω να επισηµάνω ότι
µε νοµοτεχνική, η οποία θα υπάρξει, θα επανέλθει, πλην αυτών
των συγκεκριµένων που µόλις σας ανέφερα που ενδυναµώνουν
το κοµµάτι της αξιοκρατίας και της διαφάνειας, επανέρχεται το
προηγούµενο καθεστώς έτσι, ώστε, να µην έχετε καµµία αµφι-
βολία για το αν υπάρχει αλλαγή επί τα χείρω. 

Το άρθρο 37 το οποίο αφορά το ζήτηµα της… 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ, στο

άρθρο 37.4 αναφέρεστε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Δεν

πειράζει. Αν θέλετε, να σας διευκρινίσω κάτι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι, όχι, αυτό ρώταγα, αν ανα-

φέρεστε στο 37.4.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Στο

άρθρο 37.4. Αυτό που γίνεται είναι ότι επανερχόµαστε στο προ-
ηγούµενο καθεστώς, έτσι ώστε να µην υπάρχει καµµία αµφιβολία
ότι υπάρχει αλλαγή, αλλά µε την προσθήκη -και νοµίζω ότι θα
συµφωνήσουµε όλοι- ότι ο Υπουργός δεσµεύεται από το Υπηρε-
σιακό Συµβούλιο -το Υπηρεσιακό Συµβούλιο εκφέρει πλέον σύµ-
φωνη και όχι απλή γνώµη- και ότι τίθενται κριτήρια, σε σχέση µε
την προαγωγή στον βαθµό του πρέσβη που δεν υπήρχε κανένα
κριτήριο, άρα, ήταν στην απόλυτη διάθεση του Υπουργού. 

Ως προς το άρθρο 47, θυµίζω ότι αφορά τη δυνατότητα την
οποία έχει σήµερα -µε το ισχύον καθεστώς- ο Υπουργός να δίδει
παράταση έως δύο έτη, από τα εξήντα πέντε έως τα εξήντα επτά,
για διπλωµατικούς στον βαθµό του πρέσβη, οι οποίοι έχουν συµ-
πληρώσει τριάντα πέντε χρόνια πραγµατικής υπηρεσίας. 

Αυτό το οποίο γίνεται, ήταν ένα αίτηµα το οποίο είχε καταγρα-
φεί και είχε κοινοποιηθεί στο Υπουργείο Εξωτερικών από τον Συ-
νήγορο του Πολίτη, ο οποίος ζήτησε να µην τίθεται ως
προϋπόθεση επιλεξιµότητας για την επέκταση κατά δύο χρόνια
η συµπλήρωση τριάντα πέντε ετών, αλλά να µπορεί η παράταση
αυτή, να δίδεται σε όλους τους διπλωµατικούς, οι οποίοι βρί-
σκονται στο εξηκοστό πέµπτο έτος της ηλικίας είτε έχουν συµ-
πληρώσει τριάντα πέντε χρόνια υπηρεσίας είτε όχι.  Άρα, στην
πραγµατικότητα διευρύνεται ο κατάλογος, αίρεται δηλαδή, ένα
κριτήριο επιλεξιµότητας, το οποίο κατά τον Συνήγορο του Πο-
λίτη, δεν δικαιολογείτο στο πλαίσιο της ισότητας.

Είναι άλλο θέµα και δεν θα ήθελα να το συγχέουµε µε το ζή-

τηµα της επέκτασης καθολικά του ορίου συνταξιοδότησης στα
εξήντα επτά. Δεν αφορά αυτό το ζήτηµα. Όπως γνωρίζετε, το
θέµα αυτό αυτή τη στιγµή βρίσκεται στην κρίση του Συµβουλίου
Επικρατείας, το οποίο θα έρθει να αξιολογήσει κατά πόσον συ-
νιστά διάκριση λόγω ηλικίας η συνταξιοδότηση στα εξήντα πέντε. 

Υπάρχουν επιχειρήµατα και προς την µία και προς την άλλη
πλευρά και νοµικά και λειτουργικά υπηρεσιακά. Καταλαβαίνουµε
όλοι ότι η επέκταση του ορίου ηλικίας θα δηµιουργήσει µια µε-
γαλύτερη δεξαµενή υπαλλήλων. Θα δηµιουργήσει, όµως, επίσης,
όπως αντιλαµβανόµαστε, και µια συµφόρηση στους µεγαλύτε-
ρους βαθµούς, πράγµα το οποίο καταλαβαίνουµε ότι δηµιουργεί
και µια λειτουργική, αν θέλετε, ανισορροπία. 

Θα πρέπει το ζήτηµα της επέκτασης του ορίου ηλικίας καθο-
λικά, να το δούµε συγκροτηµένα και µε το οργανόγραµµα, για
να µην υπάρξει αποψίλωση των χαµηλότερων βαθµών και να
έχουµε υπερσυγκέντρωση στις κορυφαίες βαθµίδες. 

Το άρθρο 24 για την άδεια µητρότητας. Ετέθη από όλους τους
οµιλητές. Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να επισηµάνω ότι η διάταξη η
υφιστάµενη -σήµερα, που µιλάµε- είναι ακριβώς η ίδια. Η σηµε-
ρινή διάταξη η οποία ισχύει από δεκαπενταετίας προβλέπει ότι
κατ’ απόκλιση από τις γενικές διατάξεις που υφίστανται για
όλους τους υπαλλήλους -θυµίζω- η άδεια µητρότητας είναι κατ’
επιλογήν της µητέρας είτε εννέα µήνες, είτε µειωµένο ωράριο
έως τη συµπλήρωση του τέταρτου έτους του παιδιού. Υπάρχει,
δηλαδή, µια διαζευκτική δυνατότητα κατά τον Υπαλληλικό Κώ-
δικα. Ειδικά για όσους υπηρετούν στις αρχές εξωτερικού του
Υπουργείου Εξωτερικών προβλεπόταν ήδη από µακρού χρόνου,
ότι υπάρχει µόνον η δυνατότητα της εννεάµηνης υποχρεωτικής
άδειας µητρότητας και µάλιστα, η άδεια αυτή διδόταν µόνο για
όσες µητέρες υπηρετούσαν στην κεντρική υπηρεσία. 

Άρα, στην πραγµατικότητα ευρισκόµενη µία µητέρα στο εξω-
τερικό έχει τη δυνατότητα να πάρει µόνον το κοµµάτι της του µει-
ωµένου ωραρίου για τα τέσσερα χρόνια. Είναι η σηµερινή
ρύθµιση, δεν αλλάζουµε κάτι επί τα χείρω. Αντιθέτως, αυτό το
οποίο ερχόµαστε και κάνουµε, είναι ότι αφαιρούµε από αυτήν
την εξαίρεση ένα υποσύνολο µητέρων που είναι οι µητέρες οι
οποίες βρίσκονται στο εξωτερικό µε συνυπηρέτηση. Δηλαδή,
αποσπώµενες, µε συνυπηρέτηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω προκαταβολικά να ζητήσω συγγνώµη,
γιατί ετέθησαν πολλά θέµατα, αν µου δώσετε λίγο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα έχετε χρόνο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ. 
Άρα εµείς, όχι µόνο δεν ερχόµαστε να αποµειώσουµε την προ-

στασία, η οποία δίδεται σήµερα, αλλά αντιθέτως, αποκαθιστούµε
τη δυνατότητα που υπάρχει για µία κατηγορία µητέρων που ερ-
γάζονται στο εξωτερικό. Θα µπορούσατε να µου πείτε γιατί δεν
καταργείτε ούτως η άλλως την υφιστάµενη διάταξη. Να καταλά-
βουµε, όµως, -και να εννοήσουµε- ότι η διάταξη η οποία έρχεται
σήµερα µε το άρθρο 24 βελτιώνει το υφιστάµενο πλαίσιο. Δίδει
µεγαλύτερη δυνατότητα σε µία κατηγορία από µητέρες οι οποίες
δικαιούνται πλέον την άδεια µητρότητας ήδη ευρισκόµενες στο
εξωτερικό. 

Η πάγια λογική η οποία βρίσκεται πίσω από την έλλειψη δυνα-
τότητας να αναλάβει µία µητέρα η οποία βρίσκεται σε αποστολή
στο εξωτερικό το εννεάµηνο, είναι ότι δηµιουργείται πολύ µε-
γάλη αδυναµία -επειδή, συνήθως, είναι στελεχωµένες µε ένα ή
δύο άτοµα- να υπάρχει αναπλήρωση και βεβαίως, δηµοσιονοµικά
δεν επιτρέπεται εκ του νόµου να δίδεται σε δύο ή περισσότερους
ανθρώπους, το προβλεπόµενο επίδοµα για το εξωτερικό. Άρα,
συνοπτικά, µε το άρθρο 24 βελτιώνεται το υφιστάµενο πλαίσιο,
δίδοντας τη δυνατότητα της εννεάµηνης άδειας σε όσες µητέρες
βρίσκονται µε συνυπηρέτηση στο εξωτερικό. 

Ετέθη επιπλέον το ζήτηµα του ΟΟΣΑ από τον κ. Δελή. Να επι-
σηµάνω ότι η αρµοδιότητα η οποία αφορά τον ΟΟΣΑ και ανεξαρ-
τήτως των υποκείµενων ιδεολογικών διαφορών που µπορεί να
έχει κανείς, σε σχέση µε τη λειτουργία του οργανισµού, η βασική
αρµοδιότητα υπαγωγής του ΟΟΣΑ σε ελληνικό φορέα είναι ότι
υπάγεται στο Υπουργείο Οικονοµικών. Εκείνο το οποίο πράτ-
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τουµε στα άρθρα 12 έως 17 είναι ότι εντάσσεται η παρακολού-
θηση του ΟΟΣΑ, η ενίσχυσή του, µε βάση την ελληνική εξωτερική
πολιτική, στο Υπουργείο Εξωτερικών και µόνο. Καµµία αρµοδιό-
τητα του ΟΟΣΑ, καµµία απολύτως µεταφορά αρµοδιότητας.
Απλώς για λόγους λειτουργικής ένταξης ο ΟΟΣΑ παρακολουθεί-
ται από το Υπουργείο Εξωτερικών, κατά το µέρος της αρµοδιό-
τητάς του, από τη συγκεκριµένη διεύθυνση. 

Τέλος, το άρθρο 7 το οποίο ετέθη από οµιλητές και το οποίο
αφορά τις γλώσσες. Η αγγλική και η γαλλική καλώς ή κακώς απο-
τελούν τις γλώσσες εργασίας σε όλους τους διεθνείς οργανι-
σµούς, σίγουρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Άρα, κατά τούτο, το
ελάχιστο απαιτούµενο για έναν διπλωµάτη είναι να γνωρίζει
αυτές τις δύο βασικές γλώσσες. Έχετε δίκιο ότι είναι σηµαντικής
αξίας το να µπορεί ένας διπλωµάτης να οµιλεί και κάποιες από
τις ολιγότερο κοινές γλώσσες και αυτό θα το δούµε, όταν θα
έλθει… 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Όχι ολιγότερο κοινή τα κινεζικά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ή τα ισπανικά, σε αριθµό οµιλούν-

των. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Όπως

γνωρίζετε, η ισπανική είναι η γλώσσα η οποία είναι η πλέον δια-
δεδοµένη σε πληθυσµό µετά τα κινεζικά. Άρα, καταλαβαίνουµε
την αξία, όπως καταλαβαίνουµε σήµερα και τη γεωπολιτική αξία
του να οµιλεί κάποιος την αραβική ή την τουρκική. Είναι αυτο-
νόητο αυτό. 

Ήθελα να επισηµάνω το εξής: Την ψήφιση του σχεδίου νόµου
θα ακολουθήσει η έκδοση δύο προεδρικών διαταγµάτων. Υπάρ-
χει στις εξουσιοδοτικές διατάξεις ειδική αναφορά, η οποία
αφορά και στη διαδικασία του διαγωνισµού. Εκεί θα µπορούσαµε
να αξιολογήσουµε την επιπλέον µοριοδότηση για γλώσσες, οι
οποίες είναι πέραν των δύο γλωσσών. Αυτό το οποίο έχουµε εδώ
είναι οι ελάχιστες προϋποθέσεις. Η πρόσθετη µοριοδότηση για
επιπλέον γλώσσα είναι πολύ κρίσιµη. Ωστόσο, θέλω να προ-
σθέσω, λόγω και της δικής µου εµπειρίας στα όργανα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, ότι είναι εξαιρετικά σηµαντικό ο υποψήφιος να
γνωρίζει, τουλάχιστον σε έναν ικανοποιητικό βαθµό κατανόησης,
τόσο την αγγλική όσο και τη γαλλική. 

Αυτά ήταν τα θέµατα, τα οποία καταλαβαίνω ότι έχουν τεθεί.
Θα µπορούσε το παρόν νοµοσχέδιο να έχει και πάρα πολλές
άλλες διατάξεις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Και λιγότερες τροπολογίες, πλην
µίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Για τις
τροπολογίες δεν µπορώ να µιλήσω, κύριε Γιαννούλη. Θέλω µόνο
να σας πω -όχι προς υπεράσπισιν- ότι όπως ξέρετε, επειδή είστε
παλαιός κοινοβουλευτικός, πάντοτε την τελευταία εβδοµάδα
πριν από το κλείσιµο της Βουλής για τις διακοπές υπάρχουν τρο-
πολογίες, διότι θα πρέπει να έρθουν και αφορούν και παρατάσεις
και επείγουσες διατάξεις. 

Να επισηµάνω ότι πράγµατι θα µπορούσαν να έρθουν και πε-
ραιτέρω διατάξεις. Θέλω να πω, αν και καταλαβαίνω ότι όλη η
προσοχή τώρα θα στραφεί στον κ. Λιβάνιο, πρωτίστως, λόγω ει-
δικού βάρους...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κλέβει τα φώτα!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Η αλή-

θεια είναι ότι αισθάνοµαι ήδη τη σκιά του κ. Λιβάνιου πάνω µου. 
Θα µπορούσαν, λοιπόν, να είχαν έρθει πολύ περισσότερες δια-

τάξεις. Θέλω, όµως, να επισηµάνω το ακόλουθο: Γίνεται µεγάλη
προσπάθεια από το Υπουργείο Εξωτερικών και έχουν έρθει τα
απολύτως και άµεσα και αναγκαία, που αφορούν και στη Διπλω-
µατική Ακαδηµία και στα οργανωτικά και στα λειτουργικά και κυ-
ρίως στα κτηριακά, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό θέµα. Θα
ακολουθήσει και νεότερη νοµοθεσία. Θέλω, όµως, να σας πω ότι
πολλά από τα οποία έχετε θέσει και τα οποία θα µπορούσαν να
αποτελούν ένα ρυθµιστικό πλαίσιο, είναι αντικείµενο δύο προ-
εδρικών διαταγµάτων, που θα εκδοθούν µέσα στο 2025 και είναι
το προεδρικό διάταγµα για την οργάνωση της κεντρικής υπηρε-
σίας, δηλαδή διευθύνσεων και γενικών διευθύνσεων, καθώς και
το προεδρικό διάταγµα για τις αρχές εξωτερικού. Και τα δύο
αυτά διατάγµατα, που στην πραγµατικότητα είναι τα οργανο-
γράµµατα του Υπουργείου Εξωτερικών, θα έρθουν µέσα στο

2025 και θα περιλάβουν πολλά από τα σηµεία τα οποία έχετε
αναφέρει.

Πολύ γρήγορα έχω να κάνω µόνο λίγες αναφορές σε ό,τι ει-
πώθηκε από επιµέρους εισηγητές. Επειδή σε ορισµένες περιπτώ-
σεις, πέρα από το κοµµάτι των νέων διατάξεων και των
τροποποιήσεων, έγιναν και κάποιες νοµοτεχνικές µεταβολές, για
να εξορθολογιστεί το σύστηµα, δηλαδή για να τακτοποιηθούν
διατάξεις εκεί όπου λειτουργικά ανήκουν, µερικές φορές χάνεται
κάπως η συνέχεια. 

Παραδείγµατος χάριν, ανέφερε ο κ. Δελής ότι καταργούµε την
προσφυγή του υπαλλήλου σε υπηρεσιακό. Δεν καταργείται, προ-
φανώς, και δεν θα µπορούσε να καταργηθεί, διότι είναι συνταγ-
µατική υποχρέωση. Μεταφέρεται, απλώς, από το άρθρο 327 στο
άρθρο 327Α. Είναι αρκετές οι µετατοπίσεις που έχουν γίνει, έτσι
ώστε να µπορέσουµε να είµαστε λίγο πιο λειτουργικοί στην ανά-
γνωση του σχετικού νοµοσχεδίου. 

Επίσης, ο κ. Βιλιάρδος αναφέρθηκε στα ακίνητα του εξωτερι-
κού. Αυτά τα ακίνητα είναι κυριότητας του ελληνικού δηµοσίου.
Δεν χρειάζεται να σας πω κάτι παραπάνω. 

Όµως, αναφερθήκατε και σε δύο ακόµα θέµατα. Νοµίζω ότι
είπατε πως δεν υπάρχει έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου, η
οποία να είναι κοστολογηµένη. Εσείς το αναφέρατε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν
είναι πλήρως κοστολογηµένη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μάλι-
στα. Σας παραπέµπω, λοιπόν, στην έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου µε αριθµό πρωτοκόλλου 209, η οποία εξεδόθη πριν από
µερικές ηµέρες και έχει πλήρη κοστολόγηση. Για τις εκατό ορ-
γανικές θέσεις του κλάδου διοικητικού-προξενικού το ύψος της
δαπάνης εκτιµάται στα 1,8 εκατοµµύρια ευρώ. Επίσης, η ετήσια
δαπάνη για τις τρεις οργανικές θέσεις του προσωπικού, που είναι
για την τεχνική υπηρεσία, ανέρχεται στις 41.000 ευρώ και υπάρ-
χει µία αναλυτική κοστολόγηση. Και δεν είναι µόνο αυτό, αλλά
υπάρχει και η έκθεση του Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουρ-
γού Εξωτερικών, που αναφέρει από πού ακριβώς θα αναληφθούν
οι δαπάνες αυτές. Άρα, µάλλον δεν θα υπέπεσε στην αντίληψή
σας. 

Για µία ακόµη φορά θα σας παρακαλούσα να µην αναφέρεστε
σε µυστική διπλωµατία, ιδίως δε να µην αναφέρεστε σε µυστική
διπλωµατία, όταν δεν µου κάνετε την τιµή να συµµετέχετε στο
Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής, που συζητούµε για την
ανοιχτή διπλωµατία. Θα παρακαλούσα να αναθεωρήσετε την
απόφασή σας να µην συµµετέχετε στο ΕΣΕΠ, στο οποίο γίνεται
πολύ σηµαντική δουλειά.

Η κ. Αναγνωστοπούλου αναφέρθηκε στο θέµα των φοιτητικών
θεωρήσεων, το οποίο και εγώ θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικό. Θα πρέπει να το δούµε, ιδίως στο µέτρο που θα υπάρξει και
η λειτουργία των µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών πανεπιστη-
µίων. Έχω γίνει και εγώ σε πολλές περιπτώσεις κοινωνός δια-
µαρτυριών. Όµως, θέλω να αναφέρω -και όχι προς υπεράσπισιν-
ότι σίγουρα θα πρέπει να γίνουν ενέργειες και δεσµεύοµαι ότι
θα υπάρξει ενέργεια σε ό,τι αφορά το κοµµάτι των φοιτητικών
θεωρήσεων. 

Δυστυχώς, σε πάρα πολλές περιπτώσεις τα πανεπιστήµια προ-
σέρχονται στις προξενικές αρχές µε πάρα πολύ µεγάλη καθυ-
στέρηση, παραµονές της έναρξης των σπουδών. Αυτό
καταλαβαίνετε ότι προκαλεί µία µεγάλη δυσκολία, διότι σε πολ-
λές περιπτώσεις και ο ενδιαφερόµενος φοιτητής ή φοιτήτρια δεν
είναι φυσικά στη χώρα, στην οποία βρίσκεται η διπλωµατική απο-
στολή, διότι, δυστυχώς, δεν έχουµε, όπως γνωρίζετε, προξενεία
σε όλες τις χώρες. Άρα, αυτό προξενεί µία πρόσθετη δυσκολία.
Όµως, δεσµεύοµαι ότι θα έρθει µία πολύ συγκροτηµένη πρό-
ταση.

Αναφέρατε τα σχετικά για τη δηµόσια διπλωµατία. Επειδή είναι
ένα θέµα µεγάλης ευαισθησίας και έχω τη χαρά και την τιµή να
είµαι σήµερα εδώ στα υπουργικά έδρανα, µαζί µε τον κ. Κώ-
τσηρα, ο οποίος µεριµνά για τη δηµόσια διπλωµατία, να επιση-
µάνω ότι έχουν γίνει πάρα πολύ µεγάλες δράσεις για τη δηµόσια
διπλωµατία. Δεσµεύοµαι, επίσης, ότι θα προσέλθω στην Επι-
τροπή Άµυνας και Εξωτερικών µε ειδικό θέµα τη δηµόσια διπλω-
µατία, διότι, νοµίζω, αξίζει τον κόπο να δούµε τις µεγάλες
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δράσεις που έχει γίνει, και ψηφιακές και φυσικές.
Σε αυτό το σηµείο να σας ενηµερώσω ότι εντός του πρώτου

εξαµήνου του 2025 θα αναρτήσουµε σε δηµόσια διαβούλευση,
µε την πολιτική κατεύθυνση του κ. Κώτσηρα, το στρατηγικό σχέ-
διο για τη δηµόσια διπλωµατία, το οποίο θα αποδίδει έµφαση
στην ψηφιακή διπλωµατία. 

Θέλω να σας πω ότι το Υπουργείο Εξωτερικών έχει ήδη συν-
τάξει ένα µνηµόνιο συνεργασίας µε το Υπουργείο Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης και εκτελείται ένα πάρα πολύ µεγάλο πρόγραµµα
ψηφιακής αναβάθµισης του Υπουργείου Εξωτερικών, το οποίο
περιλαµβάνει σειρά δράσεων, µεταξύ των οποίων -το λέω επειδή
υπήρξε αναφορά-, και ψηφιακών εργαλείων για την καταπολέ-
µηση της παραπληροφόρησης. Αυτό το πρόγραµµα θα βρίσκεται
εγκατεστηµένο στο Υπουργείο Εξωτερικών, διότι σωστά είπατε
ότι η παραπληροφόρηση συνιστά µια µεγάλη πληγή, όχι µόνο για
τα προσωπικά δεδοµένα, αλλά και για την ίδια τη δηµοκρατία.

Ο κ. Καζαµίας, όπως και η κυρία καθηγήτρια, νοµίζω, αναφέρ-
θηκαν στον περιορισµένο αριθµό καθηγητών στο Επιστηµονικό
Συµβούλιο. Καταλαβαίνω ότι αυτό δεν είναι από συναδελφική αλ-
ληλεγγύη, αλλά είναι γνήσια διάθεση. Θέλω να σας πω ότι, προ-
φανώς, και εγώ θα ήθελα να υπάρχουν περισσότεροι καθηγητές.
Αντιλαµβανόµαστε όλοι την αξία της διαρκούς εκπαίδευσης και
της πιο ευρείας συµµετοχής έξωθεν. 

Θέλω, επίσης, κάποια στιγµή να σας ενηµερώσω ειδικά για τα
θέµατα της Διπλωµατικής Ακαδηµίας και των δράσεων που
έχουµε αναλάβει. Υπάρχει πολύ µεγάλη συµµετοχή εκ µέρους
του ακαδηµαϊκού προσωπικού της χώρας στο εκπαιδευτικό έργο
της Ακαδηµίας. Επιπλέον, έχουµε και µία ανάστροφη λειτουργία,
δηλαδή η Διπλωµατική Ακαδηµία πηγαίνει στα πανεπιστήµια.
Πρόκειται για µία πρωτοβουλία που αναλάβαµε µαζί µε τον διευ-
θυντή, τον πρέσβη κ. Διάµεση, να πηγαίνουν οι σπουδαστές στα
πανεπιστήµια και να βλέπουν επί τόπου και το ακαδηµαϊκό προ-
σωπικό, να υπάρχει δηλαδή µία διαρκής αλληλεπίδραση. 

Θέλω να σας πω -κάνοντας µια παρένθεση- επί του προσωπι-
κού, ιδίως των διπλωµατών, ότι, δυστυχώς, πλέον το λειτούρ-
γηµα του διπλωµάτη δεν είναι όσο ελκυστικό ήταν στο παρελθόν.
Τα τελευταία χρόνια προκηρύσσεται αριθµός θέσεων, ο οποίος
δεν καλύπτεται, πράγµα το οποίο στα προηγούµενα χρόνια θα
ήταν µάλλον αδιανόητο. Προφανώς, συνδέεται µε τις πολύ υψη-
λές απαιτήσεις και την κινητικότητα, την οποία έχουν οι διπλω-
µάτες. Συνδέεται, όµως, δυστυχώς και µε το πάρα πολύ υψηλό
κόστος διαβίωσης, το οποίο δηµιουργεί συνθήκες ασφυξίας για
τους διπλωµάτες. Είναι κάτι το οποίο, προφανώς, θα έχουµε την
ευκαιρία να το δούµε και να το συζητήσουµε στη συνέχεια. 

Κλείνοντας θα ήθελα να επισηµάνω ότι µε τις νοµοτεχνικές, τις
οποίες θα φέρουµε, συνοπτικά αποκαθιστούµε τα ζητήµατα τα
οποία έχουν να κάνουν µε την απόλυτη εκλογή, έτσι ώστε να µην
υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι ενδυναµώνεται το πλαίσιο αξιο-
κρατίας.

Να πω επιπλέον ότι για το τελευταίο ζήτηµα το οποίο ετέθη,
το οποίο είναι το όριο ηλικίας για την πρόσβαση στο Διπλωµατικό
Σώµα, υπάρχουν και εκεί επιχειρήµατα υπέρ και κατά. Όπως γνω-
ρίζετε, προβλέπεται από το ανά χείρας νοµοσχέδιο ότι υπάρχει
ανώτατο όριο ηλικίας στα σαράντα έτη. Ο σκοπός της ρύθµισης
είναι να υπάρχει ένα χρονικό περιθώριο εξέλιξης σε όλους τους
κλάδους του Διπλωµατικού Σώµατος, διότι η αλήθεια είναι ότι θα
πρέπει οι διπλωµάτες να φτάνουν σε πρεσβευτικό βαθµό, διότι
µόνο πρέσβης µπορεί να στελεχώσει την ηγεσία των διπλωµατι-
κών αποστολών στο εξωτερικό. Υπάρχει η γνωστή νοµολογία του
2011 του Συµβουλίου Επικρατείας, η οποία αναφέρει ότι είναι κα-
ταρχήν δυνατόν να τίθεται τέτοιο όριο ηλικίας, σεβόµενος βε-
βαίως ο εκάστοτε φορέας την αρχή της αναλογικότητας.
Μολονότι θεωρώ ότι είναι χρήσιµο για το Υπουργείο Εξωτερικών
να υπάρχει ένα όριο, παρά ταύτα ακούγοντας και εσάς σήµερα,
αλλά και λαµβάνοντας επιστολή από τον Συνήγορο του Πολίτη
ο οποίος διατύπωσε επιφυλάξεις σε σχέση µε την συνταγµατι-
κότητα του µέτρου αυτού, για την ώρα θα αποσυρθεί η διάταξη
αυτή και θα αξιολογηθεί και πάλι σε επόµενο χρόνο. 

Και πάλι µε τις ευχαριστίες µου σας καλώ να ψηφίσετε τις δια-
τάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου. Είναι όλες διατάξεις οι οποίες
θα βελτιώσουν τη λειτουργία του Υπουργείου Εξωτερικών και εν

τέλει τη διπλωµατική του αποστολή. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και πέντε συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Βάρδας Ηλείας. 

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα δώσουµε τον λόγο για δύο λεπτά στον κ. Κικίλια, για
να υποστηρίξει άρθρα της µε γενικό αριθµό 297 και ειδικό αριθµό
2 τροπολογίας και µετά θα ξεκινήσουµε τον κατάλογο οµιλητών.
Θα µιλήσουν δύο Βουλευτές και θα πάµε µετά σε Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους. Έχει δηλώσει ότι θέλει τον λόγο ο κ. Γιαν-
νούλης, θα ακολουθήσει ο κ. Γερουλάνος και θα συνεχίσουµε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα
πολύ. Θα είµαι ταχύτατος προκειµένου να µην καταχραστώ τον
χρόνο των κύριων συναδέλφων. 

Πρώτα θα υπερασπιστώ τις τρεις ρυθµίσεις που έχουµε φέρει
ως Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας -και µετά αυτήν του Εθνι-
κής Αµύνης- και αφορούν το Αρχηγείο επιχειρησιακά, σε ό,τι έχει
να κάνει µε τους αξιωµατικούς του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Στην πρώτη διάταξη του άρθρου 2 της τροπολογίας παρέχεται
η δυνατότητα περιορισµού των αξιωµατικών που τίθενται εκτός
οργανικών θέσεων, αξιωµατικών στον βαθµό του Πυράρχου, έτσι
ώστε να δύνανται όσο το δυνατόν περισσότεροι αξιωµατικοί να
προσφέρουν επιχειρησιακά στο έργο του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος. Έτσι µόνο οι Πύραρχοι οι οποίοι παραλείφθηκαν τέσσερις
φορές αντί για δύο θα τίθενται εκτός οργανικών θέσεων, ώστε
αυτό να ενισχύσει το µάχιµο προσωπικό και επιχειρησιακά το Πυ-
ροσβεστικό Σώµα. 

Με τη δεύτερη διάταξη στο άρθρο 2 µειώνεται ο ελάχιστος
αναγκαίος χρόνος πραγµατικής παραµονής στον βαθµό του Αρ-
χιπυράρχου από δύο σε ένα έτος, όπως είναι άλλωστε και στην
Ελληνική Αστυνοµία, καθώς υφίστανται πολλοί και άξιοι αξιωµα-
τικοί που στο χρονικό διάστηµα αυτού του ενός έτους έχουν ανα-
δειχθεί, έχει αναδειχθεί η προσφορά τους, η συµβολή τους και
κρίνει το Αρχηγείο –και σωστά- ότι θα πρέπει να µπορούν να κρι-
θούν προακτέοι στον επόµενο βαθµό, στον βαθµό του Υποστρα-
τήγου. 

Με την τρίτη προτεινόµενη διάταξη παρέχεται η δυνατότητα
υπό προϋποθέσεις εξαίρεσης από την προαγωγή Αντιπυράρχων.
Δηλαδή, µε δήλωση του ίδιου του αξιωµατικού ότι δεν θα ήθελε
να προαχθεί, να µπορεί να αποφύγει την προαγωγή και την
άµεση µετάθεση όταν συντρέχουν επαρκείς λόγοι κοινωνικοί, οι-
κογενειακοί ή για τους αξιωµατικούς λόγοι υγείας. 

Αυτά σε ό,τι έχει να κάνει µε το Υπουργείο Πολιτικής Προστα-
σίας. 

Καλούµαι να παρουσιάσω και την τροπολογία του Υπουργείου
Εθνικής Αµύνης την οποία αναφέρατε κύριε Πρόεδρε, καθότι ο
κύριος Υπουργός απουσιάζει σε ταξίδι στο εξωτερικό, και θα το
κάνω. 

Η διάταξη του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης που ενσωµατώ-
θηκε στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 297 και ειδικό αριθµό 2
από 16-12-2024 στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών
και του κυρίου Υπουργού, µε τίτλο «Παρεµβάσεις στην οργά-
νωση και τη λειτουργία του Υπουργείου Εξωτερικών», αφορά την
τροποποίηση του ορίου ηλικίας και της συνολικής χρονικής διάρ-
κειας υπηρεσίας στις Ένοπλες Δυνάµεις που απαιτείται για την
αυτεπάγγελτη αποστρατεία των Επαγγελµατιών Οπλιτών. Η νο-
µοθετική αντιµετώπιση του ζητήµατος αυτού είναι απαραίτητη
διότι από το έτος 2001 που εισήχθη ο θεσµός των ΕΠΟΠ µέχρι
και σήµερα δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για το ζήτηµα της αυ-
τεπάγγελτης αποστρατείας τους, η οποία επέρχεται µε την κα-
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τάληψη του πεντηκοστού έτους της ηλικίας τους. Άρα η υπό συ-
ζήτηση διάταξη αποσκοπεί στην αποτροπή της άµεσης και αυτε-
πάγγελτης, υποχρεωτικής αποστρατείας ενός µεγάλου αριθµού
ΕΠΟΠ, η οποία θα πραγµατοποιηθεί από το τέλος του 2024 και
εφεξής, γεγονός που αποτελεί πραγµατική πρόκληση για τη
στρατιωτική υπηρεσία η οποία θα στερηθεί έµπειρων και αξιο-
ποιήσιµων στελεχών όχι εξαιτίας της απόλυσής τους, αλλά για
τυπικούς και µόνο λόγους. 

Το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων και το υψηλό επίπεδο της
αποτρεπτικής τους ικανότητας είναι δεδοµένα τα οποία αποδει-
κνύονται καθηµερινά και η παρούσα ρύθµιση θεωρούµε ότι θα
τονώσει ακόµα περισσότερο τις σηµαντικές αυτές παραµέτρους,
θα εξασφαλίσει τη στελέχωση σηµαντικών µονάδων υπηρεσιών
και παράλληλα θα αποδείξει έµπρακτα ότι η Κυβέρνηση είναι πα-
ρούσα στην επίλυση των προβληµάτων του προσωπικού και στη
βελτίωση του εργασιακού του πλαισίου, όποτε αυτό απαιτείται,
και για τον λόγο αυτό κρίνεται αναγκαία η υπερψήφισή της.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζήτησε η κυρία Κα-

ραγεωργοπούλου να κάνει µια παρέµβαση, σε σχέση µε την τρο-
πολογία του Υπουργού. 

Έχετε τον λόγο, κυρία Καραγεωργοπούλου. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, βλέπουµε

ρυθµίσεις για το Πυροσβεστικό Σώµα και από αυτές απουσιά-
ζουν ρυθµίσεις για τις οποίες έχετε κληθεί ήδη από τον Αύγου-
στο του 2023 από την Πρόεδρό µας Ζωή Κωνσταντοπούλου να
µεριµνήσετε και να λάβετε τις δέουσες πολιτικές αποφάσεις, που
επιµεληµένα παραλείπετε.

Φυσικά και θα αναφερθώ και πάλι στην απόλυση και µη ανα-
νέωση συµβάσεων των δυόµισι χιλιάδων εποχικών πυροσβεστών
-θα σας το θυµίζουµε µε την κάθε ευκαιρία-, όπως επίσης στην
επέλαση των δυνάµεων καταστολής στην ειρηνική τους διαµαρ-
τυρία, στην οποία συµµετείχε και η Πρόεδρός µας, και στην πα-
ραποίηση της πραγµατικότητας εµφανίζοντάς τους ως
δολιοφθορείς που έσπασαν την πόρτα του Υπουργείου, κάτι το
οποίο ποτέ δεν συνέβη. 

Αλλά θα σας επαναφέρω και τις ουσιαστικές προτάσεις της
Προέδρου ήδη από τον Αύγουστο του 2023, σε ό,τι αφορά: Στην
πρόσκληση σε ακρόαση φορέων, εδώ στη Βουλή, πυροσβεστών,
αγροτών, πυρόπληκτων, που θα µπορούσαν να εξελίξουν µια
εποικοδοµητική συζήτηση σε ό,τι αφορά τις ανεπάρκειες και τα
προβλήµατα που αφορούν στα θέµατα πυρκαγιάς και πληµµυ-
ρών. Στα πεδία εξάρτυσης, επίσης, των πυροσβεστών σε ό,τι
αφορά τον εξοπλισµό τους, τις απαρχαιωµένες στολές που ήδη
έχουν από το 2008 και µε τις οποίες κινδυνεύουν όταν πέφτουν
στη µάχη, τα κράνη των τριών ευρώ που τους θέτουν σε κίνδυνο
ζωής όταν ηρωικά αντιστέκονται και µάχονται στα πύρινα µέ-
τωπα, γι’ αυτά δεν υπάρχει καµµία ρύθµιση, καµµία πρόνοια.

Η συζήτηση που είχε γίνει τον Αύγουστο του 2023 και οι προ-
τάσεις που είχαν κατατεθεί ήταν πολύ περισσότερες και δεν έχω
τον χρόνο να τις αναπτύξω και πάλι. Έγιναν εξ αφορµής της προ
ηµερησίας διάταξης συζήτησης σε επίπεδο πολιτικών Αρχηγών
για τις πυρκαγιές και κατατέθηκαν από την Πρόεδρο της Πλεύ-
σης Ελευθερίας πολύ αναλυτικά. Σε αυτές, λοιπόν, σας καλώ να
ανταποκριθείτε άµεσα, να λάβετε µέτρα και να εφαρµόσετε τέ-
τοιες ρυθµίσεις τις οποίες θα υπερψηφίσουµε, αρκεί και µόνο να
έχουν ως στόχο τα πραγµατικά προβλήµατα που αφορούν το
θέµα της Πολιτικής Προστασίας και αφορούν όλους, όχι µόνο
τους πυροσβέστες, αλλά και την ελληνική κοινωνία, τους πυρό-
πληκτους, τους πληγέντες αγρότες και όσους έχουν κάθε φορά
να αντιµετωπίσουν τα πύρινα µέτωπα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-

λετε κάτι να απαντήσετε ή να συνεχίσουµε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Όχι, κύριε Πρόεδρε, διότι προφανώς δεν
υπήρξε κάποια ερώτηση εκ µέρους της συναδέλφου, απλώς
ήταν τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα τον κ. Αθανάσιο Δαβάκη από τη Νέα Δηµοκρα-
τία, ο οποίος είναι ο πρώτος οµιλητής από τον κατάλογο. Θα

ακολουθήσει η κ. Σπυριδάκη, µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γιαννούλης και κάπου εµβόλιµα θα πάρει
τον λόγο ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Λιβάνιος για να αναπτύξει
ένα άρθρο της τροπολογίας του.

Ορίστε, κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρα-

κολούθησα µε προσοχή την εισήγηση του εκπροσώπου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ αλλά και του εισηγητή του ΠΑΣΟΚ, κάτι το οποίο µε
εντυπωσίασε και θεωρώ ότι πρέπει να το καταθέσω και εγώ. Ανα-
φέρθηκαν στο ζήτηµα της αύξησης του προϋπολογισµού του
Υπουργείου Εξωτερικών. 

Πριν από λίγες µέρες ψηφίσαµε τον προϋπολογισµό και πράγ-
µατι ήταν εξαιρετικά χαµηλός ο προϋπολογισµός του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών. Αυτό δεν αφορά απολύτως την παρούσα
πολιτική ηγεσία, αλλά νοµίζω ότι οι απόψεις των συναδέλφων
Βουλευτών πρέπει να εισακούγονται και εισακούγονται και πρέ-
πει να αποτυπώνουν µια σταθερά, η οποία είναι η αδυναµία να
αντιπαρατεθούµε στα τεράστια ποσά τα οποία υπάρχουν εκ µέ-
ρους της γείτονος, αλλά και άλλων χωρών εχόντων τα ίδια συµ-
φέροντα ή οµοειδή µε εµάς, και να δείξει ότι η ελληνική
διπλωµατία, προηγουµένη της πολιτικής στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας, είναι αυτή η οποία αποτελεί την αιχµή του δόρατος της
εξωτερικής µας πολιτικής.

Ειπώθηκε και κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού. Ένα νέο
παιδί που πρέπει να αιµοδοτήσει µε την παρουσία του τη δοµή
του Υπουργείου Εξωτερικών, τι κίνητρο έχει, µε τα προσόντα τα
οποία απαιτεί στις εξετάσεις το Υπουργείο Εξωτερικών, να πάει
στο Υπουργείο Εξωτερικών στη Διπλωµατική Υπηρεσία, όταν
στον ιδιωτικό τοµέα παρουσιάζονται σηµαντικές ευκαιρίες, προ-
κειµένου οι άνθρωποι αυτοί να απασχοληθούν;

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να υπάρξει µια συνολική
και όχι βελτιωτική, όπως ακούστηκε από τον εισηγητή µας, πα-
ρέµβαση στον οργανισµό του Υπουργείου Εξωτερικών, µια κα-
θολική, καθετοποιηµένη, συγκεκριµένη παρέµβαση στον
οργανισµό διαπνεόµενη από τα χαρακτηριστικά εκείνα τα οποία
απαιτούν οι καιροί, η γεωστρατηγική θέση της χώρας µας, αλλά
και το συνεχώς και κρίσιµο µεταβαλλόµενο περιβάλλον, το οποίο
αυτήν τη στιγµή υπάρχει και στην Ανατολική Μεσόγειο, αλλά και
ευρύτερα στα Βαλκάνια. 

Θα ήθελα κατά την παρέµβασή µου να αναφερθώ σε δύο ση-
µεία, τα οποία αφορούν την αξιολόγηση του άρθρου 30, καταρ-
γουµένου του 328, και θα έλεγα ότι εάν προσθέταµε κάτι
επιπλέον ως µια τέταρτη παράγραφο θα ήταν -το προτείνω αυτό
και θα ήθελα να το δεχθείτε, γιατί έχουµε εξαιρετική συνεργα-
σία- το εξής: «Δεν επιτρέπεται να διενεργείται αξιολόγηση του
ενός συζύγου από τον άλλο σύζυγο που κατέχει θέση προϊστα-
µένου σε σχέση µε τον ή την σύζυγο που αξιολογείται και που
είναι άµεσος υφιστάµενος ή υφισταµένη αυτού». 

Αντιλαµβάνεστε ότι είναι προφανές ότι σε περίπτωση συνυπη-
ρετούντων συζύγων που ο ένας θα αξιολογεί τον άλλον, δεν µπο-
ρεί να υπάρχει αµεροληψία. Είναι ξεκάθαρο. Ενδεχοµένως δε να
δηµιουργούνται εξ αυτού του γεγονότος και άδικες καταστάσεις
εις βάρος της ιεραρχίας των υπολοίπων υπηρετούντων υπαλλή-
λων, που διαταράσσουν έτσι και την οµαλή λειτουργία του, αλλά
και την ψυχική, αν θέλετε, ενότητα που πρέπει να διακρίνει τους
υπηρετούντες. Γενικότερα, η συνυπηρέτηση και µάλιστα σε θέ-
σεις προϊσταµένου και υφισταµένου στην ίδια υπηρεσία είναι ένα
πραγµατικό αν και σπάνιο γεγονός που όµως δεν πρέπει να απο-
σιωπάται. 

Επίσης, µια συµπλήρωση, κύριε Υπουργέ της παραγράφου 6:
«Ο Υπουργός συντάσσει το περιεχόµενο των εκθέσεων αξιολό-
γησης των προϊσταµένων των υπηρεσιών που υπάγονται απευ-
θείας σε αυτόν. Κατά την αξιολόγηση θα πρέπει υποχρεωτικά να
λαµβάνεται υπ’ όψιν η τήρηση ή µη από τους προϊσταµένους
προτύπων ηθικής και επαγγελµατικής συµπεριφοράς προς τους
υφισταµένους τους». 

Αυτό το λέω γιατί ήδη έχει κυκλοφορήσει από το Υπουργείο
Διοικητικής Μεταρρύθµισης ο Κώδικας Ηθικής και Επαγγελµατι-
κής Συµπεριφοράς Υπαλλήλων του Δηµοσίου Τοµέα που εκδό-
θηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. Προφανώς θα τον έχετε υπ’
όψιν σας αυτόν τον κώδικα. Πιστεύω ότι αυτός ο κώδικας θα πρέ-
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πει να ενσωµατωθεί ως παράρτηµα, αν θέλετε, του οργανισµού
του Υπουργείου Εξωτερικών. Ο τίτλος είναι «Κώδικας Ηθικής και
Επαγγελµατικής Συµπεριφοράς Υπαλλήλων του Δηµοσίου
Τοµέα», εκδόθηκε τον Ιούλιο του 2022, προφανώς θα σας είναι
γνωστό. 

Αισθάνοµαι ότι πρέπει και αυτό το ζήτηµα της αξιολόγησης,
αλλά κυρίως το θέµα της γενναίας ενίσχυσης του προϋπολογι-
σµού του Υπουργείου Εξωτερικών να αποτελέσει ένα κεντρικό
σηµείο πολιτικής για την παρούσα πολιτική ηγεσία, γιατί πιστεύω
ότι και µπορεί και θέλει να το κάνει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην κ. Μακρή, την Υφυπουργό Παιδείας, για να ανα-
πτύξει µια τροπολογία.

Κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις διατάξεις που προτεί-

νουµε που αφορούν στην προκήρυξη του Ανώτατου Συµβουλίου
Επιλογής Προσωπικού ώστε να πληρωθούν κενές θέσεις εκπαι-
δευτικών και λοιπό προσωπικό της πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης, να προσµετρηθεί εκπαιδευτική
προϋπηρεσία στην ιδιωτική εκπαίδευση και να καταρτιστούν προ-
σωρινοί και τελικοί αξιολογικοί πίνακες, επιδιώκουµε να βελτιώ-
σουµε και να ρυθµίσουµε επιµέρους ζητήµατα για τον διορισµό
και τις προσλήψεις των εκπαιδευτικών, των µελών ειδικού εκπαι-
δευτικού και βοηθητικού προσωπικού στην πρωτοβάθµια και δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση. 

Είναι γνωστό σε όλους ότι η διαδικασία επιλογής διενεργείται
από το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού. Θα ανα-
φερθώ στις ρυθµίσεις συνοπτικά µε τη σειρά που αναφέρονται
και στην τροπολογία που έχει διανεµηθεί σε εσάς. 

Κατ’ αρχάς, απλουστεύεται η διαδικασία υποβολής των αιτή-
σεων από τους εκπαιδευτικούς, ελαχιστοποιείται ο χρόνος για
την επεξεργασία των προκηρύξεων από το ΑΣΕΠ και επιταχύνον-
ται οι διαδικασίες για τους διορισµούς και τις προσλήψεις από
το ΥΠΕΘΑ. Έτσι διευκολύνεται και το έργο του ΑΣΕΠ και των
υπηρεσιών του Υπουργείου µας. 

Επιπλέον, µε τις προτεινόµενες διατάξεις τροποποιείται ο τρό-
πος µοριοδότησης της προϋπηρεσίας στην ιδιωτική εκπαίδευση.
Συγκεκριµένα, εφεξής η προϋπηρεσία στην ιδιωτική εκπαίδευση
µοριοδοτείται µε 90 εκατοστά της µονάδας ανά µήνα και µε ανώ-
τατο όριο τις 120 µονάδες. Αντίστοιχα υπενθυµίζουµε ότι η προ-
ϋπηρεσία στις δηµόσιες σχολικές µονάδες πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης παραµένει ως έχει, δηλαδή µοριο-
δοτείται µε µία µονάδα ανά µήνα πραγµατικής εκπαιδευτικής
προϋπηρεσίας και µε ανώτατο όριο τους εκατόν είκοσι µήνες. 

Έτσι δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις να αυξηθεί ο αριθµός
των υποψηφίων αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών και
να καλυφθούν πιο αποτελεσµατικά λειτουργικές ανάγκες της δη-
µόσιας πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

Θα σηµειώσω εδώ ότι εξακολουθεί να ισχύει η προϋπόθεση
της συµπλήρωσης συνεχούς υπηρεσίας σε ιδιωτική σχολική µο-
νάδα τουλάχιστον για δύο χρόνια µε πλήρες εβδοµαδιαίο ωράριο
ανάλογα µε τα χρόνια υπηρεσίας. 

Ακόµη η προϋπηρεσία των εκπαιδευτικών των ιδιωτικών σχο-
λικών µονάδων προσµετράται πλέον και στην περίπτωση κατά
την οποία οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί παραιτούνται. Αυτό δεν προ-
βλεπόταν µέχρι σήµερα. Θυµίζω ότι µέχρι τώρα γινόταν προσµέ-
τρηση της προϋπηρεσίας στην ιδιωτική εκπαίδευση µόνο σε
συγκεκριµένες περιπτώσεις λήξεως της σύµβασης, όπως είναι η
απόλυση του εκπαιδευτικού λόγω κατάργησης της σχολικής µο-
νάδας, της τάξης ή του τµήµατος ή λόγω καταγγελίας της σύµ-
βασης εργασίας. 

Οι ρυθµίσεις αυτές που εισάγουµε εναρµονίζονται πλήρως µε
το διατακτικό των αποφάσεων µε αριθµούς 1251 και 1252/2024
της ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας και επιτυγχά-
νεται η δίκαιη µεταχείριση των υποψηφίων που διαθέτουν προ-
ϋπηρεσία στην ιδιωτική εκπαίδευση. 

Επιπλέον, διατηρείται η υφιστάµενη πρόβλεψη ότι οι ιδιωτικοί

εκπαιδευτικοί για τους οποίους προσµετράται υπηρεσία στην
ιδιωτική εκπαίδευση δεν διορίζονται αν στον χρόνο του διορι-
σµού τους δεν έχουν συµπληρώσει υπηρεσία αναπληρωτή ή
ωροµίσθιου σε δηµόσια σχολεία επί δύο τουλάχιστον πλήρη δι-
δακτικά έτη. 

Επίσης, µε τις προτεινόµενες διατάξεις το σύστηµα διορισµού
και προσλήψεων των εκπαιδευτικών, ως προς τον προσδιορισµό
του πτυχίου των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και του µε-
ταπτυχιακού τίτλου σπουδών, γίνεται κατ’ ακολουθίαν µε το προ-
εδρικό διάταγµα 85 του 2022 που καθορίζει τα προσόντα
διορισµού σε φορείς του δηµοσίου.

Και τέλος, όπως γνωρίζετε, σε περίπτωση ισοβαθµίας µεταξύ
των υποψηφίων, εφόσον δεν καταστεί δυνατή η επιλογή µε βάση
τα κριτήρια (κοινωνικά, ακαδηµαϊκά ή προϋπηρεσίας), γίνεται
κλήρωση. Προβλέπεται εφεξής ότι η κλήρωση θα είναι δηµόσια,
θα µπορεί να διεξάγεται ηλεκτρονικά µε τη µέθοδο της απόδο-
σης τυχαίου αριθµού στους υποψηφίους, όπως άλλωστε γίνεται
στις προκηρύξεις του ΑΣΕΠ. Εφαρµόζεται η αρχή της τυχαιότη-
τας, µε στόχο την επιτάχυνση και τη διαφάνεια των διαδικασιών.

Γίνονται µε τυπικό νόµο όλες αυτές οι αλλαγές γιατί η αλλαγή
της διοικητικής πρακτικής δεν θα αρκούσε.

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και ζητώ από
το Σώµα να υπερψηφίσει την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το College Lycee Prive Saint Victor
από τη Γαλλία. 

Σάς καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Σπυριδάκη από το ΠΑΣΟΚ. Μετά θα
δώσουµε τον λόγο στον κ. Λιβάνιο για να υποστηρίξει την τρο-
πολογία και συνεχίζουµε µε Κοινοβουλευτικούς και κατάλογο
οµιλητών.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η νυχτερινή σας τροπολο-
γία για το µπλόκο στη χρηµατοδότηση των Σπαρτιατών αποτελεί
άλλη µια απόδειξη της κυβερνητικής ολιγωρίας. Όµως, η ολιγω-
ρία σας κοστίζει, κοστίζει οικονοµικά, κοστίζει κοινωνικά. 

Ως ΠΑΣΟΚ, αντί να κουνάµε το δάχτυλο, αντί να ρίχνουµε µπι-
νελίκια, αντί να έχουµε λόγια χωρίς αντίκρισµα, έχουµε καταθέ-
σει αυτή την πρόταση εδώ και καιρό, αλλά η Κυβέρνηση δεν µας
άκουσε. Και τώρα, αφού εξασφάλισε πρώτα τις ψήφους των ανε-
ξάρτητων Σπαρτιατών υπέρ του προϋπολογισµού, έρχεται κατό-
πιν εορτής να νοµοθετήσει, µε µια τροπολογία που προσπαθεί
να την παρουσιάσει ως την κίνηση-γροθιά στο κατεστηµένο. Πάλι
επικοινωνιακές πιρουέτες.

Δεν σηκώνει όµως επικοινωνιακές πιρουέτες η δηµοκρατία,
γιατί το τίµηµα είναι µεγάλο για τους Έλληνες και τις Ελληνίδες.
Παρ’ όλα αυτά καλωσορίζουµε την τροπολογία και καλωσορί-
ζουµε σαφώς και εσάς στην πραγµατικότητα. Κι εύχοµαι η Κυ-
βέρνηση να έχει κι άλλες τέτοιες νυχτερινές ή µεταµεσονύχτιες
συγκλίσεις µε τα αιτήµατα του ΠΑΣΟΚ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο. Το πώς δοµεί
κανείς το Υπουργείο Εξωτερικών είναι κάτι πολύ περισσότερο
από απλές διοικητικές ρυθµίσεις. Είναι η απάντηση σε µια βαθιά
θεµελιώδη ερώτηση: ποια είναι η θέση που θέλουµε να έχει η Ελ-
λάδα στον κόσµο, ποιες είναι οι προκλήσεις στις οποίες καλού-
µαστε να ανταποκριθούµε, ποιες είναι οι ευκαιρίες που πρέπει
να αξιοποιήσουµε και ποιοι οι κίνδυνοι που οφείλουµε να αποκλι-
µακώσουµε. 

Ανοίγοντας τη σελίδα του Υπουργείου Εξωτερικών αντικρί-
ζουµε τον τίτλο «Η Ελλάδα στον κόσµο» και το ερώτηµα που προ-
κύπτει, αβίαστα, είναι αν µπορούµε, αλήθεια, να εφαρµόσουµε
σύγχρονη στρατηγική εξωστρέφειας, όταν µας φέρνετε ένα νο-

5276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µοσχέδιο, που όχι µόνο δεν θεραπεύει τις παθογένειες, αλλά τις
επιδεινώνει, όταν φέρνετε ρυθµίσεις, που είναι επιεικώς εκτός
πραγµατικότητας, που δεν αντιστοιχούν ούτε στις ανάγκες της
εποχής ούτε στις γεωπολιτικές απαιτήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το οργανόγραµµα, η στελέχωση
και η χρηµατοδότηση του ΥΠΕΞ αποτυπώνουν τη θεώρηση που
έχουµε για τη θέση της χώρας µας στο διεθνές στερέωµα. Δεί-
χνει αν µπορούµε να προσαρµοστούµε στις γεωπολιτικές αλλα-
γές, αν έχουµε κατάλληλα εργαλεία για να προβάλουµε την ισχύ,
τη φωνή, τα επιχειρήµατά µας µε τρόπο αποτελεσµατικό. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, αντί να αποτελεί µια ευκαιρία για να
διορθωθούν τα κακώς κείµενα του ν. 4781/2021, επιλέγει να κα-
λύψει τις τρύπες µε σηµειακές και αποσπασµατικές ρυθµίσεις.
Αντί για τοµές, έχουµε µπαλώµατα. Δεν υπάρχει ούτε σχεδια-
σµός ούτε όραµα για έναν ολοκληρωµένο θεσµικό εκσυγχρονι-
σµό και αυτό σε έναν τοµέα που εξελίσσεται ραγδαία, σε έναν
κόσµο που αλλάζει κάθε µέρα, µε το περιφερειακό και διεθνές
σύστηµα να βρίσκεται σε διαρκή αναταραχή.

Και σαν να µην έφτανε η ποιοτικώς κακή νοµοθέτηση, η διάρ-
κεια της δηµόσιας διαβούλευσης ήταν τόσο σύντοµη, που οι αρ-
µόδιοι φορείς δεν πρόλαβαν να καταθέσουν τις απόψεις τους.
Είναι δυνατόν να µιλάµε για σοβαρή νοµοθέτηση, όταν δεν
ακούµε εκείνους που βιώνουν το πρόβληµα; Όταν θες να χτίσεις
θεσµούς που θα έχουν διάρκεια στον χρόνο, ακούς. Δεν αποκλεί-
εις, δεν αιφνιδιάζεις, δεν προχωράς βιαστικά, επιφανειακά και
χωρίς ουσία. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αυτό το νοµοσχέδιο µοιάζει
να αγνοεί την πραγµατικότητα. Το Υπουργείο Εξωτερικών παρα-
µένει υποχρηµατοδοτηµένο και υποστελεχωµένο, λες και η εξω-
τερική πολιτική µπορεί να γίνει µε ψίχουλα. Χωρίς πόρους και
χωρίς ανθρώπινο δυναµικό στρατηγικός σχεδιασµός δεν νοείται.
Την ώρα που άλλες χώρες της γειτονιάς µας επενδύουν σοβαρά
στη διπλωµατία τους, εµείς διαθέτουµε περί το 0,15% του κρα-
τικού προϋπολογισµού για το Υπουργείο Εξωτερικών. 

Το ερώτηµα είναι σαφές: Μπορεί η Ελλάδα να προβάλλει τη
φωνή της, τις θέσεις της, τα συµφέροντά της διεθνώς όταν λεί-
πουν τα εργαλεία; Μπορεί να καλύψει τις ανάγκες των Ελλήνων
του εξωτερικού, όταν οι κρίσιµες υπηρεσίες στενάζουν από κενά
και υποστελέχωση; Η απάντηση είναι προφανής και αυτή η απάν-
τηση βαραίνει όλους όσοι επιλέγουν να κλείνουν τα µάτια µπρο-
στά στο πρόβληµα. 

Και σας ρωτώ ποιος θα καλύψει τα αριθµητικά κενά σε προ-
σωπικό. Η εξίσωση του ορίου συνταξιοδότησης στα εξήντα επτά
έτη, όπως ισχύει και σε άλλους κλάδους, είναι όχι µόνο µια δίκαιη
-και µε δικαστικές αποφάσεις- αλλά και λογική απόφαση, αλλά
µια προσωρινή, ρεαλιστική λύση, που αντιµετωπίζει το πρόβληµα
της υποστελέχωσης. Με αυτόν τον τρόπο αξιοποιούµε την εµ-
πειρία και τη γνώση των στελεχών, ενώ παράλληλα δίνουµε
ανάσα στις υπηρεσίες που ασφυκτιούν από τις ελλείψεις. 

Ξέρετε όµως, κάτι κύριε Υπουργέ; Τα ίδια ακριβώς λέγαµε και
κατά την ψήφιση του ν.4781/2021. Τότε είχαµε ασκήσει έντονη
κριτική για την κατάργηση της Γενικής Γραµµατείας Ευρωπαϊκών
Υποθέσεων και της Διεύθυνσης Συντονισµού Ευρωπαϊκής Πολι-
τικής, ένα βήµα που χαρακτηρίσαµε τότε ως σοβαρή οπισθοδρό-
µηση. Δυστυχώς, η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία επιλέγει
να αγνοήσει αυτήν την αδυναµία και να διατηρήσει το ίδιο προ-
βληµατικό µοντέλο.

Κατά τα άλλα το 2027 η χώρα µας θα διαδεχθεί την προεδρία
του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και σαν να µην έφτα-
ναν όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, φέρνετε µια, ή για να το πω
σωστά, διατηρείτε µια απαράδεκτη τιµωρητική διάταξη που
πλήττει τις γυναίκες υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών.
Σε µια εποχή όπου το δηµογραφικό αποτελεί ωρολογιακή βόµβα
στα θεµέλια της χώρας, το Υπουργείο Εξωτερικών επιλέγει να
εξακολουθεί να στερεί την άδεια µητρότητας για τις γυναίκες
υπαλλήλους που υπηρετούν στο εξωτερικό και αναρωτιέµαι πώς
περιµένετε να συντηρήσουν την οικογένειά τους χωρίς το επί-
δοµα αλλοδαπής. Αυτό είναι το µήνυµα που στέλνουµε στις νέες
µητέρες; Αντί να στηρίζουµε τη γυναίκα, που ισορροπεί ανάµεσα
στην επαγγελµατική και την οικογενειακή ζωή, βάζουµε εµπόδια.

Και µιλώντας για πρόοδο και εµπόδια, για εξέλιξη σωστά, ανα-

ρωτιέµαι πόσο ελκυστικό είναι το Υπουργείο Εξωτερικών προς
εργασία, αναρωτιέµαι πόσες ανάγκες έχει, το πρόγραµµα για πό-
σους ανθρώπους ήταν και πόσοι τελικά ήρθαν να διεκδικήσουν
µια θέση στο Υπουργείο Εξωτερικών, αν υπάρχουν κίνητρα για
τους νέους που θέλουν να εισέλθουν στο Διπλωµατικό Σώµα. Ζη-
τάµε από ένα παιδί, από ένα νέο παιδί, να γνωρίζει αγγλικά, γαλ-
λικά, πιάνο, κανόνες savoir vivre, να έχει άποψη επί παντός
επιστητού, να κάνει πιρουέτες, για να µπορέσει να εισέλθει στο
Υπουργείο Εξωτερικών για 1.200 ευρώ, όταν είναι στην Ελλάδα.
Για ποιο brain regain µιλάµε, όταν αντίστοιχα προσόντα διεκδι-
κούν και εταιρείες όπως η «Google»; Πρέπει λοιπόν να επανα-
προσδιορίσουµε και τις αποδοχές των υπαλλήλων, κυρίως στο
κέντρο. 

Δεύτερο σηµείο, χρηµατοδότηση και δράσεις, σχέδιο, πλάνο
χρηµατοδότηση. Αναρωτιέµαι αν το Υπουργείο Εξωτερικών ζητάει
έναν σαφή σχεδιασµό από τους πρέσβεις µας, µε το χρονοδιά-
γραµµα, τους πόρους που χρειάζεται, έτσι ώστε να µπορέσουµε
να προχωρήσουµε σε παραγωγική εξωτερική πολιτική. 

Η εξωτερική πολιτική που ασκείται παγκοσµίως είναι άµεσα
συνδεδεµένη µε χρηµατοδότηση για δράσεις. Για να µην παίζεις
άµυνα, πρέπει να βγεις µπροστά. Αυτό λοιπόν που ζητάµε είναι
σχέδιο, δράσεις, χρηµατοδότηση και αξιολόγηση. Αν η πρεσβεία
δεν µπορέσει να φέρει εις πέρας τους στόχους που έχει βάλει,
τότε να έχει µειωµένη χρηµατοδότηση την επόµενη χρονιά. 

Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να αναφερθώ λίγο και στην ιδι-
αίτερη πατρίδα µου την Κρήτη και ιδιαίτερα στο Λασίθι, όπου η
πρωτογενής παραγωγή βρίσκεται για άλλη µια χρονιά αντιµέ-
τωπη µε µια σοβαρή απειλή, την έλλειψη των εργατών γης. Η έλ-
λειψη των εργατών γης στον γεωργικό τοµέα είναι περίπου
στους εβδοµήντα χιλιάδες αγρότες και αυτό το κενό γίνεται ιδι-
αίτερα αισθητό στην Κρήτη και στο Λασίθι, όπου η παραγωγή
ελαιολάδου, η συγκοµιδή της ελιάς και η παραγωγή κηπευτικών
είναι η ραχοκοκαλιά της τοπικής οικονοµίας. Και µαντέψτε, η
συγκοµιδή της ελιάς, η παραγωγή των κηπευτικών γίνονται την
ίδια χρονική περίοδο. Άρα, οι ανάγκες είναι πολύ αυξηµένες. 

Οι ελλείψεις όµως αυτές δεν είναι τυχαίες. Είναι αποτέλεσµα
απαράδεκτων γραφειοκρατικών καθυστερήσεων στη µετάκληση
εργατών γης από τρίτες χώρες, όπως Αίγυπτος και Μπαγκλαν-
τές. Οι διακρατικές συµφωνίες, δυστυχώς, δεν αποδίδουν και οι
διαδικασίες που θα έπρεπε να στηρίζουν τους παραγωγούς εν
τέλει καταλήγουν να τους εξουθενώνουν. Οι αγρότες µας κα-
λούνται να πληρώσουν υπέρογκα ποσά για τη διαδικασία της µε-
τάκλησης, ενώ την ίδια στιγµή παρατηρείται υποστελέχωση στις
αρµόδιες υπηρεσίες και µια κατά περιπτώσεις καταχρηστική
συµπεριφορά από ορισµένους υπαλλήλους, οι οποίοι κωλύουν
τις διαδικασίες µε τρόπο που µόνο οργή και απογοήτευση προ-
καλεί. 

Πώς θα προστατεύσουµε λοιπόν την παραγωγική βάση του
Λασιθίου, της Κρήτης, της χώρας ολόκληρης, όταν η πολιτεία
αδυνατεί να δώσει λύση σε αυτό το εκρηκτικό πρόβληµα; Και µά-
λιστα τώρα που συµπληρώνονται τα δύο χρόνια για τη νοµιµο-
ποίηση, οι παραγωγοί νιώθουν µετέωροι, νιώθουν ανασφαλείς,
γιατί δεν ξέρουν τι τους ξηµερώνει, αφού δεν υπάρχει πρόβλεψη.

Και για να κλείσω –ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή
σας- η χώρα µας δεν µπορεί να πορεύεται µε ηµίµετρα και προ-
χειρότητα. Δεν µπορεί να αφήνει την εξωτερική πολιτική υποστε-
λεχωµένη και υποχρηµατοδοτούµενη και δεν µπορεί να
αδιαφορεί για τις ανάγκες των εργαζοµένων, των γυναικών, των
παραγωγών. Η λύση δεν είναι στα ψεύτικα τα λόγια τα µεγάλα.
Χρειάζεται δράση, συνέπεια και ουσία, αν θέλουµε η Ελλάδα να
έχει στον κόσµο τη θέση που της αξίζει. 

Γιατί η εξωτερική πολιτική δεν ανήκει σε καµµία κυβέρνηση. Η
εξωτερική πολιτική ανήκει στους Έλληνες και πιο συγκεκριµένα
στους Έλληνες όλου του κόσµου και είναι ευθύνη όλων µας να
υπηρετήσουµε τον στόχο µε σοβαρότητα και αποτελεσµατικό-
τητα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Λιβάνιος για την τροπολογία.
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Όταν τον περασµένο Οκτώβριο, πριν δύο µήνες, συζητούσαµε
το νοµοσχέδιο για το ΑΣΕΠ και είχε γίνει κουβέντα και από το
ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής σχετικά µε την τροπολογία για τη χρη-
µατοδότηση είχα πει κλείνοντας την οµιλία –το θυµάται ο κ. Μάν-
τζος- ότι θα εξετάσουµε το θέµα, θα την συµπληρώσουµε τη
διάταξη σε συγκεκριµένα ζητήµατα που είχαµε θέσει και θα τη
φέρουµε σε κατάλληλο χρόνο.

Να ξεκαθαρίσουµε ότι πρώτο και κυριότερο, από τον Οκτώ-
βριο µέχρι σήµερα που µιλάµε, είναι πως δεν έχει δοθεί καµµία
χρηµατική ενίσχυση στα κόµµατα, οπότε δεν υπήρξε κανένα ζή-
τηµα δηλαδή αυτό το δίµηνο να λειτούργησε ως τροχοπέδη στη
χρηµατοδότηση των κοµµάτων.

Στην τροπολογία, λοιπόν, εισάγονται τρία θέµατα. Το πρώτο
θέµα έχει να κάνει µε την επαναφορά του ορισµού της εκλογικής
χρηµατοδότησης, όπως ήταν πριν το 2019. Το είχαµε συζητήσει
και στην Ολοµέλεια της Βουλής τότε και είχαµε πει και τους λό-
γους που είχε γίνει αυτή η αλλαγή από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
και είχε συναινέσει και το ΠΑΣΟΚ και δηµιούργησε το ζήτηµα µε
την εκλογική χρηµατοδότηση των κοµµάτων, ακόµα και αν αυτά
δεν θα συµµετείχαν στην εκλογική διαδικασία για την οποία χρη-
µατοδοτήθηκαν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Το δεύτερο ζητούµενο είναι ότι προβλέπεται µια ειδική διά-
ταξη, σύµφωνα µε την οποία θα επιστρέφονται τυχόν εκλογικές
χρηµατοδοτήσεις, γιατί το 60% καταβάλλεται πριν τη διενέργεια
των εκλογών και το 40% καταβάλλεται µετά τη διενέργεια των
εκλογών. Είναι µία διαδικασία επιστροφής, ώστε να επιστρέφον-
ται χρήµατα τα οποία έχουν δοθεί σε κόµµατα και τα οποία εν
τέλει δεν συµµετείχαν, για οποιονδήποτε λόγο, στις εκλογές. 

Και το τρίτο και σηµαντικότερο άρθρο είναι η συµπλήρωση της
εκλογικής νοµοθεσίας, η οποία αφορά και τη δυνατότητα η
Βουλή, µε απόφαση που θα λάβει µε ονοµαστική ψηφοφορία, να
αναστείλει τη χρηµατοδότηση κόµµατος µέχρι να βγει αθωωτική
απόφαση από τη δικαιοσύνη σχετικά µε πρόσωπα τα οποία φέ-
ρονται να είναι οι πραγµατικοί Αρχηγοί των κοµµάτων και τα
οποία έχουν καταδικαστεί σύµφωνα µε τις διατάξεις του 187 και
του 187Α και συµπληρώνεται µε µία δυνατότητα έναρξης ανα-
στολής, µέχρι να πάρει απόφαση η Βουλή των Ελλήνων. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω ένα πράγµα. Και η απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας του 2015 που είχε συζητήσει ένα αντί-
στοιχο θέµα και η απόφαση του Αρείου Πάγου είναι προφανώς
κείµενα τα οποία θα τύχουν της απαραίτητης νοµοθετικής ερµη-
νείας και µάλιστα είχα πει ότι, εν αντιθέσει µε την αιτιολογική έκ-
θεση την οποία είχε κατεβάσει το ΠΑΣΟΚ τον Οκτώβριο στη
διάταξη, η αιτιολογική έκθεση πρέπει να είναι γενική και όχι ει-
δική, δηλαδή να µην περιγράφει ονοµαστικά τις συγκεκριµένες
περιπτώσεις, αλλά να καλύπτει όλο το σύνολο διότι δεν ξέρουµε
ούτε στο µέλλον στο ποιους θα αφορά αυτή η διάταξη, ούτε προ-
φανώς νοµοθετούµε -δεν είναι σωστό- ατοµικά και προσωπικά
για συγκεκριµένες περιπτώσεις. 

Άρα λοιπόν, όπως είχαµε πει, η τροπολογία επεξεργάστηκε,
έρχεται και τίθεται ενώπιον της Βουλής των Ελλήνων προκειµέ-
νου να αποφανθεί σχετικά µε το προτεινόµενο περιεχόµενο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Νίκος Καραθανασόπουλος.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω

µία παρέµβαση σχετικά µε την τροπολογία. Θα πάρω µετά τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κατανοητό. 
Παρακαλώ, κύριε Γερουλάνο, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η πραγµατικότητα

είναι ότι αν δεν φέρναµε εµείς το θέµα, αν δεν πίεζε το ΠΑΣΟΚ
γι’ αυτήν την τροπολογία, αυτή η τροπολογία δεν θα είχε έρθει
ποτέ. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Όλα το ΠΑΣΟΚ τα κάνει!
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Χαίροµαι που συµφωνούµε επιτέ-

λους για µία φορά, γιατί ξέρετε υπάρχουν και πολλά άλλα τα
οποία µπορώ να σας πω και µιας και µου δίνετε την ευκαιρία,
ακούστε και µερικά ακόµα. 

Για παράδειγµα, η φορολογία στα υπερκέρδη της ενέργειας
και αυτό το έκανε το ΠΑΣΟΚ. Να που συµφωνούµε επιτέλους και
σε κάτι, κύριε Πρόεδρε. Η Golden Visa και αυτό το έκανε το
ΠΑΣΟΚ. Η αυτοτελής φορολόγηση εφηµεριών γιατρών στο ΕΣΥ,
επίσης. Επίσης, η ένταξη υγειονοµικών στα βαρέα και ανθυγιεινά,
το ΠΑΣΟΚ το έκανε και βεβαίως, οι πρόσφατες ανακοινώσεις του
κυρίου Πρωθυπουργού για τις τράπεζες. Ακολουθείτε δηλαδή.

Η πραγµατικότητα είναι ότι τότε που ήρθε η Κυβέρνηση και
αποφάσισε να τα κάνει πράξη, ήρθαν πολύ λίγα, πολύ αργά. Η
πραγµατικότητα είναι βέβαια ότι χωρίς την πίεση του ΠΑΣΟΚ δεν
θα είχαν προχωρήσει αυτά τα πράγµατα. 

Τώρα όποιος διαβάζει την τροπολογία της Κυβέρνησης, µπο-
ρεί να καταλήξει πολύ γρήγορα ότι από πέρυσι τον Σεπτέµβριο
αν είχε γίνει αυτή η τροπολογία, το θέµα θα είχε λήξει πολύ νω-
ρίτερα. Και όχι µόνο αυτό, θα είχε κοστίσει στον ελληνικό λαό
κοντά στο 1 εκατοµµύριο λιγότερο. Και µετά κατηγορεί εµάς ο
κ. Μητσοτάκης για λεφτόδεντρα. Τόσα έχει πάρει ουσιαστικά το
κόµµα από τότε που ο Άρειος Πάγος έβγαλε την απόφασή του. 

Και επίσης πρέπει να σηµειώσω ότι το ΠΑΣΟΚ δεν ήρθε απλώς
να πει το πρόβληµα, έφερε και συγκεκριµένη λύση στο πρό-
βληµα. Και εδώ θέλω να ευχαριστήσω και τον συνάδελφο µου,
κ. Δουδωνή και την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα που το έφερε
µπροστά. 

Τώρα, πριν κλείσω αυτή την παρέµβαση για να δείξω ότι η Κυ-
βέρνηση ασθµαίνουσα ακολουθεί, θέλω να κάνω µια ερώτηση
στον κύριο Υπουργό. Στη σελίδα 95 της Έκθεσης Απολογισµού
και Ισολογισµού του 2023 στο τρίτο σηµείο µιλάει για µια µη νό-
µιµη καταβολή κρατικής χρηµατοδότησης ποσού 240.691 ευρώ
σε µη νόµιµο κόµµα. 

Μπορείτε να µας πείτε ποιο κόµµα είναι αυτό; Σε ποιο κόµµα
δώσαµε 240.000 ευρώ, το οποίο δεν έπρεπε να τα πάρει; 

Περιµένω να ακούσουµε τον κ. Λιβάνιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είχαν ζητήσει άλλοι

δυο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να κάνουν µια παρέµβαση σε
ό,τι αφορά την τροπολογία που υποστήριξε ο Λιβάνιος και η
κυρία Καραγεωργοπούλου, δηλαδή, είναι τρεις οι Κοινοβουλευ-
τικοί. Μετά τις παρεµβάσεις των Κοινοβουλευτικών, αν δεν υπάρ-
ξει άλλος, θα απαντήσει προφανώς ο κύριος Υπουργός. Θα
δώσουµε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τον κ. Γιαννούλη και µετά στον Πρόεδρο των Σπαρτιατών
τον κ. Στίγκα και συνεχίζουµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος, µετά είναι ο κ. Ρούντας
και µετά η κ. Καραγεωργοπούλου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Οι Βουλευτές θα µιλήσουν; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα µιλήσουν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Α, θα µιλήσουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι να κάνουµε; Αυτή

είναι η διαδικασία. Όλο διαµαρτύρεστε, αλλά αυτή είναι η διαδι-
κασία. Ο κατάλογος έχει εννέα οµιλητές, είναι εννέα Κοινοβου-
λευτικοί, συν οι Υπουργοί που έρχονται και είναι και οι
παρεµβάσεις που δικαιούνται οι Κοινοβουλευτικοί. Ήδη ξεκίνη-
σαν και µιλάνε οι Βουλευτές. Τι παραπονιέστε για πράγµατα γνω-
στά;

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε και

κύριε Υπουργέ, το ΚΚΕ έχει σταθερό και αµείλικτο µέτωπο απέ-
ναντι σε κάθε φασιστικό µόρφωµα όπως είναι η Χρυσή Αυγή, οι
Σπαρτιάτες και άλλων, σε όποιον χύνει το εθνικιστικό, φασιστικό
και ρατσιστικό δηλητήριό του. Πρωτοστατεί ώστε να δυναµώσει
το οργανωµένο εργατικό λαϊκό κίνηµα, που είναι το µόνο που
µπορεί να τσακίσει τον φασισµό αλλά και το σύστηµα που τον
γεννά. 

Καταγγέλλουµε και αντιστεκόµαστε σε κάθε προσπάθεια Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, κράτους, κυβερνήσεων να εξισώσουν τον
φασισµό µε τον κοµµουνισµό µέσα από την ανιστόρητη θεωρία
των δύο άκρων. Και βεβαίως αποκαλύπτουµε τον ρόλο του φα-
σισµού ειδικά της Χρυσής Αυγής ως πολύτιµης εφεδρείας για το
σύστηµα. Προφανώς ως κόµµα απαιτούµε τη λήψη όλων των
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απαραίτητων µέτρων για να εµποδίζονται τα φασιστικά µορφώ-
µατα και να µη χύνουν το αντιδραστικό τους δηλητήριο. 

Η τροπολογία όµως που κατέθεσε η Κυβέρνηση, αυτή που συ-
ζητάµε σήµερα, για αναστολή της κρατικής χρηµατοδότησης, εν-
σωµατώνει την προηγούµενη τροπολογία του ΠΑΣΟΚ και όχι
µόνο την ενσωµατώνει αλλά ανοίγει και νέους επικίνδυνους δρό-
µους για τον έλεγχο της δράσης και λειτουργίας των κοµµάτων.
Έτσι µε τη συγκεκριµένη τροπολογία όπως και αυτή που πρό-
τεινε το ΠΑΣΟΚ, διατηρείται η απαράδεκτη πρόβλεψη για τον
τροµονόµο, το άρθρο 187α του Ποινικού Κώδικα, το οποίο ποινι-
κοποιεί τη ριζοσπαστική δράση και διευρύνει και επεκτείνεται ου-
σιαστικά µέχρι και την ποινικοποίηση ακόµη και της
ριζοσπαστικής σκέψης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κυρία ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Δεύτερον, αφαιρείται η πρόβλεψη αυτού που ισχύει µέχρι σή-
µερα ότι η αναστολή µπορεί να επιβληθεί εφόσον οι πράξεις των
ως άνω φυσικών προσώπων τελέστηκαν στο πλαίσιο δράσης του
κόµµατος, που ανήκουν ή στο όνοµα αυτού. Δηλαδή την περίοδο
2019-2024 θα έπρεπε να έχει ανασταλεί η κρατική χρηµατοδό-
τηση στο ΠΑΣΟΚ, γιατί τότε µία Ευρωβουλευτής από τους δύο
που είχε, διώχθηκε και κρατήθηκε προσωρινά για συµµετοχή σε
εγκληµατική οργάνωση, για πράξεις µη σχετιζόµενες µε τη
δράση του κόµµατος. Άρα θα έπρεπε να είχε κοπεί η κρατική
χρηµατοδότηση στο ΠΑΣΟΚ τότε, εφόσον ίσχυε αυτή η συγκε-
κριµένη…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Είναι εγκληµατική οργάνωση το
ΠΑΣΟΚ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, όχι, δεν είπα αυτό.
Είχε ήδη προφυλακιστεί η Καϊλή για συµµετοχή σε εγκληµατική
δράση. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Που είναι το ΠΑΣΟΚ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, δεν είπαµε αυτό.

Με αυτό το κατηγορητήριο, κύριε Μάντζο, δεν είχε προφυλακι-
στεί; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Πώς εξισώνετε τις περιπτώσεις;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν εξισώνουµε καµµία

περίπτωση. Για πράξεις που δεν σχετίζονται µε το κόµµα του
ΠΑΣΟΚ. 

Αυτό, λοιπόν, τι αφαιρεί; Αφαιρεί αυτήν τη λογική «για πράξεις
που δεν σχετίζονται µε το κόµµα» και το ενσωµατώνει όλο, το εµ-
περιέχει. Αν για οποιονδήποτε λόγο, λοιπόν, κάποια µέλη ή
εκλεγµένοι Βουλευτές ενός κόµµατος κατηγορηθούν για πράξεις
που δεν αφορούν το κόµµα, τότε το ίδιο το κόµµα υφίσταται
αυτήν την αντιµετώπιση µε αναστολή κρατικής χρηµατοδότησης.
Γιατί δεν παρέµεινε η προηγούµενη διάταξη; Γιατί την αλλάξατε,
γιατί την αποσύρατε αυτήν τη λογική που λέει «για ζητήµατα που
τελέστηκαν στο πλαίσιο δράσης του κόµµατος» και το αφήνετε
γενικό πλέον «για οποιαδήποτε πράξη»; 

Τρίτον, αλλάζει ο ίδιος ο ορισµός της εκλογικής κρατικής χρη-
µατοδότησης. Δηλαδή, µπαίνεις µε τη λογική για την κάλυψη
αποκλειστικά και µόνο των εκλογικών τους δαπανών. Δηλαδή,
δαπάνες που σχετίζονται µε την προεκλογική δουλειά ενός κόµ-
µατος, αλλά που δεν είναι άµεσα εκλογικές, δεν µπορούν να κα-
λυφθούν; Αυτό δεν σηµαίνει επιπλέον έλεγχος, περιορισµούς και
εµπόδια στη δράση ενός κόµµατος; 

Επίσης, προβλέπεται η αναστολή της κρατικής χρηµατοδότη-
σης και ενίσχυσης µε απόφαση και µόνο του Προέδρου της Βου-
λής και σε έναν µήνα να έρθει η Ολοµέλεια να αποφασίσει. Γιατί
πρέπει η αναστολή της χρηµατοδότησης να ξεκινήσει πριν την
απόφαση της Βουλής; 

Από αυτήν την άποψη, κυρία Πρόεδρε, το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας απαιτεί σταθεράν και στη συγκεκριµένη περί-
πτωση, την απόσυρση της αναφοράς στον απαράδεκτο τροµο-
νόµο, στο άρθρο 187α και την απάλειψη του σηµείου αυτού που
λέει «που τελέστηκε το πλαίσιο δράσης στο κόµµα». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και κλείστε µε αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Από αυτήν την άποψη, θα τοποθετηθούµε µε το ΠΑΡΩΝ, όπως

άλλωστε είχαµε κάνει και στην αντίστοιχη συζήτηση για την ανα-
στολή της κρατικής χρηµατοδότησης στη Χρυσή Αυγή το 2013. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης κ. Ρούντας για τρία
λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, τελικά φιλε-

λεύθερη ή µαχόµενη δηµοκρατία; Με αυτήν την τροπολογία προ-
ωθείτε ένα πρότυπο, ένα µοντέλο δηµοκρατίας, της µαχόµενης
δηµοκρατίας, η οποία ως γνωστόν έχει εγκαταλειφθεί πλέον στην
πράξη και από χώρες οι οποίες το έχουν εντάξει στα συντάγµατά
τους, όπως η Γερµανία και η Αυστρία, που είχαν ένα φιλοναζι-
στικό παρελθόν, µε το οποίο, προφανώς, και διαφωνούµε. Η Ελ-
λάδα, όµως, είναι φιλελεύθερη, στην Ελλάδα γεννήθηκε η
ελευθερία, στην Ελλάδα γεννήθηκε η δηµοκρατία. 

Είστε µια κυβέρνηση υποχρεωτικότητας, η οποία αλλάζει τις
έννοιες των λέξεων και επιβάλλει πολιτικές. Αυτό δεν πρέπει να
το ξεχνάµε. Σας λείπει η παιδεία διαβούλευσης και η παιδεία δη-
µοκρατίας. Έχουµε χρέος να υπερασπιζόµαστε την έκφραση
µιας άποψης, ακόµα και αν διαφωνούµε ριζικά µε εκείνη. Ξέρετε,
πολλές φορές οι δηµοκρατίες κινδυνεύουν πιο πολύ από αυτό-
κλητους σωτήρες που έχουν ένα έλλειµα δηµοκρατίας, αλλά κι-
νούνται αυταρχικά. 

Εν πάση περιπτώσει, στις υγιείς δηµοκρατίες και στις πολι-
τείες, οποιαδήποτε τάση αµφισβητεί συνολικά το οικοδόµηµα
της συγκεκριµένης δηµοκρατίας -όποια τάση ολιγαρχίας, αυταρ-
χική-, ο καλύτερος τρόπος να αντιµετωπιστεί είναι το µοντέλο
της φιλελεύθερης δηµοκρατίας. Είναι, δηλαδή, η παροχή διά
βίου πολιτικής παιδείας. Αυτό λέµε και εµείς στη Νίκη παιδιά και
παιδεία. Παιδεία πνευµατική, παιδεία πολιτική, παιδεία δηµοκρα-
τίας. 

Θα παροτρύνω την Κυβέρνηση να κοιτάξει τα σχολικά εγχει-
ρίδια να δει πόσα µαθήµατα υπάρχουν που τα µικρά παιδιά, τα
ελληνόπουλα, µαθαίνουν τι σηµαίνει δηµοκρατία και ποια είναι η
σηµασία να κινούνται σε όλη τους τη ζωή µε γνώµονα τη δηµο-
κρατία και να µην µπαίνουν σε ατραπούς αυταρχικότητας και ρι-
ζοσπαστισµού. Αυτός είναι ο φιλελεύθερος τρόπος, ο οποίος
εδράζεται στον διάλογο και στον σεβασµό στην ελεύθερη έκ-
φραση. 

Εν πάση περιπτώσει, ο ελληνικός λαός εκφράστηκε µε την
ψήφο του στη συγκεκριµένη περίπτωση και θεωρώ ότι δεν
έχουµε κανέναν λόγο να τη νοθεύσουµε.

Σήµερα, αν είχατε ψήγµατα δηµοκρατίας, θα έπρεπε να πείτε,
τουλάχιστον τα µεγάλα κόµµατα της κοµµατοκρατίας που χρω-
στάτε περίπου 1 δισεκατοµµύριο στον ελληνικό λαό, ότι θα τα
εξοφλήσετε. Ή θα έπρεπε, αν έχετε επίσης δηµοκρατία και θάρ-
ρος, να πείτε ότι θα συµψηφίσετε την αποζηµίωση που σας δίνει
η Βουλή µε τα χρέη σας. Έχετε κότσια να το κάνετε; Χρεώσατε
την πατρίδα µε τα µνηµόνια για τις επόµενες γενιές και τώρα τα
κόµµατά σας χρωστάνε.

Στην τροπολογία εµείς λέµε ΟΧΙ, γιατί είναι ζήτηµα δηµοκρα-
τίας, είναι ζήτηµα ελεύθερης έκφρασης και ζήτηµα προστασίας
της λαϊκής κυριαρχίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Καραγεωργο-

πούλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Κατ’ αρχάς, διαµαρτύροµαι εντονότατα για την αντίδραση του

κ. Κικίλια προηγουµένως. Έκανα µία παρέµβαση µε συγκεκριµέ-
νες ερωτήσεις. Δεν απάντησε σε καµµία. Θεώρησε εκ προοιµίου
ότι αυτό που έκανα ήταν τοποθέτηση και αρνήθηκε επί της ου-
σίας, εκθέτοντας την Κυβέρνησή σας -και ήδη έχει αποχωρήσει-
να απαντήσει σε συγκεκριµένα ερωτήµατα που αφορούν σε επι-
βαλλόµενες ενέργειες, σε σχέση µε ρυθµίσεις για το Πυροσβε-
στικό Σώµα.

Είναι απαράδεκτο Υπουργός να απαντά ότι «τοποθετηθήκατε
και δεν κάνατε ερωτήσεις». Τα ερωτήµατα ήταν συγκεκριµένα:
Τι θα κάνετε ως Κυβέρνηση για τα εξαρτήµατα των πυροσβε-
στών, που από το 2008 έχουν τις ίδιες στολές και θέτουν σε κίν-
δυνο τη ζωή τους όταν πέφτουν στη µάχη;

Τι θα κάνετε µε τους εποχικούς πυροσβέστες, που επιδεικτικά
όχι µόνο τους αγνοείτε και παραλείπετε να ρυθµίσετε τη ζωή
τους, αλλά τους έχετε θέσει σε ανεργία, ενώ δικαιούνται τουλά-
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χιστον παράταση των συµβάσεων τους;
ΤΙ θα κάνετε µε τα προβλήµατα που αφορούν στην πολιτική

προστασία, τα οποία επιδεικτικά επιµελώς αγνοείτε, όταν ήδη η
Πλεύση Ελευθερίας από το 2023 σας έχει καλέσει, στο πλαίσιο
συζήτησης πολιτικών Αρχηγών, να εφαρµόσετε συγκεκριµένες
προτάσεις και µεταξύ αυτών την ακρόαση φορέων από όλα τα
µέτωπα, πυρόπληκτους, πληγέντες, πυροσβέστες, όσοι µπορούν
να συνεισφέρουν στο πεδίο της λαίλαπας της πυρηνικής πυρκα-
γιάς;

Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη τροπολογία, που και η µία και η άλλη
ήρθαν αργά χθες τη νύχτα, προφανώς ως προϊόντα εκείνης της
σκέψης που διακατέχει το σύνολο της νοµοθετικής σας πρωτο-
βουλίας και νουθεσίας, έχω να εκθέσω τα εξής:

Σαφώς και τα µορφώµατα της άκρας Δεξιάς, που στην πράξη
καταργούν την έννοια του κοινοβουλευτισµού και της δηµοκρα-
τίας, δεν νοείται να υποθάλπονται από την ελληνική δηµοκρατία
µε οποιονδήποτε άµεσο ή έµµεσο τρόπο. Η αναφορά, όµως,
στον τροµονόµο είναι µία αναφορά η οποία, πραγµατικά, προ-
βληµατίζει και δικαίως ο κ. Καραθανασόπουλος το έθιξε.

Από εκεί και πέρα, σε σχέση µε την τελευταία διάταξη, που
έχει να κάνει µε την απόφαση της Βουλής εντός ενός µήνα από
την έναρξη της διαδικασίας, η οποία ανατρέπει, στην πραγµατι-
κότητα, κύριε Υπουργέ, το αποτέλεσµα της επιδιωκόµενης ρύθ-
µισης, θα θέλαµε να µας δώσετε µια ικανή εξήγηση. Σε τι
στοχεύει πρακτικά η συγκεκριµένη προθεσµία, αν όχι στη διευ-
κόλυνση της ανατροπής του αποτελέσµατος διά της θεσπιζόµε-
νης ρύθµισης; Μπορείτε να µας εξηγήσετε τον λόγο, τη
συλλογιστική της διάταξης αυτής τελολογικά;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Υπουργός θα απαν-

τήσει αργότερα. Εποµένως, θα πάρει τον λόγο ο κ. Στίγκας, Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των «Σπαρτιατών» και µετά
ο κ. Γιαννούλης.

Έχουµε µια αλλαγή, καθώς ο κ. Στίγκας ως Πρόεδρος προ-
ηγείται. Μετά είστε εσείς, κύριε Γιαννούλη, και µετά ο Υπουργός
κ. Λιβάνιος. 

Ορίστε, κύριε Στίγκα, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία

Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-
µερα υπάρχει ένα αρκετά σοβαρό νοµοσχέδιο για το Υπουργείο
Εξωτερικών, αλλά λόγω επικαιρότητας και λόγω νυχτερινής κα-
τάθεσης µίας τροπολογίας και επιµονής του ΠΑΣΟΚ, θα πρέπει
να αναφερθώ µόνο σε αυτό.

Γίνεται, λοιπόν, συζήτηση για να ανασταλεί η χρηµατοδότηση
των «Σπαρτιατών», ενός κόµµατος -όπως όλοι γνωρίζετε- νόµιµα
εκλεγµένου και µάλιστα, εκλεγµένου από διακόσιες πενήντα χι-
λιάδες Έλληνες και Ελληνίδες, ένα κόµµα που µπαίνοντας στη
Βουλή είµαστε το πέµπτο κοινοβουλευτικά από τα εννέα.

Όµως, βλέπουµε ότι γίνεται δίκη, συνεχόµενη δίκη των «Σπαρ-
τιατών» και µέσα από εδώ, από το Κοινοβούλιο, αλλά και µέσα
από τα κανάλια, µέσα από τα sites, δηλαδή γίνεται µια πολεµική
που όµοιά της δεν έχει ξαναγίνει και δεν έχει ξαναγίνει σε ένα
κοινοβουλευτικό κόµµα το οποίο δεν έχει πράξει τίποτα.

Κι αν έχει πράξει κάτι, βεβαίως να το κρίνει δικαιοσύνη, είτε
για τον Στίγκα, είτε για τους Βουλευτές. Αρµόδια, όµως, είναι η
δικαιοσύνη. Όλοι πρέπει να το γνωρίζουµε αυτό. Γιατί διαφορε-
τικά, υπάρχει κι άλλος τρόπος. Εκτέλεση στο Σύνταγµα. Το πιο
απλό πράγµα. Ούτε δικαστήρια ούτε τίποτε άλλο. 

Μέσα σε αυτήν την τροπολογία υπάρχει µια διάταξη που λέει
ότι πήραµε εκλογικές δαπάνες -έτσι ήταν γραµµένο- το περα-
σµένο καλοκαίρι µετά τις ευρωεκλογές. Αυτό δεν είναι δικό µας
ούτε λάθος ούτε παρερµηνεία. Αντί για εκλογικές δαπάνες είχε
ψηφιστεί διαφορετικά από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΠΑΣΟΚ την
προηγούµενη τετραετία. Ήταν κάτι σαν έκτακτη εκλογική χρη-
µατοδότηση. 

Εµείς, το έχω ξαναπεί κι από αυτό εδώ το Βήµα, δεν έχουµε
κανένα µα κανένα πρόβληµα να τα επιστρέψουµε πίσω τα χρή-
µατα ή να συµψηφιστούν. Μέχρι εκεί, εντάξει. Βεβαίως, είχα πει
ότι εµείς, προεκλογικά, πριν µας κόψουν τόσο αναίτια κι ανέντιµα
θα πω από τις ευρωεκλογές, που έγινε για πρώτη φορά στα κοι-
νοβουλευτικά χρονικά της χώρας µας, κάναµε κάποιες δαπάνες.

Αυτές οι δαπάνες δεν µετριόνται προφανώς σε αυτά που θέλουν
να µας κόψουν. Δεν έγινε κανένας λόγος, ούτε γίνεται βέβαια
στην τροπολογία, για το παράβολο των 20 χιλιάδων που είναι ένα
αυξηµένο παράβολο και το πλήρωσαν και άλλα κόµµατα τα
οποία έπεσαν θύµα κάποιων καταστάσεων και δεν τους άφησαν
να κατέβουν. Γι’ αυτόν τον συµψηφισµό δεν ακούγεται τίποτα.
Δεν ακούστηκε τίποτα και από κανέναν. 

Επίσης, θα επιµείνω για µια φορά ακόµα ότι και εγώ προσω-
πικά δεν κατηγορούµαι, δεν έχει ασκηθεί ποινική δίωξη έναντι
εµού, αλλά και οι Βουλευτές που κατηγορούνται -προσέξτε- κα-
τηγορούνται για εξαπάτηση εκλογέων. Δηλαδή, πραγµατικά είναι
αδιανόητο αυτό που γίνεται. Είναι greek παράνοια. Δεν υπάρχει
αυτό το πράγµα. Να κατηγορούν τους Σπαρτιάτες για εξαπά-
τηση εκλογέων; 

Ωραία. Πάµε παρακάτω. Ας το κρίνει η δικαιοσύνη είτε για τον
Στίγκα είτε για οποιονδήποτε συνάδελφο εδώ µέσα έχει εξαπα-
τήσει εκλογείς, αλλά µε δύο µέτρα και δύο σταθµά. Έτσι λει-
τουργεί η δικαιοσύνη. Έτσι λειτουργεί η δηµοκρατία µας και δεν
θα έπρεπε να λειτουργεί έτσι. Όποιος έχει πράξει κάτι το µεµπτό,
να τιµωρείται. Έγκληµα και τιµωρία. Αυτό είναι εµένα το πιστεύω
µου ως πολιτικός αρχηγός αλλά και ως πολίτης. 

Μας εγκαλούν κάποιοι οι οποίοι έχουν καταστρέψει τη χώρα.
Έχουν ρηµάξει τη χώρα. Μέλη τους έχουν καταδικαστεί µε αµε-
τάκλητες δικαστικές αποφάσεις. Κι αυτοί εγκαλούν εµάς; Του-
λάχιστον εµείς στον πρότερο έντιµο βίο µας δεν έχουµε ούτε
κλήση, να το πω έτσι τόσο απλά και µας λένε κλέφτες, απατεώ-
νες, ότι τα χρήµατα πάνε κάπου αλλού; Και βεβαίως, δεν είναι
προς τιµήν του ΚΚΕ τώρα που µίλησε ο κ. Καραθανασόπουλος
για «µορφώµατα» κ.λπ.. Δεν συµφωνείτε βέβαια ότι υπάρχει ψή-
φισµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εξισώνει τον φασισµό µε
τον ναζισµό. Αυτό, ναι, υπάρχει, αλλά εσείς προφανώς δεν το
αποδέχεστε. Εµείς το αποδεχόµαστε. Γιατί; Γιατί είµαστε δηµο-
κράτες. 

Μας εγκαλεί, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ που έχει γδάρει τη χώρα, έχει
καταστρέψει τη χώρα. Γιατί, κυρίες και κύριοι, αν θέλουµε να µι-
λάµε σωστά, δεν είναι µόνο κάποιον που τον πιάνεις µε τη γίδα
στην πλάτη που λένε. Τον πας στο δικαστήριο, τον δικάζεις, τον
καταδικάζεις και τον βάζεις φυλακή όπως έγινε µε τον Τσοχατζό-
πουλο. Είναι και οι ενέργειες που υπάρχουν οι οποίες βλάπτουν
τη χώρα, αµέλειες, αδιαφορία, τα πάντα. Αυτά βλάπτουν τη χώρα
και καταστρέφουν τη χώρα. Γι’ αυτό, βεβαίως, υπάρχει, κύριε
Πλεύρη, και ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών. Εδώ σε αυτήν τη
χώρα δεν έχει ευθύνη κανένας. Κάνει οτιδήποτε θέλει χωρίς να
έχει ευθύνη, χωρίς να πληρώσει ποτέ τίποτα. 

Ακούµε τα σχολιανά µας, ακούµε τα πάντα εδώ µέσα, που είναι
ντροπή για το Κοινοβούλιο. Γιατί εµείς δεν βρίζουµε κάποιον συ-
νάδελφο, αν δεν υπάρχει κάποια αιτία. Την άλλη φορά είπα εδώ
-και το λέω κάθε φορά- ότι το ΠΑΣΟΚ είναι αµαρτωλό. Εντάξει.
Την άλλη φορά είπα για τη Νέα Αριστερά ότι είναι φίλοι των
Τούρκων και µε έβριζαν εδώ χυδαία χωρίς να παρέµβει και το
Προεδρείο. Ταγµατασφαλίτη, ναζί, το ένα, το άλλο. Είναι κακό
να είσαι φίλος των Τούρκων; Εδώ και η Κυβέρνηση λέει ότι είµα-
στε φίλοι µε τους Τούρκους. Δεν το λέτε, κύριε Γεραπετρίτη;
Είναι κακό; Με καλή διάθεση το λέω πάντα. Να έχουµε καλή φιλία
και καλή γειτονία µε όλους. Από την άλλη λένε εδώ οι αριστεροί
και το ΠΑΣΟΚ ότι είµαστε φίλοι των Παλαιστινίων. Εγώ λέω είµαι
φίλος των Ισραηλινών, των Πορτογάλων. Δεν έχει σηµασία. Γιατί
να µε βρίζουν τόσο χυδαία; Κάποια στιγµή τους είπα και από-
κοµµα κι άρχισαν και µε έβριζαν «χουντικό». Και η κ. Γεροβασίλη
-µιας που είστε εδώ, κυρία Πρόεδρε- είπε «κι εσείς του λέτε από-
κοµµα». Ωραία. Το ίδιο είναι να µε λένε χουντικό; Έχω δώσει τί-
ποτα στοιχεία σε τέτοια πράγµατα; Έχω γράψει πουθενά; Να
µου το φέρει οποιοδήποτε αν έχω πει κάτι σε γραπτό ή προφο-
ρικό λόγο. Δεν υπάρχει τίποτα. 

Επίσης, κατηγορούµαστε µε µία γνωµοδότηση του Αρείου
Πάγου. Εντέχνως, βεβαίως, το ΠΑΣΟΚ και κάποιοι άλλοι συνά-
δελφοι και εδώ µέσα το κάνουν λες και είναι απόφαση δικαστη-
ρίου. Είναι µία απλή γνωµοδότηση. Οι δικηγόροι γνωρίζετε τι
διαφορά υπάρχει και είναι φανερή η διαφορά. Αυτή η γνωµοδό-
τηση, λοιπόν, βγήκε µε πλαστά στοιχεία, µε δηµοσιεύµατα. Γιατί
ο καθένας στα δηµοσιεύµατα µπορεί να γράφει ό,τι θέλει, όποτε

5280 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



θέλει και όσο θέλει, χωρίς να υπάρχει τιµωρία. Το ΠΑΣΟΚ και η
Νέα Δηµοκρατία έφτιαξαν φακέλους και τα έστειλαν στον Άρειο
Πάγο. 

Από αυτό εδώ το Βήµα είχα αναγνώσει τα υποµνήµατα αυτά
και µάλιστα ειδικά αυτό της Νέας Δηµοκρατίας, που ήταν σχεδόν
παρόµοιο µε του ΠΑΣΟΚ, ήταν γεµάτο ανακρίβειες. Έλεγε για
Βουλευτές που έχουν κατέβει στην Α’ Αθηνών για παράδειγµα κι
αυτοί είχαν κατέβει στη Β1’ Βόρεια. Ανακρίβειες. Και σε αυτές
τις ανακρίβειες έβαλε την υπογραφή του ο κ. Μητσοτάκης, ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός. Είναι ανεπίτρεπτο. Το είχα ξαναπεί από
αυτό το Βήµα.

Θα δεχόµουν το οτιδήποτε, τους οποιουσδήποτε χαρακτηρι-
σµούς, τον οποιοδήποτε εξευτελισµό, εάν πέρναγα από την
κρίση του δικαστηρίου. Γιατί εκεί, γνωρίζετε όλοι πάρα πολύ
καλά, πηγαίνουν στοιχεία. Πηγαίνει ο κατηγορούµενος µε τα
στοιχεία, πηγαίνει µε τους µάρτυρες υπεράσπισης, έρχονται οι
κατήγοροι, υπάρχει απολογία του κατηγορούµενου και µετά
βγαίνει απόφαση σε πρώτο βαθµό. Κι αναλόγως τι απόφαση
είναι, µπορεί να πάει σε δεύτερο βαθµό, µπορεί να πάει και σε
τρίτο βαθµό. 

Μόνο έτσι πρέπει να λειτουργούµε. Αυτή είναι η δηµοκρατία.
Αυτή είναι η δικαιοσύνη. Οτιδήποτε άλλο είναι εκ του πονηρού.
Διότι δεν έχουµε µόνο εδώ τους συναδέλφους µας να µας κατη-
γορούν για τα πάντα, ότι για όλα εµείς φταίµε, για όλο το κατάν-
τηµα της χώρας µας, δεν έχουµε µετά τη δικαιοσύνη, αλλά
έχουµε και τους έξω, sites, δηµοσιογράφους -δηµοσιογραφά-
ρες- εφηµερίδες που κάνουν µόνο για να τυλίγεις ψάρια. Αυτοί
µας κατηγορούν. 

Να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εξοµολογηθώ
κατά κάποιον τρόπο, ότι τους προηγούµενους µήνες το τι ακού-
σαµε εµείς οι Σπαρτιάτες ήταν άνω ποταµών. Δεν µπορούν να λεχ-
θούν αυτά. Υπήρχε και κλίµα τροµοκράτησης. Ναι, Έλληνες
Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου, µια Κοινοβουλευτική
Οµάδα και να τροµοκρατείται. Όταν πήγα και κατέθεσα στην κ.
Αδειλίνη της είπα υπήρχαν έξωθεν που έκαναν τη µεγάλη ζηµιά,
που έβριζαν, που χίλια δυο πράγµατα. Αυτό γίνεται και τώρα. Όλοι
αυτοί λέγονται δηµοκράτες. Όλοι αυτοί λέγονται δηµοσιογράφοι.
Ενηµερώνουν τον ελληνικό λαό. Τι ενηµερώνουν, µε ψέµατα; Βέ-
βαια, δεν είχαν καµµία ευθύνη, ούτε κανένας εισαγγελέας τους
κάλεσε ούτε τίποτα. 

Στο πλαίσιο της τροµοκράτησης έλεγαν ότι θα χάσουµε, θα
µας µπλοκάρουν τη χρηµατοδότηση. Πάµε παρακάτω. Έφτασαν
σε σηµείο βέβαια να λένε ότι θα επιστρέψουµε οι Βουλευτές τη
βουλευτική µας αποζηµίωση από το καλοκαίρι του 2023. Για τέ-
τοια τροµοκράτηση µιλάµε. Είναι δηµοσιογραφία αυτή; Έχω
κρατήσει στο γραφείο µου εφηµερίδες, δηµοσιεύµατα, πρώτες
σελίδες από sites. Τα έχω τυπώσει. Τα έχω όλα εκεί. Αυτοί δεν
έχουν καµµία ευθύνη. 

Και εγώ ρωτώ ως απλός πολίτης. Έλεγαν ότι θα γίνει αυτό στο
εκλογοδικείο, αυτό στο δικαστήριο, αυτό κι αυτό, έβγαλαν την
απόφαση δηλαδή. Το ερώτηµα είναι απλό. Είχαν πληροφορίες;
Γιατί οι πληροφορίες τους έπεσαν στο κενό. Έλεγαν ότι θα µας
πετάξουν έξω, από το «παράθυρο» κιόλας. Δεν ξέρω αν µας πέ-
ταγαν και από την σκεπή. Έτσι έλεγαν: «Θα βγείτε έξω, τελει-
ώσατε». Έλεγαν ότι θα µοιραστούν οι έδρες, ότι θα µοιραστούν
τα ιµάτιά µας. Για τέτοιον εξευτελισµό µιλάµε! 

Είναι δηµοκρατία αυτή; Για όνοµα του Θεού! Μπορεί κι εγώ µε
κάποιους συναδέλφους εδώ πέρα να µην έχω καλή σχέση -θέλω
να έχω µε όλους καλή σχέση, προσωπικά δεν έχουµε να µοιρά-
σουµε τίποτα-, µου επιτρέπεται όµως να λέω για τον καθένα το
οτιδήποτε; Ποιος είµαι εγώ; Γιατί να µη σέβοµαι τον συνάδελφό
µου εδώ µέσα; Γιατί να µη σέβοµαι τον συµπολίτη µου; Αν απο-
δειχθεί όµως ότι αυτός έχει κάνει κάτι, τότε ναι, έχεις κάνει αυτό
και αυτό. Λέω για το ΠΑΣΟΚ, που έχει καταληστεύσει τη χώρα.
Αλλά, µε βρίζουν από πάνω. Είναι γεγονότα αυτά, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Δεν τα λέω εγώ. 

Εδώ ακούστηκε δύο φορές σε δεκαπέντε ηµέρες από τους
δύο «πραιτοριανούς» του κ. Ανδρουλάκη η φράση ότι «τα χρή-
µατα των «Σπαρτιατών» πηγαίνουν στον Δοµοκό». Γι’ αυτούς
τους δύο, τον Μάντζο και τον Δουδωνή, έχω καταθέσει µηνύσεις.
Μέχρι εκεί καλά! 

Τους προκαλώ, λοιπόν, µέσω της δικαιοσύνης, έτσι όπως πρέ-
πει, να έρθουν στο δικαστήριο µε ό,τι στοιχεία έχουν και να κα-
ταδικάσουν τον Βασίλη Στίγκα. Να µε καταδικάσουν, εάν
προκύπτει κάτι και από όπου προκύπτει αυτό το πράγµα. Είναι,
όµως, ντροπή να πετάς «λάσπη» στον «αέρα» και να µην έχεις
και ευθύνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας υποθέσουµε ότι είπαν κάτι
σοβαρό, ότι τα λεφτά πάνε στον Δοµοκό. Πολύ ωραία! Γιατί δεν
κινήθηκε η δικαιοσύνη, η ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη, που
εγώ την πιστεύω; Ναι, δεν το λέω ειρωνικά, την πιστεύω. Γιατί
δεν κινήθηκε να τους φωνάξει και να τους πει: «Ελάτε εδώ, κύ-
ριοι. Κάνατε µια σοβαρή καταγγελία γι’ αυτόν τον άνθρωπο. Τι
ξέρετε; Καταθέστε µου τα στοιχεία, να τον καταδικάσω. Δώστε
µου τα στοιχεία που έχετε αυτήν την στιγµή»; Δεν κινήθηκε τί-
ποτα και ούτε πρόκειται να κινηθεί. Αυτή είναι η αλήθεια. Δυστυ-
χώς, αυτή είναι η αλήθεια. 

Για ό,τι λένε οι «Σπαρτιάτες», αµέσως «η δικαιοσύνη», «κάνατε
αυτό, κάνατε εκείνο». Οι υπόλοιποι εσείς εδώ δεν έχετε καµµία
ευθύνη; Γιατί µου θυµίζετε τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης έξω,
που ξέρουν δικαστικές αποφάσεις, που καταδικάζουν πριν ακού-
σουν κάποιον άνθρωπο. Δεν λειτουργεί η δηµοκρατία µας όµως
έτσι, µε δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

Εδώ µας εγκαλεί το ΠΑΣΟΚ, λέει να µας κόψουν τη χρηµατο-
δότηση και ότι άργησε η Κυβέρνηση. Τα βάζει και µε την Κυβέρ-
νηση δηλαδή, αλλά στην ουσία δείχνει τον δρόµο προς την
Κυβέρνηση. 

Εδώ δεν υπάρχει εισαγγελέας -να τα λέµε και αυτά- να τους
καθίσει στο σκαµνί, δεν υπάρχουν νόµοι να τους αποκλείσουν,
δεν υπάρχουν τέτοιοι νόµοι. Πάει ο κάθε φτωχός να πάρει µια
ενηµερότητα και του λένε «χρωστάς». «Χρωστάω;». «Μάλιστα,
χρωστάς». Έχουν γίνει πολλά τέτοια περιστατικά. Πάει ο άλλος
να δει τον λογαριασµό του στην τράπεζα και τα έχουν σηκώσει
όλα. «Γιατί, κύριοι; Γιατί µου το κάνετε αυτό;». «Γιατί χρωστάς».
Το ότι άλλοι εδώ χρωστάνε δεν έχει σηµασία, «δεν παίζει µπάλα»
αυτό, είναι ανεξάρτητο. 

Πριν λίγο καιρό σε µία ερώτηση ο κ. Ανδρουλάκης είπε ότι από
τα 430 εκατοµµύρια τα 300 εκατοµµύρια είναι τόκοι και ότι 130
είναι µόνο το κεφάλαιο. Άρα, φταίνε και οι «κακοί» τραπεζίτες,
που έχουν βάλει -δεν ξέρω τι έχουν βάλει- πανωτόκια. Είναι σαν
να λέει -γιατί το δείχνει το ΠΑΣΟΚ και µε τις πράξεις του- ότι «δεν
πληρώνουµε τίποτα, ούτε καν το κεφάλαιο». Πόσο µάλλον δε,
όταν είναι τόκοι, γιατί οι τόκοι κατά το ΠΑΣΟΚ είναι κάτι το άδικο.
«Δεν πρόκειται να πληρώσουµε». 

Εγώ σας προκαλώ. Πληρώστε τουλάχιστον το κεφάλαιο 130
εκατοµµύρια. Φέρτε εδώ µια τροπολογία προς την Κυβέρνηση
και πείτε ότι 130 χρωστάµε, κάντε µας και άλλο σκόντο και αφαι-
ρέστε τα από την κρατική χρηµατοδότηση. 

Γιατί τα παίρνετε όλα τα λεφτά; Δεν το κατάλαβα αυτό. Είναι
δικαιοσύνη αυτό; Αυτό γιατί δεν γίνεται σε κάποιον ο οποίος έχει
πάρει ένα δάνειο, που του παίρνουν το σπίτι, του παίρνουν τη
ζωή; Πώς γίνεται αυτό; 

Πηγαίνετε να κάνετε διαπραγµάτευση µε µία τράπεζα να δείτε
τι θα σας πει: «Αυτά είναι και άλλα τόσα». Και τελειώνει εκεί το
θέµα. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι, θα έλεγα, αφήστε τη δικαιοσύνη
να πράξει τα δέοντα. Εµείς ως «Σπαρτιάτες» δεν έχουµε τίποτα
να φοβηθούµε, δεν έχουµε κάνει τίποτα. 

Θα έλεγα και προς το ΠΑΣΟΚ και στον Αρχηγό του, που είναι
τόσο ανεπαρκής, που όλα τα προβλήµατα της χώρας τα εστιάζει
εδώ πάνω στους «Σπαρτιάτες», ότι έχω δύο-τρία αγαπηµένα
ρητά και ένα από αυτά είναι το «µηδένα προ του τέλους µακά-
ριζε». 

Η ώρα έρχεται. Η δικαιοσύνη, θεωρώ, θα πράξει το καθήκον
της και αυτό το χαρτί θα του το τρίψω στα µούτρα. Επιτρέψτε
µου αυτήν την έκφραση, γιατί διακατέχοµαι από αγανάκτηση ως
Έλληνας πολιτικός και ως Έλληνας πολίτης. Γιατί είµαι Έλληνας
πολίτης και νιώθω όλο αυτόν τον κόσµο που είναι έξω. 

Όλος αυτός ο κόσµος αγωνιά για το σήµερα, για το αύριο,
αγωνιά για τα πάντα. Και έχει εδώ την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
-τροµάρα της!- να κάθεται εδώ και να ασχολείται µε αυτά. Αφή-
στε πρώτα να γίνει το δικαστήριο. Αφήστε να καταδικαστούν,
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αφήστε να µας φέρουν εδώ µε αλυσίδες και τότε να µας δικά-
σετε, να µας κόψετε και την όποια χρηµατοδότηση και εκτελέστε
µας και στο Σύνταγµα. 

Το προσωπικό µου ρητό, που µου δίνει αισιοδοξία στη ζωή, ξέ-
ρετε ποιο είναι; Το έχω εφαρµόσει πολλές φορές. Είναι το «γε-
λάει καλύτερα όποιος γελάει τελευταίος». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός κ. Λιβάνιος. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε. 

Θα κάνω τρεις παρατηρήσεις σε σχέση µε όσα ειπώθηκαν και
από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, για να ξεκαθαρί-
σουµε τρία πράγµατα. 

Πρώτον, η δηµοκρατία δεν εκτελεί στο Σύνταγµα. Άλλα καθε-
στώτα εκτελούσαν. 

Δεύτερον, κριτής για τη µεν αναστολή -τονίζω τη λέξη «ανα-
στολή», γιατί είναι αναστολή- είναι σε πρώτη φάση η Ολοµέλεια
της Βουλής των Ελλήνων και τελικός κριτής είναι η δικαιοσύνη.
Άρα, δεν παραπέµπεται σε κανέναν άσχετο θεσµό το αν θα επι-
στραφεί η οποιαδήποτε κρατική χρηµατοδότηση. Αν στο µέλλον
η δικαιοσύνη πει ότι πράγµατι δεν έχει καµµία σχέση ο καταδι-
κασµένος Χ µε το κόµµα Ψ, τότε πράγµατι θα επιστραφούν πίσω
όλες οι κρατικές χρηµατοδοτήσεις των οποίων η καταβολή έχει
ανασταλεί.

Ακριβώς το ίδιο επιχείρηµα είναι και σε αυτό που είπε ο αγα-
πητός κ. Καραθανασόπουλος. Η Βουλή θα αποφασίσει, σταθµί-
ζοντας τα πραγµατικά γεγονότα κάθε φορά στο αν υπάρχει µια
οργανωµένη λογική ενός κόµµατος να δρα ως εγκληµατική ορ-
γάνωση, εάν υπάρχει πραγµατικός αρχηγός ο οποίος είναι κατα-
δικασµένος γι’ αυτά τα αδικήµατα ή όχι. 

Επειδή την προηγούµενη φορά που συζητήθηκε η αντίστοιχη
τροπολογία στη Βουλή, το 2022 και το 2023, που έτυχε και µιας
διακοµµατικής επεξεργασίας, δεν είχαν τοποθετηθεί κόµµατα τα
οποία εµφανίστηκαν και εκλέγησαν από τον ελληνικό λαό σε
αυτήν εδώ τη Βουλή, πραγµατικά αντιλαµβάνοµαι παγίως τις θέ-
σεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ιδίως για το 187α
και την ευαισθησία που το διακρίνει. 

Θέλω να πω ότι µε στενοχωρεί η στάση της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας. Όµως, µου κάνει µεγάλη εντύπωση και η στάση της Νίκης,
διότι αυτή η Βουλή, αυτό το Κοινοβούλιο, δεν έχει βάλει σε κα-
νέναν φίµωτρο για τις θέσεις και τις απόψεις που εκφράζει. Και
νοµίζω ότι ο καθένας από τους τριακόσιους Βουλευτές έχει το
απεριόριστο δικαίωµα της γνώµης, της αυστηρής κριτικής, της
άδικης κριτικής ή της δίκαιης κριτικής. Και αυτό είναι εν τέλει το
σηµαντικό της δηµοκρατίας, ότι η δηµοκρατία ακούει όλες τις
απόψεις και η δηµοκρατία δείχνει κατανόηση ακόµα και σε αυ-
τούς που θέλουν να την καταλύσουν. Και γι’ αυτό η δηµοκρατία
είναι ισχυρή και γι’ αυτό είναι ένα πολίτευµα το οποίο µένει.

Και νοµίζω ότι είναι σηµαντικό και σήµερα θα ήταν πολύ ευ-
κταίο να ψηφίζατε αυτήν την τροπολογία όλα τα κόµµατα, γιατί
θα ήταν ένα σηµαντικό βήµα για τη µεγαλύτερη ενδυνάµωση της
δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν γίνεται τώρα, πα-

ρακαλώ, δεν γίνεται γιατί είναι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέσαµε

ένα ερώτηµα συγκεκριµένο και δεν πήραµε απάντηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Απάντησε ό,τι εκτιµάει

ο ίδιος, καθένας απαντάει αυτό το οποίο εκτιµάει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι πολύ σοβαρό. Για

ποιον λόγο απαλείφθηκε η φράση «για πράξεις που σχετίζονται
µε τις δράσεις του κόµµατος»; Για ποιον λόγο να απαλειφθεί
αυτό και να υπάρχει αναστολή χρηµατοδότησης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Λιβάνιε, έχετε
τον λόγο για ένα λεπτό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Συγγνώµη,
παρέλειψα, όπως παρέλειψα να απαντήσω και στον κ. Γερουλάνο

ότι το κόµµα το οποίο γραφόταν στην έκθεση του Ελεγκτικού
ήταν το Ποτάµι το οποίο είχε αναστείλει λεκτικά -αν θέλετε- τη
δράση του, πλην, όµως, έχει τύχει της χρηµατοδότησης µέχρι
τώρα, γιατί ακόµα τρέχουµε τα αποτελέσµατα του 2023 και είναι
αρµόδια η Επιτροπή Ελέγχου Δαπανών της Βουλής του ν.3023
να αξιολογήσει αν σωστά έχουν δαπανηθεί ή να ζητήσει την επι-
στροφή τους. Αυτό είναι άσχετο θέµα.

Για το άλλο θέµα, προφανώς, είναι πολύ δυσχερές το να απο-
φασίσεις και να πούµε αν κάτι γίνεται στη δράση του κόµµατος
ή όχι. Και γι’ αυτό, η µεγαλύτερη ασφαλιστική δικλίδα είναι η
Ολοµέλεια της Βουλής η οποία θα αποφασίσει και η Επιτροπή
Δεοντολογίας της Βουλής σε πρώτη φάση. Και σήµερα θα µπο-
ρούσε να ερµηνευτεί ότι οποιαδήποτε πράξη µπορούσε να εν-
ταχθεί στο πλαίσιο του κόµµατος, ενός κόµµατος, αλλά είναι και
αυτό θέµα ερµηνείας.

Γι’ αυτό, λοιπόν, ο Πρόεδρος της Βουλής µπορεί να παραπέµ-
ψει ένα ζήτηµα στην Επιτροπή Δεοντολογίας της Βουλής, η Επι-
τροπή Δεοντολογίας της Βουλής εισηγείται στην Ολοµέλεια και
η Ολοµέλεια εν τέλει αποφασίζει µε βάση τα πραγµατικά στοι-
χεία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Γιαννούλης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Λιβάνιε, πριν από λίγη

ώρα συζητούσαµε µε τον Υπουργό Εξωτερικών για την επαρκή
γλωσσοµάθεια των Ελλήνων διπλωµατών και γινόταν µια συζή-
τηση για το ποια γλώσσα είναι δόκιµη να ενταχθεί. Παίρνω
αφορµή από αυτό για να µεταφέρω σε εσάς ότι η πιο επαρκής,
η πιο ασφαλής και η πιο γνήσια θωράκιση και της δηµοκρατίας
και της ελληνικής διπλωµατίας είναι η γλώσσα της αλήθειας. Και
η γλώσσα της αλήθειας πρέπει να µιλιέται από όλους µας µε ει-
λικρίνεια και όσο το δυνατόν λιγότερες καχυποψίες.

Απευθύνοµαι στους εκπροσώπους των κοµµάτων του δηµο-
κρατικού τόξου, γνωρίζοντας ότι αυτό κάποιους ενοχλεί και λέω
ότι η δηµοκρατία επίσης δεν εκδικείται. Είναι κάτι µε το οποίο µε-
γαλώσαµε και µεγάλωσαν και παλαιότερες γενιές.

Επειδή, όµως, είναι τόσο σοβαρό να θωρακίσεις τη δηµοκρα-
τία από αυτούς που θεωρούν, εκµεταλλευόµενοι την ανοχή της
πολλές φορές και τις αδυναµίες της, ότι κηροζίνη και προωθη-
τική ύλη της δηµοκρατίας και του κοινοβουλευτισµού είναι ένας
δολοφόνος ο οποίος κρατείται στις φυλακές Δοµοκού, ή χαρα-
κτηρίζουν τον ίδιο τον πολιτικό τους φορέα κοµµάτι της ελληνι-
κής µαφίας, από εκεί µέχρι να θωρακίσουν και να διασφαλίσουν
το νοµοθέτηµά σας -το οποίο υποστηρίζουµε και υποστηρίζουν,
πιστεύω, όσοι στηρίζουν τα δηµοκρατικά ιδεώδη και τις αξίες
χωρίς δογµατισµούς, χωρίς συµπλέγµατα και χωρίς µικροπονη-
ριές γύρω από τον κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία- πρέπει
να έχουν και τις λιγότερες καχυποψίες, να είναι λιγότερο καχύ-
ποπτοι.

Εάν κάτι από αυτά που σας επισηµάνθηκαν και από τους συ-
ναδέλφους της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης πρέπει να ενσωµα-
τωθούν στο νοµοθέτηµά σας, κάντε το, γιατί έχω την εντύπωση
ότι τα τελευταία χρόνια αποδείχτηκε -και αν θέλετε, να το ακού-
σετε και ως αυτοκριτική- ότι η κυβερνητική πλειοψηφία δεν είναι
ικανή δύναµη, η Συµπολίτευση και µόνο δεν είναι ικανή δύναµη
και απόλυτα ισχυρή θωράκιση για να αποφεύγονται λαθροχει-
ρίες και λανθασµένες αναλύσεις που µπερδεύουν τα ποινικά αδι-
κήµατα µε τον πολιτικό λόγο. Διότι πιστεύω ότι αυτή είναι η
ατζέντα περίπου αυτής της µερικής διαφωνίας σε σχέση µε το
νοµοθέτηµά σας.

Όµως, σίγουρα όσοι έχουν ευθύνη, όσοι κρύβονται, όσοι υπο-
θάλπουν και όσοι προέρχονται από τη δεξαµενή του υποκόσµου,
έχοντας αφαιρέσει ανθρώπινες ζωές, επενδύοντάς το µε υποτι-
θέµενη πολιτική ιδεολογία, δεν µας αφορούν, δεν καθίστανται
καν συνοµιλητές µας. Αυτό δεν ξέρω πώς θα το εκλάβετε, ως
συµβουλή -νιώθω ελάχιστος να δώσω συµβουλή- ή ως παρό-
τρυνση, αλλά το βλέπω πολιτικά ως υποχρέωσή σας. Έχετε υπο-
χρέωση να λάβετε τη µεγαλύτερη δυνατή µέριµνα, ώστε να
τελειώσετε αυτό που ξεκίνησε. Και εγώ χωρίς να έχω εξάρσεις

5282 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αυτοαναφορικότητας, ή µε αυτόν τον αδόκιµο διαγκωνισµό που
έχει ενσκήψει το τελευταίο διάστηµα στην Αριστερά, στο ΠΑΣΟΚ,
στον ΣΥΡΙΖΑ µε κάποια στοιχεία αυτοαναφορικότητας, «εγώ το
κατέθεσα πρώτος» ή «εµείς το είχαµε καταθέσει πριν δύο χρό-
νια» ή «αυτό είναι δικό µου πολιτικό…», λέω ας φύγουµε από
αυτή τη συζήτηση. Τον Οκτώβριο του 2024 στην Ολοµέλεια της
Βουλής σε άσχετο νοµοσχέδιο είχε έρθει και πάλι τροπολογία
του ΠΑΣΟΚ και τότε την είχαµε υποστηρίξει, ο ΣΥΡΙΖΑ, για το
θέµα της χρηµατοδότησης του συγκεκριµένου κόµµατος.

Τώρα, σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, κύριε Γεραπετρίτη, και για σας ισχύει η άποψή µου ότι η
γλώσσα της αλήθειας είναι η καλύτερη δυνατή γιατί ξέρετε κάτι;
Η κοινοβουλευτική διαδικασία µπορεί να προσφέρει υπόδειγµα
καλής νοµοθέτησης και θα τολµήσω να πω ότι η καθαρή τροπο-
λογία Λιβάνιου είναι ένα από αυτά. Δεν κρίνω το περιεχόµενο.
Κρίνω, όµως, την πληρότητα και την αυτοτέλειά της που µπορεί
να γίνει µια πολιτική συζήτηση.

Η δεύτερη τροπολογία που τίθεται υπό την πολιτική σας ιδιό-
τητα ως επισπεύδων αυτού του νοµοσχεδίου αφορά τρία διαφο-
ρετικά πράγµατα. Αυτό δεν είναι πλέον αποδεκτή κοινοβουλευτική
πρακτική διαδικασία όσες φορές και αν µου πείτε ότι «µα και εσείς
το κάνατε στο παρελθόν». Και θα επαναλάβω ότι ναι µεν µπορεί
να έγινε και στο παρελθόν αλλά εσείς το τερµατίζετε, γιατί αυτή
τη στιγµή πέρα από την ουσία των όσων καλούµαστε να συζητή-
σουµε ή να αποφασίσουµε πείτε µου εσείς σε ποια κοινοβουλευ-
τική δεοντολογική ηθική –µένω στο ηθική- µπορεί να σταθεί το
γεγονός ότι στο πρώτο άρθρο συζητάµε για τους οπλίτες. Έχουµε
καταθέσει ως ΣΥΡΙΖΑ νοµοθετική ρύθµιση, τροπολογία για δικαιό-
τερη λύση σε σχέση µε το συνταξιοδοτικό των οπλιτών υποχρεω-
τικής θητείας και κάνατε και πάλι ότι δεν την ακούσατε.

Απευθύνοµαι, τώρα, δυστυχώς, σε εσάς, κύριε Γεραπετρίτη,
γιατί εσείς εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση για το νοµοσχέδιο.
Γνωρίζω ότι θα έπρεπε να ήταν άλλοι συναρµόδιοι Υπουργοί σας.
Το πρώτο, λοιπόν, για τους οπλίτες είναι η πρώτη στρώση του
κλαµπ-σάντουιτς.

Το δεύτερο για το Πυροσβεστικό Σώµα, που έχει µια σειρά επί-
σης κρίσιµα ζητήµατα και ναι έχει δίκιο η εκπρόσωπος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας ότι εφόσον αποφασίσατε ένα είδος ερανικού
νοµοσχεδίου -έτσι όπως συνηθίσαµε κακώς να το λέµε- να γίνε-
ται παραµονές της λήξης του έτους, ε, µε συγχωρείτε πάρα πολύ
αλλά κρίνω ότι δεν υπάρχει πιο σηµαντικό ζήτηµα από το ζήτηµα
των εποχικών πυροσβεστών που θα µπορούσε να έχει έστω την
αποτύπωση της πρόθεσής σας για το τι θα κάνετε µε αυτούς
τους ανθρώπους.

Πληρώνουµε αναδροµικά -ακούστε τώρα τι αποτυπώνεται εγ-
γράφως- νοµιµοποιούµε εντάλµατα πληρωµής για αγορά ή συν-
τήρηση πυροσβεστικών αεροσκαφών, γιατί στο κράτος -το
επιτελικό, των αρίστων!- δεν κατέστη δυνατή η πληρωµή λόγω
λήξης της προθεσµίας απόδοσης λογαριασµού.

Και µας ζητάτε εσείς ως Υπουργός Εξωτερικών και επισπεύ-
δων αυτού του νοµοσχεδίου µε αυτή την τροπολογία µέσα να
αποφασίσουµε για την απόδοση του λογαριασµού την 31η του
2025 κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης. Δηλαδή,
µε λίγα λόγια µας ζητάτε την αναποτελεσµατικότητα να τη θω-
ρακίσουµε νοµοθετικά, την ανεπάρκεια, την ανικανότητα σε ένα
κρίσιµο ζήτηµα που είναι τα µέσα πυρόσβεσης.

Και στο άρθρο 4, µε εκατόν είκοσι χιλιάδες κενά στην εκπαί-
δευση ανοίγετε το θέµα των αναπληρωτών. Ειλικρινά δεν είναι
ότι δεν µπορώ να το καταλάβω. Το καταλαβαίνουµε όλοι πάρα
πολύ καλά. Απλά αναρωτιέµαι πότε θα είναι εκείνη η ώρα που
εσείς θα καταλάβετε ότι µεταρρυθµιστική κυβέρνηση είναι µια
κυβέρνηση που αλλάζει τα πράγµατα προς το καλύτερο και δεν
χρησιµοποιεί παθογένειες του παρελθόντος για να τις πολλαπλα-
σιάσει.

Τώρα ερχόµενος στο νοµοσχέδιο και σε ό,τι αφορά τον προ-
ϋπολογισµό του Υπουργείου Εξωτερικών -µάλιστα για να τιµήσω
και τους συναδέλφους µου Βουλευτές που διαµαρτύρονται δί-
καια για το ότι αργούν να πάρουν τον λόγο, θα κλείσω στα δέκα
λεπτά και όχι σε όσα λεπτά προβλέπονται από την οµιλία µου,
τουλάχιστον θα προσπαθήσω-, θα ήθελα να σας πω ότι µου θυ-
µίζει λίγο δραµατικό σίριαλ αυτό που παρακολούθησα. 

Πριν δύο µέρες η κ. Μπακογιάννη εξαίροντας την αποτελεσµα-
τικότητα της ελληνικής διπλωµατίας -και να συµφωνήσω σε
αυτό- και την ποιότητα των Ελλήνων διπλωµατών µέµφονταν την
Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη -η κ. Μπακογιάννη!- για τον φτωχό
προϋπολογισµό του Υπουργείου Εξωτερικών. Μάλιστα! Έρχεστε
κι εσείς σήµερα ως πολιτικός προϊστάµενος του Υπουργείου
Εξωτερικών και συµµερίζεστε την άποψη και την κριτική της Αν-
τιπολίτευσης ότι στον προϋπολογισµό που µόλις ψηφίσαµε µετά
βαΐων και κλάδων και κάποιων ανορθόδοξων πολιτικών µετεγ-
γραφών που σχετίζονται µε την τροπολογία Λιβάνιου -κάτι, όµως,
που δεν έχουµε χρόνο να συζητήσουµε- χρειάζεται µεγαλύτερη
οικονοµική ενίσχυση το Υπουργείο Εξωτερικών. Εδώ, λοιπόν,
αναρωτιέµαι σε ποιον το λέτε. Έχω εγώ, ο κ. Ζαµπάρας, ο κ.
Μπάρκας, η κ. Σπυριδάκη, την κυβερνητική ευθύνη και δεν το κά-
νουµε; Παραπονιέστε, δηλαδή, ποιοι σε ποιους; Στον εαυτό σας;
Στον πολιτικό σας προϊστάµενο που είναι ο Πρωθυπουργός; Στην
πρώην συναδέλφισσά σας που ήταν η κ. Μπακογιάννη; Σε ποι-
ους; Αυτό, δηλαδή, είναι λίγο κωµικοτραγικό.

Κλείνοντας -βέβαια, θα υπάρξει και δευτερολογία, για να κα-
λύψουµε ό,τι δεν έχει καλυφθεί, αν και ο εισηγητής µας κάλυψε
µε απόλυτη επάρκεια τα ζητήµατα του νοµοσχεδίου του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών- θα ήθελα να σας παρακαλέσω να επαναδια-
τυπώσετε µε µεγαλύτερη ευκρίνεια, µε µεγαλύτερη σαφήνεια
την παράγραφο 2 του άρθρου 24 σε σχέση µε την προστασία
της µητρότητας στις γυναίκες υπαλλήλους του Υπουργείου Εξω-
τερικών. Με συγχωρείτε για τη λαϊκή έκφραση, αλλά κάντε το
«ταλιράκια» …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αναδια-
τυπώθηκε, κύριε Βουλευτά!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αναδιατυπώθηκε, κύριε Υπουργέ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν µας έχει σταλεί όµως, κύριε

Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τώρα

ετοιµάζονται όλες µαζί γιατί ήθελα να ακούσω τι θα πείτε. Με
συγχωρείτε πολύ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ωραία, κύριε Υπουργέ. 
Η θερµή µας παράκληση αφορούσε το να αναδιατυπώσετε

αλλά εφόσον το κάνατε ήδη, θα το δούµε. 
Για όλα τα υπόλοιπα υπάρχουν πολλά ζητήµατα που µας οδη-

γούν στο να καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο αλλά η κακή κοινο-
βουλευτική πρακτική, οι αντιφάσεις και οι λαθροχειρίες
εµποδίζουν την εθνική συνεννόηση -και όχι τη διακοµµατική συ-
νεννόηση- και πιστεύω ότι πρέπει να δουλέψουµε πολύ γι’ αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ  -Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και τώρα καλείται στο

Βήµα ο επόµενος οµιλητής κ. Σπυρίδων Τσιρώνης, Βουλευτής
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Νίκη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο ελκυστικός

κι αν είναι ο τίτλος αυτού του νοµοσχέδιου, πολύ φοβούµαστε
ότι δεν είναι τίποτα άλλο από ορισµένες παρεµβάσεις που βοη-
θούν µε φωτογραφικό τρόπο να εξαλείψουν εν ριπή οφθαλµού
ορισµένα ενοχλητικά χαλικάκια στα παπούτσια της Κυβέρνησης
και ειδικότερα της εξωτερικής πολιτικής της, όπως επικίνδυνα
εκφράζεται αυτή τα τελευταία χρόνια.

Φυσικά και δεν πρόκειται για κάποια ιδιαίτερη µεταρρυθµι-
στική τοµή που θα αναβάθµιζε το έργο του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών, αλλά για κατάργηση ουσιαστικά ενός στενού πλαισίου
αξιολόγησης, βαθµολόγησης και προαγωγής των µελών του δι-
πλωµατικού µας σώµατος, ώστε αυτά να µπορούν να ανταποκρι-
θούν στις ανάγκες της εξωτερικής πολιτικής µε τον καλύτερο
τρόπο. 

Με αυτά και µε αυτά έχουν αναλυθεί επαρκώς και στην αρµό-
δια επιτροπή αλλά και από τους συναδέλφους της Αντιπολίτευ-
σης οι όλο και περισσότερες εξουσίες που συγκεντρώνονται στο
γραφείο του Υπουργού Εξωτερικών και έτσι, όπως τουλάχιστον
το αντιλαµβανόµαστε εµείς, ανοίγει η πίσω πόρτα για περαιτέρω
εξυπηρετήσεις «ηµετέρων» αλλά και για πρόσωπα-κλειδιά που ο
εκάστοτε Υπουργός κρίνει απαραίτητα για να ασκεί την πολιτική
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που υπαγορεύει η Κυβέρνησή του ή ακόµα πιο σωστά, για να
ασκεί την πολιτική που υπαγορεύεται στην Κυβέρνησή του από
άλλα υπερεθνικά κέντρα εξουσίας παραβλέποντας ή υποβαθµί-
ζοντας το εθνικό συµφέρον.

Και θα διευκρινίσω τι θέλω να πω µε δύο παρατηρήσεις.
Πρώτη παρατήρηση. Ο νόµος αυτός καταργεί συγκεκριµένες
διατάξεις, έτσι ώστε µεταξύ άλλων να µην περιλαµβάνεται πλέον
στην έκθεση αξιολόγησης ο βαθµός επίτευξης των υπηρεσιακών
στόχων κάθε διπλωµατικού υπαλλήλου. Εκεί, δηλαδή, που η Κυ-
βέρνηση πασχίζει να καθιερώσει την αξιολόγηση των υπαλλήλων
της δηµόσιας διοίκησης, στο Υπουργείο Εξωτερικών αποφάσισε
να την καταργήσει ή να την περιορίσει. Και καλά αυτά τα έχουµε
συνηθίσει. Όµως, αυτό που δεν µπορούµε να καταλάβουµε είναι
η δεύτερη παρατήρηση. Γιατί δεν κρίνεται πλέον αναγκαίο οι
προϊστάµενοι οργανικών µονάδων του Υπουργείου να προωθούν
το έργο και την πολιτική του Υπουργείου κατά τρόπο που να συµ-
βαδίζει µε τα συµφέροντα της χώρας; Γιατί διαγράφεται η ανα-
φορά στα συµφέροντα της χώρας και µένει µόνο η πολιτική του
Υπουργείου;

Και µιλάω για την επεξήγηση εξάλειψης τµήµατος του άρθρου
328, όπου παραλείπεται το σηµείο που λέει «…διοικητικές ικανό-
τητες, εφόσον πρόκειται για προϊσταµένους οργανικών µονάδων,
γνώση και προώθηση του έργου και της πολιτικής του Υπουρ-
γείου…». Το σταµατάτε εκεί και αφαιρείτε το σηµείο που λέει «…
κατά τρόπο που να συµβαδίζει µε τα συµφέροντα της χώρας και
των τοµέων ευθύνης του». Γιατί διαχωρίζετε την πολιτική του
Υπουργείου, κύριε Υπουργέ, από το εθνικό συµφέρον; Για ποιον
λόγο το αφαιρείτε αυτό; 

Και θα σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι, τι ακριβώς κάνει αυτή η
εξάλειψη του συµφέροντος της χώρας. Καταργεί την έννοια του
πατριωτικού καθήκοντος. Είναι η απόλυτη οµολογία µε τον πλέον
επίσηµο τρόπο ότι το εθνικό συµφέρον υποτάσσεται σε άλλα
συµφέροντα. Πώς το κάνει αυτό; Καταργεί την έννοια του πα-
τριωτικού καθήκοντος. Πώς το κάνει; Παραλείποντας ίσως το πιο
θεµελιώδες στην άσκηση των καθηκόντων ενός διπλωµάτη που
δεν είναι άλλο από το να υπηρετεί το εθνικό συµφέρον. Άρα,
ακόµη κι αν ένας διπλωµατικός υπάλληλος διαπιστώνει ότι η πο-
λιτική του Υπουργείου δεν εξυπηρετεί το εθνικό συµφέρον, δεν
έχει σηµασία τι θα πει. Το Υπουργείο έχει σηµασία, η πολιτική
του Υπουργείου. Όµως, ποιος είναι ο σκοπός που γίνεται κάτι τέ-
τοιο; Μήπως, κύριε Υπουργέ, µε αυτόν τον τρόπο θέλετε να απο-
φύγετε στο µέλλον περιπτώσεις σαν αυτή της παραίτησης του
τρίτου τη τάξει του Υπουργείου σας κ. Κούνδουρου και χρησι-
µοποιείτε τις φθηνές δικαιολογίες περί συνταξιοδότησης έναν
µήνα πριν τη σύνταξη; Πού έχετε ξανακούσει να παραιτείται κά-
ποιος έναν µήνα πριν συνταξιοδοτηθεί; Πού αλλού έχει γίνει
αυτό; 

Με αυτόν τον τρόπο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, προ-
ετοιµάζετε την αυριανή διπλωµατία, το αυριανό διπλωµατικό
σώµα, σε ένα σώµα που πρακτικά θα αξιολογείται µε βάση το
δικό σας ή οποιασδήποτε άλλης κυβέρνησης στο µέλλον κοµµα-
τικό, ιδεοληπτικό και ενδεχοµένως και µειοδοτικό σχέδιο και όχι
µε βάση το κοινώς εννοούµενο «εθνικό συµφέρον». Γι’ αυτό το
αφαιρείτε. Αυτό σκεφτόσασταν, κύριε Υπουργέ, όταν δηλώσατε
ότι δεν σας νοιάζει αν θα σας αποκαλέσουν  «µειοδότη»;

Με κάτι τέτοια και παραφράζοντας και τον αείµνηστο Τάσσο
Παπαδόπουλο, παραλάβατε κράτος και ετοιµάζεστε να µας πα-
ραδώσετε επαρχία. 

Και θα το εξηγήσω. Δεν είναι µόνο η απαράδεκτη πολιτική σας
στα ελληνοτουρκικά που επιτρέπει στον Ερντογάν να ενδυναµώ-
νει τον αναθεωρητισµό και τις διεκδικήσεις του, δεν είναι µόνο η
ύποπτη και ανεξήγητη αδράνειά σας στο ζήτηµα της επέκτασης
των χωρικών υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια και της ανακή-
ρυξης ΑΟΖ, όπως µονοµερώς δικαιούται η χώρα µας, δεν είναι
µόνο η επιπολαιότητα και το ανεκτίµητο ρίσκο να τοποθετηθείτε
πρώτοι υπέρ της κυβέρνησης των τζιχαντιστών στη Συρία, δεν
είναι µόνο η ανεύθυνη στάση σας στο ουκρανικό την οποία πλη-
ρώνει ο ελληνικός λαός βυθιζόµενος στη φτώχεια, αλλά και η ελ-
ληνική εθνική µειονότητα της Ουκρανίας η οποία το πληρώνει µε
αίµα, πρωτίστως είναι ότι σκοπεύετε να εκχωρήσετε και την τε-
λευταία ικµάδα εθνικής κυριαρχίας στις Βρυξέλλες και να συναι-

νέσετε ως Κυβέρνηση στην κατάργηση του βέτο. Και µη µου
πείτε «όχι». Μας το αποδείξατε πέρυσι κατά την ψηφοφορία στην
Ευρωβουλή, όταν όλοι οι Ευρωβουλευτές σας, πλην της κ. Βό-
ζεµπεργκ –και προς τιµήν της- υπερψήφισαν την κατάργηση της
αρχής οµοφωνίας στις αποφάσεις του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης. Το ίδιο, βέβαια, έκαναν και οι Ευρωβουλευτές του ΠΑΣΟΚ
και του ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτό, λοιπόν, είναι η απόδειξη πως εσείς που θέλετε να ονο-
µάζεστε ευρωπαϊστές, θέλετε να µετατρέψετε την Ευρώπη των
εθνών σε ένα νεοσοβιετικό µόρφωµα. Τόσο αγαπάτε την Ευ-
ρώπη! Τόσο αγαπάτε και την πατρίδα! Δεν είναι τυχαίο ότι η γερ-
µανική κυβέρνηση που εχθές απώλεσε την εµπιστοσύνη του
γερµανικού κοινοβουλίου ανακινεί το θέµα και ζητά αφαίρεση
του δικαιώµατος του βέτο, όταν αυτό χρησιµοποιείται εις βάρος
γειτονικής µε αυτό προς ένταξη χώρας. Και να το κάνω πιο απλό.
Αν η γνώµη της Γερµανίας περνούσε –ευτυχώς, όµως, υπάρχουν
πλέον και πατριωτικές κυβερνήσεις στην Ευρώπη- η Ελλάδα δεν
θα µπορούσε να κάνει χρήση του βέτο ούτε εις βάρος της Αλβα-
νίας ούτε εις βάρος των Σκοπίων αλλά ούτε και εις βάρος της
Τουρκίας η οποία χάρη στις δικές σας πολιτικές εξακολουθεί να
βρίσκεται σε καθεστώς υπό ένταξη χώρας. 

Εννοείται, λοιπόν, ότι θα καταψηφίσουµε το εν λόγω νοµοθέ-
τηµα, το οποίο θα έπρεπε να φέρει τίτλο «Εξάλειψη της έννοιας
του εθνικού καθήκοντος από το διπλωµατικό Σώµα».

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξης του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Σας καλώ, κύριε Υπουργέ –και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε- να
µας κάνετε γνωστό στο Σώµα γιατί εξαλείψατε «το εθνικό συµ-
φέρον». Ποιο είναι το σκεπτικό; Τι σας πείραζε η φράση αυτή;
Ειδάλλως, να το επαναφέρετε. Και µη µας πείτε ότι το εξαλεί-
ψατε γιατί εννοείται, γιατί µόνο στη γραµµατική τα ευκόλως εν-
νοούµενα παραλείπονται. Στην πολιτική και ειδικά µε Κυβέρνηση
Μητσοτάκη δεν εννοείται τίποτα και δεν πρέπει να παραλείπεται
τίποτα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, πενήντα
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 4ο Γυµνάσιο Αιγίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλά Χριστούγεννα.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενος οµιλητής είναι ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Παύλος
Χρηστίδης. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Καλωσορίζουµε τα παιδιά από το Αίγιο!
Τι είναι παραγωγική αντιπολίτευση; Παραγωγική αντιπολί-

τευση είναι αυτό το οποίο έκανε πριν από λίγο η Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ Κατερίνα Σπυριδάκη που ανέδειξε ένα τεράστιο ζήτηµα
για τις µητέρες οι οποίες έχουν τόσο πολύ ανάγκη και θέλουν να
ασχοληθούν µε το Υπουργείο Εξωτερικών. Τι είναι παραγωγική
αντιπολίτευση; Παραγωγική αντιπολίτευση είναι ο τρόπος µε τον
οποίο ο Δηµήτρης Μάντζος, ο εισηγητής µας, ανέδειξε τα κρί-
σιµα ζητήµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε αυτό το νοµοσχέδιο
και τον τρόπο µε τον οποίο µπορεί το Υπουργείο Εξωτερικών να
γίνει ακόµη πιο λειτουργικό. 

Τι είναι, εν τέλει, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και των
άλλων κοµµάτων, παραγωγική αντιπολίτευση; Είναι εκείνο το
οποίο αναρωτιόταν πριν από λίγες εβδοµάδες ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ Νίκος Ανδρουλάκης απευθυνόµενος προς τα έδρανα της
Κυβέρνησης, όταν αναδείκνυε ότι η δικιά σας καθυστέρηση, ο
τρόπος µε τον οποίο καθυστερείτε να φέρετε αυτονόητες ρυθ-
µίσεις, δίνοντας χρήµατα του ελληνικού λαού σε ένα κόµµα του
οποίου η πραγµατική ηγεσία, αυτός ο οποίος αποτελούσε, αν θέ-
λετε, το καύσιµο για την επιτυχία του είναι ένας καταδικασµένος
εγκληµατίας όχι µε βάση αυτά τα οποία λέµε εµείς, αλλά µε βάση
αυτά τα οποία λέει ο Άρειος Πάγος.
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Είναι τραγικό το γεγονός ότι χρηµατοδοτήθηκε αυτό το κόµµα
όχι µία, όχι δύο αλλά τέσσερις φορές. Και αυτό είναι κάτι το
οποίο θα το δούµε και παρακάτω στη συζήτηση, διότι θέλω, πριν
µπω στο ζήτηµα της συγκεκριµένης ρύθµισης της τροπολογίας,
να κάνω και ένα µικρό σχόλιο σχετικά µε τη δεύτερη, την οποία
έχετε φέρει στο νοµοσχέδιο και µεταξύ άλλων προβλέπει ως νό-
µιµη την αποπληρωµή των δαπανών για συντήρηση ελικοπτέρων
και αεροσκαφών της Πυροσβεστικής. Το επιτελικό κράτος του
κ. Μητσοτάκη, παρά τα επικοινωνιακά παιχνίδια για την οικονοµία
και παρά τα πλεονάσµατα από την υπερφορολόγηση, δεν έχει
κατορθώσει να εξοφλήσει δαπάνες για τη συντήρηση πτητικών
µέσων που τοποθετούνται χρονικά στο 2022. Δεν ξέρουµε σε τι
ύψος ανέρχονται αυτές οι δαπάνες σήµερα, αλλά και µόνο το γε-
γονός ότι δύο χρόνια µετά φέρνετε µία τροπολογία για να είναι
νόµιµη η εξόφληση αυτών των τιµολογίων µέχρι την 31η του Γε-
νάρη του 2025 καταδεικνύει τι πολιτική έχετε, τις καθυστερήσεις
του κράτους να αποπληρώσει τις υποχρεώσεις του. 

Δύο µέρες µετά την ψήφιση του προϋπολογισµού µε τον πιο
σαφή τρόπο –εκκωφαντικό, θα έλεγα- από αυτήν την Κυβέρνηση,
δικαιώνεται αυτό το οποίο λέει η Αντιπολίτευση, ότι δηλαδή έχετε
φέρει µία παραπλανητική απεικόνιση της πραγµατικότητας του
τι συµβαίνει στα δηµόσια ταµεία.

Σε ό,τι αφορά την αναστολή της χρηµατοδότησης των κοµµά-
των και τη δυνατότητα ανάκτησης χρηµατοδοτήσεων που έλα-
βαν, ακόµα και αν δεν συµµετείχαν στην εκλογική διαδικασία
όπως συνέβη µε το κόµµα των Σπαρτιατών στις τελευταίες ευ-
ρωπαϊκές εκλογές είναι σαφές ότι έχετε καθυστερήσει πάρα
πολύ. Και τα ερωτήµατα τα οποία προκύπτουν είναι ο λόγος για
τον οποίο έχετε καθυστερήσει. Τι είναι αυτό το οποίο σας πήρε
πάνω από έναν χρόνο για να έρθετε σε αυτό το σηµείο για το
οποίο εµείς εγκαίρως σας είχαµε ειδοποιήσει ότι πρέπει να έρ-
θετε; Όταν τον Οκτώβριο του 2024 καταθέσαµε εκ νέου την τρο-
πολογία για να µην καταβληθεί η εκλογική αποζηµίωση για τις
ευρωεκλογές στις οποίες δεν συµµετείχαν οι Σπαρτιάτες µετά
και την απόφαση του Αρείου Πάγου, πάλι την απορρίψατε και κα-
ταβλήθηκε η εν λόγω αποζηµίωση µε φαιδρές δικαιολογίες, ει-
δικά από αυτά τα οποία έλεγε ο κ. Λιβάνιος. 

Σήµερα έρχεστε δύο µήνες µετά και φέρνετε µία τροπολογία
η οποία ακολουθεί τα βήµατα όσων επεσήµανε το ΠΑΣΟΚ εδώ
και πάνω από έναν χρόνο. Ποιο είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα
σήµερα είναι ότι οι Έλληνες πολίτες έχουν ήδη δώσει επανειληµ-
µένως χρήµατα σε ένα κόµµα το οποίο δεν έπρεπε να πάρει. Και
αυτό είναι κάτι το οποίο δείχνει ότι αυτή η Κυβέρνηση όχι µόνο
νοµοθετεί µε λάθος τρόπο, µε κακό τρόπο –είναι παράδειγµα
κακής νοµοθέτησης- όχι µόνο υποκρίνεται µπροστά στις σοβα-
ρές προτάσεις τις οποίες καταθέτει το κίνηµά µας, αλλά δηµι-
ουργεί επίσης ένα πολύ µεγάλο ερωτηµατικό το γεγονός ότι
επιλέγει να το κάνει λίγες µέρες αφότου έχουµε την ψήφιση του
προϋπολογισµού από τρεις Βουλευτές οι οποίοι ήταν στους
Σπαρτιάτες µέχρι πριν από λίγο χρονικό διάστηµα. 

Αυτό µας δηµιουργεί απορίες, διότι ακούω διάφορα στελέχη
και θα περιµένω να πάρω και µια απάντηση από εσάς, κύριε
Υπουργέ, για το συγκεκριµένο ζήτηµα, σχετικά µε το αν αυτό ση-
µαίνει ότι βρήκατε ενδεχοµένως τρεις νέους υποψήφιους Βου-
λευτές για την παράταξή σας προερχόµενους από τους
Σπαρτιάτες ή µπορεί αυτός να είναι ένας δρόµος τον οποίο µπο-
ρεί να σκέφτεστε να ακολουθήσετε και µετά τις επόµενες εθνικές
εκλογές. 

Το κλειδί, όµως, είναι ότι εδώ δείχνει και η Νέα Δηµοκρατία τις
επιλεκτικές της συγγένειες, το πώς ξαναµαζεύεται η «δεξιά πο-
λυκατοικία» και το πού όλο αυτό µπορεί να οδηγήσει. 

Σε αυτή την κατεύθυνση εµείς είµαστε εδώ για να επισηµαί-
νουµε διαρκώς τις καθυστερήσεις σας, τα λάθη σας και να σας
φέρνουµε για ακόµα µία φορά µπροστά σε λύσεις. Διότι η πραγ-
µατικότητα, επίσης, είναι ότι για δεύτερη φορά µέσα σε λίγες
ηµέρες, µετά τις επιλογές που κάνατε για τις τράπεζες, σας
αναγκάζει η παραγωγική αντιπολίτευση την οποία κάνει το
ΠΑΣΟΚ, να πάρετε µία απόφαση µε µία τροπολογία η οποία θα
απαγορεύει σε καταδικασµένα κόµµατα να παίρνουν χρηµατο-
δότηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Χήτας,
για δώδεκα λεπτά. Θα ακολουθήσει ο κ. Σταµάτης.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ήρθε, λοιπόν, η ώρα να τοποθετηθούµε και εµείς και για την

τροπολογία και για όλα τα υπόλοιπα. 
Κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι εµείς, ως Ελληνική Λύση, δια-

φωνούµε µε όποια µεθόδευση της Κυβέρνησης συνιστά αλλοί-
ωση της εκλογικής ετυµηγορίας. Εδώ, όµως, µιλούµε για κάτι
τελείως διαφορετικό. Η Ελληνική Λύση θα υπερψηφίσει την τρο-
πολογία αυτή και εξηγώ τους λόγους. Γιατί πρέπει να προτά-
ξουµε το δηµόσιο συµφέρον και λέµε: Ναι µεν διαφωνούµε µε
όποια µεθόδευση της Κυβέρνησης που συνιστά αλλοίωση της
εκλογικής ετυµηγορίας, αλλά εδώ έχουµε το εξής γεγονός. Στη
συγκεκριµένη περίπτωση τα χρήµατα -γιατί αυτό είναι το βασικό-
των Ελλήνων φορολογουµένων δεν µπορεί να διασπαθίζονται µε
τέτοιον προκλητικό τρόπο σε πολιτικούς σχηµατισµούς, που οι
ίδιοι αυτοί οι πολιτικοί σχηµατισµοί πρόδωσαν την εµπιστοσύνη
των πολιτών. Δηλαδή, εδώ δεν είναι ότι το σύστηµα, ο νόµος, η
Κυβέρνηση δεν σέβονται τη λαϊκή ετυµηγορία. Οι ίδιοι αυτοί πο-
λιτικοί σχηµατισµοί δεν σεβάστηκαν την ετυµηγορία του κόσµου
γιατί δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή πολιτικός σχηµατισµός. Αυτή
είναι η αλήθεια, δεν υπάρχει σήµερα. 

Πάγια θέση µας, λοιπόν, είναι να σεβόµαστε τη λαϊκή ετυµη-
γορία. Εδώ, όµως, συµβαίνει το αντίστροφο. Δεν τη σεβάστηκαν
οι ίδιοι αυτοί, που εκ των πραγµάτων αποδείχθηκε ότι εξαπάτη-
σαν τους Έλληνες πολίτες και υφάρπαξαν την ψήφο τους.

Θέλω, λοιπόν, να πω και κάτι ακόµα. Δεν είναι παράπονο, είναι
µία διαπίστωση, γιατί περνάµε πολλές ώρες εδώ και µε πολύ σε-
βασµό από το 2019 στη Βουλή των Ελλήνων. Θέλω να πω ότι
αυτό που ζούµε σε αυτή τη Βουλή από το 2023 µέχρι και αυτή
τη στιγµή, µε όλα όσα έχουν γίνει, µε όλες αυτές τις ανεξαρτη-
τοποιήσεις, τα δεύτερα κόµµατα, τα τρίτα, τα τέταρτα, τα πέµ-
πτα, τα έκτα κ.λπ., ελπίζουµε να είναι η εξαίρεση. Είναι, σίγουρα,
η εξαίρεση των προηγούµενων -δεν το συζητούµε-, αλλά να είναι
και η εξαίρεση των επόµενων. Δηλαδή, να µην ξαναζήσουµε κάτι
τέτοιο.

Εδώ φαίνεται ότι καταγγέλλει ο ένας τον άλλον. Και το λέµε
αυτό, χωρίς καµµία διάθεση να υπεισέλθουµε στα εσωτερικά των
κοµµάτων ή του συγκεκριµένου κόµµατος. Δεν µας ενδιαφέρει
αυτό. Όµως, βλέπεις τη µεγάλη εικόνα και λες: Εδώ καταγγέλλει
ο ένας τον άλλον για αυτά τα χρήµατα. Άλλος λέει: Τα χρήµατα
αυτά πάνε στις φυλακές. Άλλος λέει: Δεν πάνε στις φυλακές, τα
κρατάει ο Αρχηγός. Άλλος λέει: Μοιράζονται. Άλλος λέει: Δεν
ισχύει ότι µοιράζονται. Κανένας, όµως, δεν µας είπε ότι αυτά τα
χρήµατα πάνε για το κόµµα.

Τι σηµαίνει επιχορήγηση; Τι τα κάνουν τα κόµµατα αυτά τα
λεφτά; Γραφεία, περιοδείες, εκδηλώσεις, φυλλάδια κ.λπ.. Αυτό
θα πει κρατική επιχορήγηση. Δεν χρησιµοποιούνται καν, λοιπόν,
από το κόµµα.

Μιλούµε για χρήµατα των Ελλήνων πολιτών. Ερώτηση: Υπάρ-
χει αυτό το κόµµα; Όχι, είναι η απάντηση. Εάν θέλουµε να µην
εθελοτυφλούµε και να λέµε την αλήθεια, δεν υπάρχει αυτό το
κόµµα. Για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, τρεις από αυτούς που
εκλέχτηκαν ψήφισαν προχθές τον κρατικό προϋπολογισµό. Ένας
πάει για κακούργηµα, κατηγορείται για κακούργηµα. Δυο-τρεις
έχουν φύγει από µόνοι τους. Δηλαδή, δεν υπάρχει πλέον αυτό
το πράγµα. Δεν το βλέπουµε όλοι; Δεν υπάρχει! Έχει καταντήσει
ένα µονοπρόσωπο κόµµα και εν πάση περιπτώσει, ο ίδιος ο Πρό-
εδρος ήταν αυτός, ο οποίος κατήγγειλε συγκεκριµένους ανθρώ-
πους ή τους υπόλοιπους. 

Τώρα, θέλω να πω δύο πράγµατα, κύριε Υπουργέ, για να τα
έχουµε στο µυαλό µας. Κλείνοντας για το θέµα αυτό επαναλαµ-
βάνω ότι θα υπερψηφίσουµε την τροπολογία, αλλά είναι και ένα
µήνυµα προς τους Έλληνες πολίτες στις Ελληνίδες και στους
Έλληνες ψηφοφόρους. Ποιο είναι το ηθικό δίδαγµα αυτού όλου
του εγχειρήµατος; Ψηφίζεις, για παράδειγµα, Σπαρτιάτες το
κόµµα αυτό, και σου βγαίνει Μητσοτάκης! Σας είπα ότι τρεις
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υπερψήφισαν τον προϋπολογισµό. Αυτά πρέπει να τα βλέπουν
οι Έλληνες πολίτες. Ψηφίζεις, λοιπόν, δήθεν σκληρούς, αντισυ-
στηµικούς και σου βγαίνουν στην πορεία κρυφά στηρίγµατα της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Γιατί το λέµε αυτό; Να το πω προς τον κόσµο και ας µου επι-
τραπεί αυτή η έκφραση: Μην τσιµπάτε µε νέα κοµµατίδια που
φτιάχνει το σύστηµα µόνο και µόνο για να πετάξετε την ψήφο σας,
για να πολυκερµατιστεί ο χώρος ή οτιδήποτε άλλο και να µπορεί
να κάνει η Νέα Δηµοκρατία ό,τι θέλει. Μην τσιµπάτε και µην πέ-
φτετε σε αυτήν την παγίδα! Και δεν είναι µόνο αυτό το κόµµα, είναι
και άλλα. Είναι και δεύτερο κόµµα και τρίτο τώρα καινούργιο, το
οποίο επιδίδεται σε χορευτικές πιρουέτες και τηλεοπτικές εµφα-
νίσεις κ.λπ.. Μην τσιµπάτε από αυτά! Μην, µην, µην!

Πάντως, κύριε Υπουργέ, για να τα λέµε όλα, αυτή είναι µία τρο-
πολογία που φέρνετε σήµερα εδώ η οποία θα υπερψηφιστεί. Η
Ελληνική Λύση έχει καταθέσει και µία πρόταση νόµου στις 15 Ιου-
λίου 2024 για αποκλεισµό κοµµάτων από βουλευτικές εκλογές
και τις εκλογές του Ευρωκοινοβουλίου, όταν αυτά τα κόµµατα
χρωστούν. Προτείναµε, δηλαδή, να µην µπορούν να συµµετέ-
χουν κόµµατα στις εκλογές, όταν οφείλουν σε εργαζόµενους, σε
δηµόσιο, σε ασφαλιστικά ταµεία και σε τράπεζες και τα έχουν
αρρύθµιστα. Άρα, να µην µπορούν να κατέβουν τα κόµµατα αυτά
στις εκλογές. Υπάρχει και αιτιολογική έκθεση για την πρόταση
νόµου της Ελληνικής Λύσης, η οποία έχει κατατεθεί από τον Ιού-
λιο του 2024. Κανένα κόµµα δεν συµφώνησε µε αυτήν την πρό-
ταση νόµου να µην έχουν δικαίωµα, δηλαδή, να κατέβουν
κόµµατα που χρωστούν στις εκλογές. Και για να τα λέµε όλα
εδώ, αυτό δεν συµφέρει ούτε τη Νέα Δηµοκρατία ούτε το
ΠΑΣΟΚ, που χρωστούν έναν σκασµό λεφτά. 

Να σας πω και κάτι άλλο; Έχουµε και την απάντηση από το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους επί της προτάσεως νόµου της Ελ-
ληνικής Λύσης, που λέει ότι από τις προτεινόµενες διατάξεις δεν
προκαλούνται δηµοσιονοµικές επιπτώσεις επί του κρατικού προ-
ϋπολογισµού. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Να ψηφιστεί, λοιπόν, η πρόταση νόµου της Ελληνικής Λύσης
να µην έχουν δικαίωµα να κατέβουν στις εκλογές κόµµατα που
χρωστούν χρήµατα σε τράπεζες, σε πιστωτικά ιδρύµατα, στο δη-
µόσιο, σε εργαζόµενους κ.λπ..

Πάει αυτό. Πάµε τώρα σε κάτι άλλο, κύριε Γεραπετρίτη, γιατί
αυτό που ζήσαµε την Κυριακή το βράδυ -έχουµε χάσει και τις
ηµέρες, είµαστε κάθε ηµέρα εδώ, έχουµε πάθει ιδρυµατοποίηση-
ήταν, πραγµατικά, πάρα πολύ ωραίο, πανηγυρικό! Γήπεδο! Καιρό
είχαµε να το ζήσουµε αυτό. Μετά από αυτήν την καταιγίδα εκα-
τοµµυρίων που εξαπέλυσε ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης -πολλά εκατοµµύρια, χαµός!-, ο τιµωρός των
τραπεζών, τι έγινε;. Ας τα δούµε λίγο σήµερα εδώ. Αφού, λοιπόν,
«έκατσε» αυτή η µπόρα των εκατοµµυρίων που µας πήρε όλους
εδώ, είδα ένα κλίµα φοβερό, γηπεδικό, όρθιοι όλοι να χειροκρο-
τάτε απίστευτα, σε έξαλλη κατάσταση! Φοβερό! Βροχή τα εκα-
τοµµύρια! Και αφού, λοιπόν, τελείωσε αυτό το πανηγυρικό κλίµα
πάµε να δούµε την πραγµατικότητα. Τι εξήγγειλε ο πρωθυπουρ-
γός και τι ισχύει την επόµενη ηµέρα. Καλοί είναι οι πανηγυρισµοί,
κάποιοι άλλοι χόρευαν στο Σύνταγµα κ.λπ., και εσείς πανηγυρί-
ζετε εδώ, επειδή θα τιµωρήσετε τις τράπεζες. 

Πάµε παρακάτω. Τι έκανε η Κυβέρνηση; Η Κυβέρνηση, η οποία
αύξησε κατά 18 δισεκατοµµύρια τους φόρους και 9 δισεκατοµ-
µύρια µόνο τον ΦΠΑ -από το 2019 έως και το 2025 έχει αυξήσει
τον ΦΠΑ κατά 9 δισεκατοµµύρια ευρώ-, ήρθε προχθές και είπε,
µοιράζοντας καθρεφτάκια σε ιθαγενείς, ότι κοιτάξτε να δείτε η
µείωση προµηθειών των τραπεζών, που θα τις «πετσοκόψει» η
Κυβέρνηση, θα κοστίσει το πολύ 150 εκατοµµύρια ευρώ, κύριε
Γεραπετρίτη. Είναι 4 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως τα κέρδη
των τραπεζών και 150 εκατοµµύρια ευρώ θα πληρώσουν οι τρά-
πεζες. Δίνετε 100 ευρώ στους ένστολους, δηλαδή 75 ευρώ κα-
θαρά. Γι’ αυτό µεγάλη πίεση ασκήσαµε και εµείς µε δεκάδες
ερωτήσεις. Από τον Ιούλιο και µετά, πρώτα ο Θεός, 75 ευρώ πα-

ραπάνω θα παίρνουν αυτοί οι άνθρωποι. Γιατί καθαρά είναι 75
ευρώ. 

Για τα υπόλοιπα 100 εκατοµµύρια ευρώ τώρα, για τα σχολεία
κ.λπ., δεν υπάρχει κάποια χρονική δέσµευση. Και έρχεται το
ΠΑΣΟΚ από πίσω, που βιάστηκε να πει: «Α, εξαιτίας µας, τα
έκανε». Τι έκανε; Πάµε να δούµε τι έκανε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δεν το είπαµε έτσι ακριβώς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, είπατε ότι βγήκε ο κ. Ανδρου-

λάκης περιχαρής και είπε ότι το ΠΑΣΟΚ σήµερα στρίµωξε την
Κυβέρνηση και την ανάγκασε να πετσοκόψει τους τραπεζίτες
που είστε µαζί, χέρι-χέρι, εσείς οι δύο. Πάµε να δούµε το πετσό-
κοµµα τώρα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Έτσι ακριβώς το είπε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πάµε να δούµε το πετσόκοµµα

τώρα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Για το

νοµοσχέδιο θα πείτε κάτι ή να πάω… 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μην πάτε πουθενά, θα σας πω.
Δεν σας κινεί την περιέργεια σε κανέναν που οι τράπεζες δεν

διαµαρτυρήθηκαν καθόλου για τις µειώσεις που εξήγγειλε ο
Πρωθυπουργός; Κοιτάξτε λίγο να δείτε. Με µας δεν µπορείτε να
παίζετε, Στις 19 Μαρτίου του 2024 δηµοσιεύθηκε στην επίσηµη
εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ο συγκεκριµένος κανονι-
σµός, τον οποίο καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να τον πάρετε στα χέρια σας όλοι να δείτε τι λέει ο Κα-
νονισµός. Όταν καταθέτουµε στα Πρακτικά, ξέρετε, δεν το κά-
νουµε από βίτσιο. Το κάνουµε για να το πάρουν οι συνάδελφοι
και να ενηµερωθούν τι καταθέτει ένας συνάδελφος στα Πρα-
κτικά. Τι κατέθεσε, λοιπόν, ο οµιλών στα Πρακτικά; Είναι ο κανο-
νισµός του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και Συµβουλίου στις 19
Μαρτίου 2024. Τι λέει αυτός ο κανονισµός; Τίθεται σε ισχύ από
τον Απρίλιο του 2024 και λέει: Στόχος του κανονισµού είναι να
υπάρξει µία ενιαία αγορά πληρωµών. Δηλαδή, να µην υπάρχει
διαφορά αν κάνει κάποιος µεταφορά χρηµάτων µεταξύ λογαρια-
σµών δικών του, µεταξύ λογαριασµό της ίδιας τράπεζας ή λογα-
ριασµών σε διαφορετικές τράπεζες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα
κράτη µέλη έχουν περιθώριο ενός έτους -λέει ο ευρωπαϊκός κα-
νονισµός- για την εφαρµογή του κανονισµού, δηλαδή, µέχρι στις
αρχές του 2025. Τώρα τον Γενάρη του 2025 θα εφαρµοστεί ο κα-
νονισµός ο ευρωπαϊκός. Όλα όσα εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός
τα έχει αποφασίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι υποχρεωµένες οι
τράπεζες να υπακούσουν σε αυτό και έρχεται δέκα µέρες πριν
να µας πει δείτε ο τιµωρός τι κάνω! Τι κάνεις; Τίποτα δεν κάνεις.
Ό,τι θα έκαναν από µόνες τους, αφού πρέπει να υπακούσουν
στον ευρωπαϊκό κανονισµό. Τελεία και παύλα. 

Βάσει του κανονισµού οι τράπεζες είναι υποχρεωµένες να µει-
ώσουν τις χρεώσεις στις τραπεζικές συναλλαγές. Έρχεται, λοι-
πόν, λίγες βδοµάδες, πριν την καταληκτική ηµεροµηνία
εφαρµογής του κανονισµού και παρουσιάζει ως επιτυχία της Κυ-
βέρνησης και δείγµα στήριξης, τη µείωση αυτή των χρεώσεων.
Στην ουσία, δηλαδή, την εφαρµογή του κανονισµού. Αυτό έκανε
ο κ. Μητσοτάκης προχθές. Αυτό έκανε. Εσείς δεν το πήρατε χαµ-
πάρι αυτό; Εσείς το ΠΑΣΟΚ, εµείς το είδαµε, το καταλάβαµε.
Εσείς δεν το πήρατε χαµπάρι αυτό; 

Είναι φυσικό, λοιπόν, οι τράπεζες να µην αντιδράσουν, αφού
η µείωση ήταν γνωστή εδώ και ένα χρόνο. Τι είχανε, τι χάσανε;
Ο Πρωθυπουργός και το κυβερνών κόµµα παρουσιάζεται ως ο
υπερασπιστής των λαϊκών στρωµάτων και ο κυνηγός των κακών
τραπεζών. Και έχουµε µια win-win κατάσταση. Kαι οι δύο κέρδι-
σαν. Τον κινέζο κάνουν οι τράπεζες, ο Πρωθυπουργός παρου-
σιάζεται µε το µαστίγιο που τις έκανε να υποφέρουν, µιλάµε για
µία απόφαση ευρωπαϊκή όπου είναι υποχρεωµένες όλες οι τρά-
πεζες της Ευρώπης να υπακούσουν σε αυτόν τον κανονισµό. Τι
άλλο να πω; Θα τα καταθέσω όλα στα Πρακτικά. 

Τέλος στην αναµονή χωρίς πρόσθετη χρέωση, καµµία αύξηση
σε χρεώσεις για άµεσες πληρωµές και τα λοιπά και τα λοιπά και
τα λοιπά. Αυτά τα έχω καταθέσει στα Πρακτικά. Αυτό θα ισχύσει
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από αρχές Γενάρη του 2025. Όλα όσα ανακοίνωσε ο κ. Μητσο-
τάκης προχθές. Ήταν υποχρεωµένες το καταλαβαίνετε; Εδώ µι-
λάµε τώρα ότι µας κοροϊδεύετε κανονικά. Ναι, αλλά δεν γίνεται
να µην τα πούµε αυτά τα πράγµατα. Δεν γίνεται! 

Άρα, κύριε Γερουλάνο, βιαστήκατε ως ΠΑΣΟΚ να πανηγυρί-
ζετε και να κοµίζετε κι εσείς όφελος της όποιας, αν θέλετε, τιµω-
ρίας που επέβαλε ο Πρωθυπουργός στις τράπεζες. Καµµία
τιµωρία δεν υπάρχει. Οι τράπεζες θα ήταν υποχρεωµένες ούτως
ή άλλως να υπακούσουν στον ευρωπαϊκό κανονισµό. 

Αυτά και τα υπόλοιπα µεθαύριο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Γεώργιος Σταµάτης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Σαν σήµερα, έχει µεγάλο ενδιαφέρον, οι Γάλλοι καταλαµβά-

νουν το Καστελλόριζο για να πείσουν την κυβέρνηση των Αθηνών
να µπει στον Α’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Ευτυχώς αυτές οι µέρες
έχουν περάσει που έρχονται οι ξένοι να επιβάλλουν στη χώρα
µας τι θα πρέπει να κάνει. Και επιτρέψτε µου να σας πω κάνοντας
αναφορά σε τρία ονόµατα, ανθρώπους που υπηρέτησαν το
αξίωµα -γιατί είναι αξίωµα και τιµή- από τη θέση του Υπουργείου
Εξωτερικών. Πρώτα της Βιργινίας Τσουδερού που µε µεγάλη επι-
τυχία τότε τον Αύγουστο του 1993 οι Έλληνες από το Σουχούµι
γύρισαν σώοι και αβλαβείς στην Ελλάδα και έχει ενδιαφέρον να
δείτε ένα ντοκιµαντέρ, όταν ένας Έλληνας ο οποίος είχε εκτοπι-
στεί το 1949 από την Κεντρική Ασία στο Σοχούµι, παίζει µε τη
λύρα του την άλωση µπροστά από την Αγιά Σοφιά. 

Η δεύτερη περίοδος που η Νέα Δηµοκρατία έδειξε τι σηµαίνει
Ελλάδα και τι σηµαίνει εξωτερική πολιτική ήταν επί Υπουργού
Εξωτερικών της κ. Μπακογιάννη. Να θυµίσω γι’ αυτούς που δεν
θυµούνται ότι Υπουργός Εξωτερικών τότε ήταν η κ. Κοντολίζα
Ράις και Πρόεδρος της Αµερικής ο κ. Μπους και η Ελλάδα µε µια
πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική τότε, όχι µόνο δεν άφησε να
µπουν τα Σκόπια-Βόρεια Μακεδονία τώρα- στο ΝΑΤΟ, αλλά
έδειξε τι σηµαίνει πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική. 

Και επιτρέψτε µου πριν φτάσω στο σήµερα, να σας πω το
εξής: Ξέρετε ότι η χώρα µας έχει Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης, του αρχαιότερου ορ-
γανισµού ανθρωπίνων δικαιωµάτων στον κόσµο, Έλληνα; Τον κ.
Ρουσόπουλο. Ξέρετε ότι επικεφαλής της ελληνικής αντιπροσω-
πείας από όλα τα κόµµατα είναι η κ. Μπακογιάννη, τον σεβασµό
που απορρέει εκεί και τη δύναµη που δίνει σε όλους εµάς ως αν-
τιπροσωπεία; 

Και εδώ να πω και συγχαρητήρια στον κ. Χατζηβασιλείου για
τη θέση του ως Α’ Αντιπροέδρου στην Επιτροπή Κανονισµών και
Θεσµών του Συµβουλίου της Ευρώπης. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Αυτά για να συµβούν δεν συµβαίνουν

επειδή πηγαίνεις και λες είµαι από την Ελλάδα. Συµβαίνουν, γιατί
υπάρχει ένας Πρωθυπουργός. Συµβαίνουν, γιατί υπάρχει ένας
Υπουργός Εξωτερικών που δουλεύουν αυθηµερόν για την εξω-
τερική πολιτική της χώρας. 

Ξέρετε, θα τον επικαλεστώ, τον Φρειδερίκο τον Β’ Αυτοκρά-
τορα της Πρωσίας. Διπλωµατία χωρίς όπλα είναι σαν µουσική
χωρίς όργανα. Είναι η πρώτη φορά στη νεότερη ιστορία της
χώρας µας που η χώρα µας εξοπλίζεται για να µπορεί να κάνει
και διπλωµατία, εν καιρώ ειρήνης, χωρίς κρίσεις.

Πότε ήταν η µεγαλύτερη προµήθεια όπλων που είχαµε; Τη δε-
καετία του 1980. Ξέρουµε τι είχε συµβεί. Ποια ήταν η επόµενη;
Μετά την κρίση των Ιµίων. Έρχεται, λοιπόν, η χώρα µας, βάζον-
τάς τη, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης σε µια σταθε-
ρότητα οικονοµική, να εξοπλιστεί όχι για να µη µας επιτεθούν
αλλά για να µη σκεφτούν καν να µας επιτεθούν. Και αυτό είναι
µια επιτυχία της εξωτερικής πολιτικής κι επειδή αναφέρθηκε και
ο συνάδελφος  από τη Νίκη για τον πρώην Γενικό Διευθυντή του
Υπουργείου Εξωτερικών να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Εξωτερική πο-
λιτική κάνει ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός Εξωτερικών δεν
κάνει  κανένας άλλος. Οι άλλοι εκτελούν εντολές όσο και ανώτε-
ροι και ανώτατοι υπάλληλοι του κράτους να είναι.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Μάλλον δεν ξέρετε τίποτα από δι-
πλωµατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Γερουλάνο, αν θέλετε, πάρτε
µετά τον λόγο να µου πείτε αν ξέρω από διπλωµατία ή όχι και
ποιος ορίζει και ποιος κάνει την εξωτερική πολιτική; Δεν την κάνω
εγώ δεν την κάνετε ούτε εσείς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Εντάξει, εντάξει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Από εκεί και πέρα, νοµίζω ότι αυτό

που πρέπει να δούµε και εκεί θέλω να σταθώ, είναι στη διπλωµα-
τική Ακαδηµία του Υπουργείου Εξωτερικών. Και επειδή, κύριε Γε-
ρουλάνο, µε προκαλέσατε και επειδή έχω την τύχη και την τιµή
αλλά και το προνόµιο, θα σας έλεγα, να είµαι στο Συµβούλιο της
Ευρώπης, προφανώς και οι Πρέσβεις µας κάνουν πολύ καλή
δουλειά. Το θέµα, όµως, είναι από πού παίρνουν οδηγίες και ποια
πολιτική εφαρµόζουνε. Και αν πάµε στην προηγούµενη περίοδο
2015 - 2019, θα ξέρετε ότι δε µπορούσαν να στείλουν ούτε ένα
e-mail, εσωτερικά όχι να πάρουν πρωτοβουλίες. 

Εγώ θέλω να σταθώ στη Διπλωµατική Ακαδηµία του Υπουρ-
γείου των Εξωτερικών. Αυτό είναι µια πολύ µεγάλη µεταρρύθ-
µιση. Και αν αυτό, κύριε Υπουργέ, µε βάση και τα οικονοµικά της
χώρας από τη νέα χρονιά,= έχει και µια οικονοµική περισσότερη
βοήθεια στους νέους διπλωµατικούς ακολούθους, είναι µια επέν-
δυση την οποία και πρέπει να στηρίξουµε και δεν πρέπει να χά-
σουµε αυτή την ευκαιρία.

Αυτή τη στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλάζει ο κό-
σµος και εµείς είµαστε µέρος του κόσµου που αλλάζει και αυτό
έχει ονοµατεπώνυµο Κυριάκος Μητσοτάκης και Γιώργος Γερα-
πετρίτης, είτε σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει. Και αν δεν σας
αρέσει βγείτε µια βόλτα στο εξωτερικό να δείτε ποια είναι η θέση
της Ελλάδας, να δείτε ποια ήταν η θέση της Ελλάδας πριν στο
εξωτερικό και πώς δοµείται η νέα εξωτερική πολιτική. 

Κλείνοντας, θέλω να σας πω τα εξής: Στη νέα Διπλωµατική
Ακαδηµία, το πρώτο πράγµα που πρέπει να τους δώσετε, κύριε
Υπουργέ, είναι τη διπλωµατία και ποίηση του Σεφέρη. Έχουµε
εφτά νοµπελίστες πρώην Υπουργούς Εξωτερικών, όπως ήταν και
ο Νερούδα έτσι όπως και ο Γάλλος ο Περς Σαιν-Ζον που πήρε
το 1960 το Νόµπελ Λογοτεχνίας. 

Αυτό που πρέπει να δούµε είναι πώς δοµούµε την επόµενη
γενιά και την επόµενη µέρα των διπλωµατών µας. Οι διπλωµάτες
µας είναι αυτοί που θα προάγουν την εξωτερική πολιτική της
χώρας όταν αυτή δοµείται από τρία χαρακτηριστικά: πολιτική
σταθερότητα που την έχουµε µε την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, οικονοµική ανάπτυξη που την έχουµε µε την πρω-
θυπουργία του Κυριάκου Μητσοτάκη και αµυντική δύναµη που
και αυτή την έχουµε. Χωρίς αυτά είναι να συζητάµε µεταξύ µας
φιλολογίες, να βλέπουµε να περνούν οι εξελίξεις και εµείς να µην
είµαστε όχι µέρος αυτής ούτε θεατές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Η Ελλάδα, σας αρέσει δεν σας αρέσει είναι συµµέτοχος των

εξελίξεων. Εάν αυτή τη στιγµή στη χώρα µας υπάρχει ένα µεγάλο
αναπτυξιακό, οικονοµικό πρόγραµµα µέσω του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και αυτό έχει ονοµατεπώνυµο και αυτό είναι µέρος της εξω-
τερικής πολιτικής, την ώρα που παραδοσιακές δυνάµεις, η
Γερµανία και η Γαλλία, οι πυλώνες της Ευρώπης -µιας και η Αγ-
γλία έχει φύγει- σχεδόν, ουσιαστικά, δεν έχουν κυβερνήσεις. 

Νοµίζω ότι µε αφορµή και τον προϋπολογισµό χθες, αυτό που
πρέπει να δούµε είναι -και κλείνω-, το εξής. Χωρίς χρήµατα δεν
κάνεις εξωτερική πολιτική. Απλώς λες την καταγωγή σου και
επειδή πιστεύεις ότι οι άλλοι νιώθουν περήφανοι και αυτοί για
την καταγωγή σου ότι θα σε βοηθήσουν. Όχι, δεν υπάρχουν ούτε
φίλοι ούτε εχθροί. Υπάρχουν συµφέροντα και ο κ. Γεραπετρίτης
κάνει αυτό από την πρώτη µέρα που ανέλαβε, προστατεύει τα
συµφέροντα της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Γερουλάνος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν

µπορώ να αφήσω αναπάντητα αυτά τα οποία έλεγε ο κ. Στίγκας.
Το µόνο το οποίο θα πω είναι ότι τόσο οι ύβρεις του όσο και οι
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απειλές του για εµάς είναι τιµή. Θα του πω να προσέχει τις πα-
ρέες του. Θα του πω, επίσης, να γνωρίζει ότι εµείς στο ΠΑΣΟΚ,
όπως έχω πει και παλαιότερα, δεν θα ησυχάσουµε µέχρι να ξε-
ριζώσουµε κάθε παραφυάδα της ναζιστικής εγκληµατικής οργά-
νωσης από την ελληνική κοινωνία. Είναι παρακαταθήκη της
Φώφης Γεννηµατά και απόφαση του Προέδρου µας, του Νίκου
Ανδρουλάκη.

Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, από την
ελληνική επανάσταση µέχρι σήµερα η ελληνική διπλωµατία έχει
συµβάλει ανελλιπώς στην ύπαρξη, στην επιβίωση και στη µεγέ-
θυνση του έθνους. Η τοποθέτησή µου δεν έχει καµµία δόση
υπερβολής. Βασίζεται σε ιστορικά γεγονότα στα οποία η ελλη-
νική διπλωµατία έδωσε και κέρδισε µάχη δίπλα και απέναντι σε
κράτη µε πολύ πιο σηµαντική οικονοµική, στρατιωτική και γεω-
πολιτική δύναµη από την πατρίδα µας.

Σίγουρα η ελληνική διπλωµατία δεν βασίστηκε µόνο στο επί-
σηµο διπλωµατικό σώµα. Πολιτικοί, όπως Ελευθέριος Βενιζέλος,
ο Κώστας Καραµανλής -για να αναφέρω και από άλλα κόµµατα,
αντίθετα από αυτό που κάνουν οι Βουλευτές σας- και Ανδρέας
Παπανδρέου, άνθρωποι του πολιτισµού και των γραµµάτων,
όπως η Μελίνα Μερκούρη, ο Μίκης Θεοδωράκης, ο Γιώργος Σε-
φέρης και µε τις δύο του ιδιότητες, Έλληνες της διασποράς από
τον Αλέξανδρο Υψηλάντη µέχρι τον Μιχάλη Δουκάκη και τον
Γιώργο Μπίζο και φιλέλληνες, βεβαίως, όπως ο Λόρδος Βύρω-
νας, συνέβαλαν καθοριστικά στα διπλωµατικά επιτεύγµατα της
πατρίδας µας.

Όµως, η Ελλάδα δεν θα µπορούσε ποτέ µα ποτέ να παραµείνει
φάρος ελευθερίας, δηµοκρατίας και πολιτισµού στα Βαλκάνια,
στη Δυτική και την Ανατολική Ευρώπη αν δεν υπήρχε η άοκνη
δουλειά του διπλωµατικού µας σώµατος, ένα διπλωµατικό σώµα
που ιστορικά έχει στερηθεί τους πόρους που αξίζουν τα επιτεύγ-
µατα του. 

Σήµερα, λοιπόν, συζητάµε για ένα Υπουργείο χωρίς το οποίο
η πατρίδα µας, πραγµατικά, δεν θα υπήρχε, αλλά κι ένα Υπουρ-
γείο το οποίο σήµερα παίρνει την προτελευταία θέση, σε ό,τι
αφορά τον προϋπολογισµό του, από κάθε άλλο Υπουργείο.

Υπό την έννοια που περιγράφω και παρ’ όλο που το νοµοσχέ-
διο που συζητούµε σήµερα έχει άρθρα τα οποία µπορούµε να
ψηφίσουµε, η νοµοθετική παρέµβαση που έχουµε µπροστά µας
σήµερα υπολείπεται δραµατικά και της σηµασίας του Υπουρ-
γείου και της ιστορικής συγκυρίας που διανύουµε. Διότι σήµερα
που συζητάµε οι γεωπολιτικές πλάκες της υφηλίου, πραγµατικά,
µετακινούνται µε άλλες ταχύτητες. Ένα νέο σχίσµα αρθρώνεται
από τον Βορρά έως τον Νότο, από τη Ρωσία και την Ουκρανία
στην Τουρκία και τη Συρία, στην Παλαιστίνη και το Ισραήλ. Το
ρήγµα αυτό αφορά τη σύγκρουση δύο διαµετρικά αντίθετων οι-
κονοµικών συστηµάτων που αλληλοσπαράζονται αυτή την ώρα.
Από τη µία ο καπιταλισµός µε κανόνες από την άλλη ο καπιταλι-
σµός χωρίς κανόνες. Από τη µία ένα οικονοµικό σύστηµα που πι-
στεύει ή τουλάχιστον διατείνεται ότι σέβεται τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, την προστασία των
καταναλωτών και του περιβάλλοντος, την υγιή απόσταση που
πρέπει να υπάρχει µεταξύ ενός κράτους και των επιχειρήσεων
αυτής της χώρας και από την άλλη ένα οικονοµικό σύστηµα το
οποίο ενισχύεται κάθε µέρα από την κατάλυση όλων αυτών των
κανόνων οι οποίοι διέπουν τις δικές µας οικονοµίες. Ένας κό-
σµος που αλλάζει δραµατικά, κατακερµατίζεται, ταµπουρώνεται
και χτίζει κοινωνικές, οικονοµικές και στρατιωτικές εντάσεις µε
θύµατα ανθρώπους πρωτίστως, ολόκληρες χώρες όπως έχουµε
τη Συρία και, βεβαίως, ολόκληρους κλάδους της Οικονοµίας, οι
οποίοι καταρρέουν σε µια χώρα και ανθούν σε µια άλλη.

Η Ελλάδα βρίσκεται για µια ακόµα φορά ακριβώς πάνω σε
αυτό το ρήγµα και πρέπει να αποφασίσει αν θα αποτελέσει βο-
λικό και παθητικό σύνορο, επιλογή που θα την οδηγήσει ουσια-
στικά να την καταπιεί το ρήγµα ή γέφυρα δικαίου και έντιµης
διαµεσολάβησης µεταξύ αυτών των δύο κόσµων, αναβαθµίζον-
τας βέβαια έτσι και τον διεθνή της ρόλο. Αυτό το οποίο νοµίζω
ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε διακοµµατικά είναι ότι ιστορικά
η Ελλάδα έχει ενισχυθεί ως γέφυρα δικαίου µεταξύ των πολιτι-
σµών και έχει µαραζώσει ως παθητικό σύνορο µεταξύ τους.
Αυτός ο ρόλος όµως απαιτεί µία πολυεπίπεδη διπλωµατική προ-

σέγγιση, όπως αυτή που βίωσα τουλάχιστον στο Υπουργείο Εξω-
τερικών επί πρωθυπουργίας του Κώστα Σηµίτη και της υπουρ-
γίας του Γεωργίου Παπανδρέου, µια διπλωµατική προσέγγιση
που δεν άφηνε ποτέ καµία ευκαιρία να πέσει κάτω. Αν η Ελλάδα
µπορούσε να παίξει ρόλους σε µεγάλα ζητήµατα, όπως ήταν οι
πόλεµοι στα Βαλκάνια, η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, οι στρατιωτικές παρεµβάσεις της Δύσης στον αραβικό
κόσµο και ο ρόλος της Ευρώπης στο διεθνές στερέωµα, ειδικά
υπό την πολύ πετυχηµένη τότε προεδρία µας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, το κάναµε. Ήµασταν παντού, δεν αφήναµε ευκαιρίες
και κάθε µέρα αναβαθµίζαµε τον ρόλο της Ελλάδας στο διεθνές
στερέωµα και µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κάτι το οποίο είχαν
παραδεχθεί και διεθνείς ηγέτες. ‘

Όπως και τότε λοιπόν, έτσι και σήµερα τα ιστορικά, διπλωµα-
τικά, γεωπολιτικά ερωτήµατα είναι αµείλικτα για την Ελλάδα
αλλά εµείς εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο ασχολούµαστε µε το
αν τα γαλλικά ή κάποια άλλη γλώσσα θα πρέπει να είναι υποχρε-
ωτική στη Διπλωµατική Ακαδηµία και µε σειρά ζητηµάτων τα
οποία µε λίγη σοβαρότητα θα έπρεπε να έχουµε λύσει εδώ και
πάρα πολύ καιρό. 

Σήµερα µόνο ένα ερώτηµα θα έπρεπε να απασχολεί µια πρω-
τογενή νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Εξωτερικών: Τι
πρέπει να γίνει για να ανταποκριθεί η δοµή του Υπουργείου Εξω-
τερικών στον ρόλο που θέλουµε να διαδραµατίσει η Ελλάδα διε-
θνώς σήµερα; Πιο αναλυτικά, πώς θα προικίσουµε αυτό το
Υπουργείο για να ενδυναµώσει τον ρόλο που θέλει να παίξει η
Ελλάδα ως παράγοντας σταθερότητας σε έναν κόσµο που βρί-
σκεται σε κατάσταση αποσύνθεσης; 

Δεν υπάρχει σήµερα νοήµων άνθρωπος -και εδώ θα βάλω και
τον Υπουργό Εξωτερικών- ο οποίος να υποστηρίζει ότι το Υπουρ-
γείο έχει τα µέσα να ανταποκριθεί στις προκλήσεις. Όµως, δεν
είναι µόνο θέµα χρηµάτων είναι και θέµα επιλογών που αφορά
το πώς δαπανάς τα χρήµατα που έχεις στη διάθεσή σου. Και θα
συµφωνήσω απόλυτα µε την επισήµανση της Υφυπουργού στην
Επιτροπή Εξωτερικών Υποθέσεων ότι δεν είµαστε µια µεγάλη δύ-
ναµη ούτε µια χώρα µε ανεξάντλητη οικονοµοτεχνική υποδοµή.
Ναι έτσι είναι, αλλά αυτό ξέρετε τι σηµαίνει; Αυτό σηµαίνει ότι
κάθε ευρώ το οποίο ξοδεύεται πρέπει να πιάνει τόπο και να πολ-
λαπλασιάζει την αξία του. 

Είναι έτσι τα πράγµατα σήµερα; Πολύ φοβάµαι ότι η απάντηση
είναι «όχι» και είναι «όχι» διότι λείπει κάτι που ειπώθηκε στην επι-
τροπή από τον εκπρόσωπο των διπλωµατικών υπαλλήλων, ο
οποίος µίλησε για την αντιστοίχιση στρατηγικού σχεδίου, ανθρω-
πίνου δυναµικού και οικονοµικών πόρων, το τρίπτυχο επιτυχίας
δηλαδή, κάθε σηµαντικού επιτεύγµατος: στοχοθεσία, άνθρωποι,
χρήµατα, σε απόλυτη αντιστοιχία. 

Ένα τέτοιο σχέδιο θα απαντούσε εξαρχής σε κρίσιµα ερωτή-
µατα, όπως:

Ποιες είναι οι ανελαστικές ανάγκες για να ανταποκριθεί η Ελ-
λάδα στον διεθνοπολιτικό της ρόλο στη γειτονιά της, στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, στον κόσµο. Πού θέλουµε να δώσουµε έµφαση
στην Οικονοµική Διπλωµατία, ποια προϊόντα της Ελλάδας θέ-
λουµε να υποστηρίξουµε, από ποιες χώρες -όπως είπε και ο ει-
σηγητής µας- περιµένουµε να προσελκύσουµε επενδύσεις οι
οποίες είναι σηµαντικές για την ανάπτυξη της οικονοµίας µας;
Πώς µπορούµε να κρατήσουµε ισχυρό και ενεργό τον απόδηµο
ελληνισµό, που βλέπουµε ότι σιγά-σιγά µε την πάροδο του χρό-
νου και την αλλαγή των γενεών αρχίζει και αποδυναµώνεται; Τι
παρεµβάσεις θέλουµε να κάνουµε µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
ποιος είναι ο ρόλος µας εκεί και πώς θα την πιέσουµε τελικά για
να παίξει επιτέλους τον ρόλο που οραµατίστηκαν οι ιδρυτές της
ως πόλος αξιών του ουµανισµού, όπως η ελευθερία, η δηµοκρα-
τία και τα ανθρώπινα δικαιώµατα, ρόλος τον οποίο έχει απεµπο-
λήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση όσο δεν παραδέχεται, δεν αγκαλιάζει
τον πολιτισµό της και δεν αγκαλιάζει τον ρόλο της ως πλέον µία
από τις µοναδικές δυνάµεις που µπορεί να παίξει αυτό τον ρόλο
στον κόσµο; Ποιος είναι ο ρόλος της πολιτισµικής µας παρέµβα-
σης, πώς θα προωθήσουµε την ελληνική ιστορία και την ελληνική
γλώσσα στον κόσµο και στα εκπαιδευτικά ιδρύµατα; 

Αυτά είναι τεράστια ζητήµατα για να σταµατήσουµε να υπο-
χωρούµε και να αρχίσουµε να προωθούµε αυτά τα θέµατα. Ξέ-
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ρουµε όλοι ότι η δηµόσια διπλωµατία είναι απαραίτητη παντού,
αλλά πρέπει να θέσουµε προτεραιότητες. Όταν δεν έχουµε πολ-
λούς πόρους πρέπει να ξέρουµε πού ακριβώς και πώς θα χρησι-
µοποιήσουµε το διαδίκτυο και τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης για
να πετύχουµε τους παραπάνω στόχους, για να αξιοποιήσουµε
αυτό το «µεγάφωνο» το οποίο έχουµε στα χέρια µας αυτή τη
στιγµή. Και είναι ένα ερώτηµα: Θα γίνει ανά πρεσβεία ή θα γίνει
κεντρικά; 

Αυτά είναι πολύ ουσιαστικά ερωτήµατα τα οποία σήµερα δεν
υπάρχουν. Και βεβαίως ένα ερώτηµα αφορά και τον παραδο-
σιακό ρόλο της ελληνικής διπλωµατίας, που είναι πώς θα εξυπη-
ρετήσει τον Έλληνα πολίτη παγκοσµίως, τον τουρίστα, τον
εργαζόµενο σε άλλες χώρες κ.λπ.. 

Αλλά το κρισιµότερο ερώτηµα όλων είναι πώς θα διασφαλί-
σουµε τη συνέπεια και τη συνέχεια στην απάντηση αυτών των
ερωτηµάτων στο διηνεκές χρονικά και ανεξαρτήτως κυβερνή-
σεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Ένα τέτοιο σχέδιο θα µπορούσε να είναι πραγµατικά αντικεί-

µενο εθνικής διαβούλευσης ως προς την κατάρτιση και διακοµ-
µατική συναίνεση ως προς τη στήριξη, µε ένα πολύ µεγαλύτερο,
αν θέλετε, αποτύπωµα από αυτό το οποίο έχει η εθνική µας
άµυνα, στην οποία έχει ήδη επιτευχθεί ένα επίπεδο συναίνεσης,
το οποίο θα µπορούσαµε και εδώ να καταφέρουµε. 

Ένα τέτοιο σχέδιο θα έπρεπε να συζητάµε σήµερα, ένα τέτοιο
σχέδιο είναι αυτό το οποίο χρειάζεται, το οποίο θα απαντήσει και
πολύ πιο εύκολα τα υπόλοιπα ερωτήµατα που τίθενται από αυτό
το νοµοσχέδιο. Πολύ φοβάµαι ότι µετά από πέντε χρόνια διακυ-
βέρνησης ένα τέτοιο σχέδιο δεν έχει περάσει καν από το µυαλό
της Κυβέρνησης. Ειπώθηκε πάλι στην επιτροπή: Ο κόσµος αλλά-
ζει, αλλά το ΥΠΕΞ και τα στελέχη του δυστυχώς αντί να πρωτοπο-
ρούν στην αιχµή των εξελίξεων, είναι αναγκασµένοι συχνά να
εστιάζουν την προσοχή τους σε ζητήµατα καθηµερινότητας, όπερ
εστί µεθερµηνευόµενο: Νηστικό αρκούδι χωρίς στρατηγική, δοµή,
ανθρώπους και πόρους δεν χορεύει! Αυτό ακριβώς συµβαίνει και
µε αυτό το νοµοσχέδιο: Βουλιάζει στην καθηµερινότητα, αντί να
σχεδιάζει το µέλλον µε αισιοδοξία. Αυτό ακριβώς συµβαίνει κάθε
φορά που αντί για τολµηρές παρεµβάσεις και µεταρρυθµίσεις, ου-
σιαστικά κάνουµε µερεµέτια όπως αυτό το νοµοσχέδιο. 

Αλλά δεν είναι δυνατόν σε µια τέτοια κρίσιµη εποχή ο πήχης
για το Υπουργείο Εξωτερικών να είναι τόσο χαµηλά, ειδικά από
ανθρώπους οι οποίοι το έχουν ζήσει και ξέρουν και τις ελλείψεις
του αλλά και τις δυνατότητές του, αν είχε τους πόρους και αν
είχε τη δοµή και τους ανθρώπους που θα έπρεπε, όπως η κ. Πα-
παδοπούλου. Είναι πραγµατικά κρίµα.

Η θέση της Ελλάδας παγκοσµίως εξαρτάται από τέσσερις πα-
ράγοντες: τον στρατό της, τη διπλωµατία της, την οικονοµία της,
τον πολιτισµό της και την εξωστρέφειά του, αλλά µόνο ένα από
τα τέσσερα είναι κοµβικό για να υπάρχουν τα άλλα τέσσερα και
αυτό είναι η διπλωµατία από τον κάθε υπάλληλο µέχρι και τον
κάθε πρέσβη. 

Και εκεί θα διαφωνήσω µε προλαλήσαντες οι οποίοι είπαν ότι
µόνο ο Υπουργός Εξωτερικών κάνει εξωτερική πολιτική. Ειδικά
ο σηµερινός Υπουργός Εξωτερικών ξέρει πάρα πολύ καλά ότι
εκείνος µπορεί να δώσει τις εντολές, αλλά από κάτω η δουλειά
που γίνεται από τους διπλωµάτες είναι µάχη σώµα µε σώµα και
πολλές φορές οι διπλωµάτες µας δίνουν µάχες οι οποίες χρει-
άζονται δικές τους πρωτοβουλίες, πόρους και δυνατότητες.
Τους αξίζει κάτι περισσότερο, τους αξίζει κάτι πολύ καλύτερο και
αυτό δεν ανταποκρίνεται ούτε στον ρόλο ούτε στη σηµασία τους. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, εµείς θα καταψηφίσουµε αυτό το νο-
µοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Τάσος Χατζηβασιλείου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε και ψηφί-
ζουµε ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο που αναβαθµίζει την οργάνωση
και τη λειτουργία ενός κοµβικού Υπουργείου, του Υπουργείου
των Εξωτερικών, του φορέα που έχει την ευθύνη για την εξωτε-
ρική πολιτική της πατρίδας. 

Μάλιστα σήµερα ρυθµίζονται σοβαρά ζητήµατα που αφορούν
τη διπλωµατική ακαδηµία, την υπηρεσιακή κατάσταση των στε-
λεχών του Υπουργείου, αλλά και το κτηριακό απόθεµα, ζήτηµα
πολύ σηµαντικό που έχει να ακουµπηθεί από µια κυβέρνηση
πάρα πολύ καιρό. 

Ξεχωρίζω λοιπόν, την αναβάθµιση της Ελληνικής Διπλωµατι-
κής Ακαδηµίας και την επέκταση της συνεργασίας της µε εγχώ-
ριους, αλλά και διεθνείς φορείς για την καλύτερη κατάρτιση των
αυριανών διπλωµατών. Επιπλέον, είναι πολύ χρήσιµη και η ρύθ-
µιση για τα κτήρια τα οποία στεγάζουν τις διπλωµατικές και προ-
ξενικές αρχές µας σε όλο τον κόσµο. 

Κύριε Υπουργέ, η δέσµευση 10% επί των αδιάθετων καθαρών
εισπράξεων από τα προξενικά τέλη θα κατευθύνεται αποκλει-
στικά στη συντήρηση και επισκευή αυτών των κτηρίων που κατέ-
χει το δηµόσιο οπουδήποτε στον κόσµο και αυτή η εξέλιξη την
οποία φέρνετε σήµερα στη Βουλή είναι πράγµατι πολύ κοµβική
για τη λειτουργία του Υπουργείου σας. Άλλωστε το ΥΠΕΞ είναι
εκείνο το οποίο γνωρίζει καλύτερα από τον καθένα τις ανάγκες
των δικών του κτηρίων. Άρα, είναι ο καλύτερος διαχειριστής και
συντηρητής της δηµόσιας περιουσίας στο εξωτερικό, πάντα
προς όφελος της πατρίδας. 

Τέλος, το νοµοσχέδιο αυτό ρυθµίζει µια σειρά από σηµαντικά
υπηρεσιακά ζητήµατα, µε στόχο τη στήριξη των διοικητικών, των
τεχνικών και των διπλωµατικών υπαλλήλων µας. Η Κυβέρνηση
και η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου των Εξωτερικών στηρίζουν
τα στελέχη της ελληνικής διπλωµατίας, τους ανθρώπους εκεί-
νους που καθηµερινά δίνουν µάχη για τα εθνικά συµφέροντα σε
κάθε γωνιά του πλανήτη. 

Κύριε Υπουργέ, εµπιστευόµαστε απολύτως εσάς, τους Υφυ-
πουργούς και όλα τα στελέχη του Υπουργείου Εξωτερικών και
αναγνωρίζουµε τα σηµαντικά εθνικά αποτελέσµατα της δουλειάς
σας. Αναγνωρίζουµε ότι το τελευταίο διάστηµα έχει πράγµατι
ανακτηθεί το διεθνές κύρος της χώρας χάρη στους χειρισµούς
αυτής της Κυβέρνησης. 

Και επειδή ακούγονται διάφορα αυτές τις ηµέρες από την Αν-
τιπολίτευση κυρίως για τις διεθνείς υποθέσεις της χώρας, θα
ήθελα για άλλη µια φορά να τονίσω ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
ασκεί εξωτερική πολιτική µε αυτοπεποίθηση, µε σχέδιο και µε
γνώµονα το Διεθνές Δίκαιο. Και έχουν ακουστεί από διάφορα
κέντρα κατηγορίες περί δήθεν κατευνασµού, δήθεν ενδοτισµού
και άλλα τέτοια συναφή. 

Ας καταλάβουν λοιπόν, όλοι πάρα πολύ καλά ότι η επιλογή της
Κυβέρνησης να συνοµιλεί µε όλους, της Τουρκίας συµπεριλαµ-
βανοµένης, είναι ξεκάθαρα µια επιλογή ευθύνης και σοβαρότη-
τας. Άλλωστε η χώρα έχει πίστη στη δύναµη των επιχειρηµάτων
της και τα προβάλλει σταθερά χωρίς κανένα απολύτως φοβικό
σύνδροµο. Άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διάλογος δεν
σηµαίνει υποχώρηση ή αλλαγή εθνικών θέσεων, αντιθέτως ση-
µαίνει συζήτηση µε σκοπό την εξεύρεση πιθανών σηµείων σύγ-
κλισης. Άλλωστε αυτός είναι ο σκοπός της διπλωµατίας. 

Άρα, ο λαϊκισµός σε θέµατα εξωτερικής πολιτικής δεν είναι
απλώς άκαιρος, είναι πάνω από όλα επικίνδυνος για τα εθνικά
συµφέροντα. Και οποτεδήποτε η εξωτερική πολιτική έγινε αντι-
κείµενο δηµαγωγίας, τα αποτελέσµατα ήταν δυστυχώς αρνητικά
για τα εθνικά µας συµφέροντα. Έτσι λοιπόν καλούµε όλες τις δυ-
νάµεις να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων.

Και ειρήσθω εν παρόδω, ακόµη και χθες η παρουσία του Έλ-
ληνα Πρωθυπουργού στο Λίβανο δείχνει ότι πράγµατι η Ελλάδα
είναι µια δύναµη προστασίας των χριστιανικών κοινοτήτων στη
Μέση Ανατολή και ένας πάροχος ασφαλείας. Αρέσει δεν αρέσει
σε κάποιους, η Ελλάδα είναι ένας έντιµος συνοµιλητής που µπο-
ρεί να µιλάει µε ειλικρίνεια µε όλες τις πολιτικές ηγεσίες στη
Μέση Ανατολή, µε όλες τις θρησκευτικές κοινότητες και µε όλες
τις µειονότητες. 

Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα κατατέθηκε
και µια σηµαντική τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών από
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τον κ. Λιβάνιο, αυτή που αφορά τη χρηµατοδότηση των Σπαρτια-
τών. Αυτή λοιπόν η ρύθµιση υποχρεώνει τους Σπαρτιάτες να επι-
στρέψουν στο ακέραιο το ποσό της χρηµατοδότησης που είχαν
πάρει στις εκλογές, καθώς δεν συµµετείχαν στην αναµέτρηση
των ευρωπαϊκών εκλογών. Πρόκειται λοιπόν, για µια τροπολογία
η οποία θωρακίζει απολύτως τους δηµοκρατικούς θεσµούς και
το δηµοκρατικό πολίτευµα.

Ακούω από το πρωί τις αιτιάσεις των συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ
περί δήθεν δικαίωσής τους, όµως η ρύθµιση τέτοιων ζητηµάτων
δεν πρέπει να γίνεται µε πρόχειρες τροπολογίες, πρέπει να γίνε-
ται µε διατάξεις επεξεργασµένες και κυρίως, νοµικά ισχυρές και
έγκυρες. Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή ανέλαβε δράση
σχετικά µε τις δραστηριότητες των Σπαρτιατών και την επι-
στροφή των ποσών που έλαβαν ως επιχορήγηση. 

Σήµερα λοιπόν, έχουµε µια τροπολογία άρτια γραµµένη και
τεκµηριωµένη, διότι εµείς προτιµούµε ένα ουσιαστικό αποτέλε-
σµα παρά ένα επικοινωνιακό τέχνασµα. Και µάλιστα τους τελευ-
ταίους µήνες από τη στιγµή που είχε αναδειχθεί το ζήτηµα αυτό,
οι Σπαρτιάτες δεν είχαν λάβει ούτε ένα ευρώ. 

Επίσης, ακούµε εδώ σήµερα από το πρωί ότι δήθεν η Νέα Δη-
µοκρατία χάρηκε για τις ψήφους των Ανεξάρτητων Βουλευτών
που προέρχονται από τους Σπαρτιάτες στον προϋπολογισµό.
Ακούµε λοιπόν ότι δήθεν η Νέα Δηµοκρατία έχει, λέει, εκλεκτικές
ή επιλεκτικές συγγένειες. Λίγο έµεινε να µας πει η Αντιπολίτευση
ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι και ακροδεξιό κόµµα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Ψυχραιµία λοιπόν και σοβαρότητα. Είναι δι-
καίωµα του κάθε Βουλευτή να ψηφίζει κατά το δοκούν, όµως
αυτό δεν σηµαίνει ότι άνθρωποι µε συγκεκριµένο πολιτικό πα-
ρελθόν και διαδροµή θα ενταχθούν στη Νέα Δηµοκρατία. Η επι-
στηµονική φαντασία λοιπόν έχει και κάποια όρια. 

Τέλος, θα ήθελα σήµερα να χαιρετίσω και µια άλλη σηµαντική
τροπολογία που κατέθεσε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και ο κ.
Δένδιας που ρυθµίζει ένα πάγιο αίτηµα των επαγγελµατιών οπλι-
τών. Πλέον οι ΕΠΟΠ θα αποχωρούν µε τη συµπλήρωση τριάντα
πέντε ετών υπηρεσίας ή µε τη συµπλήρωση του εξηκοστού
έτους ηλικίας, αντί του πεντηκοστού που ίσχυε µέχρι σήµερα.
Αυτό τι σηµαίνει; Ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη αναγνωρίζει την
προσφορά του Έλληνα επαγγελµατία οπλίτη στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις. Είµαστε λοιπόν απολύτως υπερήφανοι για τους στρατιω-
τικούς µας που µε υψηλό φρόνηµα και ήθος εγγυώνται την
ακεραιότητα της πατρίδας, γι’ αυτό λοιπόν τους στηρίζουµε µε
κάθε τρόπο. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Γεραπετρίτη, για όλους αυτούς τους λό-
γους, στηρίζουµε και το νοµοσχέδιό σας και τις τροπολογίες που
το συνοδεύουν.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, ο κ. Δηµή-
τρης Τζανακόπουλος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου
να ξεκινήσω -νοµίζω ότι είναι απαραίτητο- µε µια αναφορά στα
ζητήµατα της οικονοµίας, πριν έρθω στα ζητήµατα της εξωτερι-
κής πολιτικής. 

Δεν θα επιµείνω στη συνολική κριτική στον προϋπολογισµό της
Κυβέρνησης. Νοµίζω ότι το καταστήσαµε σαφές, τουλάχιστον
από τη δική µας πλευρά µε τις παρεµβάσεις µας κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης του προϋπολογισµού, ότι έχουµε να κάνουµε
µε µια οικονοµική πολιτική, η οποία είναι πολιτική αντίστροφης
αναδιανοµής και ενίσχυσης των υψηλών εισοδηµάτων και της
κερδοφορίας των επιχειρήσεων. 

Δεν µπορώ όµως να µην αναφερθώ συγκεκριµένα στα δύο ζη-
τήµατα που προέκυψαν από την οµιλία του Πρωθυπουργού κατά
την κυριακάτικη οµιλία του στον προϋπολογισµό και αφορούν τις
λεγόµενες εξαγγελίες του.

Πρώτον, η κοροϊδία µε τις τράπεζες. Προκαλεί εντύπωση, επι-
τρέψτε µου, σε σχέση µε αυτές τις εξαγγελίες το γεγονός ότι το
ΠΑΣΟΚ πανηγυρίζει, νοµίζοντας ότι επέτυχε µείζονα κοινοβου-
λευτική νίκη.

Ποια είναι ακριβώς η νίκη, την ώρα που οι ελληνικές τράπεζες
έχουν συσσωρευµένα κέρδη 12 δισεκατοµµύρια ευρώ στην τε-
τραετία, έχουν 3,5 δισεκατοµµύρια κέρδη στο εννιάµηνο του
2024 και υπολογίζεται ότι η χρονιά θα κλείσει περίπου µε κέρδη
που θα αγγίξουν τα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Έχουν στο εννιά-
µηνο του 2024 1,5 δισεκατοµµύριο έσοδα από τις προµήθειες
και υπολογίζεται ότι στο τέλος του έτους τα έσοδα από τις προ-
µήθειες των τραπεζών θα αγγίξουν τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ
και ίσως και να τα ξεπεράσουν; 

Νοµοθετεί λοιπόν ο κ. Μητσοτάκης µέσα σε αυτή τη συνθήκη
δύο βασικά µέτρα. Ποια είναι αυτά; Μέτρα περιορισµού των προ-
µηθειών –προσέξτε- ύψους 150 εκατοµµυρίων. Μιλάµε για µικρό-
τερη επιβάρυνση από 10%. Περίπου στο 7,5% υπολογίζεται η
επιβάρυνση «χάδι» επί των εσόδων και µάλιστα για συναλλαγές
οι οποίες δεν αφορούν το σύνολο των συναλλασσόµενων, αλλά
πολύ συγκεκριµένες κατηγορίες. 

Υπάρχει ένα δεύτερο µέτρο, το οποίο το ΠΑΣΟΚ χαρακτηρίζει
και αυτό µείζονα κοινοβουλευτική νίκη του. Και αναρωτιέται κά-
ποιος, θεωρείται µεγάλη κοινοβουλευτική νίκη τα 100 εκατοµµύ-
ρια που θα δώσουν οι τράπεζες για το φορέα απόκτησης και
επαναµίσθωσης ακινήτων; Αυτός ο φορέας προβλέπεται από τον
πτωχευτικό νόµο του κ. Σταϊκούρα και είναι ένας ληστρικός ορ-
γανισµός ο οποίος λειτουργεί ως εργαλείο αφαίµαξης των δα-
νειοληπτών. 

Τι προβλέπεται; Τι θα κάνει αυτός ο φορέας; Θα επανανοικιά-
ζει τα ακίνητα στους ιδιοκτήτες τους, οι ιδιοκτήτες επί δώδεκα
χρόνια θα πληρώνουν µίσθωµα, αυτό το µίσθωµα δεν θα υπολο-
γίζεται ως αποπληρωµή του δανείου τους και µετά από δώδεκα
χρόνια θα πρέπει να πληρώσουν το σύνολο του δανείου αν θέ-
λουν να επαναγοράσουν το ακίνητό τους. Και αυτό θεωρείται
προοδευτικό µέτρο για το οποίο οι συνάδελφοι και οι συναδέλ-
φισσες του ΠΑΣΟΚ θεωρούν ότι κατήγαγαν µείζονα κοινοβου-
λευτική νίκη. 

Θα έλεγα ότι αντί να ακκίζονται κάποιοι για τον δήθεν παρα-
γωγικό τους ρόλο και τη δηµιουργική τους Αντιπολίτευση, θα
ήταν καλύτερο να αποκαλύπτουν την ουσία της πολιτικής της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Ο δρόµος της συναίνεσης και
της δηµιουργικής εντός εισαγωγικών «Αντιπολίτευσης» και συ-
νεργασίας δεν είναι κατά τη γνώµη µας ο δρόµος της υπεράσπι-
σης της κοινωνικής πλειοψηφίας. 

Ζήτηµα δεύτερο, πάλι επιµένω στα ζητήµατα της οικονοµίας,
κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε. Κοροϊδία και εξαπάτηση µε
τη συµµετοχή στα φάρµακα των χαµηλοσυνταξιούχων. Ο κ. Μη-
τσοτάκης εξήγγειλε από τούτο εδώ το Βήµα τον δήθεν µηδενι-
σµό της συµµετοχής στα φάρµακα των χαµηλοσυνταξιούχων,
ρύθµιση η οποία ισχύει πριν από το 2019. Και τι καταγγέλλει το
δίκτυο των συνταξιούχων; Λέει ότι από το 2020 η ρύθµιση αυτή
δεν εφαρµόζεται χωρίς να έχει καταργηθεί νοµοθετικά. Και έρ-
χεται ο κ. Μητσοτάκης τώρα και την επανεξαγγέλλει! 

Καταλαβαίνετε ότι αν είστε εντάξει µε τους εαυτούς σας και
µε τις εξαγγελίες του κ. Μητσοτάκη θα πρέπει τα χρήµατα µε-
ταξύ 2020 και 2024 από τη ρύθµιση αυτή, η οποία δεν εφαρµό-
στηκε χωρίς να έχει καταργηθεί νοµοθετικά, να επιστραφούν
αναδροµικά. Δεν γίνεται διαφορετικά. Θα δούµε λοιπόν αν θα το
κάνετε. 

Έρχοµαι στα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής. Αληθεύει,
κύριε Υπουργέ, ότι βρισκόµαστε σε περίοδο µεγάλων παγκό-
σµιων γεωπολιτικών ανακατατάξεων, ανακατατάξεων όµως που
δεν επιτρέπουν κατά κανέναν τρόπο οποιαδήποτε αισιοδοξία.
Έχουµε αλλαγή της ηγεσίας στις Ηνωµένες Πολιτείες µε τη νίκη
του Τραµπ, εξελίξεις στο πολιτικό µέτωπο στην Ουκρανία, γενι-
κευµένη κρίση στη Μέση Ανατολή µε τελευταίο επεισόδιο την
πτώση του αιµοσταγούς καθεστώτος Άσαντ και τη νίκη των τζι-
χαντιστών, που κατά κανένα τρόπο δεν είναι λόγος για να πανη-
γυρίζουµε. Ανοίγει νέος κύκλος βίας στη Συρία. 

Είχαµε τη χθεσινή παρουσία του Πρωθυπουργού κ. Μητσο-
τάκη στο Λίβανο όπου είπε πολλά για τον σεβασµό του Διεθνούς
Δικαίου, για την ανάγκη της προστασίας της ειρήνης και της εδα-
φικής ακεραιότητας και στο Λίβανο και στη Συρία. Ένα πράγµα
µόνο δεν είπε. Δεν ανέδειξε την εγκληµατική ευθύνη του Ισραήλ
για την κατάσταση στην οποία βρίσκεται αυτή τη στιγµή η Μέση
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Ανατολή και το µόνο στο οποίο περιορίστηκε ήταν να µιλήσει για
την ανάγκη να περάσει ανθρωπιστική βοήθεια στη Γάζα. Αυτό
είναι το πρόβληµα σήµερα στη Μέση Ανατολή και στην Παλαι-
στίνη ή το γεγονός ότι ένας λαός κατασφάζεται; 

Και είχαµε πριν από λίγες ηµέρες και αυτή την αδιανόητη δή-
λωση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, ο οποίος ούτε λίγο ούτε
πολύ έκανε κριτική στις αποφάσεις του Διεθνούς Ποινικού Δικα-
στηρίου στη Χάγη. Εσείς, κύριε Υπουργέ, συµφωνείτε µε αυτή τη
δήλωση ότι δεν βοηθά; Δεν βοηθάει είπε ο κ. Μαρινάκης. Και θα
έπρεπε να προσέχει λίγο περισσότερο όταν αναφέρεται σε απο-
φάσεις διεθνών δικαστηρίων, µε δεδοµένο ότι η βασική δύναµη
της χώρας στην διπλωµατική της τοποθέτηση και στην τοποθέ-
τησή της στο διεθνές στερέωµα είναι ακριβώς ο σεβασµός των
αποφάσεων των διεθνών δικαστηρίων και του Διεθνούς Δικαίου.

Σε σχέση –συνεχίζω- µε τις γεωπολιτικές ανακατατάξεις τα κρί-
σιµα είναι ότι την ώρα που συµβαίνουν όλα αυτά, το ΝΑΤΟ λει-
τουργεί σαν εµβρυουλκός για τη µετατροπή της ευρωπαϊκής
οικονοµίας σε πολεµική οικονοµία και στην ίδια κατεύθυνση κι-
νούνται και οι προτάσεις Ντράγκι. Και ο Πρωθυπουργός µε τη
στάση του δεν αφήνει περιθώρια για παρερµηνείες ως προς τη
θέση της Ελλάδας απέναντι σε αυτή τη στρατηγική. Είναι απο-
λύτως ευθυγραµµισµένος και στην ίδια ακριβώς σελίδα σε σχέση
µε τη στρατηγική της µετατροπής τόσο της Ελλάδας όσο και της
Ευρώπης σε πολεµική οικονοµία. 

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι η Κυβέρνηση έχει εγκα-
ταλείψει την ενεργητική διπλωµατία και την έχει αντικαταστήσει
µε τη διπλωµατία της κούρσας εξοπλισµών και µάλιστα µε βάση
τις νατοϊκές προτεραιότητες όχι τις προτεραιότητες της άµυνας
της χώρας. Και ορθώς σας επισήµανε η εισηγήτρια µας, η κ. Ανα-
γνωστοπούλου, ότι δεν υπάρχει σχεδιασµός σε ό,τι αφορά τις
αµυντικές δαπάνες της χώρας µεταξύ Υπουργείου Εξωτερικών
και Υπουργείου Εθνικής Άµυνας αλλά µια πολιτική που βρίθει αν-
τιφάσεων και αδυναµιών. 

Έχω την εκτίµηση ότι υπάρχει µεγάλη απόσταση στη ρητορική
µεταξύ των δύο Υπουργείων και αυτή την απόσταση οφείλω να
την επισηµάνω. Νοµίζω ότι αναδεικνύεται µείζονα κυβερνητική
αντινοµία από αυτήν την απόσταση. Εκτιµώ, όµως, ότι από αυτήν
την κυβερνητική αντινοµία δεν µπορείτε να ξεφύγετε µε την απο-
µάκρυνση του κ. Σαµαρά. Θα την βρίσκεται διαρκώς µπροστά
σας, γιατί είναι εγγεγραµµένη στον πυρήνα της παράταξης την
οποία εκπροσωπείτε. Είναι αντινοµία που αφορά αποκλίνουσες
τακτικές σε ό,τι αφορά το θέµα των ελληνοτουρκικών σχέσεων.
Σε αυτό όµως που δεν υπάρχουν αποκλίσεις, είναι στο θέµα της
κούρσας εξοπλισµών –σε αυτό συµφωνείτε όλοι- και της µετα-
τροπής ακριβώς της Ευρώπης σε πολεµική οικονοµία. 

Το δυστύχηµα εδώ είναι ότι τόσο το ΠΑΣΟΚ όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ
συγκλίνουν σε αυτή τη στρατηγική. Υπερψήφισαν αµφότεροι τις
πιστώσεις του Υπουργείου Άµυνας δίνοντας λευκή επιταγή στην
κυβερνητική πολιτική και στον κ. Μητσοτάκη, σε µια περίοδο µά-
λιστα που αυτό που παίζεται είναι ακριβώς η πορεία προς αλλαγή
των όρων συγκρότησης των ευρωπαϊκών οικονοµιών, ακριβώς
αυτή η µετατροπή της Ευρώπης σε πολεµική οικονοµία. 

Δεν έχουµε να κάνουµε µε ήσσονος σηµασίας ζήτηµα, ούτε
έχουµε να κάνουµε µε συµβολική κίνηση που δήθεν θέλει να υπο-
γραµµίσει την εθνική ενότητα και την εθνική οµοψυχία. Έχουµε
να κάνουµε µε τη µεγάλη διαιρετική τοµή της εποχής µας, την
διαιρετική τοµή µεταξύ πολέµου και ειρήνης. 

Και ειρήσθω εν παρόδω, να θυµίσω στον ΣΥΡΙΖΑ ότι ήταν αυτή
η διαιρετική τοµή η οποία αποτέλεσε και τον λόγο της µεγάλης
διάσπασης του εργατικού κινήµατος εκατόν δέκα χρόνια πριν, το
1914, όταν οι σοσιαλδηµοκρατικές ηγεσίες επέλεξαν να στηρίξουν
τις πολεµικές πιστώσεις µε κέντρο τη Γερµανία και κάποιοι είπαν
το µεγάλο «όχι» σε αυτήν την κίνηση, πράγµα το οποίο οδήγησε
στη µεγάλη διαιρετική τοµή στο εσωτερικό του εργατικού κινήµα-
τος µεταξύ σοσιαλδηµοκρατών και στη συνέχεια κοµµουνιστών.
Βεβαίως, το ΠΑΣΟΚ δεν έχει κανένα λόγο να έχει πρόβληµα µε
αυτήν την ιστορία. Η ιστορία της σοσιαλδηµοκρατίας είναι ενδε-
χοµένως κοµµάτι της δικής του ιστορίας. Τι λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, όµως,
γι’ αυτά; Η µετατόπισή του είναι απολύτως καθαρή. 

Κλείνω µε δυο λόγια για το νοµοσχέδιο. Θα πάρω και το τρί-
λεπτό µου, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλούσα να
µην το κάνετε. Θα παρακαλούσα να είστε όσο πιο σύντοµος µπο-
ρείτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα προσπαθήσω.
Ο κ. Γεραπετρίτης προηγουµένως έδειξε να ενοχλείται από

την τοποθέτηση ενός άλλου Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου για
το γεγονός ότι άνοιξε µια σειρά από ζητήµατα, εν πάση περιπτώ-
σει, τα οποία δεν σχετίζονταν άµεσα µε το νοµοσχέδιο. Θα πω,
όµως, εδώ το εξής, ότι αυτός ο οποίος άλλαξε πρώτος στην
ατζέντα ήταν η Κυβέρνηση και µάλιστα µε µια εκπρόθεσµη τρο-
πολογία, η οποία ήρθε χθες το βράδυ, ανεξαρτήτως του αν συµ-
φωνούµε ή διαφωνούµε µε την τροπολογία. Και είναι κάπως
ειρωνικό, µε την έννοια ότι η κατάθεση της τροπολογίας αυτής
έρχεται σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο επισπεύδετε εσείς, κύριε Γε-
ραπετρίτη, που ήσασταν και ο συγγραφέας του νόµου για την
καλή νοµοθέτηση. Εποµένως, όταν είναι η ίδια η Κυβέρνηση που
επιλέγει έναν τρόπο αλλαγής των όρων της κοινοβουλευτικής
συζήτησης, µην ενοχλείστε επειδή κάποιος άλλος επιθυµεί να
ανοίξει ένα άλλο πολιτικό θέµα, το οποίο ο ίδιος ιεραρχεί ως ση-
µαντικό. Τέλος πάντων, αυτό είναι το λιγότερο.

Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο αυτό είναι, κατά τη γνώµη µου,
πολύ πίσω από τις πραγµατικές ανάγκες του Υπουργείου Εξω-
τερικών, Και µε βάση τον προϋπολογισµό, έχουµε στάσιµη χρη-
µατοδότηση, τεράστιες ελλείψεις προσωπικού, επιδείνωση της
θέσης των εργαζοµένων µε αυταρχικοποίηση των δοµών και των
όρων εργασίας. Η υπόθεση της άδειας µητρότητας, την οποία
βεβαίως είπατε ότι θα ξαναδείτε και την οποία θα διορθώσετε,
είναι όµως ενδεικτική µιας αντίληψης και µιας κατεύθυνσης. Και
φυσικά, υπάρχει απαξίωση των προξενείων και τόσων άλλων. Τι
αποδεικνύουν όλα αυτά; Ποιο είναι το πολιτικό συµπέρασµα; Ότι
έχετε ιεραρχήσει τις εξοπλιστικές δαπάνες πολύ υψηλότερα από
την ανάγκη ενίσχυσης της ελληνικής διπλωµατίας. Αυτό είναι το
πολιτικό συµπέρασµα. 

Κλείνοντας, σε σχέση µε την τροπολογία για τη χρηµατοδό-
τηση των Σπαρτιατών, βρεθήκαµε από την πρώτη στιγµή της πο-
λιτικής µας ύπαρξης -ως πρόσωπα εννοώ, αλλά και ως κόµµα-
στην πρώτη γραµµή των αγώνων απέναντι στον φασισµό διαχρο-
νικά. Θα υπερψηφίσουµε την τροπολογία, αλλά θα την υπερψη-
φίσουµε χωρίς αυταπάτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς
την αυταπάτη ότι ο φασισµός, που σηκώνει κεφάλι µε πάρα πολ-
λές µορφές, µπορεί να αντιµετωπιστεί µε διοικητικά διατάγµατα.
Ο φασισµός δεν αντιµετωπίζεται µε διοικητικά διατάγµατα, αντι-
µετωπίζεται µε πολιτικό και ιδεολογικό αγώνα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Επίσης, δεν αντιµετωπίζεται, κύριε Υπουργέ, υιοθετώντας τµή-
µατα της πολιτικής του ατζέντας και των πολιτικών του προτε-
ραιοτήτων. Διότι αυτό δεν κάνατε και εσείς -για να πάρω ένα
µόνο παράδειγµα από την τελευταία εβδοµάδα- συντασσόµενος
µε την ευρωπαϊκή γραµµή για την αναστολή των παροχών ασύ-
λου στους πρόσφυγες από τη Συρία; Αυτό δεν είναι η υιοθέτηση
της ακροδεξιάς ατζέντας; Αυτό δεν είναι παραχώρηση, η οποία
στην πραγµατικότητα νοµιµοποιεί αυτές τις αντιλήψεις; Εκεί, λοι-
πόν, δίνεται ο πραγµατικός αγώνας απέναντι στην ακροδεξιά, όχι
στα λόγια, όχι στα διοικητικά διατάγµατα, στην καθηµερινή πο-
λιτική πάλη απέναντι στις ιδέες και τις πρακτικές της ακροδεξιάς
και του φασισµού. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», πενήντα τρεις µαθήτριες
και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο
Άστρους Κυνουρίας του Νοµού Αρκαδίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Ανδριανός.
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Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, την Κυριακή σε

αυτήν την Αίθουσα ψηφίσαµε τον προϋπολογισµό του 2025, µε
τον οποίο επικυρώνεται µε τον πλέον εµφατικό τρόπο η αποτε-
λεσµατική οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης, µια πολιτική που
εξυπηρετεί ταυτόχρονα τους στόχους της δηµοσιονοµικής στα-
θερότητας, της εξασφάλισης των προϋποθέσεων της βιώσιµης
ανάπτυξης και της ουσιαστικής στήριξης της κοινωνίας και ιδιαί-
τερα των περισσότερο ευάλωτων νοικοκυριών και οµάδων. Πρό-
κειται για µια πολιτική που τα τελευταία πέντε χρόνια, συχνά
µέσα σε πολύ δύσκολες διεθνείς προκλήσεις -αναφέρω χαρα-
κτηριστικά, για να θυµόµαστε, την πανδηµία, τους πολέµους, τη
γεωγραφική γειτονιά µας, την ενεργειακή κρίση- επιτρέπει στη
χώρα µας χρόνο µε τον χρόνο να ανεβάζει ταχύτητα, να παράγει
θετικά αποτελέσµατα για την κοινωνία. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα, λίγες µέρες
πριν την αλλαγή του ηµερολογιακού έτους, υπογραµµίζει αυτήν
τη σταθερή δέσµευση της Κυβέρνησης για παραγωγή θετικού
αποτελέσµατος και συνολική αναβάθµιση των δυνατοτήτων και
των επιδόσεων της πατρίδας µας σε κάθε κρίσιµο τοµέα δράσης. 

Το νοµοσχέδιο έχει, βεβαίως, ερανιστικό χαρακτήρα. Αφορά µια
σειρά από επιµέρους αναγκαίες ρυθµίσεις για την επίλυση υπαρ-
κτών προβληµάτων και την αντιµετώπιση προκλήσεων που αφο-
ρούν την επιτέλεση του εξαιρετικά ευαίσθητου έργου του
Υπουργείου Εξωτερικών. Η φιλοσοφία, όµως, που διατρέχει αυτές
τις επιµέρους ρυθµίσεις αποκαλύπτει τη βούληση για την περαι-
τέρω αναβάθµιση της λειτουργίας αυτού του κρίσιµου Υπουρ-
γείου, των φορέων και των θεσµών του και αυτό βεβαίως το
πιστώνεται ο Υπουργός, ο κ. Γεραπετρίτης, και οι συνεργάτες του.

Ξεκινώ, κατ’ αρχάς, από την αναδιοργάνωση της Διπλωµατικής
Ακαδηµίας µε τη συµβολική µετονοµασία της σε Ελληνική Διπλω-
µατική Ακαδηµία, την επέκταση του πλαισίου των συνεργασιών
της µε εθνικούς και διεθνείς φορείς και τις τροποποιήσεις στη
διάρθρωσή της, τις αρµοδιότητες του Εκπαιδευτικού Συµβου-
λίου και τη διαδικασία φοίτησης. Οι σχετικές προβλέψεις ενι-
σχύουν ουσιαστικά την ακαδηµία στην αποστολή της, της
επιτρέπουν να επικεντρωθεί αποτελεσµατικότερα στο καθαυτό
έργο της παραγωγής ικανού διπλωµατικού δυναµικού και να αν-
ταποκριθεί ακόµη ουσιαστικότερα στις σύγχρονες απαιτήσεις
της κατάρτισης αυτών των κρίσιµων αξιωµατούχων. 

Σηµαντικές είναι, εξάλλου, και οι προβλέψεις για την ενίσχυση
του ανθρώπινου δυναµικού µε τη δηµιουργία αναγκαίων νέων θέ-
σεων προσωπικού, ιδίως σε θέµατα τεχνικής υποστήριξης, την
επικαιροποίηση του πλαισίου αξιολόγησης και προαγωγής µε τη
µείωση του χρόνου της απαιτούµενης υπηρεσίας σε συγκεκρι-
µένους κλάδους, ώστε να ενισχυθεί η επαγγελµατική εξέλιξη των
στελεχών του Υπουργείου και η ρύθµιση ζητηµάτων όπως τα νο-
σήλια, οι άδειες µητρότητας, ανατροφής τέκνων, αλλά και οι όροι
εργασίας, οι συµβάσεις και η αντιµισθία του προσωπικού στις
Αρχές Εξωτερικής Υπηρεσίας. 

Ιδιαίτερη σηµασία έχουν, ακόµα, οι διατάξεις που αφορούν τις
κτηριακές υποδοµές και επιτρέπουν, µε τη µεταφορά της διοίκη-
σης και διαχείρισης ακινήτων κυριότητας του ελληνικού δηµο-
σίου στο Υπουργείο Εξωτερικών, την καλύτερη αξιοποίηση και
συντήρησή τους και τη διάθεση ποσοστού 10% από τα αδιάθετα
καθαρά έσοδα των προξενικών τελών για τη συντήρηση και επι-
σκευή κτηρίων όπου στεγάζονται διπλωµατικές και προξενικές
αρχές. Αντιµετωπίζεται έτσι ένα υπαρκτό και συχνά οξύ πρό-
βληµα που γιγαντώθηκε µε την οικονοµική κρίση της προηγού-
µενης δεκαετίας και δυσχέρανε µε πολλούς και σηµαντικούς
τρόπους την επιτέλεση του διπλωµατικού έργου και ευρύτερα
της εξωτερικής πολιτικής της χώρας, επηρεάζοντας αρνητικά τη
διεθνή εικόνα µας, αλλά και τους όρους ζωής και εργασίας των
διπλωµατικών και διοικητικών στελεχών στα κρίσιµα αυτά πόστα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµασία της εξωτερικής πο-
λιτικής είναι διαχρονικά δεδοµένη, ιδιαίτερα στην τρέχουσα συγ-
κυρία όπου η αστάθεια και οι ανακατατάξεις στην ευρύτερη
γειτονιά µας καθιστούν ακόµη επιτακτικότερη την ισχυρή υπερά-
σπιση των δικαίων και των συµφερόντων της πατρίδας µας, αλλά
και την προάσπιση του Διεθνούς Δικαίου, της ειρήνης, της φιλε-

λεύθερης δηµοκρατίας, του ευρωπαϊκού κεκτηµένου έναντι επι-
βουλών που αµφισβητούν τις αρχές αυτές και επιδιώκουν ανα-
θεωρητικά να τις αντικαταστήσουν µε τη βία.

Η ελληνική δηµοκρατία οφείλει ακριβώς σε αυτήν τη συγκυρία
να ενισχύσει περισσότερο το διπλωµατικό αποτύπωµα. Σε αυτήν
την κατεύθυνση κινείται και ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, και η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εξωτερικών
µε επικεφαλής τον Υπουργό, τον κ. Γεραπετρίτη, ως χώρα που
βρίσκεται στα σύνορα της Ευρώπης και της Δύσης, ως πρόµα-
χος των αρχών αυτών που καλούµαστε σήµερα αποφασιστικά να
υπερασπιστούµε, αλλά και να αποδείξουµε έµπρακτα την ικανό-
τητά µας να συνεχίσουν να παράγουν στη νέα αυτή συνθήκη θε-
τικά αποτελέσµατα για τις κοινωνίες και τους ανθρώπους.

Στην κατεύθυνση αυτή το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα
συµβάλλει στην καλύτερη στελέχωση και την ενίσχυση λειτουρ-
γίας της διπλωµατικής υπηρεσίας και γενικότερα των υπηρεσιών
του Υπουργείου, της ραχοκοκαλιάς της εξωτερικής µας πολιτι-
κής. Συµβάλλει στην εξασφάλιση των προϋποθέσεων για την
ακόµη µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα της µακροπρόθεσµης
εξωτερικής στρατηγικής της χώρας, αλλά και της ανταπόκρισής
µας σε έκτακτες και επιτακτικές ανάγκες διεθνούς χαρακτήρα.

Υπογραµµίζει έτσι µε τον καλύτερο τρόπο τη βούληση, αλλά
και την αποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης να αναβαθµιστεί
συνολικά η λειτουργία του κράτους, να ανεβάσουµε ταχύτητες
σε κάθε πεδίο της δηµόσιας πολιτικής, που θα µας επιτρέψουν
να σχεδιάσουµε το µέλλον της πατρίδας µας, στο συλλογικό µέλ-
λον των Ελληνίδων και των Ελλήνων µε µεγαλύτερη αισιοδοξία
και αποτελεσµατικότητα.

Τέλος, θέλω να επισηµάνω το θετικό της τροπολογίας που κα-
τέθεσε ο κ. Κικίλιας και αφορά µεταξύ άλλων το Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας για τους ΕΠΟΠ, που πλέον θα µπορούν µε πραγ-
µατική υπηρεσία τριάντα πέντε ετών να αποστρατεύονται ή µε
τη συµπλήρωση του ορίου των εξήντα ετών και όχι, όπως µέχρι
σήµερα ισχύει, το όριο των πενήντα ετών. Είναι στελέχη πραγ-
µατικά που έχουν κατάρτιση, έχουν εµπειρία και τα χρειάζονται
οι Ένοπλες Δυνάµεις. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Αριστεράς, ο κ. Χαρίτσης, και θα ακολουθήσει ο κ. Μπιάγ-
κης.

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Σας ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ
παρά να ξεκινήσω την οµιλία µου αναφερόµενος στην τροπολο-
γία, η οποία κατατέθηκε για την εκλογική χρηµατοδότηση των
πολιτικών κοµµάτων, τροπολογία την οποία προφανώς θα υπερ-
ψηφίσουµε για λόγους αρχής. 

Εξάλλου, εµείς είχαµε καταθέσει χωρίς επιφυλάξεις και εµ-
πρόθεσµα υπόµνηµα στον Άρειο Πάγο κατά της ανακήρυξης του
κόµµατος των Σπαρτιατών για τις ευρωεκλογές του 2024 και
ήµασταν εξαιρετικά σαφείς και παραµένουµε αµετακίνητοι στην
ίδια θέση. Η δηµοκρατία µας πρέπει να ορθώσει πολιτικό τείχος
απέναντι στην άκρα δεξιά, στη µεγάλη αυτή απειλή που έχει δυ-
στυχώς σηκώσει κεφάλι σε όλο τον πλανήτη, αλλά και στη χώρα
µας, εκµεταλλευόµενη βεβαίως το γεγονός ότι τα κυρίαρχα πο-
λιτικά κόµµατα έχουν σε σηµαντικό βαθµό, σε µεγαλύτερο ή σε
µικρότερο, υιοθετήσει την ατζέντα της, γιατί ορθά βεβαίως πρέ-
πει σήµερα να συζητήσουµε τις νοµικές διαστάσεις αυτής της
υπόθεσης. Κυρίως, όµως, πρέπει να συζητήσουµε επί της ουσίας
τις πολιτικές και κοινωνικές διαστάσεις του ζητήµατος της ανό-
δου της ακροδεξιάς.

Την ακροδεξιά δεν θα τη σταµατήσει ο χ ή ο ψ νόµος. Η ήττα
της περνάει µέσα από την ήττα των ιδεών που εκπροσωπεί. Έτσι
θα ηττηθεί η ακροδεξιά, µέσα από την ήττα του ρατσισµού, µέσα
από την ήττα του εθνικισµού, µέσα από την ήττα της µισαλλοδο-
ξίας, µε πολιτικές που θα στηρίζουν την κοινωνία και τους εργα-
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ζόµενους, µε πολιτικές ριζικής αναδιανοµής του πλούτου προς
όφελος των πολλών, µε ισχυρό κοινωνικό κράτος που θα απαντά
στο αίσθηµα ανασφάλειας της κοινωνίας και στην αγωνία εκείνων
που δεν είναι ούτε προνοµιούχοι ούτε ισχυροί. Μην έχουµε, λοι-
πόν, αυταπάτες. Έτσι και µόνο έτσι η ακροδεξιά θα γυρίσει εκεί
όπου ανήκει, στο περιθώριο. 

Και πριν προχωρήσω και στα συγκεκριµένα ζητήµατα, θέλω να
κάνω και µια επισήµανση µεθοδολογικού χαρακτήρα, επιτρέψτε
µου. 

Κατ’ αρχάς, θα συµφωνήσουµε πιστεύω όλοι ότι ο νοµοθέτης
έρχεται εκ των υστέρων να διορθώσει ένα λάθος, να καλύψει ένα
κενό που δηµιουργεί προσκόµµατα στην εφαρµογή του νόµου
και που οδηγεί σε φαινόµενα, όπως αυτό που είδαµε να συµβαί-
νει µε το κόµµα των Σπαρτιατών, δηλαδή να λαµβάνει κανονικό-
τατα την εκλογική χρηµατοδότηση των ευρωεκλογών αυτό το
κόµµα, ενώ ο Άρειος Πάγος είχε απορρίψει την ανακήρυξή του
αναγνωρίζοντας ότι πραγµατικός του αρχηγός ήταν ο Κασιδιά-
ρης. 

Αυτό, λοιπόν, σηµαίνει ότι έχουµε κακή νοµοθέτηση και νοµίζω
σας τα είπε πριν και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο Δη-
µήτρης ο Τζανακόπουλος, κύριε Υπουργέ, και ειδικά εσάς -και
προσωπικά το λέω- νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι το οποίο σας
αφορά και θα έπρεπε να σας απασχολήσει πάρα πολύ. 

Δεν νοµίζω, λοιπόν, ότι υπάρχει καµµία αµφιβολία επ’ αυτού,
περί κακής νοµοθέτησης. Και, ξέρετε, το ζήτηµα της κακής νο-
µοθέτησης δεν είναι ένα ζήτηµα διαδικαστικό, δεν είναι ζήτηµα
αόριστο και ασαφές. Μιλάµε για κακή άσκηση πολιτικής. 

Εποµένως, είναι αυταπόδεικτο ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας που έφερε στη Βουλή συνεχόµενες -όχι µία και δύο
νοµοθετικές ρυθµίσεις, απέτυχε να θέσει εξαρχής ένα ολοκλη-
ρωµένο πλαίσιο για να προστατέψει το δηµοκρατικό πολίτευµα
από τα αποµεινάρια, από τα υπολείµµατα της εγκληµατικής ορ-
γάνωσης της Χρυσής Αυγής και έτσι φτάσαµε να δούµε ακόµα
και τον καταδικασµένο εγκληµατία Κασιδιάρη να εκλέγεται στο
δηµοτικό συµβούλιο του Δήµου της Αθήνας και να εκλέγει και
δηµοτικούς συµβούλους -γιατί;- γιατί η Κυβέρνηση δεν είχε
φροντίσει η αντίστοιχη ρύθµιση για τις εθνικές και τις ευρωπαϊ-
κές εκλογές να ισχύσει και για τις αυτοδιοικητικές. 

Μιλάµε για κοπτοραπτική, λοιπόν, αποσπασµατικές, λειψές
ρυθµίσεις, που µας οδήγησαν εδώ. Λόγω ανικανότητας; Λόγω
κοµµατικής σκοπιµότητας; 

Όποιος και αν είναι ο λόγος, εδώ τίθεται το µεγάλο ερώτηµα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Τι κάνουµε απέναντι στους νεο-
φασίστες, απέναντι στην ακροδεξιά, που βλέπουµε να σηκώνει
και πάλι κεφάλι, να δηλητηριάζει τον δηµόσιο λόγο µε εθνικιστικά
και ρατσιστικά παραληρήµατα. Τι κάνουµε, λοιπόν; Απλώς και
µόνο νοµοθετικές ρυθµίσεις;

Δεν θα κουραστώ να µιλάω γι’ αυτό, δεν θα κουραστώ να το
λέω ότι εδώ έχουµε ένα µείζον ζήτηµα δηµοκρατίας. Η απαξίωση
των θεσµών, η κρίση εµπιστοσύνης στους θεσµούς και στα θε-
σµικά αντίβαρα τροφοδοτεί, µαζί βεβαίως µε το κοινωνικό ζή-
τηµα, την ακροδεξιά.

Και υπάρχουν συνειδητές ενέργειες της Κυβέρνησης το τελευ-
ταίο διάστηµα, που µε περισσή αλαζονεία βλέπει το κράτος ως
λάφυρο, που οδηγούν τους πολίτες αυτές οι ενέργειες στην απο-
µάκρυνση και την αποστασιοποίηση ή ακόµη χειρότερα και στο
σφιχταγκάλιασµα µε την ακροδεξιά και τον νεοφασισµό. 

Γιατί τι είναι το ξεµπάζωµα, το µπάζωµα στη συνέχεια και πάλι
η κοπτοραπτική στις συνοµιλίες µηχανοδηγού και σταθµάρχη, η
απώλεια βιντεοληπτικού υλικού, όλα τα υπόλοιπα που στοιχει-
ώνουν µέχρι και σήµερα τη δικαστική διερεύνηση και την από-
δοση επιτέλους ευθυνών στο έγκληµα των Τεµπών; Τι είναι όλα
αυτά παρά ένας δρόµος που οδηγεί στην απαξίωση της κοινω-
νίας προς τους θεσµούς της δικαιοσύνης; 

Τι είναι το σκάνδαλο των υποκλοπών; Όσο και αν θέλετε στην
Κυβέρνηση να το υποβαθµίσετε, να µας κάνετε να το ξεχάσουµε,
θα είµαστε εδώ να το υπενθυµίζουµε. Τι είναι, λοιπόν, το σκάν-
δαλο των υποκλοπών όπου το Μέγαρο Μαξίµου, η έδρα του
Πρωθυπουργού µιας δηµοκρατικής χώρας, χρησιµοποίησε τις
µυστικές υπηρεσίες για να παρακολουθεί πολιτικούς αντιπάλους,
για να παρακολουθεί δηµοσιογράφους, για να παρακολουθεί

τους ίδιους τους Υπουργούς του, για να παρακολουθεί την ηγε-
σία του στρατεύµατος; Όλο αυτό το αδιανόητο σκάνδαλο απα-
ξιώνει τους δηµοκρατικούς θεσµούς και το πολίτευµα και
σπρώχνει τον κόσµο στην αγκαλιά της ακροδεξιάς. Πολλώ δε
µάλλον όταν στη συγκεκριµένη περίπτωση και γι’ αυτή την υπό-
θεση η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός καταφεύγουν σε νοµο-
θετικές ρυθµίσεις για να φιµώσουν και να παρακωλύσουν το
έργο της ανεξάρτητης αρχής η οποία σύµφωνα µε το Σύνταγµα
έχει τον ρόλο του ελέγχου και της τήρησης της νοµιµότητας.
Όλη αυτή η απόπειρα απαξίωσης είναι που διαρρηγνύει τελικά
τον δεσµό µεταξύ των πολιτών και των δηµοκρατικών θεσµών
που καταρρακώνει το κράτος δικαίου και εν τέλει σπρώχνει ση-
µαντική µερίδα της κοινωνίας στην αγκαλιά της ακροδεξιάς. Δυ-
στυχώς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µε τις ενέργειές σας
εσείς ανοίγετε διάπλατα αυτές τις πόρτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να πω µια
κουβέντα και γι’ αυτά που ακούσαµε από την Πρωθυπουργό
µόλις προχθές την Κυριακή εδώ στη συζήτηση για τον κρατικό
προϋπολογισµό. Το είπε πριν και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος. Θα πρέπει να απευθυνθώ και στους Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Για ποιο πράγµα ακριβώς πανηγυρίζετε; Ειλικρινά προσπαθώ
να καταλάβω πώς είναι δυνατόν να πανηγυρίζετε ότι τάχα αναγ-
κάσατε την Κυβέρνηση και τον κ. Μητσοτάκη να λάβει µέτρα για
τις τράπεζες. Ποια µέτρα τελικά; Σοβαρά τώρα; Ο κ. Μητσοτάκης
δεν κάνει τίποτε άλλο παρά να ρίχνει στάχτη στα µάτια της κοινω-
νίας. Σε τρία χρόνια οι τράπεζες έχουν 12 δισεκατοµµύρια κέρδη
περίπου τέσσερα δισεκατοµµύρια κατ’ έτος. Και ο κ. Μητσοτάκης
µετά τα «µπινελίκια» του Υπουργού Οικονοµικών πριν από λίγους
µήνες προς τους τραπεζίτες –θυµάστε- τώρα χτύπησε το χέρι στο
τραπέζι. Και πόσα θα τους πάρει; Λιγότερα από 350 εκατοµµύρια
ευρώ στο σύνολο για όλα τα µέτρα που εξήγγειλε. Και σας λέει
κιόλας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, «α, εσείς θέλατε
250 εκατοµµύρια, εγώ τους παίρνω 350 εκατοµµύρια». Σας βγαίνει
κι από πάνω, δηλαδή. Πότε; Όταν έχουµε 1,5 δισεκατοµµύριο
έσοδα των συστηµικών τραπεζών µόνο σε εννέα µήνες, τους πρώ-
τους εννέα µήνες του 2024 και µόνο από τις προµήθειες. Μόνο
από τις προµήθειες 1,5 δισεκατοµµύριο. Τα παραθέσαµε τα στοι-
χεία. Τα παρέθεσα κι εγώ την Κυριακή στην οµιλία µου κατά τον
προϋπολογισµό. Θα δώσουν 350 εκατοµµύρια το πολύ και µάλι-
στα σε βάθος χρόνου, όχι ντούκου. Έχουν πέσει κάτω και κλαίνε
οι τραπεζίτες µε µαύρο δάκρυ, πραγµατικά. 

Γιατί ακριβώς πρέπει να πανηγυρίσουµε; Πρέπει να πανηγυρί-
σουµε για τα χρήµατα που θα πάνε στον φορέα που θα παίρνει
τα σπίτια που ο κόσµος έχασε στον πλειστηριασµό και θα πλη-
ρώνει νοίκι µετά για δώδεκα χρόνια για να µείνει µέσα, στο ίδιο
του το σπίτι και να µην µπορεί να το πάρει πίσω µετά; Να πανη-
γυρίσουµε για τη µείωση στη χρέωση προµηθειών -που βεβαίως
ευνοεί δυσανάλογα τους έχοντες- για καταργήσεις των 60 λε-
πτών του ευρώ; Γι’ αυτό να πανηγυρίσουµε; Για τον ΕΝΦΙΑ που
θα διπλασιαστεί µετά από δύο χρόνια για να πιεστούν οι τράπε-
ζες να ρίξουν τα ακίνητά τους στην αγορά; Προσέξτε µην έρθει
και καµµία ρύθµιση για τακτοποίηση αυθαιρέτων. Γιατί αυτό λένε
οι τράπεζες ότι τους εµποδίζει από το να βγάλουν τα ακίνητα
στην αγορά. 

Όσο για τη λαθροχειρία της Κυβέρνησης -γιατί περί λαθροχει-
ρίας πρόκειται, κύριε Υπουργέ- να εµφανίζει ως δικό της ένα
µέτρο το οποίο θεσπίστηκε και εφαρµόστηκε την περίοδο 2016-
2019, το οποίο δεν καταργήθηκε αλλά ουσιαστικά σιωπηρά δεν
εφαρµόστηκε µετά το 2020 -αναφέροµαι στην απαλλαγή των χα-
µηλοσυνταξιούχων από τη συµµετοχή τους στα φάρµακα- τι να
πει κανείς; Πραγµατικά, τι να πει κανείς. Αλλά βεβαίως µας έχει
συνηθίσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη στη διαστρέβλωση των πάντων. 

Δεν µπορώ όµως, κύριε Υπουργέ των Εξωτερικών, κύριε Γε-
ραπετρίτη και µε την ευκαιρία που είστε κι εσείς εδώ σήµερα
στην Ολοµέλεια να µην κάνω και δύο σχόλια για την εξωτερική
µας πολιτική. Κοιτάξτε. Είχαµε την πενθήµερη συζήτηση για τον
προϋπολογισµό. Ρώτησα επανειληµµένως. Την Παρασκευή ρώ-
τησα τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο, το Σάββατο ρώτησα τον
Υπουργό Επικρατείας κ. Βορίδη, την Κυριακή ρώτησα τον ίδιο
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τον Πρωθυπουργό. Απάντηση δεν πήρα. Ελπίζω εσείς τουλάχι-
στον να δώσετε µια απάντηση. Είναι η επίσηµη θέση της ελληνι-
κής Κυβέρνησης αυτό που είπε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος
στο ΚΥΣΕΑ ότι η ανάληψη της εξουσίας στη Συρία, η κατάληψη
της εξουσίας στη Συρία από τους τζιχαντιστές µετά την κατάρ-
ρευση του αιµοσταγούς δικτατορικού καθεστώτος Άσαντ, αυτή
η εξέλιξη είναι επιστροφή στη δηµοκρατική οµαλότητα; Είναι επι-
στροφή στη δηµοκρατική οµαλότητα; 

Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι η Δεξιά και η Κυβέρνηση της
Δεξιάς έχει αλλεργία στους πρόσφυγες. Προσπαθείτε να διώξετε
όσους είναι ήδη εδώ. Θα προχωρήσετε στο πάγωµα των αιτή-
σεων ασύλου αλλά τόσο πολύ ώστε να µιλάτε για επιστροφή στη
δηµοκρατική οµαλότητα γι’ αυτούς που προέρχονται από τα
σπλάχνα της Αλ Κάιντα; Εκεί έχουµε φτάσει; Και βεβαίως, κύριε
Υπουργέ, ακούσατε, φαντάζοµαι ενηµερωθήκατε για τις δηλώ-
σεις του νεοεκλεγέντα Προέδρου των Ηνωµένων Πολιτειών, του
κ. Τραµπ, ο οποίος τι λέει; Τι είπε µόλις χθες; «Κανείς δεν ξέρει
ποιος βρίσκεται πίσω από τη νέα κυβέρνηση της Συρίας. Εγώ
όµως το γνωρίζω» λέει ο κ. Τραµπ. «Είναι η Τουρκία. Ναι, η Τουρ-
κία είναι πίσω τους. Ο Πρόεδρος Ερντογάν είναι ένας πολύ έξυ-
πνος άνθρωπος. Πιστεύω ότι η Τουρκία είναι πολύ έξυπνη. Ο
Ερντογάν είναι έξυπνος τύπος και πολύ σκληροτράχηλος. Αλλά
η Τουρκία πραγµατοποίησε µία επιθετική εξαγορά χωρίς να χα-
θούν πολλές ζωές». Έτσι είπε ο κ. Τραµπ. Εξήρε τον ρόλο της
Τουρκίας λέγοντας ότι είναι σηµαντική περιφερειακή δύναµη και
ότι κρατάει τα κλειδιά της Συρίας. 

Μην παραµυθιάζετε, λοιπόν, τον κόσµο για το τι συµβαίνει
πραγµατικά στην περιοχή µας αυτό το διάστηµα. Και βεβαίως,
σας το λέµε -το είπε και ο Δηµήτρης Τζανακόπουλος πριν από
λίγο- αυτό το χάιδεµα στον αιµοσταγή Νετανιάχου και στο κρά-
τος δολοφόνο του Ισραήλ είναι σε βάρος του Διεθνούς Δικαίου
το οποίο εµείς οι ίδιοι ως χώρα επικαλούµαστε -και σωστά το επι-
καλούµαστε- για τις δικές µας σχέσεις. Είναι κόντρα στην πάγια
και ιστορικά πολυδιάστατη εξωτερική µας πολιτική. Είναι ενάντια
στις πανανθρώπινες αξίες του ανθρωπισµού και της αλληλεγ-
γύης και είναι εν τέλει εις βάρος και της ίδιας της εξωτερικής
µας πολιτικής. 

Σας το λέµε τόσο καιρό. Η κατάσταση στη Μέση Ανατολή οδη-
γεί σε γενικευµένη σύρραξη, οδηγεί σε επαναχάραξη συνόρων,
οδηγεί σε ένα πολύ επικίνδυνο γεωπολιτικό πόκερ και θα πρέπει
η χώρα µας επιτέλους να έχει τον ρόλο της δύναµης ειρήνης και
σταθερότητας στην περιοχή. Σας λέµε ότι οφείλουµε να αναγνω-
ρίσουµε το παλαιστινιακό κράτος, όπως υπάρχει και σχετική από-
φαση της Βουλής των Ελλήνων ήδη από το 2015, να ζητήσουµε
την προστασία των Κούρδων της Συρίας και την τήρηση των δε-
σµεύσεων της διεθνούς κοινότητας. Εσείς όµως τι κάνετε; Τίποτα
από όλα αυτά, δυστυχώς. Αντιθέτως ο Πρωθυπουργός πήγε
χθες στον Λίβανο και δεν βρήκε ούτε µία λέξη να πει για το Ισ-
ραήλ. Πού; Στον Λίβανο. Εκεί που εισέβαλε ο Νετανιάχου. Πήγε
να προσφέρει βοήθεια και στήριξη, λέει, για την τήρηση της εκε-
χειρίας µε το Ισραήλ, αλλά δεν τόλµησε καν να ψελλίσει το όνοµα
του Ισραήλ και του Νετανιάχου. Καλά δεν το συζητάµε για να κα-
ταγγείλει τις θηριωδίες και τη γενοκτονία στη Γάζα, αλλά ούτε
καν να πει το όνοµα λες και αυτή η συµφωνία για την εκεχειρία
έγινε µε κάποιους άγνωστους, µε κάποιους εξωγήινους. Δεν
υπήρχε άλλο µέρος σ’ αυτή τη συµφωνία. 

Γιατί πήγε, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης στον Λίβανο; «Για να βοη-
θήσει η Ελλάδα» -διαβάζουµε- «τον στρατό να τηρηθεί εκεχει-
ρία». 

Ελπίζω, κύριε Υπουργέ -και το λέω µε ειλικρίνεια- να µην τολ-
µήσει ο κ. Μητσοτάκης να µας εµπλέξει σε σενάρια συµµετοχής
της χώρας στον αφοπλισµό της Χεζµπολάχ, όπως έχει ακουστεί.
Ελπίζω να µην µας εµπλέξει άλλο σε πολύ επικίνδυνες εξελίξεις,
οι οποίες θα βάλουν τη χώρα µας στο µάτι του κυκλώνα. 

Δυστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι µόνο
η Κυβέρνηση, αλλά είναι και η Αντιπολίτευση που έχει πρόβληµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ ψη-
φίσατε προχθές τους αδιαφανείς υπερεξοπλισµούς του κ. Μη-
τσοτάκη. Και τι ακριβώς κάνετε; Λέτε «ναι» ουσιαστικά στις
επιταγές του κ. Ρούτε του ΝΑΤΟ που µας λέει «κόψτε κοινωνικές
δαπάνες και αγοράστε εξοπλισµούς». Το εξήγησε -επιτρέψτε

µου να το πω αυτό- πολύ ωραία η εισηγήτρια µας, η Σία Αναγνω-
στοπούλου µε µια εξαιρετική ανάρτησή της χθες. Και τι λέει; Λέει
ότι η χώρα µας -προσέξτε τα στοιχεία- σε σχέση µε το σύνολο
των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει προϋπολογι-
σµό για την παιδεία στο 2,92% ενώ ο µέσος όρος της Ευρώπης
είναι στο 4,7%, για την υγεία στο 5,6% ενώ ο µέσος όρος είναι
7,4%, πολύ κάτω, δηλαδή, από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και στην
παιδεία και στην υγεία. Ενώ στην άµυνα, τι γίνεται; Η Ευρώπη
δεν φτάνει καν το 2% και η Ελλάδα είναι πάνω από το 3%, πολύ
πάνω δηλαδή από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο στους εξοπλισµούς.
Βρίσκεται κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, δηλαδή, στην παι-
δεία και στην υγεία, πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο στους
εξοπλισµούς. 

Λέει, επίσης -πολύ σωστά- ότι σύµφωνα µε τα κριτήρια του
ΝΑΤΟ για κάθε εξοπλιστικό πρόγραµµα που κοστίζει x ευρώ, θα
πρέπει να υπολογίζεις για λειτουργία, για συντήρηση, για υποστή-
ριξη, για υποδοµές 3x τουλάχιστον. Ποια είναι η αναλογία του προ-
ϋπολογισµού της Νέας Δηµοκρατίας; Για παράδειγµα, στα
αεροσκάφη του 2023 αντί να προϋπολογιστούν περίπου 300 εκα-
τοµµύρια, που θα αναλογούσαν βάσει αυτής της αναλογίας, προ-
ϋπολογίστηκαν 45 εκατοµµύρια. Για ποια ετοιµότητα άµυνας
µιλάµε, λοιπόν; Ποιον πατριωτισµό µας πουλάτε εδώ πέρα; Πό-
σους πανάκριβους εξοπλισµούς αγοράζουµε τελικά και πόσους
έχουµε διαθέσιµους λόγω συντήρησης; Σας έχει απασχολήσει
αυτό; 

Σας έχει απασχολήσει το γεγονός ότι, σταθερά, οι σχετικές εκ-
θέσεις του ελεγκτικού συνεδρίου έχουν την ίδια παρατήρηση;
Και ποια είναι η παρατήρηση; «Δεν υπάρχει σχεδιασµός για την
αγορά εξοπλιστικών. Δεν υπάρχουν θεσµικά αντίβαρα ελέγχου»,
λέει το ελεγκτικό συνέδριο. Δεν το λέει η Νέα Αριστερά. Πάει ο
Πρωθυπουργός, ψωνίζει F-35 και τα ψώνια έρχονται και νοµιµο-
ποιούνται εκ των υστέρων, πολλές φορές ερήµην και της στρα-
τιωτικής ηγεσίας. Ποιας στρατιωτικής ηγεσίας, την οποία την
παρακολουθούσε άλλωστε το Μέγαρο Μαξίµου, έτσι δεν είναι;
Γι’ αυτή τη στρατιωτική ηγεσία µιλάµε. 

Τι ακριβώς, λοιπόν, ψηφίζετε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολί-
τευσης; Και αφού είστε σύµφωνοι, λοιπόν, σε αυτή την πολιτική
της Κυβέρνησης, τι σας εµποδίζει από το να ψηφίσετε τον προ-
ϋπολογισµό στο σύνολό του; Ψηφίστε και τον προϋπολογισµό
για την παιδεία. Ψηφίστε και τον προϋπολογισµό για την υγεία.

Και γιατί τα λέω όλα αυτά; Και θέλω να κλείσω µε ένα πολιτικό
σχόλιο, αν θέλετε, µε ένα πολιτικό συµπέρασµα. Είδαµε τι έγινε
χθες στη Γερµανία. Η κυβέρνηση συνασπισµού υπό τον σοσιαλ-
δηµοκράτη Σολτς, κατέρρευσε. Σας λέει κάτι άραγε όλο αυτό;
Σας λέει κάτι αυτή η εξέλιξη; Σας ανησυχεί; Σας προβληµατίζει
το γεγονός ότι οι πολιτικές της συναίνεσης -και δεν είναι µόνο η
Γερµανία, βεβαίως, είδαµε τι έγινε και στη Γαλλία πολύ πρό-
σφατα και τι γίνεται µέχρι και σήµερα- αυτές οι πολιτικές του κεν-
τρώου µέσου όρου δεν δουλεύουν; Ότι χρειάζεται στρατηγικά
αντιπαραθετικό το σχέδιο απέναντι στη Δεξιά, µε γωνίες, µε αιχ-
µές, όχι µε στρογγυλέµατα, όχι µε µια µικρόπνοη, µε µια κοντό-
φθαλµη οπτική. 

Αν δεν το καταλαβαίνετε αυτό, υπάρχει πάρα πολύ σοβαρό
πρόβληµα. Όµως, εµείς θα επιµείνουµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, και η Νέα Αριστερά θα είναι εδώ. Θα είναι εδώ για να
σας το θυµίζει, ότι οι κεντρώες λύσεις του µέσου όρου δεν δου-
λεύουν, και θα είναι εδώ, βεβαίως, γιατί τελικά κάποιος πρέπει
να υπερασπιστεί την κοινωνία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Πρόεδρε. Τον λόγο, τώρα, έχει από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής, ο κ. Μπιάγκης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα κι εγώ

να πάρω τον λόγο, όχι τόσο όσον αφορά το νοµοσχέδιο το οποίο
εξετάζουµε σήµερα. Έτσι κι αλλιώς, τόσο οι εισηγητές µας όσο
και οι υπόλοιποι οµιλητές, αναφέρθηκαν µε πολύ µεγάλη λεπτο-
µέρεια στην άποψή µας και στη θέση µας. Θεωρώ, όµως, άξιο
λόγου να µιλήσουµε για µια σειρά από άλλες πρωτοβουλίες που
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πήρατε, όπως αυτή των τροπολογιών. 
Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε µια σηµαντική τροπολο-

γία, κατά τη γνώµη µου, που έρχεται να ρυθµίσει ζητήµατα, τα
οποία άπτονται της κρατικής εκλογικής χρηµατοδότησης των πο-
λιτικών κοµµάτων. Ένα ζήτηµα, εξαιρετικά σοβαρό, που αγγίζει
τον πυρήνα των δηµοκρατικών µας θεσµών και της συνταγµατι-
κής µας ταυτότητας. Μια τροπολογία για την επιστροφή της
εκλογικής χρηµατοδότησης από τα κόµµατα -ή συνασπισµούς
κοµµάτων- για οποιονδήποτε λόγο δεν συµµετείχαν, τελικά, σε
µια εκλογική αναµέτρηση, για την οποία είχαν λάβει τη χρηµατο-
δότηση. Πρόκειται για µια ρύθµιση, όµως, που έρχεται µε σηµαν-
τική καθυστέρηση, δεδοµένου ότι το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής
είχε προειδοποιήσει, εδώ και πάρα πολύ καιρό, για την ανάγκη
αυτής της νοµοθετικής παρέµβασης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και η εν λόγω τροπολογία κι-
νείται εν γένει στη σωστή κατεύθυνση, ωστόσο πάσχει, κύριε
Υπουργέ, αν µου επιτρέπετε, από ένα βασικό πρόβληµα: Δεν
προβλέπεται η αναδροµική ισχύς της συγκεκριµένης εφαρµογής. 

Ρωτάµε, λοιπόν, γιατί η Κυβέρνηση δεν τολµά να εισάγει διά-
ταξη για αναδροµική ισχύ; Αν στόχος είναι να επιστραφούν τα
χρήµατα αυτά, τότε η τροπολογία σαφώς και είναι ελλιπής. Η
λύση είναι ξεκάθαρη: Να προστεθεί ρητή πρόβλεψη, για την ανα-
δροµική εφαρµογή της παραγράφου, από την 1η Ιανουαρίου του
2024, ώστε να καλύπτει και τις Ευρωεκλογές. 

Δεν µπορεί να συνεχίζεται αυτό το καθεστώς ασυδοσίας και η
έλλειψη λογοδοσίας. Δεν µπορεί το δηµόσιο χρήµα να καταλήγει
σε κόµµατα, που δεν εκπληρώνουν τον σκοπό για τον οποίο χρη-
µατοδοτούν χρηµατοδοτήθηκαν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ακόµα σηµαντικό ζήτηµα
αφορά την τροποποίηση της παραγράφου 1 του άρθρου 6 του
π.δ.15/2022 και τη διαδικασία αναστολής χρηµατοδότησης κοµ-
µάτων ή συνασπισµών, όταν στελέχη τους καταδικάζονται για
σοβαρά εγκλήµατα. Ορθά διαγράφεται το τελευταίο εδάφιο της
ισχύουσας ρύθµισης, που προέβλεπε ότι η αναστολή µπορεί να
επιβληθεί µόνο αν οι εγκληµατικές πράξεις τελέστηκαν στα πλαί-
σια της δράσης του κόµµατος. 

Γιατί χρειάστηκε, όµως, τόσος χρόνος και γιατί η Κυβέρνηση
-παρά το ιστορικό προηγούµενο της Χρυσής Αυγής- επέτρεψε
να συµβούν όλα αυτά; Το ΠΑΣΟΚ είχε προτείνει, έγκαιρα, τρο-
πολογίες, που θα απέτρεπαν αυτή την κατάσταση. Καλέσαµε την
Κυβέρνηση να υιοθετήσει ξεκάθαρους µηχανισµούς ελέγχου για
τη διακοπή χρηµατοδότησης των κοµµάτων που παραβιάζουν τη
συνταγµατική νοµιµότητα. Η Κυβέρνηση, όµως, επέλεξε να δια-
χωρίσει και να κωλυσιεργήσει, επιδιώκοντας, τι; Πολιτικά οφέλη;
Ποιος γνωρίζει; Ή αναµένοντας τις εξελίξεις, αν θέλετε -που
είναι και το πιο πιθανό- στον χώρο της ακροδεξιάς.

Αξίζει να σηµειωθεί και κάτι ακόµη, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Η ρύθµιση αυτή έρχεται ως προσθήκη σε ένα νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εξωτερικών. Πρόκειται για ακόµη µια ένδειξη
προχειρότητας και έλλειψης σεβασµού απέναντι στη σοβαρό-
τητα του ζητήµατος, την προστασία, δηλαδή, της δηµοκρατίας.
Δεν µπορούν να αντιµετωπίζονται αυτά τα προβλήµατα, έτσι! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα υπερψηφίσουµε, βεβαίως,
την τροπολογία,  παρά τις αδυναµίες και τις ελλείψεις της, χωρίς
καµία διάθεση να δώσουµε άλλοθι στην αδικαιολόγητη καθυστέ-
ρηση της Κυβέρνησης, αλλά µε αίσθηµα ευθύνης και δηµοκρα-
τικής ενσυναίσθησης. Καλούµε, ωστόσο, την Κυβέρνηση να
προχωρήσει άµεσα στις βελτιωτικές κινήσεις, που θα διασφαλί-
ζουν την πλήρη εφαρµογή των µέτρων που περιλαµβάνονται σε
αυτή. 

Καλούµε την Κυβέρνηση να προβλέψει την αναδροµική ισχύ
από 1η Ιανουαρίου 2024. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, πρέπει να καταλάβετε, επιτέλους, ότι η Αντιπολίτευση
που εµείς ασκούµε είναι κάτι το διαφορετικό. Είναι µια εποικο-
δοµητική αντιπολίτευση, µια αντιπολίτευση που αφουγκράζεται
την κοινωνία, την αγωνία και τα αδιέξοδα της και µέσα από κει
προσπαθεί να απαντήσει, µε µια σειρά από πολιτικές πρωτοβου-
λίες που παίρνει και στην Ολοµέλεια του Κοινοβουλίου µας. 

Σας υπενθυµίζω, λοιπόν, ότι το τελευταίο διάστηµα πήραµε
πρωτοβουλίες για τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, πήραµε

πρωτοβουλία για τα βαρέα και ανθυγιεινά των εργαζοµένων στο
ΕΣΥ και εσείς παρά να µας πείτε λαϊκιστές, γιατί τους εντάξαµε
όλους, όταν εµείς ταυτίσαµε, αν θέλετε, την άποψή µας και την
πρότασή µας µε την επιτροπή που εσείς συστήσατε, την Επι-
τροπή Μπεχράκη, το 2021 και που τότε εσείς τη συστήσατε, λέ-
γοντας ότι πρέπει το γρηγορότερο δυνατόν να γίνει πράξη.

Πήραµε πρωτοβουλία για τη φορολόγηση των κερδών των
τραπεζών το 2023 και το 2024. Πήραµε πρωτοβουλία, επίσης, για
τη µη τιµολόγηση των προµηθειών των τραπεζών µε τους πολίτες
και για τα επιτόκια, που εσείς βιαστήκατε να µας πείτε ότι εµείς
ήρθαµε ουσιαστικά µε διοικητικές πράξεις να ελέγξουµε, αν θέ-
λετε, τα επιτόκια χορήγησης και δανείων.

Σε καµία περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είµαστε
αυτοί που ήρθαµε και, αφουγκραζόµενοι τα προβλήµατα που
υπάρχουν στην κοινωνία και δη στο τραπεζικό σύστηµα, κάναµε
τις προτάσεις µας και ήρθαµε εδώ, ενώπιόν σας. Δεν ζητήσαµε
σε καµία περίπτωση διοικητικά µέτρα. Είµαστε αυτοί που ζητή-
σαµε να γίνει πράξη η απόφαση του Αρείου Πάγου του 2024, µια
απόφαση η οποία έρχεται και λέει τι; Λέει ότι, εφόσον η Ευρω-
παϊκή Τράπεζα έρχεται και αυξοµειώνει το επιτόκιο χορηγήσεων
και δανείων, κάτι που ακολουθούν κατά γράµµα οι συστηµικές
τράπεζες της πατρίδας µας, ανάλογα θα πρέπει να κάνουν και
όταν το µειώνουν.

Είναι, λοιπόν, µια λογική η οποία, αν θέλετε, θα µπορούσε να
βοηθήσει µια σειρά από πολίτες να βγάλουν αυτή τη θηλιά που
έχουν στον λαιµό τους, έχοντας πραγµατικά µια ελπίδα και µια
αισιοδοξία για το µέλλον.

Άφησα στο τέλος αυτή την τελευταία πρωτοβουλία, που σή-
µερα µε την τροπολογία σας φέρνετε εδώ και η οποία αφορά
στη χρηµατοδότηση των Σπαρτιατών, αν και ξέρετε γιατί πήραµε
αυτή την πρωτοβουλία.

Κύριοι της Κυβέρνησης, πρέπει, αφενός, να είναι ξεκάθαρο το
να µη χρηµατοδοτείται από την Κυβέρνηση, από χρήµατα του
ελληνικού λαού ένα κόµµα του οποίου ο επικεφαλής βρίσκεται
στις ελληνικές φυλακές µε τελεσίδικη απόφαση και αφετέρου,
πρέπει να δείχνουµε εµπράκτως, όπως καταλαβαίνετε, ότι σεβό-
µαστε τις αποφάσεις της δικαιοσύνης.

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, δεν πρέπει τις αποφάσεις της δικαιο-
σύνης να τις χρησιµοποιούµε αλά καρτ, αλλά, όταν σεβόµαστε
τους θεσµούς, θα πρέπει να το δείχνουµε.

Να σας υπενθυµίσω, λοιπόν, την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας που αφορά στην παρακολούθηση και τις υποκλο-
πές.

Να σας ενηµερώσω, λοιπόν και να σας υπενθυµίσω, κύριε
Υπουργέ, την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας προς
την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών να δώσει τα στοιχεία στους
παρακολουθούµενους για τον λόγο για τον οποίο τους παρακο-
λουθούσαν εκείνη την περίοδο που τους παρακολουθούσαν. Την
ευαισθησία σας εκεί ακόµα την περιµένουµε. Είναι ανύπαρκτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, το µήνυµα που
στέλνουµε σήµερα είναι ένα και µοναδικό, ότι η δηµοκρατία δεν
είναι αδύναµη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ.
Η δηµοκρατία έχει τα εργαλεία και τη βούληση να υπερασπι-

στεί τον εαυτό της απέναντι σε εκείνους που την επιβουλεύονται,
αλλά η δηµοκρατία απαιτεί εγρήγορση και πολιτικό θάρρος.

Το ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συνεχίσει να δίνει
αυτόν τον αγώνα, για να προστατεύσει τους θεσµούς και το κρά-
τος δικαίου, για να µην ξαναδούµε τα ίδια λάθη, τις ίδιες παρα-
λείψεις, τις ίδιες ολιγωρίες. Ας δείξουµε, επιτέλους, στους
πολίτες ότι το πολιτικό σύστηµα µπορεί να λειτουργήσει µε σο-
βαρότητα, µε συνέπεια και µε σεβασµό στις αρχές και στις αξίες
της δηµοκρατίας µας.

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
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Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από
την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης, ο κ. Ρούντας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µε το προς ψήφιση νοµοσχέδιο φαίνεται να επιδιώκεται η βελ-
τίωση της διοικητικής λειτουργίας και της παρεχόµενης εκπαίδευ-
σης στη Διπλωµατική Ακαδηµία και στο Υπουργείο Εξωτερικών
µέσω αναπροσαρµογών στην οργάνωσή τους.

Σαφώς είναι σηµαντική η επικαιροποίηση και ο συντονισµός των
υπηρεσιών και των λειτουργιών του Υπουργείου Εξωτερικών, κα-
θότι διαρκώς παρουσιάζονται νέες ανάγκες στο πλαίσιο της εξω-
τερικής πολιτικής. Προφανώς, οι εξελίξεις στο παγκόσµιο
γεωπολιτικό περιβάλλον είναι δυναµικές, ταχέως εξελισσόµενες
και µε την ανάπτυξη της τεχνολογίας πλέον, η πληροφόρηση είναι
άµεση.

Ως εκ τούτου, αυτή την άµεση πληροφόρηση πρέπει να τη δια-
χειριστούν οι διπλωµατικοί υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών
µε επαγγελµατισµό, ευθυκρισία, µε λογική σκέψη, µε αίτιο και αι-
τιατό και προπαντός, µε υψηλό αίσθηµα πατριωτικού καθήκοντος.

Εµείς, στη Νίκη, θέλουµε ένα Υπουργείο Εξωτερικών δυναµικό,
το οποίο να µπορεί να ανταποκρίνεται στις διαρκώς εναλλασσό-
µενες προκλήσεις της εποχής και να προασπίζει τα εθνικά συµφέ-
ροντα και τον Ελληνισµό της Διασποράς, να προασπίζει τη
ρωµιοσύνη.

Στο νοµοσχέδιο, στο άρθρο 64 -πριν µπω λίγο στην ουσία, να
πω κάτι που µου έκανε εντύπωση- εδώ υπάρχει ένα παράρτηµα,
κατάλογος ακινήτων που στεγάζουν διπλωµατικές και προξενικές
αρχές, όπου βλέπω, κύριε Πρωθυπουργέ, «Βόρεια Μακεδονία».
Συγγνώµη που θα το πω, αλλά για εµάς, υπάρχουν Σκόπια. Καλό
θα ήταν να αλλάξει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Επίσης,
υπάρχει Υπουργός!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Επίσης, να διορθώ-
σουµε και αυτό! Ο κύριος Υπουργός είναι παρών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Εγώ θέλω να το αναφέρω. Δεν εξασφα-
λίζεται, θεωρούµε, η αρχή της αµοιβαιότητας γιατί; Διότι, µελε-
τώντας τον αριθµό των Προξενείων, βλέπουµε ότι η Τουρκία
διαθέτει τέσσερα ισχυρά Προξενεία στην Ελλάδα και σε νευραλ-
γικές περιοχές. Διορθώστε µε, αν κάνω λάθος. Θεωρώ ότι τα γνω-
ρίζετε: Κοµοτηνή, Θεσσαλονίκη, Ψυχικό και Ρόδος.

Εµείς έχουµε τρία Προξενεία και σχετικά χαµηλής ποιοτικής
ισχύος, να το πω έτσι: Κωνσταντινούπολη, όπου να θυµίσω ότι έχει
εκδιωχθεί από εκεί ο ελληνικός πληθυσµός, παλαιότερα, η
Σµύρνη, όπου έγινε η Γενοκτονία και η Άγκυρα, που, αν δεν κάνω
λάθος, αυτή τη στιγµή ένα αντικείµενο στο οποίο συνήθως περιο-
ρίζεται είναι να διεκπεραιώνει τις βίζες.

Η Τουρκία την ίδια ώρα µας απειλεί -πράγµα αδιανόητο!- µε
casus bellis. Έχει συνεχώς ένα πιστόλι στον κρόταφο της Ελλάδoς
και µας απειλεί ότι σε περίπτωση που εφαρµόσουµε τη νοµιµό-
τητα, δηλαδή να επεκτείνουµε τα χωρικά µας ύδατα στα δώδεκα
ναυτικά µίλια, θα µας επιτεθεί.

Και δυστυχώς, της επιτρέπουµε να συνεχίζει την προπαγάνδα
της στη Θράκη, στα Δωδεκάνησα. Και συγχρόνως, βλέπουµε τους
Τούρκους να αγοράζουν διαµερίσµατα στα νησιά, µε κίνητρο τη
Golden Visa.

Μια κυβέρνηση της Νίκης θα ζητούσε -απλά να το πω- την
ίδρυση ενός τέταρτου Προξενείου, ενδεχοµένως, στην Τραπε-
ζούντα, όπου θα µπορούσε να υποστηρίξει τους ελληνόφωνους
Ποντίους ή, τουλάχιστον, τη µείωση ενός Προξενείου από την
πλευρά της Τουρκίας, για να υπάρχει -να το πω έτσι- η αρχή της
ισότητας.

Δυστυχώς, από το καλοκαίρι του 2023 θεωρούµε ότι έχετε ξε-
κινήσει έναν µυστικό πολιτικό διάλογο µε την Τουρκία, τον οποίο
και εµείς, ως Νίκη, έχουµε καταγγείλει και θεωρούµε ότι ύπουλα
και σιγά-σιγά οδηγούµεθα σε «Πρέσπες του Αιγαίου».

Τι να το κάνουµε, αν δηµιουργηθούν ωραία οργανογράµµατα
για το Υπουργείο Εξωτερικών, αλλά στην πράξη, η διπλωµατία της
χώρας παραχωρεί κυριαρχικά δικαιώµατα; Και το λέω, γιατί ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός είχε δηλώσει ότι η έννοια της κυριαρχίας είναι
σχετική. Αυτό πιστεύω ότι µόνο τρόµο µπορεί να προκαλέσει
στους Έλληνες πολίτες και φυσικά και σε εµάς. Και τι θα ωφελήσει

να γίνει αναδιοργάνωση του Υπουργείου Εξωτερικών, αν η πολι-
τική αφήνεται σε συµβούλους τύπου ΕΛΙΑΜΕΠ, οι οποίοι θεω-
ρούµε ότι δεν έχουν καµία σχέση µε τα εθνικά συµφέροντα.

Για εµάς, υπάρχουν κάποιες «κόκκινες» γραµµές, τα χωρικά
ύδατα στα δώδεκα ναυτικά µίλια, ούτε χιλιοστό λιγότερο. Το ζή-
τηµα δεν είναι απλώς να το διακηρύσσεις συνεχώς και να λες ότι
έχεις δικαίωµα να το κάνεις, αλλά να το πράττεις. Η εφαρµογή
αυτού του δικαιώµατος της Ελλάδας, να επεκτείνει δηλαδή τα χω-
ρικά ύδατα στα δώδεκα ναυτικά µίλια, πρέπει να γίνει µονοµερώς
και όχι σε συµφωνία µε την Τουρκία, γιατί τα δώδεκα ναυτικά µίλια
δεν απλώς ένα δικαίωµα. Είναι ένα καθοριστικό, ίσως το καθορι-
στικότερο πεδίο εθνικής ανεξαρτησίας.

Να θυµίσω, επίσης, ότι τα ελληνικά νησιά έχουν ΑΟΖ, σύµφωνα
µε το άρθρο 121 παράγραφος 2 του Διεθνούς Δικαίου της Θαλάσ-
σης, το οποίο να θυµίσω ότι πρέπει να σέβεται και η Τουρκία, αν
θέλει να ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Θεωρούµε ότι, από την πλευρά σας, τα θέµατα αυτά αντιµετω-
πίζονται µε µια ελαφρότητα. Συνέχεια γίνονται αµέτρητες επαφές,
συζητήσεις, ξανά συζητήσεις, ξανά συζητήσεις και τελικά, πού κα-
ταλήγουµε; Όλη αυτή η διαδικασία του πολιτικού διαλόγου, όσο
εµείς δεν θέτουµε δικές µας διεκδικήσεις, θεωρούµε ότι θα οδη-
γήσει σε απώλεια ζητηµάτων που άπτονται της κυριαρχίας, της
εδαφικής ακεραιότητας και της αξιοπρέπειας.

Θα έπρεπε η επιδίωξη της εξωτερικής πολιτικής να είναι πιο έν-
τονη σε ό,τι αφορά την κοινή οριοθέτηση Ελλάδος και Κύπρου στο
ζήτηµα της ΑΟΖ, στο πλαίσιο του Διεθνούς Δικαίου και του Ευρω-
παϊκού Δικαίου, το οποίο, όπως προείπα, πρέπει υποχρεωτικά να
σέβεται η Τουρκία, καθόσον είναι και υποψήφια για ένταξη στην
Ευρωπαϊκή Ένωση.

Κανένας συνεχής και διαρκής και ατέρµονας διάλογος δεν θα
σας οδηγήσει πουθενά. Ίσα-ίσα, θα προσφέρει χρόνο στην Τουρ-
κία να επανέλθει δριµύτερη και πιο οργανωµένη. Εξάλλου, είναι
επιτακτική κάποια στιγµή η ανάγκη και η Ελλάδα να θέσει στο τρα-
πέζι κάποιες διεκδικήσεις και µάλιστα, ιστορικές διεκδικήσεις. Πή-
ραµε ποτέ αποζηµιώσεις για τα γεγονότα του 1955 στην
Κωνσταντινούπολη; Ίµβρος, Τένεδος; Σε σχέση µε το Αιγαίο πότε
θα χαράξουµε τις γραµµές βάσης; Αυτές είναι κινήσεις ενεργούς
διπλωµατίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θεωρούµε ότι είναι η στιγµή που
απαιτείται ενότητα στα εθνικά θέµατα. Απαιτείται αποφασιστικό-
τητα. Δεν µπορούµε να δεχθούµε άλλες υποχωρήσεις και ταπει-
νώσεις. Πρέπει µε κάθε τρόπο να αποτρέψουµε και να
διαφυλάξουµε τη χώρα από ενδεχόµενες νέες «Πρέσπες του Αι-
γαίου». Γι’ αυτό θέλαµε Υπουργείο Εξωτερικών δυναµικό, που να
µπορεί να ανταποκρίνεται στις προκλήσεις και να προασπίζει τα
εθνικά συµφέροντα. Μια µεγάλη αλλαγή πρέπει να γίνει, να αλλά-
ξουµε Πρωθυπουργό και Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Στο σηµείο αυτό, ο κύριος Υπουργός, θέλει να αναφερθεί στις

νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τις οποίες έχει και βεβαίως θα κατατε-
θούν για να διανεµηθούν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις.

Όπως είχα πει και στην πρωτολογία µου, είναι νοµοτεχνικές
µε τις οποίες ουσιαστικά καταργείται το όριο ηλικίας για τα «σα-
ράντα». Προσαρµόζουµε ακριβώς το λεκτικό σε ό,τι αφορά τις
δικαιούµενες µητέρες για το εννεάµηνο, έτσι ώστε να διευρυνθεί
ο κατάλογος που υφίσταται σήµερα. Αποκαθίσταται ακριβώς στο
προϊσχύσαν καθεστώς το ζήτηµα της κατ’ απόλυτον εκλογήν,
όπως ίσχυε. Προσθέτουµε µόνο κριτήρια ειδικά, έτσι ώστε να
γίνει ακόµη πιο αυστηρή η οριοθέτηση και να υπάρχουν σαφή
προσόντα. Είναι και ορισµένες νοµοτεχνικές στη διάταξη του
Υπουργείου Παιδείας, τεχνικού χαρακτήρα, δεν έχει καµία ου-
σιαστική συµβολή.

Παρακαλώ να διανεµηθούν, κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εξωτερικών, κ. Γεώργιος Γερα-

πετρίτης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. Θα διανεµηθούν αµέσως.

Τον λόγο έχει ο τελευταίος εκ των οµιλητών του καταλόγου, ο
κ. Μακάριος Λαζαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα για την εξωτερική πολιτική έναν τοµέα στον οποίο η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας από το 2019 µέχρι και σήµερα δίνει
µεγάλη βαρύτητα, µια πολυδιάστατη, δυναµική και πατριωτική
πολιτική, πάντα µε σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο.

Με αίσθηµα ευθύνης, βούληση και ανταποκρινόµενοι στις προ-
κλήσεις των καιρών έχουµε καταφέρει τα πεντέµισι αυτά χρόνια
να ενισχύσουµε την ασφάλεια της χώρας, το διεθνές µας κύρος
και τις συµµαχίες µας. Έχουµε καταφέρει να µεγαλώσουµε την
Ελλάδα. Είµαστε περήφανοι για όσα έχουµε κάνει µε τη συνε-
κτική µας στρατηγική αυτό το διάστηµα, σε ένα διαρκώς µετα-
βαλλόµενο διεθνές περιβάλλον, όπου επιδιώξαµε και κερδίσαµε
τον σεβασµό όλων. Η Ελλάδα πλέον έχει καταστεί ισότιµος συ-
νοµιλητής των άλλων µεγάλων κρατών, συµµετέχοντας στη δια-
µόρφωση των κρίσιµων αποφάσεων και όχι απλά αναµένοντας
τες. Τελευταία απόδειξη αυτού που λέω είναι το χθεσινό ταξίδι
του Πρωθυπουργού µαζί µε τον Υπουργό των Εξωτερικών και
τον Αρχηγό ΓΕΕΘΑ στον Λίβανο.

Στο πλαίσιο αυτό η αναβάθµιση του διπλωµατικού δυναµικού
µας και του στρατηγείου που χαράσσεται αυτή η πολιτική, του
Υπουργείου Εξωτερικών, θεωρείται αναγκαία για την επίτευξη
των στόχων µας και το παρόν σχέδιο νόµου που συζητάµε σή-
µερα κινείται προς αυτήν την κατεύθυνση. Το εν λόγω νοµοθέ-
τηµα αφορά την ενίσχυση των δοµών, των ανθρώπων και των
διαδικασιών που υπηρετούν την ελληνική διπλωµατία. Παράλ-
ληλα επιβεβαιώνει τη δέσµευσή µας για εκσυγχρονισµό, αποτε-
λεσµατικότητα και στήριξη του Ελληνισµού ανά τον κόσµο.

Η ενίσχυση του Υπουργείου Εξωτερικών είναι µια στρατηγική
επιλογή για να ανταποκριθούµε στις αυξηµένες γεωπολιτικές
προκλήσεις και για να ακούγεται πιο ηχηρά από ποτέ η φωνή της
Ελλάδας. Κτιριακές υποδοµές που φιλοξενούν τις διπλωµατικές
µας αρχές δεν αντανακλούν µόνο την εικόνα της χώρας µας,
αλλά και την ίδια την αξιοπρέπειά µας. Η πατρίδα µας επενδύει
στη διπλωµατία που την κάνουµε πλέον πιο σύγχρονη, πιο αν-
θρώπινη και πιο δυναµική, αλλά φυσικά και στην εξυπηρέτηση
των Απόδηµων Ελλήνων µε σύγχρονα εργαλεία.

Και µιας και ο λόγος στους αποδήµους, συνεπής στις δεσµεύ-
σεις της η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη θα φέρει σύν-
τοµα στη Βουλή µια ιστορική µεταρρύθµιση, τη δυνατότητα
επιστολικής ψήφου και γι’ αυτούς και στις εθνικές εκλογές µετά
τις ευρωεκλογές. Για εµάς αυτό δεν είναι απλώς µια θεσµική
πρωτοβουλία, είναι ένα χρέος απέναντι στον οικουµενικό ελλη-
νισµό, µια γέφυρα που ενώνει όλους τους Έλληνες απανταχού
της γης που πηγαίνει από γενιά σε γενιά, τελικά µια γέφυρα του
χθες µε το αύριο. Αγκαλιάζουµε τους Έλληνες του εξωτερικού
και τους δίνουµε την ευκαιρία να συµµετάσχουν στα κοινά, να
ενισχύσουν τον δεσµό τους µε τη µητέρα πατρίδα και να ακου-
στεί η φωνή τους. Είναι το ελάχιστο άλλωστε που µπορούµε να
κάνουµε για εκείνους που κρατούν ζωντανή την ελληνική ταυτό-
τητα σε κάθε γωνιά του πλανήτη. Ελπίζω, όταν θα έρθει η ώρα,
τα κόµµατα της αντιπολίτευσης να σταθούν αυτή τη φορά στο
ύψος των περιστάσεων.

Δεν θα µπω σε περισσότερες λεπτοµέρειες σε ό,τι αφορά το
σχέδιο νόµου. Άλλωστε ο εισηγητής µας, ο κ. Κτιστάκης, το έχει
κάνει µε εξαιρετικό τρόπο. Θα κάνω απλά λίγα σχόλια εν γένει
συνολικά για την εθνική µας πολιτική, την εξωτερική και την
αµυντική αυτής της Κυβέρνησης.

Πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαίροµαι πάρα
πολύ που είµαι µέλος αυτής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, που
µε την πατριωτική της στάση συµβάλλει τα µέγιστα, κάνοντας
πράξη το όραµα µιας µεγάλης και ισχυρής Ελλάδας. Η πατρίδα
µας πραγµατικά έχει κάνει άλµατα. Οριοθετήσαµε τις θαλάσσιες
ζώνες µε την Ιταλία και την Αίγυπτο, αποδεικνύοντας ότι η Ελ-
λάδα γνωρίζει πώς να προασπίζεται τα κυριαρχικά της δικαιώ-
µατα, πάντα µε βάση το Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο της
Θάλασσας. Επεκτείναµε τα χωρικά µας ύδατα στα δώδεκα ναυ-

τικά µίλια στο Ιόνιο και παραµένουµε έτοιµοι να κάνουµε το ίδιο
και στο Αιγαίο, όταν το επιτάξουν οι συνθήκες.

Οι στρατηγικές µας συµµαχίες αποτελούν πυλώνα αυτής της
ενδυνάµωσης. Η ελληνογαλλική αµυντική συµφωνία µε τη ρήτρα
αµοιβαίας συνδροµής αποτελεί σηµείο κλειδί για τη γεωπολιτική
σταθερότητα, µια συµφωνία που λίγο-πολύ την ψάχναµε από το
1974. Οι σχέσεις µας µε τις Ηνωµένες Πολιτείες βρίσκονται στο
καλύτερο επίπεδο όλων των εποχών, ενώ ενισχύουµε συνεχώς
τις συνεργασίες µας µε χώρες όπως είναι η Ινδία, το Ισραήλ και
οι αραβικές χώρες. Σήµερα για παράδειγµα ο Υπουργός Εθνικής
Άµυνας βρίσκεται στο Κατάρ.

Ταυτόχρονα, παραµένουµε αµετακίνητοι απέναντι στις προ-
κλήσεις της Τουρκίας και το τονίζω αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί
πολλά περίεργα λέγονται και ακούγονται τελευταία από κάποι-
ους, ξεκαθαρίζοντας ότι η µόνη µας διαφορά είναι η οριοθέτηση
υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο.
Οποιαδήποτε άλλη αξίωση δεν είναι ούτε συζήτηση ούτε αποδε-
κτή.

Στο µεταναστευτικό ασκούµε µια αυστηρή, αλλά δίκαιη πολι-
τική. Η αποφασιστική µας στάση φάνηκε στον Έβρο το 2020,
όταν νικήσαµε τον Ερντογάν και αποκρούσουµε την απόπειρα
µεταναστευτικής εισβολής. Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης το πέτυχε αυτό, όχι κάποιος πρώην πρωθυπουργός ή
άλλος πολιτικός Αρχηγός. Σήµερα ο φράχτης επεκτείνεται, θω-
ρακίζουµε τα σύνορά µας και διασφαλίζουµε αξιοπρεπείς συν-
θήκες υποδοχής για όσους πραγµατικά χρήζουν προστασίας.
Εµείς υψώνουµε τείχη στην παρανοµία, ενώ κάποιοι άλλοι υψώ-
νουν τείχη στον διάλογο. Ο καθένας µε τις επιλογές του. Όλοι
θα κριθούµε άλλωστε από τον κυρίαρχο λαό και τον ιστορικό του
µέλλοντος. Άλλωστε η ιστορία του καθενός µας δεν διαγράφε-
ται.

Την ίδια ώρα για την αποτρεπτική µας ισχύ εξοπλίσαµε µε τις
Ένοπλες Δυνάµεις µας µε σύγχρονα οπλικά συστήµατα, όπως
τα µαχητικά Rafale, τις φρεγάτες Belharra, τα F-35, ενώ προχω-
ράει ταχύτατα η αναβάθµιση των µαχητικών F-16 στην έκδοση
Viper.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή Ελλάδα είναι πιο δυ-
νατή, πιο σταθερή, πιο σίγουρη για τον εαυτό της και αυτό δεν
είναι τυχαίο. Είναι αποτέλεσµα µιας συντονισµένης πατριωτικής
πολιτικής που υπηρετεί τον Έλληνα πολίτη. Ο πατριωτισµός, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι σύνθηµα, είναι πράξη. Είναι
η ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων, είναι η υπογραφή συµφω-
νιών που µεγαλώνουν τη χώρα µας, είναι η διασφάλιση συνόρων
και κυριαρχικών δικαιωµάτων, είναι η στήριξη των Ελλήνων όπου
γης.

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο και
να συνεχίσουµε την πορεία προς µια Ελλάδα που δεν φοβάται
να κοιτάξει το µέλλον κατάµατα, µια Ελλάδα που στέκεται ισχυρή
απέναντι στις προκλήσεις και τις ξεπερνά. Γιατί η Ελλάδα µας
πραγµατικά αξίζει το καλύτερο και εµείς θα συνεχίσουµε να αγω-
νιζόµαστε γι’ αυτό, υπερψηφίζοντας, κύριε Υπουργέ, το συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου, καθώς και τη συνολική εξωτερική πολιτική
την οποία ασκεί η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και εσείς
προσωπικά ως Υπουργός των Εξωτερικών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, έχει ολοκληρωθεί ο κατάλογος
των οµιλητών, οπότε πρέπει να δω ποιοι από τους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους είναι εδώ που θέλουν να πάρουν τον λόγο,
γιατί κάποιοι βρίσκονται στις επιτροπές που συνεδριάζουν αυτή
τη στιγµή και στη συνέχεια να περάσουµε στις τροπολογίες των
εισηγητών, µε τη σειρά την οποία γνωρίζουµε πάντα από τα κόµ-
µατα µε τη µικρότερη δύναµη.

Ο κ. Κόντης, από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, έχει
δηλώσει ότι θέλει να µιλήσει, απλά λείπει αυτή τη στιγµή. Να πε-
ράσω στις δευτερολογίες.

Κύριε Καζαµία, θέλετε τον λόγο;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Μάλιστα, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αν θέλετε να µη
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ρωτάω, µπορεί όποιος επιθυµεί τον λόγο να σηκώσει το χέρι.
Αν µου επιτρέπετε, είδα ότι οι περισσότεροι των εισηγητών -

δεν αφορά τον κ. Καζαµία αυτό- µίλησαν πολύ περισσότερο από
τον προβλεπόµενο χρόνο. Θα δώσω τέσσερα λεπτά για τις δευ-
τερολογίες. Και βεβαίως, όποιος θέλει µια σχετική ανοχή, θα την
έχει. Τέσσερα λεπτά θα δώσω για τις δευτερολογίες. 

Ο κ. Καζαµίας έχει πρώτος τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα µι-

λήσω από τη θέση µου.
Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών, όπως είπα στην

πρωτολογία µου, είναι ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να διορθώσει
έναν υφιστάµενο νόµο της Νέας Δηµοκρατίας για την οργάνωση
του Υπουργείου Εξωτερικών και αυτό δυστυχώς το νοµοσχέδιο
που έχουµε µπροστά µας δεν επιφέρει κατά την άποψή µας τις
αλλαγές και τις τροποποιήσεις στο βάθος που θα έπρεπε. Θεω-
ρούµε ότι έχει χαθεί µία σηµαντική ευκαιρία, ούτως ώστε να ανα-
βαθµιστούν κάποιες υποστελεχωµένες υπηρεσίες του
Υπουργείου Εξωτερικών. Θεωρούµε επίσης ότι αρκετές από τις
ρυθµίσεις που έρχονται µε το νοµοσχέδιο αυτό δεν αξιοποιούν
τον παράγοντα της γνώσης στην αναβάθµιση των υπηρεσιών του
Υπουργείου Εξωτερικών και του Διπλωµατικού Σώµατος. Ανα-
φερθήκαµε συγκεκριµένα σε προβλήµατα που υπάρχουν όσον
αφορά τη δοµή και λειτουργία της διπλωµατικής ακαδηµίας. Ανα-
φερθήκαµε επίσης, στην απουσία κάποιων σηµαντικών ευκαιριών
που δίνονται στους διπλωµάτες, όπως είναι η εκπαιδευτική
άδεια. Δεχόµαστε κάποιες αλλαγές που έφερε µε τις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις ο Υπουργός ως αλλαγές προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. Η τροποποίηση αν και πρέπει να πω ότι δεν είχαµε
επαρκή χρόνο και λυπάµαι πάρα πολύ να διαβάσουµε τις νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, βασίζοµαι σε αυτά που είπε ο ίδιος ο κύριος
Υπουργός, είναι στη σωστή κατεύθυνση. Θα θέλαµε να δούµε
όµως περισσότερες τροποποιήσεις στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις
από αυτές που ανέφερε προφορικά τουλάχιστον. Ενδεχοµένως,
να υπάρχουν και κάποιες εδώ. 

Πρέπει επίσης, να επισηµάνω ότι αναφορικά µε την προαγωγή
στο βαθµό του Πρέσβη, πήραµε µια απάντηση από τον κύριο
Υπουργό αλλά νοµίζω ότι αναφερόταν στο άρθρο 39 και αυτό
σχετίζεται µε τον διορισµό πρέσβεων σε έκτακτες περιπτώσεις.
Στην οµαλή προαγωγή στον βαθµό του Πρέσβη ωστόσο, το νο-
µοσχέδιο δεν αναφέρεται στη σύµφωνη γνώµη και το άρθρο 38
συγκεκριµένα δεν εξηγεί ποια είναι τα κριτήρια αυτά που αναφέ-
ρατε, κύριε Υπουργέ, τα οποία θα πρέπει να χρησιµοποιούνται
ούτως ώστε να πραγµατοποιείται η προαγωγή στον βαθµό του
Πρέσβεως σε τακτικές περιπτώσεις. Το µόνο που λέει είναι ότι
θα πρέπει να υπάρχει κενή οργανική θέση για να επέλθει µια τέ-
τοια προαγωγή και γίνεται αυτό µε άµεση απόφαση του Υπουρ-
γού. 

Συνολικά το νοµοσχέδιο διατηρεί έναν αρκετά συγκεντρωτικό
τρόπο στη λήψη αποφάσεων αναφορικά µε την οργάνωση του
Υπουργείου Εξωτερικών το οποίο µας βρίσκει αντίθετους. Πι-
στεύουµε επιπλέον, ότι έχουν χαθεί κάποιες ευκαιρίες και ανα-
φέρθηκα εκτενώς στην πρωτολογία µου για διορθώσεις
προβληµάτων που εντοπίζουµε στον αρχικό νόµο του 2021. Συγ-
κεκριµένα αναφερθήκαµε στην απουσία ρυθµίσεων σχετικά µε
τις προξενικές υπηρεσίες και την παροχή εκτεταµένων προξενι-
κών υπηρεσιών στο εξωτερικό. Αναφερθήκαµε επίσης, στο γε-
γονός ότι δεν υπάρχει καµία αναφορά στο Συµβούλιο του
Απόδηµου Ελληνισµού, παρόλο που στο νέο στρατηγικό σχέδιο
για τον Απόδηµο Ελληνισµό γίνεται µνεία και αυτό έχει δηµοσιο-
ποιηθεί πρόσφατα. Δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο αυτό κάτι που
να αντιστοιχεί στις αναφορές του στρατηγικού σχεδίου. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι ο εκσυγχρονισµός
του Υπουργείου Εξωτερικών είναι ζωτικής σηµασίας. Οι εξελίξεις
στην περιοχή µας όπως έχουν δείξει και τα πρόσφατα γεγονότα
στη Συρία και στη Μέση Ανατολή, αλλά και η διεύρυνση στα Δυ-
τικά Βαλκάνια και στην Ανατολική Ευρώπη απαιτούν µία στελέ-
χωση του Υπουργείου Εξωτερικών, µε εµπειρογνώµονες οι
οποίοι γνωρίζουν πολύ καλά αυτές τις περιοχές. Το νοµοσχέδιο
δεν κάνει αρκετά προς αυτή την κατεύθυνση και φοβόµαστε ότι
συνολικά, λόγω αυτών των σηµαντικών ελλείψεων η ευκαιρία
αυτή χάνεται. 

Για τους λόγους αυτούς η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι θα
έπρεπε να είχαµε ένα εντελώς διαφορετικό σχέδιο νόµου από το
Υπουργείο Εξωτερικών που να πηγαίνει σε πολύ µεγαλύτερο
βάθος από τις επιφανειακές αλλαγές που επιφέρει αυτό το νο-
µοσχέδιο στο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Ο κ. Ζερβέας θέλει να δευτερολογήσει;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Ζερβέα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα δευτερολογήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κόντη θα µι-

λήσετε. Απλά πρέπει να κλείσει ο κύκλος των δευτερολογιών και
θα µιλήσετε. Δεν θα αργήσουν.

Ελάτε, κύριε Ζερβέα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως είπα και

στην πρωτολογία µου, η τελική µας στάση θα εξαρτάτο από το
αν το Υπουργείο θα υιοθετούσε τις προτάσεις των φορέων. Δυ-
στυχώς, απ' ότι είδαµε δεν εισήχθη καµία τροπολογία από αυτές
που ήθελαν οι φορείς. Αντιθέτως, εισήχθησαν άλλες, άσχετες τε-
λείως µε το θέµα µας. Εποµένως, θα αναγκαστούµε να καταψη-
φίσουµε και ευελπιστούµε ότι σε κάποιο άλλο νοµοσχέδιο το
Υπουργείο Εξωτερικών θα ακούσει τους φορείς και θα ικανοποι-
ήσει τα αιτήµατά τους. 

Θα σταθώ λίγο στην τροπολογία την οποία έφερε ο κ. Λιβά-
νιος, ουσιαστικά κατ’ επιταγή του κ. Ανδρουλάκη. Πραγµατικά
είναι πολύ άσχηµο να σύρεται η Κυβέρνηση από τα κελεύσµατα
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Εδώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήρθαµε µε την ψήφο του
ελληνικού λαού. Ούτε µε τα τανκς ούτε µε βία ούτε µε κανέναν
άλλο τρόπο. Και αυτή η τροπολογία µπορεί να εξυπηρετεί κάποι-
ους πολιτικούς και κοµµατικούς σκοπούς, δυστυχώς όµως δεν
υπηρετεί τη λαϊκή βούληση. Την καταπατά. Θα έπρεπε να κατα-
ψηφιστεί από το σύνολο των κοµµάτων. Δυστυχώς όµως, προ-
έχουν οι µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. Να γνωρίζετε όµως ότι
αυτές οι τροπολογίες ανοίγουν τον ασκό του Αιόλου και οι Βου-
λευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κάτι έχουν κατα-
λάβει. Γιατί τώρα, σήµερα, είµαστε εµείς, οι Βουλευτές των
Σπαρτιατών, οι φωτογραφιζόµενοι, µε αρχιφωτογράφο το
ΠΑΣΟΚ και βοηθό φωτογράφου τη Νέα Δηµοκρατία. Αύριο όµως
είσαστε σίγουροι ότι δεν θα είστε εσείς οι φωτογραφιζόµενοι;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Αριστερά η κ. Αναγνωστοπούλου.
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν έχω προλάβει ακόµα να µελετήσω τις νο-

µοτεχνικές και δεν βλέπω και την απόσυρση του άρθρου 47,
όπως είπατε αν δεν κάνω λάθος την ώρα που µιλήσατε. Θα τις
δω και θα αποφασίσω σε σχέση µε το κάθε άρθρο ξεχωριστά. 

Θέλω να πω όµως για το νοµοσχέδιο ότι στη Νέα Αριστερά θε-
ωρούµε ότι το Υπουργείο Εξωτερικών είναι ένα κρίσιµο Υπουρ-
γείο µε ένα πάρα πολύ σοβαρό ρόλο και µε όλα αυτά που
συµβαίνουν στην περιοχή µας, διορθώσεις στον οργανισµό που
είχε ψηφιστεί ήδη το 2021 δεν επιφέρουν αυτές τις αλλαγές που
θα χρειαζόταν το Υπουργείο Εξωτερικών της Ελλάδας αυτή την
περίοδο.

Το είπα σε όλες τις επιτροπές, το είπα και σήµερα, το είπα και
στον προϋπολογισµό και θα επιµένω. Ο προϋπολογισµός του
Υπουργείου Εξωτερικών θα έπρεπε να είναι πολύ-πολύ πιο ενι-
σχυµένος και θα έπρεπε να έχουµε πολύ περισσότερες προσλή-
ψεις, γιατί και στο Υπουργείο Εξωτερικών συµβαίνει αυτό που
συµβαίνει σε άλλα κρίσιµα Υπουργεία και δηµόσιες δοµές αυτής
της χώρας, λείπει το ανθρώπινο δυναµικό. Και θα µου επιτρέψετε
εδώ να πω ότι λείπει και από τις Ένοπλες Δυνάµεις το ανθρώπινο
δυναµικό. Ό, τι και να κάνουµε, αν δεν υπάρχει ένα ισχυρό αν-
θρώπινο δυναµικό, τα πράγµατα θα είναι πάρα πολύ δύσκολα.
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Δεύτερο θέµα, γενική παρατήρηση, κύριε Υπουργέ. Βλέπω ότι
έχουν καταργηθεί οι Γ’ Διευθύνσεις, που αφορούσαν τις ευρω-
παϊκές υποθέσεις και έχουν συρρικνωθεί, έχουν ενσωµατωθεί
στις πολιτικές υποθέσεις. Θεωρώ ότι είναι λάθος του Υπουργείου
Εξωτερικών. Θεωρώ ότι είναι λάθος σε µία εποχή όπου ειλικρινά
στην Ευρώπη δεν έχουµε µία ενιαία πολιτική. Αν θα µπορούσε
να γίνει ενιαία εξωτερική πολιτική, αυτό θα βοηθούσε προς αυτή
την κατεύθυνση, ένα Διπλωµατικό Σώµα και Διευθύνσεις, που θα
ήταν εξειδικευµένες προς αυτή την κατεύθυνση.

Βλέπω ότι έχουµε υποβάθµιση εντελώς των Ευρωπαϊκών Υπο-
θέσεων, ειδικά -και το τονίζω για να ακουστεί- σε µια περίοδο
που συζητιούνται η κατά πλειοψηφία αποφάσεις σε σχέση µε την
οµοφωνία. Εκεί χρειάζεται πολύ δυνατό Διπλωµατικό Σώµα µε ει-
δίκευση στις ευρωπαϊκές υποθέσεις.

Τρίτο γενικό θέµα, που θέλω να πω -το είπε και ο κ. Καζαµίας
και συµφωνώ πάρα πολύ- πρέπει το Υπουργείο Εξωτερικών να
εµπλουτιστεί ως προς το ανθρώπινο δυναµικό µε ανθρώπους, οι
οποίοι είναι ειδικευµένοι στη Μέση Ανατολή, άνθρωποι οι οποίοι
είναι τουρκολόγοι. Έχουµε, ευτυχώς, πια στη χώρα µας τα τµή-
µατα τουρκολογίας, τα οποία είναι και σηµαντικά και κάνουν
καλή δουλειά και ανθρώπους οι οποίοι ειδικεύονται σε µετανα-
στευτικό, σε προσφυγικό, κ.λπ.. Είναι κρίσιµης πολύ συµβολής.

Δεν θέλω να καθυστερήσω, αλλά θέλω να πω ένα πράγµα, ει-
δικά στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας. Συζητάµε για
κρίσιµα Υπουργεία, τα οποία αφορούν το µέλλον της Ελλάδας.
Οι εκφράσεις, όπως -και θα µου επιτρέψετε να το πω, στη Βουλή
των Ελλήνων είµαστε, σας αρέσει, δεν σας αρέσει- ο πατριωτι-
σµός της Κυβέρνησης και διάφορα τέτοια δεν αρµόζουν. Δεν αρ-
µόζουν ειδικά όταν µιλάµε για τέτοια θέµατα, ούτε αυτό το ύφος.
Ας το πάρουµε απόφαση.

Θα κλείσω µόνο µε αυτή τη φράση. Ξέρετε, είπα και πριν στην
πρωτολογία µου ότι έχω διαβάσει τόνους εκθέσεων πρεσβευτών
και προξένων από τον 19ο αιώνα, την ίδρυση του ελληνικού κρά-
τους µέχρι πρόσφατα, αλλά και ξένων διπλωµατικών σωµάτων
της Γαλλίας, της Αγγλίας, κ.λπ.. Με είχε εντυπωσιάσει πάρα πολύ
όταν διάβαζα τα αρχεία της Διάσκεψης του Παρισιού µετά το Β’
Παγκόσµιο Πόλεµο και λέει κάποιος από την γαλλική αποστολή:
«Τι κρίµα για την Ελλάδα, µετά από τόσες θυσίες που έχει κάνει
στον πόλεµο, δεν έχει ισχυρούς αντιπροσώπους, όπως είχε µετά
τον Α’ Παγκόσµιο Πόλεµο, για να υπερασπιστούν τα δίκαιά της».

Κρατήστε το για το πόση τεράστια σηµασία έχει το Υπουργείο
Εξωτερικών και το Διπλωµατικό Σώµα εάν θέλουµε πραγµατικά
να έχουµε πραγµατική προβολή ισχύος, γιατί εκεί είναι η προ-
βολή ισχύος στους ανθρώπους της χώρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο για τη δευ-

τερολογία του έχει ο κ. Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της
Ελλάδας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα τοποθετηθώ για τις τροπολογίες, κύριε
Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, ξεκινώντας µε την τροπολογία, η οποία αφορά
στην αναστολή χρηµατοδότησης των κοµµάτων έχει τοποθετηθεί
αναλυτικά ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο Νίκος ο Κα-
ραθανασόπουλος. Εγώ δεν χρειάζεται να προσθέσω τίποτε άλλο,
εκτός από το να υπενθυµίσω και εδώ µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα
ότι «ούτε σε ξερονήσια ούτε σε φυλακές, ποτέ τους δεν λύγισαν
οι κοµµουνιστές». Η στάση του κόµµατός µας σε σχέση µε αυτή
την τροπολογία δεν είναι αποτέλεσµα φόβου, αποτελεί προειδο-
ποίηση προς το εργατικό λαϊκό κίνηµα για τους κινδύνους που
προκύπτουν από την ψήφιση τέτοιων νοµοθετικών ρυθµίσεων. 

Τώρα σ’ ότι αφορά την επόµενη τροπολογία, την 297 και ξεκι-
νώντας από το άρθρο 1, τις ρυθµίσεις για τους επαγγελµατίες
οπλίτες, η διάταξη που προτείνετε µε την τροπολογία απαιτεί,
όπως διαβάζουµε, τριάντα πέντε έτη πραγµατικής υπηρεσίας -
έτσι αναγράφεται- και όχι πραγµατικής συντάξιµης υπηρεσίας.
Διαφοροποιείται, δηλαδή, από αυτό που ισχύει για τα υπόλοιπα
στελέχη. Συνεπώς, ανακυκλώνει και αφήνει ανοικτό το θέµα το
συνταξιοδοτικό. Έπειτα είναι ο ΕΦΚΑ, ο οποίος δίνει σύνταξη στα
εξήντα δύο. Τι θα γίνει από τα εξήντα µέχρι τα εξήντα δύο µε τα
δύο χρόνια που υπολείπονται; Ο ΕΦΚΑ, επίσης, δεν αναγνωρίζει
διπλά συντάξιµα για τις ειδικές κατηγορίες, για τα υποβρύχια,

για τα αλεξίπτωτα. Η τροπολογία δεν προβλέπει κάτι γι’ αυτό.
Δεν προβλέπει, επίσης, κάτι µε τις εισφορές που θα καταβάλλουν
και θα συνεχίσουν να καταβάλλουν αυτές οι κατηγορίες. Δεν
αναφέρει τίποτα η τροπολογία για τους πραγµατικούς χρόνους,
για το βαθµολογικό τους. Τι θα γίνει µε αυτό; Θα παραµένουν
για τόσα χρόνια στο βαθµό του Αρχιλοχία και άλλων αντίστοιχων
βαθµών;

Εν κατακλείδι, για να µην τα πολυλογούµε, είναι µία επικοινω-
νιακή κίνηση εντελώς αποσπασµατική µε µεγάλα κενά και παρα-
τείνει απλώς τη συνταξιοδοτική αγωνία αυτών των ανθρώπων. Γι’
αυτό ακριβώς και ψηφίζουµε «παρών». 

Τα επόµενα άρθρα, το 2 και το 3, τα καταψηφίζουµε.
Και θέλουµε να σταθούµε λιγάκι στο άρθρο 4, που αφορά τους

εκπαιδευτικούς, γιατί αφορά στην αναγνώριση της προϋπηρε-
σίας των εκπαιδευτικών να ενταχθούν στους πίνακες του ΑΣΕΠ
και να προσληφθούν ως αναπληρωτές στο δηµόσιο σχολείο. Φυ-
σικά, αποτελεί εφαρµογή του νόµου Γαβρόγλου για το προσον-
τολόγιο, το οποίο είχαµε καταψηφίσει, όταν ψηφιζόταν εδώ πριν
από µερικά χρόνια και όπως απορρίφθηκε βεβαίως και από τους
ίδιους τους εκπαιδευτικούς. Ο νόµος αυτός, θέλουµε να θυµί-
σουµε ,προβλέπει πίνακες κλειστούς για δύο χρόνια και αυτό έχει
οδηγήσει στο καθεστώς της αδιοριστίας για χιλιάδες εκπαιδευ-
τικούς, που δεν τους δίνει τη δυνατότητα να καταθέτουν αιτήσεις
για να µπουν στους πίνακες. Και έρχεται σήµερα το Υπουργείο
Παιδείας και ενώ µπορεί και έχει κάθε δυνατότητα να το αλλάξει
αυτό, δεν το κάνει και δεν ανοίγει τους πίνακες, όπως του ζητάνε
επανειληµµένα οι εκπαιδευτικές οµοσπονδίες, αλλά και οι εκπαι-
δευτικοί και επιλέγει να κάνει αυτό. 

Εκτός, όµως, απ’ αυτό στην υπουργική τροπολογία υπάρχει
και µια σηµαντική αλλαγή, η οποία σε εµάς τουλάχιστον δεν
περνά απαρατήρητη. Εφαρµόζεται για πρώτη φορά εδώ ο νόµος
για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια και η Συµφωνία της Λισαβόνας για
την ισοτίµηση πτυχίων των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Συγκεκρι-
µένα, στην τροπολογία γίνεται λόγος για ακαδηµαϊκά ισοδύναµο
ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής. Με απλά λόγια στο ήδη υπάρχον
Σώµα των αδιόριστων εκπαιδευτικών ανοίγει το δρόµο για να
προστίθενται και απόφοιτοι ιδιωτικών ΑΕΙ.

Από αυτή την άποψη τοποθετούµαστε, βεβαίως, αρνητικά στο
άρθρο 4, γιατί αν ήθελε το Υπουργείο Παιδείας να λύσει τα υπαρ-
κτά προβλήµατα του υπολογισµού της προϋπηρεσίας θα µπο-
ρούσε να το κάνει µε το άνοιγµα των πινάκων, µε τον υπολογισµό
των µορίων για δυσπρόσιτες περιοχές, αλλά δεν το κάνει. Φυσικά
και πρέπει να λυθεί ως πρόβληµα το ζήτηµα του υπολογισµού
της προϋπηρεσίας των ιδιωτικών εκπαιδευτικών, αλλά µε τον
τρόπο µε τον οποίο γίνεται, όχι µόνο δεν επιλύεται αυτό το πρό-
βληµα, αλλά ανοίγει ο δρόµος τελικά -και εκεί οδηγεί αυτή η τρο-
πολογία- στο να ξεσκαρτάρουν τα funds, που µπαίνουν στα
ιδιωτικά σχολεία τώρα τελευταία µε µεγάλη ορµή, από το έµ-
πειρο και εκπαιδευτικό προσωπικό που έχουν αυτά τα σχολεία
για να προσλάβουν εκπαιδευτικούς µε χαµηλές απαιτήσεις και
δικαιώµατα.

Λέµε «όχι», λοιπόν, και στο άρθρο 4. Επειδή είναι τα τρία από
τα τέσσερα άρθρα και βαραίνουν αυτά -έρχονται οι τροπολογίες,
δυστυχώς, µε ετερόκλητα θέµατα-, ψηφίζουµε συνολικά «όχι»
στη δεύτερη τροπολογία µε αριθµό 297.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει για την δευτερολογία του ο κ. Μπάρκας
από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου

κάποιες παρεµβάσεις σε σχέση και µε τις νοµοτεχνικές που κά-
νατε. Αρχικά να σας πω ότι τις φέρατε πάρα πολύ αργά. Αντιλαµ-
βάνοµαι ότι υπήρχε µια διαβούλευση και ότι της γράφατε, αλλά
να έρχονται δέκα λεπτά πριν ψηφίσουµε είναι πρόβληµα, ακόµη
και για να τις δούµε, να παρατηρήσουµε, δηλαδή, τι συµβαίνει.

Δεν µπορώ να µην αναγνωρίσω το γεγονός ότι κάνατε µια προ-
σπάθεια -ισχύει αυτό- στο να ενσωµατώσετε πράγµατα από τις
παρεµβάσεις που κάναµε και από τις εισηγήσεις των εισηγητών
της Αντιπολίτευσης. Παρ’ όλα αυτά, θέλω να σας πω ότι η άρ-
νησή µας παραµένει. Γιατί; Διότι η αρχική µας τοποθέτηση σε
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σχέση µε τον στόχο του εν λόγω νοµοσχεδίου, δηλαδή αν αλλά-
ζει ουσιαστικά τον οργανισµό του Υπουργείου Εξωτερικών, θε-
ωρούµε ότι δεν αλλάζει. Είναι ένα προβληµατικό νοµοσχέδιο, το
οποίο δεν βοηθά τη δυναµική του Υπουργείου Εξωτερικών και
την οποία πρέπει να αναπτύξει.

Είπατε και στην τοποθέτησή σας ότι αναγνωρίζετε τη γεωπο-
λιτική θέση της χώρας µας -και τώρα σας µιλάω µε την ιδιότητά
σας ως Υπουργός Εξωτερικών και όχι µε την προηγούµενη ιδιό-
τητά σας-, και αναγνωρίζετε το γεγονός ότι δεν είναι µόνο τα
οπλικά συστήµατα, τα οποία δίνουν µια δυναµική στην υπερά-
σπιση των εθνικών θέσεων µιας χώρας, ούτε είναι τα όπλα αυτά
τα οποία δίνουν λύσεις.

Πολλοί συνάδελφοι και πολλοί επιστήµονες λένε ότι και η ισχυ-
ροποίηση της γεωπολιτικής θέσης της Τουρκίας οφείλεται όχι
µόνο στα οπλικά συστήµατα, αλλά και στο γεγονός ότι σε ζητή-
µατα εξωτερικής πολιτικής, στη διπλωµατία της, είχε µια πολύ
ενεργητική στάση και αυτό την έχει βοηθήσει να ισχυροποιηθεί.
Το αναγνωρίζουν πάρα πολλοί ειδικοί του χώρου αυτό.

Θα έπρεπε, λοιπόν, να κάνουµε δύο πράγµατα. Το πρώτο είναι
να αυξήσουµε τον προϋπολογισµό που αφορά το Υπουργείο
Εξωτερικών. Είπατε ότι η Κυβέρνηση θα κάνει και κάποιες άλλες
παρεµβάσεις σε σχέση µε τον προϋπολογισµό και αναµένουµε
να τις δούµε. Παρ’ όλα αυτά, το γεγονός ότι το αποτύπωµα στον
προϋπολογισµό της χώρας είναι το 0,17%, νοµίζω ότι είναι προ-
βληµατικό.

Το δεύτερο είναι έχει να κάνει -το ξαναλέω- µε το ανθρώπινο
δυναµικό. Οι άνθρωποι οι οποίοι εργάζονται στο Υπουργείο Εξω-
τερικών πρέπει να είναι σίγουρα καλά αµειβόµενοι. Δεν µπορούν
να έχουν πρόβληµα στη διαβίωσή τους. Πρέπει να έχουν την
απαραίτητη βοήθεια. Δεν µπορούν να λείπουν οι υπάλληλοι από
πρεσβείες και προξενεία και µάλιστα σε περιοχές που –αν θέ-
λετε- είναι και στο µάτι του κυκλώνα.

Θα περιµέναµε, λοιπόν, να γίνουν παραπάνω παρεµβάσεις
όσον αφορά το προσωπικό. Εδώ είµαστε εµείς. Σας έχουµε κάνει
προτάσεις κι ελπίζουµε να τις ακούσετε. Ήδη το κάνετε και
οφείλω να το αναγνωρίσει αυτό το πράγµα. Δεν είµαστε έξω από
τη συζήτηση. Όµως, πρέπει πραγµατικά να γίνει ουσιαστική δου-
λειά.

Τώρα, κύριε Πρόεδρε, δυο λόγια για τις τροπολογίες.
Εµείς, κύριε Υπουργέ, θα υπερψηφίσουµε τις τροπολογίες

παρά το γεγονός ότι αναγνωρίζουµε τις αιτιάσεις που έκανε το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Μένουµε, όµως, σε αυτό που
λέει ο αρµόδιος Υπουργός Εσωτερικών, διότι εδώ είµαστε για να
υπερασπιζόµαστε τον κοινοβουλευτισµό, εδώ είµαστε για να
υπερασπιζόµαστε τη δηµοκρατία -αυτός είναι ο ρόλος µας- και
για να στείλουµε µηνύµατα. Κατά την άποψή µου, είναι πολύ δι-
δακτικός ο ρόλος µας, κύριε Υπουργέ, να στείλουµε µηνύµατα
στην κοινωνία. Δηλαδή η κοινωνία µαθαίνει από εµάς.

Καταλαβαίνω τις αιτιάσεις των συναδέλφων του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας. Υπάρχει ένα πρόβληµα, όµως, δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε πίσω από το γεγονός ότι κόµµατα που δεν
υπερασπίζονται κατά τα άλλα την Ελληνική Δηµοκρατία και ελέγ-
χονται από την ελληνική δικαιοσύνη για αυτόν τον ρόλο τους, κό-
βεται η χρηµατοδότησή τους. Είναι κάτι το οποίο είχαµε ζητήσει
όλες οι πλευρές της Βουλής. Να το κάνει πράξη η Νέα Δηµοκρα-
τία. Είναι προβληµατικός ο τρόπος που το κάνει, αλλά τελικά το
κάνει πράξη και γι’ αυτό θα τοποθετηθούµε θετικά στις δύο τρο-
πολογίες.

Με αυτά τα λόγια θέλω να κλείσω. Κύριε Υπουργέ, επειδή τυγ-
χάνει από τους συναδέλφους να είµαι ο µεγαλύτερος σε χρονική
διάρκεια Βουλευτής, θέλω να σας πω ότι είναι καλή νοµοθέτηση
αυτό που συµβαίνει, δηλαδή το γεγονός ότι ακούτε τις τοποθε-
τήσεις των Βουλευτών. Όµως είναι προβληµατικό το γεγονός,
ξαναλέω, ότι όποιες αλλαγές κι αν κάνετε στο νοµοθέτηµα σας,
έρχονται δέκα λεπτά πριν κλείσει η διαδικασία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Μάν-

τζος για τη δευτερολογία του.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πράγµατι θα ξεκινήσω και εγώ από τις δύο τροπολογίες τις
οποίες πήραµε έστω αργά χθες το βράδυ. Είχαµε –νοµίζω- τον
χρόνο σήµερα να τις µελετήσουµε και να τις συζητήσουµε. Για
το θέµα της αναστολής της χρηµατοδότησης στους Σπαρτιάτες,
το θέµα έχει εξαντληθεί. Και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσω-
πος και οι συνάδελφοι που πήραν τον λόγο και εγώ από το πρωί
τοποθετηθήκαµε στο θέµα αυτό. Άκουσα κι εγώ µε προσοχή
όλες τις θέσεις όλων των πολιτικών κοµµάτων, ιδίως του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος, αλλά και όλων των υπολοίπων κοµµάτων
και τις επιφυλάξεις που διατυπώθηκαν. Για µας το ζήτηµα αυτό
-και το γνωρίζει το Σώµα- είναι σε θέση αρχής εδώ και πάρα πολ-
λούς µήνες. Ενάµιση έτος ζητούµε τη συγκεκριµένη πρόταση.
Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση έχει καθυστερήσει απελπιστικά στο
συγκεκριµένο θέµα. Κάλλιο αργά, παρά ποτέ ρυθµίζεται. Προ-
φανώς, όµως, η απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών ότι «θέ-
λαµε να το δέσουµε περισσότερο ως ρύθµιση» όταν έχουν
περάσει ενάµισι έτος από τότε που το πρωτοθέσαµε στη δηµόσια
συζήτηση και ο "γόρδιος δεσµός" να έπρεπε να δεθεί, θα είχε
δεθεί ήδη σε αυτό το ενάµισι έτος. Θα έχει γίνει τέλειος κόµπος.

Τώρα, όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία, είµαστε θετικοί
στις πρώτες δύο διατάξεις, στα πρώτα δύο άρθρα του Υπουρ-
γείου Άµυνας και του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας. Για τα
επόµενα δύο άρθρα έχουµε ορισµένες επιφυλάξεις και ενστά-
σεις. Γι’ αυτόν τον λόγο, κι επειδή υπάρχει µια πάγια, δυστυχώς,
αντικοινοβουλευτική, κατά την άποψή µας, πρακτική, αυτή της
συσσώρευσης διαφορετικών και µη συναφών µεταξύ τους δια-
τάξεων σε µία τροπολογία και η µη δυνατότητα της Αντιπολίτευ-
σης να τοποθετηθεί διακριτά επί των άρθρων αυτών των
τροπολογιών –το ξέρει ο κύριος Υπουργός και από άποψη κοι-
νοβουλευτικού δικαίου αυτό και είναι κάτι που νοµίζω ότι το επό-
µενο διάστηµα πρέπει να το διορθώσουµε-, θα τοποθετηθούµε
«παρών» σε αυτή τη δεύτερη τροπολογία, την πολυσυλλεκτική.

Κλείνω µε το Υπουργείο των Εξωτερικών, µε το σχέδιο νόµου
το οποίο συζητούµε. Είπε ο κ. Μπάρκας κάτι στο οποίο συµφωνώ
απολύτως. Θεωρώ και εγώ καλή κοινοβουλευτική πρακτική ο
Υπουργός ακόµα και την ηµέρα της Ολοµέλειας, δηλαδή της τε-
λικής συζήτησης, να ακούει το Σώµα, να επιστρέφει µε παρατη-
ρήσεις, να απαντά και κυρίως να κάνει δεκτές ορισµένες
παρατηρήσεις ή τουλάχιστον να προσπαθεί να κάνει δεκτές ορι-
σµένες παρατηρήσεις του Σώµατος. Αυτό είναι µια καλή κοινο-
βουλευτική πρακτική και µακάρι και άλλοι συνάδελφοί σας, κύριε
Υπουργέ, να την ακολουθούσαν αυτή την πρακτική.

Δεν είναι η βέλτιστη νοµοθετική πρακτική -αυτό αφορά σε όλο
το Υπουργείο και όχι µόνο στο πρόσωπό σας προφανώς- να έχεις
τέσσερα χρόνια εν ισχύι έναν «οργανισµό», ένα πρόσφατο πλαί-
σιο λειτουργίας και οργάνωσης του Υπουργείου, να έχεις ήδη
πάρα πολλά προβλήµατα στην εφαρµογή, να έχεις τέσσερα χρό-
νια στη διάθεσή σου να τα διορθώσεις και να χρειάζεται να κά-
νεις επτά νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Αλλά και µόνο ότι υπάρχει η
διαλεκτική συζήτηση στη Βουλή, αυτή νοµίζω ότι είναι και η λει-
τουργία της Βουλής και αυτό πρέπει να το καλωσορίσουµε ως
πρακτική.

Τώρα, ως προς αυτές καθαυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
παρά τον πολύ λίγο χρόνο που είχαµε να τις µελετήσουµε, κα-
ταλαβαίνω ότι γίνεται µια προσπάθεια να επιστρέψουµε στο
παλιό καθεστώς. Υπάρχουν όµως διαφορές µε το προηγούµενο
καθεστώς.

Για παράδειγµα, από ό,τι αντιλαµβάνοµαι υπάρχει διαφορά
στο ότι λείπει από το προηγούµενο καθεστώς του 2021 το ότι
«προκρίνεται κατ’ αξιολογική σειρά η καταλληλότερη προς προ-
αγωγή στις κενές θέσεις, εφόσον ανταποκρίνονται πλήρως στις
απαιτήσεις της Υπηρεσίας», ένα εδάφιο το οποίο ελλείπει. Ανα-
φέροµαι στο άρθρο 37.4, κύριε Υπουργέ. Και αυτό ίσως πρέπει
να το δείτε πια νοµίζω σαν επόµενη νοµοτεχνική βελτίωση ή σε
επόµενη νοµοθετική πρωτοβουλία.

Στο άρθρο 24 έχω την αίσθηση ότι αφήνουµε πάλι εκτός γυ-
ναίκες υπαλλήλους που δεν καλύπτουν οργανικές θέσεις. Αν δια-
βάζω σωστά, είναι οι γυναίκες που έχουν οργανικές θέσεις στο
εξωτερικό και µένουν εκεί. Υπάρχουν και γυναίκες υπάλληλοι
που µεταβαίνουν στο εξωτερικό χωρίς να έχουν οργανική θέση
εκεί. Γι’ αυτές δεν υπάρχει προστασία. Και αυτό πρέπει να το
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δείτε σε επόµενη πρωτοβουλία ή µέχρι να τελειώσει η συζήτηση,
µήπως το διορθώσετε ξανά.

Και όλα αυτά -θα καταλήξω στο επί της αρχής- παρά τις προ-
σπάθειες που έγιναν, δεν αλλάζουν την επί της αρχής τοποθέ-
τησή µας, η οποία είναι εξαρχής πολιτική και έχει να κάνει κυρίως
µε το νόµο του 2021.

Σας θυµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι το 2021 το Κίνηµά µας είχε κα-
ταψηφίσει επί της αρχής τον συγκεκριµένο νόµο. Δυστυχώς η
νοµοθετική πρωτοβουλία δεν είναι επαρκής, ώστε να διορθώσει
τις µεγάλες πληµµέλειες και τις δοµικές αδυναµίες του συγκε-
κριµένου νοµοθετήµατος. Προφανώς, δεν δίνει την επαρκή
ώθηση στην εξωτερική µας πολιτική. Ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος νοµίζω παρουσίασε και βιωµατικά και εµπειρικά το
πώς η εξωτερική πολιτική της χώρας µπορεί να είναι πράγµατι
ενεργητική και αυτό προφανώς περνά από την ενίσχυση σε πό-
ρους και προσωπικό.

Συµφωνώ µε αυτό που είπε η κ. Αναγνωστοπούλου για τη δι-
πλωµατική µας παράδοση. Είναι βαθιά η διπλωµατική παράδοση
της χώρας µας και αυτό µας επιβάλλει τελικά να υποστηρίξουµε
το Διπλωµατικό Σώµα και την εξωτερική µας πολιτική, διότι πολύ
απλά είναι τέτοια η γεωπολιτική µας θέση, είναι τέτοιοι οι πολ-
λαπλοί ρόλοι που παίρνουµε και ορθώς τους παίρνουµε και στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ και στον ΟΗΕ, µε το Συµβούλιο
Ασφαλείας και την ιδιότητα του Μη Μόνιµου Μέλους, αλλά και
τόσο εκτεταµένη και ισχυρή και ενεργητική η διασπορά µας, που
οφείλουµε στην εξωτερική µας πολιτική να έχουµε ενεργητική
διάθεση και προδιάθεση, προφανώς να ακολουθούµε µια εξωτε-
ρική πολιτική αρχών που έρχεται από το παρελθόν και διαχρο-
νικά από όλες τις κυβερνήσεις και τις δικές µας κυβερνήσεις και
της δεκαετίας του ’80, του ’90, του 2000.

Η στρατηγική µας, όλων των κυβερνήσεων, παρά τις διαφορο-
ποιήσεις δεν είχε βαθιές αποκλίσεις και αυτό είναι το µεγάλο
κτήµα της Μεταπολίτευσης, αν κάποιος µπορεί να το πει αυτό.

Κλείνω λοιπόν λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι θα παρακολου-
θούµε όλα όσα θα έρθουν από το Υπουργείο. Θα θέλαµε -προ-
φανώς δεν υπάρχει λόγος του Κοινοβουλίου σε αυτό- να υπάρχει
ενηµέρωσή µας και συζήτηση δυνατόν, ex post έστω επί των
προεδρικών διαταγµάτων, κυρίως για το οργανόγραµµα των
υπηρεσιών και εδώ στην Αθήνα, αλλά και στις υπηρεσίες της αλ-
λοδαπής, ιδίως τα προξενεία µας όπου, κύριε Υπουργέ, το ξέρω
ότι γνωρίζετε, το ζείτε, ότι υπάρχει πολύ µεγάλος φόρτος και
από τους Έλληνες της Διασποράς, τους αποδήµους µας, αλλά
και από τους αιτούντες τη θεώρηση εισόδου εργάτες και εργα-
ζόµενους σε διάφορους τοµείς της οικονοµίας µας, κατ’ εφαρ-
µογή της διάταξης που ψήφισε πέρυσι η Βουλή.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ευχή ο επόµενος κρατικός προ-
ϋπολογισµός του 2026 πια -και αυτό νοµίζω εκφράζει όλες τις
πτέρυγες της Βουλής- να είναι ένας προϋπολογισµός ο οποίος
θα ανταποκρίνεται πράγµατι στην πολύ µεγάλη αξία που έχει η
διπλωµατία µας, όχι ως µια δηµόσια υπηρεσία πολυτελείας, αλλά
ως το πιο ισχυρό τµήµα της αποτρεπτικής ισχύος της χώρας.
Διότι τελικά πρέπει να το δούµε και έτσι.

Είναι τόσο δυσανάλογη η χρηµατοδότηση της διπλωµατίας
µας, της εξωτερικής µας πολιτικής σε σχέση µε την άµυνα, που
φοβάµαι ότι υπάρχει µια συλλογική παρεξήγηση ότι η διπλωµα-
τία είναι κάτι πολυτελές, το οποίο δεν έχει καµµία σχέση µε την
αποτρεπτική ισχύ της χώρας. Όχι! Η διπλωµατία και η εξωτερική
πολιτική είναι ο ιδανικότερος τρόπος να προβάλει κανείς την
ήπια ισχύ του για να µη χρειαστεί ποτέ να προβάλει τη σκληρή
ισχύ του επί του πεδίου. Γι’ αυτόν τον λόγο καλούµε την Κυβέρ-
νηση για πολλοστή φορά και εµείς και οι υπόλοιπες πτέρυγες απ’
όσο καταλαβαίνω της Βουλής να ενισχύσει τον κρατικό προϋπο-
λογισµό του Υπουργείου Εξωτερικών την επόµενη περίοδο. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνουµε τις

δευτερολογίες µε την τοποθέτηση του κ. Κτιστάκη από τη Νέα
Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Κτιστάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Να επικεντρώσω στα ζητήµατα που τέθηκαν από τους εισηγη-
τές και τους ειδικούς αγορητές, αν και ο κύριος Υπουργός στα
περισσότερα αναφέρθηκε αναλυτικά.

Στο άρθρο 7 για τις γλώσσες εισαγωγής στην Ελληνική Διπλω-
µατική Ακαδηµία, να διευκρινίσω και να επισηµάνω ότι σήµερα
δεν θεσµοθετείται κάτι διαφορετικό. Η γαλλική γλώσσα έχει επα-
νεισαχθεί µε τον ν.4781 του 2021. Επί της ουσίας όµως, εκτός
του κυρίου Υπουργού σήµερα, όπως είπα και η κυρία Υφυπουρ-
γός, η κ. Παπαδοπούλου στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής
ήταν κατηγορηµατική ότι η γαλλική γλώσσα είναι γλώσσα εργα-
σίας στις Βρυξέλλες. Είναι εκ των ων ουκ άνευ και µάλιστα ανέ-
φερε χαρακτηριστικά -και το λέω- «δεν µπορείς να πάρεις καµµία
θέση στην Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής Δράσης, αν δεν ξέ-
ρεις γαλλικά γιατί περνάς εξετάσεις».

Για τις άδειες µητρότητας, να το ξεκαθαρίσουµε λίγο. Θεώ-
ρησα ότι είχε ξεκαθαρίσει από τον κ. Υπουργό, αλλά φαίνεται ότι
δεν είναι ξεκάθαρο. Κατ’ αρχάς, επισηµαίνω πάλι ότι η συγκεκρι-
µένη πρόβλεψη περί χρήσης της εννεάµηνης άδειας µόνο από
τις γυναίκες που υπηρετούν στην κεντρική υπηρεσία και της χρή-
σης µειωµένου ωραρίου για τις γυναίκες που υπηρετούν στις
Αρχές Εξωτερικής Υπηρεσίας δεν είναι νέα. Προβλέπεται ήδη
στο άρθρο 323, παράγραφος 9 του οργανισµού ήδη από το
2021. Αυτό ισχύει σήµερα.

Τι γίνεται µε το προκείµενο νοµοσχέδιο; Στο προκείµενο νοµο-
σχέδιο ξεχωρίζουν αφ’ ενός, µεν, οι αναρρωτικές άδειες από την
άδεια µητρότητας και ανατροφής τέκνου, αφού ούτως ή άλλως
αυτές δεν πρέπει να θεωρούνται και δεν είναι άλλωστε αναρρω-
τικές.

Σήµερα δηλαδή µε το προκείµενο νοµοσχέδιο παραµένει ότι
οι µητέρες στις Αρχές της Εξωτερικής Υπηρεσίας έχουν τη δυ-
νατότητα µόνο του µειωµένου ωραρίου -επαναλαµβάνω αυτό
ισχύει από το 2021, δεν θεσπίζεται σήµερα- επειδή καλύπτουν
οργανική θέση, στην οποία προβλέπεται η αποζηµίωση υπηρε-
σίας σε αλλοδαπούς. Δεν µπορούν δηλαδή να απουσιάσουν µε
εννεάµηνη άδεια, γιατί όπως είπε ο κύριος Υπουργός δηµοσιο-
νοµικά δεν µπορεί να αντικατασταθούν και δηµοσιονοµικά δεν
προβλέπεται να δίνονται δύο αποζηµιώσεις για την ίδια οργανική
θέση.

Αντίθετα, σήµερα αυτό που εισάγεται είναι µια ευνοϊκή εξαί-
ρεση και έρχοµαι σε αυτό, γιατί αναρωτήθηκε ο κ. Μάντζος. Οι
γυναίκες που συνυπηρετούν σε Αρχές Εξωτερικής Υπηρεσίας
χωρίς να καταλαµβάνουν οργανική θέση και άρα χωρίς να λαµ-
βάνουν αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής, αυτές δύνανται να
κάνουν χρήση και της εννεάµηνης άδειας.

Επίσης, να επισηµάνω το εξής, γιατί άκουσα ένα σχόλιο του κ.
Καζαµία, στην πρωτολογία του νοµίζω, ότι το Επιστηµονικό Συµ-
βούλιο της Βουλής έκρινε αρνητικά αυτή τη ρύθµιση. Νοµίζω ότι
είναι λάθος όπως το είπατε. Δεν το έκρινε αρνητικά, πρώτον γιατί
ούτως ή άλλως δεν εισάγεται αυτή η ρύθµιση σήµερα. Εισάγεται
µόνο η ευνοϊκή διάταξη. Απλά έκρινε µία αναντιστοιχία, µία δυ-
σαρµονία στη διατύπωση της διάταξης σε σχέση µε την αιτιολο-
γική έκθεση και αυτό διορθώθηκε. Χρησιµοποιήθηκε αυτολεξεί
η διατύπωση που πρότεινε το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βου-
λής µε τη νοµοτεχνική του κ. Υπουργού.

Ως προς τα κτήρια, ανέφερε ο κ. Μάντζος -και δικαίως θα
έλεγα- ότι πρέπει να υπάρχει ένα σχέδιο για τη συντήρηση των
κτηρίων, ιδίως αυτών που έχουν κάποια ιδιαίτερη αρχιτεκτονική
αξία. Σωστό είναι αυτό. Ακούσαµε τον κ. Υπουργό ο οποίος, απ’
ό,τι κατάλαβα, αποκάλυψε ότι υπάρχει ένα σχέδιο, γιατί αναφέρ-
θηκε ονοµαστικά σε κτήρια, από ποια συγκεκριµένα κτήρια θα
ξεκινήσει η συντήρηση. Οπότε όλοι καταλαβαίνουµε ότι υπάρχει
ένα σχέδιο.

Επίσης για το 10% να επαναλάβω και να επισηµάνω µε έµφαση
ότι είναι πρόσθετο έσοδο. Ο κ. Υπουργός ανέφερε αναλυτικά
ποια είναι τα ποσοστά. Δεν βαρύνει τον προϋπολογισµό, αντί-
θετα είναι πρόσθετο έσοδο το οποίο θα κατευθυνθεί αποκλει-
στικά στη συντήρηση αυτών των κτηρίων που παίρνει τη
διαχείριση το Υπουργείο Εξωτερικών.

Τέλος, να κλείσω µε το θέµα του προϋπολογισµού του Υπουρ-
γείου, γιατί απ’ ό,τι κατάλαβα όλοι συναινούµε και συµφωνούµε
ότι είναι µειωµένος. Απλά να επισηµάνω ότι σε σχέση µε το 2019
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έχει µια αύξηση 80%. Σας ενοχλεί, δεν σας ενοχλεί, έχει. Τι να
κάνουµε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σε σχέση µε το 2020, το 2021;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Επαναλαµβάνω, έχει µια αύξηση

από το 2019. Να σας πω και τα νούµερα; Τα έχετε ακούσει…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μας κάνει συνδικαλισµό στο

κλείσιµο τώρα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τελευταίος µιλάει ο

εισηγητής της Πλειοψηφίας, τι να κάνουµε; 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Δεν κάνω συνδικαλισµό. Αναφέρω

πού παρέλαβε και πού είναι σήµερα. Δεν λέω γιατί ήταν τόσο…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Από το 1993 ή από το 2019;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Είναι µία αύξηση περίπου 80%

επαναλαµβανόµενων των 30 εκατοµµυρίων, που κάπως µε έναν
αριστοτεχνικό τρόπο απέσπασε ο κύριος Υπουργός από τον κ.
Πετραλιά κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού. Και το απέ-
σπασε και έκανε δηµόσια τη δέσµευση του κ. Πετραλιά. Το λέω
αυτό για την αύξηση και δεν αντιδράσαµε. Δεν το λέω επειδή αν-
τιδράσατε. Λέω πού ήταν και πού έφτασε.

Και θέλω να κλείσω µε κάτι που είπα για τον προϋπολογισµό.
Βλέπετε ότι και µε αυτή την αύξηση και µε τις άλλες που είπαµε
προχθές -και δεν χρειάζεται να τις επαναλάβω- η Κυβέρνηση έχει
ένα σχέδιο το οποίο το ακολουθεί, έχει κάτι στο µυαλό του. Μπο-
ρεί να µη συµφωνείτε, µπορεί να µη σας αρέσει, όµως δείχνει ότι
έχει ένα σχέδιο, το οποίο το ακολουθεί µε σύνεση, µε υπευθυνό-
τητα και µε προσήλωση. Μέχρι τώρα κάποια αποτελέσµατα έχει
δείξει. Αυτό δείχνει και δίνει αποτελέσµατα. Αυτό πιστεύουµε και
τέλος πάντων αυτό ακολουθεί. Και νοµίζω ότι θα δείξει και στην
προκειµένη περίπτωση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να έχετε εικόνα της συνέχι-
σης της συνεδρίασης, έχουν αποµείνει τρεις Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι που θα µιλήσουν τώρα, ο κ. Κόντης, η κ. Καραγε-
ωργοπούλου, ο κ. Πλεύρης. Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο η
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας, κ. Κωνσταντοπούλου και θα κλείσει ο Υπουργός. 

Ορίστε, κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, εγώ δεν θα κάνω

αναφορά –έκανε ο αγορητής µας- µεγάλη στο νοµοσχέδιο, απλά
και όπως σας είχα πει και άλλη φορά υπάρχει ένα µεγάλο παρά-
πονο των ανθρώπων µιας µεγάλης περιοχής της Βραζιλίας. Είναι
το Ρίο, Εσπίριτου Σάτου, το Μίνας Ζεράις, το Μπέλο Οριζόντε.
Έχει πάρα πολλούς χιλιάδες Έλληνες, οι οποίοι δεν µπορούν να
εξυπηρετηθούν από προξενείο, το οποίο υπήρχε στο Ρίο και
έκλεισε εδώ και κάποια χρόνια. Ήταν ένα πολύ καλό προξενείο,
καλύτερο από του Σάο Πάολο, το οποίο θεωρείται σηµαντικό
προξενείο.

Στο Σάο Πάολο δεν εξυπηρετούνται όσο εξυπηρετούνται στο
Ρίο και από πλευράς ωραρίων και από πλευράς ανθρώπων. Γιατί
το Ρίο είχε και πέντε εθελοντές Έλληνες που είναι µόνιµοι κάτοι-
κοι, οι οποίοι δούλευαν, ήταν εργαζόµενοι αλλά µιλούσαν και ελ-
ληνικά και ήταν Βραζιλιάνοι στην υπηκοότητα. Και νοµίζουµε
αυτό το απρόσωπο του Σάο Πάολο πρέπει και να ξεκαθαρίσει και
να γίνει το Ρίο ένας κόµβος που να πηγαίνουν οι Έλληνες των
γύρω περιοχών. Γιατί ξεκινούν να κάνουν εξακόσια χιλιόµετρα,
κλείνοντας ραντεβού σε ένα πλαίσιο δύο ωρών που τους δίνει το
προξενείο. Και εγώ το έχω αντιµετωπίσει και µε ποδοσφαιριστές
που τους έστελνα να πάρουν µια βίζα και δεν µπορούσαν να εξυ-
πηρετηθούν, για να τους δώσουν χαρτί για να ταξιδέψουν να έρ-
θουν στον Άρη. Αυτό, λοιπόν, είναι ένα θέµα που απασχολεί τους
Έλληνες και θεωρούν ότι η Ελλάδα τους έχει παρατήσει. Όπως
και φυσικά να δούµε και µε το Υπουργείο Παιδείας µαζί τα σχο-
λεία, την εκπαίδευση εκεί, που είναι κρίµα να µην έχουµε πλέον
εκεί ελληνικά σχολεία και να περιµένουµε κάποιοι Σύριοι, Λιβα-
νέζοι να διδάξουν τα παιδιά µας ελληνικά. Το ίδιο είναι και µε
τους ιερείς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μήπως

ο Άρης να πάρει και κανέναν Έλληνα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Αυτό το έλεγαν σε µένα ότι είχα αφελλη-

νίσει τον Άρη. Τότε, όµως, αποκλείσαµε οµάδες όπως την Ατλέ-
τικο Μαδρίτης.

Να µιλήσω, λοιπόν, και να πω και στον άλλο συµπαίκτη στον κ.
Μάντζο, που σήµερα εγώ πλέον θα τον αποκαλώ «Περικλή της
Δηµοκρατίας», γιατί έχω ακούσει τόσες φορές τη λέξη «δηµο-
κρατία» από το στόµα του, που πραγµατικά δεν µπορώ να κατα-
λάβω πώς καθηµερινά πρέπει να ζει, να ξυπνάει και να κοιµάται
µε τη λέξη «δηµοκρατία». Την έχει πει πάνω από χίλιες φορές σή-
µερα.

Να πούµε, λοιπόν, το εξής. Η τροπολογία την οποία έφερε εδώ
το ΠΑΣΟΚ, το οποίο έπεισε τη Νέα Δηµοκρατία, εσάς δηλαδή,
να γίνετε ακόλουθοι του για να φτάσετε να τη φέρετε, ποσώς
εµένα µε ενοχλεί. Είναι µία τροπολογία. Θα φανεί στο µέλλον τι
υπάρχει. Υπάρχει; Να την επανακτήσουµε ή όχι. Και δεν είναι
θέµα που αφορά και τους Βουλευτές.

Να πω, όµως, ότι θα περίµενα από τον κ. Μάντζο, -τον οποίο
αποκάλεσα έτσι και όχι ειρωνικά αφού τόσο πολύ την επικαλεί-
ται- να µας πει εάν κοιταζόµενος στον καθρέφτη, µιλώντας στον
κόσµο, στον ελληνικό λαό, αισθάνεται εντάξει. Εγώ δεν θα πιάσω
τα σκάνδαλα που ανέφερα µια µέρα και αφήνω και τον κ. Γερου-
λάνο έξω από αυτό, γιατί είναι κι αυτός άλλη περίπτωση. Ο κ. Γε-
ρουλάνος δεν έχει σχέση µε τα σκάνδαλα εκείνα. Είναι ένας
άνθρωπος ακέραιος και τον τιµώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Σίγουρα δεν έχει και ο κ. Μάντζος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν είχε γεννηθεί, προς Θεού, εννοείται.
Εγώ θέλω να ξέρω, εκείνα έχουν παραγραφεί στη συνείδηση

του ελληνικού λαού, στην οικονοµία της Ελλάδος; Πρέπει κάποτε
να αποζηµιώσετε τον ελληνικό λαό µε εκείνα τα χρήµατα µε τα
χρήµατα, τα οποία λήστεψαν πραγµατικά και καταδικάστηκαν άν-
θρωποι, στελέχη σας υψηλόβαθµα; Το ΠΑΣΟΚ υιοθέτησε µήπως
τον ποδοσφαιρικό όρο «νέο ΠΑΣΟΚ», δηλαδή σαν τον Νέο Πα-
νιώνιο, σβήνουµε τα χρέη, κατεβαίνουµε και κάνουµε άλλη
οµάδα και δεν χρωστάµε; Ηθικά, όµως, δεν οφείλετε να πληρώ-
σετε, κάποτε να αποπληρώσετε;

Και εν πάση περιπτώσει πώς κατεβαίνετε, κύριε Μάντζο και ζη-
τάτε εσείς επιχορήγηση όταν χρωστάτε 500 εκατοµµύρια; Μπο-
ρεί να είναι και λιγότερα. Τα χρωστάτε σε τράπεζες. Μπορείτε
να βεβαιώσετε εδώ την ελληνική Βουλή ότι εξυπηρετούνται; Θα
µας φέρετε, αν ζητηθεί, όλα, αυτόν τον κατάλογο; Και πώς σας
δανείζουν και σας δίνουν χρήµατα, ενώ είστε τόσο µεγαλοοφει-
λέτες;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δεν µας δανείζουν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν σας δανείζουν; Θα µας δείξετε, πι-

στεύω, τις επόµενες ηµέρες την εξυπηρέτηση διαχρονικά των
δανείων που έχετε και αν είναι τοκοχρεολύσια, τόκοι, φόροι, κε-
φάλαιο. Γιατί είπε ο Πρόεδρός σας ότι είναι µόνο 130 εκατοµµύ-
ρια. Πιστεύουµε ότι αν συµβάλετε όλοι µε τον µισθό σας -όπως
είπε κάποιος- για είκοσι χρόνια µπορεί να τα πληρώσουµε, γιατί
αλλιώς δεν πληρώνονται. Δεν µπορούν να πληρωθούν αυτά.
Εµείς είπαµε να συµβάλουµε αυτό το 1 εκατοµµύριο να µπει στον
προϋπολογισµό, όπως λέτε. Τι θα µπει  από τη δική σας συµβολή
και οφειλή στον ελληνικό προϋπολογισµό; Ορίστε τα χρήµατα,
είναι 500 εκατοµµύρια. Ψάχνετε να βρείτε δηµοσιονοµικά ερεί-
σµατα για να δώσουµε στον κόσµο, ορίστε, ένα µέρος είναι αυτό.
Είναι µισό δισεκατοµµύριο. Θα το δούµε να γίνεται αυτό ή δεν
θα το δούµε;

Θα µας πείτε και για τα άλλα χρήµατα που έχουν αρπαγεί. Κά-
ποτε ακούστηκε το περίφηµο -αν έχετε ακούσει- για τους είκοσι
τόνους του Γκαργκάνα, ληστεία ελληνικού χρυσού. Την έχετε
ακούσει; Είναι όπως στο σινεµά. Ήταν το ριφιφί στην Τράπεζα
της Ελλάδος. Εξαφανίστηκαν είκοσι τόνοι χρυσού. Αυτά όλα δεν
αφορούν τον ελληνικό λαό; Και εσείς µη νοµίζετε -κοιτάτε κά-
ποιες δηµοσκοπήσεις, οι οποίες είναι κατευθυνόµενες- όταν
βγείτε στην κοινωνία να ξέρετε -βλέπω καθηµερινά σε διάφορα
site που υπάρχουν αναφορές και σχόλια, δεν έχω δει ένα υπέρ
σας- ότι όλοι σας βρίζουν. Αυτή είναι η εντύπωση -δεν θέλω να
πω τι είναι- που έχουν για σας. Όλοι λένε να κοιταχτείτε στον κα-
θρέφτη.

Προηγουµένως µιλήσατε για το ΚΚΕ και καταλαβαίνετε τη
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στάση του ΚΚΕ, ναι µεν εµείς, αλλά και τα λοιπά. Τι το πιάνετε
το ΚΚΕ; Το ΚΚΕ έχει µια σωστή θέση διαχρονικά. Και δεν το λέω
επειδή παίρνει µια θέση ουδέτερη. Εσείς κοιτάξτε τι κάνετε. Κοι-
τάξτε τι κάνετε και πείτε. Μη χρησιµοποιείτε άλλα κόµµατα για
να πείτε ότι εµείς και δεν είµαστε. Είστε εδώ πέρα για να πείτε
στον ελληνικό λαό, κύριε Μάντζο, αγαπητέ κύριε Κοινοβουλευ-
τικέ Εκπρόσωπε, ότι θα αρχίσουν να αποπληρώνονται αυτά που
του χρωστάτε; Σας ρωτώ εδώ: Του χρωστάτε ή όχι;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Τα δάνεια δεν τα χρωστάτε συνε-
πώς. Δεν χρωστάτε τα δάνεια.

Δεύτερον τα χρήµατα που έχουν υφαρπαγεί από τους προ-
ηγούµενους, δεν τα χρωστάτε; Δεν πρέπει να δοθούν; Ή –ξανα-
λέω- λόγω του Νέου Πανιωνίου και του νέου ΠΑΣΟΚ διαγρά-
φονται; Δεν διαγράφονται τα χρήµατα. Υπάρχει συνέχεια και στο
ελληνικό κράτος. Και αν θέλετε να το πάµε και ηθική συνέχεια
από εσάς. Την αποδέχεστε αυτή τουλάχιστον; Πείτε ναι, έχετε
δίκιο, αλλά δεν µπορούµε να τα δώσουµε. Εµένα θα µε ικανοποι-
ήσει να το πείτε και αυτό. Πείτε µου έχεις δίκιο, τα έκλεψαν κά-
ποιοι, δυστυχώς δεν µπορούµε να τα δώσουµε.

Ο κ. Παπανδρέου προχθές θίχτηκε και µου ήρθε µαινόµενος
να µου πει να µην ξαναπώ ότι έκλεψαν. Ε, τα έκλεψαν. Δόξα τω
θεώ έχω τα διπλά σας χρόνια. Θυµάµαι. Δεν ήρθα χτες ούτε προ-
χτές. Το ’81 που ήρθε ο Ανδρέας µε το ζιβάγκο, ήµουν, ήδη, εί-
κοσι δύο χρονών. Ήµουν µεγάλος. Σας θυµάµαι καλά. Ξέρω τι
έγινε. Και σας είπα κάποτε ψάξτε τον καθένα στο background
του να ξέρετε ποιος είναι. Ειδικά για µένα, ψάξτε το πολύ, να
δείτε. Γιατί µπορεί να ξέρω πολλά πράγµατα που ούτε εσείς ξέ-
ρετε, να έχω µπει σε σπίτια που δεν έχετε µπει, δικά σας, να ξέρω
από κοντά πολλά πράγµατα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εγώ δεν είµαι στην ΕΥΠ. Δεν ξέρω. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δηµόσια είναι. Εµένα ο βίος µου είναι δη-

µόσιος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κόντη, µην

κάνετε διάλογο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Και θα χαρώ να απαντήσετε, να µου πείτε

πραγµατικά εάν αναγνωρίζετε ότι οφείλετε στον ελληνικό λαό
αυτά τα χρήµατα. Τουλάχιστον εγώ θα πάω µόνο στου Τσοχα-
τζόπουλου που είναι κάποια δισεκατοµµύρια. Δεν θα σε πάω
στον Γκαργκάνα που είναι λίγο πιο πριν, ούτε στα καλαµπόκια
ούτε σε αυτά που είπα προχθές. Αυτά θα τα πάρουµε ποτέ πίσω;
Βλέπεις και τον άλλον που πήρε χρήµατα από τη «Siemens» και
είπε ότι τα έβαλε στο ΠΑΣΟΚ. Όλα αυτά διαγράφηκαν. Ο ελλη-
νικός λαός ρωτάει θα αποπληρώσετε, κύριοι, τα δάνεια για να
πηγαίνουµε στην τράπεζα να πληρώνουµε τα δικά µας; Θα µας
δείξετε ότι αποπληρώνετε; 

Δεσµευτήκατε ότι θα µας φέρετε µεθαύριο διαχρονικά των τε-
λευταίων πέντε ετών, που είστε εδώ από το 2019 ας πούµε, ότι
πληρώνετε κάθε µήνα δάνεια. Τι πληρώνετε να δούµε, γιατί αµ-
φιβάλλω αν φτάνει η επιχορήγηση που παίρνετε για να πληρώ-
νετε έστω ένα µέρος των τοκοχρεολυσίων.

Είµαστε εδώ για να µας τα φέρετε και να συζητάµε, αν θέλετε,
όσον καιρό θέλετε για µας, να λέτε ό,τι θέλετε, να µας βαφτίζετε
όπως θέλετε. Η θέση του καθενός δεν φαίνεται από τα λόγια που
λέτε, φαίνεται από εδώ µέσα. Και εσάς σας κρίνει ο λαός, όπως
και εµάς. Περιµένω, λοιπόν, τη δέσµευσή σας και, αν θέλετε, να
µας πείτε αν χρωστάτε ή όχι.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε τον λόγο για

µια παρέµβαση, κύριε Γερουλάνε.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Χαίροµαι που εστιάζουν οι Σπαρτιά-

τες τα πυρά τους στο ΠΑΣΟΚ. Είναι πολύ ενδιαφέρον. Άλλος
τους καταδίκασε, άλλος φέρνει την τροπολογία σήµερα, αλλά
όχι, το ΠΑΣΟΚ φταίει. Και µάλιστα τι φταίει το ΠΑΣΟΚ; Όχι για
την τροπολογία την οποία δεν αµφισβητούν, λες και σωστά τους
παίρνει τα λεφτά πίσω το Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά για εµάς
που τη φέραµε. Γιατί αυτό το πάθος µαζί µας και αυτή είναι η
αποµάκρυνση από τη Νέα Δηµοκρατία, η οποία είναι αυτή που
φέρνει σήµερα την τροπολογία, αναρωτιέµαι;

Έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. Εµείς κυβερνούσαµε µόνο όλα

αυτά τα χρόνια. Μόνο εµείς έχουµε κάνει λάθη. Δεν έχει κάνει
λάθη η Νέα Δηµοκρατία. Με τη Νέα Δηµοκρατία όλα καλά και
µάλιστα τρεις από το κόµµα σας ψήφισαν και τον προϋπολογι-
σµό της Νέας Δηµοκρατίας. Πολύ ενδιαφέρουσες είναι αυτές οι
εξελίξεις. Άρα το πρόβληµά σας είµαστε εµείς.

Λοιπόν ακούστε να δείτε, για να το ξεκαθαρίσουµε το πράγµα.
Εµείς ποτέ δεν είπαµε ότι τα χρόνια που κυβερνήσαµε δεν κά-
ναµε λάθη. Αυτό το έχουµε πει, το έχουµε παραδεχθεί και το
έχουµε πληρώσει και πολιτικά. Αυτό το οποίο πάντα λέµε είναι
ότι εµείς πάντα παλεύουµε για το καλό της πατρίδας, ότι εµείς
δεν χαιρετάµε ναζιστικά απέναντι στην ελληνική σηµαία, ότι εµείς
δεν ξεχνάµε την ιστορία µας, δεν την παραχαράσσουµε, δεν βι-
αιοπραγούµε απέναντι στους συµπολίτες µας, δεν κάνουµε αυτά
τα οποία κάνανε οι άνθρωποι οι οποίοι γέννησαν το δικό σας
κόµµα.

Λοιπόν, αν εσείς δεν µπορείτε να αποµακρυνθείτε από αυτά
και το µόνο που σας φταίει είναι το ΠΑΣΟΚ, τότε να θυµόσαστε
ένα πράγµα, ότι δεν µπορείτε µε κανέναν τρόπο να παραγράψετε
τη µνήµη µας. Αυτό είναι κάτι το οποίο είναι η δύναµη του
ΠΑΣΟΚ, το γεγονός ότι ξέρουµε, το γεγονός ότι κοιτάµε πάντα
πίσω µας για να χαράξουµε τα πράγµατα µπροστά µας. Γι’ αυτό
ελληνικός λαός έχει αρχίσει πάλι να µας εµπιστεύεται, κάτι το
οποίο δεν κάνει µαζί σας. Λοιπόν αφήστε πια να ασχολείστε µόνο
µε το ΠΑΣΟΚ και ασχοληθείτε, εν πάση περιπτώσει, µε τα δικά
σας προβλήµατα και αυτά τα οποία εσάς θα έπρεπε να σας απα-
σχολούν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κόντη, νοµίζω

ακούστηκαν οι θέσεις και των δύο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Για τον ναζιστικό χαιρετισµό, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δικαιούται τα τρία

λεπτά ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µετά την οµιλία του,
το ξέρετε. Λοιπόν δικαιούστε τρία λεπτά και εσείς, αλλά νοµίζω
ότι είναι αδιέξοδο. Οφείλω να σας το δώσω και τελειώνετε τη δυ-
νατότητα των παρεµβάσεών σας.

Έχετε τον λόγο, κύριε Κόντη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Γερουλάνε, νοµίζω ότι κάνετε ένα

λάθος. Εµείς δεν χαιρετήσαµε ούτε εδώ ούτε ποτέ στη ζωή µας
ναζιστικά.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Είπα αυτοί που σας γέννησαν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Εµείς προσωπικά, εµείς οι πέντε, δεν χαι-

ρετήσαµε και σιχαινόµαστε τον ναζισµό, είναι η δήλωσή µας.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Τις επισκέψεις στις φυλακές τις ξε-

χάσατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το διευκρινίζει, πα-

ρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κατ’ αρχάς εµένα η οικογένειά µου έχει

νεκρούς από τον ναζισµό, που δεν έχουν οι δικές σας. Ένα θέµα
είναι αυτό. Τα αδέρφια της µάνας µου νεκρά από βοµβαρδισµό
στην Κέρκυρα, εντάξει; Λοιπόν, µην πιάνετε τον ναζισµό σε εµάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ναι, ας µην µπαί-
νουµε σε προσωπικές υποθέσεις και ιστορίες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Να τον πιάνουν κάποιοι στους πατεράδες
τους που µπορεί να ήταν συνεργάτες των Γερµανών, όχι σε εµάς.

Δεύτερον, µην πιάνετε καν ότι υπάρχει σχέση µε αυτή που
υπονοείτε και που θέλετε βασικά να υπάρξει µε το µυαλό σας µε
άλλα θέµατα. Δεν υπάρχει καµµία. Είµαστε αυτό που δείχνουµε.
Δεν θέλω εγώ να σας βαφτίσω. Εσείς αυτοβαφτίζεστε. Βαφτι-
στήκατε ο Περικλής της δηµοκρατίας, ο κ. Μάντζος. Δεν είπα
κάτι κακό, δεν τον είπα φασίστα. Εγώ εδώ δεν είπα ότι πιστεύω
στον φασισµό ή τον ναζισµό. Εσείς θέλετε µε το ζόρι σε έναν άν-
θρωπο που τον ξέρει η Ελλάδα όλη, εµένα προσωπικά τριάντα-
σαράντα χρόνια, να πείτε ότι είµαι φασίστας. Πείτε το. Τι να σας
πω; Μάθετε λοιπόν, αν είµαι ή όχι.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δεν µίλησα προσωπικά, αντίθετα

από εσάς.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καµµία προσωπική
αναφορά δεν έκανε ο κ. Γερουλάνος, το ξεκαθάρισε. Ήταν πολι-
τικές οι τοποθετήσεις. Νοµίζω µπορούµε να προχωρήσουµε.

Τον λόγο έχει η κ. Καραγεωργοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριοι συνάδελφοι, µε την αφορµή του σηµερινού νοµοσχε-

δίου και την πρόθεση της Κυβέρνησης για αποτελεσµατική χάριν
λόγου εξωτερική πολιτική η Πλεύση Ελευθερίας θα επιχειρήσει
να αναδείξει όσα τεχνηέντως παραλείπετε, ως Κυβέρνηση, εκθέ-
τοντας τη χώρα σε ανυπέρβλητο βαθµό.

Όπως είναι γνωστό, η πολυµερής Διεθνής Σύµβαση του έτους
1982 του Μοντέγκο Μπέι, που ήταν το αποτέλεσµα της τρίτης
Συνδιάσκεψης των Ηνωµένων Εθνών, εκτός από Διεθνές Συµβα-
τικό Δίκαιο που επικυρώθηκε από περισσότερες από εκατόν
εξήντα χώρες, αποτελεί στο µεγαλύτερο µέρος της και Διεθνές
Εθιµικό Δίκαιο γενικής ισχύος, που δεσµεύει πλήρως και τα λίγα
κράτη που δεν ψήφισαν, δεν υπέγραψαν και δεν επικύρωσαν τη
σύµβαση, όπως για παράδειγµα η Τουρκία. 

Ένα από τα πιο θεµελιώδη επιτεύγµατα της σύµβασης είναι η
συναίνεση για τα όρια µεταξύ χωρικών και διεθνών υδάτων στα
οποία όλα τα κράτη µπορούν να ασκούν ελεύθερα τη ναυσιπλοΐα.
Πιο πριν αυτό αποτελούσε κύρια εστία διαµάχης ανάµεσα σε πα-
ράκτια κράτη. Η Σύµβαση θέσπισε χωρικά ύδατα δώδεκα ναυτι-
κών µιλίων εντός των οποίων τα κράτη είναι ελεύθερα να
επιβάλλουν οποιονδήποτε κανόνα δικαίου. Η σύµβαση θέσπισε
αυτά τα χωρικά ύδατα των δώδεκα ναυτικών µιλίων, προκειµένου
να ρυθµιστεί οποιαδήποτε χρήση από τα κράτη και να εκµεταλ-
λευτούν οποιονδήποτε πόρο.

Την ίδια στιγµή διατήρησε το δικαίωµα της αθώας διέλευσης
από τα χωρικά ύδατα και εγγυήθηκε το δικαίωµα διέλευσης για
πλοία και αεροσκάφη διά µέσου και πάνω από στενά που χρησι-
µοποιούνται για διεθνή ναυσιπλοΐα. Η διασφάλιση του δικαιώµα-
τος της διέλευσης ήταν σηµαντική για τις ναυτικές δυνάµεις.
Χωρίς αυτό το όριο των δώδεκα ναυτικών µιλίων θα είχε στην
πραγµατικότητα αποκλείσει εκατό στενά που χρησιµοποιούνται
για τη διεθνή ναυσιπλοΐα. Έτσι, λοιπόν, όσα δόλια λέγονται περί
κινδύνου να γίνει το Αιγαίο ελληνική λίµνη είναι στην πραγµατι-
κότητα εντελώς αβάσιµα και υποβολιµαία.

Η σύµβαση, επίσης, εγκαθίδρυσε τις αποκλειστικές οικονοµι-
κές ζώνες, µια νέα αντίληψη που παρέχει στα παράκτια κράτη το
δικαίωµα να εξερευνούν, να εκµεταλλεύονται, να διαχειρίζονται
και να συντηρούν όλους τους πόρους, όπως ψάρια, πετρέλαιο,
αέριο, που βρίσκονται στα ύδατα και στον πυθµένα των ωκεανών
πάνω στην υφαλοκρηπίδα συνήθως, σχεδόν µέχρι τα διακόσια
ναυτικά µίλια από τις ακτές τους.

Οι αποκλειστικές οικονοµικές ζώνες, ΑΟΖ, έχουν υπάρξει ωφέ-
λιµες σε πολλά παράκτια κράτη, αλλά µε αυτά τα αποκλειστικά
δικαιώµατα ήρθαν ευθύνες και υποχρεώσεις. Η ειρήνη και η
ασφάλεια δεν νοούνται µόνο υπό όρους στρατιωτικής αναµέτρη-
σης και σύγκρουσης. Σήµερα µόνο µε την κοινή δράση της κοι-
νότητας των κρατών είναι δυνατή η αντιµετώπιση των πολλών
και χρηζόντων άµεσης επίλυσης προβληµάτων, όπως αυτό της
τροµοκρατίας, της πειρατείας, του λαθρεµπορίου, της παράνο-
µης διακίνησης ναρκωτικών, από τις διαφωνίες των θαλάσσιων
συνόρων που προέρχονται από συγκρουόµενους ισχυρισµούς
από τα κράτη όσον αφορά τους φυσικούς πόρους των ωκεανών,
των θαλασσών.

Η Ελλάδα έχει αργήσει δραµατικά και αδικαιολόγητα επί δε-
καετίες να εφαρµόσει τις πολλές θετικές για αυτήν προβλέψεις
του νέου Δικαίου της Θάλασσας. Η Ελλάδα είναι η τελευταία πα-
ράκτια χώρα παγκοσµίως σε θαλάσσιες ζώνες, εκατοστή τεσσα-
ρακοστή ένατη είναι η θέση της. Αυτό πρέπει να αλλάξει µε
έναρξη την αύξηση της ελληνικής αιγιαλίτιδας ζώνης σε δώδεκα
ναυτικά µίλια. Αυτό αφορά τόσο τις ηπειρωτικές ακτές όσο και
τις νησιωτικές ακτές της χώρας µας. Ακόµα και τα χιλιάδες ακα-
τοίκητα βραχονήσια δικαιούνται πλήρους αιγιαλίτιδας ζώνης.
Είναι το άρθρο 121 της σύµβασης.

Με τη δραµατική αυτή καθυστέρηση η χώρα µας προσέφερε
στην Τουρκία την ευκαιρία να καλλιεργήσει επί δεκαετίες τη δική
της καταχρηστική και παράνοµη αντίληψη για το Δίκαιο της Θά-

λασσας στη διεθνή κοινότητα και να αναστείλει µε την απειλή πο-
λέµου την εφαρµογή από τη χώρα µας των θετικών ρυθµίσεών
του, σχεδιάζοντας και υλοποιώντας την επεκτατική διεκδίκηση
του µισού Αιγαίου και του συνόλου της Ανατολικής Μεσογείου
µέχρι την Κύπρο και τη Λιβύη.

Η Ελλάδα οφείλει να οριοθετήσει τις θαλάσσιες ζώνες, ανα-
κτώντας την απολεσθείσα επί δεκαετίες πρωτοβουλία των κινή-
σεων, να προλάβει όσα τετελεσµένα προωθεί η Τουρκία. Η
τουρκική παρανοµία προκύπτει από τη διεξαγωγή εφαρµοσµέ-
νων ερευνών µε διασκοπήσεις και σεισµικές έρευνες, αλλά και
γεωτρήσεων σε θαλάσσιες και υποθαλάσσιες περιοχές που διεκ-
δικεί η Ελλάδα ή η Κύπρος µε δηµοσιευµένους χάρτες, µε NAV-
TEX, µε διπλωµατικές και κυβερνητικές ανακοινώσεις,
δηµοσιευµένα θαλασσοτεµάχια η Κύπρος, όπου έχουν χορηγη-
θεί άδειες ερευνών ή και εκµετάλλευσης σε διεθνείς πετρελαϊκές
εταιρείες στις περιοχές που είναι βέβαιο ότι ανήκουν σε αυτές.

Όπως η Ελλάδα δεν πραγµατοποίησε εφαρµοσµένες έρευνες
σε περιοχές που διεκδικούν άλλα κράτη, για παράδειγµα η Τουρ-
κία στην Ανατολική Μεσόγειο ή στο Αιγαίο ή η Αλβανία στο βό-
ρειο Ιόνιο, έτσι και η Τουρκία όφειλε να αποφύγει τη µονοµερή
διεξαγωγή ερευνών στις διεκδικούµενες από την Ελλάδα και την
Κύπρο περιοχές. Οι τουρκικές έρευνες-γεωτρήσεις είναι παρά-
νοµες, εφόσον δεν υπάρχει οριοθέτηση νόµιµη, εφόσον έχει εκ-
φραστεί η αντίρρηση της Ελλάδας που διεκδικεί αυτές τις
περιοχές και εφόσον τουρκικές έρευνες διεξάγονται σε περιοχές
όπου εµφανώς παραβιάζονται θαλάσσιες ζώνες υφαλοκρηπίδας
ελληνικών νησιών και Κύπρου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Ταυτόχρονα, παραβιάζεται πλήρως και κατάφωρα το θεµελιώ-
δες άρθρο 121 της Σύµβασης του 1982 για τις θαλάσσιες ζώνες
των νησιών που τις εξοµοιώνει µε αυτές των ηπειρωτικών ακτών.
Η Τουρκία, ταυτόχρονα, παραβιάζει και το δικαίωµα της Ελλάδας
σε χωρικά ύδατα δώδεκα µιλίων. Παρά τη µακρά αποχή της Ελ-
λάδας να εφαρµόσει αυτό το νόµιµο δικαίωµά της, το δικαίωµα
δεν χάνεται. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το εγχείρηµα της
Τουρκίας διά της απειλής πολέµου, casus belli,  να καθυστερήσει
την εφαρµογή των δώδεκα ναυτικών µιλίων από την Ελλάδα και
τελικά να την αναγκάσει να την εγκαταλείψει πλήρως ή µερικώς.
Η Ελλάδα το 1995 στον κυρωτικό νόµο της Σύµβασης του Δι-
καίου της Θάλασσας δήλωσε ότι επιφυλάσσεται, όποτε το απο-
φασίσει, να εφαρµόσει τις ρυθµίσεις της σύµβασης που δεν
εφαρµόζει ακόµα.

Η Τουρκία θέλει να µετατρέψει σε διµερείς διαφορές το σύ-
νολο των ποικίλων, παράνοµων και αυθαίρετων αµφισβητήσεων,
όπως την αλλαγή των πολυµερών διεθνών συνθηκών και του Διε-
θνούς Δικαίου της Θάλασσας κατά τη βούλησή της και την εκ-
χώρηση ελληνικών εδαφών, νησιωτικών, θαλασσίων και
υποθαλασσίων ζωνών, του εθνικού εναέριου χώρου, αφοπλισµό
των απειλούµενων από αυτήν νησιών του Αιγαίου, νοµιµοποίηση
της εισβολής και κατοχής στην Κύπρο µέσω της λύσης δύο κρα-
τών και µε αµφισβητήσεις που αφορούν τη Θράκη.

Σύµφωνα µε πάγια νοµολογία του Διεθνούς Δικαστηρίου της
Χάγης, η γενική αρχή της ευθυδικίας ή επιείκειας και το νεότερο
«δίκαιο αποτέλεσµα» δεν µπορούν να ανατρέψουν το Συµβατικό
Διεθνές Δίκαιο, στην περίπτωσή µας το άρθρο 121 για τα δικαιώ-
µατα των νησιών σε θαλάσσιες ζώνες, λειτουργώντας αντίθετα
µε το δίκαιο, contra legem, αλλά µόνον υπό το δίκαιο, infra legem,
δηλαδή επικουρικά και διορθωτικά µόνον, για την αποφυγή ακρο-
τήτων που µπορεί να επιφέρει η απόλυτη εφαρµογή του δικαίου.
Η Ελλάδα σήµερα οφείλει να αντιτάξει µε αποφασιστικότητα, ορ-
γάνωση και διεθνή ενηµέρωση το Διεθνές Δίκαιο, αιτούµενη και
διεθνή αλληλεγγύη.

Αναφορικά τώρα µε το πόσο ηθική µπορεί να είναι η εξωτερική
πολιτική των κρατών, σε ποιον βαθµό θα πρέπει να στηρίζεται
στα συµφέροντα και σε ποιον σε αξίες, αρχές και ηθική, η δηµο-
κρατική ηθική για την εξωτερική πολιτική είναι σαφής: Οι δηµο-
κρατικές χώρες οφείλουν να στοχεύουν σε µια εξωτερική
πολιτική αρχών και αξιών και όχι απλά στυγνών συµφερόντων,
µία εξωτερική πολιτική βασισµένη στο Διεθνές Δίκαιο και τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα. Σε εποχή αυτής της απόλυτης ουσιαστικά
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επικυριαρχίας των Τραµπ, Νετανιάχου, Πούτιν, Ερντογάν οι ρε-
αλιστές των διεθνών σχέσεων πρυτανεύουν και ίσως ακούγεται
παράδοξο να αναφερόµαστε σε αξίες και αρχές.

Η Ελλάδα ως δηµοκρατική χώρα δεν µπορεί να υιοθετεί τις
πλέον τοξικές θέσεις, αναγιγνώσκοντας επιλεκτικά ή ακόµη και
στρεβλά το Διεθνές Δίκαιο ή ακόµη και αγνοώντας αυτό ή ακόµα
και αποκρύπτοντας την πραγµατικότητα από τους πολίτες. Εβδο-
µήντα περίπου είναι τα ψηφίσµατα και οι αποφάσεις που έχουν
εγκρίνει κατά καιρούς σχετικά µε την Κύπρο το Συµβούλιο Ασφα-
λείας και η Γενική Συνέλευση των Ηνωµένων Εθνών. Επιχείρηµα
τρίτων είναι πως κανένα ψήφισµα των Ηνωµένων Εθνών δεν κα-
τονοµάζει την κατοχική Τουρκία. Αυτό δεν ισχύει. Υπάρχει ρητή
αναφορά στο ψήφισµα 550 του Συµβουλίου Ασφαλείας της 11ης

Μαΐου 1984, ψήφισµα µε το οποίο καταδικάζεται η αποσχιστική
ενέργεια της κατοχικής Τουρκίας να ανταλλάξει πρεσβευτές µε
το ψευδοκράτος.

Ακόµη και το ψήφισµα 3212 της Γενικής Συνέλευσης των Ηνω-
µένων Εθνών, που είναι το πιο ισχυρό, φωτογραφίζει την Τουρ-
κία, δεν την κατονοµάζει. Καλούνται όλοι, όπως αναφέρει, να
σεβαστούν την κυριαρχία, ανεξαρτησία, εδαφική ακεραιότητα
και το αδέσµευτο της Δηµοκρατίας της Κύπρου και να απέχουν
από οποιαδήποτε πράξη και επέµβαση που στρέφεται εναντίον
της. Προτρέπει, δε, την ταχεία αποχώρηση όλων των ξένων
στρατιωτικών δυνάµεων και της ξένης στρατιωτικής παρουσίας
και προσωπικού από τη Δηµοκρατία της Κύπρου και τον τερµα-
τισµό οποιασδήποτε ξένης επέµβασης στις υποθέσεις. Θεωρεί
ότι όλοι οι πρόσφυγες πρέπει να επιστρέψουν στις εστίες τους
σε συνθήκες ασφάλειας και καλεί τα ενδιαφερόµενα µέρη να λά-
βουν επείγοντα µέτρα προς τον σκοπό αυτό.

Η ουσία είναι, όµως, ότι το Κυπριακό είναι θέµα εισβολής και
συνεχιζόµενης κατοχής και σε αυτήν τη βάση θα πρέπει να διε-
ξάγεται ο αγώνας τόσο της Ελλάδας όσο και της Κύπρου, είτε
καταγράφεται σε αποφάσεις είτε όχι, και αυτό θα πρέπει να υπο-
γραµµίζουµε σε κάθε απεσταλµένο του διεθνούς οργανισµού, σε
κάθε ξένο αξιωµατούχο. Η θέση µας είναι πως η διεθνής και η
ευρωπαϊκή νοµιµότητα δεν µπορεί να είναι επιλεκτική. Αντιτιθέ-
µεθα σε όποιον παραβιάζει αυτές.

Προσβλέποντας κυρίως στην εσωκοµµατική ηρεµία, ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας προκατέλαβε τη θέση και τη στάση της
χώρας µας εν όψει της επικείµενης επίσκεψής του στην Άγκυρα
την άνοιξη του έτους 2025 για το Ανώτατο Συµβούλιο Στρατηγι-
κής Συνεργασίας Ελλάδας - Τουρκίας, λέγοντας κατ’ ουσίαν πως
κεντρική επιδίωξη της ελληνικής διπλωµατίας είναι να υπάρξει
ένα κλίµα ύφεσης που παραπέµπει στο δόγµα «ούτε λύση ούτε
κρίση». Συγκεκριµένα είπε ότι «οι Έλληνες κοιµούνται ήσυχα το
βράδυ σχετικά µε ό,τι γίνεται σε όλον τον πλανήτη». Βλέπετε, κα-
νέναν δεν αφορά η σφαγή των δεκάδων χιλιάδων Παλαιστινίων
και η γενοκτονία τους. «Οι όποιες διαφωνίες µας πρέπει να µη
µας οδηγούν σε αχρείαστες εντάσεις», διά στόµατος Κυριάκου
Μητσοτάκη. «Αν προέκυπτε ένταση, θα ήµασταν έτοιµοι να απαν-
τήσουµε πάντως, διαφωνούµε πολιτισµένα».

Δεν µπορεί να αποτελεί στάση της Ελλάδας το «ησυχία ή πό-
λεµος». Το αποτέλεσµα της δικής σας συνάντησης, κύριε
Υπουργέ, και του Τούρκου οµολόγου σας, του κ. Φιντάν, ρεαλι-
σµός win-win λύσης, δίκαιος διαµοιρασµός της Ανατολικής Με-
σογείου, η οριοθέτηση ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδας στο Αιγαίο και
στην Ανατολική Μεσόγειο είναι «διαφορά» -σε εισαγωγικά- για
εµάς, την οποία έχουµε µε την Τουρκία; Αποτελεί «διαφορά» ένα
µονοµερώς ασκούµενο δικαίωµα; Τελικά ποια είναι η στρατηγική
στην άσκηση της εξωτερικής σας πολιτικής; Για εµάς δεν υπάρ-
χει ορατό σχέδιο της κυβερνητικής εξωτερικής πολιτικής που
ασκείται και σας καλούµε σε ριζική αναθεώρηση της στάσης σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τη συνάδελφο.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας, ο κ. Πλεύρης.
Δικαιούστε δώδεκα λεπτά, κύριε Πλεύρη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Θα κάνω µικρή παρέµ-

βαση, δεν θα κάνω οµιλία, γιατί έχουν αναπτυχθεί όλα και από
τον αξιότιµο κύριο Υπουργό και από τον εξαίρετο εισηγητή µας.
Αλλά επειδή έγινε µία κουβέντα εδώ, θα ήθελα να δώσω κάποιες
σύντοµες απαντήσεις, ειδικά στην τελευταία τοποθέτηση, όπως
ακούστηκε.

Ακούστε κάτι, να το καταστήσουµε σαφές. Είναι εδώ παρών
και ο Υπουργός που χειρίζεται τα θέµατα µε εντολή του Πρωθυ-
πουργού. Η ελληνική πλευρά, η ελληνική Κυβέρνηση δεν δια-
πραγµατεύεται και δεν διαπραγµατεύτηκε ποτέ κανένα θέµα
εθνικής κυριαρχίας. Είµαστε περήφανοι για την εξωτερική µας
πολιτική όπως την ασκούµε και γι’ αυτόν τον λόγο ακριβώς
έχουµε φροντίσει να οχυρώσουµε και να θωρακίσουµε τη χώρα
µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Διότι όταν έχεις µια ισχυρή θω-
ράκιση της χώρας, µπορείς να ασκείς και µια υπεύθυνη και πα-
τριωτική εξωτερική πολιτική. Εποµένως, αυτή η παράταξη δεν
δέχεται µαθήµατα για τον τρόπο χειρισµού της εξωτερικής πο-
λιτικής.

Να το πούµε απλά: Αυτό το οποίο εµείς οι Έλληνες έχουµε
κερδίσει µε αίµα, δεν πρόκειται ποτέ να το διαπραγµατευθούµε
µε µελάνι. Αυτό το οποίο κάνει και ο Υπουργός µε εντολή του
Πρωθυπουργού είναι ακριβώς τα εθνικά µας δίκαια να διασφα-
λίζονται στο έπακρο, προκειµένου µέσα από τη διαπραγµάτευση
να µπορούµε να συζητάµε µε τους γείτονες, αλλά σε καµµία πε-
ρίπτωση να µην τίθενται εν αµφιβόλω οι εθνικές κόκκινες γραµ-
µές, όπως διαχρονικά αυτές έχουν αναπτυχθεί. 

Το δεύτερο σηµείο το οποίο θα ήθελα να αναφέρω είναι αυτό
το οποίο αναφέρθηκε µε την τροπολογία και τη µεγάλη κουβέντα
η οποία έγινε. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το οποίο κάνει
η Κυβέρνηση και γι’ αυτό πιστεύω δεν µπαίνει και στη συζήτηση,
όπως αναπτύχθηκε αυτήν τη στιγµή, είναι ότι δεν µπαίνουµε σε
καµµία περίπτωση σε στοχοποίηση αντιλήψεων, ιδεολογικών πε-
ποιθήσεων, όποιες και να είναι αυτές, ή στοχοποίηση συγκεκρι-
µένων κοµµάτων.

Εµείς ερχόµαστε εδώ από την πρώτη φάση, όταν διαπραγµα-
τευτήκαµε αυτήν την τροπολογία την οποία είχαµε φέρει, και
αναφερθήκαµε σε γενικούς κανόνες που προφανέστατα είναι
συνταγµατικά ανεκτοί και κρίθηκαν και δεν σχετίζονται µε τις πο-
λιτικές θέσεις και τις αντιλήψεις που πρεσβεύει ο κάθε φορέας.
Στη δηµοκρατία προφανώς όλες οι αντιλήψεις είναι ανεκτές,
ακόµα και αυτές που είναι εναντίον της δηµοκρατίας και απεχ-
θείς για τη δηµοκρατία, αλλά αυτό ακριβώς είναι δηµοκρατία, να
µπορείς να ακούς την άλλη άποψη. Όµως, τα συνδυάζουµε µε
αντικειµενικά κριτήρια, τα οποία σχετίζονται µε κάποιον ο οποίος
µπορεί να είναι υποκρυπτόµενος αρχηγός και να έχει καταδικα-
στεί για συγκεκριµένες πράξεις, όπως περιοριστικά αυτές ορί-
ζονται. Κατά τον ίδιο τρόπο, συνδέεται και η χρηµατοδότηση. Η
κριτική αυτή εν τέλει γίνεται από την ίδια τη δικαιοσύνη, όπως
έχει γίνει.

Συνεπώς, δεν µπαίνουµε σε ad hoc στοχοποίηση και ποινικο-
ποίηση συµπεριφορών κοµµάτων. Εµείς βάζουµε τους κανόνες
και αυτοί οι κανόνες αξιολογούνται κάθε φορά από τη δικαιο-
σύνη, διότι µόνο σε αυτό το πλαίσιο µπορούν να συζητούνται τέ-
τοιες συµπεριφορές. Εδώ νοµίζω ότι απαντά αυτό το
συγκεκριµένο σε όλες τις αιτιάσεις οι οποίες αναπτύχθηκαν κυ-
ρίως από κόµµατα της Αριστεράς. 

Δεν µπαίνουµε σε µια λογική ιδεολογιών και αντιλήψεων. Αυτό
µπορεί να έχει συµβεί σε άλλες χώρες. Μπαίνουµε σε συγκεκρι-
µένα υπαρκτά περιστατικά πολύ περιοριστικά, όπως περιγρά-
φονται από τον Ποινικό Κώδικα, αξιολόγηση από τη δικαιοσύνη
και στο κοµµάτι του σκέλους αντίστοιχα που µπορεί να είναι µε
τη χρηµατοδότηση µέχρι να ολοκληρωθούν αυτές οι διαδικασίες
από την Ολοµέλεια της Βουλής. 

Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Πρόεδρε, και επειδή ήδη αναπτύχ-
θηκαν όλες οι θέσεις προφανέστατα στηρίζουµε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο. 

Να χαιρετίσω ότι από τα περισσότερα κόµµατα αναφέρθηκε η
στάση του Υπουργού στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Και ο τρό-
πος που διεξήχθη η κουβέντα, αλλά και το τι έγιναν µέχρι και την
τελευταία στιγµή αποδεκτές παρατηρήσεις είναι οπωσδήποτε
ένα πλαίσιο πολύ καλής νοµοθέτησης και αυτά τα πράγµατα θα
πρέπει να τα λέµε, γιατί πολλές φορές έχουµε κρίνει διαδικασίες
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που αναπτύσσονται µέσα στη Βουλή, αλλά θα πρέπει αντίστοιχα
να χειροκροτούµε και τις περιπτώσεις που πραγµατικά η νοµο-
θέτηση έρχεται σε ένα τέτοιο πλαίσιο που και η Αντιπολίτευση,
ακόµη και αν διαφωνεί, αποδέχεται ότι λειτουργεί µε έναν τρόπο
σύµφωνα και µε την ουσία και µε το πνεύµα του Κανονισµού της
Βουλής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος:) Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πλεύρη.
Καλείται στο Βήµα η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ.

Ζωή Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η αλήθεια είναι ότι δεν παρακολούθησα τη συζήτηση µέχρι αρ-

κετά προχωρηµένο σηµείο, παρά µόνο ενηµερωνόµουν, γιατί βρι-
σκόµουν στα δικαστήρια της Ευελπίδων υπερασπιζόµενη έναν
άνθρωπο και µια φτωχή οικογένεια που παλεύει να επιβιώσει και
διώκεται για κλοπή νερού. Στην Ελλάδα του 2024 όταν είσαι φτω-
χός και δεν µπορείς να πληρώσεις το νερό, διώκεσαι ως κλέφτης. 

Παρ’ όλα αυτά, όπως ξέρετε, κύριε Υπουργέ, σε προηγµένες
χώρες και πολιτισµένους τόπους το νερό αντιµετωπίζεται ως δη-
µόσιο αγαθό γιατί είναι δηµόσιο αγαθό και παρέχεται δωρεάν
από την πολιτεία. Σε κάποιες χώρες παρέχεται δωρεάν και το
ζεστό νερό. 

Εγώ ονειρεύοµαι µια χώρα όπου τα δηµόσια αγαθά είναι απο-
λύτως προσβάσιµα σε όλους τους ανθρώπους. Γι’ αυτή τη χώρα
παλεύω και για αυτόν τον στόχο θέλω να αξιοποιώ και τα δικά
µου εργαλεία, νοµικά, επαγγελµατικά, επιστηµονικά, κοινωνικά,
πολιτικά. Δεν ονειρεύοµαι τη χώρα µου στην κατάσταση στην
οποία έχει περιαχθεί µε τις πολιτικές όλων των τελευταίων ετών. 

Και, βέβαια, επειδή έχουµε ως παρακαταθήκη από τους προ-
γόνους µας µια ένδοξη ιστορία υπεράσπισης της ελευθερίας, αν-
τίστασης στον φασισµό και τον ναζισµό, ηρωικής αυτοθυσίας για
την ελευθερία, εκεί ερείδεται και ο εθνικός µας ύµνος, ένας
ύµνος στην ελευθερία, εκεί αναφέρονται οι αξιακές ιστορικές
αναφορές και επειδή συµπληρώνουµε και πενήντα χρόνια από
την πτώση της χούντας και την αποκατάσταση της δηµοκρατίας,
που παραµένει λειψή και έχουµε πολλά ακόµα να κάνουµε για να
µιλάµε για πραγµατική δηµοκρατία, δεν ξεχνώ ότι στο διεθνές
στερέωµα υπάρχουν πολλές κηλίδες. Δεν ξεχνώ την εισβολή
στην Κύπρο και την τουρκική κατοχή που συνεχίζεται µέχρι σή-
µερα. Δεν συµβιβάζοµαι µε το ότι όλα αυτά θα τα αντιµετωπί-
σουµε στωικά σαν σηµεία των καιρών.

Αλλά, αντίθετα, όπως είχα την ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, πολ-
λές φορές να σας εκθέσω και κατά τις συναντήσεις ενηµέρωσης
που έχουµε πραγµατοποιήσει µε πρωτοβουλία σας και προς
τιµήν σας, γιατί είναι σηµαντική αυτή η θεσµική λειτουργία της
ενηµέρωσης, δεν συµβιβάζοµαι µε τίποτε λιγότερο από µια εξω-
τερική πολιτική της Ελλάδας, η οποία είναι και θα είναι και πρέπει
να είναι προσηλωµένη στο Διεθνές Δίκαιο, αναπόσπαστο κοµµάτι
του οποίου είναι η διεθνής προστασία των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων, η εφαρµογή του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου, η προ-
στασία των αµάχων, των θυµάτων, των ανθρώπων, η αποχή από
οποιαδήποτε πράξη επιθετικού πολέµου, η αποχή από τη συµµε-
τοχή σε οποιαδήποτε πράξη επιθετικού πολέµου και, βέβαια, οι
διπλωµατικές πρωτοβουλίες προς την κατεύθυνση της ενίσχυ-
σης της ειρήνης, αλλά και της ενίσχυσης των διεθνών οργανι-
σµών που δρουν για την ειρήνη. 

Η εξωτερική µας πολιτική και η διαµορφωµένη στάση της Ελ-
λάδας καθ’ όλα τα τελευταία χρόνια είναι πολλαπλώς αντιφατική
και ένα πολύ βασικό σηµείο αντίφασης είναι ότι ενώ αναφερόµα-
στε λεκτικά, αναφέρεται η Ελλάδα και οι κυβερνήσεις λεκτικά
στο Διεθνές Δίκαιο, απέχουν από ενέργειες που αποτελούν υπε-
ράσπιση, προστασία, θωράκιση και εφαρµογή του Διεθνούς Δι-
καίου. Απέχουν, επίσης, από ενέργειες καταδίκης των
παραβιάσεων του Διεθνούς Δικαίου, όταν αυτές οι παραβιάσεις
προέρχονται από χώρες, από κράτη µε τα οποία δεν επιθυµούν
να διαρρήξουν ή να διαταράξουν τις σχέσεις. 

Έτσι, όµως, δεν κάνουµε πολιτική αρχών και αξιών. Έτσι κά-
νουµε πολιτική σταθµίσεων, δηµοσίων σχέσεων, ισορροπιών,
που, κατά την απόλυτη πεποίθησή µου, εκθέτει τη χώρα και σε

κινδύνους, αλλά και στον πολύ σοβαρό κίνδυνο της ασυνέπειας
στο διεθνές στερέωµα. 

Δεν είναι νοητό, κυρίες και κύριοι, να µιλάµε σήµερα για την
πάταξη του φασισµού και του ναζισµού και το ελληνικό κράτος
να απέχει από ενέργειες διεκδίκησης των οφειλών της Γερµανίας
προς την Ελλάδα για τα εγκλήµατα των ναζί, για τα εγκλήµατα
των Ες-Ες, για τα εγκλήµατα των δυνάµεων κατοχής. Δεν υπάρ-
χει καµία συνέπεια σε αυτό. Είναι αντιφατικό, υποκριτικό και πρέ-
πει να το εξηγήσετε. Πρέπει να το εξηγήσετε.

Κύριε Υπουργέ, εσείς ξέρω ότι µου έχετε δηλώσει την πρό-
θεσή σας να γίνουν ενέργειες. Η Κυβέρνηση, όµως, δεν τις κάνει
αυτές τις ενέργειες ούτε οι προηγούµενες κυβερνήσεις τις έκα-
ναν παρά µόνον σε ένα πολύ πολύ περιορισµένο και εντελώς
υποτυπώδη βαθµό. 

Πώς µπορεί να λέµε ότι τιµάµε τους ανθρώπους που αντιστά-
θηκαν πραγµατικά στον φασισµό και τον ναζισµό, όχι στα λόγια;
Ο κ. Πλεύρης τώρα σηκώθηκε να µας πει ότι δεν δέχεται µαθή-
µατα αυτή η παράταξη.

Κύριε Πλεύρη, εσείς υπερασπιζόσασταν τον κ. Κωνσταντίνο
Πλεύρη που έγραψε ολόκληρο βιβλίο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Πατέρας µου τυχαίνει να
είναι.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πώς; Είναι ο πατέρας σας. Ναι, αλλά έτυχε να γράψει
ένα βιβλίο ο πατέρας σας µε το οποίο προσπαθεί να στοιχειοθε-
τήσει την άρνηση του Ολοκαυτώµατος. Και εσείς είπατε ότι αυτό
είναι άποψη. Δεν δέχεστε µαθήµατα. Μήπως θα έπρεπε να δεχ-
θείτε µαθήµατα, γιατί δεν είναι άποψη η άρνηση του Ολοκαυτώ-
µατος.  

(Χειροκροτήµατα από την Πλεύση Ελευθερίας)
Δεν είναι άποψη η άρνηση του Ολοκαυτώµατος, ούτε είναι βε-

βαίως τυχαίο ότι η δικαστής που έγραψε τριάντα σελίδες µειοψη-
φίας στην καταδίκη του πατέρα σας και είπε ότι θα έπρεπε να
αθωωθεί γιατί είναι άποψη, η κ. Μαριάνθη Παγουτέλη, κολλητή
του Βουλευτή σας Χαράλαµπου Αθανασίου, πρώην Υπουργού
Δικαιοσύνης, έγινε επί των ηµερών της Kυβέρνησής σας αντι-
πρόεδρος του Αρείου Πάγου. Δεν υπάρχει καµία πειστικότητα
σε αυτά. Είναι η δικαστής η οποία διατύπωνε δηµόσια µέσα από
το blog της «Μαριάνθη Παγουτέλη, marianaonice» την τροµα-
κτική τοποθέτηση που έλεγε προς τους Εβραίους: «Μακάρι να
σας καθάριζε τελείως ο Χίτλερ». Αυτή η δικαστής έγινε από την
Κυβέρνηση Μητσοτάκη, µέσα από τη διαδικασία ορισµού της
ηγεσίας της δικαιοσύνης, αντιπρόεδρος του Αρείου Πάγου.
Μήπως πρέπει να δεχθείτε µαθήµατα εσείς που δεν δέχεστε µα-
θήµατα; Μήπως πρέπει να δεχτείτε µαθήµατα και σεις και ο κ.
Βορίδης και ο κ. Γεωργιάδης; Διότι εν πάση περιπτώσει από
λόγια χορτάσαµε. 

Θα µε συγχωρήσετε, αν το επικαλείστε για λόγους συναισθη-
µατικούς και οικογενειακούς εγώ βλέπω ότι υπάρχει ένα πολιτικό
ζήτηµα στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Και το πολιτικό
ζήτηµα είναι ότι έχει ενθυλακώσει, ενσωµατώσει και προτάξει ως
πρώτα πιστόλια της πολιτικά πρόσωπα τα οποία έχουν υπερα-
σπιστεί αντιδηµοκρατικές, φασιστικές και ναζιστικές περιόδους
ή µεθόδους.  Και δεν πείθοµαι από τις κυβιστήσεις και τις τοπο-
θετήσεις και το θέτω διότι δυστυχώς η πατρίδα µας υπέφερε
πάρα πολύ από πρόσωπα τα οποία την ώρα που έπρεπε να υπη-
ρετούν τον λαό υπηρετούσαν τον εχθρό, από πρόσωπα τα οποία
την ώρα που έπρεπε να υπερασπίζονται το Σύνταγµα συντάσ-
σονταν µε τους χουντικούς. Με συγχωρείτε. Στο ίδιο κόµµα ήταν
ο κ. Βορίδης µε τον κ. Μιχαλολιάκο. Στο ίδιο κόµµα ήταν. Τι µα-
θήµατα δεν δέχεστε; Είναι ο πρώτος τη τάξει Υπουργός σας ο κ.
Βορίδης. Και ήταν στο ίδιο κόµµα µε τον κ. Μιχαλολιάκο. Ο δε κ.
Μαρκόπουλος, ο πολύς, που µπήκε Πρόεδρος της Εξεταστικής
Επιτροπής για τα Τέµπη, ως δηµοσιογράφος έγραφε ελεγείες
για τον Μιχαλολιάκο και τον ανακήρυσσε πρόσωπο της χρονιάς. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Εσείς µαζί τους καλού-
σατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ µη δια-
κόπτετε, κύριε Πλεύρη. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι, δεν δέχεστε µαθήµατα; 
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Μαζί µε τον Κασιδιάρη
ήσασταν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, µη δια-
κόπτετε. Κύριε Πλεύρη, σας παρακαλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµένα, κύριε Πλεύρη µαζί δεν µε έχετε δει πουθενά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Τους βγάζατε από τη φυ-
λακή να έρθουν να ψηφίσουν. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµένα δεν µε έχετε δει µαζί πουθενά, κύριε Πλεύρη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Εσείς είστε η Πρόεδρος
που τους βγάζατε από τη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πάλι θα αναγκαστείτε να τα πάρετε πίσω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν έχω πάρει τίποτα πίσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη,

ακούτε; Μη διακόπτετε σας παρακαλώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πάλι θα αναγκαστείτε να τα πάρετε πίσω και ο κ. Γεωρ-
γιάδης θα αναγκαστεί να κατεβάζει τις αναρτήσεις του και να
βάζει άλλες. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Εγώ δεν πήρα τίποτα πίσω,
κυρία Πρόεδρε. Εσείς µε παίρνατε µια ώρα τηλέφωνο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Βεβαίως, σας κάλεσα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Πηγαίνετε στον φρού-
ραρχό σας. Τα είπατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, µη δια-
κόπτετε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας κάλεσα και είπατε ότι δεν είπατε τίποτα απ’ όλα
αυτά.  

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Μια χαρά τα είπα από εδώ.
Ακούσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, δεν
ακούτε; Μη διακόπτετε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τα είπατε τελικά. Οπότε να την κάνω την αγωγή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Εδώ δεν µε ακούσατε τι
είπα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, τι κά-
νετε τώρα; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Οπότε να την κάνω την αγωγή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Αυτά που είπα εδώ. Αν θέ-
λετε να µου κάνετε αγωγή, κάντε µου αγωγή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη,
ακούτε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επικρατεί µια αναστάτωση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Κάντε µου αγωγή αν θέ-
λετε. Ό,τι είπα εδώ, το είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μη συνεχίζετε, σας
παρακαλώ. 

Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είπατε: «Δεν τα είπα εγώ, τα έγραψαν οι δηµοσιογρά-
φοι»; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αν θέλετε, κυρία Πρό-
εδρε, πρέπει να απευθύνεστε στο Προεδρείο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είπατε: «Δεν τα είπα εγώ, τα έγραψαν οι δηµοσιογρά-
φοι»;  

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Εγώ είπα ό,τι είπα στη
Βουλή…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ επειδή δεν λέω και ξελέω… 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Ούτε εγώ λέω και ξελέω. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πολύ ωραία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, γιατί
το κάνετε αυτό; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Με προκαλεί. Μου απευθύ-
νει τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχει σηµασία. Δεν
έχετε τον λόγο. Αν θέλετε µετά σας δίνω ευχαρίστως τον λόγο.
Όχι όµως έτσι. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το κάνει γιατί καταλαβαίνει ότι είναι σε δύσκολη θέση
το κόµµα του. Αυτό κάνουν επειδή είναι σε δύσκολη θέση το
κόµµα τους. Δεν πειράζει. Τι να κάνουµε. Δεν θα σας βγάλω εγώ
από τη δύσκολη θέση. Πρέπει να βγείτε µόνοι σας. 

Η στάση σας είναι ακραία υποκριτική, ακραία αντιφατική. Θα
τοποθετηθώ για λίγο για το ζήτηµα της τροπολογίας που φέρ-
νετε και θα τοποθετηθώ εν εκτάσει λίγο αργότερα. Το πρόβληµα
είναι ότι προσπαθείτε να πείσετε ότι θέλετε αυτή τη στιγµή να
λάβετε µέτρα κατά των Σπαρτιατών ενώ στην πραγµατικότητα
επιθυµείτε να τους χρησιµοποιείτε, να τους έχετε υπό εκβιασµό,
να τους έχετε υπό απειλή και να τους αξιοποιείτε ακόµα και συµ-
πληρώνοντας τις ψήφους που σας λείπουν στις ονοµαστικές ψη-
φοφορίες. Ακόµη και προσθέτοντας ψήφο στη Διάσκεψη των
Προέδρων για να αλλάξετε τις ανεξάρτητες αρχές. Ας δούµε τι
έχει γίνει και τι έχετε εσείς κάνει και πόσο έχετε παρέµβει στην
υπόθεση των Σπαρτιατών για να καταλάβουµε ο καθένας ποιος
είναι, τι κάνει και τι λέει εδώ µέσα. Γιατί εγώ, κύριε Πλεύρη,
ήµουνα η πρώτη που τον Μάρτιο του 2012 -τότε νοµίζω ότι ήσα-
σταν στο ΛΑΟΣ. Έτσι νοµίζω, δεν ξέρω αν κάνω λάθος… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ στο Προεδρείο να απευθύνεστε κι όχι ονόµατα γιατί
έχουµε αυτού του είδους τις αντιδράσεις. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επειδή έχουµε αυτή την ελεύθερη ανταλλαγή. 

Τον Μάρτιο του 2012, λοιπόν, δίνοντας συνέντευξη ραδιοφω-
νική, πριν να γίνω Βουλευτής, ενόψει του ότι θα ήµουνα για
πρώτη φορά υποψήφια, είπα στον «Βήµα FM» ότι η Χρυσή Αυγή
είναι εγκληµατική οργάνωση και δεν θα έπρεπε κανονικά να εγ-
κρίνεται η συµµετοχή της στις εκλογές από τον Άρειο Πάγο. Τότε
το κεντρικό σύστηµα προσπαθούσε να ταυτίσει τη Χρυσή Αυγή
µε κάποιους απελπισµένους και αγανακτισµένους πολίτες που
µπορεί να ρίχνανε κανένα νερό ή να εκφράζονταν µε αγανά-
κτηση. Η Χρυσή Αυγή όµως όλοι ξέρουµε και κάποιοι ξέρουµε
από τα φοιτητικά µας χρόνια η Χρυσή Αυγή δεν είναι τα µπουκά-
λια των νερών και τα γιαούρτια. Γιατί εγώ ήµουν φοιτήτρια όταν
κόντεψαν να σκοτώσουν χρυσαυγίτες τον Δηµήτρη Κουσουρή
και άρα έχω άποψη για το τι είναι η Χρυσή Αυγή. Και υπήρξα συ-
νήγορος ανθρώπων που κατήγγειλαν εγκλήµατα της Χρυσής
Αυγής. Η Χρυσή Αυγή είναι η οργανωµένη εγκληµατική οργά-
νωση που δρούσε επί χρόνια υπό την ανοχή των αρχών και υπό
την ανοχή και της δικαιοσύνης που ενέκρινε πάρα πολλές φορές
τη συµµετοχή της στις εκλογές και που της επέτρεψε να γίνει
κοινοβουλευτικό κόµµα µε σπόνσορες όλους όσοι τότε πλειοδο-
τούσατε στον ρατσισµό. Και εξακολουθείτε να πλειοδοτείτε στον
ρατσισµό. Γιατί η σύγχρονη εκδοχή του ναζισµού και του φασι-
σµού είναι αυτός ο ακραίος ρατσισµός στον οποίο βασίστηκαν
όλες οι πολιτικές σας, ιδίως οι πολιτικές του µνηµονίου και ιδίως
οι πρωτοβουλίες του κ. Χρυσοχοΐδη τότε µε την Αµυγδαλέζα και
όλος ο δηµόσιος διάλογος του 2012 µε τον τότε αρχηγό σας, τον
κ. Καρατζαφέρη, που µέσα από την Ολοµέλεια της Βουλής έλεγε
ότι θα πρέπει να πυροβολούν τους µετανάστες και τον δηµόσιο
λόγο όλων των κυβερνώντων τότε κοµµάτων της κυβέρνησης
Παπαδήµου που ήταν ακραία ρατσιστικός, φοβικός και καλλιερ-
γούσε αυτά τα ένστικτα στους πολίτες. 

Εγώ, λοιπόν, αυτά τα είπα πριν γίνει κοινοβουλευτικό κόµµα η
Χρυσή Αυγή. Ήταν οι προσπάθειές σας αυτές οι ανήθικες να εµ-
φανίσετε µια στάση αρχής που έχει να κάνει µε κάποια ζητήµατα
υπέρτερα, ζητήµατα δηµοκρατίας. Τα έθεσε άλλο κόµµα προ-
ηγουµένως. Δεν τολµήσατε να του προσάψετε ότι χαϊδεύει τη
Χρυσή Αυγή. Δεν τολµήσατε. 

Η στάση, λοιπόν, αρχής, είναι στάση αρχής έναντι όλων και η
δηµοκρατική στάση, είναι δηµοκρατική στάση έναντι όλων. 

Εσείς οφείλετε να εξηγήσετε, λοιπόν, γιατί χρησιµοποιείτε
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τους δήθεν ανεξαρτητοποιηµένους Χρυσαυγίτες ως ψήφους που
έρχονται προς ενίσχυσή σας και τι διαπραγµατεύσεις κάνετε.
Εσείς οφείλετε να εξηγήσετε γιατί ο κ. Φλωρίδης άλλαξε τον
νόµο της αρµοδιότητας, ενώ το Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο -το
Εκλογοδικείο- είπε ότι «θα πρέπει να κριθεί η ποινική υπόθεση
κατά των υπόδικων Βουλευτών, για να αποφασίσει η ποινική δι-
καιοσύνη αν υπάρχει το αδίκηµα της εξαπάτησης εκλογέων και
ποια άλλα αδικήµατα». Γιατί ενώ η διοικητική δικαιοσύνη, το
Εκλογοδικείο, είπε «θα κρίνει το ποινικό δικαστήριο», εσείς πα-
ρεµβήκατε νοµοθετικά και αλλάξατε την αρµοδιότητα του ποινι-
κού δικαστηρίου; Γιατί ο κ. Φλωρίδης άλλαξε την αρµοδιότητα
και δόθηκε έτσι παράταση, λόγω αναρµοδιότητας, στη δίκη των
Σπαρτιατών; 

Έτυχε; Δεν το σκεφτήκατε; Γιατί εµείς σας καταγγέλλαµε ότι
κάνετε φωτογραφικές παρεµβάσεις και για τα Τέµπη και για
άλλες υποθέσεις! Εσείς δεν το καταλάβατε; Την ώρα που εµείς
φωνάζαµε, εσείς δεν ακούγατε; Ήταν το «δεν ακούγεστε, δεν
ακούγεστε», που αρέσει και στον κ. Μητσοτάκη και στον κ. Τα-
σούλα; Ή βρίσκεται σε εξέλιξη ένα οργιώδες παρασκήνιο, σαν
εκείνο το παρασκήνιο που είχαµε δει όλοι, µεταξύ του κ. Κασι-
διάρη και του κ. Μπαλτάκου. Τα θυµάστε;  Θυµάστε το βίντεο,
στο οποίο, σαν καλά φιλαράκια, ο Γενικός Γραµµατέας της Κυ-
βέρνησης κ. Μπαλτάκος µιλούσε µε τον κ. Κασιδιάρη, Βουλευτή
και Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής και τα λέ-
γανε. Τα θυµάστε; 

Υπάρχει ένα τέτοιο παρασκήνιο; Γιατί εµείς αυτό πιστεύουµε,
ότι αυτήν τη στιγµή, δυστυχώς, οργιάζουν οι παρασκηνιακές δια-
πραγµατεύσεις -εκβιασµοί και συναλλαγές σας- µε τους Βουλευ-
τές, τους ανεξαρτητοποιηµένους και τους µη
ανεξαρτητοποιηµένους. Υπάρχει ένας Πρόεδρος, που τη µία τον
πιάνει η µέση του και την άλλη η γρίπη ή και οτιδήποτε άλλο, που
από το Βήµα αυτό εδώ κατήγγειλε τους άλλους Βουλευτές για
εγκληµατική οργάνωση και καλείται να καταθέσει ως µάρτυρας
και δηλώνει ασθένεια ή παρουσία στη Βουλή. Τι ακριβώς συµ-
βαίνει; 

Να σας πω εγώ τι συµβαίνει, µε τη δική µου εµπειρία: Συναλ-
λάσσεστε, διαπραγµατεύεστε, έχετε εγγυηθεί µία αέναη ανα-
βολή της τελικής ποινικής κρίσης, πράγµα που εξασφαλίζει την
παραµονή και τη µη ακύρωση της εκλογής που πραγµατοποι-
ήθηκε µε συµµετοχή αυτού του κόµµατος και βλέπετε τι ωφέ-
λειες µπορείτε να αντλήσετε. Αυτή είναι η αλήθεια! 

Επίσης, είναι η αλήθεια ότι όταν αναβαθµίσαµε -και αναβάθ-
µισα ως Πρόεδρος της Βουλής- τη Διακοµµατική Επιτροπή για
τη Διεκδίκηση των Γερµανικών Οφειλών, υπήρξε ένα κόµµα -ένα
µόνο κόµµα- που είπε: «Αρνούµαστε να συµµετέχουµε σε αυτήν
την επιτροπή». Θυµάστε ποιο κόµµα ήταν; Ήταν το Ποτάµι. Οι
Βουλευτές του Ποταµιού είπαν: «Σε αυτή µόνο την επιτροπή -για
την Διεκδίκηση των Γερµανικών Οφειλών- δεν συµµετέχουµε».
Δήθεν γιατί είναι «κακή» η Πρόεδρος που κάνει όλο επιτροπές,
αλλά µόνο σε αυτήν δεν συµµετείχαν. 

Ο κ. Θεοχάρης, που σήµερα είναι Βουλευτής σας και προ-
ηγουµένως ήταν και Υφυπουργός Οικονοµικών σας και παρα-
προηγουµένως ήταν Γενικός Γραµµατέας Δηµοσίων Εσόδων και
Πληροφοριακών Συστηµάτων και «δεξί χέρι» του κ. Παπακων-
σταντίνου, που µας έβαλε στα µνηµόνια, ήταν τότε Βουλευτής
του Ποταµιού! Ήταν τότε σε αυτούς που αρνήθηκαν να συµµε-
τάσχουν στην διεκδίκηση αποκατάστασης από τα εγκλήµατα των
ναζί.

Επειδή, λοιπόν, από τα σταγονίδια της χούντας, τα σταγονίδια
της περιόδου της Κατοχής και στην εξέλιξη των πραγµάτων,
έχουµε φτάσει, δυστυχώς, από την Κυβέρνηση σας να συµφω-
νείτε και να φέρνετε εδώ ως νόµο του κράτους να γίνει Αίθουσα
του Αρχαιολογικού Μουσείου µε το όνοµα του Ιωάννη Λάτση,
ενός προσώπου που είναι γνωστό ότι υπήρξε συνεργάτης και
είναι γνωστό πώς έφυγε από το Κατάκολο της Ηλείας -και εσείς
του δίνετε αίθουσα στο Αρχαιολογικό Μουσείο- νοµίζω ότι θα
πρέπει να σας κάνουµε αρκετά µαθήµατα και αυτή σας η τάση
να µην τα δέχεστε τα µαθήµατα, µάλλον, θα πρέπει να αναθεω-
ρηθεί.

Σε σχέση µε την τροπολογία αυτή που έχει έρθει, του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, λοιπόν, εµείς θέλουµε να τοποθετηθούµε

πάρα πολύ ξεκάθαρα. Δεν πειθόµαστε από τη στάση σας, για
όλους τους λόγους που εξήγησα, για όλα τα γεγονότα που έχουν
λάβει χώρα, ούτε θα σας αναγνωρίσουµε ότι θέλετε πράγµατι να
πατάξετε φαινόµενα φασισµού – ναζισµού, δεν συζητάω περί ρα-
τσισµού γιατί τον ρατσισµό τον καλλιεργείτε. Όταν έρχονται ζη-
τήµατα που αφορούν τις διακρίσεις και την ισότητα, χωρίζεται η
Κοινοβουλευτική σας Οµάδα για να µιλάτε και στα δύο ακροα-
τήρια και ρατσιστικά και πιο φιλελεύθερα και µια χαρά καλλιερ-
γείτε τα ρατσιστικά ένστικτα στην κοινωνία. Μια χαρά τα
καλλιεργείτε. 

Με αυτόν, λοιπόν, τον πάρα πολύ έντονο προβληµατισµό και
την πάρα πολύ έντονη αντίρρηση στη στάση σας, αλλά και µε
την πρόσφατη εργαλειοποίηση των ανεξαρτητοποιηθέντων –
δήθεν- Σπαρτιατών, για να έχουν άλλη µία ψήφο στη Διάσκεψη
των Προέδρων -αυτό κάνατε- είναι προφανές ότι δεν σας απα-
σχολεί καθόλου το θέµα της πάταξης τέτοιων µορφωµάτων. 

Η τροπολογία έχει τρεις παραγράφους και τις δύο πρώτες θα
τις υπερψηφίζαµε -και τις υπερψηφίζουµε- χωρίς κανέναν δι-
σταγµό. Δεν νοείται να έχει δοθεί -και είστε υπόλογοι που δώ-
σατε- εκλογική επιχορήγηση, ακόµη και για εκλογές στις οποίες
δεν συµµετείχε το κόµµα αυτό και χρηµατοδοτήσατε ενώ υπήρχε
η κρίση περί µη δικαιώµατος συµµετοχής. Έχετε τεράστια ευ-
θύνη για αυτό.

Η τρίτη παράγραφος, όµως, είναι βαρύτατα προβληµατική και
δεν θα την ψηφίζαµε και γι’ αυτό και δεν θα τοποθετηθούµε θε-
τικά συνολικά στην τροπολογία. Άµα µας δίνατε τη δυνατότητα
θα ψηφίζαµε «ναι» στην παράγραφο 1, «ναι» στην παράγραφο 2,
και «παρών» στην παράγραφο 3. Συνολικά, έτσι όπως τίθεται ως
συνολική ρύθµιση, θα ψηφίσουµε «παρών» διότι η παράγραφος
3 δεν έχει καµία σχέση µε αυτά τα οποία εξαγγέλλετε. Η παρά-
γραφος 3 είναι η επιτοµή της αυταρχοποίησης της λειτουργίας
του πολιτεύµατος. Δίνει το δικαίωµα στην όποια πλειοψηφία να
θέσει εκτός νόµου όποιο κόµµα δεν της αρέσει, µε µόνη προϋπό-
θεση ακόµη και την άσκηση δίωξης, χωρίς ούτε καν καταδίκη,
και µάλιστα όχι µόνον για τον αρχηγό ή για τον πρόεδρο, αλλά
και για το ένα πέµπτο (1/5) των Βουλευτών ή των Ευρωβουλευ-
τών. Μόνο µε την άσκηση δίωξης! Σε µία περίοδο στην οποία δια-
πλέκεστε µε την εισαγγελική αρχή και µε τη δικαιοσύνη, έχει
φτάσει η εισαγγελία του Αρείου Πάγου να σας δίνει πιστοποι-
ητικά ότι καλώς υποκλέπτονταν οι συνοµιλίες των υπουργών, του
αρχηγού του στρατού και του υποψήφιου –τότε- αρχηγού άλλου
κόµµατος, δηµοσιογράφων, ακτιβιστών, πολιτών. 

Έχετε φτάσει ο Πρόεδρος της Ένωσης Εισαγγελέων Ελλάδας
κ. Ζήσης, να σας γράφει πόρισµα τριακόσιες σελίδες -δεν θυµά-
µαι πόσο είναι, τριακόσιες είκοσι µία νοµίζω- ότι καλώς παραβιά-
ζατε τη δηµοκρατική νοµιµότητα! Και θα εµπιστευθούµε εµείς
αυτές τις διαδικασίες την ώρα που παρεµβαίνετε στη διερεύνηση
του εγκλήµατος των Τεµπών;

Διαπιστώσαµε τώρα, επάνω στην Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας, ότι παρεµβαίνετε και στη διερεύνηση των καταστροφών
από τον «Ντάνιελ» και τον διορισµένο πραγµατογνώµονα -να το
ακούσουν και οι Βουλευτές µου, γιατί δεν πρόλαβα να τους ενη-
µερώσω και όποιοι δεν έχουν ενηµερωθεί- στην προδικασία για
την υπόθεση του «Ντάνιελ» η Κυβέρνηση τον πρότεινε και τον
ψηφίζει και τον διορίζει Πρόεδρο του Οργανισµού Διαχείρισης
Υδάτων Θεσσαλίας. Πόση διαπλοκή; Πόση διαφθορά; Πόση πα-
ρέµβαση στη δικαιοσύνη;

Δεν υπήρχε, λοιπόν, περίπτωση αυτή την τρίτη παράγραφο,
έτσι όπως είναι διατυπωµένη, που σας δίνει µια ευρύτατη δυνα-
τότητα να θέτετε εκτός νόµου κόµµατα που δεν σας αρέσουν -
και ξέρουµε ποια κόµµατα δεν σας αρέσουν- εµείς να τη
νοµιµοποιήσουµε ούτε φυσικά να νοµιµοποιήσουµε διατάξεις
που παραβιάζουν ευθέως το τεκµήριο αθωότητας και συγκρο-
τούν τεκµήριο ενοχής.

Υπάρχει πάρα πολύ µεγάλη κηλίδα στην Ιστορία και στην πα-
ράταξή σας, που δεν δέχεται µαθήµατα, από τη θέση εκτός
νόµου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Είναι µαύρη σελίδα της
ιστορίας της παράταξης που δεν δέχεται µαθήµατα. Μαύρη σε-
λίδα!

Και βεβαίως, όλοι θυµόµαστε ή, εν πάση περιπτώσει, θα
έπρεπε να ανατρέξουµε -ήµασταν αρκετά µικροί κάποιοι, αλλά
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έχουµε ανατρέξει- στη συζήτηση που έγινε το 1982 εδώ, στη
Βουλή, για την κήρυξη ως Επετείου Εθνικής Ανεξαρτησίας, της
Επετείου της Ανατίναξης της Γέφυρας του Γοργοποτάµου, όπου
ο Πρόεδρός σας, ο Ευάγγελος Αβέρωφ, απέσυρε όλη του την
Κοινοβουλευτική Οµάδα για να µην ψηφίσει, διαµαρτυρόµενος
για τη νοµιµοποίηση του ΚΚΕ και φτάνοντας µέχρι και στη δια-
τύπωση τοποθετήσεων µε βάση τις οποίες θα έπρεπε να τεθεί
εκτός νόµου και το ΕΑΜ.

Είναι, λοιπόν, αυτονόητο ότι την τρίτη παράγραφο δεν θα την
ψηφίζαµε. Δεν έχει καµία σχέση µε τους σκοπούς τους οποίους
ευαγγελίζεστε. Είναι εξίσου αυτονόητο -ήθελα να πω αρκετά για
την εξωτερική πολιτική, θα περιοριστώ σε λίγα- ότι εµείς έχουµε
σοβαρό πρόβληµα µε τις θέσεις της εξωτερικής πολιτικής και
των διαφόρων τοποθετήσεων που αποµακρύνουν την Ελλάδα
από την ειρήνη και τη δικαιοσύνη. Έχουµε σοβαρό πρόβληµα µε
τις θέσεις της κ. Μπακογιάννη, η οποία θέλησε να εντάξει και το
Κόσοβο στο Συµβούλιο της Ευρώπης.

Το αποκηρύξατε εσείς, αλλά το έκανε η κ. Μπακογιάννη και
είναι Πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτερικών Υποθέσεων της Ελ-
λάδας. Είναι Πρόεδρος της Επιτροπής η κ. Μπακογιάννη και
αδερφή του Πρωθυπουργού και συνέταξε έκθεση για να ενταχ-
θεί το Κόσοβο στο Συµβούλιο της Ευρώπης.

Η ίδια, επίσης, το 2014, όπως το επιβεβαιώσαµε και µε την κ.
Αναγνωστοπούλου -διότι εγώ το συνάντησα στην Αρµενία και ως
Πρόεδρος της Βουλής το 2015 και απόρησα µε αυτό το µένος
που υπήρχε για την κ. Μπακογιάννη- ψήφισε στο Συµβούλιο της
Ευρώπης υπέρ του Αζερµπαϊτζάν, υπέρ θέσεων δηλαδή οι
οποίες προσκρούουν στις θέσεις της Ελλάδας, προσκρούουν
στο Διεθνές Δίκαιο, προσκρούουν στην υπεράσπιση της Κύπρου
έναντι της παράνοµης εισβολής και κατοχής.

Εµείς αυτά τα απορρίπτουµε απολύτως, όπως θεωρούµε ότι
θα έπρεπε να υπάρχει σθεναρότερη θέση της χώρας για την
εθνοκάθαρση που διαπράχθηκε στο Αρτσάχ τον Σεπτέµβρη του
2023, σαφέστερα ενεργότερη θέση της χώρας υπέρ των δικαίων
της Αρµενίας και του αρµενικού λαού και βεβαίως, σθεναρή θέση
της χώρας υπέρ του παλαιστινιακού λαού, καταδίκης των εγκλη-
µάτων πολέµου, εγκληµάτων κατά της ανθρωπότητας και της γε-
νοκτονίας που διαπράττει το κράτος του Ισραήλ, η Κυβέρνηση
Νετανιάχου και ο ίδιος ο Νετανιάχου, ο οποίος είναι πλέον κατα-
ζητούµενος µε ένταλµα σύλληψης από το Διεθνές Ποινικό Δικα-
στήριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πόσο
χρόνο θέλετε ακόµη;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Λίγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ.
Είναι καταζητούµενος και η θέση που πήρε ο κ. Μαρινάκης

ήταν ότι αυτές είναι αποφάσεις που δεν βοηθούν. Κατά την
άποψή µου, είναι αποφάσεις που βοηθούν πάρα πολύ. Η διεθνής
ποινική δικαιοσύνη είναι η απάντηση απέναντι στους σφαγείς της
ιστορίας και υπήρξε η απάντηση από τις Δίκες της Νυρεµβέργης,
που διαµόρφωσαν το πλαίσιο του διεθνούς ποινικού δικαίου, στο
οποίο συµβαίνει να έχω ειδικευθεί και να έχω πολύ µεγάλη πίστη.
Όταν διώκονται οι επιτελείς των κρατών, έχουν ελπίδες οι λαοί.

Η θέση Μαρινάκη είναι η θέση ότι δεν θα περνούσε από δικα-
στήριο τον Χίτλερ και δυστυχώς, αυτή τη θέση πήρε και η Υφυ-
πουργός κ. Παπαδοπούλου στην αρµόδια επιτροπή.

Περιµένω να πάρετε, κύριε Υπουργέ και δηµόσια άλλη θέση.
Και δεν ξέρω αν µου έχει διαφύγει, αλλά, αν µου έχει διαφύγει,
θα παρακαλούσα να µε συµπληρώσετε και να µε διαφωτίσετε. Η
Κυβέρνηση Νετανιάχου ανακήρυξε persona non grata τον Γενικό
Γραµµατέα του ΟΗΕ και την ειδική απεσταλµένη του ΟΗΕ για
την Παλαιστίνη. Αυτό είναι µια ενέργεια ακραία εµπρηστική και
αντιβαίνουσα στο διεθνές δίκαιο, την οποία δεν άκουσα να κα-
ταδικάζετε και να καταδικάζει η Κυβέρνησή σας, στοχοποίηση
δηλαδή του Γενικού Γραµµατέα του ΟΗΕ και της κ. Αλµπανέζε,
της ειδικής απεσταλµένης, επειδή µιλούν τη γλώσσα του δικαίου
και τη γλώσσα των δικαιωµάτων στο διεθνές στερέωµα και λένε
ότι σφαγιάζονται παιδιά και διαπιστώνεται και η στοχευµένη

εξόντωση παιδιών. Είχαµε την ευκαιρία να το συζητήσουµε και
να σας το θέσω και ελπίζω να αναλάβετε πρωτοβουλίες κατά την
Προεδρία του Συµβουλίου Ασφαλείας.

Είναι η στοχοποίηση παιδιών, οι πυροβολισµοί παιδιών στην
καρδιά και στο κεφάλι, η εξόντωση παιδιών. Είναι πάνω από δε-
καπέντε χιλιάδες τα παιδιά της Παλαιστίνης θύµατα του Ισραήλ,
της Κυβέρνησης φυσικά. Δεν αφήνουν καµία αµφιβολία για το
ότι διαπράττεται γενοκτονία και δεν αφήνουν και κανένα περιθώ-
ριο σε κανένα κράτος να προφασίζεται διαφορετικά ούτε και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Η Ιρλανδία τόλµησε να κάνει τα αυτονόητα και το Ισραήλ
έκλεισε την Πρεσβεία του στην Ιρλανδία. Η Ελλάδα γιατί δεν τόλ-
µησε να κάνει το αυτονόητο; Ευρωπαϊκές χώρες τόλµησαν να
κάνουν τα αυτονόητα. Η Ελλάδα γιατί; Ενώ ο ελληνικός λαός
είναι διαχρονικά συµπαραστάτης και αλληλέγγυος στον παλαι-
στινιακό λαό, γιατί η ελληνική Κυβέρνηση δεν εκφράζει αυτή τη
διατρανωµένη βούληση και θέση του ελληνικού λαού;

Έχουµε την άποψη ότι δεν είναι σύµµαχοί µας ούτε µπορούν
να είναι σύµµαχοί µας κράτη που παραβιάζουν τη διεθνή νοµιµό-
τητα και τα ανθρώπινα δικαιώµατα -η Σαουδική Αραβία- κράτη
µε τα οποία, δυστυχώς, συντηρούνται και αναβαθµίζονται οι δι-
πλωµατικές και οικονοµικές σχέσεις. Έχουµε την άποψη ότι η
χώρα µας αξίζει πολύ καλύτερα.

Και επειδή έγινε λόγος -και είναι αντικείµενο του νοµοσχεδίου-
οι παρεµβάσεις στην οργάνωση και τη λειτουργία του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, κύριε Υπουργέ, έχουµε την πεποίθηση ότι η
λειτουργία του Υπουργείου Εξωτερικών και η χρηστή του λει-
τουργία είναι κυρίως ζήτηµα εγγυήσεων κράτους δικαίου, δια-
φάνειας και αξιοκρατίας. Έχει περάσει πολύ σκοτεινές µέρες το
Υπουργείο Εξωτερικών µε πολλές ηγεσίες. Έχει πάρα πολλές
φορές πρυτανεύσει η αναξιοκρατία και η ευνοιοκρατία. Θυµή-
θηκα τις ανταµοιβές σε στελέχη που θα έπρεπε να ελέγχονται.
Ο κ. Χαλαστάνης, υπό την ευθύνη του οποίου οι κατηγορούµενοι
για τη Siemens ήσυχοι δραπέτευσαν στο εξωτερικό, στη συνέ-
χεια ανταµείφθηκε µε τη θέση του Πρέσβεως στο Παρίσι. Η κ.
Μπακογιάννη, που ήταν η Υπουργός που είχε αναθέσει αυτές τις
ευθύνες στον κ. Χαλαστάνη, ξέρουµε καλά ότι κυνήγησε διπλω-
µάτες που δεν της ήταν αρεστοί. Είναι πολύ σηµαντικό το διπλω-
µατικό σώµα να απολαµβάνει λειτουργικής ανεξαρτησίας. Είναι
πολύ σηµαντικό να ενισχύεται στη δράση του µε πραγµατικά ερ-
γαλεία διαπραγµάτευσης και είναι πολύ σηµαντικό σαφώς το δι-
πλωµατικό σώµα να βρίσκεται σε σύνδεση µε µια οργανωµένη,
συνεκτική και γνωστή εξωτερική πολιτική, η οποία δεν µπορεί να
είναι η πολιτική των ήρεµων νερών του κ. Μητσοτάκη, ούτε της
κλειστής λίµνης της κ. Μπακογιάννη.

Ξέρει και ο κ. Μητσοτάκης ότι οι διαβεβαιώσεις περί ήρεµων
νερών δηµιουργούν µια επίπλαστη συνθετική επανάπαυσης,
ξέρει και η κ. Μπακογιάννη ότι αυτές οι αιτιάσεις περί ελληνικής
λίµνης έχουν λυθεί εδώ και σαράντα δύο χρόνια από το Διεθνές
Δίκαιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η δική µας θέση, λοιπόν, είναι κρυστάλλινη. Θα συνεχίσουµε

να στηρίζουµε κάθε θετική πρωτοβουλία, αλλά περιµένουµε
αυτές τις πρωτοβουλίες να ευοδωθούν. Μιλώ σαφώς για τη διεκ-
δίκηση των γλυπτών του Παρθενώνα, που φαίνεται να έχει και
αυτή µείνει από καύσιµα στον δρόµο. Θα συνεχίσουµε να πιέ-
ζουµε για την ανάληψη των θετικών πρωτοβουλιών. Θα συνεχί-
σουµε να λέµε την αλήθεια, να υπερασπιζόµαστε το δίκιο και να
µιλάµε για την ειρήνη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Τον λόγο έχει ο κ. Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Πολύ τάχιστα, αυτό είναι

επί προσωπικού, δεν το παίρνω ως κοινοβουλευτικός.
Η κυρία Πρόεδρος -και θα ασχοληθώ µε ένα κοµµάτι που είπε,

γιατί αναφέρθηκε στο αν θα µου κάνει ή δεν θα µου κάνει αγωγή-
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, αυτά τα οποία είπα και µε εκφράζουν είναι αυτά που είπα στο
Κοινοβούλιο και στα κανάλια. Αυτό που σας είπα και στο τηλέ-
φωνο, που µε πήρατε και µιλήσαµε πενήντα δύο λεπτά την Πα-
ρασκευή το βράδυ, είναι ότι αυτά που µε εκφράζουν είναι αυτά
που είπα στο Κοινοβούλιο και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ο
ίδιος. Οτιδήποτε έχει γραφτεί µπορείτε να κινηθείτε, αν πι-
στεύετε ότι σας προσβάλλει. Αν αυτά τα οποία είπα εγώ εδώ
πέρα µέσα στο Κοινοβούλιο, που τα θυµόσαστε καλά ή αυτά που
είπα στα κανάλια σας προσβάλλουν, είναι δικαίωµά σας να κινη-
θείτε. Νοµίζω ότι µιλήσαµε µια χαρά. Καταλάβατε, καταλάβαµε,
άρα δεν είχα τίποτα να ανακαλέσω, όπως σας το είπα.

Σας είπα ότι το µόνο σηµείο στο οποίο έχει αποδοθεί που δεν
ήταν δικό µου -εκεί ήταν που είπα-, ήταν όταν λέγανε ότι επί των
ηµερών σας τον είχε οδηγό, ενώ εγώ από αυτό εδώ το Βήµα,
όταν έθεσα το θέµα, είπα: «Είχε φύγει από τη Βουλή, τον είχε
οδηγό και µετά, αφού ήταν οδηγός, από οδηγός του, ήρθε και
διορίστηκε στη Βουλή». Σας είπα µάλιστα αν θέλει και ο ίδιος ο
Φρούραρχος σε αυτά που λέω, αν δεν ευσταθούν, µπορεί να
κάνει τα νόµιµα. Άρα σε αυτά τα πράγµατα µην χαλάµε τις καρ-
διές.

Όσο στα άλλα όλα τα οποία είπατε, να αναλογιστείτε πότε εν-
δεχοµένως ποιοι ήταν αυτοί που πρότασσαν την οικογενειακή
ευθύνη, σαν λόγο ουσιαστικά ψόγος στον πολιτικό τους αντίπαλο
και δεύτερον, κυρία Πρόεδρε, εµείς κρινόµαστε και κρινόµαστε
από τον ελληνικό λαό που έχουµε κατέβει και ψηφιζόµαστε από
τον ελληνικό λαό. Μακάρι κάποια στιγµή να δώσετε και στους
Βουλευτές σας αυτήν τη δυνατότητα, διότι εσείς που έχετε τόσο
µεγάλη ευαισθησία για τη δηµοκρατία, όταν γίνανε οι εκλογές,
αλλάξατε τη σειρά κατάταξης των Βουλευτών σας, ώστε να
έχετε τους αρεστούς σας στην Κοινοβουλευτική Οµάδα. Αυτό το
πράγµα, λοιπόν, η παράταξή µας δεν το έκανε ποτέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πλεύρη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, έχετε
τον λόγο για ένα λεπτό µόνο σας παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, ευχαριστώ.

Κύριε Πλεύρη, πρώτα απ’ όλα µιας και αναφερθήκατε πάλι µε
έναν ανασκευασµένο τρόπο στο ζήτηµα του αστυνοµικού της
Βουλής, ελπίζω ότι πληροφορηθήκατε αυτά που αποκαλύφθηκαν
χθες στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, αυτά για τα οποία φώναζα -
ποιος τον έφερε, ποιος τον κράτησε και γιατί- και εσείς απαντού-
σατε παραπέµποντας τα ζητήµατα στις καλένδες και πετώντας
τη µπάλα στην εξέδρα. Εδώ αποδείχθηκε ότι αυτός ο αστυνοµι-
κός παρέµεινε στη Βουλή, ενώ υπήρχε καταγγελία έµφυλης βίας
και κακοποίησης παιδιών επί δεκατέσσερα χρόνια, παρέµεινε στη
Βουλή ενώ του είχε αφαιρεθεί το όπλο για τέτοια καταγγελία και
εσείς ακόµη λέτε ιστορίες και προσπαθείτε να τις ανασκευάσετε
για να τις παραπέµψετε αλλού.

Δεύτερον, θα πληροφορηθήκατε ότι αυτός ο αστυνοµικός
ήταν µάρτυρας στο τροχαίο της κ. Μπακογιάννη, της φρουράς
της κ. Μπακογιάννη, από το οποίο σκοτώθηκε άνθρωπος, ο εικο-
σιτριάχρονος Ιάσονας. Ήταν µάρτυρας που µε έναν περίεργο
τρόπο δεν εξετάστηκε, γιατί είπε ο Υφυπουργός σας χθες ότι δεν
είδε τίποτα, ήταν λίγο πιο µακριά. Άρα ξέρουµε ποιοι είχαν κίνη-
τρα.

Τώρα για αυτά τα ήθη που χρησιµοποιείτε σε σχέση µε την
Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, ακούστε να σας πω, όλοι οι Βου-
λευτές της Πλεύσης Ελευθερίας έχουν εκλεγεί µε τον ίδιο τρόπο
που έχετε εκλεγεί όλοι σας και που έχουµε όλοι εκλεγεί, µε το
ίδιο εκλογικό σύστηµα που έχετε ψηφίσει εσείς. Εγώ δεν τον έχω
ψηφίσει αυτόν τον νόµο. Με το ίδιο εκλογικό σύστηµα. Εάν δε
ψάχνετε -γιατί είπατε «δεν θέλουµε µαθήµατα», αλλά τελικά θέ-
λετε- περιπτώσεις που τα κόµµατα έχουν αλλάξει τη σειρά των
Βουλευτών όταν επαναλαµβάνονται οι εκλογές, κορυφαίο παρά-
δειγµα -έχει την τιµητική της η κ. Μπακογιάννη- είναι οι εκλογές
του Ιουνίου του 2012, όταν ο κ. Σαµαράς τοποθέτησε πρώτη στο
ψηφοδέλτιο επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας την κ. Μπακο-
γιάννη, η οποία στις εκλογές του Μαΐου είχε κατέβει µε άλλο

κόµµα και δεν είχε εκλεγεί και τοποθέτησε και άλλους Βουλευτές
τους οποίους εξέλεξε το κόµµα σας -που δεν δέχεται µαθήµατα-
Βουλευτές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Μην ανοίγετε ούτε εσείς ούτε ο κ. Μητσοτάκης το θέµα αυτό,
διότι καίει και µην προσπαθείτε την αξιοπιστία τη δική µας να την
πλήξετε µε ψέµατα. Γιατί όπως είπα και το 2015 τα ψέµατα έχουν
ταχύτητα, η αλήθεια όµως έχει διάρκεια και στη διάρκεια του
χρόνου όλοι έχουµε δείξει τι είµαστε, τι πρεσβεύουµε, τι υπερα-
σπιζόµαστε και για ποιον πέφτουµε στη φωτιά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να κλείσετε τη συνεδρίαση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Πρώτα

από όλα, επειδή έχουµε χάσει λίγο τη συνέχεια, να επισηµάνω
ότι για τα θέµατα τα οποία ετέθησαν και αφορούν την εξωτερική
πολιτική τοποθετήθηκα πολύ εκτενώς το Σάββατο κατά τη διάρ-
κεια της οµιλίας µου και της δευτερολογίας µου στη συζήτηση
για τον προϋπολογισµό, τόσο για τα θέµατα των ελληνοτουρκι-
κών όσο και για τα θέµατα της Κύπρου, της Μέσης Ανατολής και
της παρουσίας µας σε διεθνείς οργανισµούς και σας παραπέµπω
στα σχετικά. Ούτως ή άλλως µπορεί οποτεδήποτε να υπάρξει και
περαιτέρω συζήτηση. Όπως ξέρετε στη συζήτηση είµαστε εντε-
λώς ανοιχτοί.

Θα ήθελα να ζητήσω επί της αρχής συγγνώµη για τις καθυστε-
ρηµένες νοµοτεχνικές, κύριε Πρόεδρε. Ο λόγος είναι προφανής.
Προέκυψαν τα θέµατα αυτά κατεξοχήν κατά τη διάρκεια της συ-
ζήτησης στην Ολοµέλεια και ήθελα να ενσωµατώσω τις παρατη-
ρήσεις αυτές κατά τρόπο ώστε να υπάρξει και µια διαβουλευτικό-
τητα στο Σώµα.

Εν πάση περιπτώσει, λυπάµαι πολύ για το γεγονός ότι ήρθαν
µε µεγάλη καθυστέρηση. Είναι όµως, αυτά τα οποία ειπώθηκαν
κατά τη διάρκεια της συζήτησης, δηλαδή είναι η κατάργηση του
ορίου ηλικίας για την εισαγωγή στη διπλωµατική ακαδηµία, είναι
η περαιτέρω εξειδίκευση στα ζητήµατα τα οποία αφορούν τον
τρόπο επιλογής των διπλωµατικών και είναι βεβαίως, και το ζή-
τηµα των αδειών µητρότητας. Δεν είχα αναφέρει, κυρία καθηγή-
τρια, κ. Αναγνωστοπούλου, το ζήτηµα του 47. Δεν υπάρχει εκεί
αλλαγή. Απλώς εξήγησα ότι διευρύνεται ο κατάλογος των δι-
καιούµενων να µπορέσουν να πάρουν παράταση από τα εξήντα
πέντε έως τα εξήντα επτά. Άρα δεν τίθεται θέµα αλλαγής.

Θα ήθελα επίσης, να επισηµάνω ότι το νοµοσχέδιο αυτό υπέ-
στη τη βάσανο της δηµόσιας διαβούλευσης επί δεκατέσσερις
ηµέρες. Ενσωµατώθηκαν πολλές από τις παρατηρήσεις και νο-
µίζω έγινε µία εκτενής διαβούλευση και µε όλους τους φορείς
τόσο κατά τη διάρκεια όσο πριν και µετά. Για δε την οικονοµική
ενίσχυση που ετέθη από όλες τις πλευρές -και θέλω να σας ευ-
χαριστήσω ιδιαιτέρως γι’ αυτό- η αλήθεια είναι προφανώς ότι ο
προϋπολογισµός δεν είναι υψηλός. Βεβαίως, για να είµαστε δί-
καιοι θα πρέπει να προσθέσουµε στον προϋπολογισµό όχι µόνο
τα 30 εκατοµµύρια επιπλέον που δεσµεύτηκε για το 2025 το
Υπουργείο Οικονοµικών, αλλά επιπλέον την αύξηση της περια-
γωγής του Υπουργείου Εξωτερικών των προξενικών τελών, του
ειδικού ταµείου 10% για τη συντήρηση των κτηρίων της εξωτε-
ρικής υπηρεσίας, καθώς επίσης πάρα πολύ σηµαντικό το γεγο-
νός ότι το Υπουργείο Εξωτερικών λαµβάνει εκατό θέσεις από το
Υπουργείο Εσωτερικών διοικητικών προξενικών, έτσι ώστε να κα-
λυφθούν τα πράγµατι σηµαντικά κενά τα οποία οφείλονται στα
προξενεία µας, τα οποία έχουν επωµισθεί ένα τεράστιο βάρος. 

Ειπώθηκε από τον κ. Γερουλάνο ότι το νοµοσχέδιο βουλιάζει
στην καθηµερινότητα. Θέλω να σας πω πόσο σηµαντική είναι η
καθηµερινότητα του Υπουργείου Εξωτερικών κ. Μάντζο. Θα πρέ-
πει να καταλάβουµε ότι ένας τέτοιος βαρύς οργανισµός, ο
οποίος αποτελείται από πολλαπλούς πυλώνες χρειάζεται να έχει
τα πρακτικά εκείνα εργαλεία της καθηµερινότητας για να µπορεί
να λειτουργήσει. Και αν καταλαβαίνω καλά από τη συζήτηση, η
οποία έγινε για το νοµοσχέδιο, θέλω να σας πω ότι είµαι λίγο
απογοητευµένος για το γεγονός ότι ένα µικρό µόνο κοµµάτι της
συζήτησης αναλώθηκε στο ζήτηµα του νοµοσχεδίου, το οποίο
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εγώ θεωρώ σηµαντικό. 
Θέλω να σας πω για το νοµοσχέδιο ότι πράγµατι επιλύει ση-

µαντικά ζητήµατα, µερικά από τα οποία ήταν και χρονίζοντα ζη-
τήµατα. Άρα η καθηµερινότητα έχει αξία για το Υπουργείο
Εξωτερικών. Καταλαβαίνω ότι θα θέλατε πολύ περισσότερα. Εν-
δεχοµένως, πράγµατι να χρειάζονταν και περισσότερα και το
Υπουργείο Εξωτερικών θα µεριµνήσει έτσι ώστε µε τα τέσσερα
προεδρικά διατάγµατα, τα εφαρµοστικά, τα οποία θα έρθουν
εντός του 2025 να ρυθµιστούν και τα ζητήµατα τα οποία παρα-
µένουν εκκρεµή. 

Εντούτοις, η πραγµατικότητα είναι ότι οι διατάξεις οι οποίες
έρχονται είναι πολύ µεγάλης σηµασίας. Και θα ήθελα ει δυνατόν
να σκεφτούµε τι καταψηφίζουµε όσοι θα καταψηφίσουµε τις δια-
τάξεις αυτές. 

Καταψηφίζουµε την αναβάθµιση της διπλωµατικής µας ακα-
δηµίας. Καταψηφίζουµε την ενίσχυση της τεχνικής υπηρεσίας
του Υπουργείου Εξωτερικών, έτσι ώστε να µπορέσει να ανταπο-
κριθεί στις πολύ µεγάλες απαιτήσεις των κτηριακών υποδοµών
του Υπουργείου Εξωτερικών στο εξωτερικό, τα ενενήντα δύο
κτήρια του Υπουργείου Εξωτερικών, τα οποία βρίσκονται εκτός
Ελλάδος. Καταψηφίζουµε τη διεύρυνση των δικαιούχων αδειών
µητρότητας στο εξωτερικό. Καταψηφίζουµε δηλαδή, τη δυνατό-
τητα να λαµβάνουν οι µητέρες οι οποίες συνυπηρετούν µε από-
σπαση το ενιάµηνο το οποίο δικαιούνται. Καταψηφίζουµε τη
σύνταξη των πινάκων αρχαιότητας, έτσι ώστε να διασφαλίζεται
η απόλυτη ακεραιότητα στις επιλογές. Καταψηφίζουµε τη δέ-
σµευση του Υπουργού από τα υπηρεσιακά συµβούλια. Για πρώτη
φορά δεσµεύεται ο Υπουργός στις επιλογές του υπηρεσιακού
συµβουλίου. Σύµφωνη γνώµη πλέον προβλέπεται, πράγµα το
οποίο σηµαίνει πρακτικά ότι τις επιλογές τις κάνει το υπηρεσιακό
συµβούλιο. Καταψηφίζουµε τη δυνατότητα της αξιοποίησης συν-
ταξιούχων πρέσβεων, πρέσβεων δηλαδή επί τιµή έτσι ώστε να
µπορούν να τοποθετηθούν ως σύνδεσµοι σε Υπουργεία, στην
Προεδρία της Δηµοκρατίας, στη Βουλή έτσι ώστε να διευρυνθεί
η δυνατότητα να απασχοληθούν περισσότερα άτοµα που είναι
µεγάλη ανάγκη του Υπουργείου Εξωτερικών. Καταψηφίζουµε την
ενίσχυση του Υπουργείου Εξωτερικών µε επιπλέον πόρο 10% επί
των ακαθάριστων προξενικών τελών, χωρίς επιβάρυνση των πο-
λιτών, τα οποία πήγαιναν στο Υπουργείο Οικονοµικών και στον
κρατικό προϋπολογισµό, ενώ τώρα θα είναι ο ειδικός πόρος για
την αποκατάσταση των κτηρίων των ελληνικών διπλωµατικών
αποστολών στο εξωτερικό. Καταψηφίζουµε την προσωρινή απο-
νοµή πρεσβευτικού βαθµού σε ορισµένους διπλωµατικούς για
να στελεχωθούν κρίσιµες θέσεις οι οποίες δεν είναι καθόλου ελ-
κυστικές και είναι πάρα πολύ δύσκολες. Εκεί όπου δεν θα πή-
γαινε κάποιος ο οποίος έχει πρεσβευτικό βαθµό, να µπορούµε
να στείλουµε και κάποιον µε µικρότερο βαθµό. Καταψηφίζουµε
την περιέλευση της διαχείρισης των ακινήτων στο εξωτερικό από
το Υπουργείο Οικονοµικών στο Υπουργείο Εξωτερικών, έτσι
ώστε τη συντήρηση να την επιµεληθεί το ίδιο το Υπουργείο Εξω-
τερικών που γνωρίζει ίσως περισσότερο από τον καθένα ποια
είναι η ιστορική αξία του κάθε κτηρίου από τα ενενήντα δύο του
καταλόγου του νοµοσχεδίου, τα οποία βρίσκονται στο εξωτερικό.

Καταψηφίζουµε τον προσδιορισµό των χαρακτηριστικών των
αρχών δυσµενών συνθηκών, για να ξέρουµε ποιες είναι οι αρχές
εκείνες, οι οποίες είναι πράγµατι δυσµενείς, για να µπορέσουµε
εκεί να δώσουµε περισσότερα κίνητρα. Καταψηφίζουµε την κα-
τάργηση της δοκιµασίας προαγωγής στους κλάδους ΟΕΥ, µια
αναχρονιστική διαδικασία αντί να εξελιχθούν για να µπορέσουν
να στελεχώσουν πάρα πολύ κρίσιµα πόστα στο εξωτερικό, που
αφορούν την οικονοµία και το εµπόριο µας. Καταψηφίζουµε την
κατάργηση των κωλυµάτων για την δυνατότητα παράτασης για
δύο χρόνια σε πρέσβεις από τα εξήντα πέντε έως τα εξήντα επτά
που τώρα λειτουργούσε µόνο για όσους είχαν συµπληρώσει
τριάντα πέντε χρόνια, έτσι ώστε να µπορούµε να έχουµε περισ-
σότερους διπλωµατικούς. Και τέλος, καταψηφίζουµε τον ειδικό
γραπτό διαγωνισµό, ο οποίος προβλέπεται για εκατό επιπλέον
θέσεις διοικητικών προξενικών υπαλλήλων. 

Θα ήθελα όλα τα πολιτικά κόµµατα να σκεφτούν λίγο ακόµα
πριν την οριστική ψηφοφορία για το αν όλα αυτά τα οποία σας
ανέφερα είναι ζητήµατα τα οποία µπορούν να συµβάλουν σε µια
καλύτερη υπηρεσία Υπουργείου Εξωτερικών και να βελτιώσουν
τις εργασιακές συνθήκες των ανθρώπων, αλλά και την άσκηση
της ελληνικής διπλωµατίας και τη µεγαλύτερη ανάδειξη του δι-
πλωµατικού αποτυπώµατος της χώρας στο εξωτερικό. 

Με αυτά θα ήθελα να ευχαριστήσω τους Προέδρους των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων, τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους, τους εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές για τη συµβολή
τους στη σηµερινή συνεδρίαση της Ολοµέλειας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
τον κύριο Υπουργό.

Θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την

Έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών: «Αναδιάρθρωση σιδηροδροµικού τοµέα και ενί-
σχυση ρυθµιστικών φορέων µεταφορών». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
«Παρεµβάσεις στην οργάνωση και τη λειτουργία του Υπουργείου
Εξωτερικών». 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, 66 άρθρα, 2 τροπολογίες, το ακροτελεύτιο
άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλούνται οι ει-

σηγητές και οι ειδικοί αγορητές να καταθέσουν στο Προεδρείο
τα έγγραφα µε την ψήφο τους, προκειµένου να συµπεριληφθούν
στα επίσηµα Πρακτικά της Βουλής. 

(Τα προαναφερθέντα έγγραφα µε τις ψήφους καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών: «Παρεµβάσεις στην οργάνωση και τη λειτουργία του
Υπουργείου Εξωτερικών και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και
στο σύνολό του και έχει ως εξής:

«Παρεµβάσεις στην οργάνωση και τη λειτουργία του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών και άλλες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΚΗ ΑΚΑΔΗΜΙΑ
Άρθρο 3 Διεύθυνση και σκοπός της Ελληνικής Διπλωµατικής

Ακαδηµίας - Τροποποίηση άρθρου 44     ν. 4781/2021
Άρθρο 4 Διάρθρωση Ελληνικής Διπλωµατικής Ακαδηµίας -

Τροποποίηση άρθρου 45 ν. 4781/2021
Άρθρο 5 Συγκρότηση Εκπαιδευτικού Συµβουλίου Ελληνικής

Διπλωµατικής Ακαδηµίας - Τροποποίηση παρ. 2 και 3 άρθρου 46
ν. 4781/2021

Άρθρο 6 Αρµοδιότητες Εκπαιδευτικού Συµβουλίου - Τροπο-
ποίηση παρ. 1 και κατάργηση παρ. 2 και 3 άρθρου 47 ν.
4781/2021

Άρθρο 7 Εισαγωγή και φοίτηση στην Ελληνική Διπλωµατική
Ακαδηµία - Τροποποίηση παρ. 1, 2 και 3 άρθρου 48 ν. 4781/2021

Άρθρο 8 Εξουσιοδοτικές διατάξεις για την Ελληνική Διπλωµα-
τική Ακαδηµία - Αντικατάσταση άρθρου 49          ν. 4781/2021

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ
ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ

Άρθρο 9 Προϊστάµενος Υπηρεσίας Ενηµέρωσης - Τροποποί-
ηση άρθρου 60 ν. 4781/2021

Άρθρο 10 Στελέχωση Υπηρεσίας Ενηµέρωσης - Τροποποίηση
άρθρου 61 ν. 4781/2021

Άρθρο 11 Στελέχωση Τεχνικής Υπηρεσίας -  Αντικατάσταση
παρ. 1 άρθρου 153 ν. 4781/2021

Άρθρο 12 Αρµοδιότητες Β’ Γενικής Διεύθυνσης Διεθνών Οικο-
νοµικών Σχέσεων - Τροποποίηση περ. η) άρθρου 163 ν.
4781/2021

Άρθρο 13 Αρµοδιότητες Τµήµατος ΙΙ Συντονισµού Φορέων
Εξωστρέφειας - Τροποποίηση περ. ζ) άρθρου 168 ν. 4781/2021

Άρθρο 14 Αρµοδιότητες Β6 Διεύθυνσης Πολυµερών Οικονο-
µικών Σχέσεων και Εµπορικής Πολιτικής - Τροποποίηση άρθρου
189 ν. 4781/2021

Άρθρο 15 Αρµοδιότητες Τµήµατος Ι Εµπορικής Πολιτικής στον
τοµέα Αγαθών - Τροποποίηση άρθρου 191             ν. 4781/2021

Άρθρο 16 Αρµοδιότητες Τµήµατος ΙΙ Εµπορικής Πολιτικής
στον τοµέα Υπηρεσιών και Επενδύσεων - Τροποποίηση άρθρου
192 ν. 4781/2021

Άρθρο 17 Αρµοδιότητες Τµήµατος ΙΙ Διεθνών Οργανισµών -
Τροποποίηση άρθρου 212 ν. 4781/2021

Άρθρο 18 Γραµµατέας Υπηρεσιακών και Πειθαρχικών Συµβου-
λίων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 256, παρ. 3 άρθρου 258, παρ.
2 άρθρου 261, παρ. 2 άρθρου 264 και παρ. 2 άρθρου 267 ν.
4781/2021

Άρθρο 19 Λειτουργία Α.Π.Υ.Σ. - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου
260 ν. 4781/2021

Άρθρο 20 Αρµοδιότητες Επιτροπής Αποχαρακτηρισµού - Τρο-
ποποίηση περ. δ) άρθρου 282 ν. 4781/2021

Άρθρο 21 Διπλωµατικά και υπηρεσιακά διαβατήρια - Τροπο-
ποίηση παρ. 2 άρθρου 321 ν. 4781/2021

Άρθρο 22 Κανονικές άδειες - Τροποποίηση παρ. 2 και 6 άρ-
θρου 322 ν. 4781/2021

Άρθρο 23 Αναρρωτικές άδειες - Αντικατάσταση άρθρου 323 ν.
4781/2021

Άρθρο 24 Άδειες µητρότητας και ανατροφής τέκνου - Προ-
σθήκη άρθρου 323Α στον  ν. 4781/2021 

Άρθρο 25 Ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή περίθαλψη

στο εξωτερικό - Τροποποίηση παρ. 2 και 3 άρθρου 324 ν.
4781/2021

Άρθρο 26 Εκπαιδευτικές άδειες - Κατάργηση παρ. 3 άρθρου
325 ν. 4781/2021

Άρθρο 27  Κατάργηση εξουσιοδοτικής διάταξης - Τροποποί-
ηση  άρθρου 326 ν. 4781/2021

Άρθρο 28 Μητρώο Υπαλλήλων - Τροποποίηση  άρθρου 327 ν.
4781/2021

Άρθρο 29 Επετηρίδες υπαλλήλων - Προσθήκη άρθρου 327Α
στον ν. 4781/2021

Άρθρο 30 Αξιολόγηση υπαλλήλων - Τροποποίηση παρ. 2, 3, 5,
11 και 14, κατάργηση παρ. 1, 4 και 10 και προσθήκη παρ. 15 στο
άρθρο 328 του ν. 4781/2021

Άρθρο 31 Αποσπάσεις - Τροποποίηση παρ. 1, 3, 7 και 8 άρ-
θρου 329 ν. 4781/2021

Άρθρο 32 Μετατάξεις - Τροποποίηση  άρθρου 331         ν.
4781/2021 

Άρθρο 33 Εξουσιοδοτικές διατάξεις για µητρώο, αξιολόγηση,
µετατάξεις - Κατάργηση παρ. 1 και 2 και προσθήκη παρ. 5 στο
άρθρο 338 του ν. 4781/2021 

Άρθρο 34 Πειθαρχικά ζητήµατα υπαλλήλων - Τροποποίηση
παρ. 3 και 4 άρθρου 339 ν. 4781/2021 

Άρθρο 35 Αργία υπαλλήλων - Τροποποίηση παρ. 1, 2 και 4 άρ-
θρου 340  ν. 4781/2021 

Άρθρο 36 Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων του Δι-
πλωµατικού Κλάδου - Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 351 ν.
4781/2021

Άρθρο 37 Προαγωγές υπαλλήλων του Διπλωµατικού Κλάδου
- Τροποποίηση παρ. 3 και 4 άρθρου 352                 ν. 4781/2021

Άρθρο 38 Απονοµή του βαθµού του Πρέσβεως - Προσθήκη
άρθρου 352Α στον ν. 4781/2021

Άρθρο 39 Προσωρινή απονοµή Πρεσβευτικού Βαθµού - Προ-
σθήκη άρθρου 352B στον ν. 4781/2021

Άρθρο 40 Αρχές δυσµενών συνθηκών - Τροποποίηση παρ. 4
άρθρου 353 ν. 4781/2021

Άρθρο 41 Προαγωγές επιστηµονικού προσωπικού της Ειδικής
Νοµικής Υπηρεσίας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 362 ν.
4781/2021

Άρθρο 42  Τυπικά προσόντα και διαδικασία προαγωγής υπαλ-
λήλων  Κλάδου Εµπειρογνωµόνων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου
370 ν. 4781/2021

Άρθρο 43 Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων  Κλάδου
Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων - Τροποποίηση παρ. 3
άρθρου 378 ν. 4781/2021

Άρθρο 44 Προαγωγές υπαλλήλων Κλάδου Οικονοµικών και
Εµπορικών Υποθέσεων - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 379 ν.
4781/2021

Άρθρο 45 Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων του Κλά-
δου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας - Τροποποίηση
παρ. 3 άρθρου 386 ν. 4781/2021

Άρθρο 46 Προαγωγές υπαλλήλων Κλάδου Συµβούλων και
Γραµµατέων Επικοινωνίας - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 387 ν.
4781/2021

Άρθρο 47 Δυνατότητα παραµονής στην υπηρεσία - Τροποποί-
ηση παρ. 5 άρθρου 355, παρ. 5 άρθρου 363, παρ. 5 άρθρου 373,
παρ. 5 άρθρου 381 και παρ. 5 άρθρου 389 ν. 4781/2021

Άρθρο 48 Αύξηση οργανικών θέσεων του Κλάδου Διοικητικού
Προξενικού και κατανοµή αυτών κατά βαθµό - Τροποποίηση παρ.
2 και προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 391 του ν. 4781/2021

Άρθρο 49 Ειδικά προσόντα διορισµού στον Κλάδο Διοικητικού
Προξενικού - Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 393 ν. 4781/2021

Άρθρο 50 Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων του Κλά-
δου Διοικητικού Προξενικού - Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 394
του ν. 4781/2021

Άρθρο 51 Μεταθέσεις υπαλλήλων του Κλάδου Διοικητικού
Προξενικού - Τροποποιήσεις παρ. 2 και περ. α) παρ. 4 άρθρου
396 ν. 4781/2021

Άρθρο 52 Εξουσιοδοτικές διατάξεις για τον Κλάδο Διοικητικού
Προξενικού - Τροποποίηση άρθρου 398              ν. 4781/2021

Άρθρο 53 Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων του Κλά-
δου Επικοινωνιών και Πληροφορικής - Προσθήκη παρ. 3 στο
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άρθρο 402 του ν. 4781/2021 
Άρθρο 54 Μεταθέσεις υπαλλήλων του Κλάδου Επικοινωνιών

και Πληροφορικής - Τροποποιήσεις παρ. 2 και 4 άρθρου 404 ν.
4781/2021

Άρθρο 55 Μείωση οργανικών θέσεων του Κλάδου Διοικητικής
και Λογιστικής  Υποστήριξης - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 407
ν. 4781/2021 

Άρθρο 56 Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων του Κλά-
δου Διοικητικής και Λογιστικής Υποστήριξης - Τροποποίηση παρ.
2 άρθρου 410 ν. 4781/2021

Άρθρο 57 Μεταθέσεις υπαλλήλων του Κλάδου Διοικητικής και
Λογιστικής Υποστήριξης - Τροποποίηση παρ. 2 και περ. α) παρ.
4 άρθρου 412 ν. 4781/2021

Άρθρο 58 Θέσεις και καθήκοντα του Κλάδου Επιµελητών -
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 416 ν. 4781/2021

Άρθρο 59 Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων του Κλά-
δου Επιµελητών - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 418 ν. 4781/2021

Άρθρο 60 Προσωπικό µε σύµβαση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου
- Τροποποίηση παρ. 3, 6, 7, 8, 9 και 11 άρθρου 422 ν. 4781/2021

Άρθρο 61 Προϊστάµενοι Υπηρεσιών Κεντρικής Υπηρεσίας -
Τροποποίηση περ. γ) παρ. 1 άρθρου 424                    ν. 4781/2021

Άρθρο 62 Σύνδεσµοι σε άλλα υπουργεία και υπηρεσίες - Τρο-
ποποίηση άρθρου 17 ν. 4781/2021

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΚΤΗΡΙΑ ΠΟΥ ΣΤΕΓΑΖΟΥΝ ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ
ΠΡΟΞΕΝΙΚΕΣ ΑΡΧΕΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ

Άρθρο 63 Κάλυψη δαπανών συντήρησης και επισκευής κτη-
ρίων - Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 441 του                    ν.
4781/2021

Άρθρο 64 Ακίνητα κυριότητας Ελληνικού Δηµοσίου στην αλ-
λοδαπή

Άρθρο 65 Διαδικασία ανάδειξης παρόχων υπηρεσιών υποστή-
ριξης των Προξενικών Αρχών - Τροποποίηση της  παρ. 1 του άρ-
θρου 20 ν. 4315/2014

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 66 Ορισµός εκλογικής κρατικής χρηµατοδότησης πο-

λιτικών κοµµάτων και επιστροφή της σε περίπτωση µη συµµετο-
χής σε εκλογική αναµέτρηση - Αναστολή χρηµατοδότησης
κοµµάτων και συνασπισµών κοµµάτων σε περιπτώσεις καταδίκης
του επικεφαλής και χρόνος εκκίνησης της αναστολής - Τροπο-
ποίηση υποπερ. ββ) περ. β) παρ. 1 άρθρου 1, άρθρου 2 και παρ.
1 άρθρου 6 του π.δ. 15/2022

Άρθρο 67 Ρυθµίσεις για τους Επαγγελµατίες Οπλίτες - Τρο-
ποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 13 ν. 2936/2001 

Άρθρο 68 Ρυθµίσεις για το Πυροσβεστικό Σώµα - Τροποποί-
ηση παρ. 1 άρθρου 109, υποπερ. ζζ) περ. β) παρ. 2 άρθρου 113
και προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 125                του ν. 4662/2020

Άρθρο 69 Αποπληρωµή Χρηµατικών Ενταλµάτων Προπληρω-
µής για τη συντήρηση και επισκευή ελικοπτέρων του Πυροσβε-
στικού Σώµατος

Άρθρο 70 Προκήρυξη Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προ-
σωπικού για πλήρωση κενών θέσεων εκπαιδευτικών και λοιπού
προσωπικού της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, προσµέτρηση εκπαιδευτικής προϋπηρεσίας στην ιδιωτική
εκπαίδευση και κατάρτιση προσωρινών και τελικών αξιολογικών
πινάκων - Τροποποίηση παρ. 1 και προσθήκη παρ. 6 στο άρθρο
54, τροποποίηση περ. β) άρθρου 57 και παρ. 1, 3 και 4 άρθρου
61            ν. 4589/2019

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’ : ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο  71 Μεταβατικές διατάξεις
ΚΕΦΑΛΑΙΟ  Ζ’ : ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο  72 Έναρξη ισχύος
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός 

Σκοπός του παρόντος νόµου αποτελεί η επικαιροποίηση του
ισχύοντος οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών (ν.

4781/2021, Α’ 31) και η αντιµετώπιση δυσλειτουργιών που διαπι-
στώθηκαν από την πρώτη εφαρµογή του, προκειµένου το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών να επιτελέσει άρτια την αποστολή του, ήτοι την
αποτελεσµατική υποστήριξη της εξωτερικής πολιτικής της
χώρας.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος αποτελεί η τροποποίηση διατάξεων
του οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών (ν. 4781/2021, Α’
31), προκειµένου να ρυθµιστούν θέµατα σχετικά µε την οργά-
νωση και λειτουργία του και ιδίως σχετικά µε: α) την Ελληνική Δι-
πλωµατική Ακαδηµία, β) την υπηρεσιακή κατάσταση των
υπαλλήλων του και γ) κτήρια που στεγάζουν διπλωµατικές και
προξενικές Αρχές της Ελλάδας ώστε να διασφαλιστούν η απο-
τελεσµατικότερη άσκηση των αρµοδιοτήτων των υπηρεσιών
τόσο της Κεντρικής Υπηρεσίας όσο και των Αρχών Εξωτερικής
Υπηρεσίας, καθώς και ο εκσυγχρονισµός σε ανθρώπινο δυναµικό
και υποδοµές.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΚΗ ΑΚΑΔΗΜΙΑ

Άρθρο 3
Διεύθυνση και σκοπός της Ελληνικής Διπλωµατικής
Ακαδηµίας - Τροποποίηση άρθρου 44 ν. 4781/2021

Στον τίτλο του Υποκεφαλαίου Δ’ του Κεφαλαίου Β’ του Μέρους
Α’ και στο άρθρο 44 του  ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί της Διεύθυν-
σης και του σκοπού της Διπλωµατικής Ακαδηµίας, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο του Υποκεφαλαίου Δ’
και στο κείµενο του άρθρου 44, οι λέξεις «Διπλωµατική Ακαδη-
µία» και η συντοµογραφία (Δ.Α.) αντικαθίστανται, αντίστοιχα, από
τις λέξεις «Ελληνική Διπλωµατική Ακαδηµία» και τη συντοµογρα-
φία (Ε.Δ.Α.), β) στην παρ. 2, βα) στην περ. α), προστίθενται οι λέ-
ξεις «ή µε άλλους εθνικούς και διεθνείς δηµόσιους και ιδιωτικούς
φορείς», ββ) καταργούνται οι περ. ε), στ), ζ) και η), και ο τίτλος
του Υποκεφαλαίου Δ’ και το άρθρο 44 διαµορφώνονται ως εξής:

«ΥΠΟΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΚΗ ΑΚΑΔΗΜΙΑ

Άρθρο 44
Διεύθυνση και σκοπός της 

Ελληνικής Διπλωµατικής Ακαδηµίας

1. Στο Υπουργείο Εξωτερικών λειτουργεί η Ελληνική Διπλωµα-
τική Ακαδηµία (Ε.Δ.Α.), ως αυτοτελής οργανική µονάδα, υπαγό-
µενη απευθείας στον Υπουργό Εξωτερικών. Η Ε.Δ.Α. διευθύνεται
από υπάλληλο του Διπλωµατικού Κλάδου, µε βαθµό τουλάχιστον
Πληρεξούσιου Υπουργού Α’ ή Πρέσβη εκ προσωπικοτήτων, που
έχει διατελέσει µόνιµος διπλωµατικός υπάλληλος µε βαθµό Πρέ-
σβη ή µε βαθµό Πληρεξούσιου Υπουργού Α’, ο οποίος ορίζεται
µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών. Με απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών ορίζεται ως Διευθυντής Σπουδών της Ελ-
ληνικής Διπλωµατικής Ακαδηµίας, υπάλληλος του Διπλωµατικού
Κλάδου µε βαθµό τουλάχιστον Συµβούλου Πρεσβείας Α’.

2. Σκοπός της Ε.Δ.Α. είναι:
α) η εκπαίδευση, αυτοτελώς ή σε συνεργασία µε το Εθνικό

Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης ή µε άλλους εθνι-
κούς και διεθνείς δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς, των υποψή-
φιων Ακολούθων Πρεσβείας, η ενηµέρωσή τους στα θέµατα της
διπλωµατικής υπηρεσίας και η συµπλήρωση των γνώσεών τους,
ώστε να καταστούν ικανοί να αντιµετωπίζουν τα εθνικά προβλή-
µατα και να εκπροσωπούν τη χώρα αποτελεσµατικά στο εξωτε-
ρικό,

β) η επιµόρφωση των υπαλλήλων όλων των κλάδων του
Υπουργείου Εξωτερικών,

γ) η διοργάνωση εκπαιδευτικών σεµιναρίων σε Έλληνες και
αλλοδαπούς για θέµατα ελληνικής εξωτερικής πολιτικής,

δ) η οργάνωση εκπαιδευτικών προγραµµάτων σε θέµατα αρ-
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µοδιότητας του Υπουργείου Εξωτερικών για υπαλλήλους άλλων
υπουργείων και κρατικών υπηρεσιών,

ε) [Καταργείται],
στ) [Καταργείται],
ζ) [Καταργείται],
η) [Καταργείται],
θ) η οργάνωση και υλοποίηση της πρακτικής άσκησης στην

Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών των Ελλήνων
φοιτητών των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της Ελλάδος
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και των χωρών του Ε.Ο.Χ.
και της Ελβετίας, σε εθελοντική µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
βάση και µέσω προγραµµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
υλοποιούνται από τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα,

ι) η παρακολούθηση της πρακτικής άσκησης στις ελληνικές
Αρχές στην αλλοδαπή, των φοιτητών των Ανώτατων Εκπαιδευτι-
κών Ιδρυµάτων της Ελλάδος και ξένων χωρών, σε εθελοντική µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα βάση και µέσω προγραµµάτων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που υλοποιούνται από τα Ανώτατα Εκπαι-
δευτικά Ιδρύµατα.

3. Η Ε.Δ.Α. στο πλαίσιο των σκοπών της χορηγεί βεβαιώσεις
εκπαίδευσης και επιµόρφωσης, πιστοποιητικά παρακολούθησης,
καθώς και βεβαιώσεις πραγµατοποίησης πρακτικής άσκησης
φοιτητών. Στην τελευταία περίπτωση ο Διευθυντής της Ε.Δ.Α. ή
ο νόµιµος αντικαταστάτης του δύναται να συµβάλλεται, ως νό-
µιµος εκπρόσωπος του Υπουργείου, µε τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα της χώρας, υπογράφοντας συµβάσεις έργου για την
πραγµατοποίηση της πρακτικής άσκησης των φοιτητών, εφόσον
αυτές απαιτούνται για την υλοποίηση αυτού του σκοπού.»

Άρθρο 4
Διάρθρωση Ελληνικής Διπλωµατικής Ακαδηµίας -

Τροποποίηση άρθρου 45 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 45 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί της διάρθρωσης
της Διπλωµατικής Ακαδηµίας, επέρχονται οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: α) στον τίτλο και στο κείµενο, οι λέξεις «Διπλωµατικής
Ακαδηµίας» και η συντοµογραφία (Δ.Α.) αντικαθίστανται, αντί-
στοιχα, από τις λέξεις «Ελληνικής Διπλωµατικής Ακαδηµίας» και
τη συντοµογραφία (Ε.Δ.Α.), β) στην περ. β) της παρ. 1 διαγρά-
φονται οι λέξεις «και αναγνώρισης και πιστοποίησης επαγγελµα-
τικών δεξιοτήτων » και το άρθρο 45 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 45
Διάρθρωση Ελληνικής Διπλωµατικής Ακαδηµίας

1. Στην Ε.Δ.Α. λειτουργούν τρία τµήµατα:
α) εκπαίδευσης υποψήφιων Ακολούθων Πρεσβείας,
β) επιµόρφωσης των υπαλλήλων όλων των κλάδων του Υπουρ-

γείου Εξωτερικών, 
γ) οργάνωσης και υλοποίησης της πρακτικής άσκησης στην

Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών και παρακολού-
θησης της πρακτικής άσκησης στις ελληνικές Αρχές στην αλλο-
δαπή, σύµφωνα µε τις περ. θ) και ι) της παρ. 2 του άρθρου 44,
είτε αυτή διενεργείται σε εθελοντική µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα βάση, είτε πραγµατοποιείται µέσω προγραµµάτων της Ελ-
λάδος και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

2. Στα ανωτέρω τµήµατα προΐστανται ισάριθµοι υπάλληλοι του
Διπλωµατικού Κλάδου, που ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Εξωτερικών.» 

Άρθρο 5
Συγκρότηση Εκπαιδευτικού Συµβουλίου Ελληνικής

Διπλωµατικής Ακαδηµίας - Τροποποίηση παρ. 2 και 3 άρ-
θρου 46 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 46 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί της συγκρότησης
του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου της Διπλωµατικής Ακαδηµίας,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο και το κεί-
µενο, οι λέξεις «Διπλωµατική Ακαδηµία» και η συντοµογραφία
«Δ.Α.» αντικαθίστανται, αντίστοιχα, από τις λέξεις «Ελληνική Δι-
πλωµατική Ακαδηµία» και τη συντοµογραφία «Ε.Δ.Α.», β) στην

παρ. 2, βα) στην περ. α) οι λέξεις «µε την ίδια ιδιότητα» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «διπλωµατικό υπάλληλο, µε βαθµό τουλά-
χιστον Πληρεξούσιου Υπουργού Α’», ββ) η περ. γ) αντικαθίσταται,
βγ) η περ. δ) καταργείται, γ) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 προ-
στίθενται οι λέξεις «χωρίς δικαίωµα ψήφου» και «ή ο αναπληρω-
τής του» και το άρθρο 46 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 46
Συγκρότηση Εκπαιδευτικού Συµβουλίου Ελληνικής

Διπλωµατικής Ακαδηµίας

1. Στην Ελληνική Διπλωµατική Ακαδηµία συγκροτείται µε από-
φαση του Υπουργού Εξωτερικών εξαµελές Εκπαιδευτικό Συµ-
βούλιο µε τριετή θητεία.

2. Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο (Ε.Σ.) αποτελείται από:
α) τον Διευθυντή της Ε.Δ.Α., ως Πρόεδρό του, µε τον αναπλη-

ρωτή του διπλωµατικό υπάλληλο, µε βαθµό τουλάχιστον Πληρε-
ξούσιου Υπουργού Α’,

β) έναν (1) Καθηγητή ή Αναπληρωτή Καθηγητή Πανεπιστηµίου,
µε γνωστικό αντικείµενο συναφές προς τις αρµοδιότητες του
Υπουργείου Εξωτερικών ή υπάλληλο του Κλάδου Επιστηµονικού
Προσωπικού της Ε.Ν.Υ. ή του Κλάδου Εµπειρογνωµόνων, κάτοχο
διδακτορικού διπλώµατος, µε τον αναπληρωτή του µε την ίδια
ιδιότητα,

γ) δύο (2) διπλωµατικούς υπαλλήλους µε πρεσβευτικό βαθµό,
µε τους αναπληρωτές τους διπλωµατικούς υπαλλήλους µε πρε-
σβευτικό βαθµό,

δ) [Καταργείται],
ε) έναν (1) εκπρόσωπο από τον χώρο των γραµµάτων και των

τεχνών, µε τον αναπληρωτή του µε την ίδια ιδιότητα,
στ) έναν (1) οικονοµολόγο, κάτοχο τουλάχιστον µεταπτυχιακού

τίτλου σπουδών, µε τον αναπληρωτή του µε την ίδια ιδιότητα.
3. Καθήκοντα εισηγητή χωρίς δικαίωµα ψήφου του Ε.Σ. εκτελεί

ο Διευθυντής Σπουδών της Ε.Δ.Α. ή ο αναπληρωτής του Γραµ-
µατέας του Ε.Σ. µαζί µε τον αναπληρωτή του ορίζεται υπάλληλος
του Υπουργείου.

4. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών δύνανται τα µέλη
του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου να αυξάνονται µέχρι του αριθµού
των εννέα (9), ώστε το Συµβούλιο να περιλάβει πρόσωπα και
πέραν από τα οριζόµενα στο παρόν άρθρο, όταν πρόκειται να
γνωµοδοτήσει για θέµα, που δεν εµπίπτει στις περιπτώσεις της
παρ. 1 του άρθρου 47.» 

Άρθρο 6
Αρµοδιότητες Εκπαιδευτικού Συµβουλίου - 

Τροποποίηση παρ. 1 και κατάργηση παρ. 2 και 3
άρθρου 47 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 47 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των αρµοδιοτήτων
του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου, επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις: α) στην παρ. 1, αα) στην περ. δ), η συντοµογραφία
«Δ.Α.» αντικαθίσταται από τη συντοµογραφία «Ε.Δ.Α.», αβ) δια-
γράφονται οι περ. ε) και στ), β) οι παρ. 2 και 3 καταργούνται και
µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις το άρθρο 47 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 47
Αρµοδιότητες Εκπαιδευτικού Συµβουλίου

1. Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο γνωµοδοτεί για:
α) την έκδοση των διαταγµάτων που προβλέπονται στο άρθρο

49,
β) το πρόγραµµα σπουδών των εκπαιδευόµενων διπλωµατικών

υπαλλήλων,
γ) την κατάρτιση των προγραµµάτων επιµόρφωσης των υπαλ-

λήλων του Υπουργείου Εξωτερικών,
δ) τους διδάσκοντες της Ε.Δ.Α.,
ε) [Καταργείται],
στ) [Καταργείται]. 
2. [Καταργείται]. 
3. [Καταργείται].»
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Άρθρο 7
Εισαγωγή και φοίτηση στην Ελληνική 

Διπλωµατική Ακαδηµία - 
Τροποποίηση παρ. 1, 2 και 3 άρθρου 48 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 48 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί της εισαγωγής και
φοίτησης στη Διπλωµατική Ακαδηµία, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στον τίτλο και στο κείµενο, οι λέξεις «Διπλω-
µατική Ακαδηµία» και η συντοµογραφία (Δ.Α.) αντικαθίστανται,
από τις λέξεις «Ελληνική Διπλωµατική Ακαδηµία» και τη συντο-
µογραφία (Ε.Δ.Α.), αντίστοιχα, β) στην παρ. 1, στο πρώτο εδάφιο
προστίθενται οι λέξεις «και Διοικητικής Οργάνωσης», γ) στην
παρ. 2, στο πέµπτο εδάφιο, διαγράφονται οι λέξεις «ούτε άλλης
µορφής φύλλο ποιότητας», δ) στην παρ. 3, προστίθενται εδάφια
τρίτο, τέταρτο και πέµπτο και το άρθρο 48 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 48
Εισαγωγή και φοίτηση στην 

Ελληνική Διπλωµατική Ακαδηµία

1. Ο διαγωνισµός εισαγωγής υποψηφίων Ακολούθων Πρε-
σβείας στην Ε.Δ.Α. διενεργείται, µε µέριµνα της Διεύθυνσης Προ-
σωπικού και Διοικητικής Οργάνωσης, µία τουλάχιστον φορά κατ’
έτος, εφόσον υπάρχουν κενές οργανικές θέσεις Ακολούθων Πρε-
σβείας, κατόπιν σχετικής προκήρυξης που εκδίδεται από τον
Υπουργό Εξωτερικών. Για τη συµµετοχή στον διαγωνισµό απαι-
τούνται, εκτός των γενικών προσόντων του άρθρου 319, και τα
ακόλουθα ειδικά προσόντα:

α) πτυχίο Πανεπιστηµίου της ηµεδαπής ή ισότιµος τίτλος της
αλλοδαπής ή αρµοδίως αναγνωρισµένος τίτλος α’ κύκλου σπου-
δών της αλλοδαπής,

β) άριστη γνώση της αγγλικής και της γαλλικής γλώσσας.
2. Ο χρόνος φοίτησης στην Ε.Δ.Α. υπολογίζεται ως συντάξι-

µος. Ως τέτοιος υπολογίζεται και ο χρόνος φοίτησης στο Κέντρο
Διπλωµατικών Σπουδών, για το διάστηµα που αυτό λειτούργησε,
πριν από τη σύσταση της Ε.Δ.Α.. Στους σπουδαστές της Ε.Δ.Α.
εφαρµόζονται κατά τη διάρκεια της φοίτησής τους οι διατάξεις
του Β’ και Γ’ Μέρους του Υπαλληλικού Κώδικα και λογίζονται από
την εισαγωγή τους ως δόκιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι, µε όλα τα
σχετικά καθήκοντα, περιορισµούς και δικαιώµατα, καθώς και
πλήρη ασφαλιστική κάλυψη, µε την καταβολή των σχετικών ει-
σφορών. Με εντολή του Διευθυντή της Ε.Δ.Α., δύναται να ανα-
τεθούν στους σπουδαστές, στο πλαίσιο της εκπαίδευσής τους,
καθήκοντα εντός των Διευθύνσεων του Υπουργείου Εξωτερικών.
Για τους σπουδαστές της Ε.Δ.Α. δεν συντάσσεται έκθεση αξιο-
λόγησης.

3. Οι σπουδαστές της Ε.Δ.Α. λαµβάνουν κατά το διάστηµα της
εκπαίδευσής τους αποδοχές ίσες µε το σύνολο των αποδοχών
του Ακολούθου Πρεσβείας, εκτός από το επίδοµα ειδικών καθη-
κόντων της περ. Α’ της παρ. 1 του άρθρου 144 του ν. 4472/2017
(Α’ 74). Οι ανωτέρω αποδοχές καταβάλλονται και µετά την απο-
φοίτησή τους και έως τον διορισµό τους ως Ακολούθων Πρε-
σβείας. Οι σπουδαστές της Ε.Δ.Α. έχουν την υποχρέωση να
παρακολουθούν ανελλιπώς το πρόγραµµα σπουδών στη σειρά
φοίτησης στην οποία έχουν επιτύχει. Οι µετακινήσεις τους για
εκπαιδευτικές επισκέψεις επιβαρύνουν την Ε.Δ.Α.. Εάν διακό-
ψουν τις σπουδές τους στην Ε.Δ.Α., υποχρεούνται να επιστρέ-
ψουν τις αποδοχές που έλαβαν κατά τη διάρκεια της φοίτησής
τους.

4. Όσοι σπουδαστές έχουν την ιδιότητα υπαλλήλου φορέων
της Γενικής Κυβέρνησης ή µέλους Δ.Ε.Π., τελούν, αυτοδικαίως,
σε απόσπαση από την έναρξη του χρόνου φοίτησής τους στην
Ε.Δ.Α. και συνεχίζουν να λαµβάνουν τις αποδοχές της θέσης του
φορέα στον οποίο ανήκουν.» 

Άρθρο 8
Εξουσιοδοτικές διατάξεις για την Ελληνική 

Διπλωµατική Ακαδηµία - Αντικατάσταση
άρθρου 49 ν. 4781/2021

Το άρθρο 49 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των εξουσιοδοτικών
διατάξεων του   Υποκεφαλαίου Δ’ του Κεφαλαίου Β’ του Μέρους
Α’ του νόµου αυτού, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 49
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

Με διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση του
Υπουργού Εξωτερικών, καθορίζονται:

α) η διαδικασία και ο τρόπος εισαγωγής στην Ε.Δ.Α., 
β) η διάρκεια φοίτησης, το πρόγραµµα σπουδών, οι υποχρεώ-

σεις των εκπαιδευοµένων, καθώς και οι διοικητικές κυρώσεις για
την παράβαση των υποχρεώσεών τους, τα θέµατα που αφορούν
στον τρόπο βαθµολογίας και τον καθορισµό της σειράς επιτυχίας
των εκπαιδευοµένων κατά την αποφοίτησή τους, και

γ) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την οργάνωση και τη λειτουργία
της Ε.Δ.Α..»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ

Άρθρο 9
Προϊστάµενος Υπηρεσίας Ενηµέρωσης -

Τροποποίηση άρθρου 60 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 60 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί Προϊσταµένου της
Υπηρεσίας Ενηµέρωσης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στο δεύτερο εδάφιο, διαγράφονται οι λέξεις «, µε
βαθµό τουλάχιστον Συµβούλου Πρεσβείας Α’», β) στο τρίτο εδά-
φιο προστίθενται οι λέξεις «Ο Προϊστάµενος της Υπηρεσίας Ενη-
µέρωσης συντονίζει τις δράσεις της Υπηρεσίας και,» και µετά
από νοµοτεχνικές βελτιώσεις το άρθρο 60 διαµορφώνεται ως
εξής:  

«Άρθρο 60
Προϊστάµενος Υπηρεσίας Ενηµέρωσης

Ο Προϊστάµενος της Υπηρεσίας Ενηµέρωσης είναι ο εκπρό-
σωπος του Υπουργείου Εξωτερικών. Στη θέση αυτήν ορίζεται µε
απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών διπλωµατικός υπάλληλος.
Ο Προϊστάµενος της Υπηρεσίας Ενηµέρωσης συντονίζει τις δρά-
σεις της Υπηρεσίας και, σε συνεργασία µε τις άλλες υπηρεσίες
του Υπουργείου Εξωτερικών ενηµερώνει τους εκπροσώπους των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης, τους διπλωµατικούς συντάκτες και
τους ανταποκριτές ξένου τύπου για θέµατα αρµοδιότητας του
Υπουργείου Εξωτερικών.»

Άρθρο 10
Στελέχωση Υπηρεσίας Ενηµέρωσης - 

Τροποποίηση άρθρου 61 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 61 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί στελέχωσης της
Υπηρεσίας Ενηµέρωσης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, οι λέξεις «µεταφραστών γλωσσών
ειδικού ενδιαφέροντος» αντικαθίστανται από τις λέξεις «ΠΕ Με-
ταφραστών - Διερµηνέων ειδικότητας Μεταφραστών,», β) το δεύ-
τερο εδάφιο αντικαθίσταται και το   άρθρο 61 διαµορφώνεται ως
εξής:
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«Άρθρο 61
Στελέχωση Υπηρεσίας Ενηµέρωσης

Στην Υπηρεσία Ενηµέρωσης υφίστανται επτά (7) θέσεις ΠΕ
Μεταφραστών - Διερµηνέων ειδικότητας Μεταφραστών, στις
οποίες προσλαµβάνονται, µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερι-
κών, µε σύµβαση τριετούς διάρκειας, η οποία µπορεί να ανανε-
ώνεται για µία επιπλέον τριετία, οι επιτυχόντες σε διαγωνισµό, ο
οποίος διενεργείται µε µέριµνα της Διεύθυνσης Προσωπικού και
Διοικητικής Οργάνωσης. Η σχετική προκήρυξη, η οποία δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, περιλαµβάνει τις
ξένες γλώσσες που πρέπει να γνωρίζουν οι προσλαµβανόµενοι
και για τις οποίες υφίσταται ανάγκη µετάφρασης, τα εξεταζό-
µενα µαθήµατα, καθώς και τον τρόπο και τη διαδικασία διεξαγω-
γής του διαγωνισµού. Η προκήρυξη αποστέλλεται, πριν από τη
δηµοσίευσή της, στο Α.Σ.Ε.Π., το οποίο οφείλει να την ελέγξει
από άποψη νοµιµότητας εντός είκοσι (20) ηµερών. Αν παρέλθει
άπρακτη η προθεσµία του προηγούµενου εδαφίου, τεκµαίρεται
η σύµφωνη γνώµη του Α.Σ.Ε.Π.. Οι σχετικοί πίνακες των επιτυ-
χόντων αποστέλλονται στο Α.Σ.Ε.Π. προς έλεγχο νοµιµότητας.» 

Άρθρο 11
Στελέχωση Τεχνικής Υπηρεσίας -

Αντικατάσταση παρ. 1 άρθρου 153 ν. 4781/2021

Η παρ. 1 του άρθρου 153 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί στελέ-
χωσης της Τεχνικής Υπηρεσίας, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Στην Τεχνική Υπηρεσία υφίστανται οι ακόλουθες θέσεις:
α) Προσωπικό µε σχέση Ιδιωτικού Δικαίου Αορίστου Χρόνου:
αα) πέντε (5) θέσεις Κλάδου ΠΕ Μηχανικών µε τις ακόλουθες

ειδικότητες:
- µία (1) θέση Ειδικότητας ΠΕ Αρχιτεκτόνων Μηχανικών,
- µία (1) θέση Ειδικότητας ΠΕ Πολιτικών Μηχανικών,
- µία (1) θέση Ειδικότητας ΠΕ Αγρονόµων Τοπογράφων Μηχα-

νικών,
- µία (1) θέση Ειδικότητας ΠΕ Μηχανολόγων Μηχανικών,
- µία (1) θέση Ειδικότητας ΠΕ Ηλεκτρολόγων Μηχανικών, 
αβ) έντεκα (11) θέσεις Κλάδου ΔΕ Οδηγών Ειδικότητας ΔΕ

Οδηγών,
αγ) τρεις (3) θέσεις Κλάδου ΔΕ Τεχνικού µε τις ακόλουθες ει-

δικότητες:
-δύο (2) θέσεις Ειδικότητας ΔΕ Ηλεκτρολόγων και 
-µία (1) θέση Ειδικότητας ΔΕ Υδραυλικών.
β) Μόνιµο προσωπικό:
- επτά (7) θέσεις Κλάδου ΔΕ Οδηγών Ειδικότητας ΔΕ Οδη-

γών.»

Άρθρο 12
Αρµοδιότητες Β’ Γενικής Διεύθυνσης 

Διεθνών Οικονοµικών Σχέσεων - 
Τροποποίηση περ. η) άρθρου 163 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 163 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των αρµοδιοτή-
των της Β’ Γενικής Διεύθυνσης Διεθνών Οικονοµικών Σχέσεων,
στην περ. η), προστίθενται οι λέξεις «καθώς και τη συνεργασία
µε τον Οργανισµό Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης
(Ο.Ο.Σ.Α.) και τις υπηρεσίες και αρχές των κρατών µελών του σε
θέµατα που άπτονται της λειτουργίας των Επιτροπών Εµπορίου
και Επενδύσεων » και η περ. η) διαµορφώνεται ως εξής: 

«η) τη συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τις υπηρε-
σίες και αρχές άλλων κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
σε θέµατα διεθνών οικονοµικών σχέσεων και εξωστρέφειας,
καθώς και τη συνεργασία µε τον Οργανισµό Οικονοµικής Συνερ-
γασίας και Ανάπτυξης (Ο.Ο.Σ.Α.) και τις υπηρεσίες και αρχές των
κρατών µελών του σε θέµατα που άπτονται της λειτουργίας των
Επιτροπών Εµπορίου και Επενδύσεων,».

Άρθρο 13
Αρµοδιότητες Τµήµατος ΙΙ Συντονισµού

Φορέων Εξωστρέφειας - 
Τροποποίηση περ. ζ) άρθρου 168 ν. 4781/2021

Στην περ. ζ ) του άρθρου 168 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί
των αρµοδιοτήτων του Τµήµατος ΙΙ Συντονισµού Φορέων Εξω-
στρέφειας της Γενικής Γραµµατείας Διεθνών Οικονοµικών Σχέ-
σεων και Εξωστρέφειας, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) προστίθενται οι λέξεις «, της Οµάδας Εργα-
σίας για τις Εξαγωγικές Πιστώσεις και τις Πιστωτικές Εγγυήσεις
του Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης
(Ο.Ο.Σ.Α.), της Οµάδας των Συµµετεχόντων στον Διακανονισµό
του Ο.Ο.Σ.Α. για τις Επίσηµα Υποστηριζόµενες Εξαγωγικές Πι-
στώσεις, καθώς», β) οι λέξεις «µε τον Ο.Α.Ε.Π.» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «µε την Ε.Ε.Ε.Π.» και η περ. ζ) διαµορφώνεται ως
εξής: 

«ζ) τη συµµετοχή στις συνεδριάσεις της Οµάδας Εξαγωγικών
Πιστώσεων του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Οµά-
δας Εργασίας για τις Εξαγωγικές Πιστώσεις και τις Πιστωτικές
Εγγυήσεις του Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανά-
πτυξης (Ο.Ο.Σ.Α.), της Οµάδας των Συµµετεχόντων στον Διακα-
νονισµό του Ο.Ο.Σ.Α. για τις Επίσηµα Υποστηριζόµενες
Εξαγωγικές Πιστώσεις, καθώς και τη διαµόρφωση των ελληνικών
θέσεων σε αυτές, σε συνεργασία µε την Ε.Ε.Ε.Π.,».

Άρθρο 14
Αρµοδιότητες Β6 Διεύθυνσης Πολυµερών Οικονοµικών 

Σχέσεων και Εµπορικής Πολιτικής - Τροποποίηση
άρθρου 189 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 189 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των αρµοδιοτή-
των της Β6 Διεύθυνσης Πολυµερών Οικονοµικών Σχέσεων και
Εµπορικής Πολιτικής, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:
α) στην περ. β), αα) προστίθενται οι λέξεις «, του Οργανισµού Οι-
κονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (Ο.Ο.Σ.Α.)», αβ) διαγρά-
φονται οι λέξεις «προστασίας πνευµατικής ιδιοκτησίας
συµπεριλαµβανοµένης της προστασίας γεωγραφικών ενδείξεων,
δηµοσίων προµηθειών, διευκόλυνσης εµπορίου» και αγ) προστί-
θενται οι λέξεις «και των διεθνών επενδύσεων,», β) στην περ. γ),
προστίθενται οι λέξεις «της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και
στην Επιτροπή Εµπορίου και στην Επιτροπή Επενδύσεων του
Ο.Ο.Σ.Α.» και οι  περ. β) και γ) διαµορφώνονται ως εξής:

«β) την υποστήριξη της ελληνικής εκπροσώπησης και συµµε-
τοχής στα αρµόδια όργανα της Ε.Ε., του Παγκόσµιου Οργανι-
σµού Εµπορίου, του Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας και
Ανάπτυξης (Ο.Ο.Σ.Α.) και λοιπών διεθνών οικονοµικών θεσµών,
όπου εκπροσωπείται η Ελλάδα, για θέµατα διεθνούς εµπορίου
αγαθών, υπηρεσιών, επενδύσεων, και γενικότερα οποιουδήποτε
θέµατος άπτεται του διεθνούς εµπορίου και των διεθνών επεν-
δύσεων, 

γ) τη συµµετοχή στην Επιτροπή Πολιτικής Εµπορίου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και στην Επιτροπή Εµπορίου και στην
Επιτροπή Επενδύσεων του Ο.Ο.Σ.Α.,».

Άρθρο 15
Αρµοδιότητες Τµήµατος Ι Εµπορικής

Πολιτικής στον τοµέα Αγαθών - 
Τροποποίηση άρθρου 191 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 191 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των αρµοδιοτή-
των του Τµήµατος Ι Εµπορικής Πολιτικής στον τοµέα Αγαθών,
προστίθεται περ. η) ως εξής:

«η) τον συντονισµό κατά τη διαµόρφωση των θέσεων της
Χώρας και τη συµµετοχή στην Επιτροπή Εµπορίου (Trade Com-
mittee) του Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυ-
ξης (Ο.Ο.Σ.Α.) υπό τις διάφορες συνθέσεις της, καθώς και στις
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Οµάδες Εργασίας υπό την εποπτεία της, και συγκεκριµένα την
Κοινή Οµάδα Εργασίας για τη Γεωργία και το Εµπόριο, την Κοινή
Οµάδα Εργασίας για το Εµπόριο και το Περιβάλλον (JWPTE), την
Οµάδα Εργασίας της Επιτροπής Εµπορίου και την Οµάδα Εργα-
σίας για την Καταπολέµηση του Παράνοµου Εµπορίου, σε συ-
νεργασία µε συναρµόδιους φορείς.»

Άρθρο 16
Αρµοδιότητες Τµήµατος ΙΙ Εµπορικής Πολιτικής 

στον τοµέα Υπηρεσιών και Επενδύσεων - 
Τροποποίηση άρθρου 192 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 192 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των αρµοδιοτή-
των του Τµήµατος ΙΙ Εµπορικής Πολιτικής στον τοµέα Υπηρεσιών
και Επενδύσεων, προστίθεται περ. η) ως εξής: 

«η) τον συντονισµό κατά τη διαµόρφωση των θέσεων της
Χώρας και τη συµµετοχή στην Επιτροπή Επενδύσεων (Ιnve-
stment Committee) του Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας
και Ανάπτυξης (Ο.Ο.Σ.Α.) υπό τις διάφορες συνθέσεις της,
καθώς και στις Οµάδες Εργασίας υπό την εποπτεία της, και συγ-
κεκριµένα τη Συµβουλευτική Ειδική Οµάδα για τους Κώδικες
Απελευθέρωσης του Ο.Ο.Σ.Α. (Αdvisory Τask Force on the OECD
Codes of Liberalisation), την Οµάδα Εργασίας για την Υπεύθυνη
Επιχειρηµατική Συµπεριφορά, το Δίκτυο Εθνικών Σηµείων Επα-
φής για την Υπεύθυνη Επιχειρηµατική Συµπεριφορά και την
Οµάδα Εργασίας για τα Στατιστικά Στοιχεία των Διεθνών Επεν-
δύσεων (Working Group On International Investment Statistics),
σε συνεργασία µε συναρµόδιους φορείς.»

Άρθρο 17
Αρµοδιότητες Τµήµατος ΙΙ Διεθνών Οργανισµών - 

Τροποποίηση άρθρου 212 ν. 4781/2021

Στην περ. β) του άρθρου 212 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των
αρµοδιοτήτων του  Τµήµατος ΙΙ Διεθνών Οργανισµών, προστίθεν-
ται οι λέξεις «καθώς και του Κέντρου Ανάπτυξης του Οργανισµού
Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (Ο.Ο.Σ.Α.),» και η περ.
β) διαµορφώνεται ως εξής:

«β) της Επιτροπής Αναπτυξιακής Βοήθειας (DAC) του Ο.Ο.Σ.Α.
και ειδικότερα, βα) της ετήσιας Συνόδου Υψηλού Επιπέδου, ββ)
της ετήσιας Συνόδου Ανωτέρου Επιπέδου, βγ) των τακτικών συ-
νόδων της Επιτροπής και βδ) των Οµάδων Εργασίας και Δικτύων
της Επιτροπής, καθώς και του Κέντρου Ανάπτυξης του Οργανι-
σµού Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (Ο.Ο.Σ.Α.),».

Άρθρο 18
Γραµµατέας Υπηρεσιακών και Πειθαρχικών 

Συµβουλίων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 256, παρ. 3 άρ-
θρου 258, παρ. 2 άρθρου 261, παρ. 2 άρθρου 264

και παρ. 2 άρθρου 267 ν. 4781/2021

1. Στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 256 του ν.
4781/2021 (Α’ 31), περί Εισηγητή στο Ανώτατο Υπηρεσιακό Συµ-
βούλιο, προστίθενται οι λέξεις «, που υπηρετεί στη Διεύθυνση
Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνωσης» και η παρ. 1 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«1. Στο Συµβούλιο εισηγείται, χωρίς δικαίωµα ψήφου, ένας
Πρέσβης ή Πληρεξούσιος Υπουργός Α’ ή Β’, αναπληρούµενος
από άλλον οµοιόβαθµό του διπλωµατικό υπάλληλο, οι οποίοι ορί-
ζονται από τον Υπουργό Εξωτερικών, µε διετή θητεία. Στην πε-
ρίπτωση εξέτασης θεµάτων της Ειδικής Νοµικής Υπηρεσίας,
καθήκοντα εισηγητή εκτελεί ο Ειδικός Νοµικός Σύµβουλος. Στην
περίπτωση διορισµού Ειδικού Νοµικού Συµβούλου, στο Συµβού-
λιο εισηγείται Πρέσβης ή Πληρεξούσιος Υπουργός Α’ ή Β’. Κα-
θήκοντα γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος του Διπλωµατικού
Κλάδου, που υπηρετεί στη Διεύθυνση Προσωπικού και Διοικητι-
κής Οργάνωσης.»

2. Στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 258 του ν.
4781/2021, περί συγκρότησης του Ανώτατου Πειθαρχικού Υπη-
ρεσιακού Συµβουλίου, προστίθενται οι λέξεις    «, που υπηρετεί
στη Διεύθυνση Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνωσης» και η

παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:
«3. Στο Συµβούλιο εισηγείται, χωρίς δικαίωµα ψήφου, ένας

Πρέσβης ή Πληρεξούσιος Υπουργός Α’ ή Β’, αναπληρούµενος
από άλλον οµοιόβαθµό του διπλωµατικό υπάλληλο, οι οποίοι ορί-
ζονται από τον Υπουργό Εξωτερικών, µε διετή θητεία. Στην πε-
ρίπτωση εξέτασης θεµάτων της Ειδικής Νοµικής Υπηρεσίας,
καθήκοντα εισηγητή εκτελεί ο Ειδικός Νοµικός Σύµβουλος. Στην
περίπτωση του Ειδικού Νοµικού Συµβούλου, στο Συµβούλιο ει-
σηγείται Πρέσβης ή Πληρεξούσιος Υπουργός Α’ ή Β’. Καθήκοντα
γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος του Διπλωµατικού Κλάδου, που
υπηρετεί στη Διεύθυνση Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνω-
σης.»

3. Στην παρ. 2 του άρθρου 261 του ν. 4781/2021, περί συγκρό-
τησης του Υπηρεσιακού Συµβουλίου, προστίθενται οι λέξεις «και
Διοικητικής Οργάνωσης» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Καθήκοντα γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος του Διπλωµατι-
κού Κλάδου που υπηρετεί στη Διεύθυνση Προσωπικού και Διοι-
κητικής Οργάνωσης.»

4. Στην παρ. 2 του άρθρου 264 του ν. 4781/2021, περί συγκρό-
τησης του Πειθαρχικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου, προστίθενται
οι λέξεις «και Διοικητικής Οργάνωσης» και η παρ. 2 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«2. Καθήκοντα γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος του Διπλωµατι-
κού Κλάδου που υπηρετεί στη Διεύθυνση Προσωπικού και Διοι-
κητικής Οργάνωσης.»

5. Στην παρ. 2 του άρθρου 267 του ν. 4781/2021, περί συγκρό-
τησης του Δευτεροβάθµιου Πειθαρχικού Υπηρεσιακού Συµβου-
λίου, διαγράφονται οι λέξεις «µε βαθµό Συµβούλου Πρεσβείας
Α’ ή Β’» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Καθήκοντα γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος του Διπλωµατι-
κού Κλάδου που υπηρετεί στη Διεύθυνση Προσωπικού και Διοι-
κητικής Οργάνωσης.»

Άρθρο 19
Λειτουργία Α.Π.Υ.Σ. - Τροποποίηση παρ. 5 

άρθρου 260 ν. 4781/2021

Στην παρ. 5 του άρθρου 260 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί της
λειτουργίας του Ανώτατου Πειθαρχικού Υπηρεσιακού Συµβου-
λίου, προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 5 διαµορφώνεται
ως εξής: 

«5. Οι αποφάσεις του Α.Π.Υ.Σ. αιτιολογούνται και είναι υποχρε-
ωτικές για τον Υπουργό. Τα πρακτικά του Α.Π.Υ.Σ. δηµοσιεύονται
εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών από την έκδοση της απόφα-
σης.» 

Άρθρο 20
Αρµοδιότητες Επιτροπής Αποχαρακτηρισµού -
Τροποποίηση περ. δ) άρθρου 282 ν. 4781/2021

Στο πρώτο εδάφιο της περ. δ) του άρθρου 282 του        ν.
4781/2021 (Α’ 31), περί των αρµοδιοτήτων της Επιτροπής Απο-
χαρακτηρισµού, διαγράφονται οι λέξεις «ή εφόσον η αποδέ-
σµευσή του έχει ζητηθεί για δικαστική χρήση και υπό τις
προϋποθέσεις του άρθρου 5 του           ν. 2690/1999 (Κώδικα Δι-
οικητικής Διαδικασίας, Α’ 45)» και η περ. δ) διαµορφώνεται ως
εξής: 

«δ) Ο αποχαρακτηρισµός, εάν απαιτείται, και η αποδέσµευση
υπηρεσιακού αρχείου νεώτερου των τριάντα (30) ετών, εφόσον
συντρέχουν λόγοι υπηρεσιακού ή εθνικού συµφέροντος. Σχετική
εισήγηση της Επιτροπής Αποχαρακτηρισµού υποβάλλεται στον
Υπουργό Εξωτερικών, ο οποίος αποφασίζει για τον αποχαρακτη-
ρισµό και την αποδέσµευση ή µη του αρχείου.» 

Άρθρο 21
Διπλωµατικά και υπηρεσιακά διαβατήρια - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 321 ν. 4781/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 321 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των
διπλωµατικών και υπηρεσιακών διαβατηρίων, προστίθεται περ.
ιζ) ως εξής:
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«ιζ) στους διπλωµατικούς ταχυδρόµους, όταν ταξιδεύουν σε
χώρες ειδικών συνθηκών διαβίωσης.»  

Άρθρο 22
Κανονικές άδειες - Τροποποίηση παρ. 2 και 6 

άρθρου 322 ν. 4781/2021

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 322 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί
κανονικών αδειών των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών,
προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«2. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, και εφόσον οι ανάγκες της
υπηρεσίας το επιτρέπουν, είναι δυνατόν να χορηγηθεί άδεια ενός
µηνός κατ’ έτος, άνευ αποδοχών, κατόπιν εξαντλήσεως της κα-
νονικής αδείας. Η άδεια χορηγείται υποχρεωτικά στον φυσικό,
θετό και ανάδοχο γονέα όταν πρόκειται για νοσηλεία ανήλικου
τέκνου λόγω ασθένειας ή ατυχήµατος που καθιστά αναγκαία την
άµεση παρουσία του.» 

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 322 του ν. 4781/2021, προστίθεται
δεύτερο εδάφιο και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Στους υπαλλήλους οι οποίοι υπηρετούν στο εξωτερικό, κα-
ταβάλλεται κατ’ έτος, σύµφωνα µε το άρθρο 431, το ισόποσο του
χαµηλότερου ναύλου εισιτηρίου οικονοµικής θέσης µε δυνατό-
τητα µεταφοράς αποσκευής, µετ’ επιστροφής για τους ίδιους,
τον/τη σύζυγο ή το έτερο συµβαλλόµενο µε σύµφωνο συµβίωσης
µέρος, καθώς και τα προστατευόµενα τέκνα τους, προκειµένου
να διανύσουν την άδειά τους στην Ελλάδα. Το προηγούµενο εδά-
φιο δεν εφαρµόζεται για το έτος κατά το οποίο ο υπάλληλος µε-
τακινείται από την Κεντρική Υπηρεσία σε Αρχές της Εξωτερικής
Υπηρεσίας και αντίστροφα.»

Άρθρο 23
Αναρρωτικές άδειες - Αντικατάσταση 

άρθρου 323 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 323 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των αναρρωτικών
αδειών των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) διαγράφονται από τον τίτλο οι
λέξεις «και άδειες κύησης και λοχείας», β) οι παρ. 1, 2 και 3 αν-
τικαθίστανται, γ) στην παρ. 4: γα) στην περ. α), i) στο πρώτο εδά-
φιο οι λέξεις «συνολικώς, αναρρωτικής άδειας» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «κατ’ έτος συνεχόµενης αναρρωτικής αδείας για
το ίδιο νόσηµα», ii) τα εδάφια τέταρτο και πέµπτο αντικαθίσταν-
ται, γβ) στην περ. γ) προστίθεται τρίτο εδάφιο, δ) η αρίθµηση της
παρ. 8 διορθώνεται σε παρ. 7, ε) προστίθεται νέα παρ. 8,  στ) η
παρ. 9 καταργείται και το άρθρο 323 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 323
Αναρρωτικές άδειες

1. Για τις αναρρωτικές άδειες των υπαλλήλων της Κεντρικής
και της Εξωτερικής Υπηρεσίας που υπάγονται στη δικαιοδοσία
του Υπουργείου Εξωτερικών έως και δύο (2) µήνες κατ’ έτος,
ισχύουν οι ρυθµίσεις περί αναρρωτικής άδειας του Υπαλληλικού
Κώδικα.   

2. Σε περίπτωση συστηµατικής απουσίας του υπαλλήλου µε
επίκληση, κατ’ επανάληψη, λόγων υγείας, η αναρρωτική άδεια
χορηγείται κατόπιν γνωµάτευσης της Πρωτοβάθµιας Υγειονοµι-
κής Επιτροπής: 

α) για τους υπηρετούντες στην Κεντρική Υπηρεσία µε την υπο-
βολή πιστοποιητικού από δηµόσιο νοσηλευτικό ίδρυµα, 

β) για τους υπηρετούντες στην Εξωτερική Υπηρεσία µε την
υποβολή πιστοποιητικού και από δεύτερο ιατρό που ορίζεται από
τον Προϊστάµενο της Αρχής, 

γ) για τους Προϊσταµένους των Αρχών Εξωτερικής Υπηρεσίας
µε την υποβολή πιστοποιητικών δύο (2) ιατρών στην αλλοδαπή,
που ορίζονται από τον νόµιµο αναπληρωτή του. 

Σε περίπτωση συχνά επαναλαµβανόµενων απουσιών, λόγω
αναρρωτικής άδειας, διάρκειας άνω του διµήνου µέσα στο ίδιο
έτος, που προκαλούν πρόβληµα στη λειτουργία της Αρχής, ο
Προϊστάµενος µπορεί να εισηγηθεί την ανάκληση του υπαλλήλου

στην Κεντρική Υπηρεσία.
3. Η συνεχόµενη αναρρωτική άδεια, πέραν του διµήνου, µπο-

ρεί να παραταθεί µέχρι δύο (2) ακόµη µήνες, εάν η ανάγκη πα-
ράτασης της άδειας βεβαιωθεί µε νεότερη αιτιολογηµένη ιατρική
έκθεση, για τους υπηρετούντες:

α) στην Κεντρική Υπηρεσία και από δηµόσιο νοσηλευτικό
ίδρυµα,   

β) στην Εξωτερική Υπηρεσία, από έναν ακόµη ιατρό.
Η δίµηνη παράταση αναρρωτικής άδειας χορηγείται κατόπιν

γνωµάτευσης της Πρωτοβάθµιας Υγειονοµικής Επιτροπής και
λαµβάνεται χωρίς περικοπή των αποδοχών, καθώς και της απο-
ζηµίωσης υπηρεσίας αλλοδαπής για τους υπηρετούντες σε
Αρχές της Εξωτερικής Υπηρεσίας.

4.α) Αν παρέλθει ο χρόνος της τετράµηνης κατ’ έτος συνεχό-
µενης αναρρωτικής αδείας για το ίδιο νόσηµα και ο υπάλληλος
κωλύεται να ασκήσει τα καθήκοντά του, ο Υπουργός Εξωτερικών
ζητά αιτιολογηµένη γνωµοδότηση τριµελούς επιτροπής για την
ικανότητα του υπαλλήλου προς περαιτέρω εκτέλεση των καθη-
κόντων του. Η επιτροπή αυτή απαρτίζεται από τρεις καθηγητές
του Τµήµατος Ιατρικής του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπι-
στηµίου Αθηνών, τουλάχιστον στη βαθµίδα του επίκουρου καθη-
γητή, οι οποίοι ορίζονται κατά περίπτωση, ανάλογα µε το
νόσηµα, από τον Υπουργό. Στην επιτροπή µετέχει ως εισηγητής,
χωρίς ψήφο, ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Προσωπικού και
Διοικητικής Οργάνωσης. Καθήκοντα Γραµµατέα εκτελεί υπάλλη-
λος της Διεύθυνσης Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνωσης. Ο
Πρόεδρος της ανωτέρω επιτροπής καθορίζει τον τρόπο συνε-
δρίασής της, είτε διαδικτυακά είτε µε φυσική παρουσία. 

β) Η επιτροπή αποφαίνεται οριστικώς για την ανάγκη παράτα-
σης της αναρρωτικής άδειας έως ακόµη τέσσερις (4) µήνες. Σε
περίπτωση παράτασης της αναρρωτικής άδειας υπαλλήλου που
υπηρετεί στην εξωτερική υπηρεσία, ο Υπουργός Εξωτερικών,
µετά από γνώµη του οικείου Υπηρεσιακού Συµβουλίου, αποφα-
σίζει για τη διατήρηση ή µη του υπαλλήλου στη θέση του στην
αλλοδαπή. 

γ) Σε περίπτωση νοσηµάτων δυσίατων, σύµφωνα µε τον Υπαλ-
ληλικό Κώδικα, ο παρεχόµενος, κατά τα ανωτέρω, χρόνος αναρ-
ρωτικής άδειας δύναται να παραταθεί έως και τα δύο (2) έτη. Για
την ανάγκη παράτασης αποφαίνεται η ως άνω Επιτροπή. 

Η παράταση αναρρωτικής άδειας των περ. β) και γ) για τους
υπηρετούντες στην Κεντρική Υπηρεσία λαµβάνεται χωρίς περι-
κοπή των αποδοχών, ενώ για τους υπηρετούντες σε Αρχές της
Εξωτερικής Υπηρεσίας λαµβάνεται στην περ. β) χωρίς περικοπή
των αποδοχών και της αποζηµίωσης υπηρεσίας αλλοδαπής, ενώ
στην περ. γ) χωρίς περικοπή των αποδοχών.

δ) Μετά την πάροδο του ανώτατου ορίου αναρρωτικής αδείας
και σε περίπτωση ανάγκης παράτασης αυτής, ο υπάλληλος δύ-
ναται να ζητήσει τη χορήγηση άδειας άνευ αποδοχών για σοβα-
ρούς λόγους ή την προσωρινή απαλλαγή καθηκόντων για
απολύτως δικαιολογηµένες ατοµικές ανάγκες βάσει του άρθρου
335. 

5. Ο Υπουργός µπορεί να παραπέµπει και αυτεπαγγέλτως στην
ως άνω επιτροπή, µε το ερώτηµα της απαλλαγής από τα καθή-
κοντά τους, υπαλλήλους, εφόσον θεωρεί ότι δεν µπορούν να τα
εκτελούν λόγω σωµατικής ή πνευµατικής ανικανότητας.

6.α) Αν η ασθένεια δεν µπορεί να ιαθεί, η τριµελής επιτροπή
της παρ. 4 αποφαίνεται για την πλήρη ανικανότητα του πάσχον-
τος υπαλλήλου προς εκτέλεση των υπηρεσιακών του καθηκόν-
των.

β) Ο κρινόµενος ως πλήρως ανίκανος υπάλληλος παύεται/απο-
λύεται, µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκδίδε-
ται µετά από σύµφωνη γνώµη του οικείου Υπηρεσιακού
Συµβουλίου.

7. Αν υπάλληλος τοποθετηµένος στην Εξωτερική Υπηρεσία,
του οποίου έχει ήδη προσδιορισθεί το δεκαήµερο της µετάθεσής
του σε άλλη Αρχή του Εξωτερικού ή στην Κεντρική Υπηρεσία,
ασθενήσει και λάβει αναρρωτική άδεια που υπερβαίνει τη διάρ-
κεια του ανωτέρω δεκαηµέρου, ως ηµεροµηνία παράδοσης υπη-
ρεσίας θεωρείται αυτοµάτως η τελευταία ηµέρα του
δεκαηµέρου, εφόσον αυτή δεν τροποποιηθεί. Σε αυτήν την πε-
ρίπτωση, η αποζηµίωση υπηρεσίας στην αλλοδαπή παύει να κα-
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ταβάλλεται αυτοµάτως µε την παρέλευση του δεκαηµέρου και,
εφόσον πρόκειται για υπάλληλο που µετατίθεται σε άλλη Αρχή
Εξωτερικού, µέχρις ότου ο υπάλληλος αναλάβει υπηρεσία στη
νέα Αρχή.

8. Σε περίπτωση µη έγκρισης της αναρρωτικής αδείας ή τµή-
µατος αυτής από την Πρωτοβάθµια Υγειονοµική Επιτροπή των
παρ. 1, 2 και 3 ή από την τριµελή Επιτροπή της παρ. 4, ο υπάλ-
ληλος χρεώνεται µε κανονική άδεια, εφόσον υπάρχει υπόλοιπο,
διαφορετικά µε περικοπή αποδοχών. 

9. [Καταργείται].»

Άρθρο 24
Άδειες µητρότητας και ανατροφής τέκνου -
Προσθήκη άρθρου 323Α στον ν. 4781/2021

Μετά από το άρθρο 323 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των
αναρρωτικών αδειών, προστίθεται άρθρο 323Α, ως εξής: 

«Άρθρο 323Α
Άδειες µητρότητας και ανατροφής τέκνου

1. Οι κυοφορούσες υπάλληλοι που υπηρετούν στην Κεντρική
και στην Εξωτερική Υπηρεσία απέχουν υποχρεωτικά της υπηρε-
σίας σύµφωνα µε τη νόµιµη διαδικασία, από τον έβδοµο µήνα
της κύησης και τελούν σε άδεια µητρότητας. Η άδεια αυτή πα-
ρατείνεται επί τρεις (3) µήνες µετά τον τοκετό, εφόσον το τεχθέν
ζει, ή, διαφορετικά, επί τριάντα (30) ηµέρες. Σε περίπτωση πο-
λύδυµης κύησης η άδεια λοχείας αυξάνεται κατά ένα (1) µήνα
για κάθε τέκνο πέραν του ενός (1). Οι τυγχάνουσες των ανωτέρω
αδειών λαµβάνουν πλήρεις τις αποδοχές του βαθµού τους, εφό-
σον υπηρετούν στην Κεντρική Υπηρεσία, της θέσης τους δε, εφό-
σον υπηρετούν στην Εξωτερική Υπηρεσία.

2. Χρήση του δικαιώµατος χορήγησης άδειας ανατροφής τέ-
κνου άνευ αποδοχών, καθώς και της άδειας των εννέα (9) µηνών
µε αποδοχές όπως ορίζει ο Υπαλληλικός Κώδικας, µπορούν να
κάνουν οι υπάλληλοι µόνον της Κεντρικής Υπηρεσίας. Από τον
περιορισµό του ως άνω δικαιώµατος αποκλειστικά στους υπαλ-
λήλους της Κεντρικής Υπηρεσίας, εξαιρούνται οι υπηρετούντες
υπάλληλοι στην Εξωτερική Υπηρεσία µε συνυπηρέτηση ή µε από-
σπαση οι οποίοι δεν καταλαµβάνουν οργανική θέση και δεν αµεί-
βονται µε αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής.» 

Άρθρο 25
Ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή

περίθαλψη στο εξωτερικό - 
Τροποποίηση παρ. 2 και 3 άρθρου 324 ν. 4781/2021

1. Στην περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 324 του               ν.
4781/2021 (Α 31), περί της ιατροφαρµακευτικής και νοσοκοµει-
ακής περίθαλψης στο εξωτερικό του προσωπικού του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, διαγράφεται το τρίτο εδάφιο και η περ. α)
διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Τα νοσήλια των υπαλλήλων, οι οποίοι υπηρετούν στην Εξω-
τερική Υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών, καταβάλλονται
σύµφωνα µε τις γενικές διατάξεις. Οι διατάξεις περί νοσηλείας
στο εξωτερικό εφαρµόζονται και για τους υπαλλήλους του
Υπουργείου Εξωτερικών οι οποίοι τελούν σε ειδική αποστολή.»

2. Στο πρώτο εδάφιο της περ. α) της παρ. 3 του άρθρου 324
του ν. 4781/2021, διαγράφονται οι λέξεις «ή σε κράτη µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν δέχονται το ενωσιακό έγγραφο
Ε112 (S2)» και η περ. α) διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Σε περιπτώσεις επείγουσας ιατρικής ανάγκης υπαλλήλου
ή µελών της οικογένειάς του που υπηρετεί στην Εξωτερική Υπη-
ρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών σε χώρες εκτός Ευρωπαϊκής
Ένωσης, οι ιατρικές δαπάνες καταβάλλονται ως νόµιµα έξοδα
από τις προξενικές εισπράξεις. Αν αυτές δεν υπάρχουν ή δεν
επαρκούν, οι δαπάνες καλύπτονται από την πάγια προκαταβολή
και, όταν δεν υπάρχει πάγια προκαταβολή ή αυτή δεν επαρκεί,
ζητείται η αποστολή εµβάσµατος από άλλη Αρχή του εξωτερι-
κού. Τα δικαιολογητικά υποβάλλονται στις αρµόδιες υπηρεσίες
από τον οικείο Γενικό Πρόξενο ή Πρόξενο ή Διευθύνοντα Προ-

ξενικό Γραφείο Πρεσβείας ή Διαχειριστή της πάγιας προκαταβο-
λής.»

Άρθρο 26
Εκπαιδευτικές άδειες - Κατάργηση παρ. 3 

άρθρου 325 ν. 4781/2021

Η παρ. 3 του άρθρου 325 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των
εκπαιδευτικών αδειών των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, καταργείται. 

Άρθρο 27
Κατάργηση εξουσιοδοτικής διάταξης - 

Τροποποίηση άρθρου 326 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 326 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί εξουσιοδοτικών
διατάξεων, η παρ. 1 καταργείται και το άρθρο 326 διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«Άρθρο 326
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. [Καταργείται].
2. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών ορίζονται το κό-

στος έκδοσης, η µορφή και ο τύπος των διπλωµατικών και υπη-
ρεσιακών διαβατηρίων, τα απαραίτητα στοιχεία που αυτά
περιλαµβάνουν, καθώς και τα δικαιολογητικά για την έκδοση και
την ισχύ αυτών.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών ρυθµίζονται οι λε-
πτοµέρειες εφαρµογής της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 324
για την επιλογή επιτόπιου παρόχου ασφαλιστικής κάλυψης. Με
όµοια απόφαση, µετά από ειδικώς αιτιολογηµένη εισήγηση του
επικεφαλής της Αρχής, καταρτίζεται αρχικά και τροποποιείται
κάθε φορά ο κατάλογος των Αρχών της Εξωτερικής Υπηρεσίας
για τις οποίες ακολουθείται η διαδικασία του προηγούµενου εδα-
φίου.»

Άρθρο 28
Μητρώο Υπαλλήλων - Τροποποίηση 

άρθρου 327 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 327 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί του µητρώου
υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών, επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) η περ. γ) της παρ. 1 αντικαθίσταται, β)
στην παρ. 2, στην περ. α) προστίθενται οι λέξεις «ευαρέσκειες,
εύφηµες µνείες, παρασηµοφορήσεις, συγχαρητήριες και ευχα-
ριστήριες επιστολές από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας ή τα
µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου, καθώς και τα σχετικά µε τα
ανωτέρω συνοδευτικά έγγραφα (όπως αιτήσεις και διαβιβα-
στικά)», γ) η παρ. 3 καταργείται, δ) στην παρ. 6 οι λέξεις «µητρώο
επιµόρφωσης» και «µητρώο εκπαίδευσης» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «προσωπικό µητρώο», ε) η παρ. 7 καταργείται, στ) στην
παρ. 8, διαγράφονται τα εδάφια δεύτερο, τρίτο, τέταρτο και πέµ-
πτο και το άρθρο 327 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στη Διεύθυνση Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνωσης
του Υπουργείου Εξωτερικών τηρείται το µητρώο κάθε υπαλλή-
λου του Υπουργείου Εξωτερικών, το οποίο αποτελείται από: α)
τον ατοµικό φάκελο, β) το προσωπικό µητρώο, γ) τον φάκελο
αδειών, δ) τον φάκελο µισθολογικών θεµάτων.

2. Ο ατοµικός φάκελος περιλαµβάνει, µε την ευθύνη του Προ-
ϊσταµένου της Διεύθυνσης Προσωπικού και Διοικητικής Οργά-
νωσης και του νόµιµου αναπληρωτή του, από τα στοιχεία του
µητρώου του υπαλλήλου τα ακόλουθα:

α) εκθέσεις αξιολόγησης και προσφυγές κατ’ αυτών, ευαρέ-
σκειες, εύφηµες µνείες, παρασηµοφορήσεις, συγχαρητήριες και
ευχαριστήριες επιστολές από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας ή
τα µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου, καθώς και τα σχετικά µε
τα ανωτέρω συνοδευτικά έγγραφα (όπως αιτήσεις και διαβιβα-
στικά),

β) αντίγραφα των πράξεων προαγωγών ή µη του υπαλλήλου,
γ) αντίγραφα των πράξεων επιβολής των πειθαρχικών ποινών,

καθώς και των κλήσεων σε απολογία, εφόσον έχει επιβληθεί πει-
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θαρχική ποινή, των ενστάσεων και των προσφυγών κατά των πει-
θαρχικών ποινών και των αποφάσεων επί των ενστάσεων και προ-
σφυγών, καθώς επίσης και αντίγραφα των αµετάκλητων
καταδικαστικών αποφάσεων των ποινικών δικαστηρίων που
έχουν εκδοθεί για ποινικά αδικήµατα του υπαλλήλου που αποτε-
λούν και πειθαρχικά παραπτώµατα.

3. [Καταργείται].
4. Κάθε υπάλληλος έχει δικαίωµα γνώσης των στοιχείων του

ατοµικού του φακέλου, τα οποία είναι απόρρητα έναντι τρίτων.
5. Το προσωπικό µητρώο του υπαλλήλου τηρείται µετά από

τον διορισµό του και περιλαµβάνει όλα τα στοιχεία που προσδιο-
ρίζουν την ατοµική, οικογενειακή, περιουσιακή και υπηρεσιακή
του κατάσταση, πέραν αυτών που αναφέρονται στην παρ. 2.

6. Το προσωπικό µητρώο περιλαµβάνει όλα τα στοιχεία που
αφορούν στην επιστηµονική κατάρτιση του υπαλλήλου και τηρεί-
ται µε την ευθύνη του Προϊσταµένου της Διεύθυνσης Προσωπι-
κού και Διοικητικής Οργάνωσης και του νόµιµου αναπληρωτή
του. Το προσωπικό µητρώο συνεκτιµάται, επικουρικά, από τα
Υπηρεσιακά Συµβούλια κατά την αξιολόγηση των ουσιαστικών
προσόντων των υπαλλήλων σε σχέση µε τις απαιτήσεις της υπη-
ρεσίας. Ειδικότερα, το προσωπικό µητρώο περιλαµβάνει:

α) αντίγραφα των τίτλων σπουδών, µετεκπαίδευσης, και εν
γένει επιµόρφωσης ανεξαρτήτως της συνάφειάς τους µε τις αρ-
µοδιότητες του Υπουργείου Εξωτερικών,

β) βεβαιώσεις συµµετοχής σε εκπαιδευτικές δραστηριότητες
που διοργανώνονται από το Υπουργείο Εξωτερικών ή άλλους φο-
ρείς του δηµόσιου τοµέα και έχουν σχέση µε τις αρµοδιότητες
του Υπουργείου Εξωτερικών,

γ) αιτήσεις του υπαλλήλου για συµµετοχή σε εκπαιδευτικές
δραστηριότητες του Υπουργείου Εξωτερικών που σχετίζονται µε
τα αντικείµενα του κλάδου του και τις εν γένει ανάγκες της υπη-
ρεσίας,

δ) κάθε άλλο στοιχείο, συναφές προς τις αρµοδιότητες του
Υπουργείου Εξωτερικών, που ζητεί ο υπάλληλος να περιληφθεί
στο προσωπικό του µητρώο, όπως δηµοσιεύσεις, εργασίες, συµ-
µετοχή σε σεµινάρια ή ανακοινώσεις σε συνέδρια, συµµετοχή σε
επιµορφωτικά προγράµµατα και άλλα.

7. [Καταργείται]. 
8. Τα έγγραφα της περ. α) της παρ. 2 κοινοποιούνται από τη

Διεύθυνση Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνωσης, εντός δύο
(2) µηνών από τη σύνταξή τους, στους ενδιαφερόµενους.

9. Παράλειψη των υπόχρεων για την τήρηση, φύλαξη και ενη-
µέρωση του µητρώου, συνιστά το παράπτωµα της περ. κη’ της
παρ. 1 του άρθρου 107 του Υπαλληλικού Κώδικα.»

Άρθρο 29
Επετηρίδες Υπαλλήλων - Προσθήκη άρθρου 327Α

στον ν. 4781/2021

Μετά από το άρθρο 327 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί του µη-
τρώου υπαλλήλων, προστίθεται άρθρο 327Α, ως εξής: 

«Άρθρο 327Α
Επετηρίδες υπαλλήλων

1. Η Διεύθυνση Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνωσης τηρεί
πίνακες µε τους υπαλλήλους όλων των κλάδων του Υπουργείου
Εξωτερικών κατά σειρά αρχαιότητας («επετηρίδες»). Στους πί-
νακες αυτούς αναγράφονται για κάθε υπάλληλο: το ονοµατεπώ-
νυµο, το πατρώνυµο, η ηµεροµηνία δηµοσίευσης του αρχικού
διορισµού και της τελευταίας προαγωγής, η Αρχή της Εξωτερι-
κής Υπηρεσίας στην οποία υπηρετεί και η ηµεροµηνία ανάληψης
υπηρεσίας σε αυτή ή η Διεύθυνση της Κεντρικής Υπηρεσίας στην
οποία υπηρετεί και η ηµεροµηνία ανάληψης υπηρεσίας σε αυτή,
καθώς και η ηµεροµηνία ανάληψης υπηρεσίας στην Κεντρική
Υπηρεσία.

2. Οι πίνακες και κάθε τροποποίησή τους κυρώνονται και κοι-
νοποιούνται, από τη Διεύθυνση Προσωπικού και Διοικητικής Ορ-
γάνωσης, στην υπηρεσιακή ηλεκτρονική διεύθυνση των
υπαλλήλων και αναρτώνται στην ηλεκτρονική υπηρεσία «cata-
logue» του Υπουργείου Εξωτερικών, εντός του πρώτου τριµήνου

κάθε έτους. 
3. Διόρθωση των στοιχείων που αναγράφονται στους πίνακες

γίνεται ύστερα από αίτηση του υπαλλήλου στη Διεύθυνση Προ-
σωπικού και Διοικητικής Οργάνωσης, η οποία υποβάλλεται εντός
προθεσµίας δέκα (10) ηµερών από την κοινοποίηση της παρ. 2.
Αν η αίτηση διόρθωσης γίνει δεκτή, τροποποιείται ο σχετικός πί-
νακας. 

4. Αν η αίτηση διόρθωσης απορριφθεί ή δεν απαντηθεί εντός
προθεσµίας δέκα (10) ηµερών από την υποβολή της, επιτρέπεται
η υποβολή προσφυγής στο Ανώτατο Υπηρεσιακό Συµβούλιο, αν
υποβάλλεται από υπάλληλο του Διπλωµατικού Κλάδου µε τον
βαθµό του Πρέσβεως, του Πληρεξούσιου Υπουργού Α’ και Β’,
από υπάλληλο του επιστηµονικού προσωπικού της Ειδικής Νο-
µικής Υπηρεσίας µε τον βαθµό του Νοµικού Συµβούλου Α’ και Β’,
από υπάλληλο του Κλάδου Εµπειρογνωµόνων µε τον βαθµό του
Εµπειρογνώµονα Πρεσβευτή - Συµβούλου Α’ και Β’, από υπάλ-
ληλο του Κλάδου Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων µε τον
βαθµό του Γενικού Συµβούλου Οικονοµικών και Εµπορικών Υπο-
θέσεων Α’ και Β’ και από υπάλληλο του Κλάδου Συµβούλων και
Γραµµατέων Επικοινωνίας µε τον βαθµό του Γενικού Συµβούλου
Επικοινωνίας Α’ και Β’, ή στο Υπηρεσιακό Συµβούλιο, αν υποβάλ-
λεται από υπάλληλο που δεν φέρει τους ανωτέρω βαθµούς ή
από υπάλληλο των λοιπών Κλάδων, εντός προθεσµίας τριάντα
(30) ηµερών από την πάροδο της ανωτέρω δεκαήµερης προθε-
σµίας ή από την κοινοποίηση της απορριπτικής απόφασης, αν
αυτή γίνει νωρίτερα. Η προσφυγή εξετάζεται από το κατά περί-
πτωση αρµόδιο Υπηρεσιακό Συµβούλιο και, εφόσον γίνει δεκτή,
τροποποιείται ο σχετικός πίνακας.»

Άρθρο 30
Αξιολόγηση υπαλλήλων - Τροποποίηση παρ. 2, 3, 5, 11 

και 14, κατάργηση παρ. 1, 4 και 10 και προσθήκη 
παρ. 15 στο άρθρο 328 του ν. 4781/2021

Στο άρθρο 328 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί της αξιολόγησης
των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών, επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις: α) οι παρ. 1, 4 και 10 καταργούνται, β)
στην παρ. 2, βα) στο πρώτο εδάφιο διαγράφονται οι λέξεις «στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, σε διεθνείς οργανισµούς ή διασκέψεις ή δι-
πλωµατικές διαπραγµατεύσεις», ββ) διαγράφεται το τελευταίο,
πέµπτο, εδάφιο, γ) στην παρ. 3, γα) στο πρώτο εδάφιο, διαγρά-
φεται η αριθµητική βαθµολογική κλίµακα, γβ) στο δεύτερο εδά-
φιο, i) καταργείται η περ. α), ii) στην υποπερ. γα) διαγράφονται
οι λέξεις «, τις οποίες έχει αναπτύξει τόσο γραπτώς όσο και προ-
φορικώς σε συσκέψεις. Βαθµός επίτευξης των υπηρεσιακών στό-
χων, όπως αυτοί αποτυπώνονται στο Στρατηγικό και
Επιχειρησιακό Σχέδιο και στο Σχέδιο Δράσης», iii) στην υποπερ.
γβ) διαγράφονται, στο πρώτο εδάφιο, οι λέξεις «η οποία να αν-
ταποκρίνεται ποιοτικά στα ανατεθειµένα σε αυτόν καθήκοντα»
και στο δεύτερο εδάφιο, οι λέξεις «του ατοµικού και συλλογικού
φόρτου εργασίας», iv) στην υποπερ. γγ), στο δεύτερο εδάφιο,
διαγράφονται οι λέξεις «κατά τρόπο που να συµβαδίζει µε τα
συµφέροντα της χώρας και των τοµέων ευθύνης του», v) οι υπο-
περ. γστ) και γζ) καταργούνται, δ) στην παρ. 5, στο πρώτο εδά-
φιο, οι λέξεις «και υπογράφει την έκθεση αξιολόγησης, αφού
αυτή ολοκληρωθεί» αντικαθίστανται από τις λέξεις «της έκθεσης
αξιολόγησης», ε) στην παρ. 11, στο δεύτερο εδάφιο, οι λέξεις
«σε ειδικό χώρο του εντύπου της έκθεσης αξιολόγησης» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «σε ειδικό έντυπο που επισυνάπτεται
στην έκθεση αξιολόγησης», στ) στην          παρ. 14, στα) στο
πρώτο εδάφιο, διαγράφονται οι λέξεις «ή που η υπηρεσιακή πα-
ρουσία και πορεία του αξιολογηµένου υπαλλήλου δεν επαλη-
θεύει», στβ) η λέξη «ολοκλήρωσης» αντικαθίσταται από τις λέξεις
«κοινοποίησης στον αξιολογούµενο», στγ) διαγράφεται το δεύ-
τερο εδάφιο, ζ) προστίθεται παρ. 15 και µετά από νοµοτεχνικές
βελτιώσεις το άρθρο 328 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 328
Αξιολόγηση

1. [Καταργείται].
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2. Οι προϊστάµενοι των οργανικών µονάδων της Κεντρικής και
Εξωτερικής Υπηρεσίας υποχρεούνται να συντάσσουν, υπογρά-
φουν και υποβάλλουν στην αρµόδια Διεύθυνση Προσωπικού και
Διοικητικής Οργάνωσης, έκθεση αξιολόγησης, κάθε έτος, για την
απόδοση των υπηρετούντων στη µονάδα τους υπαλλήλων του
Υπουργείου Εξωτερικών, καθώς και των άλλων υπουργείων και
κρατικών υπηρεσιών. Ειδικά όσον αφορά στα Γραφεία Οικονο-
µικών και Εµπορικών Υποθέσεων και τα Γραφεία Δηµόσιας Δι-
πλωµατίας, οι εκθέσεις αξιολόγησης των προϊσταµένων τους
συντάσσονται, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο προηγούµενο
εδάφιο, από τον οικείο Πρέσβη και, στην περίπτωση Γραφείου
που λειτουργεί σε προξενική Αρχή, µετά από εισήγηση του προ-
ϊσταµένου της οικείας προξενικής Αρχής. Οι εκθέσεις αξιολόγη-
σης των υπαλλήλων που έχουν τοποθετηθεί σε Γραφείο
Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων ή σε Γραφείο Δηµόσιας
Διπλωµατίας, συντάσσονται από τον προϊστάµενο της οικείας δι-
πλωµατικής ή προξενικής Αρχής µε εισήγηση του προϊσταµένου
του οικείου Γραφείου, η οποία επισυνάπτεται στην έκθεση αξιο-
λόγησης. Σε περίπτωση απόκλισης της έκθεσης αξιολόγησης
από την εισήγηση του επικεφαλής του οικείου Γραφείου, η από-
κλιση αιτιολογείται ειδικώς.

3. Η βαθµολόγηση των υπαλλήλων λαµβάνει χώρα στην ακό-
λουθη κλίµακα:

Άριστος
Πολύ καλός 
Καλός 
Επαρκής 
Μέτριος 
Ανεπαρκής/Ακατάλληλος 
Η έκθεση αξιολόγησης περιλαµβάνει:
α) [Καταργείται].
β) Συνοπτική περιγραφή του ανατεθειµένου έργου και ρόλου

του αξιολογούµενου για την προαγωγή συγκεκριµένων στόχων
της Υπηρεσίας.

γ) Σαφείς και αιτιολογηµένες κρίσεις του αξιολογητή για το
σύνολο των κάτωθι κριτηρίων αξιολόγησης υποστηριζόµενες
από σχετικά πραγµατικά περιστατικά:

γα) Παρουσία και απόδοση του αξιολογουµένου, συνοδευό-
µενη από συνοπτική περιγραφή του έργου που επιτέλεσε κατά
την περίοδο που αξιολογείται. Ποιότητα κειµένων, ενηµερωτικών
εγγράφων, σηµειωµάτων, τηλεγραφηµάτων και προτάσεων. 

γβ) Εργατικότητα, διοικητική και διαχειριστική επάρκεια του
υπαλλήλου. Επίδειξη ενδιαφέροντος, πρωτοβουλίας και δηµι-
ουργικότητας, ικανότητα οργάνωσης, τήρηση οδηγιών και προ-
θεσµιών, ιεράρχηση προτεραιοτήτων, ανάπτυξη καινοτοµίας και
δεξιοτήτων, συνθετική ικανότητα και αφοσίωση κατά την εκτέ-
λεση των υπηρεσιακών καθηκόντων. Χρηστική επάρκεια γλωσ-
σών.

γγ) Διοικητικές ικανότητες, εφόσον πρόκειται για Προϊσταµέ-
νους οργανικών µονάδων. Γνώση και προώθηση του έργου και
της πολιτικής του Υπουργείου. Κύρος, σεβασµός και εκτίµηση
που απολαµβάνει από τους υφισταµένους του. Ικανότητα οργά-
νωσης, συντονισµού και ελέγχου. Ικανότητα αξιολόγησης και
αποδοτικής χρησιµοποίησης των υφισταµένων του και αξιοποί-
ησης των διαθέσιµων µέσων. Ικανότητα λήψης αποτελεσµατικών
αποφάσεων, ιδίως σε συνθήκες κρίσης, επίδειξη ψυχραιµίας, αυ-
τοκυριαρχίας και αντοχής.

γδ) Αίσθηµα αλληλεγγύης και συναδελφικότητας. Συνεργασία
µε συνυπηρετούντες, στην ίδια ή άλλη µονάδα, υπαλλήλους,
συµβολή στη συνεργασία και βελτίωση σχέσεων µε αντίστοιχες
διευθύνσεις και άλλους δηµόσιους ή ιδιωτικούς φορείς, ελληνι-
κούς ή ξένους επ’ ωφελεία της Υπηρεσίας. Συµπεριφορά προς
τους πολίτες και άµεση εξυπηρέτηση αναγκών τους, αν ο υπάλ-
ληλος έρχεται σε επικοινωνία µε κοινό, δηµόσια και κοινωνική
παρουσία.

γε) Ακεραιότητα χαρακτήρα, συνέπεια και εχεµύθεια.
γστ) [Καταργείται]. 
γζ) [Καταργείται].
4. [Καταργείται].
5. Ο αξιολογούµενος υπάλληλος λαµβάνει γνώση της έκθεσης

αξιολόγησης. Η έκθεση αξιολόγησης συµπεριλαµβάνεται στο µη-

τρώο του υπαλλήλου.
6. Ο Υπουργός συντάσσει το περιεχόµενο των εκθέσεων αξιο-

λόγησης των Προϊσταµένων των υπηρεσιών που υπάγονται
απευθείας σε αυτόν.

7. Ο Υπουργός προβαίνει σε αξιολόγηση της δραστηριότητας
των Προϊσταµένων των µονάδων της Εξωτερικής Υπηρεσίας
(Πρεσβειών και Μόνιµων Αντιπροσωπειών) κατόπιν σχετικής ει-
σήγησης του Υπηρεσιακού Γενικού Γραµµατέα, η οποία διαµορ-
φώνεται µε στοιχεία των Προϊσταµένων κατά περίπτωση
Διευθύνσεων, τα οποία συγκεντρώνονται και του διαβιβάζονται
µε επιµέλεια της Διεύθυνσης Προσωπικού και Διοικητικής Οργά-
νωσης.

8. Οι Γενικοί Διευθυντές συντάσσουν εκθέσεις αξιολόγησης
της δραστηριότητας των αναπληρωτών τους και, από κοινού µε
τους τελευταίους, των Διευθυντών των υπ’ αυτών Διευθύνσεων.

9. Οι Προϊστάµενοι των πρεσβευτικών Αρχών υποχρεούνται να
συντάσσουν έκθεση αξιολόγησης της δραστηριότητας των προ-
ϊσταµένων των έµµισθων προξενικών Αρχών της χώρας διαπί-
στευσής τους.

10. [Καταργείται].
11. Ενόψει της σύνταξης της έκθεσης αξιολόγησης, ο προ-

ϊστάµενος καλεί κατά την κρίση του τον αξιολογούµενο υπάλ-
ληλο για να συζητήσει µαζί του τρόπους και µέτρα βελτίωσης
της απόδοσής του και καλύτερης αξιοποίησης και ανάπτυξης
των ικανοτήτων του προς όφελος τόσο του ιδίου όσο και της λει-
τουργίας της οργανικής µονάδας στην οποία υπηρετεί. Η ηµε-
ροµηνία της ανωτέρω συµβουλευτικής συνέντευξης, τα
προτεινόµενα µέτρα βελτίωσης, καθώς και οι υπογραφές του
αξιολογητή και του αξιολογουµένου, σηµειώνονται σε ειδικό έν-
τυπο που επισυνάπτεται στην έκθεση αξιολόγησης µε επισηµεί-
ωση αν ο αξιολογούµενος ζήτησε να υποβάλει τις απόψεις -
αντιρρήσεις του. Ο αξιολογούµενος δύναται να υποβάλει απευ-
θείας στον αξιολογητή απόψεις - αντιρρήσεις µέσα σε τρεις (3)
εργάσιµες ηµέρες από την ολοκλήρωση της συµβουλευτικής συ-
νέντευξης, οι οποίες αποτελούν αναπόσπαστο µέρος της έκθε-
σης αξιολόγησης του υπαλλήλου και λαµβάνονται υπόψη από
τον αξιολογητή.

12. Ελάχιστος χρόνος πραγµατικής κοινής υπηρεσίας αξιολο-
γούντος και αξιολογουµένου, µετά από τον οποίο επιτρέπεται η
σύνταξη έκθεσης αξιολόγησης, ορίζονται οι έξι (6) µήνες. Η τε-
λευταία έκθεση αξιολόγησης συντάσσεται, σε κάθε περίπτωση,
το αργότερο µέσα σε ένα τρίµηνο από τη µετακίνηση του προ-
ϊσταµένου ή του αξιολογουµένου.

13. Η Διεύθυνση Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνωσης
τηρεί το αρχείο των εκθέσεων αξιολόγησης. Αν διαπιστωθεί οποι-
αδήποτε παράλειψη ή πληµµέλεια ή µη ορθή συµπλήρωση, η έκ-
θεση αξιολόγησης επιστρέφεται στον αξιολογητή από τον
προϊστάµενο της Διεύθυνσης Προσωπικού και Διοικητικής Ορ-
γάνωσης για σχετική συµπλήρωση ή διόρθωση.

14. Η παράλειψη σύνταξης εκθέσεων αξιολόγησης ή η µη εµ-
πρόθεσµη σύνταξη ή η σύνταξη µεροληπτικής έκθεσης αξιολό-
γησης ή η σύνταξη έκθεσης µε κρίσεις ή χαρακτηρισµούς που
δεν αιτιολογούνται, αποτελεί πειθαρχικό παράπτωµα το οποίο
παραγράφεται µετά από             τρία (3) έτη από την ηµέρα κοι-
νοποίησης στον αξιολογούµενο της έκθεσης αξιολόγησης ή από
την πάροδο της προθεσµίας εντός της οποίας έπρεπε να συν-
ταχθεί.

15. Οι υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών έχουν δικαίωµα
προσφυγής κατά των εκθέσεων αξιολόγησης στο αρµόδιο Υπη-
ρεσιακό Συµβούλιο του Υπουργείου Εξωτερικών, εντός δύο (2)
µηνών από την κοινοποίηση, προς απάλειψη πραγµατικών περι-
στατικών που δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα, καθώς
και των αξιολογικών κρίσεων που συνδέονται µε αυτά. Το Υπη-
ρεσιακό Συµβούλιο εξετάζει την προσφυγή εντός δύο (2) µηνών
από την υποβολή της. Κατά την εξέταση της προσφυγής, το Υπη-
ρεσιακό Συµβούλιο καλεί σε ακρόαση: α) τον κριθέντα υπάλληλο,
ο οποίος µπορεί να παραστεί είτε αυτοπροσώπως είτε µετά ή διά
δικηγόρου, β) εφόσον κρίνεται σκόπιµο, υπηρεσιακά ή άλλα πρό-
σωπα, εξαιρουµένου του αξιολογούντος, προς παροχή πληρο-
φοριών ή προσαγωγή στοιχείων, τα οποία και αποχωρούν πριν
από την έναρξη της συζήτησης. Εάν οι λόγοι της προσφυγής κρι-
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θούν βάσιµοι, το Υπηρεσιακό Συµβούλιο επισυνάπτει στο επί-
µαχο έγγραφο τη σχετική κρίση του περί διαγραφής στοιχείων
ή του συνόλου αυτού.»

Άρθρο 31
Αποσπάσεις - Τροποποίηση παρ. 1, 3, 7 

και 8 άρθρου 329 ν. 4781/2021

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 329 του    ν.
4781/2021 (Α’ 31), περί αποσπάσεων, προστίθενται οι λέξεις «των
Κλάδων των παρ. 1 και 2 του άρθρου 318» και η παρ. 1 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«1. Όταν υφίσταται ειδική υπηρεσιακή ανάγκη σε προσωπικό,
επιτρέπεται η µέχρι τρεις (3) µήνες απόσπαση υπαλλήλων των
Κλάδων των παρ. 1 και 2 του άρθρου 318 του Υπουργείου σε δι-
πλωµατικές και προξενικές Αρχές, καθώς και Περιφερειακές
Υπηρεσίες, η οποία διενεργείται µε απόφαση του Υπουργού Εξω-
τερικών. Η απόσπαση µπορεί να παραταθεί, για εξαιρετικούς λό-
γους, πέραν του τριµήνου και µέχρι έξι (6) µήνες συνολικά, µε
απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών. Ο χρόνος της ως άνω από-
σπασης υπολογίζεται ως χρόνος υπηρεσίας στην Εξωτερική
Υπηρεσία. Οι Αρχές της Εξωτερικής Υπηρεσίας που χρήζουν ενί-
σχυσης µέσω της ως άνω διαδικασίας, γνωστοποιούνται από τη
Διεύθυνση Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνωσης, προκειµέ-
νου οι ενδιαφερόµενοι υπάλληλοι να υποβάλουν σχετικές αιτή-
σεις. Δεν επιτρέπεται δεύτερη απόσπαση του ίδιου υπαλλήλου
πριν από την παρέλευση τριών (3) ετών από τη λήξη της προ-
ηγούµενης.»

2. Στην περ. β) της παρ. 7 του άρθρου 329 του ν. 4781/2021,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το πρώτο εδάφιο
διαγράφεται, β) στο δεύτερο εδάφιο, προστίθενται οι λέξεις
«Όλοι οι ανωτέρω αποσπώµενοι υπάλληλοι» και η περ. β), µετά
από νοµοτεχνικές βελτιώσεις, διαµορφώνεται ως εξής:

«β) Όλοι οι ανωτέρω αποσπώµενοι υπάλληλοι λαµβάνουν τις
αποδοχές και την αποζηµίωση υπηρεσίας στην αλλοδαπή των
οµοιοβάθµών τους, οι οποίοι υπηρετούν στις ελληνικές διπλω-
µατικές ή προξενικές Αρχές της Χώρας, στην οποία λειτουργούν
οι προαναφερόµενοι οργανισµοί ή λαµβάνουν χώρα διασκέψεις
ή διπλωµατικές διαπραγµατεύσεις, εκτός εάν αµείβονται από αυ-
τούς. Οι ανωτέρω υπάλληλοι λαµβάνουν, επιπλέον, τα έξοδα µε-
τακίνησής τους, εφόσον αποσπώνται για χρονικό διάστηµα
πέραν του έτους και δεν λαµβάνουν αντίστοιχες παροχές από
τον φορέα στον οποίο αποσπώνται.»

3. Στην παρ. 8 του άρθρου 329 του ν. 4781/2021, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το τρίτο εδάφιο αντικαθίσταται,
β) το πέµπτο εδάφιο διαγράφεται και η παρ. 8 διαµορφώνεται
ως εξής:

«8. Οι υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών δύνανται να
αποδέχονται θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση ή σε διεθνή οργανι-
σµό, του οποίου µέλος είναι η Ελλάδα. Στην περίπτωση αυτή χο-
ρηγείται, µετά από γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου, άδεια
άνευ αποδοχών µέχρι πέντε (5) έτη, η οποία µπορεί να παρατα-
θεί, µε την ίδια διαδικασία, για µία ακόµη πενταετία. Οι ως άνω
υπάλληλοι αµείβονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή τον διεθνή
οργανισµό και ο χρόνος της άδειας άνευ αποδοχών θεωρείται
πραγµατική δηµόσια υπηρεσία µόνον εφόσον καταβληθούν εξ
ιδίων οι ασφαλιστικές εισφορές. Εάν ο υπάλληλος δεν εµφανι-
σθεί να αναλάβει υπηρεσία εντός διµήνου από τη λήξη της
άδειας, θεωρείται ότι παραιτήθηκε αυτοδικαίως από την Υπηρε-
σία.» 

Άρθρο 32
Μετατάξεις - Τροποποίηση άρθρου 331 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 331 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί µετατάξεων,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η παρ. 2 καταργεί-
ται, β) στην παρ. 3, βα) στην περ. α), στο πρώτο εδάφιο, οι λέξεις
«Πανεπιστηµίου ή ΤΕΙ της ηµεδαπής ή ισότιµο της αλλοδαπής»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «Νοµικής ή Πολιτικών ή Οικονο-
µικών Επιστηµών Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµο
ή ισότιµο τίτλο αντίστοιχης ειδικότητας σχολών της αλλοδαπής»,

ββ) στην περ. β), προστίθενται οι λέξεις «και έχει παρέλθει οκτα-
ετία από τον διορισµό τους, αν είχαν τον απαιτούµενο τίτλο
σπουδών κατά τον χρόνο υποβολής της αίτησης διορισµού», βγ)
στην περ. γ), τα εδάφια, πρώτο και δεύτερο, αντικαθίστανται, γ)
στην παρ. 4, γα) στην περ. α), η λέξη «Πανεπιστηµίου» αντικαθί-
σταται από τις λέξεις «Α.Ε.Ι. Νοµικής ή Πολιτικών ή Οικονοµικών
Επιστηµών», γβ) στην περ. γ), στο πρώτο εδάφιο, διαγράφονται
οι λέξεις «και γνώµη του αρµόδιου Υπηρεσιακού Συµβουλίου»
και το άρθρο 331 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 331
Μετατάξεις

1. Δεν επιτρέπονται οι µετατάξεις στον Διπλωµατικό Κλάδο,
στον Κλάδο Επιστηµονικού Προσωπικού της Ε.Ν.Υ., στον Κλάδο
Εµπειρογνωµόνων, στον Κλάδο Οικονοµικών και Εµπορικών Υπο-
θέσεων και στον Κλάδο Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας
του Υπουργείου Εξωτερικών, καθώς και οι µετατάξεις των υπαλ-
λήλων του Υπουργείου Εξωτερικών σε φορείς της Γενικής Κυβέρ-
νησης.

2. [Καταργείται].
3. Εσωτερικές µετατάξεις επιτρέπονται µεταξύ των Κλάδων

υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών που δεν αναφέρονται
στην παρ. 1, σύµφωνα µε την κατωτέρω αναφερόµενη διαδικασία.
Συγκεκριµένα, επιτρέπεται:

α) Η µετάταξη υπαλλήλων του Κλάδου Διοικητικής και Λογιστι-
κής Υποστήριξης και του Κλάδου Επιµελητών, οι οποίοι απέκτησαν
µετά τον χρόνο υποβολής της αίτησης διορισµού τους πτυχίο Νο-
µικής ή Πολιτικών ή Οικονοµικών Επιστηµών Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής
ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµο ή ισότιµο τίτλο αντίστοιχης ειδικότητας
σχολών της αλλοδαπής ή είχαν τον απαιτούµενο τίτλο σπουδών
κατά τον χρόνο υποβολής της αίτησης διορισµού τους και έχει πα-
ρέλθει οκταετία από τον διορισµό, εφόσον διαθέτουν και τα υπό-
λοιπα ειδικά προσόντα διορισµού, σε κενές οργανικές θέσεις του
Κλάδου Διοικητικού Προξενικού. Ο αριθµός των προς πλήρωση
θέσεων ορίζεται κάθε φορά µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερι-
κών και δεν µπορεί να υπερβαίνει το ένα τέταρτο (1/4) των κενών
θέσεων του κλάδου.

β) Η µετάταξη υπαλλήλων του Κλάδου Επιµελητών σε κενές ορ-
γανικές θέσεις του Κλάδου Διοικητικής και Λογιστικής Υποστήρι-
ξης, ο αριθµός των οποίων ορίζεται κάθε φορά µε απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών και δεν µπορεί να υπερβαίνει το ένα τέ-
ταρτο (1/4) των κενών θέσεων του κλάδου, εφόσον διαθέτουν τα
ειδικά προσόντα διορισµού και έχει παρέλθει οκταετία από τον
διορισµό τους, αν είχαν τον απαιτούµενο τίτλο σπουδών κατά τον
χρόνο υποβολής της αίτησης διορισµού. 

γ) Οι υπάλληλοι των περ. α’ και β’ µετατάσσονται µε απόφαση
του Υπουργού Εξωτερικών κατόπιν επιτυχίας σε γραπτή δοκιµα-
σία που διοργανώνεται µε µέριµνα της Διεύθυνσης Προσωπικού
και Διοικητικής Οργάνωσης. Οι µετατασσόµενοι στον Κλάδο Διοι-
κητικού Προξενικού κατατάσσονται, εφόσον είναι κάτοχοι πτυχίου
Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµου ή ισότιµου τίτλου
σχολών της αλλοδαπής, στον βαθµό Γραµµατέα Γ’. Οι µετατασ-
σόµενοι στον Κλάδο Διοικητικής και Λογιστικής Υποστήριξης κα-
τατάσσονται στον εισαγωγικό βαθµό. Οι εν λόγω υπάλληλοι
τοποθετούνται στην επετηρίδα µετά από τους οµοιοβάθµους τους
του οικείου κλάδου, εξελίσσονται δε εφεξής βαθµολογικά κατά τις
διατάξεις που διέπουν τον κλάδο αυτόν.

4. Επιτρέπεται η µετάταξη (ένταξη) σε θέση ανώτερης εκπαι-
δευτικής βαθµίδας εντός του ίδιου κλάδου υπαλλήλων των Κλά-
δων Διοικητικού Προξενικού και Επικοινωνιών και Πληροφορικής.
Συγκεκριµένα επιτρέπεται η µετάταξη (ένταξη) υπαλλήλων:

α) του Κλάδου Διοικητικού Προξενικού από την κατηγορία ΤΕ
στην κατηγορία ΠΕ, εφόσον απέκτησαν πτυχίο Α.Ε.Ι. Νοµικής ή
Πολιτικών ή Οικονοµικών Επιστηµών µετά από τον διορισµό τους,

β) του Κλάδου Επικοινωνιών και Πληροφορικής από την κατη-
γορία ΤΕ στην κατηγορία ΠΕ, εφόσον απέκτησαν πτυχίο Πανεπι-
στηµίου µετά από τον διορισµό τους,

γ) οι υπάλληλοι των περ. α’ και β’ µετατάσσονται (εντάσσονται)
µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, µετά από αίτησή τους
στη Διεύθυνση Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνωσης, η οποία
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συνοδεύεται από αντίγραφο του τίτλου σπουδών. Η µετάταξη (έν-
ταξη) των υπαλλήλων στην ανώτερη εκπαιδευτική βαθµίδα γίνεται
µε τον βαθµό που κατέχουν, µε πλεονάζοντα χρόνο στον βαθµό
της ανώτερης κατηγορίας τον χρόνο που έχει διανύσει ο υπάλλη-
λος στον ίδιο βαθµό της κατώτερης κατηγορίας, εφόσον ο χρόνος
έχει διανυθεί µε το τυπικό προσόν (τίτλο σπουδών) που απαιτεί-
ται.» 

Άρθρο 33
Εξουσιοδοτικές διατάξεις για µητρώο, 

αξιολόγηση, µετατάξεις - 
Κατάργηση παρ. 1 και 2 και προσθήκη παρ. 5

στο άρθρο 338  του ν. 4781/2021

Στο άρθρο 338 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί εξουσιοδοτικών
διατάξεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) οι παρ. 1
και 2 καταργούνται, β) προστίθεται παρ. 5 και το άρθρο 338 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 338
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. [Καταργείται]. 
2. [Καταργείται].
3. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών καθορίζονται τα

υπουργεία στα οποία επιτρέπεται η απόσπαση των υπαλλήλων του
Διπλωµατικού Κλάδου και του Κλάδου Ο.Ε.Υ. της παρ. 5 του άρ-
θρου 329.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών και Eθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζεται η αποζηµίωση υπηρεσίας
στην αλλοδαπή, η οποία χορηγείται στους αποσπώµενους σε
Αρχή της Εξωτερικής Υπηρεσίας, σύµφωνα µε το άρθρο 429. Με
όµοια απόφαση καθορίζεται η αποζηµίωση υπηρεσίας στην αλλο-
δαπή εάν δεν υφίσταται διπλωµατική ή προξενική Αρχή στις πα-
ραπάνω χώρες, σύµφωνα µε το άρθρο 429.

5. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών καθορίζονται τα εξε-
ταζόµενα µαθήµατα, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια
της γραπτής δοκιµασίας που προβλέπει η περ. γ) της παρ. 3 του
άρθρου 331.»

Άρθρο 34
Πειθαρχικά ζητήµατα υπαλλήλων - Τροποποίηση 

παρ. 3 και 4 άρθρου 339 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 339 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί γενικών διατά-
ξεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. β) της
παρ. 3, προστίθενται οι λέξεις «ή για ψευδή βεβαίωση», β) στην
παρ. 4 προστίθενται εδάφια δεύτερο και τρίτο και οι παρ. 3 και 4
διαµορφώνονται ως εξής:

«3. Η οριστική παύση από την υπηρεσία των υπαλλήλων του
Υπουργείου Εξωτερικών επιβάλλεται µε διάταγµα, το οποίο εκδί-
δεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού Εξωτερικών, κατόπιν
απόφασης του Ανώτατου Πειθαρχικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου
για τους σε πρεσβευτικό βαθµό υπαλλήλους, και µε απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών, κατόπιν απόφασης του Πειθαρχικού Υπη-
ρεσιακού Συµβουλίου για τους λοιπούς υπαλλήλους. Η ποινή της
οριστικής παύσης επιβάλλεται και στις ακόλουθες τρεις περιπτώ-
σεις, επιπλέον αυτών που προβλέπονται, περιοριστικώς, στον
Υπαλληλικό Κώδικα:

α) αδικαιολόγητη άρνηση µετάβασης στη θέση τοποθέτησης,
β) αµετάκλητη ποινική καταδίκη για αξιόποινη πράξη, από αυτές

που αναφέρονται στην περ. ε’ της παρ. 1 του άρθρου 319 ή για
ψευδή βεβαίωση ή για στέρηση των πολιτικών δικαιωµάτων, συ-
νεπεία καταδίκης,

γ) επιβολή πειθαρχικής ποινής προσωρινής παύσης άνω των
τριών (3) µηνών, δύο τουλάχιστον φορές και εφόσον αυτή δεν έχει
διαγραφεί.

4. Σε περιπτώσεις ανάκρισης, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται
στον Υπαλληλικό Κώδικα επί µονοµελούς δικαιοδοσίας, την
ένορκη διοικητική εξέταση ή την ανάκριση µπορεί να διατάξει ο

επιληφθείς, πειθαρχικός, προϊστάµενος ή άλλος οριζόµενος από
αυτόν υπάλληλος ή Σύµβουλος Επικρατείας, που ορίζεται από τον
Υπουργό Εξωτερικών, µετά από πρόταση του Προέδρου του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας. Η ένορκη διοικητική εξέταση περατώ-
νεται εντός δύο (2) µηνών από την ηµεροµηνία που κοινοποιήθηκε
στον υπάλληλο η απόφαση ανάθεσης διεξαγωγής της. Ο υπάλλη-
λος ο οποίος διεξάγει την ένορκη διοικητική εξέταση, µπορεί να
ζητήσει, µε πλήρως αιτιολογηµένη αίτησή του, παράταση της προ-
θεσµίας αυτής έως δύο (2) µήνες.» 

Άρθρο 35
Αργία υπαλλήλων - Τροποποίηση 

παρ. 1, 2 και 4 άρθρου 340 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 340 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί της θέσεως σε
αργία, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1,
αα) στην περ. α), προστίθενται οι λέξεις «ή της απόφασης», αβ)
προστίθεται, δεύτερο, τελευταίο, εδάφιο, β) στην παρ. 2, βα) στην
περ. α) διαγράφονται οι λέξεις «µε έκδοση τελεσίδικης απαλλα-
κτικής ποινικής ή πειθαρχικής απόφασης», ββ) στην περ. β) προ-
στίθενται οι λέξεις «ή εξαφανισθεί», βγ) προστίθεται, δεύτερο,
τελευταίο, εδάφιο, γ) στο πρώτο και το δεύτερο εδάφιο της παρ.
4 προστίθεται η λέξη «δυνητική» και το άρθρο 340 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 340
Αργία

1. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών τίθεται, αυτοδι-
καίως, σε αργία υπάλληλος:

α) ο οποίος στερήθηκε την προσωπική του ελευθερία, συνεπεία
εντάλµατος προσωρινής κράτησης ή βουλεύµατος ή δικαστικής
απόφασης, έστω και αν απελύθη µε εγγύηση ή ανεστάλη η εκτέ-
λεση της ποινής του ή της απόφασης ή επιβλήθηκαν περιοριστικοί
όροι αντί προσωρινής κράτησης,

β) στον οποίο επιβλήθηκε οριστική παύση µε απόφαση του οι-
κείου Πειθαρχικού Συµβουλίου από την κοινοποίησή της µέχρι τη
λήξη της προθεσµίας για την άσκηση προσφυγής ενώπιον του
Συµβουλίου της Επικρατείας ή µέχρι την έκδοση της οριστικής
απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας επί προσφυγής που
ασκήθηκε.

Οι συνέπειες της θέσης σε αργία εκκινούν από την κοινοποίηση
της οικείας διαπιστωτικής πράξης.

2. Ο υπάλληλος επανέρχεται αυτοδικαίως στην ενεργό υπηρε-
σία εάν:

α) εκλείψει ο λόγος για τον οποίο τέθηκε σε αργία, 
β) µεταρρυθµισθεί ή εξαφανισθεί η απόφαση περί επιβολής της

οριστικής παύσης.
Για την επάνοδο του υπαλλήλου στα καθήκοντά του εκδίδεται

διαπιστωτική πράξη από τον Υπουργό Εξωτερικών.
3. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκδίδεται

µετά από σύµφωνη γνώµη του οικείου Πειθαρχικού Υπηρεσιακού
Συµβουλίου και προηγούµενη ακρόαση του υπαλλήλου, µπορεί να
τεθεί σε αργία υπάλληλος, εφόσον υφίσταται εναντίον του εκκρε-
µής ποινική ή πειθαρχική δίωξη για παράπτωµα δυνάµενο να επι-
φέρει την έκπτωση ή την οριστική του παύση.

4. Εντός τρίµηνης αποκλειστικής προθεσµίας από την πάροδο
ενός (1) έτους από τη θέση σε δυνητική αργία, το οικείο Πειθαρ-
χικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο υποχρεούται να γνωµοδοτήσει,
ύστερα από ερώτηµα του αρµόδιου διοικητικού οργάνου, για τη
συνέχιση ή µη της αργίας, άλλως η αργία αίρεται. Σε κάθε περί-
πτωση, η δυνητική αργία αίρεται αυτοδικαίως µετά την πάροδο
διετίας από την έκδοση της απόφασης θέσης του υπαλλήλου σε
αργία.

5. Οι αποδοχές του εν αργία υπαλλήλου παρακρατούνται κατά
το ήµισυ. Σε περίπτωση τελεσίδικης απαλλακτικής απόφασης,
καθώς και µετά το πέρας πειθαρχικής διαδικασίας που δεν κα-
τέληξε σε επιβολή πειθαρχικής ποινής, οι παρακρατηθείσες απο-
δοχές αποδίδονται, αυτοδικαίως, στον υπάλληλο. Στην
περίπτωση αυτή, ο χρόνος της αργίας προσµετράται στον χρόνο
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πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας για κάθε περίπτωση.
6. Ο υπάλληλος, στον οποίο επιβλήθηκε πειθαρχική ποινή ορι-

στικής παύσης για το παράπτωµα της αδικαιολόγητης αποχής
από την εκτέλεση των καθηκόντων του, δεν δικαιούται αποδοχές
αργίας.»

Άρθρο 36
Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων

του Διπλωµατικού Κλάδου - 
Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 351 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 351 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των τυπικών προ-
σόντων προαγωγής, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
στην παρ. 1, αα) στην περ. β), i) στο πρώτο εδάφιο, η λέξη «τετρα-
ετής» αντικαθίσταται από τη λέξη «τριετής», ii) καταργείται το δεύ-
τερο εδάφιο, αβ) η περ. η) καταργείται, β) στην παρ. 2, βα) στις
περ. α), β) δ) και στ) η λέξη «γνώµη» αντικαθίσταται από τις λέξεις
«σύµφωνη γνώµη», ββ) στην περ. γ), οι λέξεις «κατόπιν επιτυχίας
του υπαλλήλου σε δοκιµασία, η οποία οργανώνεται από τη Διπλω-
µατική Ακαδηµία συνεκτιµωµένων των φύλλων αξιολόγησης» αν-
τικαθίστανται από τις λέξεις «µετά από σύµφωνη γνώµη του
Υπηρεσιακού Συµβουλίου», βγ) στην περ. ε), στο πρώτο εδάφιο,
η λέξη «γνώµη» αντικαθίσταται από τις λέξεις «σύµφωνη γνώµη»
και το άρθρο 351 διαµορφώνεται ως εξής:  

«Άρθρο 351
Τυπικά προσόντα προαγωγής

1. Για την προαγωγή των υπαλλήλων του Διπλωµατικού Κλάδου
απαιτείται από τον βαθµό:

α) Του Ακολούθου Πρεσβείας στον βαθµό του Γραµµατέα Πρε-
σβείας Γ’ διετής υπηρεσία στον βαθµό αυτόν, στον οποίο συνυ-
πολογίζεται και ο χρόνος φοίτησης στη Διπλωµατική Ακαδηµία.

β) Του Γραµµατέα Πρεσβείας Γ’ στον βαθµό του Γραµµατέα
Πρεσβείας Β’, τριετής υπηρεσία στον κατεχόµενο βαθµό.

γ) Του Γραµµατέα Πρεσβείας Β’ στον βαθµό του Γραµµατέα
Πρεσβείας Α’ τετραετής υπηρεσία στον κατεχόµενο βαθµό.

δ) Του Γραµµατέα Πρεσβείας Α’ στον βαθµό του Συµβούλου
Πρεσβείας Β’, τετραετής υπηρεσία στον κατεχόµενο βαθµό.

ε) Του Συµβούλου Πρεσβείας Β’ στον βαθµό του Συµβούλου
Πρεσβείας Α’, τριετής υπηρεσία στον κατεχόµενο βαθµό.

στ) Του Συµβούλου Πρεσβείας Α’ στον βαθµό του Πληρεξού-
σιου Υπουργού Β’, τριετής υπηρεσία στον κατεχόµενο βαθµό.

ζ) Του Πληρεξούσιου Υπουργού Β’ στον βαθµό του Πληρεξού-
σιου Υπουργού Α’ τριετής υπηρεσία στον κατεχόµενο βαθµό.

η) [Καταργείται].
2.α) Η προαγωγή από τον βαθµό του Ακολούθου Πρεσβείας

στον βαθµό του Γραµµατέα Πρεσβείας Γ’ διενεργείται µε από-
φαση του Υπουργού Εξωτερικών, µετά από σύµφωνη γνώµη του
Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

β) Η προαγωγή από τον βαθµό του Γραµµατέα Πρεσβείας Γ’
έως τον βαθµό του Γραµµατέα Πρεσβείας Α’ διενεργείται µε από-
φαση του Υπουργού Εξωτερικών, µετά από σύµφωνη γνώµη του
Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

γ) Η προαγωγή από τον βαθµό του Γραµµατέα Πρεσβείας Α’
στον βαθµό του Συµβούλου Πρεσβείας Β’ διενεργείται, εφόσον
υπάρχει κενή οργανική θέση, µε απόφαση του Υπουργού Εξωτε-
ρικών, µετά από σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

δ) Η προαγωγή από τον βαθµό του Συµβούλου Πρεσβείας Β’
στον βαθµό του Συµβούλου Πρεσβείας Α’ διενεργείται µε από-
φαση του Υπουργού Εξωτερικών, µετά από σύµφωνη γνώµη του
Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

ε) Η προαγωγή από τον βαθµό του Συµβούλου Πρεσβείας Α’
στον βαθµό του Πληρεξούσιου Υπουργού Β’ διενεργείται, εφόσον
υπάρχει κενή οργανική θέση, µε διάταγµα, το οποίο εκδίδεται µε
πρόταση του Υπουργού Εξωτερικών, µετά από σύµφωνη γνώµη
του Ανώτατου Υπηρεσιακού Συµβουλίου. Η γνώµη του Ανώτατου
Υπηρεσιακού Συµβουλίου, σε περίπτωση οµοφωνίας, είναι δε-
σµευτική για τον Υπουργό Εξωτερικών. Οι υπάλληλοι του Διπλω-
µατικού Κλάδου, για να προαχθούν στον βαθµό του Πληρεξούσιου
Υπουργού Β’, πρέπει να έχουν υπηρετήσει µία τουλάχιστον φορά

σε Αρχή ειδικών συνθηκών, όπως οι αρχές αυτές ορίζονται βάσει
της παρ. 4 του άρθρου 353, ή σε χώρες ειδικών συνθηκών, όπως
οι χώρες αυτές ορίζονταν µε βάση τις διατάξεις που ίσχυαν µέχρι
την έναρξη ισχύος του παρόντος, καθώς και τέσσερα (4) τουλάχι-
στον έτη σε διπλωµατική Αρχή, τρία (3) έτη σε Προξενική Αρχή ή
Προξενικό Γραφείο. Η υποχρέωση τριετούς υπηρεσίας σε Προξε-
νική Αρχή ή Προξενικό Γραφείο ισχύει για τους υπαλλήλους που
εισήλθαν στον Διπλωµατικό Κλάδο µετά την έναρξη ισχύος του ν.
3566/2007 (Α’ 117), ενώ για τους λοιπούς υπηρετούντες υπαλλή-
λους ισχύει η υποχρέωση διετούς υπηρεσίας σε Προξενική Αρχή
ή Προξενικό Γραφείο.

στ) Η προαγωγή από τον βαθµό του Πληρεξούσιου Υπουργού
Β’ στον βαθµό του Πληρεξούσιου Υπουργού Α’ διενεργείται µε τη
συµπλήρωση τριετούς υπηρεσίας στον κατεχόµενο βαθµό, µε διά-
ταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού
Εξωτερικών και σύµφωνη γνώµη του Ανώτατου Υπηρεσιακού Συµ-
βουλίου.»

Άρθρο 37
Προαγωγές υπαλλήλων του Διπλωµατικού Κλάδου - 
Τροποποίηση παρ. 3 και 4 άρθρου 352 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 352 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί προαγωγών των
υπαλλήλων του Διπλωµατικού Κλάδου, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στο τρίτο εδάφιο της παρ. 3, οι λέξεις «και κα-
τόπιν επιτυχίας στη δοκιµασία που περιγράφεται στην περ. γ’ της
παρ. 2 του                  άρθρου 351» διαγράφονται, β) στην παρ. 4
διαγράφονται οι λέξεις «και από τον βαθµό του Πληρεξούσιου
Υπουργού Α’ στον βαθµό του Πρέσβη»,και οι παρ. 3 και 4 διαµορ-
φώνονται ως εξής:

«3. Οι προαγωγές από τον βαθµό του Γραµµατέα Πρεσβείας
Α’ στον βαθµό του Συµβούλου Πρεσβείας Β’ ενεργούνται, κατ’
εκλογή, µε σύγκριση των υπαλλήλων που έχουν τα τυπικά προς
προαγωγή προσόντα και µε ειδική αιτιολόγηση καθόσον αφορά
στους επιλεγέντες. Προκρίνονται δε, κατ’ αξιολογική σειρά, οι κα-
ταλληλότεροι προς προαγωγή στις κενές θέσεις, εφόσον ανταπο-
κρίνονται πλήρως στις απαιτήσεις της υπηρεσίας για την άσκηση
των καθηκόντων του ανώτερου βαθµού µε βάση τα ουσιαστικά
προσόντα που αναφέρονται στην παρ. 2. Σε κάθε περίπτωση, για
την προαγωγή λαµβάνονται υπόψη όλα τα στοιχεία του ατοµικού
φακέλου του υπαλλήλου, σχετικά µε την υπηρεσιακή του εξέλιξη,
από την ηµεροµηνία διορισµού του.

4. Οι προαγωγές από τον βαθµό του Συµβούλου Πρεσβείας Α’
στον βαθµό του Πληρεξούσιου Υπουργού Β’ και από τον βαθµό
του Πληρεξούσιου Υπουργού Β’ στον βαθµό του Πληρεξούσιου
Υπουργού Α’ ενεργούνται κατ’ απόλυτη εκλογή µε σύγκριση των
υπαλλήλων που έχουν τα τυπικά προς προαγωγή προσόντα και
µε ειδική αιτιολόγηση καθόσον αφορά στους επιλεγέντες. Προ-
κρίνονται δε, κατ’ αξιολογική σειρά, οι καταλληλότεροι προς προ-
αγωγή στις κενές θέσεις, εφόσον ανταποκρίνονται πλήρως στις
απαιτήσεις της υπηρεσίας για την άσκηση των καθηκόντων του
ανώτερου βαθµού, µε βάση τα ουσιαστικά προσόντα που αναφέ-
ρονται στην παρ. 2.» 

Άρθρο 38
Απονοµή του βαθµού του Πρέσβεως - 

Προσθήκη άρθρου 352Α στον ν. 4781/2021

Στον ν. 4781/2021 (Α’ 31), προστίθεται άρθρο 352Α, ως εξής: 

«Άρθρο 352Α
Απονοµή του βαθµού του Πρέσβεως

1. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση του Υπουργού Εξωτερικών, δύναται να απονεµηθεί ο βαθµός
του Πρέσβεως, σε Πληρεξούσιο Υπουργό Α’, ο οποίος έχει υπη-
ρετήσει συνολική οκταετή υπηρεσία στους βαθµούς του Πληρε-
ξούσιου Υπουργού Β’ και του Πληρεξούσιου Υπουργού Α’, από
την οποία τρία (3) τουλάχιστον έτη στον βαθµό του Πληρεξούσιου
Υπουργού Α’.      

2. Η απονοµή του βαθµού του Πρέσβεως ενεργείται, κατ’ από-
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λυτη εκλογή και εφόσον υπάρχει κενή οργανική θέση, σε όσους
έχουν διακριθεί για τις εξαιρετικές τους υπηρεσίες κατά τη διάρ-
κεια της θητείας τους.»

Άρθρο 39
Προσωρινή απονοµή Πρεσβευτικού Βαθµού - 

Προσθήκη άρθρου 352B στον ν. 4781/2021

Στον ν. 4781/2021 (Α’ 21), προστίθεται άρθρο 352Β, ως εξής: 

«Άρθρο 352Β
Προσωρινή απονοµή Πρεσβευτικού Βαθµού

1. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, µετά από σύµφωνη
γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου, δύναται κατ’ εξαίρεση να
απονεµηθεί σε υπάλληλο του Διπλωµατικού Κλάδου µε βαθµό
Συµβούλου Πρεσβείας Α’ και τουλάχιστον επταετία στον βαθµό
Συµβούλου Πρεσβείας, Πρεσβευτικός Βαθµός, προσωρινά, προ-
κειµένου να του ανατεθεί η Διεύθυνση Διπλωµατικής Αρχής δυ-
σµενών συνθηκών, για την οποία δεν έχουν υποβληθεί αιτήσεις
από υπαλλήλους του Διπλωµατικού κλάδου µε βαθµό Πρέσβεως,
Πληρεξούσιου Υπουργού Α’ ή Πληρεξούσιου Υπουργού Β’. Η προ-
σωρινή απονοµή Πρεσβευτικού Βαθµού διαρκεί για όσο χρόνο
διαρκεί η τοποθέτηση του υπαλλήλου στην ως άνω Αρχή και δεν
µεταβάλλει την υπαλληλική ιεραρχία και την αρχαιότητα, ούτε συ-
νεπάγεται µεταβολή ως προς τις αποδοχές εσωτερικού, εξοµοι-
ώνεται, όµως, ο υπάλληλος για την καταβολή της αποζηµίωσης
υπηρεσίας αλλοδαπής (Α.Υ.Α.) και τις λοιπές παροχές µε τον απο-
νεµηθέντα κατά τα ανωτέρω Πρεσβευτικό Βαθµό.

2. Η παρ. 1 δύναται να εφαρµόζεται κάθε φορά µέχρι συνόλου
πέντε (5) Συµβούλων Πρεσβείας Α’.»

Άρθρο 40
Αρχές δυσµενών συνθηκών - Τροποποίηση παρ. 4

άρθρου 353 ν. 4781/2021

Στην παρ. 4 του άρθρου 353 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των
µεταθέσεων υπαλλήλων του Διπλωµατικού Κλάδου, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο δεύτερο εδάφιο, προστίθεν-
ται οι λέξεις «που καθορίζονται από γεωπολιτικά χαρακτηριστικά
και αντίξοες συνθήκες διαβίωσης», β) στο τρίτο εδάφιο, προστί-
θεται η λέξη «τουλάχιστον» και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Η παραµονή του διπλωµατικού υπαλλήλου στην ίδια θέση
σε Αρχή ειδικών συνθηκών δεν µπορεί να είναι µικρότερη της διε-
τίας και µεγαλύτερη της τριετίας. Προς τον σκοπό αυτό, συντάσ-
σεται, µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, πίνακας Αρχών
ειδικών συνθηκών, υποκατηγορία των οποίων είναι οι Αρχές δυ-
σµενών συνθηκών που καθορίζονται από γεωπολιτικά χαρακτη-
ριστικά και αντίξοες συνθήκες διαβίωσης. Ο εν λόγω πίνακας
ενηµερώνεται υποχρεωτικώς τουλάχιστον ανά διετία. Επιτρέπε-
ται, κατ’ εξαίρεση, η µη τήρηση του κατώτατου µόνον ορίου,
κατά περίπτωση και για εξαιρετικούς λόγους, µε απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκδίδεται µετά από γνώµη του
Υπηρεσιακού Συµβουλίου.» 

Άρθρο 41
Προαγωγές επιστηµονικού προσωπικού

της Ειδικής Νοµικής Υπηρεσίας - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 362 ν. 4781/2021

Στην παρ. 1 του άρθρου 362 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί
προαγωγών του επιστηµονικού προσωπικού της Ειδικής Νοµικής
Υπηρεσίας, η λέξη «γνώµη» αντικαθίσταται από τις λέξεις «σύµ-
φωνη γνώµη» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Η προαγωγή του επιστηµονικού προσωπικού της Ειδικής
Νοµικής Υπηρεσίας στον αµέσως ανώτερο βαθµό διενεργείται
από τον βαθµό του Εισηγητή στον βαθµό του Αναπληρωτή Νο-
µικού Συµβούλου µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η
οποία εκδίδεται µετά από σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσιακού
Συµβουλίου, και από τον βαθµό του Αναπληρωτή Νοµικού Συµ-
βούλου στον βαθµό του Νοµικού Συµβούλου Β’ και από τον

βαθµό του Νοµικού Συµβούλου Β’ στον βαθµό του Νοµικού Συµ-
βούλου Α’, µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκ-
δίδεται µετά από σύµφωνη γνώµη του Ανώτατου Υπηρεσιακού
Συµβουλίου.»

Άρθρο 42
Τυπικά προσόντα και διαδικασία προαγωγής 

υπαλλήλων Κλάδου Εµπειρογνωµόνων - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 370 ν. 4781/2021

Στο πρώτο εδάφιο της περ. β) και στο πρώτο εδάφιο της περ.
γ) της παρ. 2 του άρθρου 370 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί προ-
αγωγών των υπαλλήλων του Κλάδου Εµπειρογνωµόνων, η λέξη
«γνώµη» αντικαθίσταται από τις λέξεις «σύµφωνη γνώµη» και η
παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. α) Η προαγωγή στις ενιαίες θέσεις, από τον βαθµό του Εµ-
πειρογνώµονα - Συµβούλου Β’ στον βαθµό του Εµπειρογνώµονα
- Συµβούλου Α’, διενεργείται µε απόφαση του Υπουργού Εξωτε-
ρικών, µετά από σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

β) Η προαγωγή από τον βαθµό του Εµπειρογνώµονα - Συµβού-
λου Α’ στον βαθµό του Εµπειρογνώµονα Πρεσβευτή - Συµβούλου
Β’ διενεργείται, εφόσον υπάρχουν κενές οργανικές θέσεις, µε
διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Υπουρ-
γού Εξωτερικών, µετά από σύµφωνη γνώµη του Ανώτατου Υπη-
ρεσιακού Συµβουλίου. Η γνώµη του Ανώτατου Υπηρεσιακού
Συµβουλίου, σε περίπτωση οµοφωνίας, είναι δεσµευτική για τον
Υπουργό Εξωτερικών.

γ) Η προαγωγή από τον βαθµό του Εµπειρογνώµονα Πρε-
σβευτή - Συµβούλου Β’ στον βαθµό του Εµπειρογνώµονα Πρε-
σβευτή - Συµβούλου Α’ διενεργείται µε διάταγµα, το οποίο
εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού Εξωτερικών, µετά
από σύµφωνη γνώµη του Ανώτατου Υπηρεσιακού Συµβουλίου.
Η γνώµη του Ανώτατου Υπηρεσιακού Συµβουλίου, σε περίπτωση
οµοφωνίας, είναι δεσµευτική για τον Υπουργό Εξωτερικών.»

Άρθρο 43
Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων Κλάδου

Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων - 
Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 378 ν. 4781/2021

1. Στην περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 378 του               ν.
4781/2021 (Α’ 31), περί τυπικών προσόντων προαγωγής των
υπαλλήλων του Κλάδου Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο,
η λέξη «τετραετής» αντικαθίσταται από τη λέξη «τριετής», β) το
δεύτερο εδάφιο καταργείται και η περ. β) διαµορφώνεται ως
εξής:

«β) Του Γραµµατέα Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων Γ’
στον βαθµό του Γραµµατέα Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέ-
σεων Β’, τριετής υπηρεσία στον κατεχόµενο βαθµό.»

2. Στο πρώτο εδάφιο της περ. δ) της παρ. 3 του άρθρου 378
του ν. 4781/2021, η λέξη «γνώµη» αντικαθίσταται από τις λέξεις
«σύµφωνη γνώµη» και η περ. δ) διαµορφώνεται ως εξής:

«δ) Η προαγωγή από τον βαθµό του Συµβούλου Οικονοµικών
και Εµπορικών Υποθέσεων Α’ στον βαθµό του Γενικού Συµβού-
λου Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων Β’ διενεργείται, εφό-
σον υπάρχει κενή οργανική θέση, µε διάταγµα, το οποίο
εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού Εξωτερικών µετά
από σύµφωνη γνώµη του Ανώτατου Υπηρεσιακού Συµβουλίου.
Η γνώµη του Ανώτατου Υπηρεσιακού Συµβουλίου, σε περίπτωση
οµοφωνίας, είναι δεσµευτική για τον Υπουργό Εξωτερικών.»

Άρθρο 44
Προαγωγές υπαλλήλων Κλάδου Οικονοµικών 

και Εµπορικών Υποθέσεων - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 379 ν. 4781/2021

Στην παρ. 3 του άρθρου 379 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί
προαγωγών των υπαλλήλων του Κλάδου Οικονοµικών και Εµπο-
ρικών Υποθέσεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
οι λέξεις «διενεργείται µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών,
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κατόπιν επιτυχίας του υπαλλήλου σε δοκιµασία, η οποία οργα-
νώνεται από τη Διπλωµατική Ακαδηµία, συνεκτιµωµένων των εκ-
θέσεων αξιολόγησης» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«ενεργούνται, κατ’ εκλογή, µε σύγκριση των υπαλλήλων που
έχουν τα τυπικά προς προαγωγή προσόντα και µε ειδική αιτιο-
λόγηση καθόσον αφορά στους επιλεγέντες», β) προστίθενται
εδάφια, δεύτερο και τρίτο, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Οι προαγωγές από τον βαθµό του Γραµµατέα Οικονοµικών
και Εµπορικών Υποθέσεων Α’ στον βαθµό του Συµβούλου Οικο-
νοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων Β’ ενεργούνται, κατ’ εκλογή,
µε σύγκριση των υπαλλήλων που έχουν τα τυπικά προς προ-
αγωγή προσόντα και µε ειδική αιτιολόγηση καθόσον αφορά
στους επιλεγέντες. Προκρίνονται δε, κατ’ αξιολογική σειρά, οι
καταλληλότεροι προς προαγωγή στις κενές θέσεις, εφόσον αν-
ταποκρίνονται πλήρως στις απαιτήσεις της υπηρεσίας για την
άσκηση των καθηκόντων του ανώτερου βαθµού µε βάση τα ου-
σιαστικά προσόντα που αναφέρονται στην παρ. 2. Σε κάθε περί-
πτωση, για την προαγωγή λαµβάνονται υπόψη όλα τα στοιχεία
του ατοµικού φακέλου του υπαλλήλου, σχετικά µε την υπηρε-
σιακή του εξέλιξη, από την ηµεροµηνία διορισµού του.» 

Άρθρο 45
Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων Κλάδου

Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 386 ν. 4781/2021

Στο πρώτο εδάφιο της περ. δ) και στο πρώτο εδάφιο της περ.
ε) της παρ. 3 του άρθρου 386 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί τυ-
πικών προσόντων προαγωγής των υπαλλήλων του Κλάδου Συµ-
βούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας, η λέξη «γνώµη»
αντικαθίσταται από τις λέξεις «σύµφωνη γνώµη» και οι περ δ) και
ε) διαµορφώνονται ως εξής:

«δ) Η προαγωγή από τον βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας
Α’ στον βαθµό του Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ ενεργεί-
ται, εφόσον υπάρχει κενή οργανική θέση, µε διάταγµα, που εκ-
δίδεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού Εξωτερικών, µετά
από σύµφωνη γνώµη του Ανώτατου Υπηρεσιακού Συµβουλίου.
Η γνώµη του Ανώτατου Υπηρεσιακού Συµβουλίου, σε περίπτωση
οµοφωνίας, είναι δεσµευτική για τον Υπουργό Εξωτερικών.

ε) Η προαγωγή από τον βαθµό του Γενικού Συµβούλου Επικοι-
νωνίας Β’ στον βαθµό του Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας Α’
ενεργείται µε διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση του
Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκδίδεται µετά από σύµφωνη
γνώµη του Ανώτατου Υπηρεσιακού Συµβουλίου. Η γνώµη του
Ανώτατου Υπηρεσιακού Συµβουλίου, σε περίπτωση οµοφωνίας,
είναι δεσµευτική για τον Υπουργό Εξωτερικών.»

Άρθρο 46
Προαγωγές υπαλλήλων Κλάδου Συµβούλων

και Γραµµατέων Επικοινωνίας - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 387 ν. 4781/2021

Στην παρ. 3 του άρθρου 387 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί
προαγωγών των υπαλλήλων του Κλάδου Συµβούλων και Γραµ-
µατέων Επικοινωνίας, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:
α) οι λέξεις «διενεργούνται µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερι-
κών, κατόπιν επιτυχίας του υπαλλήλου σε δοκιµασία η οποία ορ-
γανώνεται από τη Διπλωµατική Ακαδηµία, µε τη συνεκτίµηση των
εκθέσεων αξιολόγησης» αντικαθίστανται από τις λέξεις «ενερ-
γούνται, κατ’ εκλογή, µε σύγκριση των υπαλλήλων που έχουν τα
τυπικά προς προαγωγή προσόντα και µε ειδική αιτιολόγηση κα-
θόσον αφορά στους επιλεγέντες», β) προστίθενται εδάφια, δεύ-
τερο και τρίτο, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Οι προαγωγές από τον βαθµό του Γραµµατέα Επικοινωνίας
Α’ στον βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ ενεργούνται, κατ’
εκλογή, µε σύγκριση των υπαλλήλων που έχουν τα τυπικά προς
προαγωγή προσόντα και µε ειδική αιτιολόγηση καθόσον αφορά
στους επιλεγέντες. Προκρίνονται δε, κατ’ αξιολογική σειρά, οι

καταλληλότεροι προς προαγωγή στις κενές θέσεις, εφόσον αν-
ταποκρίνονται πλήρως στις απαιτήσεις της υπηρεσίας για την
άσκηση των καθηκόντων του ανώτερου βαθµού µε βάση τα ου-
σιαστικά προσόντα που αναφέρονται στην παρ. 2. Σε κάθε περί-
πτωση, για την προαγωγή λαµβάνονται υπόψη όλα τα στοιχεία
του ατοµικού φακέλου του υπαλλήλου, σχετικά µε την υπηρε-
σιακή του εξέλιξη, από την ηµεροµηνία διορισµού του.»

Άρθρο 47
Δυνατότητα παραµονής στην υπηρεσία - 

Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 355, παρ. 5 άρθρου 363, παρ. 5
άρθρου 373, παρ. 5 άρθρου 381 και παρ. 5

άρθρου 389 ν. 4781/2021

1. Στην παρ. 5 του άρθρου 355 του ν. 4781/2021         (Α’ 31),
περί αποχώρησης λόγω ορίου ηλικίας, διαγράφονται οι λέξεις
«µετά από τη συµπλήρωση τριακονταπενταετούς δηµόσιας υπη-
ρεσίας» και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Με διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση του
Υπουργού Εξωτερικών, µπορεί, λόγω ιδιαίτερων υπηρεσιακών
αναγκών, να παραταθεί ο χρόνος παραµονής στην υπηρεσία
υπαλλήλων του Διπλωµατικού Κλάδου µε πρεσβευτικό βαθµό επί
δύο (2) το πολύ έτη και πάντως όχι πέραν του εξηκοστού εβδό-
µου (67ου) έτους της ηλικίας τους.»

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 363 του ν. 4781/2021, περί αποχώ-
ρησης λόγω ορίου ηλικίας, διαγράφονται οι λέξεις «µετά τη συµ-
πλήρωση τριακονταπενταετούς δηµόσιας υπηρεσίας» και η παρ.
5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Με διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση του
Υπουργού Εξωτερικών, µπορεί, λόγω ιδιαίτερων υπηρεσιακών
αναγκών, να παραταθεί ο χρόνος παραµονής στην υπηρεσία
υπαλλήλων του επιστηµονικού προσωπικού της Ειδικής Νοµικής
Υπηρεσίας µε βαθµό Ειδικού Νοµικού Συµβούλου ή Νοµικού
Συµβούλου Α’ επί δύο (2) το πολύ έτη και πάντως όχι πέραν του
εξηκοστού εβδόµου (67ου) έτους της ηλικίας τους.

3. Στην παρ. 5 του άρθρου 373 του ν. 4781/2021, περί αποχώ-
ρησης λόγω ορίου ηλικίας, διαγράφονται οι λέξεις «µετά από τη
συµπλήρωση τριακονταπενταετούς δηµόσιας υπηρεσίας» και η
παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Με διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση του
Υπουργού Εξωτερικών, µπορεί, λόγω ιδιαίτερων υπηρεσιακών
αναγκών, να παραταθεί ο χρόνος παραµονής στην υπηρεσία
υπαλλήλων του Κλάδου Εµπειρογνωµόνων µε βαθµό Εµπειρο-
γνώµονα Πρεσβευτή Συµβούλου Α’, επί δύο (2) το πολύ έτη και
πάντως όχι πέραν του εξηκοστού εβδόµου (67ου) έτους της ηλι-
κίας τους.»

4. Στην παρ. 5 του άρθρου 381 του ν. 4781/2021, περί αποχώ-
ρησης λόγω ορίου ηλικίας, διαγράφονται οι λέξεις «µετά τη συµ-
πλήρωση τριακονταπενταετούς δηµόσιας υπηρεσίας» και η παρ.
5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Με διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση του
Υπουργού Εξωτερικών, µπορεί, λόγω ιδιαίτερων υπηρεσιακών
αναγκών, να παραταθεί ο χρόνος παραµονής στην υπηρεσία
υπαλλήλων του Κλάδου Ο.Ε.Υ. µε βαθµό Γενικού Συµβούλου
Ο.Ε.Υ. Α’, επί δύο (2) το πολύ έτη και πάντως όχι πέραν του εξη-
κοστού εβδόµου (67ου) έτους της ηλικίας τους.»

5. Στην παρ. 5 του άρθρου 389 του ν. 4781/2021, περί αποχώ-
ρησης λόγω ορίου ηλικίας, διαγράφονται οι λέξεις «µετά από τη
συµπλήρωση τριακονταπενταετούς δηµόσιας υπηρεσίας» και η
παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Με διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση του
Υπουργού Εξωτερικών, µπορεί, λόγω ιδιαίτερων υπηρεσιακών
αναγκών, να παραταθεί ο χρόνος παραµονής στην υπηρεσία
υπαλλήλων του Κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινω-
νίας µε βαθµό Γενικού Συµβούλου Επικοινωνίας Α’, επί δύο (2)
το πολύ έτη και πάντως όχι πέραν του εξηκοστού εβδόµου
(67ου) έτους της ηλικίας τους.»
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Άρθρο 48
Αύξηση οργανικών θέσεων του Κλάδου Διοικητικού 

Προξενικού και κατανοµή αυτών κατά βαθµό -
Τροποποίηση παρ. 2 και προσθήκη παρ. 3

στο άρθρο 391 του  ν. 4781/2021

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 391 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί
βαθµών και θέσεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «τριακόσιες ογδόντα (380)» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «τετρακόσιες ογδόντα (480)», β) στην
περ. η) οι λέξεις «τριακόσιες σαράντα (340)» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «τετρακόσιες σαράντα (440)» και η παρ. 2 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«2. Οι οργανικές θέσεις των υπαλλήλων του Κλάδου Διοικητι-
κού Προξενικού είναι τετρακόσιες ογδόντα (480) και κατανέµον-
ται κατά βαθµό ως εξής:

α) Διευθυντής Α’ και
β) Διευθυντής Β’, θέσεις σαράντα (40)
γ) Τµηµατάρχης Α’,
δ) Τµηµατάρχης Β’,
ε) Γραµµατέας Α’,
στ) Γραµµατέας Β’,
ζ) Γραµµατέας Γ’ και
η) Γραµµατέας Δ’, θέσεις τετρακόσιες σαράντα (440).»
2. Στο άρθρο 391 του ν. 4781/2021, προστίθεται παρ. 3 ως

εξής:
«3. Οι οργανικές θέσεις κατηγορίας ΤΕ των υπαλλήλων του

Κλάδου Διοικητικού Προξενικού, µετά την αφυπηρέτησή τους για
οποιονδήποτε λόγο, µετατρέπονται σε θέσεις κατηγορίας ΠΕ
στο ψηφιακό οργανόγραµµα του άρθρου 16 του ν. 4440/2016 (Α’
224).»

Άρθρο 49
Ειδικά προσόντα διορισµού στον Κλάδο 
Διοικητικού Προξενικού - Τροποποίηση 
παρ. 1 και 2 άρθρου 393 ν. 4781/2021

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 393 του ν. 4781/2021         (Α’ 31),
περί ειδικών προσόντων διορισµού, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) η περ. α) αντικαθίσταται, β) στην περ. β) το
δεύτερο εδάφιο διαγράφεται, γ) στην περ. γ), οι λέξεις «πολύ
καλή» διαγράφονται και, µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις, η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Οι υποψήφιοι για τον Κλάδο Διοικητικού Προξενικού πρέπει
να διαθέτουν, εκτός από τα γενικά προσόντα του άρθρου 319,
και τα εξής ειδικά προσόντα: 

α) πτυχίο Νοµικής ή Πολιτικών ή Οικονοµικών Επιστηµών Α.Ε.Ι.
της ηµεδαπής ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµο ή ισότιµο τίτλο αντίστοι-
χης ειδικότητας σχολών της αλλοδαπής, 

β) άριστη γνώση της αγγλικής ή γαλλικής γλώσσας,
γ) γνώση χρήσης ηλεκτρονικού υπολογιστή στα αντικείµενα

επεξεργασία κειµένου, υπολογιστικά φύλλα και υπηρεσίες δια-
δικτύου.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 393 του ν. 4781/2021 αντικαθίσταται
ως εξής:  

«2.α) Η πρόσληψη σε θέσεις του Κλάδου Διοικητικού Προξε-
νικού διενεργείται µε γραπτό διαγωνισµό κατά τα οριζόµενα στον
ν. 4765/2021 (Α’ 6). Οι υποψήφιοι κατατάσσονται σε πίνακες µε
βάση τη βαθµολογία στη γραπτή εξέταση. Με απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών ορίζονται τα εξεταζόµενα µαθήµατα για
τον διαγωνισµό, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη διαδι-
κασία του πρώτου εδαφίου. 

β) Κατά την πρώτη εφαρµογή, είναι δυνατή η πρόσληψη από
τους πίνακες επιτυχόντων του πανελλήνιου γραπτού διαγωνι-
σµού της υπό στοιχεία 2Γ/2022 πρόσκλησης-προκήρυξης του
Α.Σ.Ε.Π. (Α.Σ.Ε.Π. 75), εφόσον πληρούνται τα κριτήρια της παρ.
1.»  

Άρθρο 50
Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων του Κλάδου 

Διοικητικού Προξενικού - Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 394
του ν. 4781/2021

Στο άρθρο 394 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί τυπικών προσόν-
των προαγωγής των υπαλλήλων του Κλάδου Διοικητικού Προξε-
νικού, προστίθεται παρ. 3 ως εξής: 

«3. Η προαγωγή στον εκάστοτε αµέσως ανώτερο βαθµό διε-
νεργείται µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκδί-
δεται µετά από σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.
Οι υπάλληλοι της κατηγορίας ΤΕ έπονται των οµοιοβάθµων τους
της κατηγορίας ΠΕ.»

Άρθρο 51
Μεταθέσεις υπαλλήλων του Κλάδου Διοικητικού
Προξενικού - Τροποποιήσεις παρ. 2 και περ. α) 

παρ. 4 άρθρου 396 ν. 4781/2021

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 396 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί
µεταθέσεων των υπαλλήλων του Κλάδου Διοικητικού Προξενι-
κού, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδά-
φιο, οι λέξεις «πέντε (5) έτη» αντικαθίστανται από τις λέξεις «έξι
(6) έτη», β) διαγράφεται το δεύτερο εδάφιο, γ) στο υφιστάµενο
τρίτο εδάφιο, προστίθεται η λέξη «σύµφωνη» και η παρ. 2 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«2. Οι υπάλληλοι του Κλάδου Διοικητικού Προξενικού που υπη-
ρετούν σε Αρχή της Εξωτερικής Υπηρεσίας, παραµένουν στην
ίδια Αρχή για τρία (3) τουλάχιστον έτη και όχι περισσότερα από
έξι (6) έτη. Επιτρέπεται, κατ’ εξαίρεση, η µη τήρηση του κατώτα-
του και ανώτατου αυτού ορίου, κατά περίπτωση και για εξαιρε-
τικούς λόγους, µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η οποία
εκδίδεται µετά από σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβου-
λίου.» 

2. Στο πρώτο και στο τρίτο εδάφιο της περ. α) της παρ. 4 του
άρθρου 396 του ν. 4781/2021, η λέξη «δεκαετή» αντικαθίσταται
από τη λέξη «δωδεκαετή» και η περ. α) διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Οι υπάλληλοι του Κλάδου Διοικητικού Προξενικού µετατί-
θενται υποχρεωτικώς στην Κεντρική Υπηρεσία, όταν έχουν υπη-
ρετήσει συνεχώς σε δύο (2) θέσεις της Εξωτερικής Υπηρεσίας
ή, πάντως, έχουν συµπληρώσει δωδεκαετή συνεχή υπηρεσία
στην αλλοδαπή. Οι υπάλληλοι του Κλάδου Διοικητικού Προξενι-
κού παραµένουν στην Κεντρική Υπηρεσία για δύο (2) τουλάχι-
στον έτη, εκτός αν διαφορετικά επιβάλλεται από αιτιολογηµένη
υπηρεσιακή ανάγκη και κατόπιν οµόφωνης γνώµης του οικείου
Υπηρεσιακού Συµβουλίου ή εφόσον ο υπάλληλος τοποθετείται,
κατόπιν αίτησής του, σε Αρχή δυσµενών συνθηκών, για την οποία
δεν υπάρχουν αιτήσεις άλλων υπαλλήλων του κλάδου του. Υπάλ-
ληλος του Κλάδου Διοικητικού Προξενικού, ο οποίος δεν έχει
συµπληρώσει δωδεκαετή συνεχή υπηρεσία στο εξωτερικό πριν
από την τοποθέτησή του στην Κεντρική Υπηρεσία, µπορεί να µε-
τατεθεί στο εξωτερικό πριν από τη συµπλήρωση διετούς υπηρε-
σίας στην Κεντρική Υπηρεσία µετά από οµόφωνη γνώµη του
οικείου Υπηρεσιακού Συµβουλίου.»

Άρθρο 52
Εξουσιοδοτικές διατάξεις για τον Κλάδο Διοικητικού 
Προξενικού - Τροποποίηση άρθρου 398 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 398, περί εξουσιοδοτικών διατάξεων, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η µόνη παράγραφος αριθµείται
ως παρ. 1, β) προστίθεται παρ. 2 και το άρθρο 398 διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«Άρθρο 398
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση των
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Υπουργών Εξωτερικών, Εσωτερικών και Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, είναι δυνατόν να µεταβάλλονται ο συνολικός αριθ-
µός και η κατά βαθµό κατανοµή των οργανικών θέσεων των
υπαλλήλων του Κλάδου Διοικητικού Προξενικού. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών καθορίζονται τα
εξεταζόµενα µαθήµατα, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια, στον γραπτό διαγωνισµό που διενεργεί το Α.Σ.Ε.Π. για
τον Κλάδο Διοικητικού Προξενικού σύµφωνα µε την παρ. 2 του
άρθρου 393.»   

Άρθρο 53
Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων του Κλάδου
Επικοινωνιών και Πληροφορικής - Προσθήκη παρ. 3 

στο άρθρο 402 του ν. 4781/2021

Στο άρθρο 402 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί τυπικών προσόν-
των προαγωγής των υπαλλήλων του Κλάδου Επικοινωνιών και
Πληροφορικής, προστίθεται παρ. 3 ως εξής: 

«3. Η προαγωγή στον εκάστοτε αµέσως ανώτερο βαθµό διε-
νεργείται µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκδί-
δεται µετά από σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.»

Άρθρο 54
Μεταθέσεις υπαλλήλων του Κλάδου 
Επικοινωνιών και Πληροφορικής - 

Τροποποιήσεις παρ. 2 και 4 άρθρου 404 ν. 4781/2021

1. Στο άρθρο 404 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί µεταθέσεων των
υπαλλήλων του Κλάδου Επικοινωνιών και Πληροφορικής, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, οι λέ-
ξεις «πέντε (5) έτη» αντικαθίστανται από τις λέξεις «έξι (6) έτη», β)
το δεύτερο εδάφιο διαγράφεται και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής:

«2. Οι υπάλληλοι του Κλάδου Επικοινωνιών και Πληροφορικής
που υπηρετούν σε Αρχή της Εξωτερικής Υπηρεσίας, παραµένουν
στην ίδια Αρχή για τρία (3) τουλάχιστον έτη και όχι περισσότερα
από έξι (6) έτη. Επιτρέπεται, κατ’ εξαίρεση, η µη τήρηση του κα-
τώτατου και ανώτατου αυτού ορίου, κατά περίπτωση και για εξαι-
ρετικούς λόγους, µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η οποία
εκδίδεται µετά από γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.»

2. Στο πρώτο και στο τρίτο εδάφιο της περ. α) της παρ. 4 του
άρθρου 404 του ν. 4781/2021, η λέξη «δεκαετή» αντικαθίσταται
από τη λέξη «δωδεκαετή» και, µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
η περ. α) διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Οι υπάλληλοι του Κλάδου Επικοινωνιών και Πληροφορικής
µετατίθενται υποχρεωτικώς στην Κεντρική Υπηρεσία, όταν έχουν
υπηρετήσει συνεχώς σε δύο (2) θέσεις της Εξωτερικής Υπηρεσίας
ή, πάντως, έχουν συµπληρώσει δωδεκαετή συνεχή υπηρεσία στην
αλλοδαπή. Οι υπάλληλοι του Κλάδου Επικοινωνιών και Πληροφο-
ρικής παραµένουν στην Κεντρική Υπηρεσία για δύο (2) τουλάχι-
στον έτη, εκτός αν διαφορετικά επιβάλλεται από αιτιολογηµένη
υπηρεσιακή ανάγκη και κατόπιν οµόφωνης γνώµης του οικείου
Υπηρεσιακού Συµβουλίου ή εφόσον ο υπάλληλος τοποθετείται,
κατόπιν αίτησής του, σε Αρχή δυσµενών συνθηκών, για την οποία
δεν υπάρχουν αιτήσεις άλλων υπαλλήλων του κλάδου του. Υπάλ-
ληλος του Κλάδου Επικοινωνιών και Πληροφορικής, ο οποίος δεν
έχει συµπληρώσει δωδεκαετή συνεχή υπηρεσία στο εξωτερικό
πριν από την τοποθέτησή του στην Κεντρική Υπηρεσία, µπορεί να
µετατεθεί στο εξωτερικό πριν από τη συµπλήρωση διετούς υπη-
ρεσίας στην Κεντρική Υπηρεσία µετά από οµόφωνη γνώµη του οι-
κείου Υπηρεσιακού Συµβουλίου.»

Άρθρο 55
Μείωση οργανικών θέσεων του Κλάδου Διοικητικής 
και Λογιστικής Υποστήριξης - Τροποποίηση παρ. 2

άρθρου 407 ν. 4781/2021

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 407 του         ν.
4781/2021 (Α’ 31), περί βαθµών και θέσεων, οι λέξεις «τετρακόσιες
εξήντα (460)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τετρακόσιες (400)»
και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Οι οργανικές θέσεις των υπαλλήλων του Κλάδου Διοικητικής

και Λογιστικής Υποστήριξης είναι τετρακόσιες (400). Οι θέσεις
αυτές είναι ενιαίες.» 

Άρθρο 56
Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων του Κλάδου 

Διοικητικής και Λογιστικής Υποστήριξης - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 410 ν. 4781/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 410 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί τυ-
πικών προσόντων προαγωγής των υπαλλήλων του Κλάδου Διοι-
κητικής και Λογιστικής Υποστήριξης, προστίθεται η λέξη
«σύµφωνη» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η προαγωγή στον εκάστοτε αµέσως ανώτερο βαθµό διενερ-
γείται µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκδίδεται
µετά από σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.»

Άρθρο 57
Μεταθέσεις υπαλλήλων του Κλάδου Διοικητικής

και Λογιστικής Υποστήριξης - Τροποποίηση παρ. 2
και περ. α) παρ. 4 άρθρου 412 ν. 4781/2021

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 412 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί
µεταθέσεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο
πρώτο εδάφιο, οι λέξεις «πέντε (5) έτη» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «έξι (6) έτη», β) το δεύτερο εδάφιο διαγράφεται και η παρ.
2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Οι υπάλληλοι του Κλάδου Διοικητικής και Λογιστικής Υπο-
στήριξης που υπηρετούν σε Αρχή της Εξωτερικής Υπηρεσίας, πα-
ραµένουν στην ίδια Αρχή για τρία (3) τουλάχιστον έτη και όχι
περισσότερα από έξι (6) έτη. Επιτρέπεται, κατ’ εξαίρεση, η µη τή-
ρηση του κατώτατου και ανώτατου αυτού ορίου, κατά περίπτωση
και για εξαιρετικούς λόγους, µε απόφαση του Υπουργού Εξωτε-
ρικών, η οποία εκδίδεται µετά από γνώµη του Υπηρεσιακού Συµ-
βουλίου.» 

2. Στο πρώτο και στο τρίτο εδάφιο της περ. α) της παρ. 4 του
άρθρου 412 του ν. 4781/2021, η λέξη «δεκαετή» αντικαθίσταται
από τη λέξη «δωδεκαετή» και, µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
η περ. α) διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Οι υπάλληλοι του Κλάδου Διοικητικής και Λογιστικής Υπο-
στήριξης µετατίθενται, υποχρεωτικώς στην Κεντρική Υπηρεσία,
όταν έχουν υπηρετήσει συνεχώς σε δύο (2) θέσεις της Εξωτερικής
Υπηρεσίας ή, πάντως, έχουν συµπληρώσει δωδεκαετή συνεχή
υπηρεσία στην αλλοδαπή. Οι υπάλληλοι του Κλάδου Διοικητικής
και Λογιστικής Υποστήριξης παραµένουν στην Κεντρική Υπηρεσία
για δύο (2) τουλάχιστον έτη, εκτός αν διαφορετικά επιβάλλεται
από αιτιολογηµένη υπηρεσιακή ανάγκη και κατόπιν οµόφωνης
γνώµης του οικείου Υπηρεσιακού Συµβουλίου ή εφόσον ο υπάλ-
ληλος τοποθετείται, κατόπιν αίτησής του, σε Αρχή δυσµενών συν-
θηκών, για την οποία δεν υπάρχουν αιτήσεις άλλων υπαλλήλων
του κλάδου του. Υπάλληλος του Κλάδου Διοικητικής και Λογιστι-
κής Υποστήριξης, ο οποίος δεν έχει συµπληρώσει δωδεκαετή συ-
νεχή υπηρεσία στο εξωτερικό πριν από την τοποθέτησή του στην
Κεντρική Υπηρεσία, µπορεί να µετατεθεί στο εξωτερικό πριν από
τη συµπλήρωση διετούς υπηρεσίας στην Κεντρική Υπηρεσία µετά
από οµόφωνη γνώµη του οικείου Υπηρεσιακού Συµβουλίου.»

Άρθρο 58
Θέσεις και καθήκοντα του Κλάδου Επιµελητών -
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 416 ν. 4781/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 416 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί θέ-
σεων και καθηκόντων του Κλάδου Επιµελητών, α) στο πρώτο εδά-
φιο, προστίθεται η λέξη «σύµφωνη», β) το τρίτο εδάφιο
διαγράφεται και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις και για την αντιµετώπιση υπηρε-
σιακών αναγκών Αρχής της Εξωτερικής Υπηρεσίας, είναι δυνατόν,
κατά παρέκκλιση της παρ. 1 του άρθρου 329, να αποσπώνται σε
αυτήν υπάλληλοι του Κλάδου Επιµελητών, µε απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκδίδεται µετά από σύµφωνη
γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου. Οι ως άνω αποσπάσεις δεν
µπορούν να υπερβούν το ένα (1) έτος κάθε φορά και, συνολικώς,
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τα έξι (6) έτη στο συνολικό διάστηµα της υπηρεσίας των υπαλλή-
λων του κλάδου αυτού.»  

Άρθρο 59
Τυπικά προσόντα προαγωγής υπαλλήλων του 

Κλάδου Επιµελητών - Τροποποίηση παρ. 2 
άρθρου 418 ν. 4781/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 418 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί τυ-
πικών προσόντων προαγωγής των υπαλλήλων του Κλάδου Επιµε-
λητών, προστίθεται η λέξη «σύµφωνη» και η παρ. 2 διαµορφώνεται
ως εξής:

«2. Η προαγωγή στον εκάστοτε ανώτερο βαθµό διενεργείται µε
απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκδίδεται µετά από
σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.»

Άρθρο 60
Προσωπικό µε σύµβαση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου - 

Τροποποίηση παρ. 3, 6, 7, 8, 9 και 11 άρθρου 422 
ν. 4781/2021

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 422 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί
προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο δεύτερο εδάφιο προστίθενται
οι λέξεις «η επιτόπια εργατική νοµοθεσία και», β) προστίθενται
εδάφια τέταρτο, πέµπτο και έκτο και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως
εξής:

«3. Για τις θέσεις της παρ. 2 προσλαµβάνονται, επιτοπίως, µό-
νιµοι κάτοικοι της χώρας όπου εδρεύει η συγκεκριµένη Αρχή, εφό-
σον γνωρίζουν την τοπική γλώσσα, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εξωτερικών και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
µετά από εισήγηση του προϊσταµένου της εν λόγω Αρχής. Με την
ίδια απόφαση καθορίζεται και το ύψος της αντιµισθίας των ανω-
τέρω υπαλλήλων, µετά από εισήγηση του προϊσταµένου της
Αρχής, και αφού ληφθούν υπόψη η επιτόπια εργατική νοµοθεσία
και οι τοπικές συνθήκες της αγοράς εργασίας. Η πρόσληψη γίνε-
ται µε σύµβαση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου διαρκείας δύο (2)
ετών, η οποία καταρτίζεται από τον προϊστάµενο της Αρχής και η
οποία δύναται να ανανεώνεται, κατ’ εξαίρεση των κειµένων διατά-
ξεων. Στη σύµβαση εργασίας, πέραν της αντιµισθίας, γίνεται υπο-
χρεωτικώς αναφορά στα επιτοπίως προβλεπόµενα επιδόµατα,
καθώς και στην κοινωνική ασφάλιση, µε ρητή ανάλυση του ύψους
των εργοδοτικών εισφορών και των εισφορών του εργαζοµένου.
Αναπροσαρµογή της αντιµισθίας είναι δυνατή κατά την ανανέωση
της σύµβασης, µετά από τεκµηριωµένη εισήγηση του προϊσταµέ-
νου της Αρχής. Κατ’ εξαίρεση, είναι δυνατή η αναπροσαρµογή της
αντιµισθίας και πριν από τη λήξη της διετίας, εφόσον αυτή επιβάλ-
λεται από την επιτόπια εργατική νοµοθεσία, µετά από τεκµηριω-
µένη εισήγηση του προϊσταµένου της Αρχής.»

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 422 του ν. 4781/2021, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο τέταρτο εδάφιο, διαγράφονται
οι λέξεις «, εκτός εξαιρέσεων που προϋποθέτουν πρόβλεψη στην
επιτόπια νοµοθεσία ή έκτακτη ανάγκη της Αρχής», β) το πέµπτο
εδάφιο διαγράφεται και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής:  

«6. Για τις προαναφερόµενες κατηγορίες των επιτόπιων υπαλ-
λήλων µε σύµβαση Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου και των
υπαλλήλων διοικητικής υποστήριξης των Γραφείων Οικονοµικών
και Εµπορικών Υποθέσεων και των Γραφείων Δηµόσιας Διπλωµα-
τίας, ως κατώτατο όριο πρόσληψης προσδιορίζεται το εικοστό
πρώτο (21ο) έτος ηλικίας τους, συµπληρωµένο. Για τους επιστη-
µονικούς συνεργάτες και τα εξειδικευµένα στελέχη των Γραφείων
Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων και των Γραφείων Δηµό-
σιας Διπλωµατίας, το αντίστοιχο όριο είναι το εικοστό τρίτο (23ο)
έτος συµπληρωµένο. Οι Έλληνες πολίτες, υπόχρεοι στρατιωτικής
θητείας, πρέπει να έχουν εκπληρώσει τις σχετικές υποχρεώσεις
τους ή να έχουν απαλλαγεί νοµίµως από αυτές. Ως ανώτατο όριο
ηλικίας πρόσληψης προσδιορίζεται το εξηκοστό (60ό) έτος.»

3. Στην παρ. 7 του άρθρου 422 του ν. 4781/2021, διαγράφονται
τα εδάφια τρίτο και τέταρτο και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Οι προσλαµβανόµενοι σύµφωνα µε τις παρ. 3, 4, 5 και 6, εφό-
σον έχουν την ελληνική ιθαγένεια, µπορούν, µε αίτησή τους, να

υπαχθούν στην ελληνική νοµοθεσία περί κοινωνικής ασφάλισης ή
να ασφαλισθούν σε επιτόπιο ασφαλιστικό φορέα, αν παρέχεται η
σχετική δυνατότητα. Οι αλλοδαποί διέπονται από την επιτόπια κοι-
νωνικοασφαλιστική νοµοθεσία.»

4. Η παρ. 8 του άρθρου 422 του ν. 4781/2021 αντικαθίσταται ως
εξής:

«8. Η ως άνω υπαγωγή ρυθµίζει αντίστοιχα και θέµατα συντα-
ξιοδότησης, αποζηµίωσης, επιδοµάτων, αδειών και λοιπά εργατικά
θέµατα.»

5. Στην παρ. 9 του άρθρου 422 του ν. 4781/2021, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η υφιστάµενη διάταξη αριθµείται ως
περ. α), β) προστίθεται περ. β) και η παρ. 9 διαµορφώνεται ως
εξής:

«9.α) Οι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος συµβασιούχοι
αορίστου χρόνου της Εξωτερικής Υπηρεσίας διατηρούν το κατά
νόµο συµβατικό και µισθολογικό καθεστώς τους µέχρι την καθ’
οποιονδήποτε τρόπον αποχώρηση από την Εξωτερική Υπηρεσία,
οπότε οι θέσεις αυτές µετατρέπονται σε ορισµένου χρόνου της
Αρχής όπου υπηρετούν. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξω-
τερικών και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µετά από εισή-
γηση του Προϊσταµένου της Αρχής, δύναται να
αναπροσαρµόζεται το ύψος της αντιµισθίας των ανωτέρω, σε συµ-
µόρφωση µε τις υποχρεωτικού χαρακτήρα διατάξεις της επιτόπιας
νοµοθεσίας που ρυθµίζουν το µισθολογικό καθεστώς.

β) Ειδικά για τους συµβασιούχους αορίστου χρόνου οι οποίοι
έχουν προσληφθεί δυνάµει των άρθρων 68, 69 και 70 του ν.
419/1976 (Α’ 221), το ύψος της αποζηµίωσης υπηρεσίας αλλοδα-
πής που λαµβάνουν δύναται να αναπροσαρµόζεται, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Εξωτερικών και Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, για το µεν προσωπικό του άρθρου 68 µέχρι του πο-
σοστού που ορίζεται για τον Γραµµατέα Δ’ του Κλάδου Διοικητι-
κής και Λογιστικής Υποστήριξης, για το δε προσωπικό των άρθρων
69 και 70 µέχρι του ποσοστού που ορίζεται για τον Επιµελητή του
Κλάδου Επιµελητών, χωρίς να δικαιούνται προσαυξήσεις λόγω οι-
κογενειακών βαρών και στέγασης.»

6. Στην παρ. 11 του άρθρου 422 του ν. 4781/2021 προστίθεται
δεύτερο εδάφιο και η παρ. 11 διαµορφώνεται ως εξής:

«11. Για το προσωπικό της παρ. 10 εφαρµόζονται αναλογικά οι
παρ. 7 και 8. Για το προσωπικό της παρ. 2 εφαρµόζονται αναλο-
γικά οι περ. δ) και ε) της παρ. 10.»    

Άρθρο 61
Προϊστάµενοι Υπηρεσιών Κεντρικής Υπηρεσίας - 

Τροποποίηση περ. γ) παρ. 1 άρθρου 424 ν. 4781/2021

Η περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 424 του ν. 4781/2021 (Α’ 31),
περί Προϊσταµένων Υπηρεσιών Κεντρικής Υπηρεσίας και αναπλή-
ρωσης αυτών, αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) Του Προϊσταµένου της ΣΤ – Β’ Γενικής Διεύθυνσης Οικο-
νοµικών Υπηρεσιών (Γ.Δ.Ο.Υ.), σε υπάλληλο που έχει επιλεγεί
σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στα άρθρα 24 του ν. 4270/2014
(Α’ 143) και 84 επ. του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007,
Α’ 26) ή σε υπάλληλο του Υπουργείου Εξωτερικών είτε του Δι-
πλωµατικού Κλάδου µε βαθµό Πληρεξούσιου Υπουργού Α’ είτε
του Κλάδου Διοικητικού Προξενικού µε βαθµό Διευθυντή.» 

Άρθρο 62
Σύνδεσµοι σε άλλα υπουργεία και υπηρεσίες - 

Τροποποίηση άρθρου 17 ν. 4781/2021

Στο άρθρο 17 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί συνδέσµων σε
άλλα υπουργεία και υπηρεσίες, α) η µόνη παράγραφος αριθµεί-
ται ως παρ. 1 και διαγράφονται οι λέξεις «και υπηρεσίες», β) προ-
στίθενται παρ. 2 και 3 και το άρθρο 17 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 17
Σύνδεσµοι σε άλλα υπουργεία και υπηρεσίες

1. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών και του, κατά
περίπτωση, αρµόδιου Υπουργού, υπάλληλοι του Διπλωµατικού
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Κλάδου µπορούν να αποσπώνται, για ορισµένο χρόνο, χωρίς
τους περιορισµούς της παρ. 1 του άρθρου 329, µε καθήκοντα
συνδέσµου σε άλλα υπουργεία, µε σκοπό τη συστηµατική, συνε-
κτική και αποτελεσµατική εφαρµογή της εξωτερικής πολιτικής.

2. Με όµοια απόφαση, δύναται να τοποθετούνται στις θέσεις
της παρ. 1 και Πρεσβευτές επί τιµή, χωρίς να λαµβάνουν αποζη-
µίωση ή άλλη οικονοµική απολαβή.

3. Πρεσβευτές επί τιµή δύναται να τοποθετούνται στα διπλω-
µατικά γραφεία του Προέδρου της Δηµοκρατίας, του Πρωθυ-
πουργού και του Προέδρου της Βουλής, µε τη διαδικασία των
οικείων διατάξεων.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΚΤΗΡΙΑ ΠΟΥ ΣΤΕΓΑΖΟΥΝ ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΚΕΣ

ΚΑΙ ΠΡΟΞΕΝΙΚΕΣ ΑΡΧΕΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ

Άρθρο 63
Κάλυψη δαπανών συντήρησης και επισκευής κτηρίων - 

Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 441 του ν. 4781/2021

Στο άρθρο 441 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί προξενικής δια-
χείρισης, προστίθεται παρ. 4 ως εξής:

«4. Ποσοστό ύψους δέκα τοις εκατό (10%) επί των αδιάθετων
καθαρών εισπράξεων των προξενικών τελών και δικαιωµάτων εγ-
γράφεται σε ύψος, στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εξω-
τερικών (ΑΛΕ 2420301001), προκειµένου να καλυφθούν
αποκλειστικά δαπάνες για τη συντήρηση και επισκευή κτηρίων
κυριότητας του Ελληνικού Δηµοσίου, τα οποία στεγάζουν διπλω-
µατικές και προξενικές Αρχές της Ελλάδας, συµπεριλαµβανοµέ-
νων των ακινήτων που λειτουργούν ως Πρεσβευτικές ή
Προξενικές κατοικίες.»

Άρθρο 64
Ακίνητα κυριότητας Ελληνικού 

Δηµοσίου στην αλλοδαπή

1. Η διοίκηση και η διαχείριση των ακινήτων κυριότητας του
Ελληνικού Δηµοσίου, τα οποία στεγάζουν διπλωµατικές και προ-
ξενικές Αρχές της Ελλάδας, συµπεριλαµβανοµένων των ακινή-
των που λειτουργούν ως Πρεσβευτικές ή Προξενικές κατοικίες,
τα οποία περιλαµβάνονται στο Παράρτηµα του παρόντος περιέρ-
χεται, χωρίς αντάλλαγµα, στο Υπουργείο Εξωτερικών.

2. Στην έννοια της διοίκησης και διαχείρισης περιλαµβάνεται,
ιδίως, κάθε ενέργεια αξιοποίησης, µεταβίβασης, εκποίησης, εκ-
µετάλλευσης ή σύστασης ενοχικού ή εµπραγµάτου δικαιώµατος
επί των ακινήτων αυτών. 

3. Τα έσοδα από τη διοίκηση και διαχείριση των ανωτέρω ακι-
νήτων διατίθενται στο Υπουργείο Εξωτερικών, το οποίο τα δια-
χειρίζεται, αποκλειστικά µε σκοπό την κάλυψη των στεγαστικών
του αναγκών στην αλλοδαπή, συµπεριλαµβανοµένης της οικο-
δόµησης, συντήρησης, επισκευής ή ενεργειακής αναβάθµισης
υφιστάµενων ακινήτων, καθώς και της αγοράς ή µίσθωσης νέων.

4. Στους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Εξωτερικών παρέχεται εξουσιοδότηση για την έκδοση κάθε πρά-
ξης που κρίνεται αναγκαία προκειµένου να ολοκληρωθούν οι
ενέργειες µεταβίβασης της διοίκησης και διαχείρισης των ακινή-
των της παρ. 1.

Άρθρο 65
Διαδικασία ανάδειξης παρόχων υπηρεσιών

υποστήριξης των Προξενικών Αρχών - Τροποποίηση της
παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 4315/2014

Στην παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 4315/2014 (Α’ 269), περί ανά-
δειξης παρόχων υπηρεσιών υποστήριξης των Προξενικών Αρχών
ή των Προξενικών Γραφείων Διπλωµατικών Αρχών, το δεύτερο
εδάφιο αντικαθίσταται και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών διεξάγει,
σε εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 810/2009 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, ανοικτή, διεθνή δια-
γωνιστική διαδικασία για την ανάδειξη παρόχων υπηρεσιών

υποστήριξης των Προξενικών Αρχών ή των Προξενικών Γρα-
φείων Διπλωµατικών Αρχών στη διαδικασία χορηγήσεων θεωρή-
σεων. Η διαδικασία αυτή διέπεται αναλογικά από τις διατάξεις
του       ν. 4413/2016 (Α’ 148).»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 66
Ορισµός εκλογικής κρατικής χρηµατοδότησης 

πολιτικών κοµµάτων και επιστροφή της σε περίπτωση µη
συµµετοχής σε εκλογική αναµέτρηση - Αναστολή 

χρηµατοδότησης κοµµάτων και συνασπισµών
κοµµάτων σε περιπτώσεις καταδίκης του επικεφαλής 
και χρόνος εκκίνησης της αναστολής - Τροποποίηση

υποπερ. ββ) περ. β) παρ. 1 άρθρου 1, άρθρου 2
και παρ. 1 άρθρου 6 του π.δ. 15/2022 

1. Στην υποπερ. ββ) της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 1 του
π.δ. 15/2022 (Α’ 39) περί ορισµών, διακρίσεων, ύψους και δι-
καιούχων της κρατικής χρηµατοδότησης των πολιτικών κοµµά-
των και των συνασπισµών κοµµάτων, προστίθενται οι λέξεις «για
την κάλυψη αποκλειστικά των εκλογικών τους δαπανών» και η
υποπερ. ββ) διαµορφώνεται ως εξής:

«ββ) Εκλογική κρατική χρηµατοδότηση: η οικονοµική ενίσχυση
που παρέχεται σε περίπτωση διεξαγωγής εκλογών από µέρος
των πραγµατοποιηθέντων καθαρών εσόδων του ετήσιου Κρατι-
κού Απολογισµού του προηγούµενου της διεξαγωγής των εκλο-
γών οικονοµικού έτους, σε πολιτικά κόµµατα και συνασπισµούς
κοµµάτων για την κάλυψη αποκλειστικά των εκλογικών τους δα-
πανών.»

2. Στο άρθρο 2 του π.δ. 15/2022, περί της κατανοµής της κρα-
τικής χρηµατοδότησης, προστίθεται παρ. 5 ως εξής:

«5. Σε περίπτωση µη συµµετοχής ενός κόµµατος ή συνασπι-
σµού κοµµάτων για οποιονδήποτε λόγο, στην εκλογική αναµέ-
τρηση για την οποία εκδόθηκε η απόφαση εκλογικής
χρηµατοδότησης της παρ. 2, συµπεριλαµβανοµένης της περί-
πτωσης αποκλεισµού του λόγω του ελέγχου του Α1 τµήµατος
του Αρείου Πάγου, σύµφωνα µε την περ. γ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 32 του π.δ. 26/2012 (Α’ 57), περί του δικαιώµατος κατάρτι-
σης συνδυασµών, η εκλογική χρηµατοδότηση επιστρέφεται στο
Υπουργείο Εσωτερικών. Τα κόµµατα ή οι συνασπισµοί κοµµάτων
υποχρεούνται εντός ενός (1) µήνα από την κοινοποίηση της σχε-
τικής απόφασης του προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης Εσω-
τερικών και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου
Εσωτερικών να επιστρέψουν στο ακέραιο το ποσό της εκλογικής
χρηµατοδότησης. Το ανωτέρω ποσό συµψηφίζεται και παρακρα-
τείται, εφόσον είναι δυνατό, µε επικείµενη τακτική ή έκτακτη
εκλογική κρατική χρηµατοδότηση προς το εν λόγω κόµµα ή συ-
νασπισµό κοµµάτων, άλλως καταβάλλεται στο ακέραιο στο
Υπουργείο Εσωτερικών. 

Αν δεν είναι δυνατή η παρακράτηση και δεν πραγµατοποιηθεί
η καταβολή, παρακρατείται το τριπλάσιο του ποσού της εκλογι-
κής χρηµατοδότησης από την πρώτη µετά το πέρας της ανω-
τέρω προθεσµίας τακτική ή έκτακτη εκλογική κρατική
χρηµατοδότηση από το δικαιούχο κόµµα ή συνασπισµό κοµµά-
των.»

3. Στην παρ. 1 του άρθρου 6 του π.δ. 15/2022, περί της ανα-
στολής χρηµατοδότησης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, µετά από τις λέξεις «Σε περίπτωση»
προστίθενται οι λέξεις «καταδίκης σε οποιονδήποτε βαθµό ή», β)
το δεύτερο εδάφιο αντικαθίσταται, γ) προστίθεται τρίτο εδάφιο
και, µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις, η παρ. 1 διαµορφώνεται
ως εξής:

«1. Σε περίπτωση καταδίκης σε οποιονδήποτε βαθµό ή άσκη-
σης δίωξης και επιβολής προσωρινής κράτησης κατά το άρθρο
282 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, κατά του αρχηγού κόµµα-
τος ή του προέδρου κοινοβουλευτικής οµάδας ή εκείνου που
ασκεί την πραγµατική διεύθυνση κόµµατος ή κατά περισσοτέρων
του ενός πέµπτου (1/5) των βουλευτών ή του ενός πέµπτου (1/5)
των ευρωβουλευτών ή του ενός πέµπτου (1/5) των µελών του

5350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κεντρικού οργάνου διοίκησης κόµµατος ή συνασπισµού κοµµά-
των, σύµφωνα µε το καταστατικό τους, για τα εγκλήµατα των άρ-
θρων 187 και 187Α του Ποινικού Κώδικα, αναστέλλεται κάθε
είδους κρατική χρηµατοδότηση και οικονοµική ενίσχυση µετά
από απόφαση της Βουλής µε ονοµαστική ψηφοφορία και την
απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των βουλευτών. Η ανα-
στολή της κρατικής χρηµατοδότησης και οικονοµικής ενίσχυσης
εφαρµόζεται ταυτόχρονα µε τη διαβίβαση των σχετικών στοι-
χείων από τον Πρόεδρο της Βουλής στον Πρόεδρο της Επιτρο-
πής Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας, σύµφωνα µε το δεύτερο
εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 83Α του Κανονισµού της Βουλής.
Αν δεν ληφθεί η απόφαση της Βουλής εντός ενός (1) µηνός από
την έναρξη της διαδικασίας ή δεν συγκεντρωθεί η απόλυτη πλει-
οψηφία του όλου αριθµού των βουλευτών, η κρατική χρηµατο-
δότηση καταβάλλεται στα δικαιούχα κόµµατα.»

Άρθρο 67
Ρυθµίσεις για τους Επαγγελµατίες Οπλίτες - 

Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 13 ν. 2936/2001 

Στο άρθρο 13 του ν. 2936/2001 (Α’ 166), περί της απόλυσης
των Επαγγελµατιών Οπλιτών, επέρχονται οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: 

1. Στην παρ. 1, περί προϋποθέσεων απόλυσης των Επαγγελ-
µατιών Οπλιτών, προστίθεται περ. η) ως εξής: 

«η) Όταν συµπληρώσουν τριάντα πέντε (35) έτη πραγµατικής
υπηρεσίας ή το εξηκοστό (60ό) έτος της ηλικίας τους.»

2. Στην παρ. 3 προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 3 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«3. Η απόλυση των Επαγγελµατιών Οπλιτών γίνεται µε από-
φαση του Αρχηγού του οικείου Γενικού Επιτελείου. Ειδικά για
την περ. η) της παρ. 1, η ανωτέρω απόφαση εκδίδεται εντός ενός
(1) µηνός από τη συµπλήρωση της τριακονταπενταετούς πραγ-
µατικής υπηρεσίας ή του εξηκοστού (60ού) έτους της ηλικίας
τους.»

Άρθρο 68
Ρυθµίσεις για το Πυροσβεστικό Σώµα - Τροποποίηση παρ. 1

άρθρου 109, υποπερ. ζζ) περ. β) παρ. 2 άρθρου 113 
και προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 125 

του ν. 4662/2020

1. Στην περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 109 του                ν.
4662/2020 (Α’27), περί κατάστασης εκτός οργανικών θέσεων, οι
λέξεις «(2) φορές» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τέσσερις (4)
φορές» και µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις η παρ. 1 διαµορ-
φώνεται ως εξής:  

«1. Εκτός Οργανικών Θέσεων (Ε.Ο.Θ.) είναι η κατάσταση στην
οποία τίθενται:

α) µέχρι τη συµπλήρωση τεσσαρακονταετούς συντάξιµης υπη-
ρεσίας, οι Πύραρχοι που για τέσσερις (4) φορές παραλείπονται
κατά τις τακτικές κρίσεις για την επιλογή στον βαθµό του Αρχι-
πυράρχου και

β) όσοι Πύραρχοι ανεπιτυχώς ολοκληρώνουν τη δοκιµασία και
τον έλεγχο της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 116.»

2. Στην υποπερ. ζζ) της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 113 του
ν. 4662/2020, περί γενικών τυπικών προσόντων, οι λέξεις «Δύο
(2) έτη» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Ένα (1) έτος», και η υπο-
περ. ζζ) διαµορφώνεται ως εξής: 

«ζζ. Αρχιπύραρχος: Ένα (1) έτος πραγµατικής άσκησης καθη-
κόντων στον βαθµό.»

3. Στο άρθρο 125 του ν. 4662/2020, περί τακτικών και έκτακτων
κρίσεων και κρινόµενων Αξιωµατικών, προστίθεται παρ. 3 ως
εξής: 

«3. Οι κρινόµενοι Αξιωµατικοί που φέρουν τον βαθµό του Αν-
τιπύραρχου και κρίνονται προακτέοι κατ’ εκλογή και οι οποίοι δεν
έχουν συµπληρώσει είκοσι πέντε (25) έτη υπηρεσίας Αξιωµατι-
κού στο Σώµα, δύνανται, εφόσον το επιθυµούν, να υποβάλλουν
έως τις 31 Δεκεµβρίου του προηγούµενου έτους των τακτικών
κρίσεων στο Τµήµα Αξιωµατικών της Διεύθυνσης Ανθρώπινων
Πόρων του Αρχηγείου Πυροσβεστικού Σώµατος, αίτηση επιθυ-

µίας, η οποία δεν ανακαλείται, για τη µη προαγωγή τους στον
επόµενο βαθµό, µέχρι τις επόµενες τακτικές κρίσεις. Δεκτές γί-
νονται αιτήσεις που δεν υπερβαίνουν σε ποσοστό το τριάντα τοις
εκατό (30 %) αυτών που έχουν τα τυπικά και ουσιαστικά προς
προαγωγή προσόντα. Σε περίπτωση υπέρβασης αυτού του πο-
σοστού, δεκτές γίνονται κατά προτεραιότητα οι αιτήσεις των αρ-
χαιότερων. Οι Αντιπύραρχοι που εξαιρέθηκαν των κρίσεων κατά
την ανωτέρω διαδικασία δεν έχουν δικαίωµα προσφυγής. Για
τους εντασσόµενους στο ποσοστό του τριάντα τοις εκατό (30%)
εκδίδεται απόφαση του Αρχηγείου του Πυροσβεστικού Σώµατος
χωρίς να επέρχεται άλλη µεταβολή σε πίνακες.»

Άρθρο 69
Αποπληρωµή Χρηµατικών Ενταλµάτων Προπληρωµής 

για τη συντήρηση και επισκευή ελικοπτέρων
του Πυροσβεστικού Σώµατος 

Υπόλοιπα αποπληρωµής δαπανών για τις οποίες εκδόθηκαν τα
υπ’ αρ. 183808/2022 (ΑΛΕ 2420304001 «Αµοιβές και έξοδα συν-
τήρησης και επισκευής αεροσκαφών») και 183809/2022 (ΑΛΕ
2410206001 «Αγορές ειδών συντήρησης και επισκευής αεροσκα-
φών») χρηµατικά εντάλµατα προπληρωµής για τα οποία δεν κα-
τέστη δυνατή η πληρωµή στο σύνολο του ποσού αυτών λόγω
λήξης της προθεσµίας απόδοσης λογαριασµού, δύνανται να
πληρωθούν µε την έκδοση νέων χρηµατικών ενταλµάτων προ-
πληρωµής, µε ηµεροµηνία απόδοσης λογαριασµού την
31η.1.2025, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης.

Άρθρο 70
Προκήρυξη Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής

Προσωπικού για πλήρωση κενών θέσεων
εκπαιδευτικών και λοιπού προσωπικού της

πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, 
προσµέτρηση εκπαιδευτικής προϋπηρεσίας στην ιδιωτική

εκπαίδευση και κατάρτιση προσωρινών και 
τελικών αξιολογικών πινάκων - Τροποποίηση παρ. 1 

και προσθήκη παρ. 6 στο άρθρο 54, τροποποίηση περ. β)
άρθρου 57 και παρ. 1, 3 και 4 άρθρου 61 ν. 4589/2019

1.Α) Στην παρ. 1 του άρθρου 54 του ν. 4589/2019       (Α’ 13),
περί προκήρυξης του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσω-
πικού (Α.Σ.Ε.Π.) για πλήρωση κενών θέσεων εκπαιδευτικών πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης  το τρίτο εδάφιο
αντικαθίσταται, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Το Α.Σ.Ε.Π. προκηρύσσει και διενεργεί κάθε δύο (2) σχο-
λικά έτη διαδικασία κατάταξης µε σειρά προτεραιότητας, κατά
κλάδο και ειδικότητα, των υποψηφίων για την πλήρωση των
κενών θέσεων εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, µελών Ε.Ε.Π. και Ε.Β.Π., καθώς και για την κάλυψη
των λειτουργικών αναγκών της πρωτοβάθµιας και της δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης. Η προκήρυξη και η διαδικασία κατάταξης
πραγµατοποιούνται ύστερα από σχετικό αίτηµα του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, το οποίο διατυπώνε-
ται, σύµφωνα µε τις εκπαιδευτικές ανάγκες, κατά κλάδο και ειδι-
κότητα. Με την προκήρυξη καθορίζονται: 

α) η διαδικασία υποβολής των ηλεκτρονικών αιτήσεων στο
Α.Σ.Ε.Π., στις οποίες καταχωρίζονται τα προσωπικά στοιχεία και
οι κλάδοι και οι ειδικότητες των υποψηφίων, 

β) οι προθεσµίες για την υποβολή αιτήσεων και ενστάσεων, 
γ) τα κατάλληλα οργανωτικά και τεχνικά µέτρα για την ασφά-

λεια της επεξεργασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και
την προστασία τους, 

δ) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη διεξαγωγή της διαδικασίας
επιλογής προσωπικού, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
Κεφαλαίου.»

Β) Στο άρθρο 54 του ν. 4589/2019 προστίθεται παρ. 6 ως εξής: 
«6. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού, η οποία προσαρτάται στην προκήρυξη της παρ. 1
ως αναπόσπαστο τµήµα αυτής, καθορίζονται η διαδικασία υπο-
βολής των δικαιολογητικών στο Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό
Σύστηµα Διαχείρισης Προσωπικού Πρωτοβάθµιας και Δευτερο-
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βάθµιας Εκπαίδευσης (Ο.Π.ΣΥ.Δ.) του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, η πρόσκληση των υποψηφίων
για καταχώριση των δικαιολογητικών στο Ο.Π.ΣΥ.Δ. ο τρόπος κα-
ταχώρισης αυτών, καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο ζήτηµα ως
προς τη διαδικασία του παρόντος.». 

2. Στην περ. β) του άρθρου 57 του ν. 4589/2019, περί κριτη-
ρίων αξιολογικού πίνακα εκπαιδευτικών Γενικής Εκπαίδευσης,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην υποπερ. αα)
µετά από τις λέξεις «εκπαιδευτικής προϋπηρεσίας» προστίθενται
οι λέξεις «στις δηµόσιες σχολικές µονάδες πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης» και β) προστίθεται υποπερ. γγ),
και η περ. β) διαµορφώνεται ως εξής: 

«β) Εκπαιδευτική προϋπηρεσία ανά κλάδο: εκατόν είκοσι (120)
µονάδες κατ’ ανώτατο όριο, οι οποίες αναλύονται ως εξής:

αα) µία (1) µονάδα ανά µήνα πραγµατικής εκπαιδευτικής προ-
ϋπηρεσίας στις δηµόσιες σχολικές µονάδες πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης έως κατ’ ανώτατο όριο εκατόν εί-
κοσι (120) µήνες,

ββ) δύο (2) µονάδες ανά µήνα πραγµατικής εκπαιδευτικής
προϋπηρεσίας σε δυσπρόσιτες σχολικές µονάδες πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, όπως καθορίζονται στην περ.
Β’ της υπ’ αρ. 133529/ ΓΔ4/7.8.2018 απόφασης του Υπουργού
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων (Β’ 3941), καθώς και σε
σχολικές µονάδες που λειτουργούν σε καταστήµατα κράτησης
έως κατ’ ανώτατο όριο εξήντα (60) µήνες,

γγ) ενενήντα εκατοστά της µονάδας (0,9) ανά µήνα πραγµατι-
κής εκπαιδευτικής προϋπηρεσίας στις ιδιωτικές σχολικές µονά-
δες πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, µε
ανώτατο όριο τις εκατόν είκοσι (120) µονάδες.».

3. Στην παρ. 1 του άρθρου 61 του ν. 4589/2019, περί κατάρτι-
σης προσωρινών και τελικών αξιολογικών πινάκων για την πλή-
ρωση κενών θέσεων εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, επέρχονται οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: α) στο τέλος του πρώτου εδαφίου, οι λέξεις «στις ιστο-
σελίδες του Α.Σ.Ε.Π. και του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων» αντικαθίστανται από τις λέξεις «στην ιστοσελίδα
του Α.Σ.Ε.Π.», β) το τελευταίο εδάφιο αντικαθίσταται, και η παρ.
1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Το Α.Σ.Ε.Π. καταρτίζει κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στην
οικεία προκήρυξη τους προσωρινούς αξιολογικούς πίνακες κα-
τάταξης Α’, Β’ και Γ ‘ (Γ1’ και Γ2’), καθώς και τον προσωρινό επι-
κουρικό αξιολογικό πίνακα της παραγράφου 4 του άρθρου 58,
οι οποίοι αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Α.Σ.Ε.Π.. Προς τον
σκοπό αυτόν, το Α.Σ.Ε.Π., σε οποιοδήποτε στάδιο της διαδικα-
σίας που υπόκειται στον έλεγχό του, συνεργάζεται, µε ή χωρίς
χρήση τεχνολογιών πληροφορικής και επικοινωνιών µε το Υπουρ-
γείο Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, προκειµένου να
αναζητεί στοιχεία των υποψηφίων που βρίσκονται σε βάσεις δε-
δοµένων του Υπουργείου.»

4. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 61 του                      ν.
4589/2019, περί κατάρτισης τελικών αξιολογικών πινάκων, προ-
στίθενται οι λέξεις «και αναρτώνται στην ιστοσελίδα του
Α.Σ.Ε.Π.», και µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις η παρ. 3 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«3. Ύστερα από τον έλεγχο των ενστάσεων, καταρτίζονται από
το Α.Σ.Ε.Π. οι τελικοί αξιολογικοί πίνακες κατάταξης Α’, Β’ και Γ’
(Γ1’ και Γ2’), καθώς και ο τελικός επικουρικός αξιολογικός πίνα-
κας της παρ. 4 του άρθρου 58, οι οποίοι δηµοσιεύονται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, σύµφωνα µε την περ. ιε’ της παρ.
2 του άρθρου 5 του ν. 3469/2006 (Α’131) και αναρτώνται στην
ιστοσελίδα του Α.Σ.Ε.Π..»

5. Στην παρ. 4 του άρθρου 61 του ν. 4589/2019, περί κατάτα-
ξης υποψηφίων στους αξιολογικούς πίνακες, επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. α), αα) στο πρώτο εδάφιο
προστίθενται οι λέξεις «ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµος ή ισότιµος και
αντίστοιχος τίτλος της αλλοδαπής», αβ) στο δεύτερο εδάφιο
προστίθενται οι λέξεις «πανεπιστηµιακού ή τεχνολογικού τοµέα
της ηµεδαπής» ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµος ή ισότιµος της αλλο-
δαπής», β) η περ. ζ) αντικαθίσταται, γ) το τελευταίο εδάφιο αντι-
καθίσταται, και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Για την κατάταξη των υποψηφίων στους αξιολογικούς πί-

νακες, σύµφωνα µε τα κριτήρια των προηγούµενων άρθρων:
α) Ως πτυχίο Α.Ε.Ι. νοείται το πτυχίο ιδρύµατος του πανεπιστη-

µιακού ή του τεχνολογικού τοµέα της ανώτατης εκπαίδευσης ή
ακαδηµαϊκά ισοδύναµος ή ισότιµος και αντίστοιχος  τίτλος της
αλλοδαπής. Ως δεύτερο πτυχίο Α.Ε.Ι. ή ως δεύτερος µεταπτυ-
χιακός τίτλος σπουδών νοείται το πτυχίο ή ο µεταπτυχιακός τίτ-
λος σπουδών πανεπιστηµιακού ή τεχνολογικού τοµέα της
ηµεδαπής ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµος ή ισότιµος της αλλοδαπής,
αντίστοιχα, ο οποίος δεν αποτελεί τυπικό προσόν διορισµού για
τον κλάδο για τον οποίο τίθεται υποψηφιότητα.

β) Εκτός αν ορίζεται διαφορετικά, προσόν το οποίο αποτελεί
τυπικό προσόν διορισµού για τον κλάδο για τον οποίο τίθεται
υποψηφιότητα, δεν µοριοδοτείται.

γ) Η γνώση ξένης γλώσσας αποδεικνύεται σύµφωνα µε το
άρθρο 10 του π.δ. 85/2022 (Α’ 232). Η γνώση περισσότερων των
δύο (2) ξένων γλωσσών δεν µοριοδοτείται. Σε περίπτωση κατο-
χής περισσότερων του ενός τίτλων ξένης γλώσσας µοριοδοτείται
µόνο ο ανώτερος. Η γνώση ξένης γλώσσας που αποτελεί ειδικό
προσόν διορισµού για τους εκπαιδευτικούς των κλάδων ΠΕ05,
ΠΕ06, ΠΕ07, ΠΕ34 και ΠΕ40 δεν µοριοδοτείται για τους υποψη-
φίους των οικείων κλάδων.

δ) Η γνώση χειρισµού ηλεκτρονικού υπολογιστή αποδεικνύεται
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 9 του π.δ. 85/2022 ή µε την
πιστοποίηση γνώσης Τεχνολογιών Πληροφορίας και Επικοινω-
νιών (Τ.Π.Ε.) Α’ επιπέδου και δεν µοριοδοτείται για τους εκπαι-
δευτικούς του κλάδου ΠΕ86.

ε) Όπου προβλέπεται η µοριοδότηση επιµόρφωσης από Α.Ε.Ι.
ή άλλο φορέα του δηµόσιου τοµέα που εποπτεύεται από το
Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µοριοδο-
τείται µόνο µία (1) επιµόρφωση. Για τον υπολογισµό της διάρ-
κειας πραγµατοποίησης επιµορφωτικού προγράµµατος ή
σεµιναρίου λαµβάνονται υπόψη η ηµεροµηνία έναρξης και λήξης
αυτού.

στ) Για τον υπολογισµό των µονάδων εκπαιδευτικής προϋπη-
ρεσίας λαµβάνεται υπόψη η συνολική διάρκεια της πραγµατικής
εκπαιδευτικής προϋπηρεσίας προσωρινού αναπληρωτή, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις της παρ. 34 του άρθρου 6 του ν. 3027/2002
(Α’ 152), της παρ. 4 του άρθρου 41 του ν. 3762/2009 (Α’ 75) και
της παρ. 4 του άρθρου 23, σε συνδυασµό µε την παρ. 2 του άρ-
θρου 6 και την παρ. 1.β του άρθρου 17 του ν. 3699/2008, που
έχει πραγµατοποιηθεί στον κλάδο για τον οποίο τίθεται η υπο-
ψηφιότητα ανεξάρτητα από την εκπαιδευτική δοµή, στην οποία
πραγµατοποιήθηκε.

ζ) Η πραγµατική προϋπηρεσία των εκπαιδευτικών όλων των
κλάδων και ειδικοτήτων των ιδιωτικών σχολικών µονάδων πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης προσµετράται, εφό-
σον οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί έχουν συµπληρώσει έως τη λήξη
της προθεσµίας υποβολής των ηλεκτρονικών αιτήσεων στο
Α.Σ.Ε.Π. συνεχή υπηρεσία τουλάχιστον δύο (2) σχολικών ετών µε
πλήρες εβδοµαδιαίο ωράριο ή µε αναγωγή αυτού στο υποχρεω-
τικό. Οι ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί για τους οποίους προσµετράται
η προϋπηρεσία στην ιδιωτική εκπαίδευση σύµφωνα µε την πα-
ρούσα, δεν διορίζονται, αν κατά τον χρόνο του διορισµού δεν
έχουν συµπληρώσει υπηρεσία αναπληρωτή ή ωροµίσθιου σε δη-
µόσια σχολεία επί δύο (2) τουλάχιστον πλήρη διδακτικά έτη.

η) Σε περίπτωση ισοβαθµίας των υποψηφίων στον συνολικό
βαθµό, προηγείται κατά σειρά ο υποψήφιος ο οποίος έχει περισ-
σότερες µονάδες:

αα) στα κοινωνικά κριτήρια και αν και αυτές συµπίπτουν, ο
υποψήφιος που έχει περισσότερες µονάδες στο κριτήριο της
υποπερίπτωσης ββ’ της περίπτωσης γ’ του άρθρου 57,

ββ) στα ακαδηµαϊκά κριτήρια και αν και αυτές συµπίπτουν, ο
υποψήφιος µε τον µεγαλύτερο βαθµό πτυχίου,

γγ) στο κριτήριο της εκπαιδευτικής προϋπηρεσίας.
Εφόσον δεν καταστεί δυνατή η επιλογή µε βάση τα ανωτέρω

κριτήρια, η σειρά κατάταξης των υποψηφίων, που εξακολουθούν
να ισοβαθµούν, καθορίζεται µε δηµόσια κλήρωση, η οποία µπο-
ρεί να διεξάγεται και ηλεκτρονικά, σύµφωνα µε τα εδάφια δεύ-
τερο, τρίτο και τέταρτο της παρ. 4 του άρθρου 15 του ν.
4765/2021 (Α’ 6).»
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 71
Μεταβατικές διατάξεις

Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο της Ελληνικής Διπλωµατικής Ακα-
δηµίας, το οποίο λειτουργεί κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος, εξακολουθεί να ασκεί τα καθήκοντά του µέχρι τη λήξη της
θητείας του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 72
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.  
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5356 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αθήνα,...........................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.09’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Πέµπτη 19 Δεκεµβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: Μόνη συζήτηση και ψή-
φιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Αναδιάρ-
θρωση σιδηροδροµικού τοµέα και ενίσχυση ρυθµιστικών φορέων
µεταφορών».

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 17 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 5357

1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

7. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

9. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

11. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

13. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

10. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

12. ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΣΥΝΟΧΗΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ

14. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

15. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ».  

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


